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Αθήνα, σήµερα στις 8 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-2-2024 ε-
ξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της �Γ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 7
Φεβρουαρίου 2024 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινού Αεροπορικού
Χώρου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών
της, αφενός, και της Δηµοκρατίας της Αρµενίας, αφετέρου»)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατά-
ξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
1ης Φεβρουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολο-
γιών και του συνόλου.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φίλιππος

Φόρτωµας για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα προς συζήτηση και ψήφιση στην ολοµέλεια ένα εξαιρετικά
σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, ένα νοµοσχέδιο που µας αφορά όλους. Αφορά το παρόν και
το µέλλον µας. Αφορά το κράτος, αφορά τους πολίτες και το επι-
χειρείν. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να θέσει ένα εξαιρετικά
σαφές πλαίσιο εποπτείας φορέων κρίσιµων υποδοµών, µε στόχο
πάντα την ενίσχυση της θεσµικής και τεχνολογικής θωράκισης
της χώρας έναντι όλων των κυβερνοαπειλών.

Προφανώς και θα αναφερθούµε σε κάποιους αριθµούς για να
καταδείξουµε τη σηµασία του παρόντος νοµοσχεδίου το οποίο

σήµερα συζητούµε. Σύµφωνα µε τις πλέον πρόσφατες εκτιµήσεις
το παγκόσµιο κόστος του κυβερνοεγκλήµατος εκτιµάται κατά
προσέγγιση σε 10 τρισεκατοµµύρια ευρώ για το έτος 2023, ενώ
διπλασιάζεται ανά διετία. Η αντιµετώπισή του απαιτεί συνεπώς
ένα τεράστιο κόστος, µεγάλο µέρος του οποίου πλήττει και την
Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά, συνεπώς και τη χώρα µας. Αντιστοί-
χως, είναι διαρκώς αυξητική και η τάση την οποία ακολουθούν οι
διάφορες κυβερνοεπιθέσεις και στη χώρα µας, την Ελλάδα.

Ως εκ τούτου, σε µια εποχή ραγδαίων τεχνολογικών εξελίξεων
και αυξηµένης διασύνδεσης των συστηµάτων δικτύων και των
επικοινωνιών, ολοένα και µεγαλύτερης εξάρτησης της παροχής
διαφόρων υπηρεσιών, κρίσιµων προς τους πολίτες, όπως είναι οι
µεταφορές, η υγεία, η ενέργεια λόγου χάριν, αλλά και η παροχή
νερού, αλλά και νέων προκλήσεων για την προστασία των δικαιω-
µάτων των πολιτών στον κυβερνοχώρο, η ανάγκη ενός συνεκτι-
κού νοµοθετικού πλαισίου αλλά και η θέσπιση και λειτουργία
αποτελεσµατικών δοµών και µηχανισµών προστασίας αποτελεί
προφανώς αναγκαιότητα.

Πέρα από αυτά, η κυβερνοασφάλεια αποτελεί ένα ταχέως εξε-
λισσόµενο αλλά και ιδιαίτερα κρίσιµο τοµέα για το ίδιο το κράτος,
καθώς συνδέεται άρρηκτα τόσο µε την εύρυθµη λειτουργία των
υποδοµών της όσο προφανώς και µε την ανθεκτικότητα αλλά και
µε την απόκριση του κράτους σε διάφορες κυβερνοαπειλές,
καθώς επίσης και µε την επιχειρησιακή συνέχεια των υπηρεσιών
τις οποίες παρέχει.

Σε µια εποχή, λοιπόν, αυξηµένης εξάρτησης από τις τεχνολο-
γίες πληροφόρησης και επικοινωνιών για τον ιδιωτικό τοµέα, η
βελτίωση των ικανοτήτων αλλά και η ενίσχυση της ανθεκτικότη-
τας του κράτους αποτελούν επιτακτική ανάγκη για την αδιάλει-
πτη παροχή των υπηρεσιών, για την προστασία των ατοµικών
δικαιωµάτων στον κυβερνοχώρο και την καλλιέργεια κλίµατος
εµπιστοσύνης.

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης απαντά σε όλες αυτές τις προκλήσεις κατά τρόπο εξαιρετικά
αποτελεσµατικό. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας», το οποίο συστήνε-
ται µε το παρόν νοµοσχέδιο, έχει έναν βασικό στόχο, την οργά-
νωση, την εφαρµογή και τον έλεγχο ενός ολοκληρωµένου πλαι-
σίου για την επίτευξη υψηλού επιπέδου ασφάλειας συστηµάτων
δικτύων και πληροφοριών σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα.

Αυτό που πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως επί της
αρχής να σηµειώσουµε είναι ότι δεν πρόκειται κατ’ ουσίαν για τη
σύσταση ενός νέου νοµικού προσώπου µε νέες αρµοδιότητες, εκ
του µηδενός προφανώς, αλλά πρόκειται για µια µετεξέλιξη, για
µια αναβάθµιση κυρίως της υπάρχουσας Εθνικής Αρχής Κυβε-
ρονασφάλειας, όπως έχει οριστεί και είναι η µέχρι σήµερα Γενική

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Πολι-
τικής, το οποίο έχει συσταθεί µε τον ν.4577/2018 και µε το άρθρο
7 αυτού.

Η δε επιλογή του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για
να δηµιουργήσει ένα αυτοτελές νοµικό πρόσωπο και να αποµα-
κρυνθεί από την επιλογή της ανάθεσης σε µια γενική διεύθυνση
του Υπουργείου αυτού του τιτάνιου και νευραλγικού έργου της
Κυβέρνησης και της κυβερνοασφάλειας της χώρας είναι κοµβι-
κής σηµασίας για πλήθος λόγους, τους οποίους και θα παραθέ-
σουµε.

Συγκεκριµένα, το υφιστάµενο πλαίσιο αλλά και ο τρόπος λει-
τουργίας της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας παρουσιάζει
κενά και δυσλειτουργίες, ιδίως σε ό,τι αφορά τις ικανότητές της
να δρα αποτελεσµατικά ως επιτελικός και επιχειρησιακός πυλώ-
νας ως προς τα πρότυπα των κρατών µελών και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην κατανοµή των αρµοδιοτήτων, την εξωστρέφεια και
το πλαίσιο λήψης αποφάσεων.

Πέραν αυτού, δεν πρέπει να ξεχνάµε ποτέ κάτι πολύ σηµα-
ντικό. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας αναµένεται σύντοµα να
αποκτήσει ακόµα πιο ενισχυµένο ρόλο, καθώς και αυξηµένο όγκο
διαφόρων εργασιών, λόγω και της επικείµενης µεταξύ άλλων εν-
σωµάτωσης της οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 14ης Δεκεµβρίου 2022 σχετικά µε µέτρα για
υψηλό επίπεδο, κοινό, κυβερνοασφάλειας σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Η ενίσχυση των δυνατοτήτων και του εποπτικού αλλά και του
επιχειρησιακού ρόλου της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
κρίθηκε απαραίτητη, ιδίως προφανώς εν όψει και της εφαρµογής
του νέου ευρωπαϊκού πλαισίου για την κυβερνοασφάλεια, µε
αιχµή του δόρατος την οδηγία 2022/2555, την περίφηµη οδηγία
NIS2, η οποία και θα τεθεί σε εφαρµογή στη χώρα µας τον Οκτώ-
βριο του 2024.

Σε όλους, λοιπόν, τους παράγοντες αυτούς έρχεται να προ-
στεθεί και η ερευνητική αλλά και ακαδηµαϊκή διάσταση του
φορέα. Το υφιστάµενο πλαίσιο δεν παρέχει εύφορο έδαφος για
την εξαιρετικά σηµαντική και απαραίτητη συνεργασία της αρχής,
τόσο µε την ερευνητική και την ακαδηµαϊκή κοινότητα, στο πλαί-
σιο της έρευνας αλλά και της ανάπτυξης στον τοµέα της κυβερ-
νοασφάλειας.

Τέλος, γιατί σύµφωνα µε τις καλές πρακτικές διεθνώς, αλλά
και τις επίσηµες συστάσεις του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Κυβερ-
νοασφάλειας, του λεγόµενου ENISA, η σύσταση διακριτού νοµι-
κού προσώπου, επιφορτισµένου µε τη συνολική διαχείριση της
εθνικής στρατηγικής κυβερνοασφάλειας, αποτελεί τη µοναδική
επιλογή για την αποτελεσµατική υλοποίηση της εθνικής στρατη-
γικής και τη διακυβέρνηση της κυβερνοασφάλειας, ως µιας δια-
κριτής και εν πολλοίς οριζόντιας δηµόσιας πολιτικής. Η ανα-
γκαιότητα τούτη επιβεβαιώθηκε πλήρως και κατά τη συζήτηση
αλλά και την επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου και στις
επιτροπές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο, όπως προείπα, δεν µετεξε-
λίσσεται απλώς η Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας σε ένα
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, σε ένα ΝΠΔΔ, αλλά κυρίως
αναβαθµίζεται και ενισχύεται ο ρόλος της Εθνικής Αρχής Κυβερ-
νοασφάλειας. Ειδικότερα, η αρχή θα αναλάβει κεντρικό ρόλο σε
κρίσιµες εθνικές αλλά και άλλες ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες,
όπως είναι πιστοποιήσεις στον τοµέα κυβερνοασφάλειας, λει-
τουργώντας ως εθνική αρχή πιστοποίησης, αλλά και ανάπτυξης
του οικοσυστήµατος κυβερνοασφάλειας στη χώρα µας, λειτουρ-
γώντας από την άλλη ως εθνικό κέντρο συντονισµού για την κυ-
βερνοασφάλεια.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµβάλουν στη
θεσµική και τεχνολογική θωράκιση της χώρας έναντι των κυβερ-
νοαπειλών, που είναι πάρα πολλές πλέον, και συνολικά στην ανα-
βάθµιση του επιπέδου της κυβερνοασφάλειας. Η δε θωράκιση
αυτή θα ενισχύσει κυρίως την εµπιστοσύνη των πολιτών αλλά και
των επιχειρήσεων στις διάφορες ψηφιακές υποδοµές, προάγο-
ντας προφανώς και την εκπαίδευση και τις επενδύσεις στον
τοµέα της κυβερνοασφάλειας αλλά και αναβαθµίζοντας τις ψη-
φιακές ικανότητες στον τοµέα αυτό.

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα κρίσιµο βήµα, προκειµένου

η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας να ανταποκριθεί, πρώτον στις
αυξανόµενες εθνικές ανάγκες αλλά και στις επιτακτικές ενωσια-
κές δεσµεύσεις, που είµαστε υπόχρεοι γι’ αυτές, αναβαθµίζοντας
και το επίπεδο εποπτείας, ενηµέρωσης αλλά και υποστήριξης των
εµπλεκοµένων φορέων στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας, αλλά
κυρίως ενισχύοντας το οικοσύστηµα ψηφιακής καινοτοµίας στη
χώρα, µέσω της διαµόρφωσης ενός περιβάλλοντος µε ασφαλείς
υποδοµές.

Η ασφάλεια των δεδοµένων αποτελεί προϋπόθεση για την ψη-
φιακή µετάβαση µε όρους εµπιστοσύνης και για τον λόγο αυτό
συνιστά βασικό αίτηµα όλων των σύγχρονων κοινωνιών. Αγγίζει
πτυχές τόσο της εθνικής ασφάλειας για την κοινωνική και την οι-
κονοµική ζωή όσο και αποτελεί ταυτόχρονα κρίσιµη παράµετρο
για την απόλαυση σειράς άλλων ατοµικών δικαιωµάτων, όπως
προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, καθώς όλο και
µεγαλύτερο µέρος της οικονοµικής και της κοινωνικής ζωής κυ-
ρίως κινείται γύρω από τον ψηφιακό κόσµο και το διαδίκτυο
πλέον.

Για τον λόγο αυτό το παρόν νοµοσχέδιο αφορά τον κάθε πο-
λίτη ξεχωριστά. Και τούτο, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί η ασφά-
λεια όλων των παραπάνω στοιχείων, τα οποία συνθέτουν τον
κυβερνοχώρο αποτελεί προϋπόθεση για την απόλαυση σειράς
συνταγµατικά κατοχυρωµένων ατοµικών δικαιωµάτων, όπως είναι
το δικαίωµα προστασίας και στον ιδιωτικό βίο, το οποίο κατοχυ-
ρώνεται στο άρθρο 9 του ελληνικού Συντάγµατος, το δικαίωµα
ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπικότητας στο άρθρο 5 του Συ-
ντάγµατος, το δικαίωµα της συµµετοχής στην κοινωνία της πλη-
ροφορίας στο άρθρο 5Α του Συντάγµατος ή και το δικαίωµα
προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, το οποίο προ-
στατεύεται στο άρθρο 9Α του Συντάγµατος.

Συνεπώς το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
αφορά τον πυρήνα βασικών, κυρίως συνταγµατικών ατοµικών δι-
καιωµάτων των πολιτών, αλλά και διαφόρων υπηρεσιών και λει-
τουργιών κρατικών και ιδιωτικών φορέων. Άρα είναι νοµοσχέδιο
που µας αφορά όλους, όλους µας, τον κάθε πολίτη χωριστά, το
κράτος και τις υπηρεσίες του, τους ιδιώτες και τις υπηρεσίες
τους, και τελικά µας αφορά στο σύνολο συνολικά ως κοινωνία.
Μας αφορά όλους.

Πέρα, λοιπόν, από τις διατάξεις για τη σύσταση της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας, στο δεύτερο µέρος του παρόντος νο-
µοσχεδίου υπάρχουν εξαιρετικά σηµαντικές διατάξεις, µεταξύ
άλλων για την επιτάχυνση των διαδικασιών του τιτάνιου αλλά και
του κρίσιµου έργου του Κτηµατολογίου και της απλούστευσης
ορισµένων διαδικασιών. Νοµίζω, λοιπόν, ότι το σύνολο του νοµο-
σχεδίου στοχεύει στη µετάβαση της χώρας µας στο µέλλον, µε
γνώµονα και άξονα τελικά τη βελτίωση συνολικά της ζωής των
πολιτών και τη δική µας, αλλά και την ασφάλειά τους και την προ-
στασία τους και τα δικά τους δικαιώµατα.

Για τους παραπάνω λόγους σας καλώ όλους να το υπερψηφί-
σετε, αίροντας κοµµατικούς φραγµούς. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Φόρτωµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Γενικό Λύκειο Καισαριανής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχουµε ένα αίτηµα για άδεια απουσίας Βουλευτού στο εξωτε-
ρικό. Η Βουλευτής κ. Νίνα Κασιµάτη ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία κ. Γεώργιο Καραµέρο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκυρία µάς έφερε να συζη-
τάµε για την ασφάλεια του κυβερνοχώρου λίγες ώρες µετά την
ηχηρή καταδίκη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη µε το ψήφισµα που
προώθησε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µια ευρεία συµµαχία της
Αριστεράς των Σοσιαλιστών και Δηµοκρατών, των Πρασίνων και
των Φιλελευθέρων, ένα ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
για την κατάρρευση του κράτους δικαίου και τον ευτελισµό των
θεσµών στη χώρα µας κατά τα τελευταία πέντε έτη, µε το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο να ζητά συγκεκριµένες απαντήσεις και λογο-
δοσία για το σιδηροδροµικό έγκληµα των Τεµπών, για την
υπονόµευση της ελευθερίας του Τύπου µε τον καταιγισµό αγω-
γών και µηνύσεων εναντίον της ερευνητικής δηµοσιογραφίας, τη
χειραγώγηση της δικαιοσύνης, την έξαρση της αστυνοµικής βίας,
τα αλλεπάλληλα φαινόµενα διακρίσεων εις βάρος µειονοτήτων,
τη διαχείριση του προσφυγικού-µεταναστευτικού, την έξαρση
της διαφθοράς, τη συγκάλυψη του σκανδάλου των παρακολου-
θήσεων -για να πλησιάσω και σε αυτό που συζητάµε σήµερα- και
τις παρεµβάσεις στη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών.

Το σκοτάδι του κ. Μητσοτάκη δεν αξίζει στους πολίτες αυτής
της χώρας, οι οποίοι ορθώνουν το ανάστηµά τους µε αυτοπεποί-
θηση και πίστη σε ένα καλύτερο µέλλον και αξίζει να ακουστεί
στην Εθνική Αντιπροσωπεία και σε όσες και όσους µας παρακο-
λουθούν, καθώς δεν έτυχε της δέουσας προβολής µια τόσο ση-
µαντική εξέλιξη για τη δηµοκρατία στη χώρα, για το κράτος
δικαίου, κάτι που δεν έχει γίνει για την Ελλάδα εδώ και πολλές
δεκαετίες από τα µαύρα χρόνια της δικτατορίας, µια τέτοια σχε-
δόν οµόθυµη καταδίκη. Τριακόσιες τριάντα ψήφοι υπέρ το ψήφι-
σµα, διακόσιες πενήντα τέσσερις κατά και είκοσι έξι αποχές, µε
δεκατρείς διαρροές από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και µε ηχη-
ρές διαφοροποιήσεις επί της ψηφοφορίας.

Ως απάντηση -και αυτό δεν αφορά προσωπικά εσάς, κύριε
Υπουργέ- τι επέλεξε η Κυβέρνηση σε αυτό το ψήφισµα; Κατέ-
φυγε σε ένα πραγµατικά εµετικό, αντιευρωπαϊκό παραλήρηµα
περί διεθνούς συνωµοσίας και συκοφαντών της χώρας. Μόνο οι
Ευρωβουλευτές της Λεπέν και του Όρµπαν στήριξαν τον κ. Μη-
τσοτάκη.

Εδώ θα πρέπει να αναφέρω -δεν βλέπω κάποιον εκπρόσωπο-
το γεγονός ότι το ΚΚΕ ψήφισε «παρών» σε αυτό το ψήφισµα, οι
δύο Ευρωβουλευτές. Θεωρητικοποίησε τις διαφωνίες και όπως
συνέβη και µε το ζήτηµα της εξεταστικής για τα Τέµπη συντά-
χθηκε και έβαλε πλάτη στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σε αυτή, λοιπόν, τη συγκυρία κατανοείτε ότι οι αιτιάσεις µας
για τις προθέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης σε ζητήµατα ασφά-
λειας δικαίου, συµπεριλαµβανοµένης της κυβερνοασφάλειας,
δεν είναι µια αντιπολιτευτική τακτική, αλλά µια πανευρωπαϊκή
αποδοκιµασία σε µια ελληνική δυστοπική πραγµατικότητα που
έχετε δηµιουργήσει.

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση µε τη δική της ιδεοληψία και την
πρόνοια να παρακάµψει το γράµµα του Συντάγµατος -γιατί δεν
µπορούµε να είµαστε αποκοµµένοι από αυτό που συµβαίνει έξω
από την Αίθουσα, εδώ, από το πρωί, όπου µαζεύονται χιλιάδες
φοιτητές από όλη τη χώρα- προσπαθεί λοιπόν να παρακάµψει το
άρθρο 16 και να προσπαθήσει µε µια διασταλτική ερµηνεία την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων, στη βάση του άρθρου 28, που
είναι για τις διακρατικές συµφωνίες. Κι αυτό σας φέρνει αντιµέ-
τωπους µε το µαθητικό και φοιτητικό κίνηµα, που φτάνει έξω από
την Αίθουσα εδώ στις 12.00’ το µεσηµέρι και µάχεται για µια ευ-
καιρία στη δηµόσια τριτοβάθµια εκπαίδευση, που για δεκαετίες
έχει λειτουργήσει στη χώρα µας ως ο µοναδικός από τους τελευ-
ταίους αξιόπιστους µηχανισµούς ανοδικής κοινωνικής κινητικό-
τητας.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε λοιπόν εδώ ένα σχέδιο νόµου που κατατίθεται µε πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και αφορά
την ίδρυση και λειτουργία της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, δηλαδή την εν µέρει
αυτονόµησή της από το οργανόγραµµα του Υπουργείου, καθώς
αυτήν την περίοδο λειτουργεί ως γενική διεύθυνση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει αποδείξει επανειληµ-
µένα τη συµβολή του στο πεδίο της ψηφιακής µετάβασης της
χώρας µας, όταν ήταν η πρώτη κυβέρνηση που ξεχώρισε την ψη-

φιακή πολιτική ως ένα διακριτό κυβερνητικό κλάδο εκπόνησης
και υλοποίησης δηµόσιων πολιτικών, ιδρύοντας το αρµόδιο
Υπουργείο. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν έµεινε άπραγη σε αυτόν τον
υψίστης εθνικής σηµασίας τοµέα, ο οποίος είναι και κρίσιµος για
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους, της οικονοµίας, της
κοινωνικής συνοχής και της ευηµερίας. 

Το 2018 ψηφίστηκε ο ν.4577/2018, µέσω του οποίου ενσωµα-
τώθηκε στο Εθνικό Δίκαιο η ευρωπαϊκή οδηγία σχετικά µε τα
απαιτούµενα µέτρα για τη διασφάλιση ενός υψηλού κοινού ευ-
ρωπαϊκού επιπέδου ασφαλείας των πληροφοριακών συστηµά-
των. Τον ίδιο χρόνο αναθεωρήθηκε η Εθνική Στρατηγική Κυβερ-
νοασφάλειας και υπεγράφη η συµφωνία για την αναβάθµιση του
Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας Δικτύων και Πληροφοριών,
του ευρωπαϊκού οργανισµού κυβερνοασφάλειας ENISA, που
εδρεύει στη χώρα µας, σαν ένα σηµείο αναφοράς και αριστείας
της κυβερνοασφάλειας στην Ευρώπη.

Κάναµε, λοιπόν, µεγάλα και σηµαντικά βήµατα, ουσιαστικά ξε-
κινώντας από το µηδέν, από ένα περιβάλλον όπου οι κυβερνοε-
πιθέσεις αντιµετωπίζονταν εν πολλοίς κατακερµατισµένα και
ενίοτε ad hoc. Δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, που κλείνει πέντε χρόνια στο τιµόνι της
χώρας, να εγκαλεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, ότι δεν ολοκλήρωσε τα απαιτούµενα βή-
µατα, όταν οι ίδιοι ακόµη και τώρα παραδέχεστε σε µια σειρά ζη-
τηµάτων ότι βαδίζετε µε µια στρατηγική «βλέποντας και κάνο-
ντας».

Η διοικητική αλλαγή που επιχειρείτε, αποτελεί ένα θεσµικό
βήµα, καθώς καθιστά την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας ως µία
διακριτή οντότητα που θα εποπτεύεται από το Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, αλλά δεν την οχυρώνετε θεσµικά -και αυτό
είναι κρίσιµο στη συγκεκριµένη συγκυρία και µε τα πεπραγµένα
σας- ώστε να επιτελέσει τον ρόλο και την αποστολή της, εφόσον
-και ειδικά- η Κυβέρνηση σας έχει τεράστιες πολιτικές ευθύνες
για τις επισυνδέσεις της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και
τις υποκλοπές µέσω του κακόβουλου λογισµικού «Predator».

Ποιο βήµα, λοιπόν, επιχειρεί αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση για
τη λειτουργία της εθνικής αρχής; Έναν φορέα του δηµοσίου σε
άµεση εποπτεία από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Στην αρµόδια επιτροπή, τόσο εµείς όσο και τα υπόλοιπα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, δώσαµε την κατεύθυνση ότι θα µπορούσαµε
να προχωρήσουµε στην ίδρυση µιας ανεξάρτητης διοικητικής
αρχής, σχήµα το οποίο διασφαλίζει τη λειτουργική ανεξαρτησία
της αρχής που τέθηκε ως ζητούµενο και από υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες του Υπουργείου, αλλά και από φορείς που συµµετείχαν
στη δεύτερη συνεδρίαση της επιτροπής.

Έστω, όµως, ότι το σχήµα δεν είναι αυτό µιας ανεξάρτητης
αρχής. Εργάστηκε η Κυβέρνηση για να επενδυθεί µε οποιαδή-
ποτε ανεξαρτησία η δοµή του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου που επέλεξε; Σε καµµία περίπτωση. Και θα το αποδείξω.

Επιλέξατε συνειδητά να αγνοήσετε τον ν.5062/2023, που εσείς
φέρατε και ψηφίσατε, για να ελέγξετε απολύτως την επιλογή του
διοικητή και των υποδιοικητών της αρχής. Ακόµα και στην περι-
γραφή των προσόντων υπάρχουν κενά. Κοιτούσα την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, στην οποία πολύ πρό-
χειρα αναφέρεται «άριστη γνώση αγγλικών». Ούτε καν τα τυπικά
προσόντα.

Ποια είναι η διαδικασία επιλογής, λοιπόν, της διοίκησης σύµ-
φωνα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε; Η παράγραφος 4 του άρ-
θρου 6 είναι σαφής: «Ο διοικητής επιλέγεται και διορίζεται µε
πράξη του υπουργικού συµβουλίου, η οποία εκδίδεται µετά από
εισήγηση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, φοβάµαι ότι είναι πιστό στη διοικητική του πρακτική όπου
πρόεδρος στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο τοποθετήθηκε ο τέως δι-
ευθυντής του γραφείου του αρµόδιου Υφυπουργού -που κάθεται
δίπλα σας. Ας ελπίσουµε ότι ο ηγέτης του δικού σας γραφείου,
κύριε Παπαστεργίου, πληροί τις προϋποθέσεις, αλλά δεν θα τον
δούµε διοικητή στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, όπως
έκανε ο κ. Κυρανάκης που έβαλε το διευθυντή του γραφείου του
πρόεδρο στο Κτηµατολόγιο και προσέλαβε και ως ειδικό συνερ-
γάτη τον αδερφό του. Και δεν έχει διαψευστεί αυτό, είναι µεγάλο
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σόι φαίνεται ο κ. Σακαρέτσιος. Να είναι καλά ο άνθρωπος.
Θα ήθελα να σταθώ, επίσης, σε κάποιες επισηµάνσεις που έγι-

ναν από εκπροσώπους των ανεξάρτητων αρχών κατά τη διάρκεια
της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στο στάδιο των επιτροπών.
Είναι αναγκαίο να υπάρχει ειδική πρόβλεψη στο νοµοσχέδιο ότι
η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας θα ασκεί τις αρµοδιότητές της
µε την επιφύλαξη των αρµοδιοτήτων των ανεξάρτητων αρχών
όπως αυτές ορίζονται στο κατά περίπτωση νοµικό πλαίσιο λει-
τουργίας τους.

Είναι µια κρίσιµη προσθήκη που σας προτείναµε και στις επι-
τροπές -το άρθρο 4- και ζητήθηκε και από την Αρχή Διασφάλισης
του Απορρήτου των Επικοινωνιών, που στενάζει από τις παρεµ-
βάσεις σας και µε τον τρόπο που λειτουργήσατε, καθώς ανα-
γκαία είναι η επίβλεψη του κυβερνοχώρου -δεν υπάρχει καµµία
διαφωνία γι’ αυτό- αλλά απαραίτητη είναι και η επίβλεψη των
ορίων της εξουσίας της συγκεκριµένης αρχής. Και αυτό είναι
πάρα πολύ κρίσιµο, µε τις πρακτικές που έχετε ακολουθήσει και
ελπίζουµε να το δούµε, τουλάχιστον, στις νοµοθετικές βελτιώσεις
-αν ακούσατε τις εισηγήσεις και των φορέων.

Συνεχίζω, λοιπόν, για το άρθρο 19, το οποίο τροποποιεί τη δια-
δικασία στελέχωσης της Επιτροπής Συντονισµού για θέµατα κυ-
βερνοασφάλειας, όπως αυτή ορίστηκε στην παράγραφο 1 του
άρθρου 23 του ν.5002/2022. Τι ισχύει έως σήµερα; Υπάρχει µία
πενταµελής επιτροπή στελεχωµένη µε το διοικητή της ΕΥΠ, τρία
µέλη που ορίζονται µε αποφάσεις των Υπουργών Άµυνας, Προ-
στασίας του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνησης και µέλος της
Κυβέρνησης υπεύθυνο για την εποπτεία της ΕΥΠ, το οποίο και
προεδρεύει. Σε ποια αλλαγή προχωρήσατε εσείς; Προσθέτετε
έναν προϊστάµενο του Γραφείου Σύµβουλου Εθνικής Ασφαλείας
της Γενικής Γραµµατείας του Πρωθυπουργού, ο οποίος και θα
προεδρεύει. Ό,τι ακριβώς κάνετε από τον Αύγουστο του 2019 και
µετά. Δηλαδή, να ελέγξει ο Πρωθυπουργός την ΕΥΠ, να οργα-
νώσει το γραφείο του τις υποκλοπές και τώρα, όταν έρχεται µια
αναβάθµιση της Αρχής Κυβερνοασφάλειας -της υπηρεσίας ου-
σιαστικά αυτής- προσθέτει ένα ακόµα µέλος, ώστε η Επιτροπή
Συντονισµού να ελέγχεται απολύτως από το γραφείο του Πρω-
θυπουργού και από την ΕΥΠ.

Στην παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου που τροποποιείτε, προ-
βλέπεται η συµµετοχή αρµοδίων υπαλλήλων του δηµοσίου και
ιδιωτών εµπειρογνωµόνων, χωρίς όµως δικαίωµα ψήφου. Πι-
στεύουµε ότι ο ρόλος των εµπειρογνωµόνων, των επιστηµόνων
της ακαδηµαϊκής κοινότητας, που ανέφερε και ο εισηγητής σας
ο κ. Φόρτωµας -πολύ θεωρητικά και επιδερµικά, έχω την αί-
σθηση- έπρεπε να είναι πιο ενεργός και να επιµελούνται αυστηρά
και τον επιχειρησιακό ρόλο των άλλων µελών της διοίκησης και
δη των δύο υποδιοικητών, για τους οποίους µεγάλη συζήτηση
έγινε και στις επιτροπές. Σας ενδιαφέρει, όµως, ο διοικητής της
ΕΥΠ, το µέλος της Κυβέρνησης που την εποπτεύει και ο προϊστά-
µενος του Γραφείου Συµβουλίου Εθνικής Ασφάλειας του Πρω-
θυπουργού να την ελέγχουν απόλυτα.

Παρά την προσπάθεια της Κυβέρνησης να παρουσιάσει αυτό
το νοµοσχέδιο ως ένα βήµα για την κατάκτηση ενός διαχειρίσι-
µου επιπέδου κυβερνοασφάλειας, θεωρούµε ότι οι προθέσεις
της, όπως αποτυπώνονται στο γράµµα και στο πνεύµα του νοµο-
σχεδίου, αλλά και η εξαιρετικά νωπή καταπάτηση των προσωπι-
κών δεδοµένων της ιδιωτικότητας των συνοµιλιών και του κρά-
τους δικαίου, δεν µας επιτρέπουν να το στηρίξουµε.

Θα συνεχίσουµε να προτείνουµε, να διεκδικούµε, να προ-
ωθούµε λύσεις που συµβάλλουν, πραγµατικά, στη συγκρότηση
ενός ασφαλούς πλαισίου λειτουργίας για τον ευάλωτο στις επι-
θέσεις κυβερνοχώρο. Αλλά αυτό να γίνεται µε δηµοκρατία, δια-
φάνεια και λογοδοσία, όπως αυτά που σας ζητούν µε µια φωνή
οι δυνάµεις της Ευρώπης, µε ισχυρή πλειοψηφία, πέρα από την
ευρεία συµµαχία σοσιαλιστών, δηµοκρατών, αριστερών, πράσι-
νων, αλλά και φιλελευθέρων και άλλων οµάδων και επτά Βουλευ-
τών από το Λαϊκό Κόµµα, που όχι απλώς χτυπούν το καµπανάκι,
αλλά δείχνουν την έξοδο στον κ. Μητσοτάκη από αυτές της πρα-
κτικές της καταπάτησης του κράτους δικαίου, της φίµωσης του
Τύπου, της άθλιας συµπεριφοράς στους δηµοσιογράφους -και
αναφέροµαι σε εσάς, κύριε Υφυπουργέ. Βλέπουµε τι γίνεται δη-
µόσια. Και εσείς ο ίδιος και Βουλευτής της παράταξής σας, όταν

δεν έχετε µονόλογο και βρίσκετε αντίλογο είτε από διαφορετική
άποψη δηµοσιογράφου - σχολιαστή είτε αν βρείτε κάποιον εκ-
πρόσωπο της Αντιπολίτευσης, που δεν συµβαίνει πολύ συχνά στα
πάνελ –για να µην πω ότι δεν συµβαίνει σχεδόν ποτέ στα πάνελ
µε την παρουσία των Υπουργών... 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: (Δεν ακούστηκε).
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Μόνοι τους µιλούν οι Υπουργοί,

κύριε Πλεύρη. Μόνοι τους. Μονόλογος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δεν ισχύει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Και όταν εµφανίζεται κάποιος να

τους πει κάτι διαφορετικό, τους απαντούν µε σκαιότατο τρόπο,
γιατί εδώ παρακολουθούµε και τα του Υπουργείου και όλα αυτά
τα οποία διαµείβονται δηµόσια.

Έτσι, λοιπόν, θα είµαστε αρνητικοί.
Θα ήθελα, τέλος, να προσθέσω ότι είναι πραγµατικά ειρωνικό

και ενοχλητικό, θα έλεγα, πιο πολύ, όταν είχαµε αυτό το ψήφισµα
χτες στο Ευρωκοινοβούλιο, σήµερα το πρωί -και ας µου επιτρέ-
ψουν οι συνάδελφοι που είναι πιο κοντά στον χώρο της δικαιο-
σύνης- να έχουµε µία επιθετική ανακοίνωση από την Πρόεδρο
του Αρείου Πάγου και την Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, που να
λένε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν
κάνουν καλά τη δουλειά τους και οι συγγενείς των θυµάτων του
εγκλήµατος των Τεµπών αδικαιολόγητα καταγγέλλουν την αργο-
πορία στις έρευνες.

Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο θα το δούµε ξανά, όχι µόνο στο
πλαίσιο της εξεταστικής επιτροπής, αλλά και δηµόσια. Δεν θα ξε-
φύγετε από αυτό, όπως δεν θα ξεφύγετε από την κριτική και το
µάτι της Ευρώπης, του δηµοκρατικού κόσµου, που δεν σας εµπι-
στεύεται και αυτό φαίνεται και στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καραµέρο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ

– Κίνηµα Αλλαγής, τον κ. Αχµέτ Ιλχάν.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν µπω στην ουσία της εισήγησής

µου, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση, ένα σχόλιο, όσον αφορά
τη χθεσινή απόφαση του Συµβουλίου της Ευρώπης. Αυτή η από-
φαση, βέβαια, είναι τεράστιας σηµασίας και αφορά το κράτος δι-
καίου και έχει άµεση σχέση µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε και
σήµερα. Έχει άµεση σχέση, όχι απλώς έµµεση. Και αυτό διότι
όλες οι ενστάσεις που είπαµε κατά την επιτροπή, όπως το να γίνει
µια Εθνική Επιτροπή Κυβερνοασφάλειας υπό µορφή ανεξάρτη-
της επιτροπής ή τουλάχιστον να υπάρχουν ασφαλιστικές δικλί-
δες, ούτως ώστε οι ανεξάρτητες επιτροπές να είναι ενσωµα-
τωµένες µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν έγινε δεκτό.

Πολύ φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι αν και εφόσον γίνει µια κυ-
βερνοεπίθεση εκτός από το δηµόσιο και σε παρόχους τηλεπικοι-
νωνιών ή στους πολίτες και έτσι γίνει ζηµιά ή θιχτεί το απόρρητο
των τηλεπικοινωνιών, πάλι η Ελλάδα θα είναι υπόλογη για θέµατα
κράτους δικαίου. Και σας καλούµε πριν µπούµε στην εισήγηση,
για µια ακόµη φορά, να υιοθετήσετε τις απόψεις που σας έχουµε
καταθέσει και να προβείτε στις ανάλογες διορθώσεις στο νοµο-
σχέδιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου αυτό έρχεται έστω και
µε µεγάλη καθυστέρηση για να προσπαθήσει να αντιµετωπίσει
κρίσιµα ζητήµατα στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας στη χώρα
µας, ο οποίος τοµέας αποτελεί ένα κορυφαίο θέµα και απασχολεί
εκατοµµύρια Έλληνες. Η αρχή της κυβερνοασφάλειας είναι τε-
ράστιας σηµασίας για την εξέλιξη και την ασφάλεια των πιο κρί-
σιµων πληροφοριών της χώρας και γι’ αυτόν τον λόγο δεν θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε µια κενή σε ουσία και αρµοδιότητες
αρχή, αλλά µια αρχή ανεξάρτητη, καθ’ όλα προετοιµασµένη και
εξελιγµένη σύµφωνα µε τα παγκόσµια δεδοµένα, ώστε η χώρα
µας να είναι άτρωτη σε οποιοδήποτε κυβερνοεπίθεση, µε σεβα-
σµό όµως στο κράτος δικαίου.

Το παρόν νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα στην Ολοµέλεια
της Βουλής δεν ανταποκρίνεται επουδενί στις προσδοκίες που
έχει το ΠΑΣΟΚ για µια Ανεξάρτητη Αρχή Κυβερνοασφάλειας. Η
δική µας πρόταση θίγει τον πυρήνα του εν λόγω νοµοσχεδίου,
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την καρδιά του, που αφορά το χαρακτήρα αυτής ως εθνικής
αρχής, τον τρόπο επιλογής της διοίκησης, την οργανωτική αρ-
τιότητα, τη λειτουργική αυτονοµία και αυτοτέλεια, αλλά και τη
χρηµατοδότηση που θα της προσδώσει και το ανάλογο κύρος,
τη στελέχωση της διοίκησης µε ανοικτές διαδικασίες και διακοµ-
µατικό έλεγχο της Βουλής, ώστε να τη θωρακίσουµε απέναντι σε
οποιαδήποτε αυθαιρεσία ή υπολειτουργία.

Η Νέα Δηµοκρατία, παρ’ όλα αυτά, ακολουθεί πιστά την πεπα-
τηµένη στην οποία µας έχει συνηθίσει, προσπαθώντας δηλαδή
να δηµιουργήσει ακόµη ένα νοµικό πρόσωπο «περιορισµένης»
ευελιξίας και σκοπού, µιας και είναι απόλυτα ελεγχόµενη από
αυτήν, από την εκάστοτε κυβέρνηση, τη σηµερινή και την αυ-
ριανή. Αυτό το γεγονός δεν συνάδει σε καµµία περίπτωση µε τον
πραγµατικό ρόλο που θα πρέπει να έχει µια πραγµατικά ανεξάρ-
τητη εθνική αρχή ιδιαίτερα στο ευαίσθητο σκέλος της κυβερνο-
ασφάλειας. Η φιλοσοφία, όµως, της Κυβερνήσεως ως προς τον
τρόπο υλοποίησης, όπως προκύπτει από την ανάγνωση των άρ-
θρων, δεν είναι παρά η ίδρυση εκ του προχείρου µιας εξαρτόµε-
νης αρχής.

Ας πάρουµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα
από την αρχή. Να δούµε τι έγινε επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
και υπουργίας του κ. Νίκου Παππά. Οι προσπάθειες που κατα-
βλήθησαν για να ενισχυθεί το επίπεδο κυβερνοασφάλειας στη
χώρα µας µε τη δηµιουργία της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας, ορίζοντας µία οργανική µονάδα επιπέδου διεύθυνσης, µε
όχι πάνω από δέκα στελέχη, αναθέτοντας ταυτόχρονα σε µια
στρατιωτική υπηρεσία του ΓΕΕΘΑ τη λειτουργία της ελληνικής
αρµόδιας οµάδας απόκρισης για συµβάντα που αφορούν την
ασφάλεια υπολογιστών CSIRT των φορέων των τοµέων σύµφωνα
µε την ευρωπαϊκή οδηγία NIS, ήταν κατώτερη των περιστάσεων.

Έχοντας, λοιπόν, ως χώρα µια πενιχρή ενασχόληση µε τις
δοµές και τον πυρήνα της κυβερνοασφάλειας, είναι άξιο απορίας
το πώς και µε ποιον τρόπο τα στατιστικά στοιχεία -αυτό είναι
πολύ σηµαντικό και θέλω να το καταθέσουµε στη Βουλή- στις 27
Φεβρουαρίου 2013 µάς κατέτασσαν στην ενδέκατη θέση παγκο-
σµίως, στις 12 Ιουλίου 2019 στην πέµπτη θέση παγκοσµίως, ενώ
στις 14 Οκτωβρίου 2019 στην πρώτη θέση παγκοσµίως, σύµφωνα
µε τα στοιχεία που δήλωσαν τότε τα στελέχη και ο τότε διευθυ-
ντής της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, ο οποίος ορίστηκε
το 2018 επί ΣΥΡΙΖΑ, έχοντας ως µοναδικό προσόν πτυχίο τεχνο-
λογικής εκπαίδευσης από την τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
αλλά παραµένει ακόµη και σήµερα διευθυντής µιας σηµαντικής
οργανικής µονάδας της Διεύθυνσης Συντονισµού Φορέων της
Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, κάνοντάς µας να αναρωτιό-
µαστε και να γυρνάει ο νους µας σε αλισβερίσια κάτω από το
τραπέζι. Δηλαδή, µε λίγα λόγια –αυτό είναι σοβαρό, κύριοι- η
χώρα µας µε βάση τα ψευδή στοιχεία που δόθηκαν υπερέχει στον
τοµέα της κυβερνοασφάλειας έναντι των χωρών όπως η Εσθονία,
το Ισραήλ, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και πολλές
άλλες. Μακάρι δηλαδή να είµαστε πρώτοι.

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, όλοι οι παρευρισκόµενοι εδώ σή-
µερα πως η εικόνα που παρουσιάζουµε στους ευρωπαίους εταί-
ρους µας είναι τουλάχιστον αστεία και δεν αποτυπώνει την
πραγµατική κατάσταση, γεγονός το οποίο τους είναι γνωστό, κά-
νοντάς µας περίγελους την ώρα που εκείνοι προχωρούν µε βήµα
ταχύ ως προς τη θωράκισή τους. Εµείς απλά ό,τι είχαµε από την
παντελή άγνοια του επιπέδου της κυβερνοασφάλειας στη χώρα
µας. Και βλέπουµε ότι τα στοιχεία είχαν διαστρεβλωθεί τόσο από
τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά από τη Νέα Δηµοκρατία οι οποίοι τώρα βέ-
βαια θυµήθηκαν την ανεξάρτητη αρχή.

Με βάση τα παραπάνω δεδοµένα, είναι αναγκαίο να γνωρί-
ζουµε πόσα στελέχη και µε τι επιστηµονικό υπόβαθρο απαρτίζε-
ται η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας από την ίδρυσή της έως
σήµερα. Διότι δεν µας πείθει ούτε το ξαφνικό ενδιαφέρον του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για µια µεγάλη ανεξάρτητη αρχή, όταν επί κυβερνήσεώς
τους είχαµε µια αρχή ελάχιστα στελεχωµένη και αποδυναµω-
µένη, αλλά ούτε βέβαια και οι δηλώσεις της Νέας Δηµοκρατίας,
την ώρα που προσπαθεί για ακόµη µία φορά να έχει τον πλήρη
έλεγχο σε µια αρχή κρίσιµης σηµασίας για τη χώρα.

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας ορίστηκε αρχικά -για την
ιστορία, για τους συναδέλφους- ως Διεύθυνση Κυβερνοασφά-

λειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε το ν.4577/
2018, άρθρο 7, η οποία µετεξελίχθηκε αργότερα σε Γενική Διεύ-
θυνση Κυβερνοασφάλειας µε τον ν.4727/2020. Με τον ν.4961/
2022, άρθρο 16, δηµιουργήθηκε επιπλέον Παρατηρητήριο Ανά-
λυσης Υβριδικών Απειλών το οποίο µάλιστα διαθέτει επιστηµο-
νικό συµβούλιο και επιχειρησιακή οµάδα. Ποιοι, όµως, είναι αυτοί
που συγκροτούν το συµβουλευτικό όργανο της Εθνικής Αρχής
Κυβερνοασφάλειας; Σας το ρωτήσαµε στις επιτροπές. Απάντηση
δεν πήραµε. Ορίστηκε ένα τέτοιο επιστηµονικό συµβούλιο ή µια
επιχειρησιακή οµάδα ή και αυτό αποτελεί µια δοµή φτιαγµένη
µόνο για επικοινωνιακούς λόγους, µιας και αυτό που σας ενδια-
φέρει είναι µόνο η επικοινωνία, δυστυχώς, και όχι η ουσία.

Η πρόταση, λοιπόν, του ΠΑΣΟΚ είπαµε ότι θίγει τον πυρήνα
αυτού του νοµοσχεδίου, που δεν είναι άλλος από το χαρακτήρα
αυτής της εθνικής αρχής, τον τρόπο επιλογής της διοίκησής της,
την οργανωτική αρτιότητα, την επαρκή στελέχωση µε ασφάλεια,
τη λειτουργική αυτονοµία και αυτοτέλεια, αλλά και χρηµατοδό-
τηση που θα της προσδώσει το ανάλογο κύρος και στην Ελλάδα
και στην Ευρώπη και παγκοσµίως, τη στελέχωση της διοίκησης
µε ανοικτές διαδικασίες για να µην ξαναβρεθούµε µπροστά στην
Ευρώπη και να είµαστε απολογούµενοι πάλι και διακοµµατικό
έλεγχο µε δηµοκρατικές διαδικασίες, ώστε να τη θωρακίσουµε
απέναντι σε οποιαδήποτε αυθαιρεσία ή υπολειτουργία. Σας
κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου για ακόµη µια φορά σήµερα.

Ως κόµµα, το ΠΑΣΟΚ, το οποίο θεσµοθέτησε πρώτο τις ανε-
ξάρτητες αρχές και πιστεύει στην πλήρη διαφάνεια και αλήθεια,
δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, µα καµµία εµπιστοσύνη, σε
αυτή την Κυβέρνηση µετά το τεράστιο σκάνδαλο των υποκλοπών
το οποίο έχει προσπαθήσει να συγκαλύψει µε νύχια και µε δόντια,
βάζοντας κάθε θεµιτό και αθέµιτο µέσο. Δεν χρειάζεται να ξανα-
πούµε το τι έχει γίνει ή γίνεται. Πώς θα συµφωνήσουµε επί της
αρχής, κύριε Υπουργέ, σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατατάσσει
την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας σε νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου όπου θα πλαισιώνεται από τον διοικητή και δύο υπο-
διοικητές και θα εποπτεύεται από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, άρθρο 5.

Σε αντίθεση µε εσάς, εµείς πιστεύουµε σε µια ανεξάρτητη
Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, όπου προτείνουµε να διοικείται
από διοικητικό συµβούλιο, πρόεδρο, αντιπρόεδρο και πέντε µέλη
διοικητικού συµβουλίου, οι οποίοι θα επιλέγονται από τη Βουλή
µετά από ανοικτή πρόσκληση, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του
άρθρου 101 του Συντάγµατος και η οποία θα είναι ανεξάρτητη
και θα της ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος.

Φαίνεται πως µάλλον η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
αλλεργία -τολµώ να πω αυτή τη λέξη- σε θέµατα κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου. Γι’ αυτόν τον λόγο επιθυµεί να πατρονάρει ίσως και
την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας.

Θα θέλαµε επίσης να µας απαντήσετε, έστω και σήµερα στην
Ολοµέλεια, πώς γίνεται µια αρχή, όπως αυτή, να φιλοξενείται σε
ένα κτήριο της Γενικής Γραµµατείας Πληροφορικών Συστηµάτων
Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου και παρ’ ότι είναι µια ιδιαί-
τερη, ευαίσθητη υπηρεσία, να µη διαθέτει ούτε καν δικές της
σύγχρονες υποδοµές;

Είναι, όµως, απαράδεκτο να µην προβλέπονται στον νόµο και
οι υποστηρικτικές υπηρεσίες της αρχής -αυτό δείχνει και την
προχειρότητα-, όπως η διεύθυνση διοίκησης, διεύθυνση προµη-
θειών, διεύθυνση λειτουργικής µέριµνας και οικονοµικής διαχεί-
ρισης, διεύθυνση υπηρεσίας υποστήριξης πληροφορικής συστη-
µάτων, οι οποίες αποτελούν κοµβικές οργανικές µονάδες για να
δουλέψει.

Ξετυλίγοντας το κουβάρι αυτού του πρόχειρου σχεδίου νόµου,
γινόµαστε µάρτυρες µιας διόλου αξιοκρατικής στελέχωσης
αυτής της αρχής. Στο άρθρο 6, κύριε Υπουργέ, αναγράφεται πως
η θέση του διοικητή µπορεί να καλύπτεται και από απόστρατους
αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων ή των Σωµάτων Ασφα-
λείας. Σας το ξαναλέµε, δεν έχουµε τίποτα µε τους απόστρατους
αξιωµατικούς. Υπάρχουν ικανοί άνθρωποι -και ευτυχώς υπάρ-
χουν-, οι οποίοι βοηθάνε την κυβερνοασφάλεια της χώρας. Αλλά
λέµε, µήπως η εµπλοκή αυτών των ένστολων είναι για να τακτο-
ποιήσετε κάποιους υµέτερους γαλάζιους; Η ευαισθησία η δικιά
µας είναι στην αξιοκρατία και όχι στις Ένοπλες Δυνάµεις και στα
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Σώµατα Ασφαλείας, διότι δεν υπάρχει καµµία ασφαλιστική δι-
κλίδα στον νόµο που να αποκλείει το αντίθετο. Μήπως, δηλαδή,
πάλι θέλετε να βολέψετε υµέτερους, τα µπλε παιδιά;

Σε αυτό το σηµείο είναι σηµαντικό να προσθέσουµε και την
πρόταση του Προέδρου της Ανεξάρτητης Αρχής, του κ. Μπρά-
µου; Τι είπε ο άνθρωπος; Ήρθε στην επιτροπή, κατέθεσε και είπε
το αυτονόητο, εφόσον -σας είπε στην επιτροπή- ως ανεξάρτητη
αρχή δεν µπορείτε να την κάνετε όσο ανεξάρτητη αρχή θέλετε,
τουλάχιστον γιατί δεν κάνετε µια προσθήκη στο συγκεκριµένο
άρθρο στην οποία να λέτε ότι οι αρµοδιότητες της ανεξάρτητης
αρχής για την προστασία των τηλεπικοινωνιών και του απορρή-
του να είναι διασφαλισµένες; Και τι ήθελε να πει; Ότι µια κυβερ-
νοεπίθεση δεν γίνεται µόνο στις δηµόσιες δοµές ή στα Υπουρ-
γεία, αλλά µπορεί να γίνει και σε έναν πάροχο τηλεπικοινωνιών,
δηλαδή στην «COSMOTE», «WIND», κ.λπ., για να µας καταλαβαί-
νουν και οι συµπολίτες. Μάλιστα µπορεί να υποκλαπούν χιλιάδες
συνοµιλίες, τηλέφωνα, προσωπικά δεδοµένα. Σε µια τέτοια περί-
πτωση -και αν γίνει-, ποιος θα έχει αρµοδιότητα, προκειµένου να
εξετάσει ποιος έκανε την κυβερνοεπίθεση ή τι κρύβεται πίσω από
αυτό; Βάσει αυτού του νόµου εσείς θα λέτε: «το δικό µας νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου». Δεν πρέπει να υπάρχει και η εµπλο-
κή της ανεξάρτητης αρχής, να το δει ανεξάρτητα; Δεν το θέλετε
αυτό και µέχρι στιγµής δεν το έχετε κάνει δεκτό. Δεν έχετε προ-
βεί σε τροπολογία.

Άρα και από εδώ συνάγουµε ότι δεν έχετε καλές προθέσεις και
ότι αυτά τα πράγµατα -δεν ευχόµαστε να γίνει κάτι τέτοιο, αλλά-
στο µέλλον θα τα βρείτε µπροστά σας. Πάλι θα εκτεθούµε στην
Ευρώπη και θα εκθέσετε και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, κύριε
Υπουργέ, αν δεν προβείτε σε αυτές τις αλλαγές.

Τι να πούµε για τα στελέχη; Μιλάµε δηλαδή για µια υπηρεσία
η οποία απαρτίζεται από δανεικά πρόσωπα στην ουσία, αφού µε
το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκεται η αρχή να στελεχωθεί µε απο-
σπασµένα ή µεταταγµένα στελέχη, αποψιλώντας έτσι τις κρίσιµες
και ήδη επιβαρυµένες υπηρεσίες των φορέων της κεντρικής κυ-
βέρνησης. Με δανεικό προσωπικό θα κάνουµε Εθνική Αρχή Κυ-
βερνοασφάλειας; Εντάξει, έλεος!

Ποια είναι η λύση; Η λύση είναι να γίνουν προκηρύξεις, να
υπάρξει σχεδιασµός και να γίνει η απαραίτητη στελέχωση.

Για όλους αυτούς τους λόγους, καθώς και για τα καίρια ζητή-
µατα που θίγουµε στα άρθρα αναφορικά µε τα οποία είµαστε
κατά, εξηγώντας λεπτοµερώς και προτείνοντας ουσιαστικές λύ-
σεις, ως ΠΑΣΟΚ επί της αρχής, κύριε Υπουργέ, θα καταψηφί-
σουµε το παρόν νοµοσχέδιο, ιδίως µετά τις τελευταίες εξελίξεις
που δυστυχώς µας δικαιώνουν. Δεν θέλουµε, γιατί αυτό είναι
θέµα κύρους της πατρίδας µας. Δεν είναι ότι µόνο ο Μητσοτάκης
φταίει ή δεν φταίει, αλλά το ψήφισµα χθες µας έκανε να ντρα-
πούµε όλοι. Τουλάχιστον εµείς ως Έλληνες ντραπήκαµε. Είναι
πρωτόγνωρο να είµαστε σε αυτή τη θέση και αυτό το νοµοσχέδιο
πολύ φοβούµεθα ότι µπορεί να σας οδηγήσει πάλι στα ίδια απο-
τέλεσµα.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ιλχάν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Νίκαιας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας τον κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Με το νοµοσχέδιο η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας από Γε-
νική Διεύθυνση του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης συ-
γκροτείται ως ξεχωριστό, διακριτό νοµικό πρόσωπο δηµοσίου

δικαίου που θα ανήκει στην κεντρική κυβέρνηση και θα εποπτεύε-
ται από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Σκοπός αυτής
της αλλαγής και συνολικά της νέας οργάνωσης και λειτουργίας
της Αρχής Κυβερνοασφάλειας είναι -παίρνοντας τα λόγια του
ίδιου του Υπουργού- ένας πιο ενδυναµωµένος, γρήγορος και λει-
τουργικός φορέας που θα µπορεί να ανταποκριθεί στις νέες αυ-
ξηµένες εθνικές ανάγκες και ενωσιακές δεσµεύσεις της χώρας
µε βάση και τις βέλτιστες πρακτικές. Άραγε ποιανού; Αν όχι των
άλλων καπιταλιστικών χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά βέ-
βαια και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, του Ηνωµένου
Βασιλείου, του Ισραήλ.

Με το νοµοσχέδιο, όντως, επιχειρείται να αναβαθµιστεί η επι-
τελικότητα του αστικού κράτους σε έναν τοµέα κρίσιµο για το κε-
φάλαιο, για τους συνολικούς στρατηγικούς σχεδιασµούς των
Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ο ρόλος της συγκεκριµένης αρχής είναι εξ αντικειµένου
στρατηγικού και οριζόντιου χαρακτήρα, αφού σχετίζεται µε την
ασφάλεια υποδοµών, υπηρεσιών και διαδικασιών που καλύπτουν
διακλαδικά όλους τους νευραλγικούς τοµείς της οικονοµίας και
είναι κρίσιµες για το κεφάλαιο, τους επιχειρηµατικούς οµίλους,
το αστικό κράτος και τη διακρατική συνεργασία στο πλαίσιο των
ιµπεριαλιστικών οργανισµών.

Ειδικότερα για την αναβάθµιση της αρχής µε βάση και τις νέες
ρυθµίσεις, η αρχή που είχε συσταθεί το 2018 από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ σε υλοποίηση ευρωενωσιακών κατευθύνσεων τώρα
µετατρέπεται σε ξεχωριστό νοµικό πρόσωπο. Ήδη από µόνο του
αυτό σηµαίνει µεγαλύτερη ευελιξία και λειτουργική αυτοτέλεια
της αρχής και σε ό,τι αφορά τη χρηµατοδότησή της µε ευρύτε-
ρες δυνατότητες ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου να συµ-
µετέχει σε έργα και προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε
συνεργασίες µε εγχώριες και ξένες αρχές, φορείς, ινστιτούτα και
κ.λπ..

Η αναβάθµιση περαιτέρω εκφράζεται στην εσωτερική συγκρό-
τηση της αρχής για να ασκούνται οι ευρείες αρµοδιότητες της
που περιλαµβάνουν τόσο τη χάραξη πολιτικής κυβερνοασφά-
λειας, όσο και οι αρµοδιότητες εποπτικές, ελεγκτικές, µε επιθε-
ωρήσεις κυρώσεις, αλλά και επιχειρησιακές και σε τεχνικά µέτρα
αποτροπής σε συνεργασία µε άλλες αρχές, όπως για παράδει-
γµα την αντιµετώπιση κυβερνοεγκλήµατος σε συνεργασία ιδίως
µε την ΕΛΑΣ.

Με το νοµοσχέδιο δηµιουργούνται δύο ξεχωριστές διευθύν-
σεις στην αρχή. Πρώτον, µε τη γενική διεύθυνση και για τον επι-
τελικό σχεδιασµό και δεύτερον τη γενική διεύθυνση για τον
επιχειρησιακό σχεδιασµό, όπου περιλαµβάνονται και κέντρο επι-
χειρήσεων κυβερνοασφάλειας, οµάδα απόκρισης συµβάντων
στον κυβερνοχώρο και εργαστήριο αναλύσεων δοκιµών και ερευ-
νών. Δεύτερον, στις διατάξεις για το προσωπικό της που ανέρ-
χεται σε εκατόν πενήντα πέντε άτοµα µε συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις για αποσπάσεις, µετάταξη προσωπικού από ΕΥΠ, Ένοπλες
Δυνάµεις και Σώµατα Ασφαλείας. Τρίτον, στην έµφαση που δίνε-
ται και από την Κυβέρνηση στην ταχεία και αποτελεσµατική συ-
νεργασία της αρχής µε τις άλλες τρεις αρχές στον τοµέα
κυβερνοασφάλειας, τις αντίστοιχες διευθύνσεις στην ΕΥΠ και
στην ΕΛΑΣ.

Για τον συντονισµό αυτό, ήδη µε το ν.5002/2022 που αφο-
ρούσε το νοµοσχέδιο για την ΕΥΠ είχε συσταθεί επιτροπή συντο-
νισµού για θέµατα κυβερνοασφάλειας, όπου το νοµοσχέδιο
προέβλεπε να αποτελείται πλέον από έξι άτοµα µε έκτο µέλος
τον προϊστάµενο του Γραφείου Συµβούλου Εθνικής Ασφαλείας
της Γενικής Γραµµατείας του Πρωθυπουργού, ο οποίος και θα
προεδρεύει της επιτροπής.

Τα άλλα κόµµατα και ειδικά η συµπολιτευόµενη Αντιπολίτευση
του ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ επιδίδονται σε µια κριτική στο νοµοσχέδιο
απόλυτα βολική για τη Νέα Δηµοκρατία και εποικοδοµητική για
το κεφάλαιο, για τις επιδιώξεις του κεφαλαίου µε φόντο την Κυ-
βέρνηση, µεταξύ άλλων για προχειρότητα ή καθυστερήσεις -
όπως λέει το ΠΑΣΟΚ- και επιµέρους πλευρές του νοµοσχεδίου ή
την εγκαλούν για τον βαθµό αναβάθµισης της αρχής. Για παρά-
δειγµα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ για τη µη αξιοποίηση της τεχνητής νοηµο-
σύνης, υπερασπίζονται τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά αµφισβητούν την αποτελεσµατικότητα που θα έχει η
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αρχή, όπως την συγκροτεί η Νέα Δηµοκρατία, προτείνοντας αλ-
λαγές και µέτρα, ώστε η αρχή κυβερνοασφάλειας να µπορεί να
παίξει αποτελεσµατικά τον ρόλο της.

ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ ως σηµαιοφόροι του κράτους δικαίου, προ-
τείνουν η αρχή αντί για νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου να
αποτελεί ανεξάρτητη αρχή, προφανώς γνωρίζοντας ότι η επί-
φαση ανεξαρτησίας µπορεί να σερβίρει πιο πειστικά στον λαό
διαφάνεια και δηµοκρατία, καλύπτοντας καλύτερα την αντιδρα-
στική αστική στρατηγική για την κυβερνοασφάλεια.

Ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ για να θολώσει τα νερά της στρατηγικής συµ-
φωνίας του, επιδίδεται στη γνωστή από τις υποκλοπές κριτική
περί αυταρχικού καθεστώτος Μητσοτάκη, λέγοντας για παράδει-
γµα πως µε το νοµοσχέδιο ενισχύεται το Πρωθυπουργικό Γρα-
φείο και διάφορα άλλα µέτρα. Με άλλα λόγια καµµία ουσιαστική
διαφωνία δεν υπάρχει ανάµεσα στα αστικά κόµµατα για τον ίδιο
τον αντιδραστικό ρόλο της αρχής. Συµφωνούν στην αντιδραστική
κατεύθυνση που αυτή υπηρετεί στην εθνική και δηµόσια ασφά-
λεια του κεφαλαίου, στις επικίνδυνες για τον λαό ράγες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής και του
ΝΑΤΟ.

Η αντιλαϊκή συµφωνία των κοµµάτων που υπηρετούν ακριβώς
αυτή την πολιτική -αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία, στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, στο ΠΑΣΟΚ, τους διάφορους δορυφόρους που µαζί ψήφι-
σαν και ψηφίζουν και τις σχετικές ευρωενωσιακές κατευθύνσεις
διαχρονικά, όπως την οδηγία για την κυβερνοασφάλεια NIS 1 και
2, την Cyber Resilience Act και πολλές άλλες οδηγίες. Καµουφλά-
ρεται και δικαιολογείται στο όνοµα ενός δήθεν γενικού συµφέ-
ροντος, µιας δήθεν ενιαίας κοινής ανάγκης όλης της κοινωνίας
για κυβερνοασφάλεια που αφορά τάχα µε τον ίδιο τρόπο και τα
µονοπώλια και τον λαό και εποµένως η εθνική αρχή µπορεί να
υπηρετεί τους πάντες, όλους.

Με αυτό τον τρόπο συσκοτίζεται η πραγµατικότητα ότι η εν
λόγω αρχή, όπως και όλες σχετικά µε την κυβερνοασφάλεια, όχι
µόνο δεν εξυπηρετούν τον λαό και τις ανάγκες του, αλλά αντί-
θετα υψώνονται ως βαθιά εχθρικές εναντίον του, υπηρετώντας
πολλαπλά αντιδραστικούς στόχους.

Με βάση και την εθνική στρατηγική για την κυβερνοασφάλεια
2020 - 2025 που είχε εκπονήσει η αρχή, οι στρατηγικοί στόχοι
που υπηρετεί η πολιτική για την κυβερνοασφάλεια, µόνο ουδέτε-
ροι δεν µπορεί να είναι. Είναι στόχοι καθορισµένοι από το κεφά-
λαιο, από τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και το ΝΑΤΟ και
καµµία θέση δεν έχουν εδώ οι λαϊκές ανάγκες και ελευθερίες,
αντίθετα αυτές δέχονται επίθεση ακόµα και στο όνοµα της προ-
στασίας τους.

Ποιοι είναι αυτοί οι στόχοι; Πρώτος στόχος είναι η προστασία
των κρίσιµων υποδοµών που υπηρετούν την καπιταλιστική κερ-
δοφορία και ανταγωνιστικότητα στον φόντο ενός κλιµακούµενου
διεθνούς ανταγωνισµού µε φανερό τον κίνδυνο γενίκευσης της
ιµπεριαλιστικής σύγκρουσης. Άλλωστε, βλέπουµε στην περίµε-
τρο της γειτονιάς µας τι ακριβώς συµβαίνει.

Η θωράκιση των κρίσιµων υποδοµών της χώρας αφορά πριν
απ’ όλα την περιουσία και τα συµφέροντα των µεγάλων µονοπω-
λίων που δραστηριοποιούνται σε όλους τους κρίσιµους κλάδους,
από την ενέργεια, τις µεταφορές και τις τράπεζες µέχρι τις τηλε-
πικοινωνίες και τα τρόφιµα. Αφορά υποδοµές που βρίσκονται είτε
άµεσα στα χέρια οικονοµικών µεγαθήριων είτε έµµεσα µέσω του
σηµερινού κράτους που υπηρετούν αυτά τα µεγαθήρια.

Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε και ο Υπουργός, κ. Παπαστερ-
γίου, σκοπός είναι η ενίσχυση των δυνατοτήτων και του εποπτι-
κού ρόλου της αρχής, εν όψει και της εφαρµογής της οδηγίας
NIS 1 και 2, η οποία θα τεθεί σε εφαρµογή από τον Οκτώβριο του
2024 και θα αυξήσει κατακόρυφα τον αριθµό των εποπτευόµενων
φορέων από περίπου εβδοµήντα που είναι τώρα σε δύο χιλιάδες.
Πέρα από τις παραδοσιακά κρίσιµες υποδοµές, όπως η ενέργεια,
οι ψηφιακές υποδοµές και ο τραπεζικός τοµέας, θα συµπεριλαµ-
βάνονται και άλλοι τοµείς, όπως είναι η δηµόσια διοίκηση, οι τα-
χυµεταφορές, η παρασκευή, παραγωγή και διανοµή χηµικών
προϊόντων, αλλά και η παραγωγή και η µεταποίηση τροφίµων.

Κριτήριο της προστασίας αυτών των υποδοµών δεν είναι βέ-
βαια η εξασφάλιση αντίστοιχων αγαθών για τον λαό, η ανεµπόδι-

στη πρόσβαση του λαού και της νεολαίας στις αντίστοιχες υπη-
ρεσίες. Αυτά αποτελούν άλλωστε ολοένα πιο ακριβά και δυσπρό-
σιτα εµπορεύµατα, όπως το ρεύµα, η θέρµανση του λαϊκού
σπιτιού, η κάλυψη των διατροφικών αναγκών και πολλά άλλα.

Η κυβερνοασφάλεια σε όλες τις κρίσιµες υποδοµές οργανώ-
νεται και προωθείται από την Κυβέρνηση και διαχρονικά από το
αστικό κράτος, µε κριτήριο πάντα τα συµφέροντα του κεφαλαίου
κι όχι για τον λαό. Για τον λαό είναι πάντα σε βάρος του.

Κατά συνέπεια ασφάλεια και η κυβερνοασφάλεια στις υποδο-
µές της ενέργειας σηµαίνει να µπορούν η ΔΕΗ και οι άλλοι πά-
ροχοι, οι πράσινοι όµιλοι αδιατάραχτα να θησαυρίζουν πάνω στις
ζωτικές λαϊκές ανάγκες, βυθίζοντας τον λαό µας σε ενεργειακή
φτώχεια, να µην µπορεί ούτε να φωτίσει ούτε να ζεστάνει το σπίτι
του.

Κυβερνοασφάλεια για παράδειγµα στον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα είναι να µπορούν οι τράπεζες και τα κοράκια µε ασφάλεια
να συλλέγουν τα δεδοµένα των οφειλετών και να πλειστηριάζουν
ηλεκτρονικά τα σπίτια των λαϊκών οικογενειών. Με κριτήριο, λοι-
πόν, τα συµφέροντα των λίγων, προστατεύονται οι υποδοµές,
ενώ αλλού η επιλεκτική ανικανότητα του κράτους οδηγεί σε τρα-
γωδίες. Πόσα εκατοµµύρια αλήθεια, κοστίζει η φυσική ασφάλεια
των ψηφιακών υποδοµών, για παράδειγµα του χρηµατιστηρίου,
για να µην πληγούν σε µια καταστροφή, όπως στο ενδεχόµενο
πληµµύρας, να µην περάσει µια στάλα νερό την ώρα που στο
Θεσσαλικό Κάµπο και άλλες περιοχές ο λαός αφέθηκε έρµαιο να
βλέπει τους κόπους µιας ζωής να βυθίζονται;

Αυτό είναι το σύγχρονο επενδυτικό περιβάλλον που προβάλ-
λεται ως στρατηγικός στόχος, σχετικός µε την κυβερνοασφάλεια,
οι επενδυτές δηλαδή να νιώθουν ασφαλείς, τα κεφάλαιά τους να
είναι προστατευµένα για να τα αξιοποιούν, προκειµένου να εντεί-
νουν την εκµετάλλευση και το τσάκισµα των αναγκών του εργα-
ζόµενου λαού.

Όλες αυτές οι στρατηγικές υποδοµές, ιδιωτικές ή δηµόσιες,
σε τι κινδύνους εκτίθενται; Τυχαίος είναι ο χρόνος που συζητείται
να αναβαθµιστεί µια κρατική αρχή που εποπτεύει και προωθεί το
επίπεδο κυβερνοασφάλειας; Τυχαία, όντως, οι οδηγίες NIS 1 και
2 επεκτείνουν τις απαιτήσεις κυβερνοασφάλειας σε χιλιάδες φο-
ρείς από τις ψηφιακές υπηρεσίες και τις υπηρεσίες υπολογιστι-
κού νέφους µέχρι την εφοδιαστική αλυσίδα, τα τρόφιµα ή τα
λιµάνια;

Οξύνεται, κλιµακώνεται ένας διεθνής ανταγωνισµός ανάµεσα
στα µονοπώλια σε όλα τα επίπεδα, φτάνοντας βέβαια µέχρι το
επίπεδο πολεµικών συγκρούσεων ανάµεσα σε ολόκληρα ιµπερια-
λιστικά µπλοκ. Σε αυτόν τον ανηλεή ανταγωνισµό που παίρνει και
τη µορφή πολεµικών µετώπων, είναι ήδη στη γειτονιά µας, αξιο-
ποιούνται όλα τα σύγχρονα µέσα, οι κυβερνοεπιθέσεις, οι υβρι-
δικές επιχειρήσεις, οι επιχειρήσεις παραπληροφόρησης. Σε αυτό
λοιπόν το φόντο, το ατλαντικό µπλοκ των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µε την ενεργό συµµετοχή της Ελλάδας παίρνει
µέτρα οχύρωσης και αναβάθµισης των όπλων του και στο επί-
πεδο του κυβερνοχώρου.

Ειδικά η Ευρωπαϊκή Ένωση µέσα από τις οδηγίες NIS 1 και 2,
την CRA, πρωτοβουλίες, οργανώνεται για τη συµµετοχή της
στους αιµατηρούς σχεδιασµούς µε αυτοτελή µέτρα προάσπισης
των συµφερόντων των ευρωπαϊκών οµίλων. Εξ ού και στην αιτιο-
λογική έκθεση του σχεδίου νόµου γίνεται επίκληση σε ζητήµατα
γεωπολιτικής σηµασίας, στις στοχεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την προστασία της εφοδιαστικής αλυσίδας και για άλλα
ζητήµατα.

Σε αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες ενισχύεται η συνεργασία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας.

Μόλις τον Γενάρη συζητήθηκε κοινό σχέδιο δράσης Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης - Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής για αµοιβαία
αναγνώριση των απαιτήσεων κυβερνοασφάλειας µε τη φανερή
ατζέντα να αφορά στα προϊόντα του υλισµικού και λογισµικού
του διαδικτύου των πραγµάτων.

Σε αυτές τις συνθήκες, µόνο τυχαία δεν είναι η ισχυρή στελέ-
χωση της αρχής κυβερνοασφάλειας µε προσωπικό των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. Αυτές είναι οι εθνικές
ανάγκες και οι ενωσιακές επιταγές που επικαλείται η Κυβέρνηση.
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Οι κίνδυνοι για τον λαό προκύπτουν από αυτή την εθνική και ενω-
σιακή πολιτική. Η Κυβέρνηση και φυσικά όλα τα κόµµατα του ευ-
ρωατλαντικού τόξου εκθέτουν τον λαό µας σε τεράστιους κιν-
δύνους και ύστερα εµφανίζονται ως προστάτες των δικαιωµάτων
του, όπως των δεδοµένων και της ιδιωτικότητάς του.

Δεύτερος στρατηγικός στόχος για την κυβερνοασφάλεια είναι
η ενίσχυση της ικανότητας του κράτους να στοχεύει τον εχθρό
λαό. Αυτή η εθνική ασφάλεια του κεφαλαίου αποτελεί διπλό πέ-
λεκυ σε βάρος των ελευθεριών και των δικαιωµάτων του λαού.
Όχι µόνο τον εκθέτει σε κινδύνους από τη συµµετοχή σε ιµπερια-
λιστικά σχέδια, αλλά ταυτόχρονα τον στοχοποιεί ευθέως ως εσω-
τερικό εχθρό. Αυτό αποδείχτηκε εξάλλου µε τη µαζική επίκληση
της εθνικής ασφάλειας για την άρση του απορρήτου των επικοι-
νωνιών. Αποδείχτηκε ότι το ίδιο το κράτος µε όλες του τις υπη-
ρεσίες είναι ο µέγας ωτακουστής και αναβαθµίζεται µε σκοπό να
παραβιάζει µόνιµα και νόµιµα, µαζικά και προληπτικά την ασφά-
λεια των επικοινωνιών και των δεδοµένων του λαού.

Εποµένως και η αναβαθµισµένη λειτουργία υπηρεσιών κυβερ-
νοασφάλειας από αυτή την εθνική αρχή, µέχρι τις αντίστοιχες δι-
ευθύνσεις της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, της ΕΛΑΣ και
του ΥΠΕΘΑ, σηµαίνει αναβαθµισµένη ικανότητα του εχθρικού για
τον λαό κράτους να στοχοποιεί τις ανάγκες, τα δικαιώµατα, τους
αγώνες και το κίνηµα του λαού. Σηµαίνει ενίσχυση της ικανότητάς
του να συλλέγει, για παράδειγµα, υπό έναν αριθµό πολίτη σε
έναν ενιαίο φάκελο για αυτόν τα δεδοµένα υγείας, ασφάλισης,
εργασίας, οικονοµικά δεδοµένα από τραπεζικές συναλλαγές, από
αγοραπωλησίες, µέχρι τα φορολογικά και άλλα χρέη και βέβαια
τη δράση και τις πεποιθήσεις που πλέον «ψαρεύονται» µαζικά και
εύκολα µέσω διαδικτύου.

Στο νοµοσχέδιο ορίζεται, όπως στο άρθρο 4, ότι ο σκοπός και
οι αρµοδιότητες στις αρχές ασκούνται λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα
ουσιώδη συµφέροντα της εθνικής ασφάλειας, της άµυνας, της
δηµόσιας τάξης και ασφάλειας, αλλά για την υπηρεσία ποιανού;
Όχι φυσικά για τα συµφέροντα του λαού, αλλά των λίγων, των
ισχυρών.

Αυτό είναι το λειτουργικό σύστηµα διακυβέρνησης, η συνερ-
γασία µεταξύ δηµόσιων οργανώσεων, αλλά και η διεθνής συνερ-
γασία που διατυπώνονται ως στρατηγικοί στόχοι της στρατηγικής
για την κυβερνοασφάλεια.

Για όλους αυτούς τους λόγους και βέβαια και για τις ρυθµίσεις
του δεύτερου µέρους, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κατα-
ψηφίζει το σχέδιο νόµου. Θα πω για το δεύτερο µέρος στη δευ-
τερολογία, καθώς και για τις υπουργικές τροπολογίες που έχουν
κατατεθεί.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Συντυχάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης
κ. Κυριάκο Βελόπουλο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ξέρετε, αν ο Αριστοφάνης ζούσε, η σηµερινή µέρα θα ήταν η
µέρα του. Κυβερνοασφάλεια µε Νέα Δηµοκρατία, Πρωθυπουργό
Μητσοτάκη και «Predator», έννοιες ασυµβίβαστες, κωµικοτραγω-
δία.

Δεν θέλω να µιλήσω για το νοµοσχέδιο. Θα µιλήσει ο εισηγη-
τής µας, θα τα πει. Όµως, επειδή ακούγονται πολλά και επειδή
τις επόµενες ηµέρες η Κυβέρνηση αποφάσισε να έρθει σε ευθεία
σύγκρουση και ρήξη µε την ελληνική κοινωνία, µε την ίδια τη
ζώσα κοινωνία και το κύτταρό της που λέγεται οικογένεια, να ξε-
κινήσω λέγοντας το αυτονόητο: Ουδείς µπορεί να παρέµβει στο
δωµάτιο του αλλουνού και στην επιλογή του. Άλλο το ένα, άλλο
το άλλο. Ουδείς, όµως, µπορεί να φιµώσει και τον Βουλευτή στο

Κοινοβούλιο. Δεν έχει το δικαίωµα η Νέα Δηµοκρατία να επιτρέ-
ψει να κάνουν αποχή οι Βουλευτές της διότι, όπως έλεγε και ο
Πρωθυπουργός µε τις Πρέσπες µε εσάς, η αποχή είναι συνενοχή.

Ερωτώ τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τους ριψάσπι-
δες: Είναι πρέπον; Δεν καταστρατηγείται το δικαίωµα του αυτό-
βουλου του Βουλευτού να ψηφίσει;

Ξέρετε, εµείς κάναµε το αυτονόητο χθες. Ανακοινώσαµε ότι θα
καταθέσουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας και απευθύνοµαι
στην Αριστερά που έχει µια άλλη άποψη και καλά κάνει και θέλει
να ψηφίσει ένα πιο προχωρηµένο νοµοσχέδιο, κύριε Καραµέρο.
Γιατί να µην τους στριµώξουµε, γιατί να µην τους οδηγήσουµε
εκεί που πρέπει να οδηγηθούν, στην απόφαση ευθύνης, στο «ναι»
ή στο «όχι»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί στηρίζει η Αριστερά, λοιπόν, την επιλογή της Νέας Δηµο-

κρατίας να στηριχθεί σε «δεκανίκια», είτε αυτά λέγονται Βουλευ-
τές που έχουν µια άλλη άποψη και συµφωνούν ή διαφωνούν, δεν
έχει σηµασία; Γιατί τους στηρίζει η Αριστερά τους κυρίους της
Νέας Δηµοκρατίας; Για ποιον λόγο δεν καταθέτετε µια πρόταση
δυσπιστίας; Για ποιον λόγο δεν καταθέτετε µια αίτηση ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας που µόνο εµείς επιλέξαµε να κάνουµε για να
στριµώξουµε τους κυρίους της Νέας Δηµοκρατίας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι θέλουν να κλέψουν την ψήφο του ελληνικού λαού. Φα-

ντάζοµαι ότι και ο συνάδελφος που είναι και µουσουλµάνος στο
θρήσκευµα διαφωνεί µε το νοµοσχέδιο. Ωραιότατα. Καταθέστε
µαζί µε εµάς µια αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας, γιατί δεν
µπορώ αυτή την κατάσταση. Δηλαδή εδώ είµαστε πρώτα µε το
κόµµα και µετά µε τον Βουλευτή που εκπροσωπεί τους πολίτες;

Εµείς, λοιπόν, δεν λέµε Ελληνική Λύση, γιατί για εµάς δεν είναι
το ποιος θα κάνει πρώτος την ενέργεια. Η όποια θετική επιλογή
είναι καλή. Το αποδείξαµε στις εξεταστικές που τις ψηφίσαµε
όλες αυτές που έφεραν τα άλλα κόµµατα. Για εµάς το πρόκριµα
είναι η βούληση του ελληνικού λαού, η προάσπιση των εννοιών
της δηµοκρατίας και της εκπροσώπησης του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά τις δώδεκα υπογραφές των

Βουλευτών της Ελληνικής Λύσης, χωρίς Ελληνική Λύση. Δεν
υπάρχει καµµία Ελληνική Λύση εδώ. Υπάρχει η δηµοκρατία, η νο-
µιµότητα και το Σύνταγµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ελάτε στη γραµµή της λογικής. Ελάτε στη γραµµή του ορθο-

λογισµού. Υπογράψτε κι εσείς, αλλά µη µου κάνετε την πονηριά,
όπως ακούω κάποιους Προέδρους που είναι πολύ κοντοί στο
ύψος των πολιτικών περιστάσεων, «θα καταθέσουµε και εµείς
µόνοι µας». Εµείς σας λέµε. Καταθέτουµε όχι ως Ελληνική Λύση.
Δεν είναι Ελληνική Λύση εδώ. Δεν υπάρχει Ελληνική Λύση εδώ.
Υπάρχει ελληνικό Κοινοβούλιο, Έλληνες Βουλευτές µε αξιοπρέ-
πεια και περηφάνια. Ελάτε, λοιπόν, και κάντε το ίδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι έκανε και η ελληνική Βουλή; Τι λέει ο Πρόεδρος της Βουλής;

Ότι πρέπει να είναι σε ένα ενιαίο κείµενο όλοι. Του λέω «να µαζέ-
ψουµε είκοσι υπογραφές διαφορετικές από άλλα κόµµατα». «Όχι,
σε ένα κείµενο», λέει. Οπότε τι του κάναµε εµείς; Χωρίς Ελληνική
Λύση, χωρίς να λέµε τίποτα για εµάς, δεν µας αφορά η όποια επι-
λογή νίκης ή πολιτική πρωτοβουλία. Κάντε το κάποιοι. Θέλουµε
τρεις Έλληνες ακόµα, τρεις Έλληνες πατριώτες, τρεις Έλληνες
που δεν στηρίζουν τη Νέα Δηµοκρατία, να τους στριµώξουµε
στην οδό της αληθείας, στην οδό της δηµοκρατίας. Αυτό ζητάµε.
Βοηθήστε µας, λοιπόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το λέω µε πόνο ψυχής, γιατί µακάρι να είχαµε δεκαπέντε

Βουλευτές και να µη χρειαζόµασταν τρεις. Τρεις Έλληνες ψά-
χνουµε. Ο Διογένης έψαχνε άνθρωπο να συνοµιλήσει µε το φα-
νάρι κι εµείς ψάχνουµε τρεις Έλληνες. Θα βρεθούν.

Επαναλαµβάνω, κύριε Μπιµπίλα. Δεν έχει σηµασία αν συµφω-
νούµε ή όχι µε το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ είναι
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πολιτική, εδώ κάνουµε πολιτική και όταν µιλάµε για τη δηµοκρα-
τία, είναι έννοια απαράβατη. Να ψηφίσουν «ναι» ή «όχι», να µην
κρύβονται πίσω από την αποχή. Να ψηφίσετε «ναι» ή «όχι». Μην
κρύβεστε πίσω από την αποχή ούτε ο Βορίδης ούτε ο Σαµαράς
ούτε κανένας σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τέλος η πλάκα µε τον ελληνικό λαό. Όσο υπάρχει η Ελληνική

Λύση εδώ, θα τα ακούτε. Απευθύνοµαι σε αυτούς που αυτοπροσ-
διορίζονται και ως χριστιανοί. Χριστιανοί δεν είστε; Γιατί δεν υπο-
γράφετε; Δέκα είστε, έντεκα, πόσοι είστε. Δύο-τρεις θέλουµε,
τους υπολοίπους ή τον ΣΥΡΙΖΑ ή την Πλεύση Ελευθερίας ή την
Αριστερά. Εδώ δεν µιλάµε για χριστιανούς ή µη χριστιανούς. Μι-
λάµε για δηµοκρατία πλέον, για έννοια απαράβατη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ. Άλλο λάθος,

κύριε Καραµέρο. Δεν το περίµενα από εσάς να στηρίξετε τη Νέα
Δηµοκρατία. Στεναχωριέµαι που το λέω, γιατί σας συµπαθώ προ-
σωπικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Στη Διάσκεψη των Προέδρων.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, αφήστε τη Διάσκεψη, εκεί εγώ δεν πάω έτσι και αλ-
λιώς, δεν µου αρέσουν οι διασκέψεις, εγώ έχω άλλη φιλοσοφία
ζωής. 

Καταθέσατε ένα ψήφισµα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, µε το
οποίο συµφωνούσαµε, γιατί εµείς αγωνιστήκαµε πρώτοι για την
ιστορία, γιατί εµάς παρακολουθούσαν πρώτοι οι κύριοι του «Pre-
daror». Τα έφερα τα στοιχεία εδώ, τα απέδειξα, τα κατέθεσα στη
Βουλή. Γιατί µου βάλατε µέσα για µειονότητες; Ποιος ο λόγος
στο κείµενο να υπάρξουν µειονότητες του ψηφίσµατος; Για πείτε
µου εσείς.

Το Σύνταγµά µας ορίζει τι υπάρχει και τι δεν υπάρχει. Μία θρη-
σκευτική µειονότητα στη Θράκη. Το κείµενο µέσα, όµως, µε τους
όρους µειονότητες άνοιγε κερκόπορτα. Υπερασπιστές του εθνι-
κού µηνυτή του Δηµητρά ο ΣΥΡΙΖΑ; Μου βάλατε ένα κείµενο το
οποίο δεν µπορούσε να υπογράψει άνθρωπος ο όποιος αγαπάει
την Ελλάδα, θέλει να προστατέψει τους Έλληνες. Γιατί το κάνατε
αυτό; 

Το ψήφισµα, λοιπόν, ήταν λάθος και γι’ αυτό η Ελληνική Λύση
είπε ένα µεγάλο όχι. Μειονότητες στην Ελλάδα δεν θα αναγνω-
ρίσει η Ελληνική Λύση, ούτε θα προσυπογράψει. Τελεία και
παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θρησκευτική υπάρχει αναγνωρισµένη από το Σύνταγµα και

από το Δίκαιο, δεν χρειάζεται να λέµε παραπάνω πράγµατα. 
Πάµε και στο υπόλοιπο. Τον Δηµητρά, τον εθνικό µηνυτή της

Ελλάδας, τον υπερασπίζει ο ΣΥΡΙΖΑ. Το κείµενο δε µέσα του ψη-
φίσµατος το αντιλαµβάνοµαι για τους δηµοσιογράφους. Μαζί
σας. Γιατί ελέγχουν όλο το σύστηµα; Μαζί σας. Γιατί τροµοκρα-
τούν µέσω των δηµοσιογράφων πολιτικούς αντιπάλους; Μαζί
σας. Γιατί προσπαθούν τώρα να δηµιουργήσουν πρόβληµα στο
ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία µε τους κονδυλοφό-
ρους τους; Μαζί σας. Αλήθεια είναι. Εµάς επιχείρησαν να µας τε-
λειώσουν πολλές φορές, αλλά η Ελληνική Λύση δεν τελειώνει
από τη Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία θα τελειώσει, αλλά
η Ελληνική Λύση δεν θα τελειώσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά το χειρότερο από όλα -δεν θα πω για το Λιµενικό, τους

λαθροµετανάστες κ.λπ., τα αφήνω αυτά, κύριε Καραµέρο, είναι
ιδεολογικά- είναι ότι ζητάτε να σταµατήσει η χρηµατοδότηση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Θα απαντήσουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, όχι δεν θα πω γι’ αυτό. Είναι ιδεολογική αντιπαράθεση.
Δεν θα µπω στην ουσία.

Ζητάτε να διακοπεί η χρηµατοδότηση της Ελλάδας. Μα, είµα-
στε µε τα καλά µας; Είναι λεφτά που θέλει η Ελλάδα για να δώσει
στους αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς ή οπουδήποτε αλλού. Γιατί
πρέπει να τιµωρηθεί πάλι ο Έλληνας µε ένα ψήφισµα από Ευρω-
παίους Ευρωβουλευτές; Λάθος σας λέω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Δεν ζητήσαµε αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αυτό γράφει το κείµενο. Το έχω µπροστά µου. Εγώ όταν

µιλάω, µιλάω µε στοιχεία. Πρόταση ψηφίσµατος για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρό-

εδρος της Ελληνικής Λύσης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Αυτό που λέτε µειονότητες, είναι
στη µετάφραση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν ξέρω τι είναι. Μισό λεπτό, το ψήφισµα λέει αυτά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Οφείλετε να ξέρετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Το ψήφισµα τα λέει αυτά. Το ψήφισµα, το οποίο ξέρω κα-
λύτερα από εσάς. Λέει µειονότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι ξεκάθαρο το κείµενο, µη λέτε ψέµατα. Εδώ, λέει µει-
ονότητες.

Δηµητράς τώρα; Ο εθνικός µηνυτής µέσα στο ψήφισµα; Τι δου-
λειά έχει αυτό; Σας παρακαλώ, να τα λέµε όλα. Εγώ περιµένω
από εσάς να υπογράψετε την ονοµαστική ψηφοφορία. Θα υπο-
γράψετε; Ναι; Έχουµε ακόµα έναν, θέλουµε δύο παιδιά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Βγάλτε το στον πλειστηριασµό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα υπογράψετε; Δεν υπάρχει πλειστηριασµός στη λογική,
στη δηµοκρατία και στο έθνος. Θα υπογράψετε, ναι ή όχι; Αυτό
είναι το ερώτηµα, που µε διακόψατε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ζητήσω τον λόγο και θα σας
απαντήσω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα κάνετε εσείς εξεταστική επιτροπή, ναι ή όχι; Κάντε
εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, όχι
διάλογο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα κάνετε ονοµαστική ψηφοφορία εσείς; Αυτό µε ενδια-
φέρει εµένα.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, λειτουργεί ως αποσυµπιεστής
βαλβίδας. Και έρχεται, λοιπόν, το «POLITICO» και µας επιβεβαι-
ώνει. 

Τι κάνει ο Πρωθυπουργός; Για µια καρεκλίτσα, για την καρέκλα
στην Ευρωβουλή, δίνει τα πάντα, ό,τι κι αν είναι αυτό, ακόµα και
για τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Δίνει τα πάντα. Όπως είπα και
χθες, ένας Έλληνας Πρωθυπουργός αποδεικνύεται πολύ µικρός
για τα µεγάλα. Πολύ µικρός. Και ο Πρωθυπουργός για µια καρέ-
κλα, εξαργυρώνει τα πάντα. Είναι λάθος.

Πάµε στην ουσία, λοιπόν, γιατί θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Υπάρ-
χει ένας συντονισµός. Όλος ο µηχανισµός προπαγάνδας της
Νέας Δηµοκρατίας λειτουργεί συνεχώς µε fake news. Δεν θα
µπορούσα ποτέ να φανταστώ νεοδηµοκράτη, του Κωνσταντίνου
Καραµανλή πολιτικό απόγονο, να υβρίζει και να λοιδορεί την Εκ-
κλησία, να µιλάει για σκοταδιστές. Δεν µπορούσα ποτέ να φαντα-
στώ να λέει ότι η Εκκλησία δεν έχει δικαίωµα να οµιλεί. Νεο-
δηµοκράτης στα social media, γνωστό στέλεχος της Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεν µπορούσα να φανταστώ ποτέ ότι αυτό το κόµµα του
Κωνσταντίνου Καραµανλή, του Εθνάρχη, όπως λένε και οι ίδιοι,
θα είναι τόσο αντιπαθητικό σε σχέση µε τους ψηφοφόρους του.

Εγώ ζητώ από όλους σας και κυρίως από τις τηλεπερσόνες, να
σταµατήσει ο διασυρµός της Εκκλησίας. Η Εκκλησία για τα του
οίκου της έχει δικαίωµα διά να οµιλεί. Είναι απαράβατος κανόνας
της δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και βέβαια δεν θα αναφερθώ στα ανθελληνικά Hoaxes που

πραγµατικά αυτά που κάνουν είναι ελεεινά και τρισάθλια. Το προ-
σπερνώ γιατί αυτή είναι η φύση της δουλειάς τους. Θα µείνω,
όµως, σε ένα παράδειγµα πρωινό που έβλεπα σήµερα στην τη-
λεόραση. Έρχεται ένας φίλος, σύµβουλος και µου λέει: Κοίτα, τι
λέει ο Λιάγκας. Και αναρωτιέµαι: Ο Λιάγκας, ο Περρής, ο Τατσό-
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πουλος θα γίνουν τιµητές της δηµοκρατίας; Ο Λιάγκας, ο Περρής
και ο Τατσόπουλος που καθυβρίζουν εδώ και είκοσι µέρες την
Εκκλησία, θα γίνουν τιµητές της Εκκλησίας ή θα γίνουν κατήγο-
ροι της Εκκλησίας;

Θα σας πω ένα πράγµα. Η εργαλειοποίηση της Εκκλησίας από
τον κάθε Λιάγκα, τον κάθε Περρή, τον κάθε Τατσόπουλο είτε για
οικονοµική επιβίωση είτε για τηλεοπτική επιβίωση, είναι κάτι απε-
χθές, κάτι βρώµικο που τηλεοπτικά δεν στέκει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επαναλαµβάνω. Έχουν δικαίωµα να οµιλούν, έχουν δι-

καίωµα να εκφράζουν την άποψή τους, αλλά δεν έχουν το δι-
καίωµα να λοιδορούν και να υβρίζουν κανέναν. Και αναφέροµαι
στους κυρίους αυτούς, διότι η ακατάσχετη µπουρδολογία και οι
ύβρεις σε µητροπολίτες είναι όρος της εκποµπής τους.

Πάµε τώρα στην Εκκλησία. Θέλω να αναφερθώ στα αυτο-
νόητα. Ακούω την Αριστερά µε συµπάθεια -ιδεολογικές διαφορές
έχουµε έτσι κι αλλιώς- να οµιλεί για διαχωρισµό Εκκλησίας - Κρά-
τους. Μπορεί να συµφωνεί κάποιος ή να διαφωνεί, µπορεί κά-
ποιος να θέλει να διαχωριστεί η Εκκλησία από το κράτος, γιατί
έχει µια φιλοσοφική προσέγγιση και είναι λογική, το αντιλαµβά-
νοµαι. 

Έχω µια ερώτηση. Τα δισεκατοµµύρια που έδωσε η Εκκλησία
υποχρεωτικά, γιατί το κράτος ζήτησε επί Ελευθερίου Βενιζέλου
και επί πολλών Πολιτικών Αρχηγών και Προέδρων, θα τα πληρώ-
σετε εσείς όταν γίνει διαχωρισµός; Γιατί έχει δικαίωµα µετά η Εκ-
κλησία να τα ζητήσει. Ρωτώ, γιατί η συµφωνία ήταν σχετική. Δίνω,
δίνετε µισθοδοσία. Έδωσε ακίνητα, έδωσε χρήµατα.

Κατά την άποψή µας, φίλες και φίλοι, η οποία είναι κάθετη,
εµείς θέλουµε µια Ελλάδα διαφορετική. Εσείς θέλετε µια Ευρώπη
διαφορετική. Να σας υπενθυµίσω ότι στην Ευρώπη που επικαλεί-
στε, στη Γερµανία, πιστοποιήθηκε νόµος -µόλις πριν µια βδοµάδα
το διάβασα. Ακούστε τον νόµο: «Να διώκονται όσοι λένε ότι
υπάρχουν µόνο δύο φύλα». Όποιος λέει ότι υπάρχουν δύο φύλα
θα διώκεται. Νόµος σε κρατίδιο της Γερµανίας, δυστυχώς. Στη
Φινλανδία διώκονται οι αναφορές στον Απόστολο Παύλο προς
Κορινθίους, όταν µιλάνε για την οµοφυλοφιλία. Νόµος. Αυτή είναι
η Ευρώπη. Στην Ιρλανδία απαγορεύτηκε το σύνθηµα: «Οι ζωές
των Ιρλανδών µετράνε». Αυτή την Ευρώπη δεν τη θέλουµε εµείς.
Θέλουµε µια Ευρώπη των λαών, των εθνών, των ανθρώπων που
ζουν εκεί. Θέλουµε µια Ευρώπη ευρωπαϊκή, χριστιανική, ανεκτική
σε όλες τις θρησκείες. Αυτό θέλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα αγροτικά για να κλείσω σιγά, σιγά. Πραγµατικά αυτή

η Κυβέρνηση ζει µέσα στο ψέµα της. Βγαίνει ο Πρωθυπουργός
της χώρας και λέει σε τηλεοπτική συνέντευξη: «η µισή αλήθεια,
είστε οπαδοί της µισής αλήθειας». Δώσαµε 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ στους αγρότες και το ακούει, όπως βλέπετε στο κείµενο
που παραλαµβάνετε, δεν υπάρχει πουθενά όνοµα κόµµατος, δεν
βάζουµε Ελληνική Λύση. Θέλουµε µόνο Βουλευτές πατριώτες,
Έλληνες, δηµοκράτες που αγαπάνε τον ελληνικό λαό και την
αλήθεια. Δεν υπάρχει Ελληνική Λύση εδώ, δεν υπάρχει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λέω, λοιπόν -και το λέω ξανά- πως είπε ότι έδωσε 1 δισεκατοµ-

µύριο ευρώ, -και ακούν τα παιδιά επάνω, να σας καληµερίσουµε
όλους παιδιά- στους αγρότες 1 δισεκατοµµύριο ευρώ ο Έλληνας
Πρωθυπουργός. Και ακούει ο Γιώργος, ο Νίκος, τα µικρά παιδιά
ότι 1 δισεκατοµµύριο έδωσε στους αγρότες. Τι δεν λέει ο Πρω-
θυπουργός; Ότι από το 1 δισεκατοµµύριο, τα περισσότερα είναι
εισφορές των αγροτών που έδωσαν οι ίδιοι. Λεφτά που δόθηκαν
από τους ιδίους το 1 δισεκατοµµύριο. Τι κρύβει ο Πρωθυπουρ-
γός; Ότι είναι τέσσερα χρόνια το 1 δισεκατοµµύριο, 250 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο. Δεν είναι 1 δισεκατοµµύριο άπαξ, µια φορά, για
έναν χρόνο.

Κοιτάξτε, µε τα ψέµατα δεν µπορείτε να κάνετε πολιτική. Μπο-
ρεί να έχετε όλα τα µέσα µαζί σας, µπορεί να έχετε τα πάντα µαζί
σας, αλλά ο Θεός και ο λαός βλέπουν. Βλέπουν τα πάντα καλύ-
τερα από εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εγώ ρωτώ. Ο Θεός, ο όποιος Θεός οποιουδήποτε είναι θα

έλεγα παντόπτης. Λέω το αυτονόητο. Η Ευρωπαϊκή Ένωση κόβει
λεφτά από τους αγρότες και δίνει 50 δισεκατοµµύρια στην Ου-

κρανία, κόβει λεφτά από τους ευρωπαίους πολίτες και δίνει 50
δισεκατοµµύρια στην Ουκρανία. Και εγώ ρωτώ: Γιατί; Όταν οι
αγρότες στη Γαλλία, Γερµανία, Βέλγιο, παντού, Ελλάδα τρέχουν
από εδώ, ουρλιάζουν: «θα πεινάσουµε, θα πεθάνουµε, δεν θα
έχουµε να παράγουµε» και αντί να σκεφτούµε σοβαρά ως χώρα
-από το ’19 το λέω- ότι θα πεινάσουµε, να κάνουµε ένα σχέδιο
πρωτογενούς τοµέα, έχουµε έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος -
ακούστε το αµίµητο, παιδιά µου, ακούστε τι λέει ο Πρωθυπουρ-
γός µας- λέει: «Ανοικτός σε διάλογο µε ανοικτούς δρόµους».

Τι δεν λέει, όµως; Την προηγούµενη µέρα είπε: «Δεν δίνω λεφ-
τά». Τι διάλογο θα κάνεις µε έναν, ο οποίος σου λέει δεν έχω να
σου δώσω, έλα να συζητήσουµε. Τι να συζητήσουµε; Τι ωραίο
καιρό κάνει σήµερα; Τι ωραία οµάδα έχει ο Ολυµπιακός, ο Πανα-
θηναϊκός, ο ΠΑΟΚ, η ΑΕΚ, ο Άρης; Ποιος θα πάρει το κύπελλο
και το πρωτάθληµα; Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός, επικοινωνιακά
δρα και λειτουργεί. Αυτός ο Πρωθυπουργός -θα το πω- δεν αξίζει
στην Ελλάδα και τους Έλληνες. Ο Πρωθυπουργός πρέπει να λέει
αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. Τι πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία; Έστειλε κά-

ποιους άσχετους για να διαπραγµατευτεί την ΚΑΠ και τη δέχτηκε
έτσι, όπως την έδωσαν. Την πήραν πίσω και έφυγαν. Είναι µει-
ωµένα κατά 250 εκατοµµύρια τα λεφτά. Ποιος θα πληρώσει το
λάθος;

Στον ΟΠΕΚΕΠΕ που άλλαξε ο Υπουργός σας, ο Αυγενάκης,
που είναι σε αποδροµή, τα δύο στελέχη, το κατήγγειλα εγώ. Ο
ένας είναι συγκοινωνιολόγος και ο άλλος είναι πολιτικός µηχανι-
κός. Θα χτίζει ροδακινιές η µία πάνω στην άλλη; Δεν µπορούµε
να βρούµε έναν άνθρωπο που να ξέρει τη δουλειά; Είναι αυτό Κυ-
βέρνηση τεχνοκρατών; Τόσους συµβούλους µαζέψατε, ρε παιδί
µου. Και στην τελική αν δεν έχετε και άλλα στελέχη στη Νέα Δη-
µοκρατία είναι το σηµιτικό ΠΑΣΟΚ εδώ, πάρτε τους σηµιτικούς
που τους έχετε πάρει όλους. Δεν έχετε αφήσει σηµιτικό για ση-
µιτικό όρθιο. Ότι σηµιτικός υπάρχει, τον παίρνετε.

Επίσης, σας διαβάζω όχι τι λέω εγώ, τι λέει ο νεοδηµοκράτης
υποψήφιος αντιπεριφερειάρχης στη Θεσσαλία, γνωστός συνδι-
καλιστής αγρότης, ο κ. Σιδηρόπουλος: «Η νέα ΚΑΠ µάς απαγο-
ρεύει να παράγουµε. Είναι κλέφτες, είναι απατεώνες. Προσ-
κύνησαν τον πόλεµο στην Ουκρανία. Μας απαγόρευσαν να πα-
ράγουµε γάλα, δηµητριακά, τα πάντα, γιατί ξεπουλήθηκαν στις
πολυεθνικές. Θέλουν να φέρουν τα πάντα από την Ουκρανία και
από τρίτες χώρες. Εµείς έχουµε έλεγχο στα φάρµακα και αυτοί
φέρουν προϊόντα από χώρες που δεν ελέγχουν τίποτα. Ντροπή
και µόνο ντροπή! Ούτε βήµα πίσω!», Νέα Δηµοκρατία, Σιδηρό-
πουλος, αυτούσιο το κείµενο.

Σας λέει ο ψηφοφόρος, ο οπαδός, το στέλεχός σας ότι είστε
κλέφτες ή απατεώνες. Σας λέει για ντροπή! Σας αποκαλεί κλέ-
φτες και απατεώνες. Και αντί να του κάνετε µια µήνυση, γιατί σας
λέει κλέφτες και απατεώνες, τον έχετε ακόµα στο κόµµα σας.
Λοιπόν, ή είστε κλέφτες και απατεώνες ή εσείς κάνετε λάθος που
δεν κάνετε µήνυση. Αποφασίστε. Εγώ δεν πιστεύω ότι είστε κλέ-
φτες και απατεώνες. Ποτέ. Η Ελλάδα είναι η πιο αδιάφθορη χώρα
του κόσµου. Δεν υπάρχουν κοµπίνες, δεν υπάρχουν µίζες, δεν
υπάρχει τίποτα. Είναι όλα καθαρά, διαυγέστατα.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι πέτυχε η Ισπανία και τι πέτυχαν οι
άλλες χώρες και τι πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία. Στην Ισπανία 400
εκατοµµύρια για αποζηµίωση για ζηµιές σε φυτικό και ζωικό κε-
φάλαιο τώρα. Οι ελαιοπαραγωγοί βοηθήθηκαν κατά 100 εκατοµ-
µύρια στην Ισπανία τώρα. Πολωνία, επέβαλε µονοµερή απα-
γόρευση εισαγωγής ουκρανικών προϊόντων στην Πολωνία, η Πο-
λωνία µόνη της. Και εµείς δεν µπορούµε να απαγορεύσουµε την
εισαγωγή γάλακτος από τη Βουλγαρία και τα προϊόντα από την
Τουρκία, που είναι ανταγωνιστικά και είναι πιο χαµηλή η παρα-
γωγή. Ντροπή! Να η ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύπρος, αφορολόγητο πετρέλαιο. Γαλλία, ελάφρυνση φορο-

λογίας στους αγρότες, µείωση φόρου στο ντίζελ κίνησης, έλεγχοι
στην αγορά για νοθευµένα προϊόντα. Πορτογαλία, κατάργηση
ΦΠΑ σε λιπάσµατα και ζωοτροφές από το ’22, µείωση φόρου πε-
τρελαίου κίνησης. Ιρλανδία, επιδότηση 400 ευρώ ανά εκτάριο για
την καλλιέργεια σιτηρών, σιταριού, κριθαριού, βρώµης. Ρουµα-
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νία, µείωση φόρου σε πετρέλαιο κίνησης, πρόγραµµα οικονοµι-
κής ενίσχυσης 270 εκατοµµυρίων στη Ρουµάνια. Δηλαδή, αυτά
όλα τα κάνουν οι άλλες χώρες. Ιταλία, 100 εκατοµµύρια.

Εµείς γιατί δεν τα κάνουµε; Τι θα πούµε στον αγρότη, κτηνο-
τρόφο; Αυτός µας ταΐζει. Ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος, ο µελισσο-
κόµος και ο αλιεύς µάς ταΐζουν σας λέω. Μας ταΐζουν. Γιατί να
µην τους βοηθήσουµε; Ποιος είναι ο λόγος να αρνούµαστε το αυ-
τονόητο;

Και βέβαια θα ήθελα να πάµε και στην παιδεία για να κλείσω.
Εµένα µε ενόχλησε περισσότερο, κύριε Καραµέρο, κάτι άλλο.
Αντί να δώσει λύσεις η Νέα Δηµοκρατία και οι Υπουργοί της,
έχουν γίνει διατροφολόγοι, δίνουν διατροφολογικές συµβουλές.
Εµένα κοροϊδεύετε που ασχολούµαι επαγγελµατικά τριάντα χρό-
νια µε τα σκευάσµατα αυτά και βγαίνει ο Υπουργός σας και λέει
ότι µε µία φέτα καρπούζι και ένα τοστ την ηµέρα µπορείτε να τη
βγάλετε πέρα. Ο Υπουργός ο µέγας δεξιός, αδέξιος Βορίδης λέει
ότι εγώ µια φέτα καρπούζι έπαιρνα όταν ήµουν φοιτητής. Τώρα
φαντάζοµαι τρία καρπούζια στη σειρά δεν χωράνε να τα φάει.
Δηλαδή, είµαστε µε τα καλά µας; Διατροφολόγοι; Επτά αµυγδα-
λάκια, µία φέτα καρπούζι, ένα τοστ και λίγο περπάτηµα παρα-
πάνω, ολιστική διατροφή. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. Αυτοί
τρώνε µε χρυσά κουτάλια και ο Έλληνας να τρώει µία φέτα καρ-
πούζι. Σοβαρολογείτε τώρα; Σοβαρά µιλάτε; Σοβαρά; Είναι σο-
βαρή διακυβέρνηση αυτή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας πω και κάτι άλλο. Εάν σε άλλη χώρα, σε άλλη χώρα

δηµοκρατική, ευρωπαϊκή µία εταιρεία έπαιρνε -ακούστε- την
«ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ», τη ΔΕΗ, όλα τα νοσοκοµεία τα ιδιωτικά,
τα «GOODY’S», τον «ΜΠΑΡΜΠΑ ΣΤΑΘΗ», τη «ΧΡΥΣΗ ΖΥΜΗ», τη
«ΔΩΔΩΝΗ», τη «ΔΕΛΤΑ», τη «SKROUTZ», «FLOCAFE», «EVER-
EST», «LA PASTERIA» τι θα γινόταν; Μια εταιρεία λεηλατεί -θα τα
πω, εγώ λέω και τα ονόµατα- µία εταιρεία κάνει σκούπα και παίρ-
νει τα πάντα. Και ξαφνικά η πρόθεσή της να κάνει ιδιωτικό πανε-
πιστήµιο, πριν ένα µήνα ανακοινώθηκε στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», αν
δεν κάνω λάθος, γίνεται νόµος της Νέας Δηµοκρατίας. Να µην
πω ότι είστε διαπλεκόµενοι και εξυπηρετείτε τη CVC, στην οποία
συµπτωµατικά δούλευε από το οικογενειακό περιβάλλον του
Πρωθυπουργού άνθρωπος εκεί; Δεν θα το πω; Με την πρόθεσή
της να κάνει ιδιωτικό πανεπιστήµιο αµέσως να φέρετε τον νόµο
και να κάνετε µπάχαλο την παιδεία, να πυροδοτήσετε τον χώρο
της παιδείας µε καταλήψεις; Είστε εµπρηστές της ελληνικής παι-
δείας! Είστε δολιοφθορείς της ελληνικής παιδείας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η αλήθεια για να εξυπηρετήσετε συµφέροντα, τα

όποια συµφέροντα. Και όχι οι Βουλευτές, οι Βουλευτές µια χαρά
άνθρωποι είναι, ο Πρωθυπουργός, το Μαξίµου και όλοι αυτοί οι
σύµβουλοι που µάζεψε εκεί, οι οποίοι δυστυχώς για εσάς δεν είναι
Νέα Δηµοκρατία, είναι σηµιτικοί. Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει πλέον
Νέα Δηµοκρατία, παιδιά µου. Υπάρχει νέα σηµιτοκρατία. Η Νέα
Δηµοκρατία είναι πλέον νέα σηµιτοκρατία. Αυτή είναι η αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή µε ρωτούν πώς θα λύσουµε το πρόβληµα της παι-

δείας, έχουµε ένα πρόγραµµα εκατό περίπου σελίδων για την
παιδεία. Θα καταθέσω την κεντρική ιδέα, πόντο, πόντο, point,
point, βήµα, βήµα τι µπορούµε να κάνουµε. Το καταθέτω στα
Πρακτικά για τον ιστορικό του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μα ρωτάνε, λοιπόν, εµάς εάν θέλουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια;
Εµείς είπαµε τι θέλουµε. Σαφώς και θέλουµε ιδιωτικά πανεπιστή-
µια όχι µε τη λογική τη δική σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακούστε λίγο τι θα πω και µετά µπορεί να συµφωνήσετε κιό-

λας. Περιµένετε, µη βιάζεστε. Πρώτα θα φτιάξουµε τη δηµόσια
δωρεάν παιδεία χωρίς να πέφτουν τα δάνεια από πάνω, να έχουν
τα παιδιά µας βιβλία, να έχουν καρέκλες και µετά ελάτε να µιλή-
σουµε για την ιδιωτική παιδεία και πιλοτικά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τα δύο καρπούζια σε µία µα-
σχάλη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι, δεν είναι δύο καρπούζια, ένα είναι. Εάν δεν φτιάξουµε
τη δηµόσια παιδεία πώς θα κάνουµε ιδιωτική; Δεν κατάλαβα.
Φτιάχνεις τη δηµόσια παιδεία, την υλοποιείς. Στη Γερµανία εγώ
ξέρω η ιδιωτική παιδεία που λειτουργεί -να ξέρετε έχει ιδιωτικά
πανεπιστήµια- ξέρετε πόσοι φοιτητές πηγαίνουν; Το 1%. Απέτυχε.
Δεν πέτυχε.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ας το δοκίµαζαν και εδώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τι είναι η Ελλάδα δοκιµαστήριο, πειραµατόζωο, ας το δο-
κιµάσουµε; Κάντε τη δηµόσια παιδεία, φτιάξτε την σωστά, φτιάξ-
τε σωστές σχολές να έχουµε τις προϋποθέσεις να είναι ανταγω-
νιστικά πανεπιστήµια στον κόσµο και ελάτε να συζητήσουµε
µετά. Εσείς ξεκινάτε από πάνω προς τα κάτω πάντα. Αυτό σας
λέω.

Και τι είπαµε εµείς, κύριε συνάδελφε της Αριστεράς; Είπαµε
ότι πιλοτικά µπορεί να ξεκινήσουµε µόνο µε τα µεταπτυχιακά
µετά από έξι χρόνια, πρώτα µε διάλογο, όµως. Πιλοτικά τα µετα-
πτυχιακά και διδακτορικά, αυτό είπαµε. Ή δεν ξέρετε εσείς ότι
υπάρχουν καθηγητές, οι οποίοι πουλάνε µεταπτυχιακά και διδα-
κτορικά στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια; Έχει γίνει εργολα-
βία η ιστορία. Όλοι δίνουν χαρτιά. Αυτό πρέπει να σταµατήσουµε,
την παθογένεια σας λέω. Πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα στη
δηµόσια παιδεία.

Αν πραγµατικά, όµως, κύριοι της Αριστεράς, θέλατε, όχι εσείς,
αυτοί κυρίως, να λύσουν το πρόβληµα, θα είχαν καταργήσει τις
κοµµατικές νεολαίες µέσα στα σχολεία. Εκεί ξεκινάς για να οικο-
δοµήσεις πραγµατικά µια παιδεία αληθινή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή κάνετε λάθη, πολλά λάθη θέλω να το πω αυτό. Φτιά-

ξατε κράτος µαφίας, όπως τα ακούτε. Θα σας εξηγήσω, µισό
λεπτό, µη βιάζεστε. Φτιάξατε κράτος µαφίας. Γιατί; Χθες πάλι εί-
χαµε έναν τύπο, τον καθάρισαν µε το καλάσνικοφ. Μιλάµε για
Κόζα Νόστρα τώρα, να είναι Τιχουάνα, Ελ Τσάπο και Εσκοµπάρ.
Τον καθάρισαν, λέει, πέταξαν το καλάσνικοφ µέσα στο αµάξι του
έβαλαν και φωτιά και έφυγαν στα Μέγαρα. Ρε παιδιά, αυτά τα
βλέπαµε στις ταινίες πριν δύο, τρία χρόνια.

Ο κ. Χρυσοχοΐδης µας έλεγε για Καµπούλ κατά το παρελθόν
και Καµπούλ έγινε µε τη Νέα Δηµοκρατία η Ελλάδα. Επιβεβαι-
ώθηκε ο Χρυσοχοΐδης. Την κάνατε Καµπούλ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς θα καταγγείλεις κάποιον, κύριε Καραµέρο, που κάνει λα-

θρεµπόριο πετρελαίου;
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ακούστε µε. Κύριε Υπουργέ,

µισό λεπτό, ψάξτε το. Είναι σοβαρό. Εγώ θέλω να καταγγείλω κά-
ποιον που κάνει λαθρεµπόριο στον Πειραιά έξω, σε ένα λιµανάκι,
κάνει µετάγγιση πετρελαίου σε ένα άλλο πλοίο παράνοµο. Σου
λένε: Ανοίγεις την ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανάπτυξης στη Γε-
νική Γραµµατεία Εµπορίου. Καλείς έναν τετραψήφιο αριθµό, το
1520. Έχεις ένα ηχογραφηµένο µήνυµα να ακούσεις. Ώρες ερ-
γασίας Δευτέρα ως Παρασκευή, 9:00’- 16:00’ λειτουργεί το κα-
τάστηµα. Χρέωση από σταθερό 0,18 ευρώ, κλήση από κινητό
0,21 ευρώ. Οι δηµόσιες υπηρεσίες έχουν αχρεωστήτως αριθ-
µούς. Δεν τους δίνετε, δεν πειράζει. 

Η σελίδα, λοιπόν, του Υπουργείου Ανάπτυξης έχει τέσσερα βή-
µατα, κύριε Υπουργέ, µια φόρµα λέει, µπες εκεί µέσα για να κα-
ταχωρήσεις την καταγγελία σου και λέει χώρα, προϊόν -βενζίνη ή
πετρέλαιο- παράβαση και νοµός και σε παραπέµπει σε µια ιστο-
σελίδα της Περιφέρειας Αττικής. 

Πας στην περιφέρεια και  ξαφνικά βλέπεις µπροστά σου µια ει-
κόνα που έχει δελτία Τύπου, ανακοινώσεις, τι έκανε ο περιφερει-
άρχης. Το καταλάβατε; Αυτή είναι η  Ψηφιακή Διακυβέρνηση του
Πιερακάκη; Και έτσι θα κάνετε εκλογές µε επιστολικές ψήφους;
Στέλνετε αυτόν που θέλει να καταγγείλει σε µια ιστοσελίδα που
δεν υπάρχει; Στέλνετε κάποιον να καταγγείλει λαθρεµπόριο πε-
τρελαίου σε κάτι που δεν υπάρχει, είναι ανύπαρκτο; Εννοώ ότι
υπάρχει σελίδα αλλά πρέπει να ψάξεις µέσα κανένα µισάωρο. 

Και εγώ ρωτώ: Γιατί να πάει στην Περιφέρεια Αττικής;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Γιατί είναι αρµοδιότητά του….
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης):  Κακώς. 
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Δεν φταίει η περιφέρεια, µισό λεπτό, κύριε Καραµέρο. Άλλο
σας λέω εγώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μα, δεν υπάρχει εκεί link για να κάνεις την καταγγελία.
Μόνο δελτία Τύπου έχει η σελίδα. Επιχειρήσαµε να µπούµε είκοσι
φορές. Ελέγξτε το.

Ξέρετε γιατί το κάνουνε; Θα σας το πω τώρα. Γιατί καλύπτουν
τους λαθρεµπόρου πετρελαίου. Πάνω από 2-3 δισεκατοµµύρια
είναι. Αυτά τα 3 δισεκατοµµύρια αν τα παίρναµε από τους λαθρέ-
µπορους πετρελαίου και τα δίναµε σε αγρότες, κτηνοτρόφους,
αλιείς, µελισσοκόµους, δεν θα ήταν στους δρόµους σήµερα.
Αυτό λέµε, δεν λέµε κάτι άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας θα ήθελα να µιλήσω και πάλι στους πατριώτες

που φύγαν από πίσω. Δεν θα πω το µεγάλο παραµύθι. Την ώρα
που εµείς µιλάµε για τους οµοφυλόφιλους και τον γάµο οµοφυ-
λοφίλων, κύριε συνάδελφε, ο Φιντάν πήγε στη Μάλτα, ο κ. Ερ-
ντογάν πήγε στην Αίγυπτο και καλά κάνει -χάνουµε την Αίγυπτο,
δεν το λέει η Νέα Δηµοκρατία. Κάναµε µειωµένη επήρεια- και
τώρα ο κ. Ερντογάν θα τα βρει µε την Αίγυπτο. Τα βρίσκει µε τη
Λιβύη, το τουρκολιβυκό µνηµόνιο το παράνοµο, επισηµοποιείται
και εµείς ασχολούµαστε µε τον γάµο οµοφυλοφίλων. Το λέω
αυτό γιατί την ίδια ώρα ο Ερντογάν όλους τους βυζαντινούς
ναούς τους κάνει τζαµιά. 

Να συνυπάρξουµε αρµονικά. Είµαι ο τελευταίος που θα ήθελε
πόλεµο µε οποιονδήποτε. Αλλά βλέπουµε ότι προκαλεί η Τουρ-
κία. Το θέλει η Τουρκία. Και απορώ µε τον κ. Μητσοτάκη που δεν
καταλαβαίνει ότι όταν δίνεις πέντε, στο τέλος θα αναγκαστείς να
δώσεις άλλα δεκαπέντε. Κάνει λάθη. Με την Ελλάδα και την εξω-
τερική πολιτική και τα εθνικά θέµατα δεν µπορείς να κάνεις προ-
σωπική πολιτική. Να ενηµερώσει τώρα ο Πρωθυπουργός τους
πολιτικούς Αρχηγούς για τα όσα γίνονται σε σχέση µε την Τουρ-
κία. 

Και να δείτε πόσο στηµένοι είναι οι δηµοσιογράφοι. Τους απο-
καλώ στηµένους, γιατί είναι παπαγαλάκια, είναι ψιττακοί -όχι όλοι,
µην τους τσουβαλιάζουµε. Μας έλεγαν επί πέντε µήνες ότι θα πά-
ρουµε φρεγάτες -το θυµάστε;- τις LC. Τους έλεγα ότι δεν είναι
φρεγάτες, είναι σκάφη ακτοφυλακής. «Όχι, είσαι εθνική εξαί-
ρεση», έβγαιναν τα τρολ της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ ο Πρωθυπουργός έλεγε ότι είµαι  εθνική
εξαίρεση. Όσοι διαφωνούν µε τη Νέα Δηµοκρατία είµαστε η
εθνική εξαίρεση. Γιατί αυτοί είναι το εθνικό όνειδος και είναι οι
πρωταθλητές στο ψέµα. Αυτή είναι η αλήθεια. Δένδιας: «Τα συ-
γκεκριµένα σκάφη παρουσιάζονται ως φρεγάτες». Το λέει ο ίδιος
σε τηλεοπτική συνέντευξη. Τρέµη: «Αλουµινότρατες τις λένε».
Δένδιας: «Δεν είναι φρεγάτες, είναι κορβέτες». Αύριο θα βγουν
καϊκάκια και αντί να ζητήσει συγγνώµη, αντί να παραιτηθεί ο
Υπουργός που έλεγε ψέµατα επί µήνες ότι παίρνουµε φρεγάτες
και παίρνουµε σκάφη, τα οποία δεν τα χρειάζεται η Αµερική και
δίνουµε και 400 εκατοµµύρια καπέλο για να κάνει το χατίρι των
φίλων του Αµερικανών ο Πρωθυπουργός, έχουν και το θράσος
να ξεδοντιάζουν την Ελλάδα, να στέλνουν όλα τα όπλα στην Ου-
κρανία. TOR M1, OSA. Ρωτώ εδώ S-300 θα τους δώσουν ναι ή
όχι; Το είπε ο Μπλούµπερκ. Ξεδοντιάζουν την άµυνα της χώρας
και στέλνουν στην Ουκρανία τα όπλα. Γιατί; Ποιος είναι ο λόγος;
Ρωτώ τον Πρωθυπουργό και δεν µου απαντά. Δεν έρχεται ποτέ
να απαντήσει σε εµένα προσωπικά. 

Να δώσω ένα παράδειγµα γιατί θέλει να σας διαλύσει. Κάνει
ερώτηση το νέο κόµµα –πώς λέγεται αυτό; Νέα Αριστερά; Δεν
έχω τίποτα µε τους ανθρώπους- προς τον Πρωθυπουργό, «τακ»
ο Πρωθυπουργός εδώ. «Τακ», λες και συµφωνηµένα τα έχουν.
Κάνει ερώτηση ο κ. Φάµελλος, φαντάζοµαι, όποτε θέλει και εάν
θέλει έρχεται. Κάνω ερώτηση εγώ, δεν έρχεται ποτέ. 

Γιατί ξέρει ότι µε εµάς δεν µπορεί να παίξει ο Πρωθυπουργός.
Γιατί µε εµάς θα εκτεθεί πολιτικά έτσι και αλλιώς, γιατί δεν είµα-
στε δεσµευµένοι, ούτε δέσµιοι συµφερόντων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός. Γι’ αυτό η αγωνία του να εξα-

φανιστεί η Ελληνική Λύση από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Γι’ αυτό
και δηµιούργησε πριν τις εκλογές και άλλα υποκοµµατίδια. Αλλά

καλπάζει συνεχώς, όπως είπε ο Μαύρος, η Ελληνική Λύση. Και
όχι καλπάζει. Η Ελληνική Λύση ήρθε να βοηθήσει την Ελλάδα και
τους Έλληνες και να λύσει τα µείζονα προβλήµατα. Θα κάνουµε
Αντιπολίτευση, θα αγωνιστούµε.

Εµείς δεν είµαστε Ποτάµι. Γιατί, πολύ φοβάµαι, ότι κάποιοι εκεί
πίσω είναι Ποτάµια, σαν τον Θεοδωράκη. Θα κάνουν τη βρώµικη
δουλειά, όπως µε τις Πρέσπες, και θα φύγουν σπίτι τους. 

Και τώρα θέλει ευκαιριακή πλειοψηφία ο Πρωθυπουργός. Ο
Πρωθυπουργός που κατήγγειλε –ακούστε- τον ΣΥΡΙΖΑ για ευκαι-
ριακή πλειοψηφία. Θα απευθυνθώ στους ψηφοφόρους της Νέας
Δηµοκρατίας, τους αγνούς πατριώτες συντηρητικούς. Υπουργοί
και Βουλευτές, είναι ντροπή να έχετε Πρωθυπουργό ο οποίος πη-
γαίνει σε εκδήλωση παρουσιάσεως βιβλίου του κ. Τσιόδρα και
λέει καλή επιτυχία σε αυτόν τον Ευρωβουλευτή. Οι υπόλοιποι Ευ-
ρωβουλευτές τι είναι; Κορόιδα; Γιατί η αδυναµία του µε τους ση-
µιτικούς; Είναι ντροπή αυτό το κόµµα. Δείτε εδώ τη φωτογραφία.
Εγώ ντράπηκα. Όλοι οι Υπουργοί να χειροκροτούν τον Τσιόδρα.
Σηµιτικό ΠΑΣΟΚ, πρώην Κνίτης ήταν παλιά, πιτσιρικάς, ο Τσιό-
δρας, για να µην ξεχνιόµαστε. 

Πήγαν όλοι οι Υπουργοί να χειροκροτήσουν τον Τσιόδρα, παι-
διά, µε τον Πρωθυπουργό µαζί. Τόσο Σηµίτη στη ζωή µου δεν έχω
ξαναδεί. Νέα σηµιτοκρατία κατάντησε η Νέα Δηµοκρατία, αυτή
η συντηρητική, περήφανη παράταξη. 

Η τραγωδία, λοιπόν, της Ελλάδος, και κλείνω εδώ, και της επο-
χής µας είναι ότι πολλές φορές η Αριστερά στρέφεται κατά του
έθνους –λάθος- εκούσια ή ακούσια και η δεξιά, αυτή εδώ η ψευ-
τοδεξιά και ακρονεοφιλελεύθερη, κατά του κράτους. Αυτό το
έλεγε ο ντε Γκωλ πριν πολλά χρόνια, όχι εγώ.

Εµείς, λοιπόν, δίνουµε µια συµβουλή στους Έλληνες. Έλληνες,
οι κυβερνώντες -αυτοί εδώ- δεν θέλουν να πάρετε και να κερδί-
σετε τα πάντα -και το λέω στα παιδιά. Αυτοί που κυβερνούν κοι-
τούν να πάρουν τα πάντα για τον εαυτό τους, να το θυµάστε. Οι
περισσότεροι εξ αυτών βάζουν παπαγάλους να υβρίζουν εµένα
που εργάζοµαι απ’ τα είκοσι επτά µου και για το εάν έχω περιου-
σία. Με υβρίζει ο κ. Πορτοσάλτε, να µην πω, ο ανεµιστήρας της
Νέας Δηµοκρατίας που, όποτε ζεσταίνεται ο Πρωθυπουργός, φυ-
σάει για να τον δροσίζει.

Μέµφονται εµένα που εργάζοµαι και δεν αναρωτιούνται, παιδιά
µου, πώς εδώ µέσα µπαίνουν πολιτικοί Αρχηγοί ή Βουλευτές µε
ένα σπίτι και βγαίνουν µε πενήντα; Δεν αναρωτιέται ο κ. Πορτο-
σάλτε και οι υπόλοιποι πόσοι πολιτικοί Αρχηγοί τι δουλειά κάνουν,
πού εργάζονται Εγώ απασχολώ εκατοντάδες εργαζόµενους, ελ-
ληνικές οικογένειες τρώνε ψωµί. 

Και να σας πω και κάτι; Δεν ντράπηκα ποτέ για τη δουλειά µου,
δεν θα ντραπώ ποτέ για τη δουλειά µου και δεν θα ανεχτώ από
κανέναν τεµπέλη, άεργο να µου κάνει υποδείξεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και λέµε, λοιπόν, σε όλους τους Έλληνες, µπορεί αυτοί να µη

θέλουνε να κερδίσετε τα πάντα, παιδιά µου, αλλά µε προσπάθεια
στη ζωή, µε αγώνα, µε οµοψυχία, οι Έλληνες µπορούµε να κερ-
δίσουµε τα πάντα. Θέλει δουλειά και αυτό θα κάνουµε. Να προ-
σπαθήσουµε, να νικήσουµε το κακό. Γιατί το καλό πάντοτε
βγαίνει µπροστά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνω και την τελευταία έκκληση προς όλους τους Βουλευτές.

Το χαρτί που καταθέσαµε στη Βουλή δεν έχει επάνω Ελληνική
Λύση, δεν λέµε Ελληνική Λύση. Θέλουµε ονοµαστική ψηφοφορία
την άλλη βδοµάδα για τον γάµο οµοφυλοφίλων. Μην τους στηρί-
ξετε. Δεν θέλουµε η Ελληνική Λύση να το πάρει επάνω της, ούτε
καν µας ενδιαφέρει. 

Είναι κενό το χαρτί. Το όνοµά σας θέλουµε, όπως τα ονόµατα
των Βουλευτών. Δεν υπάρχει Ελληνική Λύση εδώ. Δεν υπάρχει
κόµµα εδώ. Υπάρχει Ελλάδα, υπάρχει έθνος, υπάρχει κοινωνία,
υπάρχει δηµοκρατία. 

Γιατί µπορεί να διαφωνεί ο κ. Μπιµπίλας µε την άποψή µας. Κα-
λοδεχούµενο. Ναι, αλλά µην τους επιτρέψουµε να διαφύγουν
από τον δρόµο της στρεψοδικίας και φυγοδικίας. Να απαντή-
σουν, είναι υπέρ ή εναντίον του γάµου οµοφυλοφίλων; Όχι απο-
χές. Τέτοια παραµύθια στο Μινχάουζεν, όχι εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
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ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 62ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Φεβρουαρίου 2024, το
οποίο έχει ως εξής:

ΩΡΑ ΤΟΥ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ (Άρθρα 129 παράγραφοι 2 και 3
και 132 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής)

Η µε αριθµό 663/42/31-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Νικολάου Ανδρουλάκη προς
τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Πώς σκοπεύει η Κυβέρνηση να
αντιµετωπίσει τη διαρκώς εντεινόµενη στεγαστική κρίση;».

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 654/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Η ακύρωση του διαγωνισµού για το τελε-
φερίκ στη Μονεµβασιά αποτελεί σήµα για την επανεξέταση του
σχεδίου».

2. Η µε αριθµό 656/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ανάγκη ένταξης των «Εγγει-
οβελτιωτικών έργων παραλίµνιων περιοχών Αµβρακίας -
Αµφιλοχίας και Βάλτου Ν. Αιτωλοακαρνανίας» στη Δράση 4.3.1:
«Υποδοµές εγγείων βελτιώσεων» του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης της Ελλάδας 2014-2020».

3. Η µε αριθµό 674/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να
αναγνωριστούν επαγγελµατικά τα πτυχία των αποφοίτων των
σχολών µηχανικών των πανεπιστηµίων ΠΑΔΑ, ΔΙΠΑΕ, ΕΛΜΕΠΑ,
ΠΑΠΕΛ».

4. Η µε αριθµό 662/31-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικο-
λάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Προβλήµατα από την κατασκευή της υπερυψω-
µένης ταχείας λεωφόρου (Flyover) στην περιφερειακή οδό Θεσ-
σαλονίκης».

5. Η αριθµό 677/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού Α’
Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση
Ελευθερίας» κυρίας Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η νέα περι-
βαλλοντική καταστροφή στον Ασωπό ποταµό και ευρύτερα στην
ανατολική Αττική µε την επίκληση της «βιώσιµης ανάπτυξης δια
χωροθέτησης ΧΥΤΒΕΑ». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 655/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Να χαρακτηριστούν άµεσα ως
επιλαχόντες οι νέοι επιτυχόντες του διαγωνισµού 1Γ/2022».

2. Η µε αριθµό 669/4-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η δυτική Μακεδονία «χάνει το

τρένο» µέχρι το 2044».
3. Η µε αριθµό 680/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Οι εξ’ αποστάσεως εξε-
τάσεις στα ΑΕΙ και η αδιαφορία του Υπουργείου Παιδείας για τη
διαβλητότητά τους».

4. Η µε αριθµό 670/4-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Η αδιάλλακτη στάση της
Κυβέρνησης ως προς τη χρονική επέκταση του επιδόµατος ανερ-
γίας οδηγεί χιλιάδες εποχικώς εργαζόµενους στον θυµό και την
απόγνωση».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1952/27-11-2023 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Αναστασίου Νικολαϊδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Έντονη ανησυχία της τοπικής
κοινωνίας για το µέλλον των πανεπιστηµιακών τµηµάτων µε έδρα
τη Δράµα».

2. Η µε αριθµό 1272/20-10-2023 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υ-
πουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αύ-
ξηση των ωρών φυσικής αγωγής και αθλητισµού στο σχολείο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε επί του νοµοσχε-
δίου. Τον λόγο έχει ζητήσει, για τρία λεπτά, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξανθόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες ήταν µια εξόχως σοβαρή µέρα για τη χώρα µας, διότι το

Ευρωκοινοβούλιο, µε συντριπτική πλειοψηφία, κατέληξε σε µια
απόφαση, σε ένα ψήφισµα - κόλαφο, για την ποιότητα της δηµο-
κρατίας στη χώρα µας και ζητά συγκεκριµένες απαντήσεις και
λογοδοσία για το σιδηροδροµικό έγκληµα των Τεµπών, την υπο-
νόµευση της ελευθερίας του Τύπου µε τον καταιγισµό αγωγών
και µηνύσεων εναντίον µαχόµενων δηµοσιογράφων, τη χειραγώ-
γηση της δικαιοσύνης, την έξαρση της αστυνοµικής βίας, τα αλ-
λεπάλληλα φαινόµενα διακρίσεων εις βάρος µειονοτήτων, τη
διαχείριση προσφυγικού - µεταναστευτικού, την έξαρση της δια-
φθοράς, τη συγκάλυψη του σκανδάλου των παρακολουθήσεων,
τις παρεµβάσεις στη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών.

Ο κ. Βελόπουλος ως Αρχηγός, προηγουµένως, κατέθεσε την
πρόταση ψηφίσµατος και έκανε αναφορά ρητή ότι: «Εµείς αυτό
το ψήφισµα δεν το ψηφίσαµε διότι εµπεριείχε έµµεσα µειονότη-
τες και εµείς δεν αναγνωρίζουµε µειονότητες». Θέλω, λοιπόν, να
πω στον κύριο Πρόεδρο ότι θα έπρεπε να είναι περισσότερο προ-
σεκτικός, διότι το συγκεκριµένο ψήφισµα στο κεφάλαιο ΚΒ’ υπ’
αριθµ. 4 λέει: «εκφράζει τη βαθιά ανησυχία για τις πολυάριθµες
περιπτώσεις υπερβολικής χρήσης βίας από τις αστυνοµικές υπη-
ρεσίες κατά µειονοτικών οµάδων και ειρηνικών διαδηλωτών και
καλεί να διερευνήσουν αυτές τις περιπτώσεις...και γεγονός είναι
ότι τρία νεαρά Ροµά άτοµα έχουν σκοτωθεί στην Ελλάδα...». Περί
αυτού µιλάµε. Εάν για τον κ. Βελόπουλο οι ζωές των Ροµά κοστί-
ζουν λιγότερο, αυτό βαρύνει αυτόν και όχι εµάς. 

Δεύτερον -και επίσης σηµαντικό- αναφέρθηκε στον «εθνικό µη-
νυτή» κ. Δηµητρά. Ήθελα να πω, λοιπόν, ότι για µας και ένας πο-
λίτης εάν εγκαλείται αδίκως, είναι άξιος προστασίας δικαστικής.
Και µε αυτήν την έννοια το λέει, πάλι, το ψήφισµα στο κεφαλαίο
ΙΖ’ ότι: «λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η πρόσφατη αθώωση δεκαέξι
εργαζοµένων στον τοµέα της ανθρωπιστικής βοήθειας και εθελο-
ντών καταδεικνύει ότι ποινικές κατηγορίες κατά όσων παρέχουν
ανθρωπιστική βοήθεια σε αιτούντες άσυλο δεν έχουν νοµική
βάση» αναφέρεται λοιπόν σε αυτό το σκεπτικό για τον κ. Δηµητρά. 

Τέλος, µας ενεχείρισε ο κύριος Πρόεδρος το αίτηµα ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας. Θα ήθελα, λοιπόν, να µιλήσω στους συναδέλ-
φους της Ελληνικής Λύσης, οι οποίοι είναι και γλωσσαµύντορες
και είναι και θρησκευόµενοι και µάχονται υπέρ βωµών και αστείων
και να πω ότι κατ’ αρχάς, για να το υπογράψουµε εµείς αυτό, µας
απωθεί η τεράστια ανορθογραφία που λέει «οι Βουλευτές που
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υπογράφουν το παρών…», δηλαδή µε «ω». Αν ήταν το παρόν µε
«ο», θα µπορούσαµε να το σκεφτούµε καλύτερα. 

Και κλείνω µε την επισήµανση ότι, όπως είπε και ο Σάµιουελ
Τζάκσον: «Ο πατριωτισµός είναι το τελευταίο καταφύγιο των απα-
τεώνων». Ελπίζω να µην αφορά τον κ. Βελόπουλο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μισό λεπτό. Έχει ζη-

τήσει τον λόγο ο κ. Χήτας και στη συνέχεια ο κ. Πλεύρης.
Παρακαλώ, τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, διαβάζετε ό,τι σας συµφέρει. Για προχωρή-

στε λίγο στο ψήφισµα που έχετε µπροστά σας –είστε και επιµε-
λής- και διαβάστε το 21. Γιατί διαβάσατε το 6 και δεν πήγατε στο
21; Δεν θέλετε; Δεν σας συµφέρει; Πονηρίτσα; Τι ήταν αυτό ακρι-
βώς ή µήπως δεν ξέρετε τι λέει το ψήφισµά σας; Για δείτε το 21
τι λέει. Σηµειώνει ότι: «η Ελλάδα έχει θεσπίσει νοµικό πλαίσιο σχε-
τικά µε την ίση µεταχείριση και ότι έχουν ληφθεί σχετικά µέτρα…
» λέει «εις βάρος των ΛΟΑΤΚΙ, των Ροµά και άλλων µειονοτήτων».
Τι εννοεί ο ποιητής; Γιατί είπατε ότι εννοούµε εµείς τους Ροµά
ως µειονότητα. Λέει: «των Ροµά,» -κόµµα, αφού ξέρετε και πολύ
καλά ελληνικά η σύνταξη είναι εξαιρετική- «και άλλων µειονοτή-
των». Εσείς, λοιπόν, που ξέρετε καλά ελληνικά να µας πείτε τι εν-
νοείτε «οι µειονότητες». Γιατί στην Ελλάδα έχουµε µία µειονότητα
θρησκευτική και είναι στη Θράκη, οι µουσουλµάνοι. Έχετε κάτι
άλλο υπ’ όψιν σας;

Ο πατριωτισµός δεν κρίνεται µε ευφυολογήµατα, κύριε συνά-
δελφε, αλλά κρίνεται στην πράξη. Το παρών -µε ωµέγα- ή παρόν
–µε όµικρον- τους στριµώχνει το ίδιο καλά. Βάλτε την υπογραφή
σας εκεί και αν θέλετε να καταθέσετε πρόταση µοµφής, δυσπι-
στίας, κατά της Νέας Δηµοκρατίας -που τόσο δεν τη θέλετε και
θέλετε να πέσει η Κυβέρνηση- ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα.
Εµείς αν είχαµε τους απαιτούµενους Βουλευτές, θα το κάναµε. 

Καταθέστε πρόταση δυσπιστίας να ακούσει ο κόσµος τι κάνει
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Γιατί δεν είστε Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, δυστυχώς. Είστε το δεκανίκι της Νέας Δηµοκρατίας, ξε-
κάθαρα, κύριε συνάδελφε. Υπογράψτε την ονοµαστική ψηφο-
φορία, καταθέστε και πρόταση δυσπιστίας για την Κυβέρνηση,
να τους στριµώξουµε, να πέσει η Νέα Δηµοκρατία. Τα υπόλοιπα
είναι εξυπνακισµοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς και όταν
έρθει η σειρά των οµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
θα επεκταθούµε στο θέµα του ψηφίσµατος, αλλά δεδοµένου ότι
τέθηκε από τον αξιότιµο συνάδελφο Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει να απαντήσω σύντοµα και τα υπό-
λοιπα, στην οµιλία µου.

Πρώτον, για το συγκεκριµένο ψήφισµα το οποίο λέτε, είναι µια
συνεχής προσπάθεια που γίνεται από οµάδα Ευρωβουλευτών,
που έχουν στοχοποιήσει την Ελλάδα, µεταξύ των οποίων, δυστυ-
χώς, είναι και Έλληνες Ευρωβουλευτές και αφορούν κατά βάση
οµάδες κοµµάτων, στους οποίους δεν ανήκει η Νέα Δηµοκρατία
και αντιθέτως, το λαϊκό κόµµα στηρίζει απόλυτα όλες τις ενέρ-
γειες που έχουν γίνει για την ενίσχυση του κράτους δικαίου απο-
δεδειγµένα και στο κοµµάτι των µεταρρυθµίσεων και στο κοµµάτι
των πρωτοβουλιών. Και είναι πάρα πολύ λυπηρό Έλληνες Ευρω-
βουλευτές, ουσιαστικά, να ζητάνε να κοπεί η χρηµατοδότηση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αποτελεί, όµως, µεγάλο θράσος για τον ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να αναφέρεται σε κράτος δικαίου και θα πω
γιατί: Στα δύο δεδοµένα, τα οποία αναφέρονται στο ψήφισµα, το
ένα έχει να κάνει µε τη δικαιοσύνη και το άλλο µε τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. 

Ενηµερώσατε τις οµάδες, που κάνετε όλο αυτό το lobbying,
ότι έχετε δύο Υπουργούς οι οποίοι έχουν καταδικαστεί από το ει-
δικό δικαστήριο, ο µεν ένας για παρέµβαση σε εισαγγελέα -άρα

παρέµβαση στη δικαιοσύνη- ο δε άλλος, για παρέµβαση στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Και εδώ δεν µιλάµε για ψηφίσµατα.
Μιλάµε για ποινικές καταδίκες οι οποίες έχουν έρθει από δικα-
στές. Η Βουλή παρέπεµψε τις υποθέσεις και υπάρχουν καταδι-
καστικές αποφάσεις.

Συνεπώς η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ του 2015 - 2019, που προ-
σπάθησε να καταλύσει το κράτος δικαίου και έχουν καταδικαστεί
Υπουργοί της για αυτόν τον λόγο, που προσπαθεί µέχρι και σή-
µερα χωρίς να έχει µετανιώσει µε το alter ego του κ. Κασσελάκη,
τον κ. Πολάκη, να αναφέρεται ότι η δικαιοσύνη για να κάνει τη
δουλειά της, θα πρέπει οι δικαστές να βγαίνουν από µια σχολή
που θα ιδρύσει ο κ. Πολάκης, δεν µπορεί να κουνάει το δάχτυλο.
Και το ψήφισµα αυτό, που είναι ένα ψήφισµα το οποίο προσβάλει
τη χώρα, προφανέστατα οι Ευρωβουλευτές σας θα ερχόντουσαν
µαζί µε τη σοσιαλδηµοκρατία να το στηρίξουν. 

Τις απαντήσεις εµείς σας τις έχουµε δώσει όλες. Δεν µας αφο-
ρούν ψηφίσµατα που προέρχονται από lobbying, από κατ’ επάγ-
γελµα Ευρωβουλευτές, όπως αυτή η Ολλανδή που θέλει να
συκοφαντεί τη χώρα. Τη διεθνή εικόνα της χώρας µας µε Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη την αποδεικνύουµε καθηµερινά,
όπου στο σύνολο των χωρών η Ελλάδα αυτήν τη στιγµή είναι µια
τελείως διαφορετική Ελλάδα από την Ελλάδα που ντρεπόµασταν
το 2015 -2019. 

Στην οµιλία µου, θα αναφερθούµε σε ένα προς ένα στα σηµεία
που ψηφίζουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ποιοι
Κοινοβουλευτικοί θέλουν τον λόγο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επειδή δεν έχουν

ολοκληρώσει οι οµιλητές και οι ειδικοί αγορητές…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε ο κ.

Βελόπουλος πέντε φορές στο όνοµά µου. Έχω ζητήσει τον λόγο
επί προσωπικού εδώ και αρκετή ώρα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να κρατάµε λίγο τους τύ-
πους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το ορθό είναι να
ολοκληρώσουν οι ειδικοί αγορητές.

Σε κάθε περίπτωση, αν αναφέρεται επί προσωπικού, θέλω να
δώσω τον λόγο στον κύριο συνάδελφο. Απλά, σας παρακαλώ, να
είναι πραγµατικά επί προσωπικού, γιατί δεν ήµουν στην Έδρα και
δεν το παρακολούθησα για να έχω εικόνα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Γι’ αυτό σας το επισηµαίνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, σας δίνω

ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ο κ. Βελόπουλος, στην προσπάθειά

του να µαζέψει αυτό που έκανε χθες ο Ευρωβουλευτής του, ο κ.
Φράγκος, δηλαδή να καταψηφίσει το ψήφισµα-κόλαφος για την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είναι προσωπικό αυτό τώρα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ο κ. Φράγκος, ο Ευρωβουλευτής

της Ελληνικής Λύσης -και θα έρθω στο προσωπικό αµέσως, κύριε
Πρόεδρε- ψήφισε µαζί µε τον Μητσοτάκη και µαζί µε την Εύα
Καϊλή. Αυτό δεν είπατε στον ελληνικό λαό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είναι προσωπικό αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Δεν µπορεί να µην συµπεριλαµβά-

νει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επειδή είναι πάγια

θέση την οποία θέλω να τηρώ. Οι πολιτικές αντιπαραθέσεις και
οι πολιτικές διαφωνίες δεν είναι σίγουρα ζήτηµα προσωπικό. Πα-
ρακαλώ επικεντρωθείτε στο όποιο προσωπικό ζήτηµα. Μετά στην
οµιλία σας ό,τι άλλο θέλετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, επί
προσωπικού ότι δεν µπορεί να αναφέρεται σε εµάς κάνοντας παι-
χνίδι µε τη λέξη «µειονότητα» ο κ. Βελόπουλος, όταν δεν γνωρί-
ζει…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είναι προσωπικό αυτό, κύριε
Πρόεδρε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Παρακαλώ, εγώ δεν διέκοψα κανέ-
ναν, κύριε Πρόεδρε. Έχω τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ως τι µιλάει, κύριε Πρόεδρε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κάνει πως δεν γνωρίζει ο κ. Βελό-

πουλος ότι η λέξη «µειονότητα» είναι επίσηµος όρος του Οργα-
νισµού Ηνωµένων Εθνών και αναφέρεται σε κοινωνικές οµάδες
και όχι σε εθνικές ή θρησκευτικές µειονότητες που παρελκυστικά
προσπάθησε να φέρει στην οµιλία του και να µας το καταλογίσει.
Το ίδιο έκανε βάζοντας πλάτη στον κ. Μητσοτάκη, όπως χθες ο
κ. Βελόπουλος και οι Ευρωβουλευτές του, και τον Σεπτέµβριο
του 2023 στη Διάσκεψη των Προέδρων όταν ήθελε να αλλάξει ο
κ. Μητσοτάκης, που δεν είχε την πλειοψηφία, τη σύνθεση της επι-
τροπής για να αλλάξει τη σύνθεση της ΑΔΑΕ, υπερψήφισαν και
πάλι. Να ξέρει ο ελληνικό λαός ότι πέρα από τα µεγάλα λόγια η
Ελληνική Λύση βάζει πλάτη στα δύσκολα στον Μητσοτάκη και
στη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Είχε
το ένα λεπτό…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, παρα-

καλώ αφήστε µε να πω αυτό που θέλω να πω και νοµίζω ότι θα
είµαστε όλοι συνεννοηµένοι.

Το ένα λεπτό που δίνει ο Κανονισµός είναι για να εξηγηθεί το
προσωπικό. Εγώ προσωπικό δεν αντιλήφθηκα για να δώσω και
σε συνέχεια και το δικαίωµα για λόγο πάλι για να µπορέσετε να
το αναπτύξετε περαιτέρω. Άρα, και παρακαλώ όλους τους συνα-
δέλφους, όταν ζητάνε τον λόγο επί προσωπικού αφορά σε προ-
σβολή της προσωπικότητας του οµιλούντος, του προσβαλλό-
µενου, εκείνου που θεωρεί ότι προσβάλλεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Μα, δεν ακούσατε τον κ. Βελό-
πουλο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οπότε, παρακαλώ,
δεν δίνω τον λόγο για να συνεχίσει γιατί όντως η ανάλυση δεν
ήταν επί προσωπικού. Ήταν µια ανάλυση πολιτικών θέσεων.
Κύριε Χήτα, θα έχετε την ευκαιρία στη συνέχεια να µπορέσετε να
προσθέσετε ό,τι θέλετε στον πολιτικό αυτό διάλογο, στην πολι-
τική αντιπαράθεση. 

Κύριε Μάντζο, θέλατε τον λόγο για µία παρέµβαση. Θα είναι
κανονική παρέµβαση τριών λεπτών. Αµέσως µετά θα πάρει τον
λόγο η κ. Φωτίου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, την κ. Φωτίου
ιδίως, γιατί πράγµατι πρέπει να τηρούνται οι τύποι. Απλώς επειδή
βρίσκοµαι και στην Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων και επειδή
έχει ανοίξει µια συζήτηση, προφανώς επιφυλασσόµαστε και στην
οµιλία µας να τοποθετηθούµε για το θέµα του ψηφίσµατος του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Όµως, έχει αξία µιας και άνοιξε αυτή η συζήτηση, έστω µε
στρεβλό και ανορθόδοξο τρόπο, να θυµίσουµε και να αποσαφη-
νίσουµε τι είναι αυτό το ψήφισµα. Διότι από χθες έχει υπάρξει µια
προσπάθεια διαστρέβλωσης τελικά από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας περί τίνος πρόκειται. 

Το ψήφισµα δεν είναι µια εµµονική αντίδραση ενός εµµονικού
ευρωπαϊκού οργάνου που είναι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, κατά
της Ελληνικής Κυβέρνησης. Δεν υπάρχει µια παγκόσµια ή πάντως
ευρωπαϊκή συνωµοσία ευρωπαϊκών οργάνων, ευρωπαϊκών οργα-
νισµών, ευρωπαϊκών φορέων, της ευρωπαϊκής κοινωνίας των πο-
λιτών εναντίον της υπέροχης Κυβέρνησης των Αθηνών. Δεν
συµβαίνει κάτι τέτοιο. 

Υπάρχει µία πρόταση από περισσότερες ευρωοµάδες, ανά-
µεσα στις οποίες δεν είναι µόνο οι σοσιαλιστές και οι δηµοκρά-
τες, αλλά είναι και οι φιλελεύθεροι, είναι το κόµµα του Προέδρου
Μακρόν της Γαλλίας, το οποίο πράγµατι και ορθώς σε σηµαντικό
βαθµό εσείς έχετε επαινέσει για ορισµένες πρωτοβουλίες. Τι
συµβαίνει µε αυτό; Είναι και αυτοί κοµµάτι µιας συνωµοσίας ενα-
ντίον του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας; 

Και επειδή -θα ήθελα να το πω αυτό στον περιορισµένο χρόνο-
υπάρχει από χθες µια κλιµακούµενη αντίδραση της Κυβέρνησης

της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτό το ψήφισµα, δεν µιλά κανείς για
το περιεχόµενο, δεν µιλά κανείς για τα ζητήµατα του κράτους δι-
καίου, της ελευθερίας του Τύπου, της διερεύνησης του σκανδά-
λου των υποκλοπών και της συγκάλυψης αυτού, για τη διερεύ-
νηση της πολύνεκρης τραγωδίας των Τεµπών, για τα ζητήµατα
που άπτονται της λειτουργίας των θεσµών και των ανεξάρτητων
αρχών. Δεν µιλά κανένας για την ταµπακιέρα αυτή καθ’ αυτή,
παρά µόνο ποιος το είπε, πόσοι ψήφισαν, ποιοι είναι αυτοί που
το θέλησαν και ποιοι είναι αυτοί που θέλουν το κακό της Κυβέρ-
νησης.

Επειδή, λοιπόν, υπήρξε και ένα non paper –κι αυτό είναι το
έλασσον- και υπήρξε και µια τοποθέτηση Υπουργού της Κυβέρ-
νησης σήµερα που παρουσιάζει Ευρωβουλευτές διαφορετικών
ευρωοµάδων και διαφορετικών κρατών-µελών ως µέρη ενός θιά-
σου που ανεβάζουν παραστάσεις, αυτό καταλαβαίνετε ότι είναι
εξόχως προβληµατικό, είναι προκλητικό, είναι βαθιά αντιευρω-
παϊκό και όταν γίνεται τις παραµονές ευρωπαϊκών εκλογών από
Υπουργό της Κυβέρνησης της Ελλάδας, εκθέτει πολλαπλώς τη
χώρα στο εξωτερικό και µάλιστα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δηλαδή, τι θέλει να µας ο κ. Σκέρτσος και η Κυβέρνηση, ότι
δεν µπορεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να αντιδρά σε πλήγµατα
στο κράτος δικαίου σε ένα παλαιό κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, επειδή η Κυβέρνηση πέρασε το τεστ των εκλογών τον
Μάιο και τον Ιούνιο; Αυτό µας λέτε; Και περιµένετε να µας πά-
ρουν στα σοβαρά στην Ευρώπη; Αυτή την Ελλάδα θέλετε να δη-
µιουργήσετε και αυτή την Ελλάδα θέλετε να προβάλλετε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία κατά τα λοιπά ορκίζεστε ως
δήθεν φιλελεύθερη ευρωπαϊκή δύναµη;

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά
κ. Θεανώ Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ:  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φέρνει η Κυβέρνηση σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο για

την κυβερνοασφάλεια µε fast track διαδικασίες -αν θυµάµαι καλά,
ξεκινήσαµε την 1η Φεβρουαρίου τη συζήτηση- εν µέσω µιας εκ-
κωφαντική σιωπής όλων των µαζικών µέσων ενηµέρωσης -εκκω-
φαντική σιωπή- και βέβαια, όλης της κοινωνίας. Σχολίασε κάνεις
αυτό το νοµοσχέδιο πουθενά; Και βέβαια τα ΜΜΕ αναγκάζονται
αυτές τις µέρες να ασχολούνται µε το εκκωφαντικό ξεσήκωµα
των αγροτών και φοιτητών και πανεπιστηµιακών. Είναι επιλογή
σας να µην πάρει είδηση η κοινωνία τι συµβαίνει. 

Πιστεύω ότι στις 12.00’ που υπάρχει ένα µεγάλο συλλαλητήριο
εκπαιδευτικό, όπου εκεί φοιτητές και πανεπιστηµιακοί φορείς
απαντούν µαζικά στην τροµοκράτηση και την ποινικοποίηση των
πανεπιστηµιακών αγώνων, θα πάρει ο Υπουργός Παιδείας κ.
Πιερρακάκης µια πρώτη ηχηρή απάντηση. Γιατί και ο κ. Πιερρα-
κάκης διάλεξε χτες, εν µέσω άλλων θεµάτων πολύ σηµαντικών
που απασχολούν αυτές τις µέρες τα ΜΜΕ, να αναγγείλει την
ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, να ανακοινώσει ένα εθέως
αντισυνταγµατικό νοµοσχέδιο. Διότι όλα τα χρόνια επιχειρήσατε
να αλλάξετε το άρθρο 16 και όλα στις συνταγµατικές επιταγές.
Είχατε τη δυνατότητα να το κάνετε. Δεν το κάνατε γιατί δεν µπο-
ρέσετε. Και σήµερα ο κ. Πιερρακάκης λέει ότι δεν έχει αντισυ-
νταγµατική λογική. Προσέξτε.

Δεύτερον, ντύνει µε δήθεν ακαδηµαϊκές, ψευδοακαδηµαϊκές
προϋποθέσεις αυτό το νοµοσχέδιο, την ίδρυση των ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων. Γιατί;

Γιατί δηµιουργεί ανερυθρίαστα δύο κατηγορίες υποψηφίων
στις πανελλήνιες εξετάσεις -πολύ καλά είναι που είναι και τα παι-
διά εδώ να τα ακούνε- όπου για τους υποψηφίους των ελληνικών
δηµόσιων πανεπιστηµίων, παραδείγµατος χάριν για ιατρικές σχο-
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λές όλης της χώρας, θα απαιτείται βάση εισαγωγής κατώτατη
«18,5», ενώ για όσους θα πάνε στα ιδιωτικά πανεπιστήµια -λέει-
η βάση θα είναι βάση πεδίου, µε απλά λόγια «9,5». Θέλετε «10,5»;
Δηλαδή, δύο κατηγορίες πια υποψηφίων. Αλλά δεν είναι αυτό το
καλύτερο. Το καλύτερο είναι ότι όποιος έχει «IB», είναι δήθεν το
International Baccalaureate ή Bachelor κ.λπ., αυτά -λέει- είναι
απολυτήρια που τα παίρνει από τις χώρες του εξωτερικού. Αµ δε!
Δεν παίρνει από τη χώρα µας τέτοια πτυχία; Βεβαίως και παίρνει
και εδώ είναι η άλλη εξαπάτηση. Από πού τα παίρνει; Από το Αµε-
ρικανικό Κολέγιο, εννοώ από τα σχολεία, εννοώ από τα λύκεια
της χώρας µας. Τα ιδιωτικά λύκεια της χώρας µας δίνουν «IB» και
όλοι το ξέρουν αυτό. Άρα θα µπαίνουν και χωρίς καθόλου εξετά-
σεις.

Είναι µεγάλη ντροπή όσα εξαγγέλλονται, διότι όχι µόνο θεωρεί
ο κ. Πιερρακάκης ότι είµαστε ανόητοι, συµπούρµπουλα ανόητοι
και προσβάλλει τη νοηµοσύνη µας, το Σύνταγµα, όχι µόνο κάνει
διακρίσεις φοβερές ανάµεσα στους υποψηφίους των ανώτατων
σχολών, αλλά προσβάλλει και τα δηµόσια πανεπιστήµια µε τις
προϋποθέσεις, της ψευδοακαδηµαϊκότητας που δήθεν επιβάλλει
για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Αλλά σε αυτό θα έχουµε όλο τον
καιρό να επανέλθουµε, φαντάζοµαι.

Ας πάµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Διακρίνεται από τεράστια διά-
σταση ανάµεσα στις υποτιθέµενες προθέσεις του και σε αυτά
που πραγµατικά ορίζει και προδιαγράφει. Διαπιστώνουµε δύο
µείζονα προβλήµατα: την ίδρυση µιας κατ’ όνοµα εθνικής αρχής
και την κατάργηση µέσω του σχήµατος αυτού βασικών αρχών
του κράτους δικαίου. Είναι πράγµατι ειρωνεία της τύχης, εκδί-
κηση της τύχης -αν θέλετε- να το φέρνετε για ψήφιση σήµερα,
µια µέρα µετά την έγκριση από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο του
ψηφίσµατος κατά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για κατάλυση του
κράτους δικαίου, µε µια σειρά ενεργειών, κυρίαρχη µεταξύ αυτών
η εργαλειοποίηση απειλών για την εθνική ασφάλεια, προκειµένου
να παρακολουθεί ο Πρωθυπουργός µε την ΕΥΠ και το «Predator»
πολιτικούς αντιπάλους, συµπεριλαµβανοµένων Ευρωβουλευτών
και τη στιγµή που το Ευρωκοινοβούλιο ζητά να αλλάξει η νοµο-
θεσία που θέτει την Υπηρεσία Πληροφοριών υπό τον άµεσο
έλεγχο του Πρωθυπουργού, εσείς ζητάτε να βάλετε και την κυ-
βερνοασφάλεια υπό τον έλεγχο του Πρωθυπουργού.

Και εξηγούµαι: Ιδρύεται µια κατ’ όνοµα Εθνική Αρχή Κυβερνο-
ασφάλειας. Γιατί ούτε τη δοµή, ούτε τη λειτουργία του νοµικού
προσώπου δηµιουργείτε, έχει σχέση µε αυτό που λέµε «ανεξάρ-
τητη εθνική αρχή». Γιατί βεβαίως το πρώτο της χαρακτηριστικό
είναι η ανεξαρτησία. Εδώ έχουµε ένα ιδιότυπο σχήµα που προσι-
διάζει περισσότερο µε µια κρατική υπηρεσία ασφάλειας στον κυ-
βερνοχώρο, δηλαδή µε µια ΕΥΠ, Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών,
στον κυβερνοχώρο. Διότι δεν διοικείται από διοικητικό συµβού-
λιο, αλλά από έναν διοικητή -ενός ανδρός αρχή είναι όλο το
σχήµα-, που ορίζεται από το Υπουργικό Συµβούλιο, δεν απαιτεί-
ται σύµφωνη γνώµη από τη Βουλή, όπως και για τους δύο υποδι-
οικητές του που ορίζονται από την Υπουργό. Ο διοικητής, λοιπόν,
συγκεντρώνει όλη την εξουσία, όλες τις αρµοδιότητες για τα
πάντα εντός του φορέα, συγκρότηση µόνιµων και έκτακτων επι-
τροπών και οµάδων εργασίας, περιγραφή του αντικειµένου κάθε
θέσης εργασίας, ανάθεση σε τρίτους από τον δηµόσιο ή τον ιδιω-
τικό τοµέα µελετών έργων και υπηρεσιών, τη σύνταξη της ετή-
σιας έκθεσης που επιβάλλει η σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και πάει λέγοντας.

Ρωτήσαµε τον Υπουργό αν θα υποχρεούται να εφαρµόζει τη
νοµοθεσία περί δηµοσίων έργων και υπηρεσιών -τα γνωστά σκάν-
δαλα των απευθείας αναθέσεων- και αν θα τα επαναλάβει και
αυτή η αρχή ή θα τηρείται η νοµοθεσία, γιατί ακριβώς θα διαχει-
ρίζεται µεγάλα εθνικά κονδύλια και πανευρωπαϊκά αυτή η αρχή.
Ο Υπουργός δεν µας απάντησε ποτέ. Δηµιουργεί, λοιπόν, όλα τα
περιθώρια και δίνει µε βάση της τα προσόντα του πανίσχυρου
αυτού διοικητή, τα υποβιβάζει σε τέτοιον βαθµό όπου τελικά, αν
δεν είναι φωτογραφική -είπαν και άλλοι συνάδελφοι µήπως τον
ξέρετε ποιον θα µπει, από τώρα- δηµιουργεί πάντως όλα τα πε-
ριθώρια στον Πρωθυπουργό να επιλέγει τον άνθρωπο της από-
λυτης εµπιστοσύνης του, όπως έκανε κάνει και στην Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών. Βεβαίως δεν θα σταθώ στις δικαιολο-
γίες που είχε ο Υπουργός για τα µεταπτυχιακά που υπάρχουν

µόνο δύο και για το αν είναι εξειδικευµένος ή απλώς στην επι-
στήµη των υπολογιστών.

Επίσης, διοικητές και υποδιοικητές µπορούν να τοποθετηθούν
απόστρατοι αξιωµατικοί των Ενόπλων Δυνάµεων και των σωµά-
των ασφαλείας. Πάλι εδώ το σχήµα µοιάζει µε την ΕΥΠ και όχι µε
ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου εποπτευόµενο από το
Υπουργείο. Είναι προφανές ότι όλα τα παραπάνω δηµιουργούν
έλλειµµα θεσµικού ελέγχου τόσο για τον διοικητή όσο και για τον
φορέα που τον διοικεί.

Εποµένως µετά και το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
νοµιµοποιούµαστε απολύτως να έχουµε βάσιµες υπόνοιες ότι ο
φορέας θα επιχειρεί για την ασφάλεια εις βάρος των δικαιωµά-
των των πολιτών, όπως άλλωστε εξέθεσαν εδώ οι εκπρόσωποι
των πραγµατικά γνήσιων ανεξάρτητων εθνικών αρχών στην ακρό-
αση φορέων. Οι συγκεκριµένοι µάλιστα δήλωσαν ότι το σχήµα
που νοµοθετείται έχει σοβαρές επικαλύψεις αρµοδιοτήτων µε τις
εθνικές ανεξάρτητες αρχές -αυτές τις αρχές δηλαδή- και δεν
µπορεί να συνεργαστεί µε αυτές επί ίσοις όροις. Πρότειναν και
τροπολογίες τις οποίες βεβαίως δεν βλέπω να δέχεστε.

Με αυτόν τον τρόπο παραβιάζεται το άρθρο 9 του Συντάγµα-
τος για την προστασία του ιδιωτικού βίου, το άρθρο 9Α για την
προστασία των προσωπικών δεδοµένων, το άρθρο 5 για το δι-
καίωµα της ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπικότητας και το 5Α
για το δικαίωµα συµµετοχής στην κοινωνία της πληροφορίας.

Μας είπε βέβαια ο Υπουργός ότι ήταν µια συνειδητή επιλογή
αυτό που έκανε, δηλαδή η δηµιουργία µιας ανεξάρτητης αρχής,
γιατί οι κυβερνοεπιθέσεις δεν έχουν να κάνουν µε προσωπικά δε-
δοµένα, παρά µόνο αν αυτά διαρρεύσουν λόγω προβληµάτων
στα συστήµατα -µα, ακριβώς αυτό είδαµε όλον αυτόν τον καιρό-
και επίσης ότι ο νέος φορέας είναι αναβάθµιση της γενικής διεύ-
θυνσης κ.λπ. κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, απόλυτα απαραίτητη και λόγω καινούργιων δεδο-
µένων στον ψηφιακό κόσµο, παρ’ όλο που η προηγούµενη αρχή
τα είχε κάνει όλα τέλεια.

Εµείς πιστεύουµε ότι προφανώς χρειάζεται η αναβάθµιση της
αρµόδιας γενικής διεύθυνσης και όχι µόνο γιατί πραγµατικά εί-
µαστε σε έναν κόσµο που συνεχώς αλλάζει, αλλά γιατί η προ-
ηγούµενη είχε τεράστιες επιτυχίες, όπως το πολύµηνο χακά-
ρισµα των ΕΛΤΑ, η διαρροή προσωπικών δεδοµένων µαθητών,
δασκάλων και καθηγητών κατά την τηλεκπαίδευση στην πανδη-
µία, η κατά λάθος διαρροή στοιχείων φορολογουµένων από την
ΑΑΔΕ, για να µην αναφέρω για τη µόλυνση των κινητών τηλεφώ-
νων µε τον ιό του «Predator» µέσω του κυβερνητικού καυχήµα-
τος, δηλαδή της εφαρµογής emvolio.gov.gr. Διαφωνούµε, όµως,
κάθετα ότι αυτή η αναβάθµιση επιτυγχάνεται µε την κρατική υπη-
ρεσία κυβερνοασφάλειας στα οργανωτικά και λειτουργικά πρό-
τυπα της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και το ότι ο νέος
φορέας µπορεί να µας εξασφαλίσει από πιθανές κυβερνοεπιθέ-
σεις και διαδικτυακά εγκλήµατα.

Όσο για την ανάγκη συµπόρευσης µε την καλή ευρωπαϊκή
πρακτική, αυτό δεν ισχύει και το ξέρετε, γιατί δεν υπάρχει ενιαία
πρακτική. Τα διάφορα κράτη-µέλη έχουν όντως διακριτό φορέα
κυβερνοασφάλειας, όχι όµως υποχρεωτικά της µορφής που προ-
τείνετε. Για παράδειγµα, στη Μεγάλη Βρετανία είναι υπό τον
έλεγχο της Βουλής, ο οµοσπονδιακός φορέας της Γερµανίας
είναι ανεξάρτητη αρχή, ενώ στην Ισπανία νοµικό πρόσωπο από
το Υπουργείο Ψηφιακότητας και το Υπουργείο Εσωτερικών µε δι-
οικητικό όµως συµβούλιο, µε συµµετοχή εκπροσώπων δηµόσιων
φορέων. Εσείς δεν έχετε κανένα διοικητικό συµβούλιο. 

Και βεβαίως µετά γίνεται και µια έκκληση καταπληκτική, που
λέει συνέχεια: «Πρέπει τώρα να κάνουµε αυτά, γιατί τον Οκτώ-
βριο πρέπει να έχουµε εναρµονιστεί µε µια οδηγία –βεβαίως- µε
ευρωπαϊκή οδηγία, την επονοµαζόµενη NIS2». Ποιος σας έφταιξε
και φτάσατε στο να το κάνετε στην καταληκτική ηµεροµηνία της
εφαρµογής της οδηγίας; Τον Οκτώβριο δεν είναι η καταληκτική
ηµεροµηνία; Γιατί εµείς, και όχι οι άλλες χώρες, πρόλαβαν νωρί-
τερα; Και γιατί δεν φροντίσατε να φέρετε στη Βουλή έναν νόµο
για την Εθνική Αρχή, που να ενσωµατώνει και αυτή όλες τις νέες
απαιτήσεις; 

Πιστεύω ότι όσον αφορά όλα τα στοιχεία που µας παραθέτετε
για τους κινδύνους και το έγκληµα στον κυβερνοχώρο δεν έχουν
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καµµία αναφορά στο τι συµβαίνει στην Ελλάδα. Σας το ρώτησα
πάρα πολλές φορές. Μου απαντάτε πάντα µε τα δέκα τρισεκα-
τοµµύρια κυβερνοεγκληµάτων στην Υφήλιο. Πόσες φορές να ρω-
τήσουµε; Έχετε ιδέα τι συµβαίνει στην Ελλάδα; Πόσες κυβερ-
νοεπιθέσεις έχουµε δεχθεί; Τι ακριβώς έχει συµβεί; 

Και το άλλο που µας είπατε, ότι η Εθνική Αρχή διασφαλίζει
ερευνητική και ακαδηµαϊκή συνεργασία και ο κύριος Υπουργός
τόνισε ότι και συνεργάστηκε αλλά και έχει µεγάλη χαρά να συ-
νεργάζεται µε όλους τους φορείς, όπως έκανε στο στάδιο της
διαβούλευσης. Προσέξτε. Εδώ υπάρχει πρόβληµα. Όταν έρχο-
νται τέσσερις πανεπιστηµιακοί, οι εκπρόσωποι δηλαδή της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας και των ανεξάρτητων αρχών, και δηλώνουν
ακριβώς το αντίθετο, ότι είχατε απουσία συνεργασίας, αυτό πρα-
γµατικά πιστεύω ότι είναι βαρύ να λέγεται από έναν Υπουργό. 

Θα περάσω γρήγορα στη συγκρότηση της Επιτροπής Συντο-
νισµού για θέµατα Κυβερνοασφάλειας. Αυτή πια είναι εξοργι-
στική. Η Επιτροπή Συντονισµού. Ένας από το Υπουργείο Ψηφια-
κής Πολιτικής, ένας της αστυνοµίας, ένας των σωµάτων ασφα-
λείας, δύο της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και για να µην
ξεφύγει κανείς, µη γίνει κανένα λάθος, από το επιτελικό κράτος
του Μητσοτάκη µπαίνει και ένας από το Πρωθυπουργικό Γρα-
φείο. Είµαι σίγουρη ότι αν δεν είχε προηγηθεί το φιάσκο της ΕΥΠ
θα είχε πάρει και αυτήν ο Πρωθυπουργός υπό την εποπτεία του. 

Θέλω να πω ότι επίσης δεν χρειάζεται τώρα η δηµιουργία
αυτής της ψευδεπίγραφης αρχής να ντύνεται µε διάφορους φε-
ρετζέδες σχετικών άρθρων. 

Τελειώνω λοιπόν αναφερόµενη στα άρθρα που αφορούν την
ολοκλήρωση του νοµικού προσώπου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
και στην ενσωµάτωση σε αυτή των γραφείων κτηµατολογίων και
υποθηκοφυλακείων της χώρας µε το προσωπικό τους και το αρ-
χείο τους σε ψηφιακή µορφή έως τις 17 Ιανουαρίου 2024 και µετά
επ’ αόριστον παράταση αυτής της προθεσµίας.

Μας λέτε ότι δεν µπορούµε να κάνουµε και τίποτα άλλο, πρέπει
να φέρουµε ιδιώτες, δεν έχουµε προσωπικό, δεν έχουµε χρόνο,
τι θέλετε να κάνουµε; Τι θέλουµε να κάνετε; Πέντε χρόνια κυβερ-
νάτε, τέσσερα! Τι κάνατε για να πάρετε ανθρώπους σε µια τρο-
µακτικά σηµαντική ιστορία, που είχε ξεκινήσει από την κυβέρνηση
του Αλέξη Τσίπρα, όλη η υπόθεση του Κτηµατολογίου. Την έχετε
κωλυσιεργήσει φοβερά και όλη αυτή η αποψίλωση των υποθηκο-
φυλακείων και των κτηµατολογικών γραφείων από προσωπικό,
από τη µια χρησιµοποιείται ως δικαιολογία για τη διαδικασία και
από την άλλη είναι αυτό το διπλό που κάνετε, πρώτα το αφήνω
να αποψιλωθεί και αµέσως µετά λέω: «Τι να κάνω τώρα; Πρέπει
να φέρω ιδιώτες». Αυτό το δίπολο είναι παντού. Δείτε το ξανά. 

Εποµένως καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και για την τροπολο-
γία θα αναφερθώ αργότερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη κ. Γεώρ-

γιος Ρούντας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κύριε Υ-

πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην
Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο το οποίο πραγµατεύεται το ζήτηµα
της λεγόµενης κυβερνοασφάλειας, δηλαδή της προστασίας του
κυβερνοχώρου από κακόβουλες επιθέσεις, οι οποίες λαµβάνουν
χώρα εντός του διαδικτύου, και όχι µόνο, σε ψηφιακές υποδοµές.
Αυτή εξάλλου είναι και η συνήθης ερµηνεία της έννοιας της κυ-
βερνοασφάλειας στην καθηµερινότητα. 

Όµως η έννοια της κυβερνοασφάλειας έχει και άλλη µια νοη-
µατική διάσταση, ειδικά στο πλαίσιο της αλµατώδους σύγχρονης
ψηφιακής µετάβασης, η οποία διαπιστώνουµε παγκοσµίως όλοι
ότι έχει κάνει την εµφάνισή της και εδραιώνεται ταχύτατα, χωρίς
καθυστερήσεις και χωρίς εξαιρέσεις. 

Η δεύτερη αυτή έννοια είναι εκείνη η οποία µας προβληµατίζει
έντονα και η οποία σχετίζεται µε την άσκηση εξουσίας, τη διακυ-
βέρνηση από µια υπερεθνική και σιγά-σιγά παγκόσµια αρχή, η
οποία ελέγχει και ρυθµίζει ολόκληρο το δίκτυο των δικτύων, το
λεγόµενο «υπερδιαδίκτυο», και η οποία παγκόσµια αρχή συγχρό-
νως διευθύνει, ρυθµίζει, αποφασίζει και τελικά ασκεί εκτελεστική
εξουσία επί των εθνών και επί των κυβερνήσεών τους. Πρόκειται

για την επιτοµή της εξάλειψης της δηµοκρατίας. 
Αν συνυπολογίσουµε µάλιστα και τον χαρακτήρα της λεγόµε-

νης «ψηφιακής µετάβασης», όχι µόνο ως δηµόσιας πολιτικής
αλλά και ως πραγµατικότητας, η οποία διαµορφώνεται καθηµε-
ρινά και µας παρουσιάζεται ως ένα υποχρεωτικό και αναπόφευ-
κτο µέλλον, το οποίο πρέπει υποχρεωτικά να το αποδεχθούµε,
να το βαδίσουµε και τελικά να το υιοθετήσουµε ως το νέο πρό-
τυπο ζωής, τότε οι προβληµατισµοί µας για το παρόν νοµοσχέδιο
γίνονται ακόµα µεγαλύτεροι.

Η εισαγωγή κάθε πτυχής της ζωής µας στον κυβερνοχώρο γί-
νεται γρήγορα και υποχρεωτικά, χωρίς να παρέχεται στους πο-
λίτες µια εναλλακτική δυνατότητα να ασκούνται δράσεις και
δικαιώµατα µε άλλον, µη ψηφιακό τρόπο. Ο συνδυασµός της πίε-
σης, της ταχύτητας και της υποχρεωτικότητας είναι παράµετροι
οι οποίες επιδρούν καταλυτικά στις ελευθερίες του πολίτη, διότι
καταστρατηγούν την ελεύθερη διαµόρφωση γνώµης εκ µέρους
του, το οποίο είναι και το κυριότερο. Συνθλίβουν µάλιστα την
ελεύθερη επιλογή των πολιτών και οδηγούν αναπόφευκτα σε εξα-
ναγκασµούς, σε πιεστικές και απερίσκεπτες επιλογές και αποφά-
σεις, οι οποίες µπορεί να έχουν ολέθριες συνέπειες, τόσο για την
ελευθερία των προσώπων και τις ατοµικές ελευθερίες όσο και
για την ίδια την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο λοιπόν φαίνεται ότι στοχεύει στην προ-
στασία του κρατικού κυβερνοχώρου και των µηχανικών συστη-
µάτων, όπου είναι αποθηκευµένο το σύνολο των ψηφιακών
δεδοµένων, κρατικών οργανισµών και πολιτών από αναµενόµενες
κυβερνοεπιθέσεις. Αυτές όµως οι επιθέσεις συµβαίνουν, γιατί
ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο κινούµαστε µε ιλιγγιώδη ταχύτητα
προς τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, δηλαδή η ίδια η αλόγιστη
ψηφιοποίηση των πάντων στη ζωή µας είναι µια από τις κύριες
αιτίες οι οποίες επιφέρουν και προκαλούν τις κυβερνοεπιθέσεις.

Είναι ένα από τα νοµοσχέδια τα οποία οδηγούν στην πλήρη πα-
ρακολούθηση των πολιτών και των πολιτικών αντιπάλων κάτω
από το πρόσχηµα της κυβερνοασφάλειας, µαζί µε την απόλυτη
ψηφιοποίηση του κράτους, την επιβολή του ψηφιακού νοµίσµα-
τος, την κάρτα του πολίτη και των προσωπικών δεδοµένων, συ-
µπεριλαµβανοµένων και των ιατρικών. 

Κατά την κρίση µας όλα οδηγούν στο ψευδεπίγραφο δίληµµα
«ελευθερία ή ασφάλεια», κατά το οποίο η πολίτης χάνει και την
ελευθερία και την ασφάλειά του. Μας ζητάτε λοιπόν να ψηφί-
σουµε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο θα συστήσει ένα νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου για τη διαχείριση της κυβερνοασφά-
λειας από µελλοντικές κυβερνοεπιθέσεις.

Όµως µέσα από αυτό το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
και µέσα από αυτόν τον κρατικό κυβερνοχώρο εδραιώνονται, όχι
µόνο από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, αλλά και παγκοσµίως, µε
αγαστό συντονισµό, όλες εκείνες υποχρεωτικότητες σε βάρος
µας, οι οποίες η κάθε µία ξεχωριστά αλλά και όλες µαζί εν συ-
νόλω αποδυναµώνουν την ελευθερία µας και χαλκεύουν τα ψη-
φιακά δεσµά µας. 

Όσο κι αν θεωρείτε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ζήτηµα το οποίο
αφορά αποκλειστικά και µόνο την προστασία των µηχανικών συ-
στηµάτων και ότι δεν αφορά την προάσπιση συγκεκριµένου θε-
µελιώδους δικαιώµατος, θα µας επιτρέψετε να διαφωνήσουµε
και να θεωρήσουµε ότι η άποψη αυτή είναι εσφαλµένη.

Γιατί; Διότι εντός του κυβερνοχώρου, τον οποίο θέλετε να προ-
στατέψετε από κυβερνοεπιθέσεις ευρίσκονται τα µηχανικά συ-
στήµατα, τα οποία στο εσωτερικό τους έχουν τα προσωπικά µας
δεδοµένα. Επιπλέον δε, εντός αυτού του κυβερνοχώρου καλού-
µαστε να ασκήσουµε τα ατοµικά µας δικαιώµατα. 

Συνεπώς αυτό το νοµοσχέδιο δεν αφορά µόνο τα µηχανικά συ-
στήµατα, αλλά επίσης και τα ατοµικά δικαιώµατα, καθώς και τα
προσωπικά µας δεδοµένα τα οποία βρίσκονται εντός των µηχα-
νηµάτων και τα οποία είναι συνδεδεµένα στον κυβερνοχώρο. Άρα
µια χαρά η Κυβέρνηση θα έχει πρόσβαση σε αυτά και πολύ εύ-
κολα θα τα παρακολουθείτε, ετοιµάζοντας τα ψηφιακά δεσµά
µας. 

Το έχει αποδείξει ήδη η Κυβέρνησή σας ότι είστε επιρρεπείς
στις παρακολουθήσεις. Να θυµίσω την περίπτωση του «Pred-
ator», αλλά και τις υποχρεωτικότητες και φυσικά την καταπάτηση
του κράτους δικαίου. Η καταδίκη της Ελλάδας από το Ευρωπαϊκό
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Κοινοβούλιο που έγινε λίαν προσφάτως, σας εκθέτει πλήρως.
Επιµένετε στη µορφή του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου
και όχι στη µορφή µιας ανεξάρτητης διοικητικής αρχής, διότι,
όπως είπατε και στις συνεδριάσεις των επιτροπών, δεν µιλάµε
για την προάσπιση ενός συγκεκριµένου θεµελιώδους δικαιώµα-
τος. Δεν µιλάµε για ρύθµιση µιας αγοράς, µιλάµε για συστήµατα. 

Όµως, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, όπως σας το είπαµε και πριν,
δεν είναι µόνο τα µηχανικά συστήµατα αυτά καθαυτά. Είναι και
τα προσωπικά µας δεδοµένα και τα ατοµικά και κοινωνικά µας δι-
καιώµατα και οι ελευθερίες, οι οποίες ευρίσκονται εντός αυτών
των συστηµάτων. Συνεπώς, λοιπόν, µε το να επιµένετε στη µορφή
του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου η εν λόγω Εθνική Αρχή
Κυβερνοασφάλειας, η οποία δηµιουργείται, θα ελέγχεται τελικά
πλήρως από το Πρωθυπουργικό Γραφείο, µαζί µε τα προσωπικά
µας δεδοµένα και µε τα πάσης φύσεως οικονοµικά κονδύλια, τα
οποία θα απαιτηθούν για τη λειτουργία της αρχής αυτής. Με τη
µορφή που επιλέγεται δεν θα µπορεί στην Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας να ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος, στο πνεύµα και στην
µορφή του ελέγχου των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, αλλά
ούτε και η Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής θα µπορεί να εκ-
φράζει άποψη, όπως κάνει και για τις άλλες αρχές. Με τον τρόπο
αυτό δυστυχώς, αποµειώνεται ο δηµοκρατικός έλεγχος σύστα-
σης και λειτουργίας αυτής της αρχής και δηµιουργείται ένα επι-
κίνδυνο στεγανό µεταξύ δράσεων της αρχής και της Βουλής. 

Επιπλέον δε, µας προβληµατίζει έντονα και το γεγονός ότι η
αρχή, αυτή την οποία συστήνετε, έχει τη δυνατότητα να εισηγεί-
ται στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης την πρόταση νοµο-
θετικών µέτρων και την έκδοση κανονιστικών πράξεων που
αφορούν στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας. Δεν µπορούµε να
ξεχάσουµε σε καµµία των περιπτώσεων τις υποχρεωτικότητες τις
οποίες τα τελευταία χρόνια είχατε επιβάλει στον ελληνικό λαό και
γενικά δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τη ροπή της Κυβέρνησής
σας προς αυτές. 

Αν στο µέλλον, λοιπόν, η Κυβέρνησή σας θέλει να επιδείξει
άλλη µια φορά τον αντιδηµοκρατικό της χαρακτήρα, σε µια µελ-
λοντική και αβέβαιη κρίση και εισηγηθεί για παράδειγµα, διαµέ-
σου της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, την υποχρεωτική
επιβολή της ψηφιακής ταυτότητας στο διαδίκτυο, δήθεν για λό-
γους προστασίας και την επιβάλλει υποχρεωτικά, τότε θα µιλάµε
για µια πραγµατικότητα πολύ σκληρή πέρα από τα όρια της δη-
µοκρατίας και του σεβασµού της µοναδικότητας και της ελευθε-
ρίας του προσώπου. 

Οι εισηγήσεις της αρχής αυτής, την οποία συστήνετε, θα
έπρεπε τουλάχιστον για λόγους στοιχειώδους σεβασµού της δη-
µοκρατίας να τίθενται στην κρίση της ελληνικής Βουλής της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας, ώστε να κρίνεται και η αναγκαιότητά τους,
αλλά και η συµφωνία τους ή όχι µε το Σύνταγµα. Δυστυχώς,
όµως, αυτό δεν προκύπτει πουθενά στο νοµοσχέδιο και είναι ένα
γεγονός το οποίο µας δηµιουργεί αρνητικές υποψίες και προβλη-
µατισµούς. Δηµιουργείται µια αρχή για τόσο σηµαντικά ζητήµατα
και χορηγείται στον διοικητή της απόλυτη εξουσία διοίκησης,
χωρίς να υφίσταται κάποιο άλλο συλλογικό όργανο στο οποίο να
λογοδοτεί για την ποιότητα της εκτέλεσης των καθηκόντων του
ή έστω να υποβάλει κάποια έκθεση πεπραγµένων. 

Θεωρούµε ότι είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι κάτι τέτοιο θα επι-
φέρει συγκεντρωτισµό και κατάχρηση εξουσίας, ακριβώς διότι
δεν υφίσταται κάποιο θεσµικό αντίβαρο στη διοίκηση της αρχής.
Ο µόνος εποπτεύων της αρχής θα είναι ο ίδιος ο Υπουργός, ο
οποίος όµως συγχρόνως θα είναι και εκείνος ο οποίος εισηγείται
στο Υπουργικό Συµβούλιο τον διορισµό του ίδιου του διοικητή
της αρχής. Ο διοικητής, λοιπόν, επιλέγεται και ορίζεται µε πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία εκδίδεται µετά από εισή-
γηση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Δηλαδή είναι κι
εδώ ξεκάθαρη η κυβερνητική παρέµβαση, ώστε να προωθούνται,
όχι καλύτεροι αλλά ηµέτεροι. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας ο διοικητής να ορίζεται
µε διαφανείς, αδιάβλητες διαδικασίες µέσω διαγωνισµού ή επι-
τροπής, αφού προφανώς θα είχαν κατατεθεί αρκετές υποψηφιό-
τητες και να µην υπάρχει κάποια εισήγηση του αρµόδιου
Υπουργού, ώστε να κατευθύνει τα πράγµατα εκεί όπου θέλει.
Είναι περισσότερο από αυτονόητο ότι οι θέσεις αυτές δεν πρέπει

σε καµµία περίπτωση να είναι αποτέλεσµα κριτηρίου κοµµατικής
πεποίθησης, αλλά ο διορισµός στις θέσεις αυτές να είναι αντικει-
µενικός και αδιάβλητος και να βασίζεται ξεκάθαρα στην κατοχή
ειδικών τεχνικών γνώσεων και ικανοτήτων, εκ µέρους των εκά-
στοτε υποψηφίων. 

Είναι ολοφάνερο, λοιπόν, ότι δεν µπορεί να εξασφαλιστεί αµε-
ροληψία ως προς την επιλογή του διοικητή και επιτέλους ξεκα-
θαρίστε τη θέση και τις αρµοδιότητες του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, το οποίο συστήνετε, ειδικά σε ό,τι αφορά όλες
τις υπόλοιπες ανεξάρτητες διοικητικές αρχές και σε ό,τι αφορά
προφανώς και στην Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα. 

Σας το είπε και ο κ. Ράµµος στη συνάρτηση και στην ακρόαση
των θεσµών, µε πολλή ένταση και πολλή έµφαση, ελλοχεύει τε-
ράστιος κίνδυνος σύγχυσης και επικάλυψης αρµοδιοτήτων και
ίσως και µελλοντική απορρόφηση της µιας αρχής από την άλλη. 

Εν κατακλείδι, είναι πολλές οι στρεβλώσεις του παρόντος νο-
µοσχεδίου, κατά την κρίση µας. Εκφρασθήκαµε αναλυτικά και
στις επιτροπές. Είναι ξεκάθαρο ότι το παρόν νοµοσχέδιο πάσχει
και από νοµοτεχνικής απόψεως εκτός των υπολοίπων, γεγονός
το οποίο δεν µας αφήνει περιθώρια παρά µόνον να το καταψηφί-
σουµε. 

Η Νίκη, λοιπόν, για άλλη µια φορά λέει ξεκάθαρα ότι θα το κα-
ταψηφίσει και θα στέκεται αντίθετη στον αλόγιστο ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό, ο οποίος δηµιουργεί τη νέα ψηφιακή φυλακή των
πολιτών προασπιζόµενοι µε κάθε τρόπο την ελευθερία και τη δη-
µοκρατία των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει για λίγα λεπτά ο Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ κ. Ιωάννης Μπρατάκος για να αναφερθεί σε µία
από τις κατατεθείσες τροπολογίες. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ σε

δύο βασικές διατάξεις στην τροπολογία για το νοµοσχέδιο για
την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας. Η µία αφορά τη Γενική
Γραµµατεία Πρωθυπουργού, όπου µε το άρθρο 2 της τροπολο-
γίας περί ρύθµισης του προσωπικού προερχόµενου από την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, τροποποιείται το άρθρο 74 του
ν.4873/2021, έτσι ώστε η διοίκηση να συµµορφωθεί µε τον βέλτι-
στο δυνατό τρόπο σε αποφάσεις του Τριµελούς Διοικητικού Εφε-
τείου, όπου µε το άρθρο 74 είχε προβλεφθεί στον ν.4873 η µε-
τάταξη του προσωπικού που υπηρετούσε στην Υποδιεύθυνση Γ’
της Διεύθυνσης Συλλογής και Ανάλυσης Πληροφοριών της Εθνι-
κής Υπηρεσίας Πληροφοριών στην Ελληνική Αστυνοµία, µε το
ίδιο όµως ακριβώς ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό καθεστώς και
φυσικά διατηρώντας και την προσωπική διαφορά, εάν αυτή προ-
έκυπτε. Το µεταταχθέν προσωπικό απασχολούνταν στην ΕΥΠ σε
τµήµατα µε αρµοδιότητα την πρόληψη απειλών από τη διακίνηση
ναρκωτικών, από την παράνοµη διακίνηση όπλων και εκρηκτικών
και την παράνοµη διακίνηση µεταναστών. 

Τότε κρίθηκε αναγκαία και επιτακτική η ενίσχυση της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας µε ήδη εξειδικευµένο προσωπικό και ως προ-
σφορότερη και αµεσότερη λύση ήταν αυτή της µετάταξης του εν
λόγω προσωπικού της ΕΥΠ που κρίθηκε πλεονάζον, το οποίο
όµως διέθετε και θα µετέφερε τη σχετική τεχνογνωσία, την εµπει-
ρία και άλλες πρακτικές στην Ελληνική Αστυνοµία. Δεκαεννέα εκ
των εβδοµήντα οχτώ µεταθέντων προσέφυγαν ενώπιον του Τρι-
µελούς Εφετείου Αθηνών και δικαιώθηκαν µε αντίστοιχες αποφά-
σεις.

Το Τριµελές Διοικητικό Εφετείο, µεταξύ άλλων, έκανε λόγο και
για ελλιπή αιτιολόγηση. Τώρα µε την προτεινόµενη νέα διάταξη
υιοθετούµε πλήρως τις παρατηρήσεις του Τριµελούς Εφετείου,
κάνοντας τις αναγκαίες τροποποιήσεις και φυσικά εµπλουτίζο-
ντας την ανάλυση συνεπειών της ρύθµισης, έτσι ώστε να είναι
σηµαντικά εµπεριστατωµένη. Ειδικότερα προβλέπεται κατ’ αρχάς
η κατάργηση της Υποδιεύθυνσης Γ’ της Διεύθυνσης της Συλλο-
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γής και Ανάλυσης των Πληροφοριών και των Οργανωτικών
Δοµών στις περιφερειακές µονάδες υποστήριξης. 

Οι εβδοµήντα οχτώ αυτές οργανικές θέσεις της καταργούµε-
νης υποδιεύθυνσης µεταφέρονται στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη και κατανέµονται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου
σε κεντρικές ή περιφερειακές υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας που ασκούν όµως αντίστοιχες αρµοδιότητες και στις οποίες
υπηρεσίες µεταφέρεται το προσωπικό της ΕΥΠ. Το προσωπικό
στις υπηρεσίες πλέον της Ελληνικής Αστυνοµίας θα ασκεί καθή-
κοντα αντίστοιχα των θέσεων που κατείχε στην ΕΥΠ και η έναρξη
ισχύος της προτεινόµενης διάταξης ανατρέχει στην ηµεροµηνία
έναρξης του ν.4873/21, αν θυµάµαι καλά 16 Δεκεµβρίου του
2021. 

Με το άρθρο 3 της τροπολογίας περί ωραρίου εργασίας του
προσωπικού της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, εδώ προστί-
θεται η παράγραφος 5 στο άρθρο 11 του ν.3649/2008, σύµφωνα
µε το οποίο το προσωπικό της Υπηρεσίας µπορεί µε απόφαση
του διοικητή να διατίθεται σε διάφορες βάρδιες, ανάλογα µε τις
λειτουργικές ανάγκες της υπηρεσίας και πέραν του προβλεπο-
µένου αριθµού των ωρών εργασίας, εφόσον υφίσταται σχετική
ανάγκη. Η παρούσα διάταξη καθίσταται εξαιρετικά αναγκαία
λόγω της φύσης της υπηρεσίας και προκειµένου φυσικά να εξυ-
πηρετηθεί αποτελεσµατικότερα η υψηλή αποστολή της, ένεκα
και της εντονότερης δραστηριοποίησης στον τοµέα της κυβερ-
νοασφάλειας, που το προσωπικό καλείται να ανταποκρίνεται σε
εικοσιτετράωρη βάση.

Έρχοµαι τώρα στην πρώτη διάταξη της τροπολογίας που έχει
να κάνει µε τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας,
όπου µε το άρθρο 1 της τροπολογίας τροποποιούνται διατάξεις
του ν.5005/2022 αναφορικά µε τις διαδικασίες εγγραφής των επι-
χειρήσεων ηλεκτρονικού τύπου στο µητρώο ηλεκτρονικού τύπου.
Πρόκειται κυρίως για διαδικαστικού χαρακτήρα βελτιώσεις, οι
οποίες έρχονται να αξιοποιήσουν την εµπειρία που έχει αντληθεί
από την πρώτη εφαρµογή του καινοτόµου αυτού νοµοθετήµατος,
αποσκοπώντας στο να καταστήσουν τη διαδικασία πρώτης εγ-
γραφής, αλλά και της ετήσιας µετά εγγραφής στο µητρώο ηλε-
κτρονικού τύπου, ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη.

Ειδικότερα, µε την παράγραφο 1 τροποποιείται η παράγραφος
1 του άρθρου 14 του ν.5005, δηλαδή µετατίθεται η προθεσµία
υποβολής των αιτήσεων από 1η Μαΐου έως 31η Μαΐου στις ηµε-
ροµηνίες από 1η Σεπτεµβρίου µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου και αυτό
είναι µια διάταξη που αποσκοπεί στον ορθολογικότερο σχεδια-
σµό των θεσµικών αρµοδιοτήτων που ανατίθενται στη Γενική
Γραµµατεία Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας της Προεδρίας της
Κυβέρνησης. 

Με την παράγραφο 2 τροποποιείται η παράγραφος 2 του άρ-
θρου 28 του νόµου, έτσι ώστε ειδικά για την πρώτη εφαρµογή
του νόµου -γιατί τώρα είναι η πρώτη εφαρµογή του νόµου για το
µητρώο ηλεκτρονικού τύπου- οι επιχειρήσεις των οποίων οι αιτή-
σεις έχουν ήδη απορριφθεί, αλλά και οι επιχειρήσεις οι οποίες
δεν έχουν αιτηθεί την εγγραφή τους κατά την προηγούµενη πε-
ρίοδο υποβολής αιτήσεων, έχουν τη δυνατότητα να το πράξουν
σε νέα προθεσµία, συγκεκριµένα από τις 8 Απριλίου έως τις 18
Απριλίου. Τους δίνουµε, δηλαδή, δέκα έξτρα ηµέρες, έτσι ώστε
να µπορέσουν να εγγραφούν περισσότερες εταιρείες ηλεκτρο-
νικού τύπου.

Η συγκεκριµένη ευχέρεια έρχεται να αντιµετωπίσει πρακτικές
δυσκολίες από πλευράς τόσο των ενδιαφεροµένων, όσο όµως
και της υπηρεσίας. Προκειµένου να διεκπεραιώσει η υπηρεσία
τον ιδιαίτερα αυξηµένο αριθµό των επιχειρήσεων που έκαναν αί-
τηση και λαµβάνοντας υπ’ όψιν το δεδοµένο αυτό, αλλά και ότι ο
θεσµικός στόχος του µητρώου είναι να εγγραφούν όσο περισσό-
τερες γίνεται και να είναι συµπεριληπτικός και όχι τιµωρητικός,
προβαίνουµε σε έναν αναγκαίο εξορθολογισµό, ούτως ώστε
τόσο οι επιχειρήσεις ηλεκτρονικού τύπου όσο και η διοίκηση να
είναι σε θέση να αντεπεξέλθουν και να διεκπεραιώσουν τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες. 

Τελικός και συνολικός στόχος του µητρώου ηλεκτρονικού
τύπου είναι να αποτελέσει σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα,
όπως έγινε και για άλλες περιπτώσεις του έντυπου τύπου, ένα
αξιόπιστο εργαλείο χαρτογράφησης, αλλά και σχεδιασµού των

δηµόσιων πολιτικών που αφορούν τον ηλεκτρονικό τύπο µε
τρόπο διαφανή και αποτελεσµατικό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα των Σπαρτιατών κ. Κόντης, αµέσως µετά από την Πλεύση
Ελευθερίας και θα ακολουθήσει η οµιλία του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης.

Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια εποχή η

οποία πλέον έχει σαν κύριο πρόσηµό της το ψηφιακό. Έχουµε
τώρα αυτό το νέο σχέδιο ψηφιακής διακυβέρνησης και προστα-
σίας από κυβερνοεπιθέσεις. 

Εµείς οτιδήποτε είναι ψηφιακό το βλέπουµε µε επιφύλαξη,
γιατί στο τέλος της ηµέρας τα πάντα χτυπάνε τον πολίτη, ο
οποίος και δεν προστατεύεται στα ιδιωτικά του δικαιώµατα, στην
ιδιωτική του ζωή, αλλά και δεν του προσφέρουν τίποτα όλες
αυτές οι ψηφιακές ευκολίες, είτε πρόκειται για κυβερνοεπιθέσεις,
από τη στιγµή που ο ίδιος δεν προστατεύεται µε τον ψηφιακό
τρόπο που του επέβαλαν να ζει καθηµερινά. Άφησε έξω τον συµ-
βατικό τρόπο στην καθηµερινότητά του, που ήταν η επικοινωνία
µε τις τράπεζες, µε τους δηµόσιους φορείς και τα λοιπά, του επέ-
φεραν ψηφιοποίηση στα πάντα και τον αφήνουν ακάλυπτο στις
κυβερνοεπιθέσεις που ο ίδιος δέχεται. 

Τον πολίτη δεν τον ενδιαφέρει σήµερα εάν θα µπουν στην ΙΟΝ
ή αν θα µπουν και στο κράτος ακόµα που έχει τον δικό του τρόπο
παρέµβασης και άµυνας. Τουλάχιστον όλα αυτά τα χρόνια τον
είχε. Τον ενδιαφέρει να µην του κλέβουν τα χρήµατα από τον λο-
γαριασµό του, να µην παρεµβαίνουν µέσα στα προσωπικά του
δεδοµένα, να µην πηγαίνει σε έναν γιατρό ή σε µια ασφάλεια και
να του λέει ότι πριν δέκα χρόνια είχε νοσηλευθεί σε ένα νοσοκο-
µείο, είχε κάνει µια εξέταση στην πλάτη του και τώρα του ζητάνε
να κάνει δέκα εξετάσεις για να ασφαλιστεί ή για να νοσηλευθεί
κάπου. 

Μετά απ’ όλα αυτά, λοιπόν, τα ψηφιακά, την ψηφιακή ταυτό-
τητα που υπήρξε στον κορωνοϊό και που τους πολίτες που ήταν
σκεπτικιστές σε αυτό το θέµα τούς κατέταξε σε µιας δεύτερης
κατηγορίας ανθρώπους, οι οποίοι δεν µπορούσαν να πάνε που-
θενά, ούτε σε ένα κατάστηµα να ψωνίσουν ούτε σε ένα εστιατό-
ριο να φάνε, ήταν οι πολίτες οι εκτός κοινωνίας, µετά απ’ όλα
αυτά µε το ψηφιακό αυτό «πτυχίο» που είχαν δώσει στους υποτι-
θέµενα συµβιβασµένους και εµβολιασµένους και καλούς πολίτες
–οι άλλοι ήταν οι κακοί πολίτες- έχουµε λοιπόν αυτό το νοµοσχέ-
διο, το οποίο είναι µια άλλη µορφή πάλι ψηφιακής ανάπτυξης και
το οποίο θα µπορούσε να αναπτυχθεί στον τοµέα που υπάρχει
ήδη και που είναι οι υπηρεσίες προστασίας της ΕΥΠ, των κρατι-
κών εταιρειών ασφαλείας κ.λπ..

Για να κλείσω µε τον τρόπο που άρχισα, να πω ότι πλέον οι πο-
λίτες είναι σε όλα καχύποπτοι. Σήµερα το πρωί άκουγα ερχόµε-
νος προς τα δω έναν συνταγµατολόγο προβεβληµένο και λαλί-
στατο, αναφερόµενο στο άρθρο 16 περί ίδρυσης ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων, να λέει µε µεγάλη µου έκπληξη σε έναν µεγάλο
σταθµό ότι το άρθρο του Συντάγµατος αυτό είναι χουντικό. Μι-
λάµε για ένα Σύνταγµα που έχουν γίνει πέντε αναθεωρήσεις από
το ‘75 –αν θυµάµαι καλά, πέντε έχουν γίνει- δεν έχει αναθεωρη-
θεί, συνεπώς το δέχονται σα δηµοκρατικό, είναι το δηµοκρατικό
Σύνταγµα που έχουµε πενήντα χρόνια και ο συνταγµατολόγος, ο
κύριος αυτός, το αποκάλεσε χουντικό. Μάλιστα προχώρησε πιο
πέρα και είπε: «Έλα µωρέ, να ξεπεράσουµε το 16, αφού ούτως ή
άλλως τα περισσότερα άρθρα του Συντάγµατος σήµερα είναι
«νεκρά»». 

Μας µιλάνε, δηλαδή, συνταγµατολόγοι σήµερα λέγοντας ότι
µπορούµε να παραβαίνουµε το Σύνταγµα, γιατί τα άρθρα του τα
βασικά ή κάποια όχι βασικά είναι «νεκρά». Δηλαδή έχουµε ένα
Σύνταγµα που έχει «νεκρά» άρθρα και αυτό είναι ένα σηµείο πρα-
γµατικού εκµαυλισµού πλέον, γιατί αν δεν πιστεύουµε στο Σύντα-
γµά µας, δεν έχει νόηµα να είµαστε εδώ. Σε αυτό ορκιζόµαστε
πίστη, αυτό προστατεύουµε, αυτό οφείλουµε να προστατεύουµε
και αυτό είναι που θα διέπει τις ζωές µας σε όλη µας τη ζωή. Εύ-
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χοµαι να τις διέπει, µήπως καταργηθεί και αυτό τελικά. 
Πάµε τώρα σε αυτό το σχέδιο νόµου. Όπως είπαµε, το σχέδιο

αυτό, στην Ελλάδα των πιθανοτήτων της παρεκτροπής, θα µπο-
ρούσε να είναι δυνητικά κάτω από µια ανεξάρτητη αρχή, αν και
σύµφωνα και µε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η σύσταση
όντως προβλέπει να είναι κάτω από µία δηµόσια αρχή, αλλά εί-
παµε. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ζουν µε τον τρόπο που έχουν
µάθει να λειτουργούν, να παραιτούνται Υπουργοί, να σκέφτονται
πριν προβούν σε κάποια πράξη δέκα φορές, να υπάρχει ευαισθη-
σία, να πέφτουν κυβερνήσεις. Εδώ στην Ελλάδα ιδρύουµε µια δη-
µόσια αρχή, η οποία θα έχει το δικαίωµα πλέον να είναι µία
ψηφιακή υπερ-ΕΥΠ, της οποίας ο διοικητής δεν θα λογοδοτεί
καν, θα λογοδοτεί στον ίδιο του τον εαυτό. Εάν διαβάσουµε τον
τρόπο που θα λογοδοτεί, η επιτροπή η οποία θα κάνει την έρευνα
–υποτίθεται- για οποιαδήποτε παράβαση ή παρέµβαση θα λογο-
δοτεί στον διοικητή, δηλαδή ο ελεγχόµενος θα είναι και ο ίδιος
που ελέγχει και θα εγκρίνει το αποτέλεσµα. 

Να πούµε, λοιπόν, ότι σε όλον τον κόσµο προστατεύονται από
κυβερνοεπιθέσεις ξεχωριστά και οι κρατικές αρχές, γιατί είναι σί-
γουρα εθνικό θέµα η προστασία της εθνικής µας ασφάλειας,
κακά τα ψέµατα. Όπως έχουν εξελιχθεί ψηφιακά πλέον όλοι, οι
πόλεµοι θα γίνονται εκεί. Μπορεί να σου παραλύει κάποιος όλα
τα συστήµατα µε κυβερνοεπιθέσεις σοβαρές. Αλλά έχουν διαφο-
ρετική αρχή, η οποία ελέγχει τις ιδιωτικές παρεµβάσεις και την
ιδιωτική άµυνα από κυβερνοεπιθέσεις σε θέµατα εµπορικά, σε
θέµατα προσωπικού ενδιαφέροντος, τα οποία δεν είναι κάτω από
την MI5 που είναι η είναι η Αρχή Ασφαλείας που ελέγχει τις εντός
Μεγάλης Βρετανίας επιθέσεις -για Αγγλία αναφέροµαι- ή την MI6
που είναι για εκτός Μεγάλης Βρετανίας. Καµµία  από αυτές τις
ιδιωτικές εταιρείες, µία η «COLGATE» ή για παράδειγµα τα «CAR-
REFOUR», δεν πάνε να προστατευθούν από κυβερνοεπιθέσεις
στην MI5 και MI6. Αυτά τα έχουν αφήσει έξω και προστατεύουν
καθαρά τον εθνικό τοµέα ασφαλείας. 

Έχουµε, λοιπόν, την ΕΥΠ που θα µπορούσε να της δοθεί µε-
γαλύτερη αρµοδιότητα, µεγαλύτερη τεχνολογική δυναµική; Θα
µπορούσε να υπάρχει αυτή, µόνο γι’ αυτά τα θέµατα, όµως. Εί-
παµε και στην επιτροπή ότι στο Ηνωµένο Βασίλειο, το οποίο εµείς
παίρνουµε σαν αναφορά, γιατί είναι µια χώρα η οποία πάντα ήταν
µπροστά σε αυτά τα θέµατα, το Εθνικό Κέντρο Κυβερνοασφά-
λειας, το National Cyber Security Centre, είναι η τεχνική αρχή για
την ασφάλεια στον κυβερνοχώρο στα θέµατα αυτά. Και έχουν
ένα πλαίσιο δοµηµένο σε τέσσερις γενικούς στόχους ασφαλείας
και δεκατέσσερις αρχές για την ασφάλεια στον κυβερνοχώρο.
Και εκεί υπάρχουν και τρόποι να υπάρχουν καταγγελίες, αναφο-
ρές για θέµατα τα οποία οι πολίτες υποψιάζονται ότι µπορεί να
αφορούν την ασφάλεια της χώρας. 

Στα άλλα θέµατα του νοµοσχεδίου, στο θέµα της δηµιουργίας
του διοικητικού συµβουλίου, ας πούµε, του φορέα, του προ-
έδρου, των αντιπροέδρων, είπαµε ότι δίνεται η δυνατότητα να
προσλαµβάνονται, ενώ στο πρώτο µέρος αναφέρεται ότι πρέπει
να έχουν ειδικά προσόντα και µια δεκαετής υπηρεσία και σχετι-
κότητα, συµβατότητα κτλ. και µεταπτυχιακά, υπάρχει ένα «δια-
ζευκτικό ή», στο οποίο, βέβαια, είπε ο κύριος Υπουργός ότι θα
αφαιρεθεί και ότι θα απαιτηθούν τα ίδια προσόντα και για τους
αντιπροέδρους αλλά και για άτοµα τα οποία θα στελεχώσουν τις
ανώτατες θέσεις αυτές. Γιατί, λέει, ή από στελέχη των Σωµάτων
Ασφαλείας, του στρατού κ.λπ., χωρίς να αναφέρει ούτε προϋπη-
ρεσία σε θέµατα κυβερνοασφάλειας, αλλά ούτε και κάποια πτυ-
χία, τα οποία θα είναι συµβατά και σύµφωνα µε αυτά στα οποία
θέλουν να ασχοληθούν.

Και υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση ένας φορέας, ο οποίος εκ-
παιδεύει πλέον άτοµα, τα οποία στελεχώνουν αυτές τις υπηρεσίες.
Θα µπορούσαµε πολύ εύκολα να στέλναµε δικούς µας εδώ και
τόσο καιρό, να στείλουµε εδώ και έναν χρόνο που έχει συσταθεί
να εκπαιδεύονται εκεί και όχι να προσλάβουµε όποιον εµφανιστεί
τώρα και που δεν ξέρουµε µε ποιον τρόπο θα προσ- ληφθεί. 

Μακάρι όσοι προσληφθούν να είναι συµβατοί όλοι µε το ηλε-
κτρονικό έγκληµα και πραγµατικά, τουλάχιστον αφού θα ιδρυθεί
που θα ιδρυθεί, να προσφέρουν υπηρεσίες εκεί και όχι να προ-
στεθούν άλλοι εκατόν πενήντα πέντε υπάλληλοι περιττοί σε µία
αρχή. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να είχαµε δηµιουργήσει κάποιο κανονι-
στικό πλαίσιο που να αφορά και τις επιχειρήσεις και τους οργα-
νισµούς και τον ιδιωτικό τοµέα, στο πλαίσιο πάλι του Ηνωµένου
Βασιλείου του Εθνικού Κέντρου Κυβερνοασφάλειας µε τους στό-
χους που αναφέραµε. Δεν µας ενδιαφέρει, φαίνεται, να τα δια-
χωρίσουµε αυτά και πραγµατικά δεν καταλαβαίνουµε τον λόγο
που πρέπει όλα αυτά να αποτελούν το αντικείµενο ενός φορέα,
ο οποίος θα παίζει σηµαντικό ρόλο στο θέµα της εθνικής µας
ασφάλειας, της φύλαξης των συνόρων, των όπλων µας, των οπλι-
κών συστηµάτων, των απειλών από το εξωτερικό. Θα έπρεπε να
είναι τελείως χωριστά και να µην υπάρχει αυτή η συµβατότητα
στον φορέα αυτό.

Δηλώνεται η σύσταση της αρχής στο άρθρο 3, ότι εποπτεύεται
από τον Υπουργό της Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Η αρχή ανήκει
στο δηµόσιο, απολαµβάνει των προνοµίων του δηµοσίου και µπο-
ρεί να οριστεί ως ενδιάµεσος φορέας των επιχειρησιακών προ-
γραµµάτων του ΕΣΠΑ 2021-2027. Μπορούν να υπάρξουν πρό-
στιµα σε θέµατα για τα οποία δεν θα µάθουµε τον λόγο που
υπάρχουν, δεν υπάρχει διαφάνεια της επιβολής των προστίµων
αυτών και δεν καταλαβαίνουµε για ποιον λόγο θα γίνεται αυτό
στη µυστικότητα των προστίµων.

Το αναφέραµε και στην προηγούµενη συνεδρίαση, γιατί στο
πλαίσιο της διαφάνειας θα πρέπει να είναι γνωστό, κάπου τουλά-
χιστον, σε µια ανεξάρτητη αρχή, σε ένα εισαγγελικό φορέα, για
ποιο λόγο επιβάλλονται πρόστιµα και τι συµβαίνει στη λειτουργία
της αρχής αυτής. 

Εν πάση περιπτώσει, από τη στιγµή που αναµειγνύονται και
συγχέονται ετερογενείς λειτουργίες και υπηρεσίες, θα υπάρξει
µία αδιαφάνεια και ένα σκοτεινό σηµείο το οποίο δεν θα µπορεί
κανείς να αποκρυπτογραφήσει στη δαιδαλώδη αυτή λειτουργία,
στης οποίας τελικά ο διοικητής θα λογοδοτεί στον εαυτό του και
στον Υπουργό που τον ενέταξε εκεί. 

Για να δούµε τι είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην πρόταση που
κάνει στις χώρες, όπως η Ελλάδα, προτείνει τη δηµιουργία όπως
είπαµε του φορέα αυτού, συµβάλλοντας µε το 50% της χρηµα-
τοδότησης, που θα µπορούσε πολύ καλά να πάει στη ΕΥΠ ή στις
αρχές που υπάρχουν ήδη και να αναπτύξει τα ήδη µέσα που κα-
τέχει και 75% χρηµατοδότηση εάν αυτό γίνεται σε πλαίσια δια-
κρατικά, στη διασυνοριακή συµβατότητα και συµβολή. 

Όπως και να έχει, υπάρχουν πολλά θέµατα τα οποία δεν άπτο-
νται των αναγκών των πολιτών και τα οποία δεν θα έπρεπε να
είναι µέσα εδώ. Οι πολίτες, είπαµε, θέλουν να διαφυλάξουν
πρώτα απ’ όλα την ιδιωτικότητά τους και τα προσωπικά τους δε-
δοµένα, τα οποία έχουν καταρρακωθεί τα τελευταία χρόνια. Και
ανέφερα αυτά τα θέµατα αρχικά γιατί όντως υπάρχουν. Δεν θα
πρέπει να παρεµβαίνουµε, λοιπόν, σε οτιδήποτε συµβαίνει και
στις επιχειρήσεις οι οποίες κατ’ αρχάς µπορούν να διαφυλάξουν
την ασφάλειά τους µόνες τους σήµερα, µπορώ να πω ότι έχουν
προσλάβει ειδικούς χάκερς και συστήµατα ασφαλείας τα οποία
είναι και σε ανώτερο επίπεδο από αυτά που αυτή τη στιγµή έχει
το κράτος για τον τοµέα αυτό, επαναλαµβάνω, και όχι για την
εθνική µας ασφάλεια, προσλαµβάνοντας άτοµα και από το εξω-
τερικό. Ξέρω ότι υπάρχουν εταιρείες στην Ελλάδα που έχουν
προσλάβει Ινδούς, Πακιστανούς οι οποίοι είναι πολύ εξελιγµένοι
στην πληροφορική και έχουν αναπτύξει συστήµατα, τα οποία
απευθείας έχουν εντάξει στο δυναµικό τους µεγάλες εταιρείες
στην Ελλάδα και πολυεθνικές εταιρείες του εξωτερικού. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε έναν φορέα πολύ
απλούστερο στη λειτουργία του, µόνο και µόνο για την προστα-
σία των ιδιωτικών συµφερόντων και των πολιτών. Είπαµε, τους
πολίτες τους ενδιαφέρει να µην άπτονται τα θέµατα αυτά στην
προσωπική τους ασφάλεια και στην προσωπική τους καθηµερι-
νότητα. Δεν µπορεί να παίρνουν κάθε µέρα δεκάδες µηνύµατα
ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, για τα οποία δεν έχει επιληφθεί καµ-
µία αρχή, και τα οποία έχουν υποκλέψει από χιλιάδες πολίτες
χρήµατα, τους έχουν κάνει να τρέχουν στις τράπεζες και να µην
µπορούν να βγάλουν άκρη, γιατί τους λένε οι τράπεζες κακώς
πατήσετε το κουµπί και µπήκατε µέσα και δώσατε τα δεδοµένα
σας, σε έναν ανθρωπάκο, ο οποίος αναγκαστικά µπήκε στην ψη-
φιακή εποχή, ο οποίος ξέρει λίγα γράµµατα και βλέπει ένα χαρτί
που έρχεται από µια τράπεζα, την Εθνική Τράπεζα αν έχει Εθνική,
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Πειραιώς, να µην πω ονόµατα και πατάει πιστεύοντας ότι υπάρχει
επικαιροποίηση των στοιχείων του. Γιατί; Γιατί δεν µπορούν
πλέον να πάνε σε έναν υπάλληλο στην τράπεζα, πρέπει να κλεί-
σουν ραντεβού για ένα µήνα µετά. 

Αυτές είναι σήµερα οι συνέπειες της άκρατης ψηφιοποίησης,
της οποίας δεν θέλουµε εµείς µε αποκορύφωµα την ταυτότητα
την ψηφιακή, την οποίαν εµµέσως παραδέχθηκε ο Επίτροπος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και είναι γνωστό, ότι δεν έχει επιβάλει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και είµαστε η µόνη χώρα που την επέβαλε. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση έχει δώσει σύσταση για έκδοση ψηφιακής
ταυτότητας για την είσοδο στο Σένγκεν και στην περίπτωση που
κάποιος δεν θέλει να την έχει, υπάρχει η σύσταση του διαβατη-
ρίου, η ανάγκη του διαβατηρίου. Εµείς επιβάλαµε λέγοντας ότι
είναι επιβολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης η έκδοση ψηφιακής ταυ-
τότητας και τρέχουν οι πολίτες να την παραλάβουν. Να δούµε τι
άλλο ψηφιακό θα δούµε. Αυτό, λοιπόν, κάνει τους πολίτες πλέον
να είναι επιφυλακτικοί στα πάντα που αρχίζουν από Ψ, είτε είναι
ψηφιακό είτε είναι οτιδήποτε άλλο και εµάς επιφυλακτικούς στο
να το ψηφίσουµε και το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστούµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των ειδικών αγορητών µε την
κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευθερίας και αµέσως
µετά θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Νίκης κ. Νατσιό. Θα
ήθελα πρώτα όµως να κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο και τις Λυκειακές τάξεις της
Αντιπάρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, είναι γεγονός ότι όλα τα

κράτη ζούµε µία εποχή διαρκώς µεταβαλλόµενου τοπίου κυβερ-
νοαπειλών. Όλοι αναγνωρίζουµε τις απαιτήσεις της κυβερνοα-
σφάλειας στα καταναλωτικά προϊόντα υλισµικού και λογισµικού
του διαδικτύου των πραγµάτων. Η Ελλάδα οφείλει, επίσης, να
φροντίσει για την προστασία υποδοµών ζωτικής σηµασίας, τη
διαχείριση κρίσεων, την ασφάλεια λογισµικού, τη µεταβατική κρυ-
πτογραφίας και την κυβερνοασφάλεια. 

Με το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση της χώρας φι-
λοδοξεί να ανταποκριθεί στις συνεχώς αυξανόµενες εθνικές ανά-
γκες, αλλά και τις επιτακτικές ενωσιακές δεσµεύσεις της, όπως
την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 2022/ 2555 οδηγία
ΝIS2, η οποία θα τεθεί σε εφαρµογή τον Οκτώβριο 2024. 

Καθίσταται αυτό εφικτό, υλοποιήσιµο µε το παρόν νοµοσχέδιο;
Μια Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας δεν είναι δυνατόν να
εδρεύει εντός του κτηρίου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Για λόγους ασφαλείας απαιτούνται συγκεκριµένων προ-
διαγραφών ασφαλείας κτηριακές εγκαταστάσεις, αφού προη-
γηθούν µελέτες για την ενδεικνυόµενη απόσταση σε σχέση µε
γειτονικά κτήρια, τον φωτισµό, την περίφραξη, τα συστήµατα
ελέγχου πρόσβασης προσωπικού και επισκεπτών στα από άλλα
γειτνιάζοντα κτήρια, φωτισµός και περίφραξη κτηρίου, εγκατά-
σταση ψηφιακών υποδοµών, computer rooms, servers, δίκτυα,
ασφάλεια δικτύου υπολογιστών, ασφάλεια χωρών, χώροι αποθή-
κευσης. Εξασφαλίζεται αυτό; Υπάρχουν οι πόροι για την υλοποί-
ηση των ανωτέρω;

Η εθνική αυτή αρχή πρέπει να είναι ξεχωριστή οντότητα µε
εξασφαλισµένα τη λειτουργική ανεξαρτησία της, την προστασία
απορρήτου, την εµπιστευτικότητα. Το εν λόγω νοµοσχέδιο καθο-
ρίζει κατ’ ουσίαν ένα µεταβατικό πλαίσιο λειτουργίας µιας Εθνι-
κής Αρχής Κυβερνοασφάλειας υπό τη µορφή νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε κύριο ελεγκτικό έργο όσον αφορά τον δη-

µόσιο τοµέα τα πληροφοριακά συστήµατα του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, ενώ εποπτεύων αυτής είναι ο Υπουργός
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Ο ελεγχόµενος θα
είναι και επόπτης. 

Ποια η σχέση της αρχής µε άλλες υπάρχουσες, όπως για πα-
ράδειγµα η ΑΑΔΕ; Θα υπάρχει σχέση συνεργασίας; Θα υπάρχει
συναρµοδιότητα, επικάλυψη αρµοδιοτήτων; Θα συνεργάζεται µε
την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα για
θέµατα προστασίας προσωπικών δεδοµένων; Θα συνεργάζεται
µε τη Στρατιωτική Αρχή Κυβερνοάµυνας; Ποιοι είναι οι φορείς,
επιχειρήσεις στους οποίους θα ασκεί την ελεγκτική της αρµοδιό-
τητα; Έχετε υπολογίσει πόσοι φορείς στην Ελλάδα θα υπαχθούν
στο πεδίο εφαρµογής της νέας οδηγίας NIS; 

Δεδοµένου ότι πλέον στην οδηγία υπάγεται και η δηµόσια δι-
οίκηση και η τοπική αυτοδιοίκηση µαζί µε άλλους κρίσιµους το-
µείς το πλήθος των ελεγχόµενων φορέων µε έναν πρόχειρο
υπολογισµό από εβδοµήντα σήµερα θα ανέλθει στους δύο χιλιά-
δες. Πέρα από παραδοσιακά κρίσιµες υποδοµές, όπως η ενέρ-
γεια, οι ψηφιακές υποδοµές και ο τραπεζικός τοµέας, το Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο θα συµπεριλαµβάνονται και άλλοι τοµείς,
όπως η δηµόσια διοίκηση, οι ταχυµεταφορές, η παρασκευή, πα-
ραγωγή και διανοµή χηµικών προϊόντων, αλλά και η παραγωγή
και η µεταποίηση τροφίµων. Έχει ληφθεί αυτό υπ’ όψιν στον σχε-
διασµό σας; Ποιο είναι το νοµικό πλαίσιο του ελεγκτικού έργου;
Ποια είναι τα προσόντα των ελεγκτών; Ποιες είναι οι δικλείδες
προστασίας κατά την άσκηση του ελέγχου; Ποια είναι τα κίνητρα
για ανάληψη ελεγκτικού έργου;

Εάν η εθνική αρχή δεν µπορεί να ασκήσει αυτή τη θεµελιώδη
αρµοδιότητα, καθώς κανένας δεν θα επιθυµεί να αναλάβει ρόλο
ελεγκτή χωρίς επαρκή κατοχύρωση έναντι εταιρειών µεγαθή-
ριων, τι ρόλο αναµένεται να αποκτήσει αυτή η νέα αρχή; Μία ελε-
γκτική αρχή για την κυβερνοασφάλεια δεν αφορά φυσικά τη
νοµιµότητα περιπτέρων. Θα πρέπει να διαθέτει το απαιτούµενο
µέγεθος και το κύρος των στελεχών της, προκειµένου να ασκήσει
ουσιαστική ελεγκτική λειτουργία.

Με ποιες διατάξεις καθορίζεται, λοιπόν, αυτή η ελεγκτική δια-
δικασία; Δεν υπάρχουν στο νοµοσχέδιο. Θα καθοριστεί µε πρά-
ξεις που θα εκδοθούν κατ’ εξουσιοδότηση νόµου; Προβλέπει
αυτό το νοµοσχέδιο σαφείς εγγυήσεις για την απρόσκοπτη
άσκηση της ελεγκτικής αρµοδιότητας, όπως για παράδειγµα νο-
µικής κάλυψης κατά την άσκηση των ελεγκτικών καθηκόντων;
Δίνει κίνητρα; Όχι .

Με τις ρυθµίσεις, λοιπόν, του νοµοσχεδίου µε το οποίο επιχει-
ρείται η άµεση ενσωµάτωση της οδηγίας ΝIS στην εθνική έννοµη
τάξη δεν φαίνεται ότι δηµιουργούνται οι κατάλληλες συνθήκες,
προκειµένου να τρέξει η οργάνωση του πλαισίου διακυβέρνησης
µε την απαιτούµενη ταχύτητα. Καθορίζει ένα πλαίσιο µεταβατικό
χωρίς να δηµιουργεί τις κατάλληλες συνθήκες γι’ αυτό. Οι προ-
τεινόµενες ρυθµίσεις δεν ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της
οδηγίας, δεν εισάγουν κάποια άλλη κρίσιµη οργανωτική εξέλιξη
παρά µόνο αναγνωρίζουν την ανάγκη ίδρυσης ενός διακριτού αρ-
µόδιου φορέα και της διεύρυνσης της οργανωτικής του δοµής,
προκειµένου να χωρέσει το µεγάλο εύρος των ασκούµενων αρ-
µοδιοτήτων. 

Πώς θα µπορέσει η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας να αντα-
ποκριθεί στις απαιτήσεις της οδηγίας που προβλέπει το άρθρο
4, παράγραφος 2, περίπτωση ι του σχεδίου νόµου περί άσκησης
ελεγκτικών αρµοδιοτήτων από την εθνική αρχή περί επιθεωρή-
σεων και επιβολής κυρώσεων στο πλαίσιο του ελέγχου συµµόρ-
φωσης προς το νοµικό πλαίσιο για την κυβερνοασφάλεια µε
δεδοµένο ότι δεν υφίσταται νοµοθετικό πλαίσιο ελέγχων κυβερ-
νοασφάλειας και πλαίσιο κινήτρων για την άσκηση ελεγκτικού
έργου από εξειδικευµένους, καταρτισµένους υπαλλήλους, δεδο-
µένου µάλιστα ότι η ελεγκτική ύλη αφορά οντότητες που διαχει-
ρίζονται κρίσιµες υποδοµές µε πολύ µεγάλο κύκλο εργασιών και
εκτενείς πληροφοριακές υποδοµές, οι οποίες πλέον θα υπάγο-
νται σε αυξηµένες απαιτήσεις κανονιστικής συµµόρφωσης σύµ-
φωνα µε τη νέα οδηγία; 

Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξουν διατάξεις για τη ρύθµιση αµ-
φοτέρων αυτών των ζητηµάτων πώς θα ανταποκριθεί στους προ-
βλεπόµενους ελέγχους τους προβλεπόµενους από το άρθρο 19
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της οδηγίας εµπειρογνωµόνων κυβερνοασφάλειας προερχοµέ-
νων από τα κράτη - µέλη όσον αφορά το επίπεδο εφαρµογής των
µέτρων διαχείρισης κινδύνων στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας
και των υποχρεώσεων υποβολής εκθέσεων και όσον αφορά το
επίπεδο των ικανοτήτων συµπεριλαµβανοµένων των διαθέσιµων
οικονοµικών τεχνικών και ανθρώπινων πόρων και την αποτελε-
σµατικότητα της άσκησης των καθηκόντων εκ µέρους των αρµό-
διων αρχών. 

Θα πρέπει να λειτουργήσει η Εθνική Αρχή Πιστοποιήσεων Κυ-
βερνοασφάλειας, Εθνικό Κέντρο Συντονισµού για χρηµατοδοτή-
σεις και το SOC του ν.5002/2022. Επίσης, σύµφωνα µε το σχέδιο
νόµου θα πρέπει να λειτουργήσει και ως ενδιάµεσος φορέας των
επιχειρησιακών προγραµµάτων του ΕΣΠΑ.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το ισχύον πλαίσιο στη Γενική Διεύθυνση
Κυβερνοασφάλειας ήδη συγκεντρώνονται µεταξύ άλλων αρµο-
διότητες κανονιστικές, ελεγκτικές και χρηµατοδοτικές. Η άσκηση
αυτών των αρµοδιοτήτων απαιτεί τη διατήρηση του υπάρχοντος
προσωπικού και την περαιτέρω στελέχωσή της µε υπαλλήλους
ειδικών προσόντων και σχετικής κατάρτισης. Ενώ για το νέο νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ορθά προβλέπονται εκατόν πε-
νήντα πέντε οργανικές θέσεις, είναι απορίας άξιο το πώς εντέλει
αυτές θα καλυφθούν και πώς θα ασκηθεί το πλήθος των παρα-
πάνω αρµοδιοτήτων. 

Πρέπει να γίνει επιµέρους πλήρως κατανοητό ότι όσο δεν προ-
ωθείται µια αποτελεσµατική αναδιοργάνωση του πλαισίου διακυ-
βέρνησης της κυβερνοασφάλειας, η οποία ξεκινάει µεν από την
καθιέρωση ενός εξειδικευµένου φορέα, αλλά δεν σταµατάει εκεί,
αυτό µακροπρόθεσµα βαίνει εις βάρος της εθνικής ασφάλειας
και της ικανότητας µιας χώρας µε περιορισµένες δηµοσιονοµικές
δυνατότητες, όπως η Ελλάδα να αξιοποιήσει τους ήδη διαθέσι-
µους ευρωπαϊκούς πόρους για την ενίσχυση της κυβερνοασφά-
λειας του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα και εν τέλει την ενίσχυση
της ασφάλειας των µεµονωµένων πολιτών και της διατήρησης
της εµπιστοσύνης τους στην ψηφιακή µετάβαση. 

Όσον αφορά στη διαδικασία επιλογής του διοικητή, αλλά και
των υποδιοικητών ενώ είναι αυτονόητο ότι θα πρέπει να γίνει µια
συγκεκριµένη διαδικασία σύµφωνα µε τον πρόσφατα ψηφισθέντα
ν.5062/2023 για την επιλογή διοικήσεων των φορέων του δηµο-
σίου η συγκεκριµένη διαδικασία εξαιρείται, ενώ θα έπρεπε. Δεν
θα έπρεπε να προβλέπεται διαγωνισµός, έκδοση πρόσκλησης;
Θα έχουµε µία εισήγηση Υπουργού; Τίθενται οι προϋποθέσεις,
σηµαντική διοικητική εµπειρία σε θέσεις ευθύνης, σε διοίκηση αν-
θρώπινου δυναµικού, σε κατάρτιση στρατηγικών σχεδίων, σε δια-
χείριση έργων και δραστηριοτήτων και σε συντονισµό οµάδων;
Πώς αποδεικνύονται όλα αυτά; Με απλή εισήγηση;

Σε ότι αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου θα επανα-
λάβω ορισµένα από όσα ήδη έχω πει στις επιτροπές. Η διαδικα-
σία της ψηφιοποίησης περιλαµβάνει το στάδιο της σάρωσης των
αρχείων των υποθηκοφυλακείων. Δεν είναι η ψηφιοποίηση αυτό
που αφορά σε ένα έργο αξίας περίπου 240 εκατοµµυρίων ευρώ
του συνόλου των αρχείων των τριακοσίων ενενήντα υποθηκοφυ-
λακείων της χώρας.

Το εν λόγω πρόγραµµα χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανά-
καµψης, όπως είναι γνωστό, αλλά δεν είναι γνωστό αν έχουν διε-
νεργηθεί ποιοτικοί έλεγχοι σε δείγµα του έως και σήµερα
παραδοτέου έργου και αν έχουν συνταχθεί τεχνικές εκθέσεις.

Στον βαθµό που υπερψηφιστεί το παρόν νοµοσχέδιο µε το
άρθρο 28, αλλάζουν οι προϋποθέσεις των απαιτήσεων για τη σά-
ρωση των αρχείων που συνιστά το πρώτο στάδιο της ψηφιοποί-
ησης, δεδοµένου ότι δεν ισχύει ο όρος της διασφάλισης της
ακεραιότητας των βιβλίων και των αρχείων, αλλά επιτρέπεται η
αποκοπή των τρεχόντων τόµων και η, κατά τη γνώµη µας, επικίν-
δυνη παρέµβαση στο υλικό των τόµων και των αρχείων µε τρόπο
που εγκυµονεί ανασφάλεια ως προς το επιθυµητό αποτέλεσµα. 

Συνεπώς, θα θέλαµε οι αρµόδιοι Υπουργοί να µας εξηγήσουν
αν οι οικονοµικές και τεχνικές παράµετροι που σχετίζονται µε
αυτή τη διαδικασία ανάθεσης και τις συµβάσεις έχουν αλλάξει
ουσιωδώς, µε συνέπεια την ανάγκη µεταβολής των όρων του
συµβατικού αντικειµένου και τι αυτό σηµαίνει για το χρονοδιά-
γραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Η ψηφιοποίηση έως και σήµερα αφορά σε πρώτο στάδιο, λοι-

πόν, στη σάρωση αρχείων, ενώ η διακήρυξη διαγωνισµού και σχε-
τικές συµβάσεις µε αναδόχους µε µεγάλες πολυεθνικές έχουν
υπογραφεί υπό τον όρο της ακεραιότητας των βιβλίων.

Διαφωνούµε κάθετα ως προς τη µεταφορά των υπό ψηφιοποί-
ηση αρχείων στα καλούµενα ειδικά κέντρα εκτός των κτηµατο-
λογικών γραφείων και υποθηκοφυλακείων, καθώς ο κίνδυνος
απώλειας αρχείων ή καταστροφής τους είναι ορατός. Σε καµµία
περίπτωση όταν αυτό συµβεί δεν θα µπορούν οι πολίτες να δι-
καιολογήσουν και να αιτιολογήσουν τις ενστάσεις που έχουν
κάνει στις αρχές του δασαρχείου κατά της Κτηµατικής Υπηρε-
σίας Ελληνικού Δηµοσίου, όταν δεν θα µπορούν να ενισχύσουν
τον φάκελο τους µε αντίγραφα από τα αρχεία των υποθηκοφυ-
λακείων τα οποία πολλές φορές δεν υπάρχουν στα συµβολαι-
ογραφεία, διότι έχουν απολεσθεί λόγω παλαιότητας. 

Παρακαλώ, επίσης, να µας γνωρίσετε ποια είναι τα ειδικά κέ-
ντρα ψηφιοποίησης. Πώς εννοείτε την ύπαρξη αυτών των κέ-
ντρων; Ποιος θα χρηµατοδοτεί και πώς θα διασφαλίζουν την
προστασία προσωπικών δεδοµένων; Σε κάθε περίπτωση γιατί δεν
περιφρουρείτε την αξία των αρχείων εντός των ίδιων των κατα-
στηµάτων των υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων
και αναλαµβάνετε το κόστος µεταφοράς τους και το κόστος δη-
µιουργίας ειδικών κέντρων; Με ποιον τρόπο εξυπηρετείται το Τα-
µείο του δηµοσίου και πώς θα εξυπηρετηθεί εν τέλει το δηµόσιο
συµφέρον;

Θα θέλαµε, επίσης, να µας γνωρίσετε αν είναι γνωστές οι συν-
θήκες για την ψηφιακή διαχείριση και συντήρηση των δεδοµένων,
εάν έχει προβλεφθεί η διαδικασία ταξινόµησης και ονοµατοδο-
σίας του υλικού και αν υπάρχει το κατάλληλο προσωπικό για τη
διανοητική οργάνωση του υλικού. Ο ιδιώτης ή η εταιρεία µετα-
φοράς σε καµµία περίπτωση δεν νοµίζω ότι θα απολογηθεί στους
πολίτες που θα χάνουν τα δικαιώµατά τους για τυχόν απώλεια
δηµοσίων εγγράφων και δεν θα είναι καθόλου εύκολο να αποδει-
χθεί ποιος ευθύνεται για την απώλεια των δηµοσίων εγγράφων. 

Ποιος, επίσης, είναι ο υπεύθυνος προστασίας προσωπικών δε-
δοµένων στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο; Με ποια προκήρυξη, µε
ποιον διαγωνισµό ορίστηκε ο data protection officer του φορέα; 

Έχει µείνει αναπάντητο µετά από πολλές ερωτήσεις στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης στο πλαίσιο του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου και τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης µου
στις 29-1-2024 που επίσης δεν απαντήθηκε, πώς συµβαίνει και µε
ποια νόµιµη αιτία παραµένουν στις θέσεις τους ο πρόεδρος του
φορέα και η γενική διευθύντρια οι οποίοι έχουν τοποθετηθεί µε-
ταβατικά και θα έπρεπε βάσει νόµου και βάσει υπουργικής από-
φασης να έχουν αποχωρήσει µέχρι 6-1-2024. 

Για τον Ηλεκτρονικό Φάκελο Μεταβίβασης Ακινήτου, όπως η
διαδικασία θίγεται και εξειδικεύεται στο άρθρο 29, πράγµατι, λει-
τουργεί ένα σύστηµα Ψηφιακού Συµβολαίου Μεταβίβασης Ακι-
νήτου από επαχθή αιτία χωρίς να γνωρίζουµε ποιος είναι ο
προσωρινός ανάδοχος του έργου, ενώ δηλώσατε ότι κηδεµόνας
της εν λόγω πλατφόρµας είναι το Υπουργείο σας. Το έργο αυτό
ανήκει στην Κοινωνία της Πληροφορίας, µονοπρόσωπη εταιρεία
του δηµοσίου τοµέα που ήταν η αναθέτουσα αρχή για τη διακή-
ρυξη ηλεκτρονικού ανοικτού διεθνούς άνω των ορίων διαγωνι-
σµού για το έργο ηλεκτρονικός φάκελος ακινήτου, στο πέρας του
οποίου οι προσφορές ακόµα αξιολογούνται και το έργο δεν έχει
ακόµα συµβασιοποιηθεί.

Ασφαλώς αυτή η πλατφόρµα δεν έχει σχέση µε την επί τουλά-
χιστον τρία χρόνια πλατφόρµα καταχώρησης εγγραπτέων πρά-
ξεων, η οποία λειτουργεί από το έτος 2020 υπό την αιγίδα του
ΥΠΕΝ και δεν χρησιµοποιήθηκε από το Υπουργείο σας για τον
ψηφιακό φάκελο λόγω δυσχέρειας ενσωµάτωσης σε αυτήν πε-
δίων διαλειτουργικότητας µε φορείς, όπως η ΑΑΔΕ ο ΕΦΚΑ, το
ΤΕΕ, το Μητρώο Πολιτών. 

Όµως, τα προβλήµατα που αφορούν στην ψηφιακή αυτή λει-
τουργία ερείδονται σε δύο άξονες. Υπάρχει ανασφάλεια ως προς
τη διαδικασία, δεδοµένου ότι για να συντρέξουν όλες οι προϋπο-
θέσεις εφαρµογής του προγράµµατος απαιτείται το αντικείµενο,
δηλαδή το υπό µεταβίβαση ακίνητο να είναι υγιές, να κουµπώ-
νουν όλες οι πληροφορίες που προέρχονται από διαφορετικούς
φορείς, όπως ΑΑΔΕ, ΤΕΕ, Κτηµατολόγιο Στο τελευταίο, δυστυ-
χώς, η έννοια της ορθής καταχώρησης που θα επέτρεπε ανεµπό-
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διστα µια τέτοια διαδικασία προσκρούει σε εγκληµατικές παθο-
γένειες, όπως η εσφαλµένη απόδοση ΚΑΕΚ αναντίστοιχη της δη-
λωθείσας ιδιοκτησίας, σε πλήθος προδήλως σφαλµάτων, είτε
από τους ιδιοκτήτες είτε από τους ίδιους τους αναδόχους του
έργου της κτηµατογράφησης, σε πλήθος ακινήτων που παραµέ-
νουν αγνώστου ιδιοκτήτη, σε λάθη ασύλληπτα στο στάδιο της
ανάρτησης που σηµατοδοτούν ακόµα και τις κατασχέσεις άλλων
ακινήτων από τις ζητούµενες, που καθιστούν ακίνητα εκτός συ-
ναλλαγής µε τις αγώγιµες αξιώσεις του εµπραγµάτου δικαίου δι-
καιοπραξίες, να παίρνουν δικάσιµο ακόµα και το έτος 2032. 

Δεύτερος άξονας. Υπάρχει ανασφάλεια ως προς την προστα-
σία προσωπικών δεδοµένων, την ευθύνη που απορρέει από λάθη
στην καταχώρηση αλλά και την έλλειψη δυνατότητας πολλών να
κάνουν χρήση της εν λόγω πρόχειρης κατασκευής πλατφόρµας
αγνώστου ιδιοκτήτη και δηµιουργού, που για να είναι αποτελε-
σµατική θα πρέπει σωρευτικά να συντρέξουν οι προϋποθέσεις
που απουσιάζουν όπως βαθιά γνώση των προβληµάτων της κτη-
µατογράφησης και της συµβολαιογραφικής πρακτικής.

Δυο λόγια για τις τροπολογίες. Να πω κατ’ αρχάς ότι είναι µη
συναφείς προς το αντικείµενο του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα. Είναι µια πρακτική της Κυβέρνησης που κατ’ εξακολού-
θηση συµβαίνει. 

Πρόχειρα είδα ως προς τη µία από αυτές ότι ζητείται και πάλι
η παράταση συµβάσεων των γιατρών του ΕΣΥ. Και εδώ έρχεται
το ερώτηµα γιατί δεν νοµιµοποιείτε επιτέλους τους γιατρούς του
ΕΣΥ. Είναι πάγιο αίτηµα, διαχρονικό των ανθρώπων που εργάζο-
νται νυχθηµερόν για την υγεία των Ελλήνων πολιτών. 

Η Επιστηµονική Υπηρεσία, επίσης, της Βουλής πρόσεξα και
θέλω να το επισηµάνω, ότι δεν έχει εκφράσει καµµία κρίση επί
των άρθρων που αφορούν στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου
και δεν ξέρω γιατί αυτό συµβαίνει στα επίµαχα άρθρα του Ελλη-
νικού Κτηµατολογίου που έθιξα προηγουµένως ως προς το δεύ-
τερο µέρος.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς ): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα  ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Γυµνάσιο και τις λυκειακές τάξεις Ευξεινούπολης Μαγνησίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της ΝΙΚΗΣ ο κ. Νατσιός.

Παρακαλώ κύριε Πρόεδρε. Θα ακολουθήσει η τοποθέτηση του
κυρίου Υπουργού.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, η Νίκη ήδη από χθες το βράδυ στην αρµόδια
επιτροπή δήλωσε δηµοσίως ότι επιθυµεί ονοµαστική ψηφοφορία
και ότι θα καταθέσει το σχετικό αίτηµα. Δεν διαθέτει, όµως τον
απαιτούµενο αριθµό των δεκαπέντε Βουλευτών. Ως εκ τούτου,
προτείνουµε όλα τα πολιτικά κόµµατα που είναι αντίθετα στο νο-
µοσχέδιο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων, να συνυποβάλουµε
χωρίς κοµµατικό τίτλο, ηγεµονική διάθεση και εντυπωσιοθηρία,
σε κοινό έγγραφο όπως απαιτεί ο Κανονισµός της Βουλής,
σωστά και παραδεκτά το αίτηµα. Βεβαίως είναι αυτονόητο ότι θα
καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

Θα ασχοληθώ προσωπικώς µε το προωθούµενο νοµοσχέδιο
για τον γάµο των οµοφυλοφίλων το οποίο απασχολεί την ελλη-
νική κοινωνία. Είναι ένα ταυτοτικό θέµα, έχει σχέση µε την πα-
ρουσία µας στον σύγχρονο κόσµο. Για το συζητούµενο νοµο-
σχέδιο, εξάλλου και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οι Βου-
λευτές της Νίκης και ο ειδικός αγορητής, αναφέρονται εις βάθος.

Κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση στην Υπουργό Πολιτισµού, την κ.
Λίνα Μενδώνη, µε την οποία την καλώ να προστατέψει την πολι-
τιστική µας κληρονοµιά και να προβεί στις δέουσες ενέργειες

κατά των ιδιοκτητών της εταιρείας «NETFLIX» για τη σκόπιµη πα-
ραποίηση ιστορικών στοιχείων της προσωπικότητας του Μεγά-
λου Αλεξάνδρου. 

Στη σειρά ντοκιµαντέρ «Αλέξανδρος: Η δηµιουργία ενός θεού»,
η οποία όλως τυχαίως άρχισε να προβάλλεται από τη συνδροµη-
τική υπηρεσία «NETFLIX», από το πρώτο επεισόδιο παρουσιάζε-
ται ο Μέγας Αλέξανδρος σε οµοφυλοφιλικές περιπτύξεις µε τον
επιστήθιο φίλο του Ηφαιστίωνα. Περιττό να πω, πάλι, ότι αυτό το
γεγονός δεν έχει καµµία ιστορική βάση και όλες οι αρχαίες πηγές
συνηγορούν ότι ο Αλέξανδρος, όχι µόνο τέτοιος δεν είναι, όπως
τον παρουσιάζουν, αλλά ήταν ένας κατακτητής ο οποίος διέδωσε
τον πολιτισµό, διέδωσε την ελληνική γλώσσα ως τους Ινδούς και
πάνω σ’ αυτή τη διάδοση της ελληνικής γλώσσας ξέρουµε ότι
στηρίχθηκε το Ευαγγέλιο.

Δεν είναι, βεβαίως, αυτό κάτι που µας ξενίζει. Το έχω ξαναδεί-
ξει. Στα σχολεία µας, στην ΣΤ’ δηµοτικού, ο Μέγας Αλέξανδρος
τίθεται δίπλα στην κοκκινοσκουφίτσα και στον καραγκιόζη ζητώ-
ντας, κύριοι συνάδελφοι, από τους εµβρόντητους µαθητές του
δηµοτικού -εντεκάχρονα παιδιά- να γράψουν ένα κείµενο στο
οποίο πρωταγωνιστούν ο Μέγας Αλέξανδρος και η κοκκινοσκου-
φίτσα. 

Μήπως περιµένουµε τους Σκοπιανούς να διαµαρτυρηθούν γι’
αυτά; Είναι ντροπή να προσβάλλεται µε τέτοιο άθλιο τρόπο η εµ-
βληµατικότερη µορφή της ελληνικής ιστορίας. 

Θέλω να διαβάσω κάτι. Δεν συνηθίζω να παίρνω βιβλία στο
Βήµα αλλά σήµερα το έφερα επίτηδες. Διαβάζω: «Στο πλαίσιο
της νέας εποχής που ζούµε, σχεδόν τα πάντα ευτελίζονται. Μην
ξεχνάµε ότι στις µέρες µας κάποιοι προσπαθούν όχι απλώς να
συµβάλλουν στην προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου
που έχουν κάνει αυτήν την επιλογή για την προσωπική τους ζωή,
πράγµα απολύτως θεµιτό -το ξεκαθαρίζουµε- αλλά να µας πεί-
σουν ότι, στην ουσία, η οµοφυλοφιλία είναι κάτι το φυσιολογικό
και όσοι δεν έχουν αυτήν την συνήθεια, τρόπον τινά, υστερούν
έναντι των υπολοίπων. 

Και παρακάτω: «Στην Ολλανδία δ, ως πρόοδος, επίσης, παρου-
σιάστηκε νόµος που επιτρέπει στα οµοφυλόφιλα ζευγάρια να
µπορούν να υιοθετούν παιδιά. Ζούµε στην κοινωνία της υπερβο-
λής. Από τη µαζική υστερία κατά των οµοφυλοφίλων που ίσχυε
στην Ευρώπη κάποτε, µέχρι πριν από µερικές δεκαετίες, πηγαί-
νουµε στο άλλο άκρο στην πλήρη ισοπέδωση των πάντων. Τι θα
απαντήσει ο συντάκτης του νόµου που επέτρεψε στα οµοφυλό-
φιλα ζευγάρια να υιοθετούν παιδιά όταν µετά από µερικά χρόνια
αυτά τα παιδάκια, που θα µεγαλώσουν, θα ζητήσουν να γνωρί-
σουν τον πατέρα και τη µητέρα τους»; Βεβαίως, συµφωνούµε.

«Δύναται κανείς να προβλέψει τις συνέπειες στον ψυχισµό
τους όταν θα µάθουν την αλήθεια; Όχι. Το µόνο που αυτήν τη
στιγµή τους ενδιαφέρει είναι να γκρεµίζουν –τάχα- κάποια τα-
µπού ορισµένες παρωχηµένες απόψεις. Σε όλα αυτά όµως υπάρ-
χουν και όρια. Και όταν διαπράττεις ύβρεις, νοµοτελειακά ακο-
λουθεί νέµεσις». Είναι το βιβλίο του Υπουργού Εργασίας κ. Άδωνι
Γεωργιάδη «Οµοφυλοφιλία στην αρχαία Ελλάδα: Ο µύθος καταρ-
ρέει» που εκδόθηκε το 2001. Τώρα τι συνέβη στο µεσοδιάστηµα
και έχει απορρίψει αυτά άγνωστον. 

Λέει κάπου ο Βάρναλης, για να ερµηνεύσω σε ένα ωραίο στι-
χούργηµα, «πέτα την ανθρωπιά σου και από τον αφέντη πιάσου
και άµα σε φτύνει αυτός, να κάθεσαι σκυφτός και θα έχεις τα µε-
γαλεία ή τα πρωτεία στη σάπια πολιτεία».

Αγαπητοί µου, τις τελευταίες µέρες και εβδοµάδες παρακο-
λουθούµε έκπληκτοι τους αυλικούς του Πρωθυπουργού να κα-
ταβάλλουν µια λυσσαλέα προσπάθεια για να περάσει το νοµο-
σχέδιο των γκέι ψευτογάµων και των υιοθεσιών. Από αυτήν την
ενέργεια που σπαταλούν αν έδιναν έστω και τη µισή για τα εθνικά
δίκαια της Ελλάδας, δεν θα υπήρχε σήµερα ούτε η ψευτοµακε-
δονία των Σκοπίων ούτε ο τουρκικός επεκτατισµός στη Θράκη
ούτε υποχωρητικότητα στο Αιγαίο ούτε αποκοµµένη Κύπρος. Αν
δείχνατε τέτοιο ζήλο και για τη δηµογραφική γενοκτονία των Ελ-
λήνων, δεν θα ερήµωναν σήµερα οι εσχατιές της πατρίδας µας. 

Αλλά εσείς δεν θέλετε να αυξήσετε τις χαρούµενες παιδικές
φωνές. Θέλετε να τις φιµώσετε και να τις λιγοστέψετε. Εισαγό-
µενους εργάτες θέλετε παιδιά δεν θέλετε. Γι’ αυτό και δεν διστά-
ζετε να τα παραδώσετε σε αφύσικες κηδεµονίες. Γι’ αυτό και
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ρίχνετε σήµερα τη χαριστική βολή στη φυσιολογική οικογένεια
εξισώνοντάς την µε την άγονη έρηµο της οµοφυλοφιλίας. 

Αλλά η Κυβέρνηση δεν µας πείθει καθόλου ότι την πήρε ο
πόνος για τα δικαιώµατα των οµοφυλοφίλων. Αν κάτι µάθαµε πε-
ρισσότερο από την περίοδο της πανδηµίας είναι το πόσο εύκολα
εξευτελίσατε τα ανθρώπινα δικαιώµατα όταν εκβιάζατε ολόκλη-
ρους πληθυσµούς, θεσπίζατε κοινωνικά απαρτχάιντ, παραβιά-
ζατε θρησκευτικές ελευθερίες και φτάσατε ακόµη και να
επιβάλετε υγειονοµικά χαράτσια στους ηλικιωµένους. 

Γνωρίζουµε καλά ότι δεν σας ενδιαφέρουν τα δικαιώµατα και
πόσο µάλλον οι αφύσικες απαιτήσεις µιας µικρής µειοψηφίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ. Βεβαίως, ένας Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας εί-
θισται να κάνει σχολιασµό επί  ζητηµάτων πολιτικής επικαιρό-
τητας. Σήµερα, όµως, εδώ έχουµε συζήτηση ενός συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου και θα παρακαλούσα να µείνουµε κατά βάση σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Βεβαίως, η δυνατότητα πάντα στους Προ-
έδρους να κάνουν και τον σχολιασµό τους υπάρχει, αλλά δεν
µπορεί όλη η τοποθέτησή σας να αναφέρεται σε ένα νοµοσχέδιο
για το οποίο θα έχετε τη δυνατότητα να τοποθετηθείτε την επό-
µενη εβδοµάδα. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να περιορίσετε αυτή την προσέγγιση και
να αναφερθείτε και στο νοµοσχέδιο που σήµερα συζητείται ή
όποια άλλα θέµατα επικαιρότητας θέλετε. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, είναι µονοθεµατική η παρουσία σας σήµερα εδώ, ενώ εκ-
κρεµεί ένα νοµοσχέδιο που θα έρθει σε συζήτηση και αναφέρε-
στε και σε ονόµατα που δεν βρίσκονται εδώ να απαντήσουν. Διότι
όταν γίνει  η συζήτηση θα βρίσκονται –φαντάζοµαι- εδώ όλοι οι
ενδιαφερόµενοι. 

Οπότε υπάρχει παράκληση από την πλευρά του Προεδρείου
που γίνεται προς όλους όταν τοποθετούνται, να µην αναφέρεστε
µόνο σε άλλα θέµατα πλην το σηµερινού νοµοσχεδίου. Ο Πρό-
εδρος µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας προβλέπεται, είθισται, να
κάνει το σχολιασµό που θέλει αλλά δεν µπορεί να είναι αποκλει-
στικά και µονοθεµατικά αυτός στη συνεδρίαση για ένα άλλο νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Βλέπετε, κύριε Πρόεδρε, αναφέρ-
θηκα µε µεγάλη ευγένεια σε πρόσωπα τα οποία απουσιάζουν.
Νοµίζω ότι είναι ένα πάρα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Είναι κρί-
σιµο, κοµβικό, θέµα. Εµείς, η Νίκη, το έχουµε ανάγει ως σηµαία
µας γιατί προσβάλλει και βάζει βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής
οικογένειας. Συζητάµε και κυβερνοασφάλεια, αλλά πρωτίστως
πρέπει να µας ενδιαφέρει η ασφάλεια των παιδιών µας, η ασφά-
λεια του θεµέλιου λίθου της ελληνικής κοινωνίας που είναι η οι-
κογένεια. 

Θα ζητήσω, λοιπόν, την ανοχή σας για τη µονοθεµατικότητα
που είπατε. Και στην Ολοµέλεια θα µιλήσω. Μιλάω πάντοτε µε
ευγένεια, δεν προσβάλλω κανέναν, καταθέτω επιχειρήµατα.
Όπως είπατε, έχει δικαίωµα ένας Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής
Οµάδας να χρησιµοποιήσει τον λόγο του όπως θέλει, ως είθισται,
και επαναλαµβάνω πάντοτε στο πλαίσιο της ευγένειας. Και ας µε
καταγγείλουν κάποιοι ότι είµαι µονοθεµατικός. Και η ελληνική κοι-
νωνία σήµερα, έκπληκτη, πιάνει τις µύτες της από τις αναθυµιά-
σεις µονοθεµατικώς -µε ωµέγα ως τροπικό επιχείρηµα.

Το µόνο, λοιπόν, που σας ενδιαφέρει είναι να βγάλετε εις
πέρας υποχρεώσεις από την ατζέντα. Χορεύετε, λοιπόν, στον
σκοπό που σας παίζει το παγκόσµιο φόρουµ. Ισχυρίζεστε ότι
αυτό το νοµοσχέδιο θα φέρει ισότητα στο γάµο και τη γονεϊκό-
τητα. Από αυτό και µόνο φαίνεται ότι ούτε καν ξέρετε τι σηµαίνει
ισότητα. Η αρχή της ισότητας είναι η όµοια αντιµετώπιση όµοιων
περιπτώσεων όχι όµοια αντιµετώπιση ανόµοιων περιπτώσεων. Το
να εξισώνεις τα όµοια είναι προϊόν δηµοκρατίας, σύνεσης και φυ-
σικής αρµονίας. Το να εξισώνεις τα ανόµοια είναι προϊόν διαστρο-
φής, παράνοιας και χάους. Η σύζευξη ανδρός και γυναικός δεν
µπορεί να εξισωθεί µε άγονες µίξεις που δεν αλληλοσυµπληρώ-
νονται και δεν γεννάνε τη ζωή. Και η ζωή δεν είναι ένα βεστιάριο,
ιµατιοθήκη, για να ντύνεται ο καθένας ό,τι ρόλο θέλει να παίξει.
Η φύση δεν γίνεται να υποταχθεί στους νόµους του κράτους. Το
κράτος οφείλει να συµµορφώνεται στους νόµους της φύσης. Δύο

άντρες όσο και να πασχίζουν µητρικό φίλτρο δεν έχουν. Δύο γυ-
ναίκες πατρικό πρότυπο δεν προσφέρουν. Και σταµατήστε, επι-
τέλους, αυτήν την καραµέλα ότι αρκεί µόνο η αγάπη για να
µεγαλώσει ένα παιδί. 

Κατ’ αρχάς, έχετε µπερδέψει την αγάπη µε την ακόρεστη ικα-
νοποίηση των επιθυµιών. Θέλετε να µάθετε τι είναι πραγµατική
αγάπη; Διαβάστε τον ύµνο της αγάπης «Η αγάπη ου ζητεί τα εαυ-
τής» λέει ο ουρανοβάµων Παύλος, Απόστολος Παύλος.

Η αληθινή αγάπη δεν ζητεί το συµφέρον της, δεν παραβιάζει
την ωφέλεια του παιδιού, δεν ζητεί να κάνει ένα παιδί κατοικίδιο,
όπως έλεγε η Ιερά Σύνοδος, για να τονώνει τη µαταιοδοξία της.
Δεν στήνεται πάνω σε βιοµηχανίες παρένθετης δυστυχίας. Κι από
πού κι ως πού θα δώσετε αγάπη εφόσον στερείτε εξ αρχής το
φυσικό δικαίωµα του παιδιού να ευλογηθεί µε µια µάνα και έναν
πατέρα; Τα νοµικά δικαιώµατα των οµοφυλοφίλων είναι σηµαντι-
κότερα από τη φυσική διάπλαση των παιδιών; Και σε πόσα κατα-
σκευασµένα φύλα θα πατήσουν αυτά τα παιδιά για να ισορρο-
πήσουν στη ζωή τους, σε δέκα, σε εβδοµήντα, σε εκατό; Θα εντά-
ξετε τα παιδιά σε µια ατελείωτη λίστα διαστροφών κι εσείς το
λέτε αυτό πρόοδο; 

Την αγάπη για το παιδί δεν την αποκτάς σαν να ψωνίζεις ένα
κατοικίδιο από το pet shop. Η αγάπη προς το παιδί είναι έµφυτο,
ψυχοσωµατικό συναίσθηµα µε το οποίο η φύση µας προικίζει και
η πίστη το µεγαλώνει, το πολλαπλασιάζει. Αλίµονο αν τα παιδιά
µεγάλωναν µόνο µε αγάπη και όχι µε νουθεσίες και ηθικά όρια.
Εκτός από αγάπη το παιδί χρειάζεται φυσιολογικότητα, χρει-
άζεται ψυχική ισορροπία, χρειάζονται υγιή πρότυπα. Ακόµη κι ένα
κουτάβι που πρόκειται να δοθεί για υιοθεσία δεν το παίρνουν από
τη µητέρα του πριν απογαλακτιστεί. Κι εσείς µας λέτε ότι το να
ξεριζώσετε εντελώς τον ιερό δεσµό µητέρας και παιδιού είναι
προϊόν αγάπης; 

Για το έµψυχο ον και κορωνίδα της δηµιουργίας που λέγεται
άνθρωπος τι κάνετε; Για τα παιδιά µας τι κάνετε; Τα καταδικάζετε
ώστε να έχουν λιγότερα φυσικά δικαιώµατα ακόµη και από τα
ζώα;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οικογένεια είναι ο βασικός πυ-
ρήνας της κοινωνικοποίησης του ανθρώπου. Οποιαδήποτε δια-
ταραχή υπάρξει στη σύνθεση της οικογένειας θα ακολουθήσει
τον άνθρωπο σε ολόκληρη τη ζωή. Θέλετε µια φυσιολογική ζωή
για το παιδί όταν µεγαλώσει; Δώστε του µια φυσιολογική οικογέ-
νεια. Θέλετε να το κάνετε αντικείµενο ανίερων πειραµάτων; Ακρι-
βώς αυτό θα γίνει το παιδί αν το εγκλωβίσετε σε ένα φυσικό
περιβάλλον που παραβαίνει τα χιλιάδες χρόνια του ανθρώπινου
πολιτισµού. 

Μόνο και µόνο από το γεγονός ότι ο ένας οµοφυλόφιλος κη-
δεµόνας αναλαµβάνει τον ρόλο της µητέρας και ο άλλος τον
ρόλο του πατέρα, δείχνει ότι αυτή η στείρα συνύπαρξη δεν είναι
τίποτε άλλο από µια στρεβλή αποµίµηση του φυσιολογικού ζεύ-
γους, µια παραµορφωµένη σκιά της κανονικής οικογένειας. Ακρι-
βώς γι’ αυτό διεκδικούν το γονέας 1 και γονέας 2, γιατί δύο
άνθρωποι, ένας άνδρας και µια γυναίκα, χρειάζονται για να φέ-
ρουν στον κόσµο ένα παιδί. Ειδάλλως, χωρίς το πρωτότυπο δεν
θα είχε να σταθεί πουθενά και το κακέκτυπο. 

Κι όµως, ενώ τα γνωρίζετε όλα αυτά που µπορεί να συµπεράνει
ο κάθε κοινός νους, έχετε αναποδογυρίσει το σύµπαν για πεντα-
κόσιους ψευδογάµους τον χρόνο και καταδικάζετε γενιές και γε-
νιές παιδιών σε µια κοινωνική παράνοια. Δεν διαφθείρετε µόνο
τον ιερό θεσµό του γάµου αλλά διαµορφώνετε µια νέα διεστραµ-
µένη κανονικότητα για να την αποδεχτούν τα παιδιά ως φυσιολο-
γική. 

Για να κατευνάσετε τις αντιδράσεις του ελληνικού λαού λέτε
στο νοµοσχέδιο ότι δεν υπάρχει παρένθετη µητρότητα και κα-
τάργηση των όρων µητέρα και πατέρας. Λες και δεν καταλαβαί-
νουµε σαλαµοποιείτε τις επιδιώξεις σας και µας παρουσιάζετε
µία-µία τις φέτες του σαλαµιού. Λες και δεν ξέρουµε ότι το να κα-
θιερωθεί ως γονέας 1 και γονέας 2 είναι ζήτηµα χρόνου. Λες και
δεν γνωρίζουµε τον πολύχρωµο προσηλυτισµό που γίνεται στα
σχολεία, εκεί που προετοιµάζετε το έδαφος για να γίνουν απο-
δεκτές όλες οι απαιτήσεις του λοατκισµού συµπεριλαµβανοµέ-
νης και της παρένθετης µητρότητας. 

Και ας το γνωρίζει ο ελληνικός λαός. Τυχόν ψήφιση του επαί-
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σχυντου νοµοσχεδίου θα επιβάλλει και στη σχολική εκπαίδευση
το άθλιο πρότυπο που προωθείται. Τα παιδιά θα αντικρίζουν στα
σχολικά βιβλία εικόνες που ντροπιάζουν την κοινωνία µας. Ανα-
λογιστείτε τι ζηµιά θα προκαλούν στον ευαίσθητο και υπό δια-
µόρφωση ψυχικό τους κόσµο. Φτάνει πια µε αυτή την άθλια
διαφήµιση της αδιαντροπιάς. Αφήστε τα παιδιά να µεγαλώσουν
σαν παιδιά. Δεν βλέπετε ότι έχουν αγριέψει; Όπως έλεγε ο Ντο-
στογιέφσκι -το έχω ξαναπεί-  τρία πράγµατα µας θυµίζουν τον
χαµένο παράδεισο: «Το άρωµα των λουλουδιών, το κελάρυσµα
των πουλιών και το γέλιο των παιδιών». Αφήστε, λοιπόν, να λάµπει
το χαµόγελο στα πρόσωπα των παιδιών. 

Θα συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε, την τοποθέτησή µου λέγο-
ντας κατ’ αρχάς ότι η Νίκη συµπράττει, συµµετέχει και καλεί τον
ελληνικό λαό, µε ειρηνικό τρόπο βέβαια, να διαδηλώσει, να δια-
τρανώσει την αντίθεσή του στο επαίσχυντο νοµοσχέδιο που προ-
ωθεί η Κυβέρνηση στο συλλαλητήριο που θα γίνει στο Σύνταγµα
στις 3 µετά µεσηµβρίαν την Κυριακή που µας έρχεται.

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου µε έναν προφητικό λόγο του
οµολογητού επισκόπου, του νέου Πατροκοσµά της Ορθοδοξίας,
του φωτισµένου και αγιασµένου Αυγουστίνου Καντιώτη. Έλεγε
ο µακαριστός Επίσκοπος Φλωρίνης: «Παλαιότερα όταν έκαναν
κάποιο σιχαµερό αµάρτηµα κρύβονταν για να µη τους δει µάτι
ανθρώπου. Κάτι ήταν και αυτό. Είχαν λίγη ντροπή οι άνθρωποι.
Έτρεµαν, κλείδωναν πόρτες και παράθυρα για να µη τους δει κα-
νείς. Τώρα, έφυγε η ντροπή και το κακό γίνεται δηµόσια στις πλα-
τείες. Σε λίγο το κακό θα στεφανώνεται! Στα χρόνια αυτά που
ζούµε, «στώµεν καλώς»! Μέσα στη γενεά µας αυτή γενεά
Σοδ�µων και Γοµ�ρρας, γενεά απίστων και διεφθαρµένων ανθρώ-
πων, γενεά πονηρά και διεστραµµένη απ’ άκρου εις άκρο, «στώ-
µεν καλώς»! Σαν στρατιώτης που κρατάει τη σηµαία του Χριστού,
ας σταθούµε καλώς! Κι αν ακόµα µείνεις ένας, αδελφέ µου, µην
απογοητευθείς. Κι αν ακόµα όλη η πόλις ή το χωριό σου, αρνη-
θούν τον Χριστό, συ µην τον αρνηθείς. Κι αν ακόµη πάνω στο
κάθε σπίτι υψωθεί η παντιέρα του διαβόλου, στο δικό σου το σπίτι
να µην υψωθεί. Ένας να µείνεις, πίστευε στο Θεό! Γιατί µπορεί
να είναι ψέµατα τα άστρα, ψέµατα ο ήλιος, ψέµατα ο κόσµος, ψέ-
µατα και οι βασιλιάδες, ψέµατα τα παλάτια, όλα να είναι ψέµατα,
ένα δεν είναι ψέµα. Ο Κύριος ηµών Ιησούς Χριστός!».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο και τις λυκειακές τάξεις Ευξεινού-
πολης Μαγνησίας, το δεύτερο τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Με τη συναίνεση του κυρίου Υπουργού δίνεται ο λόγος για δύο
λεπτά για µια παρέµβαση του στον κ. Χήτα και αµέσως µετά ο κ.
Υπουργός.

Παρακαλώ, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ:  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πάρα πολύ για την παραχώρηση.

Δεν θα κάνω πάνω από δύο λεπτά, αλλά πραγµατικά αυτό που
νιώθουµε σήµερα είναι απογοήτευση. Και επειδή ακούστηκαν
πριν από λίγο στον λόγο του κυρίου Προέδρου για αµαρτίες, να
θυµίσω ότι αµαρτία είναι και να κλέβεις. «Ου κλέψεις». Είναι κι
αυτό µια αµαρτία, εάν κλέψεις. Δηλαδή, το να επικαλείστε τις
δέκα εντολές, αλλά εσείς όπως αυτοπαρουσιάζεστε να µην τις
εφαρµόζετε και ουσιαστικά να κλέβετε και να σέρνεστε πίσω από
αυτή την πρωτοβουλία που πήρε -προσέξτε- όχι η Ελληνική Λύση
αλλά πήραν δώδεκα Βουλευτές. Το χαρτί που καταθέσαµε σή-
µερα είναι λευκό. Δεν έχει το σήµα µας πάνω. Και οι δώδεκα υπο-
γραφές οι δικές µας, των Βουλευτών µας, που κατατέθηκαν
σήµερα και διανεµήθηκαν στους υπόλοιπους Βουλευτές γι’ αυτόν
το λόγο έγινε. 

Να µάθετε το εξής. Το να σέρνεστε πίσω από µια πολιτική δύ-

ναµη όπως είναι η Ελληνική Λύση είναι δική σας επιλογή για την
οποία θα σας κρίνουν οι δικοί σας ψηφοφόροι. Συρθήκατε, λοι-
πόν, πίσω από την Ελληνική Λύση. Είστε, λοιπόν, ένας κοινός πο-
λιτικός αντιγραφέας. Ξαναλέω ότι στις δέκα εντολές υπάρχει το
«ου κλέψεις» το οποίο παραβιάσατε για άλλη µια φορά. Εσείς
είστε οι καλοί χριστιανοί ή καλοί πατριώτες; Εµείς καλέσαµε όλα
τα κόµµατα όσοι νιώθουν ότι πρέπει να υπάρχει ονοµαστική ψη-
φοφορία γι’ αυτό το επαίσχυντο, κατ’ εµάς, νοµοσχέδιο της ερ-
χόµενης βδοµάδας να βάλουν την υπογραφή τους σε ένα χαρτί
λευκό, χωρίς λογότυπα, χωρίς τίποτα. 

Την Τρίτη -σήµερα είναι Πέµπτη- µε επίσηµη δήλωσή του ο
Πρόεδρός µας, αλλά και µε ανακοίνωση το κόµµα και επίσηµη
δήλωσή του έκανε γνωστό στο πανελλήνιο ότι θα καταθέσουµε
πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας. Το να έρχεσαι µετά από
τριάντα έξι ώρες να κάνεις το ίδιο πράγµα σηµαίνει ότι δεν σε εν-
διαφέρουν η Ελλάδα και οι Έλληνες για να βάλουµε στοπ σε
αυτό το επαίσχυντο νοµοσχέδιο, αλλά σε ενδιαφέρει η πολιτική
σου πάρτη και το κόµµα σου. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά η δική
µας. Εµείς βάζουµε πάνω από το κόµµα την Ελλάδα και τους Έλ-
ληνες. Γι’ αυτό βγάλαµε και το λογότυπό µας και γι’ αυτό κάναµε
ένα προσκλητήριο σε όλους να ακολουθήσουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνική Λύσης)
Εµείς ευτυχώς είµαστε αξιοπρεπείς άνθρωποι και εδώ ορκι-

στήκαµε στο Σύνταγµα, κοιτώντας τους Έλληνες στα µάτια, να
υπηρετήσουµε την πατρίδα. Θέλω να σας ενηµερώσω για κάτι
άλλο, κύριε Πρόεδρε. Η αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας -αν και
όταν κατατεθεί- θα κατατεθεί την Τετάρτη. Σωστά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, είναι λάθος που
γίνεται αυτή η συζήτηση τώρα. Εν πάση περιπτώσει, ολοκληρώ-
στε παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ.
Θα κατατεθεί την Τετάρτη µε το που αρχίσει η διαδικασία συ-

ζήτησης του νοµοσχεδίου. Άρα, λοιπόν, προς τι η χρονική πρε-
µούρα; Εµείς το κάναµε από προχθές αυτό και το κάναµε
σήµερα, για να προετοιµαστούµε, να συνεννοηθούµε να ενωθούν
όσοι θέλουν κάτω από το κοινό καλό της πατρίδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, νοµίζω
ακούστηκε αυτό που θέλατε να πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το γεγονός ότι δεν το κάνετε την Τε-
τάρτη, όταν θα συζητείται το νοµοσχέδιο, αλλά το κάνετε σή-
µερα, είναι πολύ µικρόψυχο πολιτικά µην πω πολιντικάντικο.
Πραγµατικά σας αφήνουµε στην κρίση των Ελλήνων ψηφοφό-
ρων.

Εµείς έχουµε τη συνείδησή µας ήσυχη, κοιµόµαστε πολύ ήσυ-
χοι το βράδυ ως καλοί χριστιανοί που δεν κλέβουµε και κοιτάµε
τους Έλληνες στα µάτια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δώσω τον λόγο
µόνο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης,
τον κ. Νατσιό, γιατί οφείλει προφανώς µια απάντηση και παρα-
καλώ -είναι αυτό που είπα-, επειδή γίνεται µια συζήτηση επί ενός
άλλου νοµοσχεδίου, σεβασµό και στους συναδέλφους που θέ-
λουν να µιλήσουν επί αυτού του νοµοσχεδίου και στον Υπουργό
και σε όλους τους συµµετέχοντες σε µια διαδικασία η οποία οφεί-
λει να εµείνει κατά βάση στο υπό κρίση σήµερα νοµοσχέδιο.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο και µετά περνάµε
αµέσως στον κύριο Υπουργό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Θα είµαι πολύ σύντοµος. Ανέφερε
και στην οµιλία ότι µερικά γίνονται προς εντυπωσιοθηρία και για
επίδειξη, ένας βερµπαλισµός θα έλεγα. 

Να µην αναφερόµαστε στην Αγία Γραφή, αγαπητέ, διότι την
ξέρω καλύτερα από εσάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς; Πού το ξέρετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Το «ού κλέψεις» είναι της Παλαιάς
Διαθήκης. Θα σας υπενθύµιζα της Καινής Διαθήκης, «µη κρίνετε,
ίνα µη κριθήτε» και ότι η κατηγορία είναι µέγα αµάρτηµα. Αυτό
που ακούµε συνεχώς από εσάς είναι η υποτίµηση, είναι η µείωση,
πολλές φορές ο δασκαλάκος. Δεν χρειάζεται να µπούµε σε τέ-
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τοιες κουβέντες. 
Το θέµα του γάµου ήδη από τον προϋπολογισµό πρώτος -

υπάρχει ένα δεκάλεπτο- είχα καταγγείλει και είχα πει αυτό που
προωθείται από την Κυβέρνηση. Δεύτερον, όλα αυτά που είπατε
δεν στέκουν. «Εµείς καταθέτουµε την πρότασή µας χωρίς σφρα-
γίδα, όπως το είχαµε προαναγγείλει και εµείς». Δεν κάνατε καµ-
µία πρωτοτυπία και µην ανεµίζετε σηµαίες και θα δούµε την
εξέλιξη των πραγµάτων. Δεν µας ενδιαφέρει τώρα πρώτος. δεύ-
τερος και τρίτος, µαύρη γάτα, κόκκινη γάτα, κίτρινη γάτα. Μας
ενδιαφέρει να πιάνει ποντίκια που λένε. Να αποσυρθεί αυτό το
επαίσχυντο νοµοσχέδιο. Όλα τα άλλα να περνά η ώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-
τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης ο κ. Παπαστεργίου.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ συγγνώµη
που διακόπτω την υπόλοιπη κουβέντα που έχετε ανοίξει, για να
µιλήσουµε για το νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε και να ζητήσουµε
και συγγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τουλάχιστον να συ-
ναινούσαν και στο δικό σας και ας µιλούσαν και για κάτι άλλο,
αλλά βλέπω και εδώ αντίρρηση.

Αναπτύξτε παρακαλώ τις θέσεις σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Όσο µπορώ πιο σύντοµα για να σεβαστούµε και τον
κατάλογο των οµιλητών.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα προσε-
κτικά όλες τις προηγούµενες ηµέρες τα σχόλια τόσο της Αντιπο-
λίτευσης όσο και των φορέων για το νοµοσχέδιο της κυβερνο-
ασφάλειας. Κάποιες από αυτές όντως είχαν εξαιρετικό ενδιαφέ-
ρον, αλλά η αλήθεια είναι πως πολλές από αυτές κινούσαν σε
έναν τελείως άσχετο µε το νοµοσχέδιο τοµέα. Είναι ένα πολύ σο-
βαρό νοµοσχέδιο το οποίο στον πυρήνα του είναι ένα τεχνικό νο-
µοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι αποτέλεσµα εκτενούς
έρευνας σε εθνικό επίπεδο και υιοθέτησης βέλτιστων πρακτικών
σε διεθνές επίπεδο αλλά και νοµοτεχνικής επεξεργασίας.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε για ποιον λόγο κάνουµε αυτόν τον νέο
φορέα. Μέχρι σήµερα -ειπώθηκε πολλαπλώς στην κουβέντα που
είχαµε και τις προηγούµενες µέρες- έχουµε -και αυτή είναι η
εθνική µας αρχή, αυτή η οποία είναι υπεύθυνη για την ασφάλεια
των συστηµάτων µας- την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας η
οποία ήταν η µετεξέλιξη µιας διεύθυνσης του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, όπως αυτή συνεστήθη µε τον ν.4577/
2018. Λεγόταν από τότε αρχή. Το λέω αυτό γιατί στις αρχικές συ-
ζητήσεις υπήρξε µια τέτοια υπόνοια αν τελικά ο όρος Αρχή απο-
τελεί συνώνυµο ή παραπέµπει κακώς σε µία ανεξάρτητη αρχή ή
µήπως υπάρχει κάποια σύγχυση µε αυτό. Είναι όρος που υπάρχει
ήδη στη νοµοθεσία µας στο πλαίσιο της ενσωµάτωσης της οδη-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και είναι ένας διεθνώς αποδεκτός
τίτλος ως τέτοιος.

Ήταν επίσης αυτή η Αρχή -και παραµένει- ο ένας από τους τέσ-
σερις φορείς υλοποίησης της πολιτικής µας για την κυβερνοα-
σφάλειας στη χώρα. Το έχουµε πει ήδη και είναι γνωστό -αλλά
καλό είναι για να έχουµε όλη την εικόνα, να το επαναλαµβάνουµε-
ότι σήµερα έχουµε την ΕΥΠ η οποία έχει αναλάβει το κοµµάτι της
Προεδρίας της Κυβέρνησης και της Προεδρίας της Δηµοκρατίας,
έχουµε το ΓΕΕΘΑ το οποίο ασχολείται µε την κυβερνοάµυνα,
έχουµε την εθνική µας αρχή, η οποία προσπαθεί να συντονίσει
τους υπόλοιπους φορείς και να κάνει τη δουλειά της σε επίπεδο
συντονισµού και αναφοράς, και φυσικά έχουµε την Ελληνική
Αστυνοµία και τη Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος όταν πλέον
έχουµε έκνοµες υποθέσεις.

Υπάρχει λόγος τελικά ή απλά είναι καπρίτσιο του Υπουργείου
να κάνει µια τέτοια αρχή; Ή µήπως απλά µας το λέει η Ευρώπη
ότι πρέπει να κάνουµε µια αρχή και εµείς ακολουθούµε; Το είπα
και στην προηγούµενη συζήτηση ότι σε επίπεδο επιθέσεων άρ-
νησης εξυπηρέτησης, σε DoS επιθέσεις, µόνο την προηγούµενη
εβδοµάδα είχαµε 13,3 εκατοµµύρια επιθέσεις. Προφανώς όχι
από µοναδικούς χάκερς, αλλά ήταν τόσες. Και αν αυτές δεν θε-

ωρούνται πάντα και οι πιο επικίνδυνες, να πω ότι είχαµε τουλάχι-
στον µισό εκατοµµύριο σοβαρότερες επιθέσεις σε κυβερνητικές
ιστοσελίδες. Αυτό από µόνο του δείχνει την αναγκαιότητα.

Παράλληλα, βέβαια, η Ευρώπη όντως έρχεται µε την ευρω-
παϊκή οδηγία NIS2 τον Οκτώβρη, να µας ζητήσει να ενσωµατώ-
σουµε κάποιες συγκεκριµένες δοµές και πρότυπα προκειµένου
να είµαστε όλοι δηµόσιο και ιδιωτικό πολύ πιο ασφαλείς. Ο Οκτώ-
βρης δεν είναι τώρα, γιατί ακούµε ότι αργήσαµε. Νόµισα ότι πρέ-
πει να ετοιµαστούµε για τα Χριστούγεννα. Ειπώθηκε νωρίτερα ότι
αργήσατε να φέρετε τον οργανισµό. Νοµίζω πως ακριβώς γι’
αυτό ερχόµαστε τώρα να στήσουµε αυτόν τον φορέα και µέσα
στους επόµενους µήνες πλέον αυτός ο φορέας να αποκτήσει και
υπόσταση αλλά και τις υποδοµές για να µπορέσει να προσφέρει
όλα όσα η χώρα χρειάζεται.

Να σηµειώσουµε, λοιπόν, για µια ακόµη φορά ότι η οδηγία
αυτή θα αυξήσει κατακόρυφα τις απαιτήσεις και τον αριθµό των
φορέων που θα πρέπει να εποπτευθούν, από εβδοµήντα που
είναι σήµερα σε δύο χιλιάδες φορείς. Άρα, πέρα από τις παρα-
δοσιακές υποδοµές όπως είναι η ενέργεια, οι ψηφιακές υποδο-
µές και ο τραπεζικός τοµέας, θα συµπεριλαµβάνονται και τοµείς
όπως η δηµόσια διοίκηση, οι ταχυµεταφορές, η παρασκευή και
διακίνηση χηµικών προϊόντων αλλά και η παραγωγή και µεταποί-
ηση τροφίµων.

Επίσης, έχουµε νέους κανόνες για τα πλαίσια πιστοποιήσεων
στην κυβερνοασφάλεια, διότι και αυτό ειπώθηκε πώς θα κάνουµε
πιστοποιήσεις, ποιοι θα είναι αυτοί που θα κάνουν πιστοποιήσεις.
Πριν από λίγες µέρες µάλιστα είχαµε και το πρώτο σχήµα, πρώτο
σχέδιο πιστοποίησης για την κυβερνοασφάλεια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Το νοµοσχέδιο προφανώς είναι απλό και θέλουµε να
είναι ένα απλό, καθαρό νοµοσχέδιο, διότι δεν ασχολείται την ώρα
αυτή µε την NIS2 και δεν εναρµονίζει την ελληνική νοµοθεσία µε
την ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά προετοιµάζει το έδαφος και δηµι-
ουργεί τη δοµή γι’ αυτήν. Για εµάς το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου προφανώς είναι η µετεξέλιξη και η αναβάθµιση αλλά και
θωράκιση της γενικής διεύθυνσης κυβερνοασφάλειας που σή-
µερα έχουµε.

Τι κάνει άραγε τελικά αυτή η επιτροπή, η εθνική µας αυτή
αρχή; Κάνει ό,τι νοµίζει εκείνη; Θα πάει και θα µπει και σε κατα-
τόπια περίεργα, τα οποία θα µπορούσαν να προκαλέσουν τα έν-
στικτα των πολιτών και κάποια από αυτά τα οποία άκουσα σή-
µερα να διακινούνται; Οι αρµοδιότητες της κάθε εθνικής αρχής
προκύπτουν από το ευρωπαϊκό δίκαιο, τη NIS2, την ευρωπαϊκή
οδηγία και άλλους ευρωπαϊκούς κανονισµούς. Ακόµη και ο ορι-
σµός του τι συνιστά κυβερνοασφάλεια και αυτός προκύπτει από
τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρα, αυτά τα πράγµατα είναι λυµένα, πάµε λίγο να δούµε και
ας τα ονοµατίσουµε. Όσο θα ονοµατίζω τις αρµοδιότητες να
έχουµε λίγο στο µυαλό µας και ποια είναι η θέση των υπόλοιπων
αρχών και αν θα πρέπει εδώ πέρα να βάλουµε άλλες αρχές µέσα
ή θα πρέπει να µην κάνουµε µια και ενιαία αρχή. Νοµίζω πως τα
πράγµατα είναι πολύ ξεκάθαρα ως προς την τεχνική κατεύθυνση
του νοµικού προσώπου που δηµιουργούµε.

Πρώτον, χαράσσει την ενιαία πολιτική κυβερνοασφάλειας στο
πλαίσιο της στρατηγικής εθνικής ασφάλειας. Διαµορφώνει, συ-
ντάσσει και επικαιροποιεί την παραπάνω στρατηγική. Εισηγείται
νοµοθετικά µέτρα και κανονιστικές πράξεις σε σχέση µε την κυ-
βερνοασφάλεια. Προάγει την εκπαίδευση, ενηµέρωση και ευαι-
σθητοποίηση. Καθορίζει τις προτεραιότητες. Ενισχύει την
επιστηµονική έρευνα καθώς και την ανάπτυξη εφαρµογών και λύ-
σεων. Διαµορφώνει και παρακολουθεί το πλαίσιο τεχνικών µέ-
τρων και απαιτήσεων ασφαλείας των συστηµάτων. Λαµβάνει
τεχνικά µέτρα αποτροπής και αντιµετώπισης του κυβερνοεγκλή-
µατος. Ασκεί ελεγκτικές αρµοδιότητες, διενεργεί επιθεωρήσεις
και επιβάλλει κυρώσεις. Διαµορφώνει και υλοποιεί πλαίσιο πιστο-
ποιήσεων και ασφάλειας.

Παρακολουθεί το συνολικό επίπεδο ασφάλειας στον κυβερνο-
χώρο της χώρας. Συντονίζει και συµβάλλει στην αντιµετώπιση
απειλών µε τη λειτουργία του ενοποιηµένου SOC, του κέντρου
ελέγχου της ασφάλειας, του Εθνικού Δικτύου SOC και της Οµά-
δας Απόκρισης Συµβάντων, της οµάδας η οποία θα κληθεί όταν
πλέον προκύψει συµβάν να πάει επιτόπου και να βοηθήσει. 
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Καταρτίζει το Εθνικό Σχέδιο Έκτακτης Ανάγκης. Αποτελεί το
ενιαίο σηµείο αναφοράς. Παρέχει κατευθυντήριες γραµµές και
δεσµευτικές οδηγίες για την αντιµετώπιση των κυβερνοαπειλών.
Ενηµερώνει την Επιτροπή Συντονισµού για Θέµατα Κυβερνοα-
σφάλειας σε περιπτώσεις εξαιρετικών συµβάντων που ενέχουν
στρατηγικό κίνδυνο και εκπροσωπεί τη χώρα για θέµατα κυβερ-
νοασφάλειας. 

Νοµίζω πως είναι σαφές ότι η ατζέντα αυτής της αρχής είναι
µια ατζέντα που έχει βασική τεχνολογική κατεύθυνση στη δια-
σφάλιση της λειτουργίας των συστηµάτων. 

Και γιατί νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και όχι ανεξάρτητη
αρχή, κάτι το οποίο ακούστηκε; Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις καλές
πρακτικές διεθνώς αλλά και τις επίσηµες συστάσεις του Ευρω-
παϊκού Οργανισµού Κυβερνοασφάλειας, της ENISA, η σύσταση
διακριτού νοµικού προσώπου επιφορτισµένου µε τη συνολική
διαχείριση της εθνικής στρατηγικής κυβερνοασφάλειας, αποτελεί
τη µοναδική επιλογή για την αποτελεσµατική υλοποίηση της εθνι-
κής στρατηγικής και τη διακυβέρνηση της κυβερνοασφάλειας,
ως µιας διακριτής και εν πολλοίς οριζόντιας δηµόσιας πολιτικής
η οποία διατρέχει πληθώρα άλλων δηµόσιων πολιτικών. 

Τονίζω το εξής -γιατί ειπώθηκε ότι άλλα κράτη, η Αγγλία κ.λπ.-
και θα το ξαναπώ, ότι η Αγγλία έχει ανεξάρτητη αρχή η οποία
υπόκειται στην επιτροπή µυστικών υπηρεσιών της Αγγλίας. Τα
περισσότερα από τα κορυφαία κράτη στον τοµέα της κυβερνοα-
σφάλειας ακολουθούν ίδιες πρακτικές µε επιτυχηµένο τρόπο. Κι
εµείς θέλουµε να είµαστε από αυτούς που δεν θέλουµε να πει-
ραµατιστούµε σε έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα και δεν θέλουµε να
την πληρώσουµε αύριο-µεθαύριο µε κενά και επιθέσεις. Θέλουµε
να συµβαδίσουµε µε τις καλές πρακτικές διεθνώς.

Τα παραδείγµατα που αναφέρθηκαν αφορούν συνταγµατικά
κατοχυρωµένες ή διοικητικές αρχές που προστατεύουν θεµε-
λιώδη δικαιώµατα, και µιλώ για τα παραδείγµατα που αναφέρθη-
καν από προηγούµενους οµιλητές, όπως τα προσωπικά
δεδοµένα ή το απόρρητο των επικοινωνιών ή οι αρχές που επο-
πτεύουν µια αγορά, όπως η ΕΕΤΤ, που εποπτεύει τις ηλεκτρονι-
κές επικοινωνίες. 

Η κυβερνοασφάλεια όµως -θα το ξαναπώ- δεν µπορεί να οριο-
θετηθεί ως ένα τέτοιο δικαίωµα στην παρούσα φάση καθώς πρό-
κειται για έναν τοµέα δηµόσιας πολιτικής ο οποίος διατρέχει
οριζόντια πολλούς, αν όχι όλους, τους τοµείς πολιτικής, κοινω-
νίας και οικονοµίας. Ναι µεν είναι προϋπόθεση άσκησης σειράς
δικαιωµάτων, πλην όµως στόχος δεν είναι η προστασία ενός δι-
καιώµατος ή η ρύθµιση ενός τοµέα της αγοράς. 

Στόχος, λοιπόν, είναι η προστασία των κρίσιµων υποδοµών από
επιθέσεις και η διασφάλιση αδιάλειπτης παροχής κρίσιµων υπη-
ρεσιών για την κοινωνική και οικονοµική ζωή, είτε αυτές παρέχο-
νται από το κράτος είτε από ιδιωτικό δίκαιο. Άρα το ίδιο το
αντικείµενο της κυβερνοασφάλειας δεν θα έπρεπε να είναι, δεν
µπορεί να είναι και δεν µπορεί να προκύψει από αυτό η σύσταση
µιας ανεξάρτητης αρχής.

Σε ό,τι αφορά δε τις αιτιάσεις περί διαφάνειας και λογοδοσίας,
η αρχή λογοδοτεί στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
θα δηµοσιεύει εκθέσεις πεπραγµένων και φυσικά θα λογοδοτεί
και στη Βουλή όποτε χρειάζεται. 

Γιατί άραγε τεχνολογικός φορέας; Διότι και αυτό το θέµα έχει
τεθεί. Κατ’ αρχάς, γιατί αν δεν είναι τεχνολογικός φορέας µια
Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας ποιος µπορεί να είναι; Γιατί η
πρακτική αυτή συναντάται και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως η Γερµανία µε την BSI και η Γαλλία µε την ANSSI. 

Τα κριτήρια του σχεδίου νόµου είναι αυστηρά και στοχευµένα.
Η διαδικασία ορισµού του εκφεύγει εξ ορισµού του ν.5062/2023,
καθώς η εθνική κυβερνοασφάλεια εντάσσεται στους τεχνολογι-
κούς φορείς του ν.4310/2014. Στην ουσία αποκτά την απαραίτητη
ευελιξία και ανεξαρτησία, διατηρώντας όµως ακέραιη την πολι-
τική ευθύνη του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης για έναν
τόσο κοµβικό τοµέα δηµόσιας πολιτικής. 

Η νέα αρχή διαρθρώνεται σε δύο γενικές διευθύνσεις σύµ-
φωνα µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές, µια επιτελικού σχεδια-
σµού και µια επιχειρησιακή, η οποία θα πρέπει πλέον να βλέπει
και τα θέµατα πιο καθηµερινά, πιο άµεσα και πιο τεχνικά. Διαθέτει
δε εκατόν πενήντα πέντε οργανικές θέσεις, υπερδιπλάσιες σε

σχέση µε αυτές που έχει σήµερα. 
Ναι, δεχόµαστε τις παρατηρήσεις που τέθηκαν για τα προσό-

ντα των υποδιοικητών. Γι’ αυτό και συµπληρώνουµε το αντίστοιχο
άρθρο µε το εξής, για την απαίτηση δηλαδή «µεταπτυχιακού τί-
τλου ελληνικού ΑΕΙ της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής
που αποδεικνύει την επιστηµονική εξειδίκευση στην κυβερνοα-
σφάλεια ή την επιστήµη των υπολογιστών ή το δίκαιο προστασίας
δεδοµένων ή το δίκαιο πληροφορικής και νέων τεχνολογιών ή το
ευρωπαϊκό δίκαιο». 

Είναι όµως, αλήθεια εύκολο να βρούµε όλο αυτό το προσω-
πικό; Γιατί και αυτό ειπώθηκε αν θα κάνουµε µια αρχή µε δανεικό
προσωπικό. Παίρνουµε το θέµα της κυβερνοασφάλειας πολύ σο-
βαρά και το θέµα της στελέχωσης προφανώς είναι κρίσιµο και
από αυτό θα κριθεί σε πολύ µεγάλο βαθµό και η επιτυχία του εγ-
χειρήµατος. Η προσέλκυση επαγγελµατιών υψηλής εξειδίκευσης
και ικανοτήτων είναι ζωτικής σηµασίας για την αποτελεσµατική
λειτουργία της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, και η καθιέ-
ρωση θελκτικών κινήτρων στελέχωσης βρίσκεται στον πυρήνα
της στρατηγικής µας. 

Οι ειδικοί στην κυβερνοασφάλεια  αλήθεια είναι πως είναι πολύ
λίγοι, και µάλιστα λόγω και όλων των έργων πληροφορικής που
σήµερα στη χώρα τρέχουν και από το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης γίνονται ακόµη πιο δυσεύρετοι. Μακάρι να βρούµε
προσωπικό. Μακάρι να βρούµε προσωπικό πρώτα από τον δηµό-
σιο τοµέα και να πάρουµε ανθρώπους οι οποίοι µπορούν να έρ-
θουν και να βοηθήσουν και ας είναι και δανεικοί, όπως είπε ο
εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. Διότι θεωρώ πως µε τα κίνητρα που δί-
νουµε θα έρθουν, θα προσφέρουν και θα µπορέσουν να µείνουν,
και βέβαια αυτονόητα θα βοηθήσουν µε την εµπειρία τους και τη
γνώση των διαδικασιών του δηµοσίου περαιτέρω στο πώς θα
µπορέσουµε, τουλάχιστον στο κοµµάτι αυτό, να είµαστε ακόµα
πιο ευέλικτοι.

Για τον λόγο αυτό άλλωστε υπάρχει πρόβλεψη ήδη για υπερω-
ρίες στον ν.4821/2021, υπάρχει διάταξη για ευκολότερη κινητι-
κότητα και υπάρχει πρόβλεψη για ειδική αµοιβή µετά από
σχετική ΚΥΑ µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Τέλος, υπάρχει πρό-
βλεψη για ένα κονδύλιο 2 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως από το
αποθεµατικό της ΕΕΤΤ για ανάγκες προµηθειών και υποστήριξης
σε υπηρεσίες του Υπουργείου για το πρώτο διάστηµα. 

Προφανώς από την ώρα που θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο και
θα αποκτήσει οντότητα αυτή η επιτροπή θα βρεθούν και οι διοι-
κητές-υποδιοικητές, προκειµένου πλέον να δούµε και τα κατάλ-
ληλα κτήρια. Θα συµφωνήσω πως δεν είναι µονόδροµος να πάµε
σε ένα κτήριο το οποίο έχουµε. Πρέπει αυτό το κτήριο να προ-
βλέπει και να καλύπτει συγκεκριµένες προδιαγραφές. Άρα αυτή
η οµάδα θα είναι εκείνη που θα ψάξει να βρει -έχουµε κάποια
κατά νου- το κατάλληλο κτήριο για να στεγάσει έναν τόσο κρίσιµο
οργανισµό για τον οποίο να θυµίσω για το θέµα της κυβερνοα-
σφάλειας κάθε χρόνο παγκοσµίως ξοδεύονται τεράστια ποσά
από επιθέσεις και ζηµιές που γίνονται σε συστήµατα. Μόνο για
το 2022, υπολογίζεται πως χάθηκαν περίπου 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ εξαιτίας στοχευµένων επιθέσεων σε δηµόσιους και ιδιωτι-
κούς στόχους. 

Συνεπώς κάθε ευρώ που επενδύεται στην κυβερνοασφάλεια
γλυτώνει πολλά περισσότερα από τυχόν περιστατικά ασφαλείας.
Άρα θα συνεχίσουµε να επενδύουµε στην κυβερνοασφάλεια,
πάντα εντός του δηµοσιονοµικού χώρου που είναι διαθέσιµος,
και θα αξιοποιούµε κάθε πιθανή πηγή χρηµατοδότησης από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Παράλληλα, κάτι πολύ σηµαντικό, -δίνοντας ιδιαίτερη βαρύ-
τητα στην εκπαίδευση των στελεχών- η αρχή θα διαδραµατίσει
πολύ κεντρικό και σηµαντικό ρόλο στην προσπάθεια αυτή για τα
στελέχη της αλλά και το οικοσύστηµα της πληροφορικής και της
κυβερνοασφάλειας. Ήδη είµαστε σε προχωρηµένο στάδιο σε µια
πρωτοβουλία που έχει ξεκινήσει και από άλλα κράτη µέλη, προ-
κειµένου να δηµιουργηθεί µια Ακαδηµία Κυβερνοασφάλειας µε
σκοπό πλέον το να παρακολουθούµε τις εξελίξεις στον χώρο
αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Σε σχέση µε τις άλλες αρχές -γιατί και αυτό ειπώθηκε πολλα-
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πλώς, το είπα και νωρίτερα- η κυβερνοασφάλεια αποτελεί ένα
σύνθετο και πολύπλευρο ζήτηµα υψηλής τεχνολογικής, οικονο-
µικής αλλά και πολιτικής αξίας υπό την έννοια ότι συνδέεται άρ-
ρηκτα µε την επιχειρησιακή συνέχεια του κράτους και των βα-
σικών υποδοµών. 

Στο ευρύτατο πεδίο της κυβερνοασφάλειας συνεργαζόµαστε
όλα αυτά τα χρόνια µε φορείς όπως η ΕΥΠ, το ΓΕΕΘΑ και η
ΕΛΑΣ. Ήδη µε βάση το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο η Διεύθυνση
Κυβερνοχώρου της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών είναι η
οµάδα αντιµετώπισης ηλεκτρονικών επιθέσεων, το Εθνικό CERT,
εντός του εθνικού πλέγµατος κυβερνοασφάλειας, ενώ από την
άλλη πλευρά στο ΓΕΕΘΑ εµπίπτουν αρµοδιότητες για την κυβερ-
νοάµυνα. Η ΕΥΠ υποστηρίζει την Προεδρία της Κυβέρνησης, τα
υπουργεία και τους εποπτευόµενους φορείς, ενώ την ίδια δου-
λειά κάνει για λογαριασµό του Υπουργείου το ΓΕΕΘΑ και θα πρέ-
πει πλέον να βρούµε τον τρόπο να συνενώσουµε τις δυνάµεις
αυτές και να απλώσουµε την οµπρέλα σε όλους τους φορείς που
προβλέπονται από τη NIS2. 

Στο πλαίσιο διαµόρφωσης του νοµοσχεδίου υπήρξε εκτενής
διαβούλευση µε τους φορείς αυτούς µε άκρως ικανοποιητικά
αποτελέσµατα καθώς υπήρξε οµόφωνη υποστήριξη της ανάγκης
υλοποίησης του εγχειρήµατος και συµφωνία ως προς αρµοδιό-
τητες και τη συνεργασία των φορέων. Σε σχέση µε το ΓΕΕΘΑ
υπάρχουν σταθεροί και εξαιρετικοί δίαυλοι επικοινωνίας για το
πώς θα γίνει η µετάβαση σε υποχρεώσεις που αφορούν το CSIRT
το οποίο θα περάσει στην Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας. 

Στο υφιστάµενο π.δ.40/2020 για την Γενική Διεύθυνση Κυβερ-
νοασφάλειας προβλέπεται ρητά η συνεργασία µε την ΑΠΔΠΧ και
την ΑΔΑΕ. Συνεπώς δεν τίθεται θέµα περαιτέρω χαρακτηρισµού
της συνεργασίας. Είναι αυτονόητη και νοµοθετικά κατοχυρωµένη
µε τις υπόλοιπες αρχές. 

Αφού, λοιπόν, λύσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα, νοµίζω πως θα
πρέπει να στηρίξουµε την αρχή και να βγούµε να µιλήσουµε για
τις απειλές που υπάρχουν στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. Διότι
µπορεί την ώρα αυτή σε αυτό το νοµοσχέδιο να περνάει θεωρη-
τικά σε δεύτερη µοίρα λόγω της υπόλοιπης επικαιρότητας, αλλά
θα είναι εκείνη τη στιγµή που κάποιος στόχος θα βληθεί, κάποια
περιφέρεια, κάποιος δήµος, κάποιο υπουργείο ή κάποια κρίσιµη
υποδοµή, και τότε θα θελήσουµε ταχύτητα απόκρισης. Κι αυτό
ακριβώς πετυχαίνουµε µε αυτό το διοικητικό σχήµα, το να µπορεί
να είναι εύκολη, στοχευµένη, γρήγορη η όποια απόφαση πρέπει
να παρθεί.

Κλείνοντας, η κυβερνοασφάλεια αποτελεί έναν ταχέως εξελισ-
σόµενο και ιδιαιτέρως κρίσιµο τοµέα για τη χώρα καθώς συνδέ-
εται άρρηκτα τόσο µε την εύρυθµη λειτουργία των κρίσιµων
υποδοµών της χώρας όσο και µε την ανθεκτικότητα και απόκριση
του κράτους σε κυβερνοαπειλές, καθώς επίσης και µε την επιχει-
ρησιακή συνέχεια των υπηρεσιών που παρέχει.

Σε µια εποχή αυξηµένης εξάρτησης από την τεχνολογία, η ενί-
σχυση της ανθεκτικότητας του ψηφιακού κράτους αποτελεί επι-
τακτική ανάγκη. Είµαστε από αυτούς που πιστεύουµε πως το
µέλλον είναι η ψηφιοποίηση. Είµαστε από αυτούς που πι-
στεύουµε ότι η εξάλειψη της διαφθοράς έχει να κάνει µε το να
στήσουµε πλέον αυτοµατοποιηµένα συστήµατα, προκειµένου να
µην υπεισέρχεται ανθρώπινος παράγοντας σε τέτοιου είδους πε-
ριπτώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού) 

Την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, ούτως ή άλλως έχω ακόµα ένα
λεπτό. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η διαφθορά είναι κόρη της γραφειοκρατίας,
άρα θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε ένα καινούργιο ψηφιακό και
γρήγορο κράτος κοµµάτι και θεµελιώδης λίθος του οποίου είναι
η ασφάλεια. Το σχέδιο νόµου αποτελεί ένα κρίσιµο βήµα προκει-
µένου η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας να ανταποκριθεί στις
αυξανόµενες εθνικές ανάγκες αλλά και τις επιτακτικές ενωσιακές
δεσµεύσεις, αναβαθµίζοντας το επίπεδο εποπτείας, ενηµέρωσης
και υποστήριξης των εµπλεκόµενων φορέων στον τοµέα της κυ-
βερνοασφάλειας και ενισχύοντας το οικοσύστηµα ψηφιακής και-
νοτοµίας στη χώρα, µέσω της διαµόρφωσης ενός περιβάλλοντος
µε ασφαλείς υποδοµές. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
για µια µικρή παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των
Σπαρτιατών, κ. Χαλκιάς. 

Στη συνέχεια -για να σας ενηµερώσω- θα δώσω τον λόγο
στους δύο Υπουργούς για την κατάθεση τροπολογιών. Και, βε-
βαίως, εκκρεµεί αµέσως µετά ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής
Λύσης, κ. Σαράκης. 

Κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Δεν

θα αργήσω. Θέλω να κάνω µια πολύ µικρή ανακοίνωση κι ένα
ερώτηµα προς τον κύριο Υπουργό µετά. 

Θα ήθελα, στο κάλεσµα που έκανε ο κ. Νατσιός για ονοµαστική
ψηφοφορία –γιατί κάποιοι άλλοι κάποτε έλεγαν ότι καλούµε όλα
τα κόµµατα πλην των Λακεδαιµονίων- εφόσον κάλεσε όλα τα κόµ-
µατα και τους Σπαρτιάτες να πω ότι θα σταθούµε στο πλάι τους.
Και επιτέλους όλοι µας εδώ µέσα πρέπει να ξεχωρίσουµε τις θέ-
σεις µας και όχι άλλα να λέµε και άλλα να ψηφίζουµε. Όµως ο
καθένας θα πάρει αυτό που του αναλογεί. 

Όσον αφορά ένα ερώτηµα για τον κύριο Υπουργό. Θα ανα-
φερθώ στο άρθρο 4 «Σκοπούς και Αρµοδιότητες». Κύριε Υπουρ-
γέ, ο σκοπός της αρχής είναι η οργάνωση, ο συντονισµός και η
εφαρµογή και ο έλεγχος ενός ολοκληρωµένου πλαισίου στρατη-
γικών µέτρων και δράσεων για την επίτευξη υψηλού επιπέδου κυ-
βερνοασφάλειας στη χώρα σε επίπεδο πρόληψης, προστασίας,
αποτροπής εντοπισµού, αντιµετώπισης, αποκατάστασης και ανά-
καµψης από κυβερνοεπιθέσεις. 

Μεταξύ των επιµέρους σκοπών είναι οι εξής: Παρακολουθεί το
συνολικό επίπεδο ασφαλείας του κυβερνοχώρου στη χώρα και
προλαµβάνει, προστατεύει, συντονίζει και συµβάλλει στην αντι-
µετώπιση απειλών και κυβερνοεπιθέσεων καθώς και στη διαχεί-
ριση περιστατικών ασφαλείας, µεταξύ άλλων µε τη λειτουργία
του ενοποιηµένου SOC, του εθνικού δικτύου και της οµάδας από-
κλισης συµβάντων στον κυβερνοχώρο, σε συνεργασία µε τις συ-
ναρµόδιες για την κυβερνοασφάλεια αρχές σε εθνικό, ενωσιακό
και διεθνές επίπεδο για την επίτευξη των εθνικών στόχων κ.λπ.. 

Λοιπόν, σας ερωτώ: Στο άρθρο 4 στο πλήθος υποάρθρων, που
έχουν ενταχθεί στο σχέδιο νόµου, σε ποιους αναφέρεστε; Ποιες
κυβερνοεπιθέσεις θα εντοπίζει και θα αποτρέπει η Εθνική Αρχή
Κυβερνοασφάλειας; Μιλάτε για τον τελικό χρήστη, δηλαδή τον
Έλληνα πολίτη, ή για δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς που δέ-
χονται διαδικτυακές επιθέσεις; Αν µιλάτε γενικά και αόριστα για
όλους τότε καταργείται ντε φάκτο η ελευθερία της πληροφορίας
στο διαδίκτυο καθώς και τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών,
αφού ένας σερίφης του διαδικτύου θα παρακολουθεί κάθε τους
κίνηση και κάθε στιγµή. 

Πείτε µας, µε ποιον τρόπο θα συνδράµει η ανεξάρτητη αυτή
αρχή στην καταπολέµηση της παιδικής πορνογραφίας στο δια-
δίκτυο, στην εκµετάλλευση ανθρώπων µε αναπηρία και στις ηλε-
κτρονικές απάτες; Θα υπάρχει συνεργασία µε τη δίωξη ηλεκτρο-
νικού εγκλήµατος και αν ναι µε ποιον τρόπο; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα δοθεί απάντηση

µετά.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκυλακάκης για την τοποθέτηση επί της τρο-

πολογίας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα κάνω µια πολύ σύντοµη τοποθέτηση. Νοµίζω είναι µια τρο-

πολογία που θα ψηφιστεί από το Σώµα µε ευρεία πλειοψηφία. 
Καταργείται η ειδική εισφορά ανά θερµική µεγαβατώρα υπέρ

του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης από τις εταιρείες ηλεκτρο-
παραγωγής. Αυτή ήταν µια εισφορά που βάλαµε στη διάρκεια
της κρίσης, όταν το φυσικό αέριο ήταν σε τρελές τιµές, για να
εξασφαλίσουµε πόρους για τις επιδοτήσεις που χρειαζόταν τότε
το σύστηµα και όλοι οι πολίτες. Αυτή η εισφορά µε την πτώση
των τιµών του αερίου και την αποκατάσταση της ασφάλειας -διότι
πλέον έχουµε και το FSRU της Αλεξανδρούπολης να ξεκινά να
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λειτουργεί- έχουµε πλήρη ασφάλεια σε θέµατα προµήθειας φυ-
σικού αερίου. Δεν είναι πια αναγκαία. 

Από δηµοσιονοµικής πλευράς σήµερα είναι περίπου ίσα βάρκα
ίσα νερά. Γιατί; Γιατί να εµποδίσουµε µε αυτή τη διάταξη τις εξα-
γωγές ηλεκτρικής ενέργειας από τα εργοστάσια φυσικού αερίου,
που όταν εξάγονται δηµιουργούν δικαιώµατα ρύπων, τα οποία ει-
σπράττει στη µεγάλη τους πλειοψηφία η ελληνική πολιτεία; 

Συνεπώς, αυτά που εισπράττουµε τώρα που έπεσαν οι τιµές
του φυσικού αερίου, είναι περίπου αντίστοιχα µε αυτά που χά-
νουµε από τα δικαιώµατα ρύπων οπότε δεν έχει πια πρακτικό
λόγο ύπαρξης. Συνεπώς την καταργούµε και –πώς το λέγαµε;-
εις άλλα µε υγεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τριαντόπουλε,

έχετε τον λόγο επί της τροπολογίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης

και Πολιτικής Προστασίας εισάγει δυο διατάξεις στην τροπολο-
γία, τα άρθρα 2 και 3. Πρόκειται για δύο σχήµατα στήριξης µε
άµεση υλοποίηση στη Θεσσαλία αλλά και σε άλλες περιοχές που
έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές. 

Το ένα είναι το σχήµα ενίσχυσης µέσα από τη µορφή της
άυλης ψηφιακής κάρτας, ένα σχήµα σε στενότατη συνεργασία
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και τον ΕΔΥΤΕ για τη
στήριξη περιοχών µε τουριστική δραστηριότητα οι οποίες έχουν
πληγεί από φυσικές καταστροφές. Πρόκειται για µια κάρτα µε
συγκεκριµένο ποσό για συγκεκριµένη περιοχή, προς συγκεκρι-
µένους κλάδους και για συγκεκριµένες στοχευµένες περιόδους
σε περιοχές όπου η αρωγή του κράτους είναι αναγκαία µετά από
µία φυσική καταστροφή. 

Μέχρι τώρα το σχήµα αυτό έχει υλοποιηθεί σε ορισµένες πε-
ριοχές, στη Σάµο και για δύο περιόδους στην βόρεια Εύβοια.
Πρόκειται για το Samos Pass, όπως και για το North Evia Pass.
Ενώ σε συνέχεια της σηµερινής διάταξης, πάντα σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θα έχουµε το
Thessaly Pass, το Evros Pass, αλλά και σε όποια περιοχή κριθεί
αναγκαία τέτοιου είδους στήριξη. 

Το δεύτερο σχήµα αφορά την ενίσχυση προς επιχειρήσεις
αλλά και αγροτικές εκµεταλλεύσεις µε οικονοµικές απώλειες σε
περιοχές που επλήγησαν από φυσικές καταστροφές, απώλειες
τόσο άµεσες όσο όµως και έµµεσες. Και ειδικά αφορά οικονοµι-
κές απώλειες πέραν αυτών µε βραχυπρόθεσµο ορίζοντα, αλλά
και αυτών µε µεσοπρόθεσµο ορίζοντα, δηλαδή στήριξη για τις
απώλειες σε επιχειρήσεις, σε αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Και φυσικά όταν µιλάµε για αγροτικές εκµεταλλεύσεις είναι
ακόµη ένα µέτρο το οποίο θα υλοποιηθεί στη Θεσσαλία, σε περι-
πτώσεις δηλαδή όπου οι απώλειες δεν είναι µόνο ετήσιες αλλά
είναι και µεσοπρόθεσµες, όπως σας ανέφερα. Μια ενίσχυση ου-
σιαστική που θα σχετίζεται και µε το εισόδηµα των πληγέντων.
Έχουµε ενισχύσεις, λοιπόν, προς τους αγρότες αλλά και προς
τις επιχειρήσεις µετά από εισήγηση της Κυβερνητικής Επιτροπής
Κρατικής Αρωγής. 

Ένα σχήµα που επί του παρόντος θα αφορά την επόµενη πε-
ρίοδο τη Θεσσαλία αλλά και άλλες περιοχές, όπως η περιοχή της
Δαδιάς στον Έβρο. Και όταν αναφέροµαι στη Θεσσαλία αναφέ-
ροµαι στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις στις παρακάρλιες περιο-
χές, σε επιχειρήσεις σε περιοχές όπου έχουν τουριστική δρα-
στηριότητα και έχουν πληγεί και σε επιχειρήσεις σε περιοχές και
κλάδους όπου αποδεδειγµένα έχουν απώλεια λόγω της φυσικής
καταστροφής. 

Πρόκειται για σχήµατα τα οποία έχουµε ανακοινώσει, τα θε-
σµοθετούµε και προχωράµε άµεσα στην υλοποίησή τους για να
στηρίξουµε στις περιοχές αυτές επιχειρήσεις, αγρότες και κτη-
νοτρόφους. Και συνεχίζουµε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, χωρίς να µειώνουµε ρυθµούς. Αντιθέτως συνεχίζουµε εντα-
τικά σ’ ένα πλαίσιο στενής συνεργασίας µε όλους σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, κ. Παύλος Σαράκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, εισάγετε ένα νοµοσχέδιο
που έχει ως κύριο αντικείµενο την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας. Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το νο-
µοσχέδιο, σκοπός της αρχής είναι η αποτελεσµατική πρόληψη
και η διαχείριση κυβερνοεπιθέσεων, η ανάπτυξη και η θωράκιση
του οικοσυστήµατος κυβερνοασφάλειας στην Ελλάδα. 

Αποδεχόµαστε ότι είναι αναγκαία η ενίσχυση του Εθνικού Συ-
στήµατος Διακυβέρνησης της Δηµόσιας Πολιτικής Κυβερνοα-
σφάλειας. Εξάλλου ποιος µπορεί να διαφωνήσει; Το ζητούµενο,
όµως, είναι αν το προτεινόµενο νοµοσχέδιο κάνει πράξη την ενί-
σχυση της κυβερνοασφάλειας, αν καταφέρνει δηλαδή, πραγµα-
τικά, να θωρακίσει τα σχετικά συστήµατα, τις υποδοµές και τις
υπηρεσίες αλλά και τις παροχές ή αν πρόκειται για τη συγκρό-
τηση ενός ακόµη κρατικού µηχανισµού εποπτείας και ελέγχου
των πολιτών που εκφράζουν ή υποστηρίζουν απόψεις και θέσεις
που αντίκεινται στην πολιτική ορθότητα της νέας τάξης πραγµά-
των. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι πραγµατικότητα ότι κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας και εντεύθεν σηµειώθηκε µια αλµατώδης αύξηση
στη χρήση νέων τεχνολογιών τόσο στον δηµόσιο τοµέα όσο και
στον ιδιωτικό. Η χρήση του διαδικτύου αυξήθηκε κατακόρυφα.
Ψηφιακές υπηρεσίες και εφαρµογές εµφανίστηκαν και αναπτύ-
χθηκαν µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα µε πολλούς κατανα-
λωτές να στρέφονται σε αγορές από το διαδίκτυο κάνοντας
χρήση των διαφόρων εφαρµογών. 

Αλλά και ο δηµόσιος τοµέας κλήθηκε να αντιµετωπίσει πολλές
προκλήσεις και απαιτήσεις και είναι γεγονός ότι δεν κατάφερε
να αντεπεξέλθει σε πολλές από αυτές όπως όφειλε. Πολλές υπη-
ρεσίες έκλεισαν ή λειτούργησαν υποτυπωδώς ενώ πολλοί υπάλ-
ληλοι κλήθηκαν να εργαστούν µε τηλεργασία, χωρίς να υπάρχει
εκείνη τη στιγµή το αντίστοιχο θεσµικό πλαίσιο. Διαµορφώθηκε
έτσι εκ των πραγµάτων ένα ψηφιακό περιβάλλον, µια ψηφιακή
αγορά χωρίς όµως να υπάρχουν οι κατάλληλες δικλίδες ασφα-
λείας για χρήση όλων αυτών των νέων τεχνολογιών. Και, βέβαια,
στο περιβάλλον αυτό πρέπει να επισηµανθεί πόσο σηµαντικό
θέµα είναι η ασφάλεια αλλά και η προστασία των δεδοµένων, των
προσωπικών δεδοµένων των πολιτών. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το σύγχρονο τεχνολογικό περιβάλλον
αναδείχθηκαν σηµαντικά προβλήµατα, ζητήµατα, κενά και αδυ-
ναµίες ως προς το επίπεδο κυβερνοασφάλειας, και αυτό είναι
κάτι που και εσείς οµολογείτε στην αιτιολογική έκθεση του νοµο-
σχεδίου. 

Στο πλαίσιο αυτά, λοιπόν, µιλάµε για κάτι περισσότερο από ψη-
φιακό περιβάλλον. Μιλάµε για τον κυβερνοχώρο, µιλάµε για έναν
περίπλοκο ψηφιακό κόσµο µε τον οποίο συνδέονται και διασυν-
δέονται υπηρεσίες, συστήµατα, υπολογιστές, άνθρωποι, δεδο-
µένα και πληροφορίες. 

Με την εµφάνιση, όµως, του κυβερνοχώρου έκαναν την εµφά-
νισή τους και τα κυβερνοεγκλήµατα, οι κυβερνοεπιθέσεις, εκµε-
ταλλευόµενα τα ίδια συστήµατα, τα κενά ασφαλείας των συ-
στηµάτων. Θα θυµίσω χαρακτηριστικά τις κυβερνοεπιθέσεις που
δέχθηκαν ακόµα και ευαίσθητα Υπουργεία για την εθνική µας
άµυνα, καθώς και τα τραπεζικά ιδρύµατα, αλλά όµως ακόµα και
η Τράπεζα Θεµάτων τον περασµένο Μάιο για τις εξετάσεις δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης. Δεν θα ξεχάσουµε την κυβερνοεπί-
θεση στα ΕΛΤΑ, αλλά ακόµα και στο Εθνικό Σύστηµα Διαχείρισης
του Φυσικού Αερίου. 

Στις επιθέσεις αυτές, όπως όλοι γνωρίζουµε, γίνεται χρήση της
τεχνητής νοηµοσύνης, µε τους κυβερνοεγκληµατίες να χρησιµο-
ποιούν πολλές φορές κλειδιά κρυπτογράφησης, εκβιάζοντας ορ-
γανισµούς, επιχειρήσεις, ζητώντας λύτρα, αλλά ακόµη και κράτη,
µε στόχο να αποσταθεροποιήσουν, είτε την οικονοµία είτε, αν θέ-
λετε, να διαρρήξουν την εθνική τους ασφάλεια. 

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, τη σοβαρότητα αυτών των κυβερνο-
εγκληµάτων το ότι δεν έχουν στεγανά, αλλά και τον µεγάλο κίν-
δυνο που υπάρχει για τις υποδοµές των δικτύων της πατρίδας
µας και, βέβαια, τον κίνδυνο για τη διαρροή ευαίσθητων δεδοµέ-
νων των κρατικών υποδοµών εθνικής ασφάλειας, πέρα από τα
προσωπικά δεδοµένα των πολιτών.

Αναφορικά µε τους πολίτες, αυξάνονται οι επιθέσεις εναντίον
τους σε ατοµικό επίπεδο και δεν είναι λίγες οι φορές που πέ-
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φτουν θύµατα ψηφιακής απάτης µε ιδιαίτερα µεγάλη οικονοµική
ζηµία για εκείνους.

Αναφέρω χαρακτηριστικά διάφορους τύπους απάτης, όπως
είναι το περιβόητο phishing µε το γραπτό µήνυµα που αποστέλ-
λεται στους πολίτες, είτε µε το vishing όπου καλούνται οι πολίτες
να αποκαλύψουν προσωπικές πληροφορίες και τραπεζικά στοι-
χεία µέσω του τηλεφώνου, προκειµένου οι απατεώνες να απο-
σπάσουν τα στοιχεία τους και να τα χρησιµοποιήσουν για την
υφαρπαγή των καταθέσεών τους σε διάφορους τραπεζικούς
λογαριασµούς. 

Mε τη χρήση κακόβουλων λογισµικών εξελίσσονται µορφές κυ-
βερνοεγκληµάτων τα οποία συνεχώς αυξάνονται σε ρυθµό, σε
είδος και τρόπο εκτέλεσης. Έχουµε, λοιπόν, την κυβερνοεκ-
βίαση, την κυβερνοκατασκοπεία, την κρυπτοπειρατεία, τον πα-
ράνοµο διαδικτυακό τζόγο, την παραγωγή ή κατοχή ηλεκτρο-
νικού υλικού παιδικής πορνογραφίας, µε τον κατάλογο δυστυχώς
να µην έχει ένα τέλος. Αντιλαµβανόµαστε όλοι τη µεγάλη ζηµιά
που µπορούν να προκαλέσουν αυτά τα κυβερνοεγκλήµατα. 

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το πα-
γκόσµιο ετήσιο κόστος του κυβερνοεγκλήµατος προσεγγίζει το
δυσθεώρητο ποσό των πεντέµισι τρισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Τι φέρνετε, όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο; Το ερώτηµα και το
ζητούµενο είναι: Θωρακίζετε µε το παρόν νοµοσχέδιο τις υποδο-
µές της χώρας; Ποια είναι η τοµή που κάνετε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο; Ποιες είναι οι αποτελεσµατικές πρακτικές που εισάγονται
και µε ποιους θα τις υλοποιήσετε; 

Δεν χρειάζεται να επισηµάνω ότι ο τοµέας αυτός έχει να κάνει
και συνδέεται µε τα ιδιαίτερα και ευαίσθητα ζητήµατα της εθνικής
ασφάλειας. Προσεγγίζετε το ζήτηµα της κυβερνοασφάλειας πε-
ρισσότερο µε θεωρητικές προσεγγίσεις και µε διάφορα ευχολό-
για, χωρίς να µπορούν να προσφέρουν τίποτα, χωρίς να µπορούν
να αντιµετωπίσουν ουσιαστικά και αποτελεσµατικά αυτές τις κυ-
βερνοεπιθέσεις οι οποίες εξελίσσονται, και µάλιστα όταν γνωρί-
ζουµε ότι στις µυστικές υπηρεσίες εχθρικών χωρών εντάσσονται
τέτοιοι ιδιαίτεροι τοµείς οι οποίοι αναπτύσσουν τέτοια συστήµατα
ακριβώς για να βάλλουν εναντίον των ευαίσθητων υποδοµών για
την εθνική µας ασφάλεια. 

Και µη µας πείτε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ και αξιότιµοι κύριοι
της Κυβέρνησης, ότι αναβαθµίζετε το επίπεδο κυβερνοασφά-
λειας µε τη σύσταση αυτής της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας. Η αρχή αυτή εξάλλου υπήρχε διακριτά και νοµοθετικά σε
επίπεδο Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Προηγήθηκαν οι νόµοι 4577/2018,
4961/2022 και 5002/2022 που προέβλεπαν τις σχετικές διαδικα-
σίες για την κατοχύρωση και τη θωράκιση των συστηµάτων
ασφαλείας. Τώρα µόλις το 2024, ξανά µε ένα καινούργιο νοµο-
σχέδιο εισάγετε και συγκροτείτε την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας υπό µορφή ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, κάτι
ανάµεσα σε µια ανεξάρτητη αρχή και στον δηµόσιο τοµέα, κάτι
που από µόνο του προκαλεί σύγχυση αλλά και προβλήµατα. 

Αλήθεια, αναρωτιόµαστε: Θωρακίζονται περισσότερο οι κρίσι-
µες υποδοµές από τις κακόβουλες επιθέσεις µε την ύπαρξη ενός
διοικητή και δύο υποδιοικητών της αρχής, αλλά και µε τη στελέ-
χωση ενός προσωπικού του οποίου δεν κατοχυρώνεται η ουσια-
στική αξιολόγηση µε κριτήρια αντικειµενικά και αξιοκρατικά, όταν
δεν υπάρχει ένα σύστηµα διακρίβωσης των δεξιοτήτων τους;
Διότι εδώ δεν πρόκειται κάποιος να προσλαµβάνεται µόνο γιατί
ακριβώς ανήκει στο φιλικό σας περιβάλλον, αλλά είναι αναγκαία
προϋπόθεση να έχει ιδιαίτερες δεξιότητες για να µπορέσει να
αντιµετωπίσει πρόσωπα και συστήµατα τα οποία πέρα από την
δική τους ευφυία και ικανότητα συµπράττουν µε την τεχνητή νοη-
µοσύνη. Οι διορισµοί, τα συστήµατα προσλήψεων και διορισµών
του διοικητή ή του υποδιοικητή αλλά και του προσωπικού γίνο-
νται πάντοτε µε γνώµονα -αν θέλετε- το πελατειακό κράτος, κάτι
το οποίο πραγµατικά δεν κατοχυρώνει τη δυναµική και την απο-
τελεσµατικότητα που θα πρέπει να έχει η συγκεκριµένη αρχή. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο δεν γίνεται λόγος για τον έλεγχο και για
τη λογοδοσία για ζητήµατα που είναι αναγκαία και απαραίτητα,
ειδικά αν συνεκτιµηθεί ότι η αρχή εντάσσεται στους τεχνολογι-
κούς φορείς του ν.4310/2014, αλλά και ότι ως διάδοχος της αντί-
στοιχης γενικής διεύθυνσης του Υπουργείου µετέχει σε συγχρη-

µατοδοτούµενα έργα ευρωπαϊκών προγραµµάτων µεγάλης
αξίας.

Τα όσα προβλέπετε στο παρόν νοµοσχέδιο για την Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας φαίνεται ότι προκαλούν περισσότερη
γραφειοκρατία µε περισσότερα πρόσωπα από διάφορες υπηρε-
σίες και φορείς, µε διάφορες αρµοδιότητες. Την ίδια στιγµή, σο-
βαρά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε βασικές λειτουργίες της
αρχής παραπέµπονται σε µια δευτερογενή νοµοθεσία. 

Εξάλλου και µόνο το γεγονός ότι τροποποιείτε τον νόµο που
ψηφίσατε το 2022, προσθέτοντας την επιτροπή συντονισµού για
θέµατα κυβερνοασφάλειας και µάλιστα στη θέση του προέδρου
τον προϊστάµενο του Γραφείου Συµβούλου Εθνικής Ασφαλείας
της Γενικής Γραµµατείας του Πρωθυπουργού, αποδεικνύει ότι το
επιτελικό κράτος εγκαθίσταται παντού ελέγχοντας και εξουσιά-
ζοντας κρίσιµους τοµείς του δηµοσίου τοµέα.

Θα πρέπει σε αυτή εδώ την περίπτωση να σας υπενθυµίσω ότι
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο έχει θέσει την χώρα µας υπό επιτήρηση
για το κράτος δικαίου και είναι πρόσφατο, µόλις χθες, το ψήφι-
σµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που, πραγµατικά, καταδικάζει
τη χώρα µας, και απειλείται η πατρίδα µας από οικονοµικές κυ-
ρώσεις για τις παραβάσεις του κράτους δικαίου. Αναφέροµαι ιδι-
αίτερα στην παραβίαση του απορρήτου των επικοινωνιών µε το
κατασκοπευτικό λογισµικό «Predator» όπου εµπλέκονταν κρατικοί
αξιωµατούχοι και ιδιώτες, θέτοντας σε κίνδυνο την ασφάλεια των
ιδιωτών πολιτών αλλά και αυτή, όµως, της εθνικής ασφάλειας. 

Ένα ψήφισµα το οποίο όπως είπε και ο Πρόεδρός µας στην
σηµερινή του οµιλία ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής, η Ελ-
ληνική Λύση δεν το υιοθέτησε παρ’ όλο που συµφωνεί ότι υπάρ-
χουν σοβαρά ζητήµατα παραβίασης του κράτους δικαίου στην
πατρίδα µας αλλά και της ελευθερίας του Τύπου. Εµπεριέχει,
όµως, και άλλα θέµατα τα οποία πλήττουν το κύρος της πατρίδας
µας και εµείς ως Ελληνική Λύση βάζουµε πάντοτε πρώτιστο το
συµφέρον, το εθνικό συµφέρον, και έπειτα, αν θέλετε, το µικρο-
κοµµατικό συµφέρον. Αλλά, όµως, όπως προείπαµε, επειδή ακρι-
βώς θεωρούµε ότι και αυτόν τον κρατικό µηχανισµό θα τον
χρησιµοποιήσετε για να πλήξετε το κράτος δικαίου, θα το κατα-
ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σε ό, τι αφορά κάποιες τροποποιήσεις γιατί εισήλθαν στην πα-
ρούσα συνεδρίαση της Βουλής, ακούσαµε τον Υπουργό, τον κ.
Μπρατάκο, ο οποίος είπε το εξής: «Να θυµίσω στο Σώµα ότι η
σηµερινή Κυβέρνηση προσπάθησε να απαλλάξει την ΕΥΠ από
πρόσωπα τα οποία είχαν ιδιαίτερη εµπειρία, ιδιαίτερες δεξιότη-
τες, µετατάσσοντας αυτούς στην Ελληνική Αστυνοµία». Ήθελε
να πετύχει τον απόλυτο έλεγχο στο προσωπικό και το πέτυχε
αυτό µε µία διάταξη και τους απέσπασε στην Ελληνική Αστυνοµία
στερώντας την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών από στελέχη τα
οποία είχαν ιδιαίτερες ικανότητες. Κάποια από αυτά προσέφυγαν
στη διοικητική δικαιοσύνη και ήρθε η διοικητική δικαιοσύνη και
τους δικαίωσε, και αντί η Κυβέρνηση να επαναφέρει στο Σώµα
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών τα συγκεκριµένα πρό-
σωπα, καταθέτει µία τροποποίηση για να συνεχίσει, ακριβώς, να
θωρακίσει όχι το δίκαιο αλλά να θωρακίσει τα στεγανά που έχει
δηµιουργήσει µέσα στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών µε απο-
κλειστικά δικά της πρόσωπα για να µπορέσει να την χειραγωγεί
και να την κατευθύνει όχι για να υπηρετεί την εθνική ασφάλεια
αλλά, δυστυχώς, για να εξυπηρετεί διάφορες σκοπιµότητες. 

Σε ό,τι αφορά την κατάργηση της εισφοράς για το αέριο που
µόλις πριν από λίγο ακούσαµε από τον Υπουργό, τον κ. Σκυλα-
κάκη, εάν αυτή η τροποποίηση, αν αυτή η κατάργηση της εισφο-
ράς συµβάλλει στη µείωση του κόστους για τον καταναλωτή το
βλέπουµε θετικά. Αν, όµως, είναι η µείωση κόστους για τους πα-
ρόχους της ενέργειας, τότε ακριβώς επιφυλασσόµαστε και θα το
µελετήσουµε και θα εκφράσουµε την άποψη µας στην ψηφοφο-
ρία. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε
µου να αναφερθώ και στο ζήτηµα της πρότασης της Ελληνικής
Λύσης που καταθέσαµε χωρίς να τιτλοφορείται η πρόταση µας
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα Ελληνικής Λύσης, σχετικά µε τη διε-
ξαγωγή ονοµαστικής ψηφοφορίας. Χαιρόµαστε γιατί ακόµα και
αν κάποιοι συνάδελφοι δεν υπογράφουν το κείµενο το δικό µας
αλλά υιοθετούν, όµως, την πρότασή µας για να προχωρήσει το
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Σώµα σε ονοµαστική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης για τα οµόφυλα ζευγάρια και την υιοθεσία αυτών, για εµάς
είναι µία νίκη. 

Η Ελληνική Λύση θα κάνει τα πάντα, θα δίνει κάθε µέρα τον
αγώνα της στο Κοινοβούλιο και εκτός του Κοινοβουλίου για να
υπερασπιστεί τα ιδεώδη της. Για εµάς η πατρίδα, η Ελλάδα, η
ορθοδοξία και η οικογένεια είναι πάνω από όλα και είναι ζητή-
µατα θεµελιώδη για την ιδεολογία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και να ξεκινήσουµε τη
λίστα των οµιλητών. 

Ο πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Παναγής Καππάτος Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εποχή µας δια-

κρίνεται από τη ραγδαία εξέλιξη της τεχνολογίας και των επικοι-
νωνιών που έχει δηµιουργήσει νέους τύπους προκλήσεων στον
τοµέα της ασφάλειας και της ειρήνης. Ο δυτικός πόλεµος ανα-
δεικνύεται ως µια από τις πιο επικίνδυνες και δύσκολες µορφές
προκλήσεων που αντιµετωπίζει η διεθνής κοινότητα. Στον υβρι-
δικό πόλεµο οι επιθέσεις δεν περιορίζονται µόνο στον στρατιω-
τικό τοµέα αλλά εκδηλώνονται σε πολλαπλά µέτωπα όπως οι
πληροφοριακές επιθέσεις, η διασπορά ψευδών πληροφοριών, η
οικονοµική πίεση και η ψυχολογική επιρροή. 

Αυτός ο τύπος πολέµου απαιτεί από εµάς να είµαστε ενήµεροι,
ετοιµοπόλεµοι και αποφασισµένοι να αντιµετωπίσουµε τις νέες
αυτές προκλήσεις µε αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικό-
τητα. Ένας τύπος πολέµου που είναι σύγχρονος και συχνά σχε-
τίζεται µε τις δραστηριότητες που διεξάγονται στον ψηφιακό
χώρο µε κυβερνοεπιθέσεις για παράδειγµα, προκειµένου να δια-
κοπεί ή να διαφθαρεί η λειτουργία κρίσιµων υποδοµών ή να προ-
καλέσει σύγχυση και ανασφάλεια µε διάδοση ψευδών πληρο-
φοριών που σκοπό έχουν να επηρεαστεί η δηµόσια γνώµη ή να
προκαλείται σύγχυση. 

Έτσι βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε ένα δίληµµα ασφαλείας το
οποίο καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε µέσω της κυβερνοασφά-
λειας, δηλαδή, µε ένα συνεκτικό πλαίσιο µέτρων, πολιτικών και
τεχνικών πρακτικών που αποσκοπούν στην προστασία των ψη-
φιακών συστηµάτων, δεδοµένων και υποδοµών από κυβερνοεπι-
θέσεις. Αυτό περιλαµβάνει την προστασία από κακόβουλο
λογισµικό, χάκερς, κυβερνοεγκληµατίες και άλλες απειλές στον
κυβερνοχώρο. Η κυβερνοασφάλεια είναι κρίσιµη για την προστα-
σία των πληροφοριών και τη διατήρηση της ασφάλειας των δι-
κτύων και συσκευών σε έναν όλο και πιο ψηφιακό κόσµο. 

Προχωράµε, λοιπόν, µε το παρόν σχέδιο νόµου που προτείνει
το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και προβλέπει τη σύ-
σταση ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την ονοµα-
σία Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, η οποία αποσκοπεί στην
οργάνωση, εφαρµογή και διαχείριση ενός ολοκληρωµένου πλαι-
σίου για την επίτευξη προηγµένης ασφάλειας δικτύων και πλη-
ροφοριακών συστηµάτων στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. Η
αρχή θα εποπτεύεται από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και θα είναι το ενιαίο λειτουργικό όργανο που θα συντονίζει
την εφαρµογή της εθνικής στρατηγικής για την ασφάλεια στον
κυβερνοχώρο. 

Κύρια αποστολή της αρχής είναι η αποτελεσµατική πρόληψη
και διαχείριση των κυβερνοεπιθέσεων και η ανάπτυξη του οικο-
συστήµατος της κυβερνοασφάλειας στην Ελλάδα. Ανάλογα πα-
ραδείγµατα εθνικών αρχών κυβερνοασφάλειας, συναντάµε
στους εξαιρετικά προηγµένους αµυντικά νατοϊκούς συµµάχους
µας, όπως το Εθνικό Κέντρο Κυβερνοασφάλειας στο Ηνωµένο
Βασίλειο, ο Οργανισµός Κυβερνοασφάλειας και Ασφάλειας Υπο-
δοµών και η Εθνική Υπηρεσία Ασφάλειας στις Ηνωµένες Πολι-
τείες αλλά και η Εθνική Υπηρεσία για την Ασφάλεια Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων στη Γαλλία. 

Πέραν των άλλων, η νέα αυτή δοµή εξυπηρετεί µια σειρά από
στόχους όπως είναι η ενίσχυση των δυνατοτήτων του εποπτικού
και επιχειρησιακού ρόλου της αρχής εν όψει και της εφαρµογής
της οδηγίας 2022/2555, η οποία θα αυξήσει κατακόρυφα τον
αριθµό των εποπτευόµενων φορέων αλλά και σύνθετων ενωσια-

κών υποχρεώσεων όπως η λειτουργία Αρχής Πιστοποίησης και
Κέντρου Συντονισµού για Κυβερνοασφάλεια. 

Ακόµη διασφαλίζεται η εµπιστοσύνη των πολιτών και των επι-
χειρήσεων στις ψηφιακές υπηρεσίες, στο πλαίσιο του ψηφιακού
µετασχηµατισµού της χώρας µε την κυβερνοασφάλεια, δηλαδή,
την ασφάλεια όλων των στοιχείων που συνθέτουν τον κυβερνο-
χώρο να αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή µιας σειράς
συνταγµατικά κατοχυρωµένων ατοµικών δικαιωµάτων όπως είναι
το δικαίωµα προστασίας του ιδιωτικού βίου στο άρθρο 9 του Συ-
ντάγµατος, το δικαίωµα της ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπι-
κότητας άρθρο 5 του Συντάγµατος, το δικαίωµα της συµµετοχής
στην Κοινωνία της Πληροφορίας άρθρο 5 παράγραφος 1 του Συ-
ντάγµατος και, βεβαίως, το δικαίωµα προστασίας δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα άρθρο 9 του Συντάγµατος. 

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας σαφώς ως όφειλε θα δια-
συνδέεται µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα, καθώς τροποποιώντας
το υφιστάµενο πλαίσιο ανοίγεται πλέον µία οδός συνεργασίας
προκειµένου να ενισχυθεί η ανάπτυξη του τοµέα της κυβερνοα-
σφάλειας µέσω της έρευνας. Επί της ουσίας εξορθολογίζεται το
πλαίσιο λειτουργίας της αρχής όχι µόνο για τη συνεργασία µε
την ακαδηµαϊκή κοινότητα αλλά και για τη συνεργασία µε όλες
τις αρµόδιες αρχές, την κατανοµή των αρµοδιοτήτων, την εξω-
στρέφεια, τις επενδύσεις και το πλαίσιο λήψης αποφάσεων. 

Είναι σηµαντικό να σηµειωθεί ότι προκειµένου το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης να φτάσει στην τελική µορφή του, του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου νοµοθετικού πλαισίου, έλαβε χώρα
εκτενής διαβούλευση µε τις αρµόδιες υπηρεσίες για την εθνική
ασφάλεια, την άµυνα, τη δηµόσια τάξη στην πατρίδα µας όπως
η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, το Γενικό Επιτελείο Εθνικής
Άµυνας και η Ελληνική Αστυνοµία.

Όλες οι παραπάνω υπηρεσίες υποστήριξαν οµόφωνα την ανά-
γκη υλοποίησης του εγχειρήµατος και συµφώνησαν ως προς την
αποστολή, τις αρµοδιότητες και τη συνεργασία των φορέων. 

Συν τοις άλλοις µε το παρόν νοµοσχέδιο επιταχύνεται και η δια-
δικασία ψηφιοποίησης του αρχείου των καταργηθέντων υποθη-
κοφυλακείων µέσω µεταφοράς σε κέντρα ψηφιοποίησης και
αποκοπής των ραχών των τόµων, ώστε η διαδικασία σάρωσης να
καθίσταται πιο αποτελεσµατική. 

Επιτρέψτε µου σ’ αυτό το σηµείο να αναφερθώ και στη ρύθ-
µιση που εισάγεται µε τροπολογία για την ύπαρξη ψηφιακής κάρ-
τας, προκειµένου να στηριχθούν οι περιοχές που πλήττονται από
φυσικές καταστροφές. Συγκεκριµένα σε περιοχές που επλήγη-
σαν από φυσικές καταστροφές θα µπορεί να παρέχεται οικονο-
µική διευκόλυνση από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης σε ενήλικα φυσικά πρόσωπα προς το
σκοπό ενίσχυσης της δραστηριότητας συγκεκριµένων τοµέων
της οικονοµίας κατόπιν εισήγησης της Κυβερνητικής Επιτροπής
Κρατικής Αρωγής. Για το σκοπό αυτό η οικονοµική διευκόλυνση
θα πιστώνεται µέσω του gov.gr προς τους δικαιούχους µέσω ψη-
φιακής χρεωστικής κάρτας που θα εκδίδεται ειδικά για τον σκοπό
αυτό από πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό. Είναι
µια εξαιρετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης η οποία παρέχει
την αναγκαία στήριξη στις πληττόµενες από την κλιµατική κρίση
περιοχές µέσω οικονοµικής βοήθειας, η οποία θα είναι αφορο-
λόγητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του δηµοσίου ή
τρίτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε
να ψηφίσουµε αποτελεί ένα βήµα ενίσχυσης της έξυπνης ισχύος
του κράτους µας, προκειµένου να προσαρµοστεί και να ανταπο-
κριθεί µε επιτυχία στις σύγχρονες προκλήσεις του διεθνούς συ-
στήµατος αλλά και στις εσωτερικές απειλές που προκύπτουν σε
έναν κόσµο που γίνεται ολοένα πιο ψηφιακός πόσω µάλλον όταν
η Ελλάδα έχει κάνει άλµατα, καθ’ όλη τη διάρκεια της πρωθυ-
πουργίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, µέσω του ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού και της διακυβέρνησης, δηµιουργώντας έτσι ένα
σύγχρονο ψηφιακό κράτος που µειώνει διαρκώς την κακώς νο-
ούµενη γραφειοκρατία και είναι πιο φιλικό προς τους Έλληνες
πολίτες, ενώ ταυτόχρονα θωρακίζεται απέναντι στις νέες απειλές
που εκ των πραγµάτων προκύπτουν λόγω της ψηφιοποίησης,
ανταποκρινόµενο την ίδια στιγµή και στις επιτακτικές ενωσιακές
µας δεσµεύσεις. 
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Σας καλώ, λοιπόν, να στηρίξετε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
για να πετύχουµε τη µέγιστη δυνατή συναίνεση που µας αφορά
όλους τόσο προσωπικά όσο και εθνικά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Ραλλία Χρηστί-
δου. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-

τήσουµε και να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί κατά
τα λεγόµενα των εισηγητών της κυβερνητικής πλειοψηφίας να
αντιµετωπίσει µία εξαιρετικά κρίσιµη πρόκληση για τη χώρα µας
και όχι µόνον και για την Ευρώπη, που αφορά στο πεδίο της κυ-
βερνοασφάλειας, καθώς η διαθεσιµότητα υποδοµών σε µία
εποχή εντατικοποίησης της ανάπτυξης και της χρήσης των ψη-
φιακών συστηµάτων και της τεχνητής νοηµοσύνης αποτελεί ένα
πανευρωπαϊκό ζήτηµα, ένα ζήτηµα όµως που καθιστά οµολογου-
µένως την Ελλάδα έναν από τους πιο αδύναµους κρίκους. 

Δεν θα αναφερθώ στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, στον ν.4577/2018,
µε τον οποίο ενσωµατώθηκε στο Εθνικό Δίκαιο η ευρωπαϊκή οδη-
γία, σχετικά µε τα απαιτούµενα µέτρα για τη διασφάλιση ενός
υψηλού κοινού ευρωπαϊκού επιπέδου ασφάλειας συστηµάτων δι-
κτύων και πληροφοριών. Θα αναφερθώ σε κάτι στο οποίο έτσι
όπως το αισθάνοµαι, αισθάνοµαι ότι το οφείλω. Αισθάνοµαι ότι
οφείλω να διατυπώσω την εξής απλή σκέψη. 

Αλήθεια, έχετε αντιληφθεί το πολιτικό περιβάλλον εντός του
οποίου νοµοθετείτε σήµερα τη σύσταση της Εθνικής Αρχής Κυ-
βερνοασφάλειας; Μόλις εχθές το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κατα-
δίκασε µε σχετικό ψήφισµα την επαναλαµβανόµενη υπονόµευση
του κράτους δικαίου και τη θεσµική κατηφόρα της Κυβέρνησής
σας, καλώντας την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να κάνει πλήρη χρήση
των διαθέσιµων εργαλείων για την αντιµετώπιση παραβιάσεων
των αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης συµπεριλαµβανοµένης της
αξιολόγησης της χρήσης των κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Έχετε αλήθεια αντιληφθεί πως αναφέρει χαρακτηριστικά πως
καταδικάζει την εργαλειοποίηση των απειλών εθνικής ασφάλειας
για την παρακολούθηση πολιτικών αντιπάλων συµπεριλαµβανο-
µένων των Ευρωβουλευτών; Έχετε αντιληφθεί πως ζητά την ενί-
σχυση των δηµοκρατικών εγγυήσεων και των αποτελεσµατικών
ερευνών για να πάψει η ΕΥΠ να βρίσκεται στον άµεσο έλεγχο του
Πρωθυπουργού;

Και τι κάνετε εσείς µε το παρόν νοµοσχέδιο; Προσθέτετε τον
προϊστάµενο του Γραφείου Σύµβουλου Εθνικής Ασφάλειας της
Γενικής Γραµµατείας του Πρωθυπουργού, βάσει του άρθρου 19,
σε εξαµελές όργανο της επιτροπής συντονισµού όπου συµµετέ-
χουν ακόµα ο αρµόδιος εκ µέρους της Κυβέρνησης για την επο-
πτεία της ΕΥΠ και ο διοικητής της ΕΥΠ που υπάγεται στον Πρω-
θυπουργό για να διατηρείτε τον έλεγχο της µισής επιτροπής. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, του σκανδάλου των υποκλοπών µέσω
των νόµιµων επισυνδέσεων και του κακόβουλου λογισµικού «Pre-
dator», η Κυβέρνηση που έχει πληγώσει το κράτος δικαίου και
έχει δηµιουργήσει εκτεταµένο αίσθηµα ψηφιακής ανασφάλειας
στην κοινωνία αυτή η Κυβέρνηση σήµερα µας φέρνει ένα νοµο-
σχέδιο προς συζήτηση και ψήφιση. 

Πριν από λίγες µέρες ήρθε στο φως της δηµοσιότητας µία
ακόµα αποκάλυψη από την έκθεση του Προέδρου της ΑΔΑΕ, σχε-
τικά µε την απόκρυψη από την ΑΔΑΕ συνολικά έξι χιλιάδων επτα-
κοσίων πέντε άρσεων απορρήτου. Και πριν τρεις µέρες έρχεται
εδώ ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ στην ακρόαση των φορέων και σας
επισηµαίνει την αντίρρησή του µε την πρόβλεψη αρµοδιοτήτων
της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας σε ζητήµατα επικοινω-
νιών, θεωρώντας ότι θίγεται η αποκλειστικότητα του ελέγχου του
απορρήτου των επικοινωνιών της ανεξάρτητης αρχής, όπως ορί-
ζει το άρθρο 19 του Συντάγµατος. Και τι κάνετε εσείς γι’ αυτό;
Συνεχίζετε να κινείστε σε σκοτεινούς διαδρόµους.

Στα χρόνια της διακυβέρνησής σας έχουµε σκιές σε οτιδήποτε
αφορά τον τοµέα της κυβερνοασφάλειας. Και για να αντιµετωπί-
σετε αυτή την πραγµατικότητα κάνετε λόγο για αναβάθµιση της
υπηρεσίας σε εθνική αρχή µε ασάφειες και αλληλοκαλύψεις ως

προς τις αρµοδιότητες αυτές καθαυτές και ως προς το εύρος
τους. Γιατί δεν προχωράτε, αφού επικαλείστε διαρκώς την ανε-
ξαρτησία, τη σύσταση ανεξάρτητης αρχής µε συστηµατικό και
δοµηµένο διάλογο µε την επιστηµονική κοινότητα και µε ευρεία
διακοµµατική διαβούλευση;

Το µεταρρυθµιστικό σας προφίλ εξαντλείται στη δηµιουργία
απλώς ενός νέου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου; Είναι
πρόβληµα να υπάρχει µία λειτουργικά ανεξάρτητη αρχή; Ή είναι
απλώς αναγκαιότητα που σηµείωσε και ο υπηρετών γενικός δι-
ευθυντής της κυβερνοασφάλειας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφόσον κάνετε αυτή τη θεσµική
επιλογή της εθνικής αρχής, γιατί περιορίζετε την επιλογή διοι-
κητή και υποδιοικητών σε µια αµιγώς υπουργοκεντρική διαδικα-
σία και δεν εµπλέκετε το ΑΣΕΠ ή έστω δεν αξιοποιείτε τον νόµο
που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε, τον ν.5062/2023 για τη στελέχωση
των δηµόσιων οργανισµών και το βαφτίσατε -όλοι το θυµόµαστε-
ως επανάσταση της αξιοκρατίας; Το γεγονός αυτό αποτελεί ένα
ακόµα δείγµα του τρόπου µε τον οποίο προσεγγίζει τη δηµόσια
διοίκηση. 

Θέλετε µήπως να σας θυµίσουµε τον εκλεκτό του Πρωθυπουρ-
γού για τη διοίκησή της ΕΥΠ που δεν διέθετε καν πτυχίο; Η εθνική
και ευρωπαϊκή επιταγή θωράκισης της κυβερνοασφάλειας δεν
µπορεί να επιτευχθεί µε τα µέσα τα οποία χρησιµοποιείτε. Χρει-
άζεται ανεξαρτησία και σαφείς αρµοδιότητες. Χρειάζεται καταρ-
τισµένο επιστηµονικό προσωπικό και ανοικτός διάλογος µε τους
επιστηµονικούς φορείς και τους ειδικούς νέων τεχνολογιών ανε-
ξάρτητη διοίκηση µε εµπειρία στο πεδίο. Χρειάζεται εξειδικευµέ-
νους νοµικούς σε ζητήµατα κυβερνοασφάλειας και τεχνητής
νοηµοσύνης. Συνοπτικά χρειάζεται ένα ελκυστικό νέο µοντέλο
δηµόσιας διοίκησης.

Σίγουρα, λοιπόν -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε αυτό- δεν θε-
ωρούµε πως κινείστε προς αυτή την κατεύθυνση. 

Ωστόσο, όσο κι αν η πλειονότητα των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης ως πιστοί σας συνοδοιπόροι και όσο τα εγχώρια συµφέρο-
ντα, τα οποία εξυπηρετείτε, επιθυµούν να κρατούν τους Έλληνες
πολίτες δέσµιους σε φυλακές παραίτησης, όσο όλοι αυτοί επιµέ-
νουν και επιµένετε, το δικό µας καθήκον µας υπαγορεύει να εί-
µαστε η φωνή της αφύπνισης, ίσως δυσάρεστη, πιθανόν
ενοχλητική αλλά σίγουρα χρήσιµη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα ένας µαθητές και µαθή-
τριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 27ο Δηµοτικό
Σχολείο Τρικάλων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο
κ. Αποστολάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα µιλάµε για κυβερ-

νοχώρο και κυβερνοασφάλεια. Ξεκινώ µε το αυτονόητο ότι καµ-
µία τεχνολογία δεν είναι καλή η κακή, είναι τεχνολογία. Οι
άνθρωποι µετατρέπουν τις καλές τεχνολογίες σε κακές από
καλές, ανάλογα αν υπηρετούν την αρετή µε την αρχαιοελληνική
σηµασία της λέξης ή την κακία. Επιστήµη χωριζοµένης αρετής
πανουργία εστί. 

Πάντως, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, η παρακολούθηση πολιτικών αντιπάλων και πολιτών
µε επισυνδέσεις και το «Predator» δεν είναι αρετή και η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη έχει ήδη καταδικαστεί στη συνείδηση των Ελ-
λήνων για τη συνεχιζόµενη παρακολούθηση των επικοινωνιών
µέσω της ΕΥΠ. Και να τώρα, µόλις χθες, η Ελλάδα, ουσιαστικά η
Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη εισέπραξε την πρώτη µετά
από σαράντα τέσσερα χρόνια συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, καταδίκη σε επίπεδο ολοµέλειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
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λίου. Βαριά η ήττα σας. Δεν είναι της Ελλάδας, είναι του κ. Μη-
τσοτάκη προσωπικά. Καταδικάστηκε για οπισθοδρόµηση του
κράτους δικαίου, για πολιτική µεροληψία στα Τέµπη, για τις υπο-
κλοπές και την ελευθερία του Τύπου. Απειλήθηκε η διακοπή της
ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης.

Τα παραπάνω που είπα για τις καλές και κακές τεχνολογίες
ισχύουν και για τις τεχνολογίες των υπολογιστικών δικτύων και
του διαδικτύου. Δεν είναι τυχαίο που η επιστήµη αυτή έλαβε το
όνοµα κυβερνητική. Cyber, είναι µια ελληνική λέξη από το ρήµα
κυβερνώ. Μόνο στα ελληνικά έχουµε την κρυφή έννοια του ρή-
µατος και του ουσιαστικού. Κυβερνώ και κυβέρνηση. Πρόκειται
στην ουσία για µια παγκόσµια αρχή που ελέγχει και ρυθµίζει ολό-
κληρο το δίκτυο των δικτύων. Το υπερδιαδίκτυο των διαδικτύων.
Αυτό το cyber έχει ανάγκη cyber security, κυβερνοασφάλεια.
Αυτό προσπαθούν να δηµιουργήσουν οι λεγόµενοι παγκοσµιο-
ποιητές, αυτοί που επιδιώκουν τη νεοφιλελεύθερη παγκοσµιοποί-
ηση και τα όργανά τους, όπως το παγκόσµιο τραπεζικό σύστηµα
φανερό και σκιώδες. 

Στην ίδια νεοφιλελεύθερη παγκόσµια προσπάθεια συµµετέ-
χουν κράτη όπως οι ΗΠΑ, η Αγγλία, η Γερµανία, ιδιωτικοί οργα-
νισµοί, όπως ο Παγκόσµιος Οργανισµός Εµπορίου, ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας, το Παγκόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ µε έδρα
το Νταβός και ιδιωτικές πολυεθνικές εταιρείες, όπως οι αµερικα-
νικές τράπεζες, αµερικανικοί οίκοι αξιολόγησης, αµερικανικές λο-
γιστικές εταιρείες, γερµανικές τράπεζες, πολυεθνικές επιχειρή-
σεις και άλλες. 

Στις ίδιες δοµές και για σχεδόν πενήντα χρόνια µετείχαν η
Ρωσία και η Κίνα µε αντίστοιχες κεντρικές τράπεζες, εµπορικές
τράπεζες και πολυεθνικές επιχειρήσεις, αλλά και κυβερνήσεις.
Τα τελευταία, όµως, χρόνια έχουν αρχίσει να εκδιώκονται µε
αρχή την εκδίωξη της Ρωσίας από τους G8, από τον Μπαράκ
Οµπάµα και έτσι έµειναν οι G7, που είναι µόνον Αµερικανοί πε-
λάτες. Από τον Πρόεδρο Μπάιντεν και µετά τον πόλεµο της Ου-
κρανίας ως αφορµή, η Ρωσία εκδιώκεται σταθερά, σταδιακά από
όλους αυτούς τους ιδιωτικούς οργανισµούς που σκοπίµως ονο-
µάζονται δήθεν παγκόσµιοι, για να δίνουν την εντύπωση ότι ανή-
κουν ή διέπονται ή ελέγχονται από τον ΟΗΕ. 

Συµµετέχουν, επίσης, πολυεθνικές µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις όπως ο Ερυθρός Σταυρός, το Παγκόσµιο Ταµείο για τη
φύση και πλήθος άλλες χρηµατοδοτούµενες από τις ίδιες τρά-
πεζες και πολυεθνικές επιχειρήσεις, φαινοµενικά ανεξάρτητες.

Ένας ενδιάµεσος στόχος για να επιτευχθεί αυτό το σκιώδες
τραπεζικό σύστηµα, η παγκόσµια διακυβέρνηση, είναι η οργά-
νωση του κυβερνοχώρου και η κυβερνοασφάλεια, στην οποία
αναφέρεται το παρόν νοµοσχέδιο. Μετά την πανδηµία COVID, η
κυβερνοασφάλεια είναι εκείνη που οι ίδιοι οι οργανωτές θα επι-
καλεστούν ως έκτακτη ανάγκη στο πλαίσιο κρίσης για να επιβά-
λουν ως µοναδική και αναγκαία, χωρίς εναλλακτική λύση, την
παγκόσµια διακυβέρνηση. 

Σας θυµίζω την «προφητεία» του µέντορα του Παγκόσµιου Οι-
κονοµικού Φόρουµ Κλάους Σβαµπ που είπε στις 8 Ιουλίου 2020.
«Όλοι ξέρουµε, αλλά εξακολουθούµε να µη δίνουµε τη δέουσα
προσοχή στο τροµακτικό σενάριο µιας µαζικής επίθεσης στον κυ-
βερνοχώρο, που θα µπορούσε να προκαλέσει πλήρη κατάρρευση
στην παροχή ρεύµατος, στις µεταφορές, στις υπηρεσίες των νο-
σοκοµείων, στην κοινωνία µας, στο σύνολό της. Η κρίση του
COVID-19 από αυτή την άποψη, θα µοιάζει µε µια µικρή διατα-
ραχή σε σύγκριση µε µια µεγάλη επίθεση στον κυβερνοχώρο. Ας
χρησιµοποιήσουµε την κρίση COVID-19 ως µια συγκυριακή ευ-
καιρία, προκειµένου να προβληµατιστούµε σχετικά µε τα µαθή-
µατα που µπορεί να αντλήσει η κοινότητα ασφαλείας στον
κυβερνοχώρο, ώστε να βελτιώσουµε την ετοιµότητά µας για µια
πιθανή πανδηµία στον κυβερνοχώρο». Αυτά είπε.

Μετά τον Γιωργάκη Παπανδρέου του ΠΑΣΟΚ, που πρώτος µί-
λησε στην Ελλάδα για µια παγκόσµια διακυβέρνηση…

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Όχι Γιωργάκης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Γεώργιος, κανένα πρόβληµα,

κύριε συνάδελφε. Το διορθώνω. Και εµένα Γιωργάκη µε λένε.
…και τον Αλέξη Τσίπρα που τον µιµήθηκε, ο Κυριάκος Μητσο-

τάκης είναι εκείνος που ανέλαβε να προωθήσει την πλήρη υπο-
δούλωση της Ελλάδας στο θηρίο της παγκοσµιοποίησης. 

Δεν ισχυριζόµαστε ότι έχουµε αντιληφθεί πλήρως το συνολικό
σχέδιο υλοποίησης των επιδιώξεων τους, αυτών των πολυπρό-
σωπων και πολύ καλά χρηµατοδοτούµενων δράσεων της παγκό-
σµιας ελίτ, αλλά η κυβερνοασφάλεια έχει επιλεγεί µαζί µε την
ψηφιοποίηση του κράτους, την ψηφιοποίηση του νοµίσµατος, την
ψηφιοποίηση των ταυτοτήτων και των προσωπικών δεδοµένων
περιλαµβανοµένων των ιατρικών δεδοµένων, ως κρίκοι της ίδιας
αλυσίδας, µε την οποία θα συνδέονται οι άνθρωποι χωρίς ελευ-
θερία και χωρίς δικαιώµατα, µε τις τράπεζες, τις πολυεθνικές επι-
χειρήσεις και τις δυνάµεις καταστολής της παγκόσµιας αστυ-
νοµίας στην υπηρεσία της παγκόσµιας διακυβέρνησης.

Σας εξήγησε ο ειδικός αγορητής µας γιατί καταψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο για την οργάνωση νοµικού προσώπου για τη διαχεί-
ριση της κυβερνοασφάλειας. Είναι απλό και καθαρό. Αρνούµαστε
να στηρίξουµε έναν κρατικό κυβερνοχώρο, µέσα στον οποίο
εδραιώνονται  σε βάρος του λαού όλες εκείνες οι υποχρεωτικό-
τητες, οι οποίες η καθεµία ξεχωριστά και όλες µαζί, αποδυναµώ-
νουν την ελευθερία µας και χαλκεύουν τα ψηφιακά δεσµά µας. 

Σε αυτόν τον κυβερνοχώρο λειτουργούν οι νέες ηλεκτρονικές
ταυτότητες και σε αυτόν τον χώρο αποθηκεύονται οι πληροφο-
ρίες της ζωής µας που µε ταχύτητα ντε τε συγκεντρώνουν συν-
δυαστικά.

Και µια και µιλάµε για τις νέες ηλεκτρονικές ταυτότητες, κύριε
Υπουργέ, για τις οποίες διατυµπανίζατε ότι είναι ασφαλείς και
απλαστογράφητες, εµείς σας λέγαµε ότι αυτές χακάρονται. Ιδού,
προχθές και σ’ αυτό διαψευστήκατε. Η ΕΛΑΣ στην επιχείρηση Il-
luminati –και θα καταθέσω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά
της Βουλής- για την εξάρθρωση εγκληµατικής οργάνωσης πλα-
στογραφίας εγγράφων µεταναστών, βρήκε εργαστήρια κατάρτι-
σης πλαστών εγγράφων και ταυτοτήτων, ακόµη και νέου τύπου,
δηλαδή των νέων ψηφιακών σας καρτών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αποστολάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, κύριε Υπουργέ της Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θα τολ-
µήσετε να µας ξαναπείτε ότι οι ηλεκτρονικές σας ταυτότητες
είναι ασφαλείς; Δεν είναι και το ξέρετε. Η Νίκη δεσµεύεται να
αναδείξει το θέµα αυτό στις επόµενες ηµέρες. 

Σε αυτόν, λοιπόν, τον κυβερνοχώρο καλούµαστε για να ασ-
κούµε τα δικαιώµατά µας µέσα από τις εφαρµογές της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης, πολύ πιο έντονα τώρα µε τον προσωπικό
αριθµό κάθε πολίτη, που µας ετοιµάζετε, κύριε Υπουργέ. Ηλε-
κτρονική ταυτότητα, βιοµετρικά στοιχεία και ιδίως βιοµετρική φω-
τογραφία είναι τα δεσµά µας. Το ξέρετε και το ξέρουµε. Και
θέλετε τώρα να σας ψηφίσουµε νόµο για να οργανώσετε την
ασφάλεια της ηλεκτρονικής µας σκλαβιάς, του κυβερνοχώρου. 

Η Νίκη πρώτη και µοναδική το βροντοφώναξε. Αξιώνουµε για
όλους όσους για διάφορους λόγους, θρησκευτικούς, δηµοκρα-
τικούς ή λόγους πεποιθήσεων, αρνούµαστε να µπούµε σε αυτό
το σύστηµα υποχρεωτικότητας της δυνατότητας µιας εναλλακτι-
κής πιστοποίησης της ταυτότητάς µας. 

Εσείς, όµως, και όλοι εκείνοι που ακολουθείτε τις εντολές
τους, µας επιβάλλετε υποχρεωτικότητες, δηλαδή δεσµά και θέ-
λετε τώρα να συγκατατεθούµε µε το νοµοσχέδιο αυτό, να οργα-
νώσετε σύστηµα κυβερνοασφάλειας για να προστατεύσετε τον
χώρο, στον οποίο χαλκεύετε τα ηλεκτρονικά µας δεσµά, τον κυ-
βερνοχώρο. Ε, όχι δεν σφάξανε.

Δεν θα δεχθούµε ποτέ να γίνουµε και αυτόχειρες. Είναι βέβαιο
ότι οι λαοί, όταν κατανοήσουν τον κίνδυνο, θα αµυνθούν για να
προστατεύσουν τις ελευθερίες τους. Επί του παρόντος, εµείς
σας λέµε ένα βροντερό «όχι» στα αντιλαϊκά σας σχέδια. 

Τώρα, οι παγκοσµιοποιητές -το φανερό και σκιώδες τραπεζικό
σύστηµα- ετοιµάζουν την κατάργηση του φυσικού χρήµατος,
ετοιµάζουν τα CBDC, τα ψηφιακά νοµίσµατα, αποτελούν εδώ και
χρόνια τον στόχο της νέας ψηφιακής οικονοµίας όπως την ονει-
ρεύεται και την έχει διακηρύξει το Great Reset, της µεγάλης επα-
νεκκίνησης που ευαγγελίζεται ο «απόστολος της τέταρτης
βιοµηχανικής επανάστασης» ο Κλάους Σβαµπ και το Παγκόσµιο
Οικονοµικό Φόρουµ του Νταβός. Ιδρύθηκε το 1971 και προστέ-
θηκε στα προϋπάρχοντα κλειστά ανεπίσηµα ελίτ κυκλώµατα προ-
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σώπων ιδιωτών, που όµως αναλαµβάνουν κυβερνητικά αξιώµατα,
µε υπόγεια αλληλεπίδραση. Και µη µου πείτε ότι πρόκειται για
µια αδιάφορη για την πολιτική ζωή της Ελλάδας κίνηση, γιατί θα
είστε ψεύτες. Ο Κλάους Σβαµπ, ο οποίος βραβεύει και διορίζει
ηγέτες εκ µέρους της διεθνιστικής τάξης πραγµάτων, είναι αυτός
που έχει βραβεύσει Μητσοτάκη και Τσίπρα. Το βιβλίο του ο πρώ-
τος, το είχε επιδεικτικά τοποθετηµένο στο πρωθυπουργικό του
γραφείο. 

Σε πολύ λίγα χρόνια τα ψηφιακά νοµίσµατα θα είναι µία πρα-
γµατικότητα. Ο πολύς κόσµος ελάχιστα γνωρίζει γι’ αυτά και πώς
να γίνει διαφορετικά, αφού οι λαϊκές µάζες στενάζουν υπό καθε-
στώς φυσικού χρήµατος να εξασφαλίσουν τα προς το ζην και τα
πολιτικά κόµµατα της εξουσίας συνειδητά δεν τον πληροφορούν. 

Η σύντοµη αυτή παρέµβασή µας δεν έχει άλλο σκοπό, από το
να συµβάλει, όσο είναι δυνατό, στην ενηµέρωση και τον προβλη-
µατισµό του πολίτη. Κι αν βιαστείτε, για όσα σας λέω, να µε κα-
τατάξετε στην κατηγορία των συνωµοσιολόγων τούτο µόνο σας
αντιτείνω, δείτε και µελέτησε την πολιτική της Κίνας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας παρακαλούσα
να ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Θα πάρω και τον χρόνο της δευ-
τερολογίας µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε πάρει ήδη πα-
ραπάνω χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Θα πάρω τον χρόνο της δευτε-
ρολογίας µου και δεν θα ξαναµιλήσω. Δύο λεπτά θέλω ακόµα. 

Δείτε και µελετήστε την πολιτική της Κίνας µε το ψηφιακό
γουάν και το σύστηµα κοινωνικής πίστωσης που το συνοδεύει.
Εκεί θα δείτε το µέλλον της Ευρώπης. 

Θα σας πω και τούτο: Στην Αυστρία, ο συντηρητικός καγκελά-
ριος Καρλ Νεχάµερ ζητά το δικαίωµα χρήσης µετρητών σε συ-
ναλλαγές να προστατευθεί και µάλιστα µε συνταγµατική κατοχύ-
ρωση. Και αυτός συνωµοσιολόγος; 

Στο διά ταύτα: Όπως έχει ήδη ανακοινωθεί, η Ευρωπαϊκή
Ένωση σχεδιάζει την καθιέρωση ενός ψηφιακού ευρώ. Εάν δεν
θέλουµε να βρεθούµε εγκλωβισµένοι σε έναν ψηφιακό κόσµο, σε
έναν κυβερνοχώρο, όπου οι εναποµείνασες οικονοµίες µας θα
µετατραπούν σε ψηφιακά κουπόνια, σε έναν κόσµο που θα χά-
σουµε τη δυνατότητα να αποταµιεύουµε λεφτά µε την ελπίδα να
τα µετατρέψουµε σε ένα καλύτερο αύριο και σε έναν κόσµο που
οι αντιφρονούντες το σύστηµα θα µετατραπούµε σε παρίες, θα
πρέπει ως λαός να λάβουµε δράση άµεσα. Η οικονοµική ελευθε-
ρία ενός ανθρώπου συνεπάγεται και την ουσιαστική του ελευθε-
ρία. 

Εµείς, ως Νίκη, προτείνουµε στον ελληνικό λαό πρώτα από όλα
να αφήσει τον καναπέ και να κοιτάξει να αφυπνιστεί. Θα πρέπει
να σταµατήσει να στηρίζει τα διεθνιστικά και προδοτικά κόµµατα
της εξουσίας, της λεγόµενης κοµµατοκρατίας, που τόσες δεκαε-
τίες κυβερνούν τη χώρα, οδηγώντας την στο σηµερινό τέλµα. Να
τους µαυρίσει, έτσι, για ένδειξη διαµαρτυρίας, τουλάχιστον στις
επικείµενες ευρωπαϊκές εκλογές. Γιατί η επιβολή του ψηφιακού
ευρώ είναι ευρωπαϊκό ζήτηµα και εκεί στο Ευρωκοινοβούλιο θα
ληφθεί η απόφαση. Γι’ αυτό πρέπει ο λαός να στείλει Βουλευτές
που θα ορθώσουν ανάστηµα. Και τέτοιοι Βουλευτές, που θα τους
αντιπροσωπεύσουν επάξια και έντιµα, µόνο η Νίκη εγγυάται.

Δεύτερο και τελευταίο: Την επαύριο των ευρωεκλογών, ασχέ-
τως του αποτελέσµατος, επιβάλλεται η συλλογική οργάνωση των
λαϊκών δυνάµεων και αν χρειαστεί η µαζική και ειρηνική διαµαρ-
τυρία µας κατά των πολιτικών υιοθέτησης των CBDC. Η µάχη που
µας περιµένει έχει τεράστια σηµασία και δεν επιτρέπεται άλλη
µια φορά να την κερδίσει ο καναπές και το «ωχ, αδελφέ». 

Σας ευχαριστώ για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ. Χρι-
στίνα Σταρακά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

επισηµάνω ότι η συζήτηση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που
συζητείται σήµερα στη Βουλή, γίνεται υπό τη σκιά διεθνών εξε-
λίξεων που συνταράσσουν την αξιοπιστία της χώρας, αλλά επι-
φέρουν και το διεθνή διασυρµό της. 

Συγκεκριµένα, εγκρίθηκε, χθες, το ψήφισµα - κόλαφος του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το κράτος δικαίου, την ελευθερία του
Τύπου, αλλά και τις ατοµικές ελευθερίες στην Ελλάδα. Και θέτω
ένα ερώτηµα: Γιατί το Ευρωκοινοβούλιο έφτασε σε αυτή την από-
φαση; Γιατί ακόµα και η ευρωοµάδα του κόµµατος του Εµανουέλ
Μακρόν, του πολιτικού που κατ’ εξοχήν έχει ως παράδειγµα ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, το στήριξε ένθερµα; Είναι απλώς εν όψει ευ-
ρωεκλογών η κόντρα µε το ευρωπαϊκό λαϊκό κόµµα; 

Μάλλον η αλήθεια βρίσκεται ακριβώς στους λόγους που επι-
καλείται το ψήφισµα και παραθέτω µερικούς, όπως ακριβώς ανα-
γράφονται: «Η Ελλάδα έχει τη χαµηλότερη κατάταξη από
οποιαδήποτε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 107η θέση στον πα-
γκόσµιο δείκτη ελευθερίας του Τύπου των δηµοσιογράφων,
χωρίς σύνορα για το 2023». Και ξέρετε ποια γεγονότα µάς έχουν
φέρει στην 107η θέση; Το έγκληµα στα Τέµπη, το σκάνδαλο «Pre-
dator», µέσω του οποίου παρακολουθήθηκε και ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ, οι αγωγές κατά δηµοσιογράφων, το πολύνεκρο προσφυ-
γικό ναυάγιο της Πύλου, οι έρευνες της δολοφονίας Καραϊβάζ. 

Παράλληλα, το ίδιο ψήφισµα, µάς κατατάσσει στην ίδια λίστα
µε την Ουγγαρία, καλώντας την επιτροπή να αναλάβει δράση. Τι
έχει να σχολιάσει για όλα αυτά ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος που
µας είπε τις προάλλες για αυτά τα µεγάλα βήµατα προόδου της
Κυβέρνησης στο κράτος δικαίου, χρησιµοποιώντας πάντα αυτή
τη βολική -κυριολεκτικά βολική- θεωρία των εξωτερικών εχθρών
που, δήθεν, θέλουν να πλήξουν την πατρίδα; 

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, κανένα damage
control δεν είναι αποτελεσµατικό από αυτά που επιχειρήσατε µε
τα δηµοσιεύµατα των τελευταίων ηµερών. Εδώ υπάρχει µία αλή-
θεια. Ο κ. Μητσοτάκης είναι ο αρχιερέας της συγκάλυψης, του
σκανδάλου των υποκλοπών και των παραβιάσεων του κράτους
δικαίου και δεν διαθέτει ούτε τα ηθικά, αλλά ούτε και τα πολιτικά
εχέγγυα για να εγγυηθεί την ψηφιακή ασφάλεια και την προστα-
σία ετούτης εδώ της χώρας.

Πάµε στην ουσία του νοµοσχεδίου. Αρχικά η κυβερνοασφάλεια
αφορά µια εξαιρετικά σηµαντική υπόθεση, που περιλαµβάνει τον
συντονισµό ιδιαίτερα ευαίσθητων και κρίσιµων τοµέων ασφά-
λειας της χώρας. Και παρ’ όλο που η θεσµοθέτηση της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας ως ανεξάρτητη αρχή αποτελεί µια σο-
βαρή ευρωπαϊκή εκκρεµότητα της χώρας µας, το αρµόδιο
Υπουργείο, µε το υφιστάµενο νοµοσχέδιο, επιχειρεί την υλοποί-
ησή της µε τρόπο που µας βρίσκει αντίθετους και ιδεολογικά,
αλλά µας βρίσκει και εξαιρετικά ανήσυχους για τη λειτουργία της
και τη λειτουργικότητά της. 

Και η κριτική µας αφορά τρία σηµεία: Αρχικά, η σύσταση της
αρχής µε τη µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, µε τη
διοίκηση δηλαδή να επιλέγεται και να εποπτεύεται από την εκά-
στοτε κυβέρνηση και από τον εκάστοτε αρµόδιο Υπουργό, δεν
συνάδει µε τον ρόλο µιας πραγµατικά ανεξάρτητης εθνικής αρ-
χής κυβερνοασφάλειας. Η Ελλάδα διολισθαίνει στην κατηγορία
του κράτους δικαίου. Οι πολίτες νιώθουν απροστάτευτοι και απο-
στρέφονται, κυρίως, την πολιτική ως ένα πεδίο διαφθοράς και
συνδιαλλαγής. Και εσείς, µέσα σε όλο αυτό το περιβάλλον, δη-
µιουργείτε µία ακόµα πλήρως ελεγχόµενη δοµή, η οποία περιο-
ρίζει την ευελιξία και τον σκοπό. 

Έτσι απαντάτε σε όλα αυτά τα ζητήµατα; Πραγµατικά, αυτή
είναι η απάντησή σας σε όλα αυτά τα ζητήµατα; 

Αυτό που απαιτείται, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η ριζοσπα-
στική επαναθεµελίωση του κράτους και η σύγκρουση µε όλα τα
κλειστά συστήµατα, η απελευθέρωση των θεσµών από τον σφι-
χτό εναγκαλισµό µε την Κυβέρνηση, µε την εκάστοτε εξουσία, µε
την εκάστοτε κυβέρνηση, η οποία θα γκρεµίσει τα τείχη της συ-
ναλλαγής, ενισχύοντας την αξιοκρατία, τη διαφάνεια και την εµπι-
στοσύνη των πολιτών. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας
θα έπρεπε να είναι ανεξάρτητη αρχή και η οποία θα είχε και διοι-
κητική, αλλά και λειτουργική αυτοτέλεια, µε διοικητικό δηλαδή
συµβούλιο, το οποίο θα επιλέγεται από εδώ, από τη Βουλή, µε
ανοιχτές διαδικασίες και διακοµµατικό έλεγχο, θωρακισµένο απέ-
ναντι σε οποιαδήποτε αυθαιρεσία και θα έπρεπε να έχει οριοθε-
τηµένες σχέσεις µε τις άλλες αρµόδιες αρχές, ιδίως µε την ΑΔΑΕ. 

Δεύτερο θέµα. Οι υποστηρικτικές υπηρεσίες της αρχής, όπως
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είναι η Διεύθυνση Διοίκησης Οικονοµικού, Προµηθειών, Πληρο-
φορικής, αποτελούν κοµβικές οργανικές µονάδες προκειµένου
να υποστηριχθεί η λειτουργία αυτής της αρχής. Θα έπρεπε να
υπάρχουν και η απουσία τους πραγµατικά δείχνει την προχειρό-
τητα του νοµοσχεδίου αυτού. Όπως, επίσης, προβληµατικές είναι
και οι διατάξεις που δίνουν τη δυνατότητα να καλύπτεται η διοί-
κηση από απόστρατους, καθώς και η ασάφεια σε πάρα πολλά
κριτήρια και στην αξιολόγηση των επιλεγµένων στη θέση της δι-
οίκησης. Φοβόµαστε, λοιπόν, ότι οδεύουµε για µία ακόµη φορά
στη διαδικασία τακτοποίησης ηµετέρων µετά. 

Τρίτο θέµα είναι η στελέχωση της δοµής. Είναι γνωστό πως
τόσο οι φορείς της κεντρικής κυβέρνησης όσο και ειδικότερα ο
τοµέας της κυβερνοασφάλειας είναι υποστελεχωµένος. Την τε-
λευταία δεκαετία δεν έχουν γίνει καθόλου προσλήψεις προσωπι-
κού και είναι ένα ερώτηµα και αυτό πώς θα καλυφθούν οι
ανάγκες αυτής της δοµής, όταν στον ιδιωτικό τοµέα τα πράγµατα
είναι απείρως ευνοϊκότερα σε επίπεδο τόσο µισθολογικό, αλλά
και σε επίπεδο εξέλιξης. Και µε ποια κριτήρια; Επιβάλλεται, λοι-
πόν, να απαντήσετε και σε αυτά εδώ. 

Αξίζει να κάνουµε και µία αναφορά στην τροπολογία που µας
φέρατε τελευταία στιγµή σχετικά µε το νέο πλαίσιο ενισχύσεων
για επιχειρήσεις και αγρότες που πλήττονται από φυσικές κατα-
στροφές. Θεωρούµε ότι είναι ένα πολύ γενικόλογο πλαίσιο. Θε-
τικά βλέπουµε, όµως, τη συγκεκριµένη τροπολογία, παρά την
ασάφεια που υπάρχει. Όµως, πάνω σε αυτό γεννάται ένα ερώ-
τηµα. Γιατί έρχεται η Κυβέρνηση τόσο καιρό µετά από τις κατα-
στροφές που έπληξαν τη χώρα µας; Έπρεπε να βγουν οι αγρότες
µε τα τρακτέρ στον δρόµο για να αναλάβει η Κυβέρνηση αυτές
τις πρωτοβουλίες; Τόσο καιρό ή εθελοτυφλούσε ή συνειδητά κο-
ρόιδευε τον κόσµο. Ένα από τα δύο συµβαίνει. 

Συµπερασµατικά, το ΠΑΣΟΚ που είναι η παράταξη πραγµατικά
των ανεξάρτητων αρχών πρώτη µίλησε για την επερχόµενη ψη-
φιακή επανάσταση µε τα οφέλη και τους κινδύνους της, δηµιουρ-
γώντας νέους θεσµούς διαφάνειας, ψηφιακά εργαλεία για την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Αυτή είναι η πολιτική µας προίκα και
είµαστε περήφανοι γι’ αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να κάνω
µια παρατήρηση. Μπορεί αυτά τα ζητήµατα του κράτους δικαίου
να µην είναι αυτά τα οποία κερδίζουν ή χάνουν τις εκλογές.
Όντως, η κοινωνία έχει άλλα προβλήµατα. Την απασχολεί η ακρί-
βεια, το εισόδηµα, οι µισθοί, οι συντάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Σταρακά, έχετε
ξεπεράσει τον χρόνο κατά πολύ.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Τελειώνω. Ένα λεπτό δώστε µου.
Όµως, είναι από αυτά τα ζητήµατα που έρχονται και παγιώνουν

τη δυσαρέσκεια και κάνουν ακόµη πιο βαθιά την ανησυχία για το
µέλλον. Στη χώρα µας ένα είναι το σίγουρο, ότι αξίζουµε πολύ
καλύτερη µοίρα να έχουµε από την Ουγγαρία του Όρµπαν. 

Στο πλαίσιο αυτό, δεν µπορούµε να υπηρετήσουµε τίποτα λι-
γότερο από ένα πολιτικό σχέδιο που θα στηρίζεται σε ένα τρί-
πτυχο: λογοδοσία, διαφάνεια, αξιοκρατία. Συνεπώς, λοιπόν, δεν
θα υποστηρίξουµε καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία που αφήνει
υπόνοιες για κλειστά συστήµατα συνδιαλλαγής εις βάρος της δη-
µοκρατίας, της ασφάλειας, των θεσµών, της κοινωνίας, αλλά και
των πολιτών. Γι’ αυτό, λοιπόν, καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Αναστάσιος Οικονοµόπουλος.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το Α’ Κεφά-

λαιο, άρθρα 1 και 2, ήδη διαφαίνεται η αντίληψη της Κυβέρνησης
για την κυβερνοασφάλεια. 

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1 που αφορά τον σκοπό, δηλώνει ότι
οι σκοποί είναι δύο: Ο πρώτος είναι η οργάνωση ενός λειτουργι-
κού συστήµατος σχετικά µε την κυβερνοασφάλεια µέσω του εκ-
συγχρονισµού και της ενίσχυσης των δυνατοτήτων της αρµόδιας
Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, η οποία καθίσταται νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, προκειµένου να καταστεί αποτελε-

σµατικότερη η άσκηση των καθηκόντων τους. Είναι οξύµωρο
σχήµα να υποβιβάζεται µία αρχή από υπηρεσία Υπουργείου σε
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και να θεωρείται αυτό ως προ-
σπάθεια καλύτερης οργάνωσης και ενίσχυσης για αποτελεσµα-
τικότερη δράση. 

Δεύτερος σκοπός δηλώνεται η διατήρηση και ενίσχυση της
εµπιστοσύνης των πολιτών στις ψηφιακές υπηρεσίες. Όχι πρα-
γµατική η ασφάλεια, αλλά η ενίσχυση του αισθήµατος ασφάλειας
των πολιτών, κάτι που θα µου επιτρέψετε να πω µου θυµίζει την
ασφάλεια των τρένων, όπως επιβεβαιώνεται.

Στο Κεφάλαιο Β’, άρθρα 3 - 29 ρυθµίζονται τα ζητήµατα σύ-
στασης της αρχής. Εξαρχής, στο άρθρο 3 διαφαίνεται πως έχει
και ρόλο τεχνολογικού ερευνητικού φορέα της παραγράφου β,
του άρθρου 13α του ν.4310/2014, που εποπτεύεται από άλλους
φορείς Υπουργεία, γεγονός που καθιστά ευκολότερη τη σύνθεση
του νέου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου και δυσκολότερη
τη λειτουργία του λόγω συναρµοδιοτήτων ή και σύγκρουσης αρ-
µοδιοτήτων. 

Στο άρθρο 4 που αφορά τον σκοπό και τις αρµοδιότητες της
αρχής παρατηρείται µια συγκεντρωτική τάση πολλών επιπέδων
και συνεχίζεται στην παράγραφο 2 όπου περιγράφονται δεκαο-
κτώ τον αριθµό, από εντελώς επιτελικές οι τρεις πρώτες, όπως η
χάραξη πολιτικής και εθνικής στρατηγικής κυβερνοασφάλειας,
ως και τελείως εφαρµοστικές αρµοδιότητες στο τέλος, παραδεί-
γµατος χάριν εντοπισµός απειλών ή τεχνικά µέτρα σε συνεργα-
σία µε την Ελληνική Αστυνοµία, την ΕΥΠ, το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας κ.λπ., µε ακαθόριστο πλαίσιο συνεργασιών και διαδικα-
σιών. 

Στο άρθρο 5 περιγράφονται µόνο τα ελάχιστα προσόντα του
διοικητή και των υποδιοικητών στο άρθρο 6, χωρίς συντελεστές
βαρύτητας σε µόρια των µεταπτυχιακών ή των διδακτορικών και
άλλων προσόντων που ζητείται δεκαετής προϋπηρεσία συναφείς,
που στον ιδιωτικό τοµέα µπορεί να την παρουσιάσει κανείς µε µια
απλή βεβαίωση εργοδότη. Δεν γίνεται καµµία αναφορά για τους
αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτο-
διοίκησης που έχουν αυξηµένα διοικητικά προσόντα, ώστε αν
συµβεί να έχουν και τα ειδικά προσόντα, παραδείγµατος χάριν
µεταπτυχιακούς ή διδακτορικούς τίτλους στην κυβερνοασφά-
λεια, να µοριοδοτηθούν κατάλληλα. Ούτε προβλέπεται καν µετα-
πτυχιακός τίτλος ή σχετικές σπουδές για τους υποδιοικητές.
Απλά ένα οποιοδήποτε πτυχίο ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµα-
τος ούτε καν πληροφορικής. Δηλαδή, ένας ιδιώτης έµπορος συ-
σκευών ρούτερ, επί παραδείγµατι, περνάει εύκολα τα κριτήρια.
Επίσης, µπορεί να έρχεται από τους πάσης φύσεως υπαλλήλους
του δηµοσίου, χωρίς πάλι να περιγράφεται αξιολογική κλίµακα
προσόντων. Είναι φανερό ότι σκοπός είναι ο διορισµός ηµετέ-
ρων, µε τα ελάχιστα προσόντα και όχι των καλύτερων υποψηφίων
µε αξιοκρατικά.

Στο άρθρο 7 όπου περιγράφονται οι αρµοδιότητες του διοι-
κητή περιλαµβάνονται και αρµοδιότητες απευθείας ανάθεσης
έργων και εκπόνησης µελετών. 

Οµοίως, στο άρθρο 8 δεν υπάρχει ασυµβίβαστο ενασχόλησης
µε ιδιωτικές εταιρείες ή κατοχής µετοχών εταιρειών στον τοµέα
της κυβερνοασφάλειας πριν ή µετά την επιλογή του. Γιατί η δια-
τύπωση λέει για πλήρη και αποκλειστική απασχόληση κατά τη θη-
τεία µόνο.

Στο άρθρο 9 συνεχίζεται στο ίδιο πνεύµα η αοριστία προσό-
ντων και ενασχολήσεων και στα στελέχη των γραφείων διοικητή
και υποδιοικητών. Η δοµή της αρχής παρουσιάζεται αδροµερώς
στο άρθρο 10 µόνο ως προς τις γενικές διευθύνσεις και έχει αφε-
θεί να οριστεί µε ΚΥΑ η λεπτοµερής δοµή της κατά διευθύνσεις
και τµήµατα.

Στο άρθρο 13 έχουν γίνει ορισµένα σοβαρά λάθη που αφορούν
την ασφάλεια και τη στεγανότητα της ΕΥΠ, όταν ρητά αναφέρε-
ται απόσπαση µέχρι έξι υπαλλήλων της ΕΥΠ, ενώ κανονικά οι
υπηρεσιακές µεταβολές τους είναι µη δηµοσιεύσιµες.

Στο άρθρο 14 περί εχεµύθειας, έχει γίνει παράλειψη των δικη-
γόρων και άλλων συνεργατών που θα ασχοληθούν µε υποθέσεις
της αρχής και επίσης έχει γίνει παράλειψη ότι αυτοί πρέπει να
διαθέτουν και πιστοποίηση για διαχείριση διαβαθµισµένων θεµά-
των ανάλογα µε την υπόθεση που απαιτείται. Θα πρέπει να προ-
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στεθεί ειδικότερη παράγραφος που να περιλαµβάνει την υποχρέ-
ωση εχεµύθειας όχι των µονίµων υπαλλήλων µόνο, αλλά και όλων
όσων εργαστούν περιστασιακά στην αρχή ή για λογαριασµό της,
ακόµη και των εµπειρογνωµόνων ή των δικηγόρων παρ’ όλο που
οι τελευταίοι ήδη δεσµεύονται από το σύνηθες πλαίσιο του δικη-
γορικού απορρήτου. Πλην, όµως, εδώ πέρα µιλάµε για διαχείριση
διαβαθµισµένων εγγράφων και χρειάζεται άλλου είδους πιστο-
ποίηση.

Για το άρθρο 15 που αφορά τους πόρους, αναµενόµενη και η
πρόβλεψη ένταξης στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, όµως, στην παράγραφο β περιλαµβάνεται
επιχορήγηση εκτός από το δηµόσιο ή από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και από ευρωπαϊκούς ιδιωτικούς φορείς, χωρίς ασφαλιστικές δι-
κλίδες, παραδείγµατος χάριν ασυµβίβαστα χρηµατοδοτήσεων ή
θητείας σε θέσεις προϊσταµένων µεταξύ ιδιωτικών εταιρειών και
αρχής.

Στο Γ’ Μέρος Α16 έως 19 ρυθµίζονται διάφορα ζητήµατα της
τεχνολογικής διάστασης της αρχής. Με το άρθρο 16 εντάσσεται
στους φορείς της παραγράφου β, του άρθρου 13Α του ν.4310
χωρίς ασφαλιστικές δικλίδες συγχρηµατοδοτήσεις αρχής και τη
σύναψη συµβάσεων κάθε είδους.

Με το άρθρο 18 θα πρέπει να επισηµανθεί ότι το ποσό των 2
εκατοµµυρίων ευρώ δεν επαρκεί για τη λειτουργία της αρχής,
αφού αναλαµβάνει τετραπλής διάστασης καθήκοντα και πρέπει
να αυξηθεί.

Με το άρθρο 19 γίνεται το λάθος να αποκαλύπτεται η συµµε-
τοχή υπαλλήλου της ΕΥΠ και θα πρέπει να αλλάξει η διατύπωση
για τους προαναφερθέντες λόγους. Στο κεφάλαιο ε του Α’ Μέ-
ρους, άρθρα 20 και 22, οι αναγραφόµενες εξουσιοδοτικές, µετα-
βατικές και καταργούµενες διατάξεις παρουσιάζουν κενά και
ασάφειες, όπως άλλωστε συµβαίνει και µε το σύνολο του νόµου.

Με το άρθρο 20 προβλέπεται κοινή υπουργική απόφαση τριών
Υπουργών για την έγκριση του οργανισµού της αρχής, µε τον
οποίο θα καθορίζεται εσωτερικά οι αρµοδιότητες των γενικών δι-
ευθύνσεων, των διευθύνσεων και των τµηµάτων, αλλά υπάρχει
ασάφεια στο ποια θα είναι αυτά.

Με το άρθρο 21 προβλέπεται και η αυθαίρετη τοποθέτηση
προϊσταµένων από τον διοικητή µέχρι να τοποθετηθούν βάσει
του Υπαλληλικού Κώδικα χρονικά αόριστο σηµείο και χωρίς ορό-
σηµο και έως την επαρκή στελέχωση της αρχής υποστηρίζεται
από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, γεγονός επίσης αό-
ριστο χρονικά και θα υπάρξει λειτουργικό κενό αν δεν στελεχωθεί
σύντοµα η αρχή, γιατί µε το άρθρο 22 του παρόντος καταργείται
το σχετικό άρθρο 50 του ν.4365.2019. Συνεπώς είναι πολλαπλά
προβληµατική η σύσταση της νέας αρχής.

Τέλος, στο άρθρο 25 δεν προβλέπονται ασφαλιστικές δικλίδες
ούτε για το ύψος των τελών για τις συχνότητες, ούτε για την
ασφάλιση διαστηµικών αντικειµένων των δηµοσίων φορέων.

Για τους ανωτέρω λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Χαλκιάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισήγηση της

Κυβέρνησης για τη δηµιουργία Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας αφήνει να γεννώνται πολλά ερωτηµατικά, κυρίως προς τον
σκοπό της ύπαρξής της, καθώς και της εν γένει λειτουργίας της.
Ναι, το ηλεκτρονικό έγκληµα έχει πάρει τροµακτικές διαστάσεις
τα τελευταία χρόνια, ενώ οι απειλές στον κυβερνοχώρο πρέπει
να αντιµετωπίζονται άµεσα τόσο για την ασφάλεια των πολιτών
όσο και της Ελλάδας. Ωστόσο η δηµιουργία της συγκεκριµένης
εθνικής αρχής κάθε άλλο παρά αποτελεσµατική κρίνεται κι αυτό
γιατί η όλη δοµή της, όπως φαίνεται από τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου, αφήνει χώρο να χρησιµοποιηθεί ως όχηµα σκιωδών
δραστηριοτήτων.

Αρχικά, το σχέδιο νόµου για τη δηµιουργία της Εθνικής Αρχής
Κυβερνοασφάλειας εµπλέκει λειτουργίες που εµφανώς θα
έπρεπε να είναι διαχωρισµένες, όπως της ηλεκτρονικής εθνικής
ασφάλειας, καθώς και της προστασίας από κυβερνοεπιθέσεις σε
επιχειρήσεις και πολίτες. Η διοίκηση της εν λόγω αρχής ορίζεται

αποκλειστικά από την εκάστοτε κυβέρνηση. Η αρχή αυτή λει-
τουργεί µε πλήρη αδιαφάνεια. Υπάρχουν σαφείς περιορισµοί στο
προσωπικό για αυστηρή εχεµύθεια και µη αποκάλυψη οποιωνδή-
ποτε πληροφοριών για οποιοδήποτε ζήτηµα και εποµένως πρό-
κειται για µια ηλεκτρονική ΕΥΠ. Όµως τέτοια µυστικότητα για
θέµατα προστασίας από κυβερνοεπιθέσεις σε επιχειρήσεις, τη
στιγµή που αυτές πρέπει να αποκαλυφθούν, δεν βοηθά.

Για παράδειγµα, στο Ηνωµένο Βασίλειο, µια χώρα πρότυπο σε
θέµατα κυβερνοασφάλειας, αλλά και µε πρόβλεψη που υπάρχει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ακόµα και στις Ηνωµένες Πολιτείες, πε-
ριστατικά κυβερνοεπιθέσεων σε επιχειρήσεις µε υποκλοπή δεδο-
µένων οφείλουν υποχρεωτικά να γνωστοποιούνται εντός εβδο-
µήντα δύο ωρών στην αρµόδια ανεξάρτητη αρχή από τις ίδιες τις
επιχειρήσεις για τη λήψη των απαραίτητων µέτρων. Διαφορετικά
οι επιχειρήσεις αντιµετωπίζουν βαριά πρόστιµα. Τέτοια πρό-
βλεψη υπάρχει στη χώρα µας, όπου η αναφορά πρέπει να γίνει
στην Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, αν
είναι δυνατόν εντός εβδοµήντα δύο ωρών, χωρίς, όµως, να φαί-
νεται η ύπαρξη ή πρόβλεψη προστίµου σε αντίθετη περίπτωση.

Στο Ηνωµένο Βασίλειο για την προστασία από κυβερνοεπιθέ-
σεις υπάρχει το εθνικό κέντρο κυβερνοασφάλειας. Το κέντρο
αυτό παρέχει συµβουλές, πληροφορίες και υποστήριξη στον δη-
µόσιο και ιδιωτικό τοµέα σχετικά µε τον τρόπο αποφυγής κυβερ-
νοαπειλών. Για τον σκοπό αυτό έχει καθορίσει ένα πλαίσιο
εργασίας δοµηµένο γύρω από τέσσερις γενικούς στόχους ασφα-
λείας και δεκατέσσερις αρχές για την ασφάλεια στον κυβερνο-
χώρο, το οποίο πρέπει να εφαρµόζεται από επιχειρήσεις και
οργανισµούς. Το ίδιο κέντρο διαθέτει σηµείο αναφοράς και κα-
ταγγελιών ακόµα και για απόπειρες υποκλοπής δεδοµένων, προ-
κειµένου να κάνουν τα πάντα για να εντοπίσει τους επίδοξους
εγκληµατίες του διαδικτύου. Δεν αφήνει να πέσει ούτε καρφίτσα
από εγκληµατική διαδικτυακή δραστηριότητα που να µην προ-
σπαθεί να αντιµετωπίσει.

Η οδηγία 2555/2022, την οποία η Κυβέρνηση επικαλείται, προ-
βλέπει τη µη εφαρµογή της οδηγίας σε οντότητες δηµόσιας δι-
οίκησης σχετικές µε εθνική ασφάλεια, δηµόσια τάξη, άµυνα κ.λπ..
Η οδηγία αυτή διαχωρίζει αυτά τα ζητήµατα από αυτά που αφο-
ρούν επιχειρήσεις, πολίτες κ.λπ.. Ωστόσο η Κυβέρνηση κάνει
ακριβώς το αντίθετο, αφού εµπλέκει την ΕΥΠ, το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Εάν η ελ-
ληνική Κυβέρνηση θέλει να εξασφαλίσει την εθνική ασφάλεια
στον κυβερνοχώρο ας ενισχύσει την ΕΥΠ. Εάν θέλει να περιορί-
σει το ηλεκτρονικό έγκληµα, ας ενισχύσει τη Δίωξη Ηλεκτρονικού
Εγκλήµατος της Ελληνικής Αστυνοµίας. Εάν θέλει να δηµιουρ-
γήσει κάποιο κανονιστικό πλαίσιο που θα βοηθήσει επιχειρήσεις
και οργανισµούς ας αντιγράψει το µοντέλο του Ηνωµένου Βασι-
λείου.

Στο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης τέτοιες προβλέψεις, όπως
εκείνες του εθνικού κέντρου κυβερνοασφάλειας του Ηνωµένου
Βασιλείου, δεν φαίνονται πουθενά. Αντίθετα, βλέπουµε πλήρη
αδιαφάνεια να χαρακτηρίζει τη λειτουργία της συγκεκριµένης
εθνικής αρχής, ρισκάροντας να υπάρξουν φαινόµενα υποκλοπών
χωρίς ποτέ κανένας να µπορεί να µιλήσει ή να βρει το δίκιο του.

Οι διατάξεις περί εχεµύθειας που υπάρχουν στο νοµοσχέδιο,
έρχονται σε πλήρη αντίθεση µε τον σκοπό δηµιουργίας τέτοιων
φορέων µε βάση τα όσα προτείνει η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στο άρθρο 11 δηµιουργείται η Επιτροπή Εσωτερικού Ελέγχου.
Όταν είναι εµπλεκόµενος ο διοικητής, τι γίνεται σε αυτή την πε-
ρίπτωση; Αυτή η Επιτροπή Εσωτερικού Ελέγχου λογοδοτεί µόνο
στον διοικητή. Τι θα γίνει σε περίπτωση που ο διοικητής είναι
εµπλεκόµενος; Δεν θα έπρεπε να υπάρχει µια πρόβλεψη να λο-
γοδοτεί αυτή η επιτροπή στη Βουλή, στις ανώτατες δικαστικές
αρχές της χώρας; 

Τέλος κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό -και το οποίο δεν έχει συζη-
τηθεί κατά τη γνώµη µου επαρκώς- αφορά στα άρθρα 6 και 8,
αλλά και τους υπαλλήλους που θα στελεχώσουν τον φορέα. Οι
άνθρωποι που κατέχουν τέτοιου τύπου πτυχία, µεταπτυχιακά και
εµπειρία στον ιδιωτικό τοµέα λαµβάνουν τουλάχιστον 5.000 µε
6.000 ευρώ το µήνα. Γιατί να έρθουν να δουλέψουν στο δηµόσιο;
Ένας απλός απόφοιτος πληροφορικής ξεκινάει να δουλεύει µε
τουλάχιστον 1.500 ευρώ τον µήνα. Θα αφήσει τέτοιο µισθό συν
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τα δώρα και τα µπόνους παραγωγικότητας, για να έρθει να δου-
λέψει στο δηµόσιο για λιγότερα από 1.000 ευρώ τον µήνα;

Θα πρέπει να εξετάσετε σοβαρά το µισθολογικό κοµµάτι γε-
νικά του δηµόσιου τοµέα. Το έχουµε ξαναπεί και σε προηγούµε-
νες συζητήσεις. Εάν θέλετε να είναι ο δηµόσιος τοµέας αντα-
γωνιστικός, εάν θέλετε να υπάρχουν δηµόσιοι υπάλληλοι υψηλών
δεξιοτήτων, όπως αυτοί που απαιτούνται για τη στελέχωση αυτού
του φορέα, θα πρέπει να δώσετε και τα αντίστοιχα κίνητρα. 

Στο άρθρο 6 βλέπουµε προσόντα, κωλύµατα και ασυµβίβαστα
του διοικητή. Ο διοικητής επιλέγεται και διορίζεται µε πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση
του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και ήθελα να ρωτήσω,
γιατί σε κάθε ανεξάρτητη αρχή επιµένετε να διορίζετε εσείς τους
διοικητές και να µην επιλέγονται κατόπιν γραπτού διαγωνισµού
ή κληρώσεως; Θα θέλαµε µια απάντηση σε αυτό κύριε Υπουργέ.

Άρθρο 18 :«Επιχορήγηση εθνικής κυβερνοασφάλειας, προ-
σθήκη παραγράφου 12 στο άρθρο 75». Στο άρθρο 75 του ν.4070/
2012 (Α’ 82), περί των τελών για δικαιωµάτων χρήσης προστίθε-
ται παράγραφος 12 ως εξής: Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας
επιχορηγείται ετησίως µε το ποσό των δύο εκατοµµυρίων ευρώ
από το αποθεµατικό που προβλέπεται στην παράγραφο 6 για την
κάλυψη των πάσης φύσεως λειτουργικών και αναπτυξιακών της
αναγκών. Η επιχορήγηση διενεργείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Ψηφιακής Διακυβέρνησης εντός των τριών πρώτων µηνών
κάθε έτους. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης δύναται να τροποποιείται το ως άνω ποσό καθώς και να ρυθ-
µίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρό-
ντος.

Στο άρθρο 15 µιλάτε για τους πόρους της Εθνικής Αρχής Κυ-
βερνοασφάλειας και συνέχεια στο άρθρο 18 της δίνετε ετησίως
µε απόφαση του Υπουργού το ποσό, όπως προανέφερα, των δύο
εκατοµµυρίων ευρώ σαν επιχορήγηση, χωρίς να αιτιολογείται το
υπέρογκο αυτό ποσό. Άλλωστε µιλάµε για µια εθνική αρχή που
δεν έχει καν συσταθεί και άρα δεν µπορούµε να γνωρίζουµε ούτε
τα λειτουργικά της έξοδα, ούτε και το κόστος αποπεράτωσης της
αποστολής της. 

Μήπως κύριε υπουργέ το ποσό αυτό είναι το δωράκι που θα
κάνετε στα γαλάζια golden boys που θα τη στελεχώσουν;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός ο κ. Παπαστεργίου για την κατάθεση νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Καταθέτουµε, κυρία Πρόεδρε, τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. Αφορούν κυρίως λεκτικές διορθώσεις του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ.
Δηµήτριος Παπαστεργίου καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξης: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπανιάς Αριστοτέ-
λης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέ-
µα: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις».

Το σχέδιο νόµου αναλύει τη σύσταση του νέου νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου, η οποία κρίνεται απαραίτητη λόγω της
ανάγκης ύπαρξης ενός εξειδικευµένου φορέα κυβερνοασφά-
λειας ο οποίος θα συγκεντρώνει τεχνογνωσία υψηλού επιπέδου
και θα διαθέτει τις κατάλληλες τεχνολογικές υποδοµές και εργα-
λεία για την αποτελεσµατική υλοποίηση της αποστολής του. Η
δηµιουργία µιας Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας αποτελεί
υποχρέωση που απορρέει από το νοµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενώ ο οριζόντιος χαρακτήρας της καθώς και το συνε-
χώς εξελισσόµενο τεχνολογικό και θεσµικό πλαίσιο δηµιουργούν
την ανάγκη για την ίδρυση µιας αποτελεσµατικής και ευέλικτης
οργανωτικής δοµής, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις του ευρύτερου
ευρωπαϊκού νοµικού πλαισίου, τις διεθνείς καλές πρακτικές και
τις εθνικές ανάγκες. 

Η νέα οργανωτική δοµή επιτελεί διάφορες λειτουργίες, παρέ-
χοντας επαρκή κίνητρα στελέχωσης µε προσωπικό υψηλών τε-
χνικών και διοικητικών προσόντων, ικανών να εφαρµόζουν τις
ρυθµίσεις, εποπτικές, ελεγκτικές, επενδυτικού προγραµµατισµού
καθώς και λοιπές λειτουργίες της αρχής, ενώ θα διαθέτει την οι-
κονοµική αυτοτέλεια και την ευελιξία να αναπτύσσει τις απαιτού-
µενες τεχνολογικές υποδοµές σύµφωνα µε τις τρέχουσες
τεχνολογικές απαιτήσεις και να υλοποιεί δράσεις που στοχεύουν
στη βελτίωση του συνολικού επιπέδου της κυβερνοανθεκτικότη-
τας της χώρας. 

Παράλληλα η νοµική µορφή σαν νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου αποτελεί αποτελεσµατική επιλογή, καθώς έτσι η Εθνική
Αρχή Κυβερνοασφάλειας έχει αυτοτέλεια έναντι της πολιτείας,
ιδίως των οργανισµών της δηµόσιας διοίκησης στους οποίους
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Ενωσιακού Δικαίου ασκεί έλεγχο,
εποπτεύοντας την τήρηση των υποχρεώσεων τους και ασκώντας
την κυρωτική της λειτουργία, εφόσον απαιτείται. 

Παράλληλα αποφεύγεται η δηµιουργία ενός οργανισµού µε δι-
οικητικά στεγανά δεδοµένου ότι η κυβερνοασφάλεια εντάσσεται
στην έννοια της εθνικής ασφάλειας. Η οργάνωση ενός λειτουρ-
γικού συστήµατος σχετικά µε την κυβερνοασφάλεια µέσω του
εκσυγχρονισµού και της ενίσχυσης των δυνατοτήτων της αρµό-
διας εθνικής αρχής καθίσταται νοµικό πρόσωπο, έτσι ώστε να κα-
ταστεί αποτελεσµατική η άσκηση των καθηκόντων της, η
διατήρηση και ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών στις ψη-
φιακές υπηρεσίες µέσω καθορισµού ενός διαφανούς πλαισίου
ρόλων, ευθυνών και λογοδοσίας για την εµπιστευτικότητα, δια-
θεσιµότητα και ακεραιότητα των δεδοµένων κρίσιµων ψηφιακών
συστηµάτων. 

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας ανήκει στον υποτοµέα της
κεντρικής κυβέρνησης µε σκοπό την οργάνωση, τον συντονισµό,
την εφαρµογή και τον έλεγχο ενός ολοκληρωµένου πλαισίου
στρατηγικών µέτρων και δράσεων για την επίτευξη υψηλού επι-
πέδου κυβερνοασφάλειας στη χώρα σε επίπεδο πρόληψης, προ-
στασίας, αποτροπής, εντοπισµού, αντιµετώπισης αποκατάστα-
σης και ανάκαµψης από κυβερνοεπιθέσεις, χαράσσει την ενιαία
πολιτική, επικαιροποιεί την εθνική στρατηγική. Εισηγείται νοµο-
θετικών µέτρων, ασκεί ελεγκτικές αρµοδιότητες, διαµορφώνει το
πλαίσιο τεχνικών µέτρων λαµβάνοντας µέτρα αποτροπής, παρα-
κολουθεί το συνολικό επίπεδο ασφάλειας της χώρας. 

Η επιτροπή συντονισµού για θέµατα κυβερνοασφάλειας απο-
τελείται από έξι µέλη µε σκοπό την απλοποίηση της διαδικασίας
διαχείρισης των φακέλων χωρικών δικτύων και την ασφάλιση των
αντικειµένων από τον αιτούντα φορέα µε βάση συγκεκριµένα κρι-
τήρια. Η κυβερνοασφάλεια αποτελεί έναν ταχέως εξελισσόµενο
και ιδιαιτέρως κρίσιµο τοµέα για τη χώρα στη λειτουργία, την αν-
θεκτικότητα και την απόκριση του κράτους σε κυβερνοεπιθέσεις. 

Η διείσδυση και τα οφέλη των τεχνολογιών πληροφορικής και
επικοινωνιών στην οικονοµική και κοινωνική ζωή αναδεικνύουν

την κυβερνοασφάλεια σε στρατηγικής σηµασίας ζήτηµα παγκο-
σµίως, όπως και στη χώρα µας: Αναδυόµενες απειλές σε θέµατα
ασφάλειας της εφοδιαστικής αλυσίδας και εξαρτήσεις από µο-
ναδικούς προµηθευτές, κατάχρηση της τεχνητής νοηµοσύνης,
εξελιγµένες υβριδικές επιθέσεις και επιχειρήσεις παραπληροφό-
ρησης, όπως επίσης και η έλλειψη καταρτισµένου και εξειδικευ-
µένου ανθρώπινου δυναµικού. 

Σύµφωνα δε µε τις πλέον πρόσφατες µελέτες, το ετήσιο κό-
στος του κυβερνοεγκλήµατος ανέρχεται παγκοσµίως στα 5,5 τρι-
σεκατοµµύρια για το 2021 και υπολογίζεται στα 10 τρισεκατοµ-
µύρια ευρώ για το 2023 και µε αυξανόµενη τάση τα επόµενα έτη. 

Η ασφάλεια στον κυβερνοχώρο αποτελεί ένα βασικό αγαθό για
την Ευρωπαϊκή Ένωση, διασφαλίζοντας έτσι την εµπιστευτικό-
τητα των πληροφοριών. Η σχετική ρύθµιση διασφαλίζει την προ-
στασία των συµφερόντων της εθνικής ασφάλειας της χώρας
τόσο σε σχέση µε τις πληροφορίες που κοινοποιούνται στην
αρχή όσο και σε σχέση µε τις πληροφορίες που η ίδια η αρχή πα-
ράγει, καθώς οι δραστηριότητές της εµπίπτουν στον ορισµό της
έννοιας της εθνικής ασφάλειας. 

Η Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας µετέχει σε έργα ευρωπαϊκών
προγραµµάτων ύψους 50 εκατοµµυρίων ευρώ και αναµένεται να
αυξηθούν. Μόνο στον ειδικό πυλώνα η κυβερνοασφάλεια προ-
βλέπει τη χρηµατοδότηση ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ έως
το 2027. Η πολυπλοκότητα και η κρισιµότητα του τοµέα της κυ-
βερνοασφάλειας απαιτεί υψηλού επιπέδου ετοιµότητα και συνερ-
γασία από πλευράς των εµπλεκόµενων φορέων για την αντι-
µετώπιση των διαρκώς εξελισσόµενων απειλών. Ο σχετικός κίν-
δυνος, ωστόσο, παρουσιάζεται σηµαντικά αµβλυµένος λόγω της
παρουσίας εθνικών εποπτικών αρχών µε υψηλού επιπέδου τεχνο-
γνωσία, σε συνδυασµό µε την ύπαρξη εθνικού στρατηγικού σχε-
διασµού. 

Στο σχέδιο νόµου που συζητάµε έχουµε και την τροπολογία
του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
που αφορά στο σχέδιο στήριξης των περιοχών που επλήγησαν
από φυσικές καταστροφές και τη δηµιουργία της ψηφιακής κάρ-
τας, το Thessaly Pass, µέσω της οποίας στηρίζεται ο τουρισµός
της Θεσσαλίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε αυτό το νοµοσχέδιο επιδιώκει την ενίσχυση της θε-
σµικής και τεχνολογικής θωράκισης της χώρας έναντι των
κυβερνοαπειλών, συµβάλλοντας αποφασιστικά στην εµπέδωση
της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τις ψηφιακές υπηρεσίες,
προάγοντας την εκπαίδευση και τις επενδύσεις στον τοµέα της
κυβερνοασφάλειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό κ. Άδωνι Γεωργιάδη για την κατάθεση τροπολο-
γιών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία άρθρα, δύο βασικές τρο-
πολογίες έχει το Υπουργείο Υγείας στο παρόν νοµοσχέδιο. Η
πρώτη αφορά -είναι το άρθρο 4- στον κλινικό και διοικητικό
έλεγχο και στην εκκαθάριση δαπανών υγείας σε πραγµατικό
χρόνο. Δίνουµε τη νοµοθετική εξουσιοδότηση στον ΕΟΠΥΥ να
διεξάγει διαγωνισµό για να προσλάβουµε µία από τις εξειδικευ-
µένες εταιρείες που δρουν στις υπηρεσίες υγείας για τον έλεγχο
των δαπανών που πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ τόσο στα ιδιωτικά νοσοκο-
µεία όσο και στα δηµόσια νοσοκοµεία. Ο στόχος είναι να έχουµε
πραγµατική εικόνα τού τι µας χρεώνουν και τι απαιτούν να πλη-
ρώσουµε. Σήµερα ο ΕΟΠΥΥ αυτό το κάνει µόνο δειγµατοληπτικά
στο 5% των φακέλων που κατατίθενται. Σκοπός µας είναι να γίνει
σε πραγµατικό χρόνο, σε real time, ο έλεγχος όλων των κατατε-
θειµένων φακέλων, όπως γίνεται σήµερα από τις ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες για κάθε είδους δαπάνη, δηλαδή ακολουθούµε
το µοντέλο των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών, ώστε να ξέ-
ρουµε ότι δεν θα µας υπερχρεώνουν υλικά και ούτω καθεξής.
Αυτή είναι η νοµοθετική εξουσιοδότηση του άρθρου 4.

Στα σχετικά άρθρα 3 και 5 για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, στο πρώτο η βασική αλλαγή είναι ότι πλην του ΕΟΠΥΥ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 8 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10015



που διενεργούσε τον ασυµπτωµατικό προληπτικό έλεγχο των
διαφόρων εξετάσεων της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µέσα
στο πρόγραµµα «ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ», ως φορέα υλοποίησης
βάζουµε την ΗΔΙΚΑ και όχι τον ΕΟΠΥΥ. Ο λόγος που θέλουµε µε-
γαλύτερη ταχύτητα είναι ότι ο ΕΟΠΥΥ έχει φορτωθεί πάρα πολύ.
Δεν έχει πρόσβαση στα ηλεκτρονικά αρχεία των ασθενών, πρά-
γµα το οποίο έχει η ΗΔΙΚΑ, γιατί στην ΗΔΙΚΑ «χτίζεται» ο ηλε-
κτρονικός φάκελος των ασθενών. Ο σκοπός µας είναι στα
αποτελέσµατα των εξετάσεων που θα κάνουν –ευελπιστούµε-
εκατοµµύρια συµπολίτες µας, να αθροίσουµε τις εξετάσεις για
τον καρκίνο του µαστού, για τον καρκίνο του τραχήλου της µή-
τρας και όλες τις άλλες εξετάσεις. Θέλουµε τα αποτελέσµατα
αυτά να γίνουν τµήµα του ηλεκτρονικού φακέλου του ασθενούς
και να τον ακολουθούν στο υπόλοιπο του βίου του, για να είναι
σε χρήση οποτεδήποτε ο γιατρός θεωρήσει ότι πρέπει να τα γνω-
ρίζει. Υπό την έννοια αυτή τα µεταφέρουµε στην ΗΔΙΚΑ.

Στο επόµενο άρθρο, όσον αφορά στις προληπτικές εξετάσεις
του προσυµπτωµατικού ελέγχου, βάζουµε υψηλότερα ποιοτικά
κριτήρια στα εργαστήρια που τα διενεργούν, κυρίως διότι η δυ-
νατότητα να εντοπίσουµε σε προσυµπτωµατικό επίπεδο πιθανές
ασθένειες απαιτεί πολύ πιο εξειδικευµένες εξετάσεις. 

Αυτά είναι τα άρθρα τα οποία έχουµε φέρει. Αν έχετε κάποια
απορία, ευχαρίστως να απαντήσω.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μισό λεπτό, κύριε Ξαν-
θόπουλε, να τοποθετηθεί για µία ακόµη τροπολογία ο κ. Παπα-
στεργίου και µετά θα πάρετε τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πρόκειται για µια τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευσης

την οποία παρουσιάζω λόγω κωλύµατος του Υπουργού. Είναι δύο
διατάξεις πολύ απλές.

Πρώτον, δίνεται παράταση µέχρι 30-4-2024 στο πρόγραµµα
«PHILOS» για την παροχή ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης σε
δοµές φιλοξενίας µεταναστών. Η παράταση γίνεται µε δαπάνες
του Υπουργείου Μετανάστευσης.

Η δεύτερη διάταξη αφορά σε πράξεις παραχώρησης ακινήτων
που χρησιµοποιούνται ως δοµές φιλοξενίας, παράταση µέχρι 31-
12-2024.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ξανθόπουλε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μου είναι αρκετά, κυρία Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, σας ακούω και βλέπω και το κείµενο της τρο-
πολογίας. «Ο κλινικός έλεγχος συνίσταται στην τεκµηρίωση της
ιατρικής αναγκαιότητας και καταλληλότητας της λήψης παροχών
υγείας βάσει των παραδοχών της διεθνούς ιατρικής πρακτικής
και δεοντολογίας», λέει µέσα στη σελίδα 4 του άρθρου 4. 

Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, ουσιαστικά στήνετε έναν µηχανισµό πα-
ράλληλο µε τον ΕΟΠΥΥ, ο οποίος θα ελέγχει εάν ο ΕΟΠΥΥ υλο-
ποιεί τις εξετάσεις τις οποίες έχουν παραγγείλει οι γιατροί του.
Απορώ, δηλαδή, µε το σκεπτικό σας. Ο ΕΟΠΥΥ δεν έχει αυτούς
τους µηχανισµούς ελέγχου; Αυτοί οι άνθρωποι που έκαναν τον δει-
γµατοληπτικό έλεγχο µέχρι τώρα δεν επαρκούν και δίνετε ένα κοµ-
µάτι της λειτουργίας του ΕΟΠΥΥ σε ιδιώτες; Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, εάν όντως δεν επαρκούν, γιατί δεν κατευθύνεστε
προς την άποψη της στελέχωσης αυτής της υπηρεσίας; Δεν της
έχετε εµπιστοσύνη; Είναι δηµοσιονοµικό το πρόβληµα;

Τρίτον: Πού θα πάει αυτή η διαρκής αποψίλωση των αρµοδιο-
τήτων και των ευθυνών -θα έλεγα- του Εθνικού Συστήµατος Υ-
γείας; Πόσο πιο πολύ θα προχωρήσουµε και τι άλλο επιφυλάσ-
σετε εν πάση περιπτώσει στους ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ και
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε, ίσως δεν έγινα εγώ αντιληπτός. Ο ΕΟΠΥΥ
σήµερα κάνει έλεγχο δειγµατοληπτικό στο 5% και αφού έχουν
διενεργηθεί ιατρικές πράξεις και καταλογίζει ή δεν καταλογίζει.

Τώρα δεν λέµε αυτό. Τώρα λέµε ότι θα φτιάχνουµε  ένα µοντέλο
το οποίο θα ελέγχουµε από την αρχή, από την έναρξη δηλαδή
της απαίτησης, την έγκριση, τη διενέργεια και τον έλεγχο, όλο
το κοµµάτι. Γίνεται το πλαίσιο πιο αυστηρό. Σας είπα ότι ακολου-
θούµε το µοντέλο των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό µε ανησυχεί.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Υπάρχει καµµία ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία που κάνει τέτοιου
τύπου έλεγχο in-house; Καµµία. Για ποιον λόγο; Διότι αυτό θα
προϋπέθετε την πρόσληψη πολλών ανθρώπων διαφορετικών ει-
δικοτήτων, εξαιρετικά εξειδικευµένων, µε αµφίβολα αποτελέ-
σµατα, διότι ο ίδιος ο ΕΟΠΥΥ ή η άλφα ή βήτα εταιρεία δεν µπο-
ρεί να επικεντρωθεί σε αυτόν τον βαθµό σε σχέση µε µία εταιρεία
που κάνει µόνο αυτή τη δουλειά. 

Άρα, λοιπόν, εµείς τι κάνουµε; Θα κάνουµε έναν διαγωνισµό
και θα πούµε: Ποιες είναι οι εταιρείες παγκοσµίως; Δεν είναι
πάρα πολλές. Δεν λέµε για την Ελλάδα τώρα. Αυτές είναι διεθνείς
εταιρείες. Πόσες είναι αυτές οι εταιρείες που δουλεύουν µόνο
για να κάνουν έλεγχο ιατρικής πράξεως και ιατρικού φακέλου και
δαπάνες; Ελάτε εδώ, όποια κερδίσει τον διαγωνισµό, θα αναλά-
βει για τον ΕΟΠΥΥ να κάνει αυτή τη δουλειά και θα πληρώνεται
–προσέξτε- από τη µείωση της δαπάνης, δεν θα πληρώνεται από
τον ΕΟΠΥΥ. Από το πόση µείωση της δαπάνης επιτυγχάνεται, δη-
λαδή από τα «χ» εκατοµµύρια της εξοικονόµησης θα παίρνει αυτή
η εταιρεία την αµοιβή της, γιατί όλα τα µοντέλα δείχνουν ότι όταν
βάζεις στο σύστηµα πραγµατικό, real-time έλεγχο, µ’ έναν µαγικό
τρόπο οι δαπάνες αρχίζουν και µειώνονται.

Θα σας πω κάτι που συνέβη σε µένα και θέλω να το µοιραστώ
µε το Κοινοβούλιο. Εγώ έχω αναλάβει τη µεγάλη υποχρέωση να
ελέγξουµε το clawback στο φάρµακο, το οποίο είχε ανέβει πάρα
πολύ. Είµαι βέβαιος ότι το ξέρετε, κυρία Πρόεδρε, γιατί είστε
στον χώρο της υγείας και τα γνωρίζετε αυτά. Μέχρι τις 22 Ιανουα-
ρίου η δαπάνη του Ιανουαρίου 2024 στο φάρµακο «έτρεχε» 10%
πάνω από τη δαπάνη του Ιανουαρίου του 2023.                                             

Στις 22 Ιανουαρίου έδωσα µια συνέντευξη σε έναν µεγάλο τη-
λεοπτικό σταθµό, στον «ΣΚΑΪ» και την εκποµπή του Γιώργου
Αυτιά και είπα: «Αυτή την εβδοµάδα έχω ζητήσει από τον ΕΟΠΥΥ
να µου φέρουν τους δέκα πρώτους γιατρούς ανά νοµό που έχουν
ξεπεράσει τους στόχους συνταγογράφησης των συναδέλφων
στον ίδιο νοµό και θα τους αφαιρέσω το δικαίωµα να συνταγο-
γραφούν. Από τις 22 Ιανουαρίου µέχρι τις 31 Ιανουαρίου όχι µόνο
σταµάτησε το +10%, αλλά η δαπάνη σε επίπεδο µήνα έκλεισε
όσο πέρυσι. Δυστυχώς και ο άγιος φοβέρα θέλει. 

Άρα, λοιπόν, αφήστε να κάνουµε τον real time έλεγχο, να ξέ-
ρουµε τι πληρώνουµε, να υπάρχει διαφάνεια, να µπορείτε εσείς
αύριο, αν θέλετε, να κάνετε µια ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, να πείτε «γιατί πληρώσαµε αυτό, κύριε Υπουργέ;», να έχω
κάποιον να µου πει γιατί το πληρώσαµε και όχι γιατί απλά κόπηκε
ένα τιµολόγιο και όλοι µας να κερδίζουµε από τη µείωση των δα-
πανών. Τόσο απλή είναι αυτή η διάταξη. Δεν µπορούµε να δια-
φωνούµε διαρκώς για τα αυτονόητα. 

Επαναλαµβάνω: In house τέτοιον µηχανισµό, αυτό που είπατε,
δηλαδή, δεν είχε καµµία ασφαλιστική εταιρεία στον κόσµο. Θα
το κάνει ο ΕΟΠΥΥ; Για ποιον λόγο; Για να προσθέσουµε δηµοσί-
ους υπαλλήλους; Αυτός είναι ο στόχος µας; Πώς να το φτιάξει;
Δεν έχει την τεχνογνωσία να το φτιάξει. Αυτό είναι εξειδικευµένη
εργασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό βέβαια, κύριε
Υπουργέ, αν ήταν και τα πλαφόν πιο αντικειµενικά και δίκαια, θα
ήταν µία διαφορετικού τύπου συζήτηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν
θέλετε να την κάνουµε, ευχαρίστως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πρέπει να την κά-
νουµε κάποια στιγµή. Εγώ τώρα δεν µπορώ να µιλήσω από εδώ
βεβαίως, αλλά δεν µπορώ να πω και όχι. Και όχι µόνο, τα πλαφόν
είναι χειρότερα και από το clawback. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Με αυτά τα πλαφόν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πλεύρη, µπο-

ρούµε να την κάνουµε όλοι µαζί αυτή τη συζήτηση. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Υψηλάντης, Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί,
κύριε Υφυπουργέ, ο κ. Γεωργιάδης πιστεύω ότι µαζί µε την απο-
τελεσµατικότητα, όπως θέλει να νοµοθετήσει και έφερε τη συ-
γκεκριµένη τροπολογία, θα επιβάλλει και τη δικαιοσύνη, έτσι
ώστε πραγµατικά όλα αυτά, όχι µόνο σε οικονοµικό επίπεδο αλλά
και στο πλαίσιο της επιστηµοσύνης και της λογικής θα ελέγχονται
-οι συνταγογραφήσεις, εν προκειµένω. 

Τώρα, στο νοµοσχέδιο ζούµε µία εποχή που το ψηφιακό κρά-
τος είναι µια πραγµατικότητα, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του
δηµοσίου τοµέα συνεχής και αυξανόµενος µε γεωµετρική πρό-
οδο. Ενδεικτικά η ψηφιακή πύλη του ελληνικού κράτους, το γνω-
στό gov.gr, φιλοξενεί έντεκα κατηγορίες µε χίλιες εξακόσιες
εβδοµήντα επτά ψηφιακές υπηρεσίες Υπουργείων, οργανισµών,
ανεξάρτητων αρχών και φορέων του δηµοσίου. 

Επίσης ο ΕΦΚΑ έχει ψηφιοποιήσει σε µεγάλο βαθµό τις υπη-
ρεσίες του, µε πιο σπουδαίες αυτές της ηλεκτρονικής υποβολής
αιτήσεων σύνταξης και εφάπαξ και την ψηφιοποίηση της ασφα-
λιστικής ιστορίας των ασφαλισµένων. Η ψηφιακή αυτή µεταβί-
βαση ακινήτων µέσω του ψηφιακού φακέλου του ακινήτου και
άλλα πολλά παραδείγµατα θα µπορούσαµε να αναφέρουµε. 

Το ίδιο ισχύει και στον ιδιωτικό τοµέα. Η διείσδυση των τεχνο-
λογιών πληροφορικής και επικοινωνιών είναι βαθιά και άρρηκτα
δεµένη µε το παραγόµενο προϊόν και την παροχή υπηρεσιών. 

Κατά συνέπεια, η θωράκιση του ψηφιακού κράτους αποτελεί
µια αδήριτη ανάγκη για την αδιάλειπτη παροχή των υπηρεσιών
αυτών, σε συγκερασµό µε την προστασία των προσωπικών δε-
δοµένων και τη γενικότερη προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων
στον κυβερνοχώρο. 

Την ανάγκη αυτή έρχεται να καλύψει το παρόν νοµοσχέδιο που
συζητάµε µε την προβλεπόµενη σύσταση νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου, µε την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, αντιµε-
τωπίζοντας το ζήτηµα της ενίσχυσης του εθνικού συστήµατος
διακυβέρνησης της δηµόσιας πολιτικής κυβερνοασφάλειας στα
πρότυπα του συνόλου σχεδόν των κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Σύµφωνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη διεθνή πρα-
κτική, αλλά και τις συστάσεις του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Κυ-
βερνοασφάλειας, της ENISA, η σύσταση διακριτού νοµικού προ-
σώπου για τη συνολική διαχείριση της εθνικής στρατηγικής κυ-
βερνοασφάλειας αποτελεί τη µοναδική επιλογή για την αποτελε-
σµατική υλοποίηση µιας εθνικής στρατηγικής για τη διακυ-
βέρνηση της κυβερνοασφάλειας. Έτσι η σηµερινή Γενική Διεύ-
θυνση Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, µετεξελίσσεται σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
ώστε να ενδυναµωθεί η Εθνική Αρχή για την Κυβερνοασφάλεια,
σε ευθυγράµµιση µε τις ενωσιακές υποχρεώσεις της χώρας, οι
οποίες πηγάζουν από τη θέσπιση πληθώρας ευρωπαϊκής νοµο-
θεσίας κατά τα τελευταία έτη. 

Στις αιτιάσεις δε της Αντιπολίτευσης γιατί επιλέγουµε τη
µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου και όχι µιας ανεξάρ-
τητης αρχής, απαντά η διεθνής και ευρωπαϊκή πρακτική, την
οποία εµείς υιοθετούµε ως µία προσέγγιση δοκιµασµένη και απο-
τελεσµατική. Ιδίως, παραδείγµατα όµοιας θεσµικής αντιµετώπι-
σης αποτελούν η Γερµανία στην οποία υφίσταται το ΒSI και στη
Γαλλία η Agence nationale de la securite des systemes d’ infor-
mation. 

Επίσης, η Ιταλία, το Βέλγιο, η Τσεχία, η Ισπανία, η Πορτογαλία,
η Αυστρία, η Ιρλανδία και η Εσθονία, η οποία όπως γνωρίζουµε
είναι και µια χώρα προηγµένη απόλυτα τεχνολογικά, αλλά και
άλλες χώρες όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Που-
θενά στις χώρες αυτές δεν έχει µπει µία ανεξάρτητη αρχή, αλλά
πολλές από τις αρχές αυτές βρίσκονται κάτω από την εποπτεία
κάποιου Υπουργείου ή Υπουργού. Επί παραδείγµατι, στη Γερµα-
νία η αντίστοιχη αρχή εποπτεύεται από το Οµοσπονδιακό Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και στη Γαλλία αναφέρεται στη Γενική Γραµ-
µατεία Άµυνας και Εθνικής Ασφάλειας που τελεί υπό την επο-
πτεία ποιου; Του Πρωθυπουργού. 

Παράλληλα, µε την επιλογή της µορφής του νοµικού προσώ-
που δηµοσίου δικαίου, αποφεύγεται η δηµιουργία ενός ανελα-

στικού οργανισµού µε διοικητικές αγκυλώσεις, δεδοµένου ότι η
κυβερνοασφάλεια εντάσσεται στην έννοια της εθνικής ασφά-
λειας, η οποία είναι κατ’ εξοχήν αρµοδιότητα της δηµόσιας διοί-
κησης υπό τη στενή έννοια, ήτοι ο φορέας ασκεί κυριαρχική
διοίκηση µε προνόµια δηµόσιας εξουσίας. 

Η εθνική ασφάλεια είναι ένα ευαίσθητο θέµα και δεν επιτρέπε-
ται να εκφεύγει της κρατικής εποπτείας. Εποµένως, ορθά, κύριε
Υπουργέ, επιλέγετε τη λύση του νοµικού προσώπου και την επο-
πτεία του από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, δοθέντος
ότι σε µια κυβερνοεπίθεση µπορεί να υπάρξει προσβολή εννόµων
αγαθών και ζωτικών λειτουργιών του στενού πυρήνα του κρά-
τους, που θα έχει αντίκτυπο στη συνέχεια των υπηρεσιών του δη-
µοσίου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό είναι το πρώτο βήµα από
τα επόµενα που θα ακολουθήσουν το προσεχές χρονικό διά-
στηµα στον τοµέα αυτό και είµαστε βέβαιοι ότι η Κυβέρνηση θα
προχωρήσει µε γοργό βηµατισµό, ανταποκρινόµενη στις αυξα-
νόµενες εθνικές ανάγκες, αλλά και τις ενωσιακές δεσµεύσεις,
όπως η αναβάθµιση της εθνικής αρχής που κρίνεται απαραίτητη,
ιδίως εν όψει της εφαρµογής της σχετικής οδηγίας, στην οποία
έχουν αναφερθεί και συνάδελφοι.

Κατά κοινή δε οµολογία, µετά την πανδηµία του COVID-19, κα-
λούµαστε να διαχειριστούµε µια νέα πραγµατικότητα, αυτή της
ραγδαίας αύξησης στη χρήση νέων τεχνολογιών, τόσο στον δη-
µόσιο τοµέα όσο και στον ιδιωτικό, µε νέες ψηφιακές υπηρεσίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Στις εξελίξεις αυτές δεν µπορούµε να παραµείνουµε απαθείς

οι απλοί θεατές, αλλά πρέπει να συγχρονιζόµαστε, πρέπει να
ακολουθούµε τον δρόµο εκείνον που άλλα κράτη, πιο προηγµένα
από εµάς, εάν και η Ελλάδα έχει χαρακτηριστεί µε αυτή την υπέ-
ροχη, τα τελευταία χρόνια, παρουσία του gov.gr και των λειτουρ-
γιών εν γένει, ως µία χώρα ήδη προηγµένη και αυτό πρέπει να το
πούµε και να το επισηµάνουµε.

Με αυτή την έννοια θα έπρεπε όλοι µας να υπερψηφίσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο, όπως θα κάνω κι εγώ, αγόµενος όχι µε την
κοµµατική προτροπή ή την υποστήριξη απλά µιας νοµοθετικής
πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης, αλλά µε τη λογική και τις ανά-
γκες που έχει σήµερα η Ελλάδα.

Με αυτή την έννοια θα έπρεπε όλοι µας να υπερψηφίσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο, όπως θα κάνω εγώ αγόµενος όχι µε την κοµ-
µατική προτροπή ή την υποστήριξη απλά µιας νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας της Κυβέρνησης, αλλά µε τη λογική και τις ανάγκες
που έχει σήµερα η Ελλάδα και ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί, εκπαιδευ-
τικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Τρικάλων (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σ’ ένα κόσµο θαυµαστό
και ταυτόχρονα τροµακτικό χωρίς καµµία αµφιβολία. Και αυτό
οφείλεται στην τεχνολογία, στην αλµατώδη πρόοδο της τεχνο-
λογίας, παρόµοια της δεν έχει δει ποτέ η ανθρωπότητα.

Θα µου πείτε η τεχνολογία δεν είναι ένα µέσον, το οποίο είναι
είτε κακό είτε καλό από µόνο του. Το θέµα είναι πώς τη χρησιµο-
ποιεί ο άνθρωπος. Επειδή, όµως, οι άνθρωποι είναι και καλοί και
κακοί τη χρησιµοποιούν άλλοτε προς το συµφέρον της ανθρω-
πότητας και άλλοτε κόντρα στο συµφέρον της ανθρωπότητας,
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, των ελευθεριών και της υγιούς λει-
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τουργίας της κοινωνίας µας. 
Μεγάλοι οραµατιστές της τεχνολογίας, όπως ήταν ο αείµνη-

στος Στίβεν Τζοµπς και ο Μπιλ Γκέιτς έχουν πει -και έχουν δίκιο-
ότι η τεχνολογία αποτελεί τη µεγαλύτερη επανάσταση που έχει
συγκλονίσει ποτέ την ανθρωπότητα από τότε που έχει δηµιουρ-
γηθεί, από τότε που έχει υπάρξει η ανθρωπότητα. 

Να σας πω και κάτι άλλο, που πολλοί δεν το ξέρετε. Φαντάζο-
µαι οι περισσότεροι εδώ µέσα και ο Υπουργός, ο κ. Παπαστερ-
γίου και πολύ περισσότερο ο Υφυπουργός, ο κ. Κυρανάκης, που
είναι νεότατος, δεν γνωρίζουν καν ένα βιβλίο που είχε κυκλοφο-
ρήσει το 1973, που λεγόταν «Το τρίτο κύµα», γραµµένο από τον
Άλβιν Τόφλερ. Ο Άλβιν Τόφλερ ήταν ένας οραµατιστής εκείνης
της εποχής προτού ακόµα βγει το διαδίκτυο, προτού ακόµα βγει
η κινητή τηλεφωνία, προτού υπάρξουν τα κοµπιούτερ ουσιαστικά
για καθηµερινή χρήση. Είχε γράψει το βιβλίο που λεγόταν «Το
τρίτο κύµα». Το είχα διαβάσει θυµάµαι πριν από πενήντα χρόνια,
πρώτη γυµνασίου πήγαινα. Και είχα εντυπωσιαστεί, γιατί ο άν-
θρωπος αυτός έλεγε ότι το σύνολο των τεχνολογικών γνώσεων
που έχει αποθησαυρίσει η ανθρωπότητα από τότε που υπήρξε,
από τον πρωτόγονο άνθρωπο µέχρι το 1973, αν θεωρήσουµε πως
είναι άλφα κάθε δέκα χρόνια θα διπλασιάζεται, θα γίνεται δύο
άλφα και θα ακολουθεί γεωµετρική πρόοδο. Είναι συγκλονιστικό
αυτό εάν το σκεφθείτε. Και φαίνεται ότι επιβεβαιώνεται σήµερα
αυτό που είχε πει ο Τόφλερ εκείνη την εποχή πριν από πενήντα
χρόνια. 

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Το λέει στο «Το τρίτο κύµα» ο Τό-
φλερ. Λέει ότι η τεχνολογία θα πηγαίνει µε γεωµετρική πρόοδο.
Οι άνθρωποι δεν µπορούν να παρακολουθήσουν τόσο µεγάλες
αλλαγές που γίνονται µε αποτέλεσµα να υπάρχει πρόβληµα προ-
σαρµογής της ανθρώπινης κοινωνίας στις τεράστιες αλλαγές
που γίνονται στην τεχνολογία. Το βλέπουµε ήδη. Και τώρα υπάρ-
χουν ακόµα και εφιαλτικά σενάρια που συζητούνται παγκοσµίως
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και στην Αµερική και παντού σχετικά
µε την εκτίναξη της τεχνητής νοηµοσύνης. 

Έχει γίνει κοινοτυπία, κλισέ όλοι να λένε ότι η τεχνητή νοηµο-
σύνη θα µας φέρει στην εποχή του «Terminator», της ταινίας
αυτής µε τον Άρνολντ Σβαρτσενέγκερ όπου οι µηχανές επικρά-
τησαν του ανθρώπου. Αυτά δεν λέω ότι θα συµβούν. Δεν ξέρω
πότε θα συµβούν και κανείς δεν ξέρει τι θα συµβεί. 

Αυτό που ξέρουµε, όµως, είναι ότι η κακή χρήση της τεχνολο-
γίας µπορεί να οδηγήσει σε εκτροπές την ανθρωπότητα και την
ανθρώπινη κοινωνία. Αυτό έχουµε χρέος ως οργανωµένη πολι-
τεία, ως κράτος, ως κράτη, ως οργανωµένες κοινότητες, όπως
είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, να το αντιµετωπίσουµε κατά το δυνα-
τόν. Μπορούµε; Δεν ξέρω. Κανείς δεν ξέρει. 

Μπορούµε, όµως, να προσπαθήσουµε και έχουµε χρέος να
προσπαθήσουµε. Άλλο πράγµα οι θετικές επιπτώσεις τεχνολο-
γίας, στην ιατρική, στη βιολογία, στις επιστήµες, στην επικοινωνία
και άλλο πράγµα η αλόγιστη χρήση της που µπορεί να οδηγήσει
σε ακρότητες.

Αυτό είναι και το θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου. Λύνει το
θέµα της κυβερνοασφάλειας; Ασφαλώς και όχι. Δεν υπάρχει νο-
µοσχέδιο. Μακάρι να µπορούσαµε µε ένα νοµοσχέδιο να λύ-
σουµε το πρόβληµα της κυβερνοασφάλειας. Μακάρι. Κανείς δεν
το έχει καταφέρει και κανείς δεν θα το καταφέρει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Όµως, είµαστε σε µια εποχή που η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη και µε τον προηγούµενο Υπουργό, κ. Πιερρακάκη και
µε τον σηµερινό Υπουργό, κ. Παπαστεργίου προσπαθούν να βελ-
τιώσουν τις παροχές που προσφέρει η τεχνολογία προς την ελ-
ληνική κοινωνία και τον Έλληνα πολίτη και έχουν γίνει πολύ
µεγάλα βήµατα. Σας τα είπε προηγουµένως και ο Βασίλης Υψη-
λάντης καθώς και ο εξαιρετικός εισηγητής µας, Φίλιππος Φόρ-
τωµας. Παρ’ όλο που έχουν γίνει µεγάλα βήµατα προς τα εµπ-
ρός, ωστόσο µπορούν να γίνουν ακόµα περισσότερα. Και έχουµε
καταφέρει στην Ελλάδα ειδικά η τεχνολογία να µπορεί να χρησι-
µοποιηθεί και για έναν επιπλέον λόγο, για να κάνει και ένα bypass
να ξεπεράσει και κάποιες αγκυλώσεις της κρατικής γραφειοκρα-
τίας η οποία δυστυχώς αποτελεί µία από τις µάστιγες που πλήτ-
τουν το ελληνικό κράτος διαχρονικά.

Ταυτόχρονα όµως, διάβαζα σε µια συνέντευξη του κ. Παπα-
στεργίου, ότι δεχόµαστε κι εµείς προβλήµατα από τις επιθέσεις
των χάκερς. Κάτι διάβαζα, κάτι άκουσα, κύριε Παπαστεργίου, για
τρία εκατοµµύρια…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Δεκατρία εκατοµµύρια.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πόσα; Δεκατρία
εκατοµµύρια στο σύστηµα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Δη-
λαδή στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αποκρούστηκαν λέει. Πολύ καλό
αυτό και πολύ θετικό. Αλλά είµαστε σίγουροι ότι θα αποκρούο-
νται διαρκώς; Δεν πρέπει να το ενισχύσουµε; Πρέπει να το ενι-
σχύσουµε. 

Και αυτό προσπαθεί να κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο µε την
ενιαία αρχή κυβερνοασφάλειας, η οποία ενσωµατώνει σε µεγάλο
βαθµό την εµπειρία και τη νοµοθεσία που υπάρχει σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Αυτό είναι και το ζητούµενο. Σε αρµονική συνεργασία
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε την παγκόσµια κοινότητα να
προσπαθούµε να προσαρµοζόµαστε και να ενσωµατώνουµε τη
διεθνή γνώση και νοµοθεσία. 

Οµολογώ ότι δεν καταλαβαίνω σε καµµία περίπτωση ποια µπο-
ρεί να είναι η διαφωνία επ’ αυτού. Να πείτε ότι µπορούµε να κά-
νουµε περισσότερα; Το είπα. Ναι, µπορούµε να κάνουµε περισ-
σότερα και πρέπει να κάνουµε διαρκώς περισσότερα. Όλα αυτά
εξελίσσονται όχι µέρα µε τη µέρα, ώρα µε την ώρα. Αλλά το να
αρνούµαστε να υπερψηφίσουµε ένα τόσο καθοριστικό νοµοσχέ-
διο, οµολογώ ότι δεν το καταλαβαίνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είχα και πολλά άλλα να πω, αλλά επειδή εγώ σέβοµαι πάντα
τον Κανονισµό της Βουλής και γι’ αυτό µιλάω εκτός χειρογράφου
και σέβοµαι τον χρόνο θέλω να σας ευχαριστήσω πολύ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, που µε ακούσατε προσεκτικά.

Να είστε καλά. Καλό σας απόγευµα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λοβέρδο, ειδικά για τον σεβασµό. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ σε µια σειρά θεµάτων, κύριε Υπουργέ. Ένα

πολύ σύντοµο σχόλιο στο ξεκίνηµα γιατί ήταν λίγο επεισοδιακές
οι τελευταίες δύο µέρες. Αυτό που µπορούµε να πούµε είναι ότι
τα καταφέραµε. Νιώθουµε µια βαθιά ικανοποίηση γιατί την ερχό-
µενη εβδοµάδα δεν θα ξεφύγει κανείς, δεν θα γλιτώσει κανείς,
δεν θα κρυφτεί κανείς, θα πάρει ο καθένας αυτό που του αξίζει.

Τα καταφέραµε, λοιπόν, να µην κρυφτεί κανείς. Τα καταφέ-
ραµε να µετρηθούµε όλοι, εδώ µέσα, στην Αίθουσα αυτή και να
λογοδοτήσουµε στους Έλληνες πολίτες ανάλογα µε το τι ονοµα-
στικά πλέον θα ψηφίσει ο καθένας. Καταφέραµε, λοιπόν, ως Ελ-
ληνική Λύση και είµαστε πολύ ικανοποιηµένοι γι’ αυτό τις τε-
λευταίες τρεις ηµέρες που το ξεκινήσαµε το θέµα, ακόµη ακόµη
να ενώσουµε τους ανόµοιους. Απίστευτα πράγµατα. Αλλά αν
εµείς καταφέραµε να ενώσουµε τους ανόµοιους, τότε µπορούµε
να ενώσουµε και τους Έλληνες. Και γι’ αυτό είµαστε πάρα πολύ
ικανοποιηµένοι. Και να είστε σίγουροι για κάτι, στην πορεία θα
καταφέρουµε πολλά περισσότερα.

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν είστε καθαρόαιµο πολιτικό ον, είστε
ένας άνθρωπος της αυτοδιοίκησης, µη δέχεστε τέτοιες τροπο-
λογίες στα νοµοσχέδια σας. Είναι µια πάγια τακτική της Κυβέρ-
νησης να εγκλωβίζει τα κόµµατα. Τι κάνουν οι τροπολογίες; Ήρθε
µια τροπολογία, έχει 3, 4 άρθρα µέσα και πρέπει να την ψηφίσεις
στο σύνολο της. 

Ιδού λοιπόν ο γρίφος που πρέπει µια Κοινοβουλευτική Οµάδα
να λύσει. Μια τροπολογία, η οποία έχει καλά πράγµατα µέσα, ένα
άρθρο δηλαδή µέτρα ανακούφισης, για παράδειγµα, για τους
αγρότες µας όπως έχει εδώ το άρθρο 3, χορήγηση ενισχύσεων
σε επιχειρήσεις που επλήγησαν από φυσικές καταστροφές. Δεν
υπάρχει Έλληνας που δεν θέλει να το ψηφίσει αυτό. Την ίδια ώρα
από κάτω µας έρχεται άρθρο για τους µετανάστες, Πού κολλάει
το ένα µε το άλλο; Πού κολλάει τα µέτρα ενίσχυσης για τους
αγρότες, αυτούς που επλήγησαν, για τις επιχειρήσεις, µε την πα-
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ράταση διάρκειας ισχύος της σύµβασης για τους γιατρούς, για
τις δοµές, για τους πρόσφυγες και τους µετανάστες. Πού κολ-
λάνε αυτά τα δύο; Πού κολλάνε αυτά τα δύο; Πραγµατικά. 

Και να σας πω κάτι. Πάνω από µισό δισεκατοµµύριο, κύριε
Υπουργέ, προέβλεπε ο προϋπολογισµός για το κοµµάτι των µε-
ταναστών. Πάνω από µισό δισεκατοµµύριο. Από αυτά τα 50 εκα-
τοµµύρια µας τα δίνει η Ευρώπη. Τώρα εδώ έρχονται και άλλα.
Εδώ είναι τρία υπουργεία. Είναι το Μετανάστευσης το οποίο είχε
τον προϋπολογισµό του στον προϋπολογισµό, είναι του Υγείας,
είναι το Προστασίας του Πολίτη, αυτά είναι κι άλλα χρήµατα εδώ.
Ποιος θα τα δώσει τα χρήµατα αυτά; Από πού θα βρεθούν τα
χρήµατα αυτά; Είναι ένα ερώτηµα αυτό. Ακόµη ακόµη και για
τους αγρότες µας που είπατε, για την ενίσχυση.

Δεύτερον, µιλάτε για ψηφιακή κάρτα. Ψηφιακή κάρτα για να
πληρωθούν οι αγρότες. Οι αγρότες θέλουν χρήµατα, δεν θέλουν
ψηφιακή κάρτα. Ξέρετε σε κάποιες χώρες του εξωτερικού, για
παράδειγµα στη Γερµανία, ψηφιακή κάρτα δίνουν στους µετανά-
στες για να τους ελέγχουν. Να ελέγχουν τι αγοράζουν, πού το
αγοράζουν, πού πάνε τα χρήµατα. Αυτό θέλετε να κάνετε; Τι είναι
ακριβώς η ψηφιακή κάρτα; Γιατί στους αγρότες µας ψηφιακή
κάρτα; Μήπως είναι ο προθάλαµος αυτός, ο προποµπός για το
ψηφιακό νόµισµα;

Και να σας πω και κάτι τελευταίο, κύριε Υπουργέ; Αυτή η ψη-
φιακή κάρτα µε κάποιον τρόπο πάλι λειτουργεί υπέρ των τραπε-
ζών. Πάλι θα βγάλουν κάποιο κέρδος οι τράπεζες γιατί όλα
γίνονται για τις τράπεζες. Όλα υπέρ τραπεζών. Τα POS υπέρ των
τραπεζών. Ψηφιακές πληρωµές που είναι υποχρεωτικές πάνω
από 500 ευρώ υπέρ των τραπεζών. Πάλι περνούν από εκεί το κα-
τιτίς τους οι γλυκές µας οι τράπεζες. Για να χτίσεις το αφορολό-
γητο σου ως Έλληνας πολίτης που πρέπει να πληρώσεις πάλι µε
την κάρτα σου, πάλι περνούν από εκεί οι τράπεζες. Έχουµε τις
µόνες τράπεζες στην Ευρώπη που χρεώνουν τα εµβάσµατα. Πάλι
εκεί οι τράπεζες. Είναι 3 ευρώ γι’ αυτόν που στέλνει χρήµατα και
4 ευρώ χρέος γι’ αυτόν που παίρνει τα χρήµατα. Πάλι οι τράπεζες
στην τσέπη «κονοµάνε». Οι τράπεζες τώρα 0,50 ευρώ για να τη-
ρήσεις τον λογαριασµό σου. Πάλι τσιµπολογάνε οι τράπεζες.
Πριν από λίγους µήνες ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης υπε-
ρηφανευόταν για το IRIS ότι θα είναι δωρεάν, χρεώνεται το IRIS
τώρα. Μα τι γίνεται εδώ πέρα;

Κοιτάξτε πόσα σας ανέφερα που να το πω πολύ απλά και
λαϊκά, «κονοµάνε» οι τράπεζες σε όλα. Απίστευτο δεν είναι; Και
για ποιες τράπεζες, κύριε Υπουργέ µιλάµε; Μιλάµε γι’ αυτές τις
τράπεζες που για τη διάσωσή τους δώσαµε 51 δισεκατοµµύρια
ευρώ, χρήµατα τα οποία µπήκαν στο χρέος µας, κύριε Υπουργέ.
Μιλάµε για αυτές τις τράπεζες που έχουν φοροαπαλλαγή, ανα-
βαλλόµενο φόρο δηλαδή, 19,5 δισεκατοµµύρια. Ο αναβαλλόµε-
νος φόρος είναι 19,5 δισεκατοµµύρια που θα έπρεπε αλλά δεν
πληρώνουν οι τράπεζες. Μιλάµε για τις τράπεζες που δόθηκαν
276 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις και ακόµη ακόµη και το τελευταίο,
ακόµη και για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» 19 δισεκατοµµύρια. Βροχή
τα δισεκατοµµύρια και τα εκατοµµύρια. Βροχή τα δισεκατοµµύ-
ρια, αλλά είπαµε την επόµενη στιγµή αν χρωστάς 30, 40, 50 χι-
λιαρικάκια θα σου πάρω το σπίτι και τελείωσε υπόθεση. Δεν είναι
έτσι. Γιατί αυτά που σας είπα ισχύουν τώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κλείσω µε ένα θέµα το οποίο µας απα-
σχόλησε το πρωί και είχαµε και µία πολιτική διαµάχη εδώ µε τους
συναδέλφους των υπολοίπων κοµµάτων.

Και µιλάµε για το ψήφισµα για την καταδίκη της Ελλάδας στο
Eυρωκοινοβούλιο γιατί δεν πρέπει να χρησιµοποιούµε επιλεκτικά
επιχειρήµατα, θα τα λέµε όλα. Όπως απάντησα στον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ το πρωί ότι πήρε το ένα, ενώ το
21 δεν το διάβασε, οι βασικοί λόγοι που καταψηφίσαµε το ψήφι-
σµα για την καταδίκη της Ελλάδος είναι για την πατρίδα.

Εξηγώ γιατί: Μιλάει µέσα για µειονότητες. Σε λίγο θα σας το
αποδείξω. Ζητά περιορισµό των χρηµάτων για προστασία των συ-
νόρων µας. Πώς είναι δυνατόν; Ζητά την τιµωρία των αστυνόµων
που έφτασαν στο σηµείο που έχασε τη ζωή του ο Ζακ Κωστόπου-
λος. Ζητά να κοπούν χρήµατα που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση
στους Έλληνες. Ενώ συµφωνούµε µε την πλειοψηφία όσων ανα-
φέρονταν για τις ανεξάρτητες αρχές, τα µέσα ενηµέρωσης, τη
δικαιοσύνη, δεν θα µπορούσαµε ποτέ να συνηγορήσουµε στα πα-

ραπάνω τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά και αγγίζουν την πα-
τρίδα µας. Έχουµε αποδείξει πάρα πολλές φορές εδώ µέσα ότι
πάνω από το κόµµα, πάνω απ’ όλα είναι η Ελλάδα, είναι η πα-
τρίδα.

Τι κάνει, λοιπόν, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Καλεί την Κυ-
βέρνηση να εφαρµόσει πλήρως τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Ναι; Μάλιστα. Την από-
φαση, λοιπόν, του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων για τους τουρκικούς συλλόγους της µειονότητας µας
καλεί το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο να το ακολουθήσουµε και να το
τηρήσουµε. Τι έλεγε αυτή η απόφαση; Είναι µια απόφαση από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων που δικαίωσε
πριν λίγο καιρό, κυρίες και κύριοι και αγαπητοί συνέλληνες, µου-
σουλµάνους της Θράκης. Εµείς τι λέµε; Υπάρχει µια µειονότητα
θρησκευτική. Τίποτα άλλο. Τι κάνει αυτή η απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου; Δικαίωσε, λοιπόν, τους µουσουλµάνους της
Θράκης αναγνωρίζοντάς τους το δικαίωµα να χρησιµοποιούν τον
όρο «τουρκικός» ή «τουρκική» στην επωνυµία των συλλόγων
τους. Παράλληλα, επέβαλε πρόστιµα στη χώρα µας για δύο πε-
ριπτώσεις συλλόγων που κατήργησε µε απόφασή του ο Άρειος
Πάγος εδώ. Στην απόφαση το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, λοιπόν,
οµόφωνα αποφάσισε ότι στις υποθέσεις για την αυτοαποκαλού-
µενη Τουρκική Ένωση Ξανθής -ακούστε τι κερκόπορτες ανοί-
γετε- και Πολιτιστική Ένωση Τούρκων Γυναικών της Περιοχής
της Ροδόπης υπήρξε παραβίαση –λέει- του άρθρου 11. Αυτά
πάτε να κάνετε. Αυτές είναι οι κερκόπορτες, αγαπητοί κύριοι συ-
νάδελφοι της Αριστεράς. Αυτά είναι τα επικίνδυνα τα οποία ποτέ
δεν πρόκειται να τα ψηφίσουµε. Γιατί όταν ζητάει το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο από την Ελλάδα να εφαρµόσει τις αποφάσεις και οι
αποφάσεις είναι αυτές, τότε µιλάµε για καταστροφή.

Εν πάση περιπτώσει, αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους κα-
ταψηφίσαµε εχθές το συγκεκριµένο ψήφισµα. Για να ακούγονται
τα πάντα. Όλοι ακουγόµαστε και όλοι κρινόµαστε από τους Έλ-
ληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Χήτα.

Να κάνω τώρα µια ανακοίνωση προς το Σώµα:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
καθηγητές από το 1ο Γενικό Λύκειο Τρικάλων (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής ο κ. Στέφανος Γκίκας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά νο-

µίζω ότι θα πρέπει να είµαστε η µόνη ίσως χώρα που έρχεται ένα
τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο, όσο αυτό που συζητάµε σήµερα που
αφορά την κυβερνοασφάλεια, τον κυβερνοχώρο, την κυβερνοά-
µυνα, και να το καταψηφίζει η Αντιπολίτευση. Θεωρώ ότι είναι
πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Το έχουµε δει τα προηγούµενα χρό-
νια να αποτελεί ένα από τα µείζονα θέµατα σε επίπεδο ΝΑΤΟ και
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Απασχολεί όλο τον κόσµο. Οι
κυβερνοεπιθέσεις οι οποίες γίνονται είναι πάρα πολύ σηµαντικές
και αυξάνονται ραγδαία χρόνο µε τον χρόνο και βεβαίως και οι
επιθέσεις που γίνονται πλέον και στον κάθε πολίτη ξεχωριστά
µέσα από το κινητό του ή από οποιαδήποτε άλλη συσκευή χρη-
σιµοποιεί.

Δεν είναι λίγες οι φορές που κι εµείς οι ίδιοι υπήρξαµε µάρτυ-
ρες καταστάσεων παραβίασης προσωπικών δεδοµένων είτε ήταν
στα social media, είτε κλοπής ποσών από τραπεζικούς λογαρια-
σµούς ή βεβαίως κυβερνοεπιθέσεων σε Υπουργεία και οργανι-
σµούς. Πρόσφατα είχε γίνει κυβερνοεπίθεση στο Υπουργείο
Πολιτισµού και για εικοσιτέσσερις τουλάχιστον ώρες υπήρχε µε-
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γάλη δυσκολία να υπογραφούν ακόµα και αποφάσεις της Υπουρ-
γού.

Η τεχνολογία, λοιπόν, εξελίσσεται και θα πρέπει κι εµείς αντί-
στοιχα να φροντίζουµε να εξασφαλίσουµε ότι τα δίκτυά µας,
αλλά και τα µηχανήµατά µας θα είναι ασφαλή από κακόβουλα λο-
γισµικά, αλλά και από επιτήδειους οι οποίοι προσπαθούν να τα
εκµεταλλευτούν.

Η κατάσταση βεβαίως περιπλέκεται περισσότερο όταν εµπλέ-
κονται δοµές και υπηρεσίες του Κράτους που διαχειρίζονται κρί-
σιµες πληροφορίες για τη χώρα και στοχοποιούνται από
αντίπαλα συµφέροντα ή ακόµα και από εχθρικά συµφέροντα. 

Τα στοιχεία είναι ανησυχητικά: Αύξηση 7% σε ετήσια βάση κα-
τέγραψαν οι κυβερνοεπιθέσεις στη χώρα µας το 2023 αγγίζοντας
τις οκτακόσιες πενήντα πέντε ανά οργανισµό σε εβδοµαδιαία
βάση. Οι οργανισµοί σε όλο τον κόσµο αντιµετώπισαν κατά µέσο
όρο χίλιες εκατόν πενήντα οκτώ εβδοµαδιαίες κυβερνοεπιθέσεις
ο καθένας. Σε παγκόσµιο επίπεδο ένας στους δέκα οργανισµούς
χτυπήθηκε από απόπειρα επίθεσης, ransomware, τον περασµένο
χρόνο σηµειώνοντας αύξηση 33% σε σχέση µε το 2022.

Το ransomware είναι ένα συγκεκριµένο είδος κακόβουλου λο-
γισµικού που χρησιµοποιείται για εκβιασµούς, όταν δηλαδή επι-
τίθεται σε µια συσκευή κλειδώνει την οθόνη της συσκευής ή
κρυπτογραφεί τα δεδοµένα που είναι αποθηκευµένα στους δί-
σκους και µετά βεβαίως ζητάει λύτρα, για να το πούµε απλά. Εί-
χαµε λοιπόν 33% αύξηση από το 2022 έως στο 2023.

Οι επιθέσεις αυτές αφορούν: Το 22% αφορά οργανισµούς που
δραστηριοποιούνται στην εκπαίδευση και στην έρευνα, το 16%
αφορά κυβερνητικές δοµές και τις Ένοπλες Δυνάµεις και το 12%
αφορά την υγειονοµική περίθαλψη.

Στο επίπεδο του ΝΑΤΟ στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής το
2023 στο Βίλνιους οι σύµµαχοι ενέκριναν ένα νέο κόνσεπτ –µια
φιλοσοφία, ας το πούµε έτσι- για την από κοινού, µε συνέργεια
και συνεργασία, αντιµετώπιση των απειλών του κυβερνοχώρου
και την ενίσχυση της κυβερνοάµυνας στο πολιτικό, το στρατιω-
τικό και το τεχνικό επίπεδο, διασφαλίζοντας την πολιτικοστρα-
τιωτική συνεργασία, Civil-Military-Cooperation, και βεβαίως τη
συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα.

Μάλιστα, το ΝΑΤΟ ίδρυσε το Επιχειρησιακό Κέντρο Κυβερνο-
χώρου ή το Κέντρο Επιχειρήσεων Κυβερνοχώρου, Cyber Space
Operations Center, στην πόλη Μονς στο Βέλγιο. Στο επίπεδο του
ΓΕΕΘΑ λειτουργεί η Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας, η οποία πριν
από λίγους µήνες µάλιστα συντόνισε µια µεγάλη διακλαδική
άσκηση κυβερνοάµυνας που λεγόταν «ΠΑΝΟΠΤΗΣ 2023» και
σκοπό είχε να συντονίσει τις Ένοπλες Δυνάµεις αλλά και δηµό-
σιους και ιδιωτικούς φορείς στην αποτελεσµατικότερη διαχείριση
των κυβερνοεπιθέσεων και στην εξάσκηση στην αντιµετώπιση πε-
ριστατικών στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό έρχεται η Κυβέρνηση µε αυτό το νο-
µοσχέδιο να ισχυροποιήσει τον έλεγχο της κυβερνοασφάλειας
της χώρας ενσωµατώνοντας στο Εθνικό µας Δίκαιο την ευρω-
παϊκή οδηγία 2555/2022. Ιδρύεται, λοιπόν, η Εθνική Αρχή Κυβερ-
νοασφάλειας, που είναι ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
µε αυξηµένες αρµοδιότητες, που αναλαµβάνει να συντονίζει και
να υλοποιεί µια ενιαία πολιτική στον τοµέα της κυβερνοασφά-
λειας, πάντοτε βεβαίως στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής
ασφαλείας.

Να πούµε ότι δεν είναι καινούργια αυτή η εθνική αρχή. Προ-
έρχεται από τον πρόγονό της που είναι η γενική διεύθυνση που
υπάρχει στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Για την τελική
διαµόρφωση αυτού του σχεδίου νόµου υπήρξε πράγµατι εκτενής
διαβούλευση µε τις άλλες αρµόδιες υπηρεσίες όπως µε τη ΕΥΠ,
το ΓΕΕΘΑ, την Ελληνική Αστυνοµία και άλλες. Βεβαίως το νοµικό
αυτό πρόσωπο θα διοικείται από ένα κατάλληλο τεχνοκράτη δι-
οικητή και αντίστοιχους υποδιοικητές ενώ η υπηρεσία θα ενισχυ-
θεί και µε υψηλής εξειδίκευσης προσωπικό. Να πω εδώ -επειδή
ακούστηκε από την Αντιπολίτευση για τους απόστρατους- ότι
υπάρχουν απόστρατοι οι οποίοι έχουν υπηρετήσει πολλά χρόνια
στις Ένοπλες Δυνάµεις, έχουν πάρα πολλά σχετικά πτυχία µε
αυτό το αντικείµενο. Νοµίζω ότι ένας απόστρατος που έχει εκ-
παιδευτεί να παίρνει γρήγορες αποφάσεις σε συνθήκες πίεσης
είναι κατάλληλος και αυτός µαζί µε άλλους να αξιολογηθεί για

τέτοιες θέσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του

κυρίου Βουλευτή)
Η αρχή -το είπε ο Υπουργός µας στον οποίο αξίζουν συγχαρη-

τήρια για το νοµοσχέδιο αυτό και για την όλη προσπάθεια που
έγινε µέχρι να φέρει αυτό το νοµοσχέδιο εδώ- θα διαθέτει εκατόν
πενήντα πέντε οργανικές θέσεις. Εµένα προσωπικά, από την
εµπειρία µου στα νατοϊκά επίπεδα αλλά και στην Ευρώπη, µου
φαίνονται λίγοι. Εννοώ για το εύρος των αντικειµένων που θα έχει
αυτή η αρχή. Φανταστείτε ότι από εβδοµήντα φορείς που επο-
πτεύει σήµερα θα φτάσει τις δύο χιλιάδες µε προοπτική το 2030
να πολλαπλασιαστούν ακόµα περισσότερο. Η αρχή αυτή, λοιπόν,
των εκατόν πενήντα πέντε ανθρώπων θα έχει δύο αν θέλετε άξο-
νες: έναν επιτελικό και έναν επιχειρησιακό, εξίσου σηµαντικοί και
οι δύο. Και νοµίζω ότι θα καταλάβουµε την αξία και τη σηµασία
αυτής της διεύθυνσης στο αµέσως προσεχές διάστηµα µόλις
µπορέσει να υλοποιήσει το έργο της. 

Θα πω µία κουβέντα και κλείνω. Θεωρώ, επίσης, σηµαντικό για
τα υποθηκοφυλακεία της χώρας το ότι δίνεται η δυνατότητα της
ψηφιοποίησης των αρχείων. Αυτό σηµαίνει τεράστιες εργατοώ-
ρες που γλιτώνουν οι δικηγόροι, οι πολίτες που ταλαιπωρούνται
χρόνια ολόκληρα για ένα ζήτηµα. Μάλιστα για να µην υπάρχει
αναστάτωση θα µεταφερθούν αυτά και θα ψηφιοποιηθούν σε άλ-
λους χώρους και χωρίς να πληρώσει ένα ευρώ ο Έλληνας πολί-
της. Με την έννοια ότι είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και αυτό
είναι επίσης σηµαντικό. 

Κλείνω λέγοντας ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Επι-
τέλους, ακολουθούµε αυτά που το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση,
η Δύση κάνει. Nοµίζω ότι είναι και ένα πεδίο που θα πρέπει να το
δούµε διότι έχουµε και τεχνογνωσία έχουµε και το know how,
έχουµε και το επιστηµονικό δυναµικό να επενδύσουµε και εµείς
στην cyber warfare και στην άµυνα του κυβερνοχώρου και να µην
είναι για παράδειγµα το Ισραήλ η πρώτη χώρα στον κόσµο σε
εξαγωγή συστηµάτων που αµύνονται στα συστήµατα αυτά. Μπο-
ρούµε να είµαστε και εµείς. Γι’ αυτό πραγµατικά καλώ την Αντι-
πολίτευση να το ψηφίσει. Θα το βρούµε µπροστά µας αυτό τον
νόµο πάντα επί τα βελτίω. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Γκίκα. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Παρακαλώ πολύ τους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους να δηλώσουν γιατί η διαδικασία φτάνει στο τέλος της. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες η ολοµέλεια του Ευρωπαϊ-

κού Κοινοβουλίου υιοθέτησε ένα ιστορικό και δυστυχώς, ντρο-
πιαστικό ψήφισµα, που αφορά τη σοβαρή υπονόµευση των
ελευθεριών και της αυτονοµίας της κοινωνίας των πολιτών και
των ευρωπαϊκών αξιών στη χώρα µας. Το ψήφισµα που στηρίζε-
ται σε µια σειρά αναφορών και εκθέσεων από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, τα Ηνωµένα Έθνη και αποστολή του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου πέρυσι, εξέφρασε τη βαθιά ανησυχία του για την κατά-
πτωση του κράτους δικαίου, των θεµελιωδών δικαιωµάτων του
πλουραλισµού και της ελεύθερης δηµοσιογραφίας και ενηµέρω-
σης στη χώρα µας. Το ψήφισµα, επίσης, καλεί την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή να χρησιµοποιήσει πλήρως όλα τα εργαλεία που δια-
θέτει για να συµµορφωθεί η Ελλάδα µε τις ευρωπαϊκές συνθήκες.
Προειδοποιεί ρητά ότι η επιτροπή θα πρέπει στο εξής να επιβε-
βαιώνει ότι τα ευρωπαϊκά κονδύλια προς τη χώρα µας θα πρέπει
να χρησιµοποιούνται σωστά. Το χθεσινό καταδικαστικό ψήφισµα
υιοθετήθηκε από το Ευρωκοινοβούλιο µε ισχυρή πλειοψηφία
τριακοσίων τριάντα ψήφων υπέρ διακοσίων πενήντα τεσσάρων
ψήφων κατά και υπήρξαν είκοσι έξι ισχυρότατες και απογοητευ-
τικές αποχές περιλαµβανοµένου πρέπει να πούµε και αυτής του
ΚΚΕ. 

Επειδή βεβαίως προηγήθηκε έντονη προσπάθεια από το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα στο οποίο ανήκει η Νέα Δηµοκρατία για να
µπλοκάρει αυτό το θέµα 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν ήταν αποχή. Μη λέτε ψέ-
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µατα. Λέτε ψέµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι «παρών». Και γνωρίζει

πολύ καλά γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν διακόπτουµε τον

οµιλητή. Το ξέρετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν το ψηφίσατε, εν πάση περι-

πτώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Καζαµία, παρα-

καλώ, µην κάνετε διάλογο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

είναι αγένεια αυτό που κάνετε. Διακόπτετε τον οµιλητή. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, το ΚΚΕ δεν

ψήφισε αυτό το ψήφισµα. Μας απογοητεύει και µας θλίβει αυτό.
Έπρεπε να το έχετε ψηφίσει αντί να διαµαρτύρεστε τώρα και να
λέτε ψέµατα ότι εγώ λέω ψέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ µην κάνετε διάλογο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κατόπιν, υπήρχαν αυτά τα απο-
γοητευτικά «παρών», περιλαµβανοµένων κάποιων κοµµάτων που
επέλεξαν να µην ψηφίσουν το ψήφισµα. Προηγήθηκε προσπά-
θεια του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος να µπλοκάρει αυτή τη
διαδικασία και κατόπιν να µειώσει την τεράστια πολιτική και ιστο-
ρική σηµασία της, παρουσιάζοντάς την ως δήθεν πρωτοβουλία
µιας κακιάς παρέας αριστερών κοµµάτων στο Ευρωκοινοβούλιο.
Θα πρέπει γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, να υπενθυµίσουµε
µερικά βασικά πράγµατα. 

Πρώτον, το χθεσινό ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου στηρίζε-
ται µεταξύ άλλων και σε µία έκθεση-κόλαφο της Κοµισιόν για την
Ελλάδα, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δηλαδή, που κυκλοφόρησε
τον Ιούλιο του 2023 και η οποία αποσιωπήθηκε επιµελώς από τα
ελληνικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η Κοµισιόν βεβαίως δεν
είναι αριστερή. Οι Ευρωπαίοι Επίτροποι, όπως γνωρίζουµε, διο-
ρίζονται από τις κυβερνήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες
στην πλειονότητά τους προέρχονται από τη Δεξιά. Πριν τρεις
βδοµάδες στις 17 Ιανουαρίου, το πρωί της ηµέρας που έγινε η
συζήτηση στην ολοµέλεια του Ευρωκοινοβουλίου και που οδή-
γησε στο χθεσινό ψήφισµα, έκανα µια οκτάλεπτη οµιλία εδώ στην
Ολοµέλεια της Βουλής αναφερόµενος αποκλειστικά στις φοβε-
ρές καταγγελίες περί παραβιάσεων των ελευθεριών, του πλου-
ραλισµού και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων που αναφέρει η έκ-
θεση της επιτροπής τονίζοντας ιδιαίτερα το ανατριχιαστικό συ-
µπέρασµά της. Η Ελλάδα, λέει η έκθεση της Κοµισιόν, είναι «µια
δηµοκρατία που αυταρχοποιείται». 

Δεύτερο, παρά τις έντονες προσπάθειες του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόµµατος να µπλοκάρει το ψήφισµα στο Ευρωκοινοβούλιο
το οποίο σύµφωνα µε τον «ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥΔΡΟΜΟ» είχε ση-
µάνει «συναγερµός» γι’ αυτό, επτά Ευρωβουλευτές της συντη-
ρητικής αυτής οµάδας υπερψήφισαν το καταδικαστικό ψήφισµα
ενώ άλλοι έξι απείχαν από την ψηφοφορία. Μεταξύ των Ευρω-
βουλευτών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος που υπερψήφισαν
είναι και δύο πρώην Υπουργοί, ένας εκ των οποίων φέρεται να
είναι ο κ. Ορτεφό, πρώην Υπουργός Εσωτερικών της Γαλλίας. 

Τρίτον, εκτός από τους πράσινους, τους σοσιαλιστές και την
Αριστερά, το καταδικαστικό ψήφισµα υποστήριξαν συνολικά και
η οµάδα των φιλελευθέρων και δηµοκρατών, δηλαδή, το φιλε-
λεύθερο κέντρο το οποίο ο κ. Μητσοτάκης νοµίζει (ή τουλάχιστον
παριστάνει στην Ελλάδα) ότι τάχα εκπροσωπεί. 

Ας έρθουµε τώρα όµως σε ένα κρίσιµο θέµα που πρέπει να
γίνει απολύτως κατανοητό. Χθες η Ελλάδα καταδικάστηκε στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και θα υπόκειται στο εξής επιτήρηση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όχι διότι η Κυβέρνησή της δυσα-
ρέστησε κάποιους σοσιαλιστές ή αριστερούς. Αυτή την εντύ-
πωση θέλει να µεταφέρει η προπαγάνδα της Νέας Δηµοκρατίας
στους άναυδους ψηφοφόρους της που δεν ξέρουν πού να κρύ-
ψουν τα µούτρα τους και τι να πρωτοσκεφτούν. Το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, καταδίκασε τη
χώρα µας διότι έκρινε, ότι επί δικών σας κυβερνήσεων έχει απο-
κλίνει σοβαρά από τις ευρωπαϊκές αξίες που εσείς- οι «Μένουµε

Ευρώπη», και άλλα τέτοια κενά περιεχόµενου λόγια -προσποι-
είστε ότι δήθεν υπηρετείτε. Εν ολίγοις, σας καταδικάζει διότι
έχετε προδώσει τα δικά σας ιδεολογικά πρότυπα: τον ευρωπαϊ-
σµό. Για να το πούµε απλά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σας είπε
ψευδοευρωπαϊστές και µε τη βούλα. 

Η παράγραφος 27 του χθεσινού ψηφίσµατος του Ευρωκοινο-
βουλίου, διαβάζω σε εισαγωγικά, «καλεί την επιτροπή να αξιοποι-
ήσει πλήρως τα εργαλεία που διαθέτει για να αντιµετωπίσει τις
παραβιάσεις των αξιών που κατοχυρώνονται στο άρθρο 2 της
συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ελλάδα». Καταδικαστή-
κατε, λοιπόν, χθες, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, διότι
ο κορυφαίος ευρωπαϊκός δηµοκρατικός θεσµός µαζί µε την επι-
τροπή (αφού υπήρξε και δική της έκθεση στην οποία στηρίχτηκε
το Ευρωκοινοβούλιο), έκρινε -και πολύ σωστά- ότι η Κυβέρνησή
σας παραβιάζει συστηµατικά το θεµελιώδες άρθρο 2 της Συνθή-
κης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και επειδή ξέρετε να προσποιείστε τους ευρωπαϊστές, αλλά
αµφιβάλλω αν πολλοί από εσάς διαβάζετε τα ιδρυτικά κείµενα
των θεσµών αυτής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα σας θυµίσω το
άρθρο 2 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να καταλά-
βετε σωστά εσείς και τα µέσα ενηµέρωσης που χειραγωγείτε
γιατί σας καταδίκασε χθες το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Άρθρο 2: «Η Ένωση βασίζεται στις αξίες του σεβασµού της αν-
θρώπινης αξιοπρέπειας, της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, της
ισότητας, του κράτους δικαίου, καθώς και του σεβασµού των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, συµπεριλαµβανοµένων των δικαιωµάτων
των προσώπων που ανήκουν σε µειονότητες. Οι αξίες αυτές είναι
κοινές στα κράτη-µέλη εντός της κοινωνίας που χαρακτηρίζεται
από τον πλουραλισµό, την απαγόρευση των διακρίσεων, την
ανοχή, τη δικαιοσύνη, την αλληλεγγύη και την ισότητα µεταξύ γυ-
ναικών και ανδρών». 

Γι’ αυτά, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, σπιλώσατε το όνοµα
της Ελλάδας σε όλο τον κόσµο:, γιατί η Κυβέρνησή σας δεν σέ-
βεται την δηµοκρατία, την ελευθερία, τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
τον πλουραλισµό και την απαγόρευση των διακρίσεων. Ως απο-
τέλεσµα βάλατε τη χώρα τώρα σε πολιτική επιτήρηση (µαζί µε
την οικονοµική επιτήρηση που βεβαίως, συνεχίζεται διακριτικά
πάνω στους προϋπολογισµούς λιτότητας που ψηφίζετε κάθε
χρόνο και οι οποίοι έβγαλαν τους αγρότες σήµερα στους δρό-
µους). 

Για την επιτήρηση το λέει ξεκάθαρα η παράγραφος 27 µε την
οποία το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ζητεί ειδικότερα από την επι-
τροπή κατά την εκτέλεση των σχετικών κονδυλίων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης «να αξιολογείται» -έτσι λέει- «η συµµόρφωση της
Ελλάδας µε τον χάρτη, όπως ορίζει ο κανονισµός περί κοινών δια-
τάξεων». Δηλαδή λέει το Κοινοβούλιο στην επιτροπή, προτού µας
δώσει νέα κονδύλια, να εξετάζει αν η Ελλάδα συµµορφώνεται µε
τις αρχές των Συνθηκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα έρθουµε τώρα σε ορισµένα ενδεικτικά σηµεία του ενδεκα-
σέλιδου ψηφίσµατος που υιοθέτησε χθες το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο. Τονίζει, κατ’ αρχάς, ότι «απειλείται η πολυφωνία των
µέσων ενηµέρωσης, καθώς και η ιδιοκτησία των µέσων ενηµέρω-
σης στη χώρα. Κατανέµεται κυρίως σε µικρό αριθµό ολιγαρχών,
µε αποτέλεσµα τη δραµατική υποβάθµιση ορισµένων θεµάτων,
όπως το σιδηροδροµικό δυστύχηµα στα Τέµπη». Επίσης, σηµει-
ώνει µε ανησυχία την «έλλειψη διαφάνειας στην κατανοµή των
κρατικών επιδοτήσεων στα µέσα ενηµέρωσης». Θέτει υπό αµφι-
σβήτηση την αντικειµενικότητα και την ανεξαρτησία του ελληνι-
κού ΕΣΡ και εκφράζει την ανησυχία της για την αιφνίδια αντικα-
τάσταση του διοικητικού συµβουλίου του ΕΣΡ τον Σεπτέµβριο
του 2023. 

Το ψήφισµα, επίσης, εκφράζει «έντονη ανησυχία» για το γεγο-
νός ότι πέραν της δολοφονίας του Καραϊβάζ, πολλοί δηµοσιο-
γράφοι αντιµετωπίζουν «σωµατικές απειλές, λεκτικές επιθέσεις,
µεταξύ άλλων από υψηλόβαθµους πολιτικούς και Υπουργούς,
παραβίαση της ιδιωτικής τους ζωής µε κατασκοπευτικό λογι-
σµικό, καθώς και στρατηγικές αγωγές προς αποθάρρυνση της
συµµετοχής του κοινού» και παροτρύνει τις αρχές να ζητήσουν
τη βοήθεια της EUROPOL για να διερευνήσει αυτά τα ζητήµατα. 

Στην επόµενη παράγραφο το ψήφισµα εκφράζει τη βαθιά του
ανησυχία για «τις πολυάριθµες περιπτώσεις υπερβολικής χρήσης
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βίας από τις αστυνοµικές υπηρεσίες κατά µειονοτικών οµάδων
και ειρηνικών διαδηλωτών εν γένει», όπως είναι οι φοιτητές που
βγαίνουν στους δρόµους να διαµαρτυρηθούν και τους χτυπάτε.

Παρακάτω η έκθεση ασχολείται µε το σκάνδαλο των υποκλο-
πών και µεταξύ άλλων εκφράζει «σοβαρή ανησυχία για την επιρ-
ροή του Πρωθυπουργού στην ΕΥΠ, η οποία τελεί υπό την άµεση
αρµοδιότητα και εποπτεία του γραφείου του» και ζητά να ακυρω-
θεί η νοµοθετική τροποποίηση του 2019 που έθεσε την ΕΥΠ υπό
τον άµεσο έλεγχο του Πρωθυπουργού. «Να κληθεί αµέσως τη
EUROPOL» λέει το ψήφισµα «για να συµµετάσχει στις έρευνες». 

Επίσης, σηµειώνει µε µεγάλη ανησυχία ότι οι ανεξάρτητες
αρχές, όπως η ΑΔΑΕ και η Ελληνική Αρχή Προστασίας Δεδοµέ-
νων υφίστανται αυξανόµενη πίεση λόγω του έργου τους όσον
αφορά την παράνοµη παρακολούθηση τηλεφωνικών συνδιαλέ-
ξεων από την ΕΥΠ. Και σηµειώνει, επιπλέον, «ότι η Βουλή των Ελ-
λήνων αντικατέστησε ξαφνικά τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου της ΑΔΑΕ το 2023, την παραµονή της απόφασης της
ΑΔΑΕ να επιβάλει πρόστιµο στην ΕΥΠ».

Κύριοι Βουλευτές, ήµουν την ηµέρα εκείνη στη Διάσκεψη των
Προέδρων που πήρε τις σχετικές αποφάσεις χωρίς την απαιτού-
µενη πλειοψηφία. Όλα τα κατήγγειλα και εγώ και η κ. Κωνστα-
ντοπούλου µε επιστολή της και έγιναν έτσι ακριβώς όπως τα λέει
το ψήφισµα. 

Ο κατάλογος, κύριε Πρόεδρε, είναι δυστυχώς ανεξάντλητος.
Όµως θα αναφερθώ σε άλλα δύο σηµαντικά σηµεία. Στην παρά-
γραφο 13 τονίζει µε µεγάλη ανησυχία ότι «η διαφθορά διαβρώνει
τις δηµόσιες υπηρεσίες και τα δηµόσια αγαθά», εκφράζοντας αµ-
φιβολίες για την ακεραιότητα τµηµάτων της Αστυνοµίας και πι-
θανής διείσδυσης οµάδων οργανωµένου εγκλήµατος στην
Αστυνοµία. Και στην παράγραφο 18 εκφράζει την ανησυχία του
το ψήφισµα για τις επιθέσεις κατά της Κοινωνίας των Πολιτών και
ειδικότερα για τις «εκστρατείες δυσφήµισης και τη δικαστική πα-
ρενόχληση από τις ελληνικές αρχές κατά ακτιβιστών των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, ιδίως εκείνων που παρέχουν βοήθεια σε
µετανάστες και πρόσφυγες». 

Αν δεν το καταλάβατε ακόµα, µιλά το ψήφισµα για εκτεταµένο
θεσµικό ρατσισµό. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποιες παρατηρήσεις που είχα
κάνει στην οµιλία µου εδώ στην Ολοµέλεια στις 17 Ιανουαρίου το
πρωί, πριν τη συζήτηση της ηµέρας εκείνης στο Ευρωκοινοβού-
λιο, που τελικά οδήγησε στο χθεσινό καταδικαστικό ψήφισµα. Με
τον τρόπο αυτό δεν θέλω µόνο να τονίσω ότι εµείς στην Πλεύση
Ελευθερίας τα βλέπαµε όλα αυτά από νωρίς, διότι βρισκόµαστε
πολύ πιο κοντά στην καθηµερινότητα του πολίτη από τους αλα-
ζόνες Υπουργούς της Κυβέρνησης, αλλά για να τονίσω, επίσης,
ότι είναι καιρός που αντιστεκόµαστε και αγωνιζόµαστε ενάντια
σε αυτές τις κυβερνητικές αυθαιρεσίες. 

Η Πλεύση Ελευθερίας -είχα πει πριν τρεις εβδοµάδες- έχει
«κατ’ επανάληψη στο παρελθόν επισηµάνει αυτούς τους κινδύ-
νους. Έχουµε µιλήσει για την εκτεταµένη διαφθορά, τον απαρά-
δεκτο έλεγχο της πληροφόρησης και την κατάργηση της πολυ-
φωνίας, τις παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ιδίως τις πε-
ριπτώσεις του ασύλου και στον απαράδεκτο έλεγχο των ανεξάρ-
τητων αρχών, ιδίως της ΑΔΑΕ και του Ραδιοτηλεοπτικού Συµβου-
λίου, των οποίων η σύνθεση κοµµατικοποιήθηκε µέσα σε µια
νύχτα για να µην διερευνηθεί σε βάθος το σκάνδαλο των παρα-
κολουθήσεων». 

Μας θλίβει -είχα πει- «το γεγονός ότι η Κυβέρνηση, αρνούµενη
να ακούσει την κριτική µας, διέσυρε την Ελλάδα στους κορυφαί-
ους θεσµούς της Ευρώπης. Από τα χρόνια της κρίσης συντελεί-
ται στη χώρα µας µια σταδιακή διαδικασία αποευρωπαϊσµού,
ιδίως στα πεδία των θεσµών, των δικαιωµάτων και των ελευθε-
ριών, αλλά και στο κράτος πρόνοιας. Όλα αυτά τα φαινόµενα επι-
βεβαιώνουν ότι η δηµοκρατία στην Ελλάδα διαβρώνεται ανη-
συχητικά». 

Αυτά είχαµε πει πριν από το καταδικαστικό ψήφισµα του Ευ-
ρωκοινοβουλίου. Και αυτά θα λέµε ξανά και θα τα επαναλαµβά-
νουµε µέχρις ότου οι πολίτες υψώσουν το ανάστηµά τους ενάντια
στον καθηµερινό εξευτελισµό τους και τη συστηµατική αδικία και
τον εκφοβισµό στα οποία τους υποβάλλετε. 

Δεν µπορείτε πλέον, κύριοι της Κυβέρνησης, να ποδοπατάτε

τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφ’ ενός µε τον αυταρχισµό,
τις ακροδεξιές σας εµµονές, τη διαφθορά και τη διαπλοκή σας
µε τους ολιγάρχες και ταυτόχρονα να παριστάνετε τους ευρω-
παϊστές, τους φιλελεύθερους και τους εκσυγχρονιστές. Δεν
είστε! Η Ευρωπαϊκή Ένωση σας λέει πλέον ανοιχτά: «Μέχρι εδώ.
Τέλος πια µε την υποκρισία και τους Ορµπανικούς τραµπουκι-
σµούς πίσω από τις κάµερες». Και εµείς τώρα σας λέµε: «Φτάνει
πια». Ξεχαρβαλώσατε κάθε έννοια του κράτους δικαίου, της ελευ-
θερίας και της δηµοκρατίας και ντροπιάζετε τη χώρα µας διε-
θνώς. Δεν θα σας επιτρέψουµε να συνεχίσετε άλλο αυτόν τον
θλιβερό κατήφορο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Επόµενος, οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Κωτσός, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αλή-

θεια ότι ζούµε µια ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο, όπου στο σύνολο
της υφηλίου υπάρχουν αναταραχές, εµπόλεµες συρράξεις και
που η Ελλάδα, η χώρα µας, συνεχίζει αταλάντευτα να αποτελεί
έναν παράγοντα σταθερότητας και αξιοπιστίας, κυρίως στην πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου. 

Είναι γεγονός, λοιπόν, ότι διανύουµε µια περίοδο παγκόσµιας
αστάθειας, επικρατώντας ένα κλίµα πολεµικό, ένα κλίµα αβεβαι-
ότητας και σύγχυσης σε πάρα πολλές περιοχές του κόσµου,
µηδέ εξαιρουµένης και της γειτονιάς µας. Και είναι αλήθεια ότι η
Ελλάδα, η χώρα µας, σε αυτά τα θολά διεθνή νερά αποτελεί µια
πραγµατικότητα για την παγκόσµια κοινότητα και βρίσκει η χώρα
µας τον ρόλο που της αξίζει πραγµατικά. 

Η πατρίδα µας, µέσα από τις παρεµβάσεις του Πρωθυπουργού
µας, µε το διεθνές κύρος που διαθέτει, καθίσταται µία υπολογί-
σιµη δύναµη στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου, καθώς
πλέον ενισχύεται συνεχώς και εξελίσσει την άµυνά της και τη δι-
πλωµατική της παρουσία. Η ασφάλεια, όµως, στη σύγχρονη
εποχή που ζούµε και µε τη ραγδαία ανάπτυξη της τεχνολογίας
δεν κρίνεται απαραίτητη µόνο στο πεδίο, αλλά και στο αχαρτο-
γράφητο ακόµη και για πολλές χώρες στον κόσµο του κυβερνο-
χώρου.

Φυσικά όταν κάνουµε λόγο για κυβερνοασφάλεια, δεν πρέπει
να µας έρχεται στο µυαλό µόνο µια εξωτερική απειλή, αλλά και
η θωράκιση και η προστασία κάθε πολίτη, κάθε Έλληνα πολίτη
που καθηµερινά έρχεται σε επαφή µε την τεχνολογία ξεκινώντας
από µία συναλλαγή έως και τα πιο ευαίσθητα προσωπικά τους
δεδοµένα.

Με την ολοένα και περισσότερο αυξανόµενη χρήση των ψη-
φιακών τεχνολογιών η προστασία ευαίσθητων πληροφοριών
όπως προσωπικά δεδοµένα, οικονοµικές πληροφορίες, πνευµα-
τική ιδιοκτησία είναι ευάλωτες σε σηµαντικό βαθµό. Η λήψη µέ-
τρων και η δηµιουργία µιας στρατηγικής ασφάλειας στον κυβερ-
νοχώρο έναντι κακόβουλων επιθέσεων που έχουν σχεδιαστεί για
πρόσβαση, τροποποίηση, διαγραφή συστηµάτων, εφαρµογών
και δεδοµένων, είναι ζωτικής σηµασίας. 

Στόχος, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι η ίδρυση Εθνι-
κής Αρχής Κυβερνοασφάλειας που θα προστατεύει τη χρήση της
τεχνολογίας, χωρίς να αφήνει περιθώρια σε εγκληµατικές οµά-
δες, σε κυβερνήσεις, σε ξένες κρατικές ή ιδιωτικές οντότητες να
έχουν πρόσβαση σε προσωπικά δεδοµένα χρηστών του διαδι-
κτύου. Όλοι οι άνθρωποι πρέπει να χρησιµοποιούν την τεχνολο-
γία ελεύθερα για όποιο σκοπό επιθυµούν χωρίς κίνδυνο. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν αυξηθεί σηµαντικά οι κυβερνοεπι-
θέσεις. Και µάλιστα σε παγκόσµιο επίπεδο το κόστος του κυβερ-
νοεγκλήµατος ξεπερνά και φτάνει τα πάρα πολλά δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, διατηρώντας µάλιστα έναν ρυθµό διπλασιασµού ανά
διετία. Στη χώρα µας οι κυβερνοεπιθέσεις βρίσκονται σε αντιστοι-
χία µε το σύνολο των χωρών του δυτικού κόσµου, καταγράφο-
ντας µία διαρκώς αυξητική τάση. Επιπρόσθετα παρατηρούνται
πλέον σοβαρά περιστατικά σε κυβερνοεπιθέσεις σε κρίσιµες υπο-
δοµές της χώρας µας. 

Νοµοθετούµε λοιπόν µε γνώµονα τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής
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Ένωσης ώστε να ενσωµατώσουµε πιο αυστηρό επίπεδο ελέγχου
στην κυβερνοασφάλεια της χώρας και αναβαθµίζουµε τα κριτή-
ρια µε βάση τα οποία χρειάζεται να λειτουργεί η κυβερνοασφά-
λεια για να προστατεύονται τα προσωπικά δεδοµένα. Όσο
αυξάνεται η χρήση της τεχνολογίας, είναι απόλυτα φυσικό και
επόµενο να αυξάνονται οι απειλές και οι κίνδυνοι εκεί που υπάρ-
χει οικονοµική δραστηριότητα, διακίνηση προσωπικών δεδοµέ-
νων αλλά ακόµη και εθνικά συµφέροντα. 

Αυτή τη στιγµή το υφιστάµενο σύστηµα της κυβερνοασφά-
λειας στην Ελλάδα διασπάται σε µία σειρά από φορείς µε κυριό-
τερες τη Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, και τη Διεύθυνση Κυβερνοάµυνας του
ΓΕΕΘΑ, την Εθνική Αρχή Αντιµετώπισης Ηλεκτρονικών Επιθέ-
σεων της ΕΥΠ, τη δίωξη ηλεκτρονικού εγκλήµατος. Ως εκ τούτου
είναι απαραίτητο και δηµιουργούµε τη νέα Εθνική Αρχή Κυβερ-
νοασφάλειας που θα λειτουργήσει ως οµπρέλα που θα εποπτεύει
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, διευρύνοντας όλες τις κατη-
γορίες που θα ελέγχονται.

Στη χώρα µας υπάρχουν περίπου δύο χιλιάδες κρίσιµες υπο-
δοµές, όπως τράπεζες, τηλεπικοινωνιακοί πάροχοι, δηµόσιοι φο-
ρείς, οι οποίοι δεν ανήκουν στο στενό πυρήνα της εθνικής
ασφάλειας αλλά οφείλουν, µιας και επεξεργάζονται και κάνουν
διακίνηση προσωπικών δεδοµένων, να λειτουργούν µε πολύ αυ-
στηρά κριτήρια κυβερνοασφάλειας. Αυτές οι υποδοµές έχουν
από τη µία την ανάγκη προστασίας και από την άλλη την ανάγκη
πρόληψης σε ορισµένους κανόνες. 

Η εθνική αρχή θα είναι αυτή που θα διασφαλίζει ότι θα τηρού-
νται όλα τα πρωτόκολλα, θα υπάρχει προληπτικός έλεγχος και
ότι µπορεί να αντιµετωπίζει απόπειρες επιθέσεων ή επιθέσεις.
Μια εθνική αρχή που θα ορίζεται σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή
οδηγία και θα συµβάλει µεταξύ άλλων στη διασφάλιση της εµπι-
στοσύνης των πολιτών και των επιχειρήσεων στις ψηφιακές υπη-
ρεσίες, στην προώθηση των επενδύσεων στον τοµέα της κυβερ-
νοασφάλειας, καθώς και στην ενίσχυση της ικανότητας άντλησης
ευρωπαϊκών πόρων και στην προαγωγή της εκπαίδευσης και της
ενηµέρωσης σε θέµατα κυβερνοασφάλειας. 

Η εθνική αρχή µελετά και παρακολουθεί κινδύνους, µεθόδους
κυβερνοεπιθέσεων, όπου υπάρχουν επτά έως οκτώ τύποι που θα
πρέπει να µελετήσουν καλά τα στελέχη της αρχής. Και γι’ αυτό
Υπουργέ -όπως αναφέρατε και εσείς- θα πρέπει να υπάρξει και η
προσέλκυση ενός εξειδικευµένου προσωπικού σε αυτή τη διαδι-
κασία, όπου θα πρέπει πραγµατικά να δούµε και τις αµοιβές για
να προσελκύσουµε αυτά τα στελέχη από την αγορά. Διότι το αν-
θρώπινο δυναµικό που θα προσελκυθεί σε αυτή τη διαδικασία
είναι εξαιρετικά σηµαντικό, για να µπορέσει να επιτελέσει το σύ-
νολο της αποστολής του. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε να κάνω και µία αναφορά στην τροπο-
λογία που ήρθε και αφορά την περιοχή µας τη Θεσσαλία. Αφορά
τα πρόσθετα µέτρα ενίσχυσης των πληµµυροπαθών µε την ψη-
φιακή κάρτα -που θα τους δώσει τη δυνατότητα να αντιµετωπί-
σουν τα ζητήµατα που έχουν προκύψει από όλη αυτή τη
διαδικασία- και µάλιστα µε επιχορήγηση και σε επιχειρήσεις και
σε αγροτικές καλλιέργειες και µάλιστα αδέσµευτες, χωρίς να
µπορούν να έχουν προβλήµατα είτε από τις τράπεζες είτε από
οποιονδήποτε άλλη αρχή. 

Εδώ όµως να επισηµάνω ότι υπάρχει ζήτηµα µε ορισµένα τρα-
πεζικά ιδρύµατα αυτή τη στιγµή που δεν εφαρµόζουν το αδέ-
σµευτο. Υπάρχουν πολλά παράπονα από αγρότες που τους
έχουν κατατεθεί οι επιδοτήσεις, όπου ορισµένα τραπεζικά ιδρύ-
µατα δεν απελευθερώνουν το σύνολο του ποσού µε αποτέλεσµα
να τους φέρνουν σε ακόµη πιο δυσχερή θέση. Και επιβάλλεται
να υπάρξει παρέµβαση προς αυτά τα τραπεζικά ιδρύµατα να
εφαρµόσουν τον νόµο. 

Τελειώνοντας, θεωρώ ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο που κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Διασφαλίζει την ασφάλεια χρήσης
των νέων τεχνολογιών, άκρως απαραίτητη στο σύνολο του πλη-
θυσµού δεδοµένου ότι όλοι µας πλέον µε τον ένα ή άλλο τρόπο
χρησιµοποιούµε το διαδίκτυο, κάνουµε οικονοµικές συναλλαγές
µέσα από το διαδίκτυο, έχουµε τα προσωπικά µας δεδοµένα όλοι
φορτωµένα στα smart phone µας και είναι σηµαντικό να υπάρχει
η διασφάλιση της ασφάλειας, της αξιοπιστίας και της σταθερό-

τητας που πρέπει να εµπνέει το σύνολο της λειτουργίας της κοι-
νωνίας µας. 

Υπουργέ θεωρώ ότι κινούµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση.
Δεν κατανοώ για ποιο λόγο η Αντιπολίτευση βρίσκει διάφορες
προφάσεις να καταψηφίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θεωρώ
όµως ότι µπορεί στο τέλος να καταλάβουν ότι το ορθό και το δί-
καιο είναι να υπερψηφιστεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Κωτσό. Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτριος Μάντζος ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής και
θα ακολουθήσει η κ. Οικονόµου, ο κ. Μαρκογιαννάκης και η κ.
Βολουδάκη. Δεν έχει δηλώσει κανένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Στο τέλος, εφόσον δη-

λωθεί. Γιατί µετά θα αρχίσουν οι δευτερολογίες. Και µετά τις δευ-
τερολογίες ζήτησε να µιλήσει η κ. Κωνσταντοπούλου, λόγω
κάποιας υποχρέωσης που έχει. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε να αρχίσω την οµιλία µου από

τα δύο φλέγοντα ζητήµατα των ηµερών, από τον πυρετό στους
δρόµους και στις εθνικές οδούς, στις κινητοποιήσεις των φοιτη-
τών και των αγροτών. Το πιο εύκολο για την Κυβέρνηση είναι να
ρίξει όλο το φταίξιµο σε εκείνους που διαδηλώνουν. Είναι εύκολο
να δείχνεις τα παιδιά. Το δύσκολο είναι να ακούς τα παιδιά.

Αλλά πώς να ακούσει αυτή η Κυβέρνηση, όταν δεν ακούει κα-
νέναν και τίποτα, όταν έχει αλλεργία στον διάλογο, όταν επιχειρεί
να «µεταρρυθµίσει», εντός πολλών εισαγωγικών, την ανώτατη εκ-
παίδευση µε non paper; 

Τελευταία φορά που το ΠΑΣΟΚ προχώρησε σε εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, αυτό το έκανε µετά από εθνικό διάλογο ενός και
πλέον έτους, διάλογο µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα, µε τους φοι-
τητές, µε την κοινωνία, διάλογο και διαβούλευση µε το δηµόσιο
πανεπιστήµιο στην πρωτοπορία, στο στόχο της ενίσχυσης των
δηµόσιων πανεπιστηµίων που δεν µπορεί και δεν δικαιούται κα-
νείς να τα γκρεµίσει ή να το αφήσει βορά στον ανταγωνισµό.

Και λίγα χιλιόµετρα πιο µακριά ο καµβάς της συσσωρευµένης
απογοήτευσης για τη διαχειριστική ανεπάρκεια της Κυβέρνησης
εµπλουτίζεται µε τα χρώµατα της υπαίθρου. Οι επιδοτήσεις κα-
θυστερούν, οι αποζηµιώσεις το ίδιο και το κόστος παραγωγής
σταθερά αυξηµένο. Και η Κυβέρνηση να περιµένει τα τρακτέρ να
βγουν στους δρόµους για να κάνει και να εξαγγείλει έστω και τα
ελάχιστα. Και έρχεται σήµερα µια γενική, αόριστη και πάντως
πολύ καθυστερηµένη τροπολογία για τις αποζηµιώσεις, πάντοτε
υπό το κράτος και την πίεση των αγροτικών κινητοποιήσεων. Η
Κυβέρνηση θα έπρεπε εδώ και καιρό να έχει προχωρήσει σε
µέτρα και όχι σε λόγια, σε µέτρα, σαν και αυτά στα οποία ανα-
φέρθηκε ο Νίκος Ανδρουλάκης για την εκτόνωση της κρίσης και
τη µακροπρόθεσµη προσέγγιση των προβληµάτων.

Οι αγρότες για εµάς, και για όλους εµάς θεωρώ, πέρα και
πάνω από κοµµατικές διαιρέσεις, δεν είναι απλοί παραγωγοί.
Είναι εγγυητές της διατροφικής επάρκειας της χώρας, είναι πα-
ράγοντες δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης αλλά και δηµογραφι-
κής σταθερότητας και ασφάλειας. Είναι ο πρωτογενής τοµέας
της χώρας που θα δώσει ζωή στις περιφέρειες, ιδίως για τους
νέους που µένουν και επιµένουν να παράγουν σε αυτό τον τόπο
παρά τα προβλήµατα. 

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου και στις παρυφές αυτού, θα µου
επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να κάνουµε
ένα νοητό ταξίδι. Πρώτη στάση, Αθήνα. Η Αρχή Διασφάλισης του
Απορρήτου των Επικοινωνιών στην έκθεση πεπραγµένων της για
το 2022 αναφέρει πως η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών και η
Αντιτροµοκρατική Υπηρεσία παρέλειψαν για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα να αποστείλουν στην αρχή έξι χιλιάδες επτακόσιες πέντε
εισαγγελικές διατάξεις για άρση απορρήτου τηλεφωνικών επικοι-
νωνιών για λόγους εθνικής ασφάλειας, κυρίως το κρίσιµο έτος
2021.

Ίσως έχει κάτι να µας πει γι’ αυτό ο ίδιος ο προϊστάµενος της
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ΕΥΠ, ο κύριος Πρωθυπουργός, µιας και ο Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος ο κ. Μαρινάκης δεν είχε τι να µας πει όταν το εγείραµε
αυτό µαζί µε την ερευνητική δηµοσιογραφία. Θα κατέθετα το
σχετικό, αλλά είναι δηµόσιο έγγραφο η έκθεση της ΑΔΑΕ και έχει
ήδη κατατεθεί στη Βουλή αρµοδίως από την αρχή. 

Επόµενη στάση, πίσω λίγο στον χρόνο, Στρασβούργο. Το Συµ-
βούλιο της Ευρώπης τον Οκτώβριο του 2023 αποδέχεται ψήφι-
σµα για τη χρήση κακόβουλων λογισµικών από κυβερνήσεις και
κράτη-µέλη του Συµβουλίου της Ευρώπης εδώ, στην Ευρώπη.
Μεταξύ άλλων, καλεί την Ελλάδα να εκθέσει τι έχει κάνει για τη
διερεύνηση του σκανδάλου των υποκλοπών και τι έχει κάνει για
να διορθώσει τη νοµοθεσία της, ιδίως στο τµήµα που αφορά στην
απαγόρευση ενηµέρωσης των παρακολουθούµενων προσώπων
για τον λόγο και τον σκοπό της παρακολούθησης, να λογοδοτή-
σει η χώρα µας στο Συµβούλιο της Ευρώπης. 

Το ψήφισα κι εγώ αυτό το ψήφισµα και καλώ τον κ. Σκέρτσο
να αναρτήσει και το δικό µου όνοµα σε δηµόσια ανάρτησή του.
Προφανώς, µπορεί κι εγώ να είµαι λιγότερο δηµοκράτης ή λιγό-
τερο Έλληνας. Καταθέτω για τα Πρακτικά το Ψήφισµα 2513 του
2023 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης, τον Πρόεδρο της οποίας κ. Ρουσόπουλο συγχαρήκαµε
και τον ακούσαµε σήµερα να µας ενηµερώνει για τις αρµοδιότη-
τες του οργάνου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενη στάση, Βερολίνο, Διεθνής Διαφάνεια. Μόλις την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα για πρώτη φορά η χώρα υποχωρεί στα ζη-
τήµατα διαφθοράς και κράτους δικαίου µετά από δέκα έτη.
Κατατίθεται το σχετικό έγγραφο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενη στάση, Ουάσιγκτον. Πριν από λίγες µόνο ηµέρες το
αµερικανικό Υπουργείο Εξωτερικών δηλώνει πως µπορεί και δι-
καιούται να επιβάλλει περιορισµούς χορήγησης βίζας σε άτοµα
που πιστεύεται ότι εµπλέκονται στην κατάχρηση εµπορικού κα-
τασκοπευτικού λογισµικού, ανάµεσα στα οποία και το λογισµικό
«Predator», που χρησιµοποιήθηκε στην Ελλάδα. Κατατίθεται το
σχετικό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελική στάση, µόλις χθες, Βρυξέλλες. Το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο αποδέχεται ψήφισµα για την κατάσταση του κράτους δι-
καίου στην Ελλάδα, ένα ψήφισµα κόλαφος, καταθλιπτικό για τη
χώρα µας, για την ελευθερία του Τύπου και τις επιθέσεις σε δη-
µοσιογράφους, για τις υποκλοπές, τις παράνοµες παρακολουθή-
σεις και τη συγκάλυψη του σκανδάλου, για την τραγωδία στα
Τέµπη, που ακόµα κι αυτή προσπαθεί η πλειοψηφία να τη συγκα-
λύψει, για τις επιθέσεις στις ανεξάρτητες αρχές και στους επικε-
φαλής τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιοι το έφεραν αυτό το ψήφισµα; Το κόµµα του κ. Μακρόν.
Και το στήριξε η Κεντροαριστερά, η Αριστερά, οι Φιλελεύθεροι,
οι Πράσινοι, τόσοι Βουλευτές, από τόσες Ευρωοµάδες, από τόσα
κράτη-µέλη. Όλοι ανθέλληνες; 

Φωνάζουν οι Ευρωβουλευτές σας για να κερδίσουν την επα-
νεκλογή τους και εκτίθενται. Δεν µας λένε ποιο είναι το δικό τους
όραµα; Εκείνοι τα εγκρίνουν τα πεπραγµένα που µας καταλογίζει
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; 

Και από χθες τι γίνεται; Πρώτα, κυβερνητικές διαρροές και
ύστερα η ανάρτηση όνειδος του Υπουργού κ. Σκέρτσου. Αντί να
απαντήσει στην ουσία, η Κυβέρνηση επιτίθεται στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο και ονοµαστικά στους Ευρωβουλευτές. 

Άραγε τι συµβαίνει; Υπάρχει µια παγκόσµια συνωµοσία; Συνω-
µοτεί η παγκόσµια τάξη πραγµάτων ενάντια στην Αθήνα; Όλη η
Ευρώπη; Φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών; Όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Όλοι εναντίον της Κυβέρνησης Μητσοτάκη;
Τριακόσιοι τριάντα Βουλευτές από είκοσι έξι κράτη-µέλη, όλοι
ηθοποιοί σε µια κακοπαιγµένη παράσταση; 

Δεν µπορεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να ασχοληθεί µε τα ζη-
τήµατα του κράτους δικαίου σε µια χώρα, παλαιό κράτος µέλος
της Ένωσης, επειδή η Νέα Δηµοκρατία κέρδισε τις εκλογές;
Μήπως είναι η Ευρωβουλή ΜΚΟ; Μήπως είναι οι Ευρωβουλευτές
και οι Ευρωοµάδες µια δράκα ανθελλήνων; 

Και η ίδια η διαχείριση αυτή από την Κυβέρνηση και η προβολή
που γίνεται σε µεγάλη µερίδα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
αποδεικνύει ότι η έκθεση έχει δίκιο ότι υπάρχει ζήτηµα στο κρά-
τος δικαίου και πώς εµείς ως πολιτεία, µε πρώτη την Κυβέρνηση,
αντιµετωπίζουµε τα ζητήµατα αυτά στην πράξη. 

Θυµάται κανείς την παρουσία του Πρωθυπουργού στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο µε αντιπολιτευόµενες εφηµερίδες και εξώ-
φυλλα να δείχνει ότι υπάρχει ελευθερία του Τύπου; Αλίµονο!

Για τις υποκλοπές ανέλαβε κανείς καµµία ευθύνη; Έγινε εξέ-
ταση της υπόθεσης εις βάθος στην εξεταστική επιτροπή στην
προηγούµενη Κοινοβουλευτική Περίοδο; Πολλοί από εσάς το ζή-
σατε εδώ. Κλήθηκαν κρίσιµοι µάρτυρες; Ο κ. Δηµητριάδης, ο κ.
Λαβράνος, ο κ. Μπίτζιος; Όχι.

Έχει προχωρήσει επαρκώς η δικαστική διερεύνηση; Σήµερα
µαθαίνουµε πάλι από την ερευνητική δηµοσιογραφία ότι ο κ. Δη-
µητριάδης, βασικός πρωταγωνιστής, δεν έχει κληθεί καν να κα-
ταθέσει. 

Λέει στο χθεσινό non paper η Κυβέρνηση, «Άλλαξε τη νοµοθε-
σία». Μα εξακολουθούν να ισχύουν οι κανόνες σιωπής, που το
Συµβούλιο της Ευρώπης µάς ελέγχει, τουλάχιστον, η καταχρη-
στική επίκληση του δηµοσίου συµφέροντος, η αδυναµία ενηµέ-
ρωσης του παρακολουθούµενου για τον λόγο που παρακολου-
θήθηκε, ακόµα και χρόνια µετά το τέλος της παρακολούθησης.
Και φυσικά συνεχίζονται οι συστηµατικές επιθέσεις στις ανεξάρ-
τητες αρχές.

Και µέσα σε αυτό το κλίµα του διεθνούς διασυρµού, της έκθε-
σης, της διαρκούς αµφισβήτησης, το µήνυµα που πρέπει να εκ-
πέµψει αυτή η Βουλή είναι πως δεν είναι αυτή η πατρίδα µας, δεν
είναι η Ελλάδα µια καχεκτική δηµοκρατία, όχι πια. Δεν είναι αυτή
η Ελλάδα. Αυτή είναι η Κυβέρνησή της. Δεν είναι η ελληνική δη-
µοκρατία, είναι η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σε λίγους µήνες ο τόπος αυτός συµπληρώνει πενήντα χρόνια
αδιατάρακτης και σταθερής δηµοκρατίας. Δεν θα αφήσουµε κα-
νέναν να ακυρώσει την πρόοδο, τις θυσίες ενός ολόκληρου λαού
και να κλυδωνίσει τα θεµέλια µιας εµπεδωµένης, σύγχρονης, φι-
λελεύθερης Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας.

Μέσα σε αυτό το κλίµα έρχεται κάποιος και καλείται να εξετά-
σει ένα σχέδιο νόµου και να αναρωτηθεί µε ποια εµπιστοσύνη, µε
ποια αξιοπιστία να δει κανείς µία ακόµη νοµοθετική πρωτοβουλία
που αφορά σε έννοιες ευαίσθητες, όπως κυβερνοασφάλεια,
εθνική ασφάλεια, ιδιωτικότητα επικοινωνιών; Μα όταν αυτές είναι
και κακοποιήθηκαν τόσο βάναυσα και συστηµατικά τους τελευ-
ταίους µήνες, πώς να το κάνει; 

Όταν είναι νωπές ακόµη οι µνήµες από το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών και των παράνοµων παρακολουθήσεων και από το δεύ-
τερο σκάνδαλο, το επάλληλο, το παράγωγο, εκείνο της συγκά-
λυψης από τα σχέδια συγχώνευσης ανεξάρτητων αρχών, αντικα-
τάστασης των ενοχλητικών διοικήσεων, µε όψιµους, πρόθυµους
συνοδοιπόρους, παραµονές του σκανδάλου των υποκλοπών, ως
τις συστηµατικές επιθέσεις στους επικεφαλής αυτών των αρχών,
τις λογιστικές αλχηµείες Δεξιάς-ακροδεξιάς για την αλλαγή συν-
θέσεων, την παραµονή κρίσιµων αποφάσεων; 

Κυρίες και κύριοι, ναι, η κυβερνοασφάλεια είναι εξαιρετικά σο-
βαρό πεδίο δηµοσίου συµφέροντος. Συνδέεται µε ιδιαίτερα ευαί-
σθητους και κρίσιµους τοµείς ασφάλειας της χώρας. Εδώ όµως
υπάρχει µια πραγµατικότητα. Χάθηκε πολύτιµος και ουσιαστικός
χρόνος. Δεν προετοιµάστηκε η πατρίδα µας όπως άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Δεν έχουµε ακόµα επίγνωση του επιπέδου κυβερ-
νοασφάλειας. Είµαστε ουραγοί στους δείκτες ψηφιακής διακυ-
βέρνησης. Η ψηφιακή γραφειοκρατία αναπτύσσεται και υπάρχει
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παράλληλα µε την παραδοσιακή, ενώ ακόµη και βασικές υπηρε-
σίες τεχνικές παραµένουν ζητούµενο. Πληρώνουµε ακόµα και σή-
µερα -δεν θα κουραστούµε να το λέµε- το ακριβότερο και πιο
αργό διαδίκτυο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Είναι αναγκαία µια Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας; Ασφαλώς
και ναι, αλλά όχι όπως την επιχειρεί η Κυβέρνηση. Διαβάζει κανείς
τον τίτλο του σχεδίου νόµου και πιστεύει ότι πρόκειται για τη σύ-
σταση µιας νέας ανεξάρτητης αρχής, αλλά όχι, πρόκειται για νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Ονοµάζεται αρχή, αλλά δεν
είναι ανεξάρτητη. Θα λέγεται «αρχή» και θα είναι σαν να µην είναι.

Αλλά εκπλήσσεται κανείς; Η Κυβέρνηση ξεκάθαρα µας λέει
πως δεν θέλει εµπλοκή των ανεξάρτητων αρχών στην κυβερνοα-
σφάλεια. Επιµένει στο υπερσυγκεντρωτικό µοντέλο του επιτελι-
κού κράτους. Μπορεί το όνοµα να εγκαταλείφθηκε, αλλά έµεινε
η χάρη. Και φυσικά στις αδιαφανείς διαδικασίες στελέχωσης µε
επιλογή του διοικητή από τον Υπουργό. 

Εµείς προτείνουµε, κύριε Πρόεδρε, η Εθνική Αρχή Κυβερνοα-
σφάλειας να είναι ανεξάρτητη αρχή, η οποία να διαθέτει διοικη-
τική αυτοτέλεια και λειτουργική και να επιλέγεται και να λογο-
δοτεί στη Βουλή, όχι στην Κυβέρνηση. Τότε δεν θα υπήρχε ανά-
γκη για επιτροπές συντονισµού, που να ελέγχεται από το Γρα-
φείο του Πρωθυπουργού. 

Και κάτι ακόµα. Αν δεν εξυγιανθεί το θεσµικό περιβάλλον, πώς
µπορεί να εφαρµοστεί αποδοτικά η νοµοθεσία για την κυβερνο-
ασφάλεια; Πώς µπορεί να ισχύσει ένα νέο πλαίσιο, σε ένα ζήτηµα
όπως η λειτουργία της ΕΥΠ, όταν δεν έχει αποκαλυφθεί ακόµη,
µε ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, ο ακριβής ρόλος της υπηρε-
σίας αυτής, ο σκοπός των παρακολουθήσεων στελεχών των ενό-
πλων δυνάµεων, δηµοσιογράφων και πολιτικών; Όταν δεν έχει
διαψευσθεί ή επαληθευθεί η ταύτιση των παρακολουθήσεων µε
το κακόβουλο λογισµικό «Predator» αλλά και ο ακριβής αριθµός
των στόχων; Όταν λειτούργησε µέσα από το Μέγαρο Μαξίµου,
όπου εδρεύει διοικητικά η ΕΥΠ, ένα ολοκληρωµένο σύστηµα υπο-
κλοπών, που ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης χαρακτήρισε «σκάνδαλο»
στο debate του Μαΐου του 2023 στη δηµόσια τηλεόραση;

Όταν διακρίνονται δεσµοί των εµπλεκοµένων προσώπων µε
διαγωνισµούς εκατοµµυρίων.

Δεν υπάρχουν ανοιχτές διαδικασίες στο σχέδιο νόµου για τη
στελέχωση αυτής της αρχής, προκειµένου να πληρούνται οι
αρχές της αξιοκρατίας και της διαφάνειας. 

Και για να τα λέµε όλα, πέρα από την Κυβέρνηση, θα πρέπει
και ο ΣΥΡΙΖΑ να µας εξηγήσει τους λόγους για τους οποίους δεν
προχώρησε κατά τα χρόνια της δικής του διακυβέρνησης στη σύ-
σταση ανεξάρτητης αρχής για την κυβερνοασφάλεια. Kουνά το
δάχτυλο σήµερα -και σωστά- για τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά πρέπει να µας πει και εκείνος τι
έκανε στη δική του βάρδια για να διασφαλίσει τη διαφάνεια και
τη λογοδοσία.

Εµείς, λοιπόν, ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιµένουµε
στο δικό µας πλαίσιο: ανεξάρτητη αρχή αντί για νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, µε στελέχωση, χρηµατοδότηση και λειτουρ-
γική αυτονοµία, µε διακοµµατική συναίνεση στην ανάδειξη των
διοικήσεων, µε ανοικτές διαδικασίες και κυρίως µε λογοδοσία
στη Βουλή.

Για όλους αυτούς τους λόγους, αλλά και για όσους αναλυτικά
εξέθεσε κυρίως ο ειδικός αγορητής µας κ. Ιλχάν Αχµέτ στην επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια, καταψηφίζουµε το συζητούµενο σχέ-
διο νόµου. Η χώρα µας χρειάζεται ένα θεσµικό restart ή ακρι-
βέστερα ένα θεσµικό reboot. Διαφάνεια, λογοδοσία, αξιοκρατία,
δίκαιος και ασφαλής ψηφιακός µετασχηµατισµός. Διότι ασφάλεια
δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και τις ελευθερίες. Δηµοκρατία δεν νοείται χωρίς ανθεκτικό
κράτος δικαίου και αυτός, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι ένας αγώνας που αφορά σε όλους µας οριζόντια, πέρα και
πάνω από κοµµατικές διαιρέσεις. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

είναι σηµαντική και ευτυχής συγκυρία το γεγονός ότι το παρόν
νοµοσχέδιο συµπίπτει µε την προχθεσινή Παγκόσµια Ηµέρα
Ασφαλούς Διαδικτύου. Αυτό, λοιπόν, µας δίνει την ευκαιρία να
προβληµατιστούµε πάνω στο θέµα της έκθεσης όλων µας, πολι-
τών, επιχειρήσεων, αλλά και κρατικών φορέων στους υπαρκτούς
κινδύνους του διαδικτύου. Ο παγκόσµιος αυτός ιστός µας δια-
συνδέει µε κάθε γωνιά της γης, αλλά ταυτόχρονα µας καθιστά
δυνητικούς στόχους κακόβουλων επιθέσεων. Ψηφιακών επιθέ-
σεων, εµφανών ή κρυφών, ανώνυµων ή ψευδώνυµων, που µπο-
ρούν, πλέον, να επηρεάσουν άµεσα πολλές και διαφορετικές
πλευρές της καθηµερινότητάς µας. 

Το διαδίκτυο, λοιπόν, είναι ένας νέος ψηφιακός κόσµος, ο
οποίος αναµφισβήτητα προσφέρει πληθώρα διευκολύνσεων που
πλέον έχουν γίνει διαθέσιµες σε κάθε πολίτη. Θυµίζω τελείως εν-
δεικτικά την πραγµατική επανάσταση που έφερε στην πατρίδα
µας το gov.gr όπου πλέον µπορούµε να πραγµατοποιήσουµε τον
εµβολιασµό µας, να δούµε τον ιατρικό µας φάκελο, να επισκε-
φτούµε δηµόσιες υπηρεσίες από απόσταση, να κατεβάσουµε
µόνοι µας πλήθος πιστοποιητικών που αφορούν εµάς ή την οικο-
γένειά µας, να υποβάλλουµε ηλεκτρονικά αιτήσεις σχεδόν για τα
πάντα, να πάρουµε ενηµερώσεις για την πορεία υποθέσεών µας
στο δηµόσιο, να µάθουµε µε ένα κλικ εάν δικαιούµαστε κάποιο
επίδοµα, να συµµετέχουµε ηλεκτρονικά σε κρατικούς διαγωνι-
σµούς, να κάνουµε απευθείας πληρωµές, υπεύθυνες δηλώσεις,
εξουσιοδοτήσεις και πολλά άλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κατάλογος των ψηφιακών δη-
µοσίων υπηρεσιών, δωρεάν διαθέσιµων και εύκολα προσβάσιµων
σε κάθε χρήστη του διαδικτύου, είναι πλέον τόσο µεγάλος που
θα χρειάζονταν ώρες µόνο και µόνο για να τις απαριθµήσω. Ήταν
ένα τιτάνιο έργο το οποίο δεν πιστώνεται µόνο η Κυβέρνηση της
Νέας δηµοκρατίας ή οι δηµόσιοι οργανισµοί που ψηφιοποι-
ήθηκαν µε τέτοια ταχύτητα. Είναι ένα επίτευγµα που αφορά ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία και την πραγµατική οικονοµία. Μέσα
από την απλούστευση των διαδικασιών, τη µείωση του διοικητι-
κού φόρου και την ελαχιστοποίηση του κόστους για τις επιχειρή-
σεις σε χρόνο και χρήµα η οικονοµία µπόρεσε να κινηθεί γρη-
γορότερα, µέσα σε µία παγκόσµια οικονοµική συγκυρία που
απαιτεί όλο και µεγαλύτερη διαφάνεια στις συναλλαγές, ξεκά-
θαρο ρυθµιστικό πλαίσιο και φυσικά γρήγορη αδειοδότηση νέων
εγκαταστάσεων και άµεση έγκριση οικονοµικών δραστηριοτήτων. 

Κύριε Υπουργέ, είναι σαφές πως πολλές από τις παραπάνω
καινούργιες ψηφιακές υπηρεσίες δεν περιλαµβάνουν µόνο την
ανταλλαγή δεδοµένων πολιτών ή επιχειρήσεων µε το κράτος,
αλλά έχουν και µια οικονοµική διάσταση. Σε ψηφιακές υπηρεσίες,
όµως, που υπάρχει οικονοµική διάσταση αναπόφευκτα εµφανί-
ζονται και φαινόµενα ηλεκτρονικής απάτης, όταν δηλαδή επιτή-
δειοι επιχειρούν να εκµεταλλευτούν το όνοµα και την αξιοπιστία
δηµόσιων ηλεκτρονικών εργαλείων, όπως το gov.gr για να εξα-
πατήσουν συµπολίτες µας. 

Εδώ έγκειται και η µεγάλη σηµασία του παρόντος νοµοσχεδίου
και της ανασύστασης της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας που
συζητάµε σήµερα. Γιατί, τελικά, η αξιοποίηση των ωφεληµάτων
που µας προσφέρει απλόχερα ο κυβερνοχώρος, η ευκολία, η τα-
χύτητα, ο µηδενισµός κόστους αλληλεπίδρασης µε µια δηµόσια
υπηρεσία, όλα αυτά εξαρτώνται από την αξιοπιστία και την ασφά-
λεια που µας παρέχει ο χώρος αυτός.

Παίρνω αφορµή, κύριοι συνάδελφοι, από την προχθεσινή υπό-
θεση που αποκάλυψε η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και τον
εντοπισµό των επιτήδειων οι οποίοι µε πρόσχηµα την δήθεν επι-
καιροποίηση στοιχείων από το gov.gr προσπάθησαν να υποκλέ-
ψουν ονόµατα χρηστών και κωδικούς ασφαλείας τραπεζικών
λογαριασµών. Τεχνικές που έχουν χρησιµοποιηθεί και κατά το
παρελθόν µε την αποστολή ψευδεπίγραφων µηνυµάτων ή e-mail,
δήθεν από την ΑΑΔΕ σε πολίτες για επιστροφή φόρων ή χορή-
γηση κρατικών ενισχύσεων.

Με αφορµή τα παραπάνω παραδείγµατα, θα ήθελα εδώ να
υπογραµµίσω και την έµφαση που δίνει το παρόν νοµοσχέδιο στο
κοµµάτι της διατοµεακής συνεργασίας. Τέτοιες σύνθετες κυβερ-
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νοεπιθέσεις οι οποίες δεν αφορούν µόνο δηµόσιους φορείς,
αλλά ταυτόχρονα επηρεάζουν πολίτες και ιδιωτικές δραστηριό-
τητες, µας δείχνουν ότι η διυπηρεσιακή και πολύ συχνά διεθνής
συνεργασία για την ασφάλεια του κυβερνοχώρου είναι αναγκαία
συνθήκη για την προστασία όλων µας. 

Έτσι, πολύ σωστά, το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
έρχεται σήµερα να ενισχύσει τους µηχανισµούς συντονισµού της
Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας µε άλλες κρατικές υπηρεσίες,
όπως είναι η Δίωξη Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της ΕΛΑΣ, η
Εθνική Αρχή Αντιµετώπισης Ηλεκτρονικών Επιθέσεων της ΕΥΠ,
αλλά και µε oργανισµούς παγκόσµιας εµβέλειας στον χώρο της
κυβερνοασφάλειας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναγνωρίσω τις προσπά-
θειες της νέας πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, τόσο του κ.
Παπαστεργίου όσο και του κ. Κυρανάκη, για ένα άλλο µεγάλο,
συναφές θέµα: Την αυτόµατη έκδοση και ασφαλή διακίνηση πι-
στοποιητικών ή βεβαιώσεων από τα δηµοτολόγια και τα ληξιαρ-
χεία, µέχρι τα γραφεία κτηµατογράφησης και το Εθνικό Κτηµατο-
λόγιο. Η βασική ιδέα δεν είναι απλά καινοτόµος, αλλά επαναστα-
τική. Να φύγουµε από την έκδοση πιστοποιητικών και να πάµε
στη διαβίβαση απλών δεδοµένων. Με άλλα λόγια, οι πολίτες,
πολύ σύντοµα, δεν θα χρειάζεται ούτε καν ηλεκτρονικά να ανα-
ζητούν οι ίδιοι τυχόν αναγκαία δικαιολογητικά για υποθέσεις τους
στο δηµόσιο. 

Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται να µειώσει και την ίδια την ψηφιακή
γραφειοκρατία, καθώς πλέον οι όποιες αναγκαίες πληροφορίες
θα ανταλλάσσονται απευθείας µεταξύ των φορέων, χωρίς την
άµεση εµπλοκή µας. 

Τέτοιες πολιτικές είναι που δικαιώνουν καθηµερινά την εµπι-
στοσύνη των Ελληνίδων και των Ελλήνων στην Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως το
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, είναι αυτές που ελπίζω ότι θα έχουν την
ευρύτερη στήριξη της Βουλής, πέρα από κοµµατικές γραµµές
και παρατάξεις. Γιατί η ασφάλεια των πολιτών είναι ένα θέµα που
µας αφορά όλους. Για τον λόγο αυτόν ψηφίζουµε σήµερα το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
την κ. Οικονόµου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και µένει στο τέλος η κ. Σεβα-
στή Βολουδάκη.

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν έχει δηλώσει κανείς, οπό-
τε θα πάµε στις δευτερολογίες. Άµα αρχίσουµε τις δευτερολο-
γίες, δεν µιλάνε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Ορίστε, κύριε Μαρκογιαννάκη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κυβερνοχώρος δεν είναι µία

µελλοντική προοπτική. Το λέω αυτό έχοντας στο µυαλό µου
ακόµα την ανάµνηση περίπου δύο δεκαετίες πριν, όταν ο όρος
αυτός πρωτοεµφανιζόταν στον ακαδηµαϊκό και δηµόσιο λόγο. Τα
χρόνια πέρασαν και πλέον ο κυβερνοχώρος είναι ζωτικό στοιχείο
του παρόντος, συστατικό στοιχείο της καθηµερινότητας σε κάθε
επίπεδο ανθρώπινης δραστηριότητας, την οικονοµία, την κρατική
διοίκηση, τις συναλλαγές των πολιτών µε τις αρχές, την επικοι-
νωνία µεταξύ µας στην ιδιωτική και τη δηµόσια σφαίρα. Είναι,
εποµένως, υποχρέωση της πολιτείας η ρύθµιση και κυρίως η
εµπέδωση όρων ασφάλειας για όλους µας µέσα στην ιδιότυπη
αυτή κυβερνοσφαίρα. 

Η Ελλάδα έχει την τύχη να αποτελεί µέρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Το ονοµάζω τύχη, διότι η Ευρώπη πρωτοπορεί σε πα-
γκόσµιο επίπεδο σε ό,τι έχει να κάνει µε τη ρύθµιση τόσο ειδικά
του κυβερνοχώρου όσο και γενικά του διαδικτυακού κόσµου.
Αυτή ακριβώς η ιδιότητά µας, του µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µας φέρνει σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια να συζητήσουµε
το παρόν σχέδιο νόµου. Είναι µία νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης, η οποία έχει αναληφθεί εν όψει και της εφαρµογής
της οδηγίας 2555/2022 µε ορίζοντα τον Οκτώβριο του φετινού
έτους. 

Τι κάνει, λοιπόν, το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε
τις προτεινόµενες διατάξεις; Προχωράει στη σύσταση ενός νέου
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, το οποίο θα φέρει την επω-
νυµία Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας. Η αποστολή του νοµικού
αυτού προσώπου περιγράφεται ξεκάθαρα, η οργάνωση, η εφαρ-
µογή και ο έλεγχος ενός ολοκληρωµένου πλαισίου για την επί-
τευξη υψηλού επιπέδου ασφάλειας συστηµάτων δικτύου και
πληροφοριών, τόσο σε ό,τι έχει να κάνει µε τον δηµόσιο όσο και
µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Ουσιαστικά, η Ελλάδα µε τις προτεινόµενες διατάξεις προ-
χωρά στην αναβάθµιση της υφιστάµενης Γενικής Διεύθυνσης Κυ-
βερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
αντιλαµβανόµενη ακριβώς τη µεγιστοποίηση των αναγκών και
των προκλήσεων σε κάθε επίπεδο στον κυβερνοχώρο.

Στη διαβούλευση που προηγήθηκε, όλοι συµφώνησαν µε την
ανάγκη αυτή της αναβάθµισης, τόσο για εθνικούς όσο και για
ενωσιακούς λόγους. Αυτή η συµφωνία είναι σίγουρα ένα θετικό
στοιχείο, γιατί η σύµπτωση απόψεων των ειδικών και αρµόδιων
φορέων δίνει σε εµάς τους νοµοθέτες την πεποίθηση ότι υπερ-
ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο, κινούµαστε στη σωστή κατεύθυνση. 

Ακούστηκαν φυσικά και λίγο πιο προχωρηµένες απόψεις και
οφείλω να κάνω µία σύντοµη αναφορά στην χαρακτηριστικότερη
από αυτές που ακούστηκε και από αρκετούς συναδέλφους. Ο
λόγος για την άποψη που υποστηρίχθηκε ότι ίσως θα έπρεπε η
αναβάθµιση της Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφάλειας να µην
περιοριστεί στη θεσµοθέτηση ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου, αλλά να επεκταθεί ως τη δηµιουργία ανεξάρτητης
αρχής. Νοµίζω -χωρίς φυσικά να είµαι ο ίδιος νοµικός και να έχω
εξειδικευµένες γνώσεις- ότι ο αρµόδιος Υφυπουργός κ. Κυρανά-
κης µε κάλυψε µε την ανάλυσή του. 

Με δεδοµένο ότι ο συνταγµατικός ρόλος των ανεξάρτητων
αρχών είναι να διασφαλίζουν τα θεµελιώδη δικαιώµατα, θα πρέ-
πει να έχουµε κατά νου ότι εδώ δεν έχουµε έναν φορέα ο οποίος
θα έρθει να διασφαλίσει ένα θεµελιώδες δικαίωµα, αλλά έναν επι-
χειρησιακό βραχίονα, µία επιχειρησιακή µονάδα αποστολή της
οποίας είναι η ενεργητική προστασία του προκειµένου αγαθού
της κυβερνοασφάλειας και άρα, το ζητούµενο είναι η επιχειρη-
σιακή δυνατότητα αποτροπής επιθέσεων.

Αυτό, λοιπόν, κάνουµε σήµερα ως Κυβέρνηση µε τις υπό ψή-
φιση διατάξεις. Δηµιουργούµε ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου αποτελεσµατικό και ευέλικτο. Θα διοικείται από διοικητή
και υποδιοικητές, για να υπάρχει ταχύτητα στη λήψη των αποφά-
σεων. Κάθε µονάδα επιχειρησιακής αποστολής χρειάζεται να δια-
θέτει σαφή ιεραρχία, αλλά και προσεκτικά σχεδιασµένη κλιµά-
κωση αρµοδιοτήτων, ακριβώς για να είναι επιχειρησιακά αποτε-
λεσµατική.

Η νέα αρχή θα είναι ακόµα πιο ποιοτική και ποσοτικά ενισχυ-
µένη σε σχέση µε την υπηρεσία που αντικαθιστά. Συγκεκριµένα,
το προσωπικό του θα είναι υπερδιπλάσιο όσων υπηρετούν τώρα.
Θα διαθέτει εκατόν πενήντα πέντε οργανικές θέσεις, έναν αριθµό
ο οποίος κρίνεται επαρκής στο παρόν στάδιο µε βάση το εύρος
της αποστολής που ανατίθεται στην αρχή, όπως προκύπτει και
από τη διεθνή εµπειρία που αναζητήθηκε και καταγράφηκε.
Τέλος, θα διαρθρώνεται σε δύο γενικές διευθύνσεις, µία επιτελι-
κού σχεδιασµού και µία επιχειρησιακή για τη βέλτιστη απόδοση
στο έργο της. Προφανώς σε όλα αυτά θα πρέπει να προστεθεί
και η µέριµνα για επιλογή ανθρώπινου δυναµικού υψηλής εξειδί-
κευσης, καθώς το στοιχείο αυτό -η ποιότητα του έµψυχου δυνα-
µικού- είναι ο βασικός παράγοντας της επιτυχίας.

Όπως ακριβώς τόνισε και ο κύριος Υπουργός, θα είναι ένας
φορέας τεχνολογικός και αυτό θα αποτυπώνεται ξεκάθαρα στη
στελέχωσή του. Δεν µιλάµε απλά για έναν φορέα ο οποίος θα λει-
τουργεί συµβουλευτικά. Αντιθέτως, θα είναι πρακτικά δραστή-
ριος. Θα αναλαµβάνει δράση. Επιπλέον, θα πρέπει να είναι σε
θέση -για παράδειγµα- να πιστοποιήσει φορείς και άρα, είναι
πάρα πολύ σηµαντικό αυτός ο φορέας να έχει την ευελιξία, τον
χρόνο, αλλά και την ειδική γνώση που απαιτείται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να ευθυγραµµίσουµε
τις εποπτικές και παρεµβατικές δυνατότητες της πολιτείας µας
µε την πρόοδο της τεχνολογίας. Η κυβερνοασφάλεια είναι µέγα
ζητούµενο πλέον παγκοσµίως. Είναι, αν θέλετε, ανάγκη να θω-
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ρακιστούµε απέναντι σε κάθε είδους απειλή και από όσα βλέ-
πουµε και διαβάζουµε καθηµερινά γύρω µας στο διαδίκτυο, από
τη διενέργεια εκλογών ακόµα και σε δηµοκρατικές υπερδυνά-
µεις, µέχρι τις οικονοµικές συναλλαγές επιχειρήσεων και ιδιωτών,
αλλά και την προστασία της ιδιωτικότητας του καθενός µας. 

Υπερψηφίζοντας το παρόν σχέδιο νόµου, πράττουµε ακριβώς
αυτά. Αναβαθµίζουµε το επίπεδο εποπτείας ενηµέρωσης και υπο-
στήριξης των εµπλεκοµένων φορέων στον τοµέα της κυβερνοα-
σφάλειας. Ενισχύουµε το οικοσύστηµα ψηφιακής καινοτοµίας
στη χώρα, διαµορφώνοντας ένα περιβάλλον µε ασφαλείς υποδο-
µές. Τελικά, ενισχύουµε έµπρακτα την εµπιστοσύνη των πολιτών,
αλλά και των επιχειρήσεων στις ψηφιακές υπηρεσίες, καθιστώ-
ντας τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας ένα ασφαλές και
λειτουργικό βήµα για τον εκσυγχρονισµό της. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, συστήνεται

ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου η Εθνική Αρχή Κυβερνοα-
σφάλειας, η οποία αποτελεί τη συνέχεια της Γενικής Διεύθυνσης
Κυβερνοασφάλειας του ν.4635/2019. Έργο της αρχής είναι η
υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής κυβερνοασφάλειας, ώστε να
καταστεί εφικτή η πρόληψη των κυβερνοεπιθέσεων µε την τεχνο-
λογική θωράκιση της χώρας, αλλά και να αντιµετωπιστούν έγκαι-
ρα κυβερνοεπιθέσεις, ενώ θα είναι αρµόδια και για τις πιστοποι-
ήσεις στον τοµέα κυβερνοασφάλειας λειτουργώντας ως Εθνική
Αρχή Πιστοποίησης.

Μάλιστα, αξίζει να τονιστεί ότι η αρχή θα µπορεί να υλοποιεί
συνεργασίες µε την ερευνητική αλλά και ακαδηµαϊκή κοινότητα
και φορείς, στοιχείο το οποίο έλειπε στο καθεστώς που ίσχυε
µέχρι τώρα και το οποίο µπορεί να αναβαθµίσει τις πολιτικές πρό-
ληψης και αντιµετώπισης των κυβερνοεπιθέσεων, καθιστώντας
τα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα πολύτιµους συµµάχους, ενώ η αρχή θα
µπορεί να διεξάγει και εκπαιδευτικά προγράµµατα και εκστρα-
τείες ευαισθητοποίησης για να ενισχύσει τη σηµασία της κυβερ-
νοασφάλειας σε όλα τα επίπεδα της κοινωνίας, ενηµερώνοντάς
την για τους κινδύνους. 

Η σύσταση της αρχής κατέστη επιβεβληµένη, καθώς αφ’ ενός
µεν η χρήση των ψηφιακών υποδοµών σε πληθώρα εργασιών και
υπηρεσιών καθιστά όλο και πιο συχνό το φαινόµενο των κυβερ-
νοεπιθέσεων, το οποίο χρήζει αντιµετώπισης -αξίζει δε να σηµει-
ωθεί ότι µόνο την τελευταία εβδοµάδα σηµειώθηκαν 13,3 εκα-
τοµµύρια επιθέσεις σε κυβερνητικές ιστοσελίδες- αφ’ ετέρου δε
η σύσταση µιας νέας και αυτοτελούς αρχής προτείνεται από τον
Ευρωπαϊκό Οργανισµό Κυβερνοασφάλειας και αποτελεί το πρό-
τυπο που ακολουθούν και τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες οι οποίες
ορίζουν ότι τέτοιου είδους µέτρα µπορούν να αναληφθούν µόνο
από ένα αυτοτελές και διακριτό όργανο µε τα εργαλεία τα οποία
αυτή η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας θα διαθέτει.

Επιπλέον, λόγω της διεθνοποίησης των κρατικών, επιχειρηµα-
τικών αλλά και κάθε είδους δραστηριοτήτων, η κυβερνοασφάλεια
αποτελεί ένα ζήτηµα διεθνούς ενδιαφέροντος και απαιτεί συνερ-
γασία µε άλλες χώρες και άλλους οργανισµούς.

Μέσω της εθνικής αυτής αρχής µπορούµε να ενισχύσουµε τις
σχέσεις µας µε διεθνείς εταίρους και να ανταλλάσσουµε πληρο-
φορίες, αλλά και βέλτιστες πρακτικές. 

Η ασφάλεια των προσωπικών δεδοµένων είναι κρίσιµη για την
εµπιστοσύνη των πολιτών, το κράτος δικαίου, αλλά και τα συντα-
γµατικά κατοχυρωµένα δικαιώµατα των άρθρων 5, 5Α, 9, και 9Α
του Συντάγµατος για την προστασία του ιδιωτικού βίου, το δι-
καίωµα της ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπικότητας, το δι-
καίωµα της συµµετοχής στην Κοινωνία της Πληροφορίας και το
δικαίωµα προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. 

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας µπορεί να επιβλέπει και να
ενισχύει τις πρακτικές προστασίας δεδοµένων σε εθνικό επίπεδο
διασφαλίζοντας τα δικαιώµατα των πολιτών. Σηµαντική θα είναι

η συµβολή που θα έχει στη µείωση των επιπτώσεων των κυβερ-
νοεπιθέσεων σε επιχειρήσεις και στην οικονοµία, καθώς θα µει-
ωθούν τα κόστη και οι εν γένει απαιτούµενοι πόροι για την
αντιµετώπιση αυτών. 

Η ενίσχυση της κυβερνοασφάλειας µπορεί να δηµιουργήσει
ένα περιβάλλον εµπιστοσύνης που θα ενθαρρύνει την καινοτοµία
και την ανάπτυξη των ψηφιακών υπηρεσιών και της ψηφιακής οι-
κονοµίας συνεισφέροντας στην εθνική οικονοµία. 

Ένας άλλος τοµέας που πλέον θα βρίσκεται υπό την εποπτεία
της αρχής είναι εκείνος της υγείας. Σε µια εποχή που η ψηφιο-
ποίηση του τοµέα της υγείας αυξάνεται, η κυβερνοασφάλεια
είναι κρίσιµη για την προστασία των ευαίσθητων δεδοµένων των
ασθενών και την αποτροπή των κυβερνοεπιθέσεων σε νοσοκο-
µεία, αλλά και υγειονοµικούς φορείς. 

Επίσης, η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας µπορεί να επικε-
ντρωθεί στην προστασία των κρίσιµων υποδοµών και να ανταπο-
κριθεί σε όλες τις ανάγκες που προκύπτουν από αυτά, όπως τα
ηλεκτρικά δίκτυα, τις µεταφορές και τις τηλεπικοινωνίες, ενισχύο-
ντας την ανθεκτικότητα της χώρας σε ενδεχόµενες κυβερνοεπι-
θέσεις, ενώ είναι ιδιαίτερα σηµαντική για την προστασία των
εθνικών συµφερόντων και την αποτροπή κυβερνοεπιθέσεων που
µπορεί να απειλήσουν τόσο την εθνική ασφάλεια όσο και την
εθνική άµυνα. 

Τέλος, η δηµιουργία της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
µπορεί να προσφέρει ευκαιρίες για την ανάπτυξη επαγγελµατι-
κών δεξιοτήτων και την εκπαίδευση ειδικευµένου προσωπικού
στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας βοηθώντας το εργατικό δυ-
ναµικό στην απόκτηση περαιτέρω δεξιοτήτων. 

Σύµφωνα µε τη δευτερογενή νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, η κυβερνοασφάλεια είναι απαραίτητη για την αποτελεσµα-
τική λειτουργία της οικονοµίας και της κοινωνίας της ένωσης, τη
λειτουργία της εσωτερικής αγοράς και την οικοδόµηση µιας αν-
θεκτικής πράσινης και ψηφιακής Ευρώπης. 

Η πρόσφατη οδηγία 2555/2022 προτείνει µέτρα για υψηλό
κοινό επίπεδο κυβερνοασφάλειας σε ολόκληρη την Ένωση δια-
σφαλίζοντας και την προστασία των δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα, έργο που θα επιτελέσει η Εθνική Αρχή Κυβερνοασ-
φάλειας. 

Πέραν των ρυθµίσεων για την εθνική αρχή, το παρόν σχέδιο
νόµου περιλαµβάνει και ρυθµίσεις για την επιτάχυνση του έργου
του Κτηµατολογίου και συγκεκριµένα της ψηφιοποίησης των αρ-
χείων των υποθηκοφυλακείων, ώστε αφ’ ενός µεν να καθίστανται
διαθέσιµο ηλεκτρονικά για τους επαγγελµατίες όλο το υλικό
προς έρευνα, αφ’ ετέρου δε να βοηθά και το προσωπικό του
φορέα στο έργο του. 

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου αναβαθµίζει την Εθνική Αρχή Κυ-
βερνοασφάλειας, διευκολύνει το έργο της παρέχοντάς της όλα
τα απαιτούµενα εργαλεία και συνέργειες, ώστε να µπορούµε να
προστατεύσουµε τις ψηφιακές µας υποδοµές, να ενισχύσουµε
την κυβερνοασφάλεια και να διασφαλίσουµε µια ασφαλή και αν-
θεκτική ψηφιακή κοινότητα για το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, δεν ξέρω αν έχετε καταλάβει τι συνέβη σήµερα στους δρό-
µους της Αθήνας. Αυτό το οποίο συνέβη είναι ότι παρά τα ΜΑΤ,
παρά τους εισαγγελείς, παρά τις συλλήψεις, παρά τις αποτυχη-
µένες προσπάθειες της ΔΑΠ η οποία χάνει όλες τις συνελεύσεις
µία προς µία σε όλη την Ελλάδα, η Αθήνα βούλιαξε, βούλιαξε από
χιλιάδες νέους ανθρώπους, εκπαιδευτικούς και εργαζόµενους,
οι οποίοι διεκδικούν ένα δηµόσιο αναβαθµισµένο πανεπιστήµιο,
βούλιαξε από ανθρώπους που διεκδικούν το δηµοκρατικό δι-
καίωµα στη µόρφωση εκεί που εσείς βλέπετε µόνο πελατεία. 

Το φιάσκο το οποίο στήσατε στην Κοµοτηνή αφού χάσατε τις
συνελεύσεις στη Νοµική να στείλετε ΜΑΤ µέσα σε σχολή, πρά-
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γµατα που έχουµε να δούµε από τη χούντα, το απάντησαν οι ίδιοι
οι φοιτητές µε τις κινητοποιήσεις τους. 

Κατανοώ απόλυτα ότι δεν έχετε ξεχάσει την τεράστια ήττα σας
και το φιάσκο του 2006-2007, τότε που µετά από ένα τεράστιο
πανεκπαιδευτικό κίνηµα σχεδόν δύο χρόνων κατέρρευσε η κοι-
νοβουλευτική συναίνεση που υπήρξε Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ για το άρθρο 16, και θεωρείτε ότι σήµερα θα παραβιάστε
το Σύνταγµα µε τόσο µεγάλη ευκολία. Όµως, µόνο και µόνο το
γεγονός ότι συζητάτε µε τόσο µεγάλη ευκολία για την παραβίαση
του Συντάγµατος δείχνει τη δηµοκρατική σας αντίληψη και την
πολιτική σας ποιότητα. Θα έρθουµε σε αυτό σε λίγο. 

Τι θέλει να κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Να υλο-
ποιήσει αυτή την αντίληψη που χαριτωµένα έχει πει ο Κυριάκος
Μητσοτάκης ότι «εντάξει, αν είσαι από το Περιστέρι, ψυκτικός θα
γίνεις». Αυτή είναι η αντίληψή σας για την εκπαίδευση. Γιατί, δυ-
στυχώς, για εσάς το δηµόσιο πανεπιστήµιο που είναι µια τερά-
στια δηµοκρατική κατάκτηση της ελληνικής κοινωνίας είχε
εξασφαλίσει ότι παρά τις υπαρκτές εκπαιδευτικές και κοινωνικές
ανισότητες, ακόµα και αν είσαι από το Περιστέρι, ακόµη και αν
είσαι από µια αγροτική περιοχή, ακόµα κι αν είσαι από τον Πει-
ραιά µπορείς µε τον κόπο σου να µπεις σε ένα δηµόσιο πανεπι-
στήµιο είτε αυτό είναι η Νοµική είτε αυτό είναι ηλεκτρολόγοι είτε
αυτό είναι το Πολυτεχνείο είτε αυτό είναι η Ιατρική, αυτό το οποίο
δεν έκαναν διάφορα δικά σας στελέχη που µε την οικονοµική
άνεση της οικογένειας φύγανε από τη βάσανο των πανελλαδικών
και πήγαν κατευθείαν στο εξωτερικό. 

Τι θα κάνει αυτό το νοµοσχέδιο αν προχωρήσει; Δύο πρά-
γµατα. Και θέλουµε να είναι ξεκάθαρο στους πολίτες που µας
ακούνε: Πρώτο πράγµα ακόµα µεγαλύτερη υποχρηµατοδότηση
και υποστελέχωση για τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Πανεπι-
στήµια όπως το Δηµοκρίτειο, το Πανεπιστήµιο Κρήτης, το Πανε-
πιστήµιο Αιγαίου θα δούνε ακόµα µεγαλύτερη υποχρηµατο-
δότηση, λιγότερους εισακτέους και τµήµατα θα κινδυνεύσουν µε
κλείσιµο. 

Δεύτερο βήµα -το έχει περιγράψει ήδη µε έναν τρόπο κάπως
ο κ. Πιερρακάκης- δίδακτρα και στα δηµόσια πανεπιστήµια στο
προπτυχιακό. 

Και εδώ ξέρετε έχουµε το πλεονέκτηµα της καθυστέρησης
απέναντι στους αγγλοσαξονικές χώρες που έχουν ακολουθήσει
αυτόν τον δρόµο. Και τι λέει η πραγµατικότητα: Λέει ότι το 50%
των φοιτητών στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής έχουν φοιτητικό
χρέος για τα επόµενα είκοσι χρόνια από τη στιγµή που θα ολο-
κληρώσουν τις σπουδές τους. Και εσείς αυτό το θεωρείτε ένα
καλό παράδειγµα το οποίο πρέπει να ακολουθήσει η χώρα. 

Τι λέτε; Να µη φεύγουν οι φοιτητές έξω. Να µη φεύγουν οι φοι-
τητές έξω αλήθεια; Όταν το 2018 προβλέφθηκε µια παραπάνω
Νοµική στην Πάτρα τι έλεγε η κ. Κεραµέως; Δεν υπάρχει χώρος
για άλλη µια Νοµική. Τι εννοούσε η κ. Κεραµέως; Δεν θέλουµε
άλλη µια δηµόσια Νοµική, αν είναι ιδιωτικές νοµικές υπάρχει
χώρος.

Θέλουµε να συζητήσουµε για τον κόσµο που φεύγει για έξω;
Πρώτα απ’ όλα λιγότερο από το 5% είναι προπτυχιακοί φοιτητές.
Όλοι οι άλλοι είναι για µεταπτυχιακά και διδακτορικά. Και είναι
τιµή για το ελληνικό πανεπιστήµιο ότι παιδιά που τελειώνουν σε
αυτό πάνε σε καλά µεταπτυχιακά και διδακτορικά στο εξωτερικό.
Ποιο είναι το πρόβληµα; Ότι αυτά τα παιδιά δεν έχουν κανένα
λόγο να γυρίσουν στη χώρα, ότι σήµερα είµαστε µια χώρα η
οποία δεν µπορούµε να κρατήσουµε τους γιατρούς µας. Είµαστε
µια χώρα η οποία δεν µπορούµε να κρατήσουµε όχι µόνο το επι-
στηµονικό προσωπικό, αλλά και ειδικευµένο εργατικό δυναµικό
το οποίο χάνουµε ακριβώς λόγω της στρατηγικής σας για τη
φθηνή ανάπτυξη. 

Ένα παράδειγµα µόνο είναι η οµοσπονδία στην εστίαση και
στον τουρισµό κατήγγειλε ότι για τα Χριστούγεννα ένας στους
δύο εργαζόµενους στο θωρηκτό της ελληνικής οικονοµίας, στην
εστίαση και στον τουρισµό, δεν πληρώθηκαν δώρο Χριστουγέν-
νων. Αρκετές χιλιάδες άνθρωποι δεν είχαν πάρει καν το δώρο
από τη ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ. Αυτή είναι η πολιτική που υλοποιείτε. 

Θέλουµε περισσότερους φοιτητές και φοιτήτριες; Εµείς λέµε
ναι. Άρα, περισσότερες θέσεις στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστή-
µιο, όχι πελατεία.

Βγήκαν πολύ πρόσφατα κάποια ενδιαφέροντα στοιχεία τα
οποία δείχνουν ότι το καλύτερο ιδιωτικό κολλέγιο της Ελλάδας
είναι δύο χιλιάδες επτακόσιες δεκατέσσερις θέσεις -όχι εκατό,
όχι διακόσιες, όχι τριακόσιες, δύο χιλιάδες επτακόσιες δεκατέσ-
σερις θέσεις- κάτω από το ΕΚΠΑ. Και εσείς τι κάνετε; Διαλύετε
τα δηµόσια πανεπιστήµια και νοµιµοποιείτε και λειτουργείτε για
τα ιδιωτικά κολλέγια.

Ξέρετε τα δηµόσια ΑΕΙ αυτή τη στιγµή είναι ένας από τους ελά-
χιστους λόγους για τους οποίους η χώρα καταγράφεται ψηλά σε
κάποια κατάταξη µε θετικό πρόσηµο.

Στις άλλες κατατάξεις που είµαστε ψηλά είναι κατατάξεις γιατί
έχουµε τη µεγαλύτερη ανεργία των νέων, γιατί έχουµε το πιο
ακριβό ρεύµα στη χονδρική σε όλη την Ευρώπη, γιατί έχουµε από
τους πιο υψηλούς πληθωρισµούς, γιατί δουλεύουµε τις περισσό-
τερες ώρες εργασίας σε όλη την Ευρώπη, αλλά εσάς, σας ενο-
χλεί αυτό. Και σας ενοχλεί γιατί έχετε ένα τεράστιο µίσος για το
ελληνικό πανεπιστήµιο.

Και επανέρχοµαι στην εισαγωγική παρατήρηση, για την ποι-
οτική σας αντίληψη για τη δηµοκρατία, δηλαδή την ευκολία µε
την οποία συζητάµε αυτήν τη στιγµή το ότι θα κακοποιήσετε το
Σύνταγµα. Και είναι µια µικρή λεπτοµέρεια. Μια µικρή λεπτοµέ-
ρεια. Δεν σας ενοχλεί. Δυστυχώς για εσάς χθες καταφέρατε κάτι
το οποίο δεν είναι εύκολο να καταφέρεις. Ένα ψήφισµα στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο για την παραβίαση του κράτους δικαίου
στην Ελλάδα. Ένα ψήφισµα το οποίο πέρασε µε τριακόσιες τριά-
ντα υπέρ και διακόσιες πενήντα τέσσερις κατά. 

Και επειδή σας αρέσει η συζήτηση για τη σωστή µεριά της
ιστορίας, µε ποια µεριά βρεθήκατε στην Ευρώπη για άλλη µια
φορά; Με τη µεριά της άκρας Δεξιάς. Όλοι οι ακροδεξιοί φίλοι
σας έβαλαν πλάτη στον Κυριάκο Μητσοτάκη για να µην περάσει
αυτό το ψήφισµα. Δυστυχώς για εσάς όµως, πέρασε αυτό το ψή-
φισµα. Εγώ θα πω δυστυχώς και για τη χώρα. Γιατί είναι ένα ψή-
φισµα το οποίο ξεφτιλίζει τη χώρα, φωτίζοντας βέβαια τις
πραγµατικές αδυναµίες. Διότι γιατί µιλάει αυτό το ψήφισµα; Μι-
λάει γι’ αυτά που έχουν γίνει µε την ΕΥΠ, τις παρακολουθήσεις
και το «Predator», για τις εκδικητικές αγωγές που κάνει ο κ. Δη-
µητριάδης που έχει πάρει champions league στις εκδικητικές
αγωγές κατά της ερευνητικής δηµοσιογραφίας, για την ποιότητα
της ενηµέρωσης, για τη στάση της Κυβέρνησης απέναντι στις
ανεξάρτητες αρχές και δικαστές, για την ταχύτητα µε την οποία
προχωράει η δικαστική έρευνα στο ναυάγιο της Πύλου. Μια Κυ-
βέρνηση η οποία κάνει τα πάντα για να ακυρώσει το κράτος δι-
καίου. 

Και έτσι µε µια παράξενη συνάντηση της τύχης, σήµερα συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο για την ΕΥΠ του κυβερνοχώρου. Αυτό συ-
ζητάµε ουσιαστικά.

Πριν µπούµε στα του νοµοσχεδίου, µια απορία. Θα µπορούσε
κάποιος να τεκµηριώσει και να εξηγήσει στη βάση κιόλας αυτού
του ψηφίσµατος γιατί άνθρωποι όπως ο κ. Δηµητριάδης δεν
έχουν καν ακόµα κληθεί να καταθέσουν στη δικαιοσύνη;

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο το υπογράφουν Υπουργοί
όπως ο κ. Χρυσοχοΐδης που δεν είχε καν το θάρρος να υπερα-
σπιστεί τον εαυτό του όταν βγήκαν τα στοιχεία ότι το τηλέφωνό
του παρακολουθείται από το «Predator». Θέλετε να µιλήσουµε
για ασφάλεια δεδοµένων και ασφάλεια επικοινωνιών; Να σας πω
εγώ αυτήν τη στιγµή ποιος είναι ο νούµερο ένας κίνδυνος για την
ασφάλεια των επικοινωνιών. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Ο άνθρω-
πος ο οποίος συντόνιζε την παρακολούθηση µέχρι και της ηγε-
σίας του Στρατού -o καθένας όµως υπερασπίζεται τον εαυτό του,
όταν έχει την αξιοπρέπεια να τον υπερασπιστεί- το µισό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, πολιτικούς αντιπάλους. Και δεν µιλάτε. Δεν µι-
λάτε άνθρωποι που σας παρακολουθούσαν τα κινητά. Δεν µιλάτε.
Δεν έχετε το θάρρος να υπερασπιστείτε καν την προσωπική σας
αξιοπρέπεια. Και θα υπερασπιστείτε την κυβερνοασφάλεια της
χώρας; Αµφιβάλλω πάρα πολύ.

Μια µικρή απορία. Στα «ΝΕΑ», στις 30 Ιανουαρίου του 2024 είχε
βγει ένα άρθρο που δεν το διαψεύσατε ποτέ, για κάθαρση στην
ΕΛΑΣ, «Σιωπηλή κάθαρση στην ΕΛΑΣ από τον Χρυσοχοΐδη». Η
κάθαρση µάλιστα αναφερόταν σε στελέχη της Αστυνοµίας που
την κρίσιµη περίοδο ήταν και υπηρετούσαν στην ΕΥΠ. Είδαµε ότι
φέρατε και µια τροπολογία σήµερα για µετατάξεις, µεταθέσεις
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στην ΕΥΠ, διάθεση προσωπικού και όλες αυτές τις διαδικασίες.
Δεν ξέρω αν σχετίζεται µε το σιωπηλό ξεκαθάρισµα που προσπα-
θεί να κάνει ο κ. Χρυσοχοΐδης, σιωπηλό ξεκαθάρισµα το οποίο
δεν αντιστοιχεί σε µια δηµοκρατία. Σε µια δηµοκρατία κάνεις
άλλα πράγµατα για να υπερασπιστείς τον εαυτό σου. Σιωπηλό
ξεκαθάρισµα κάνει ο κόσµος της νύχτας, κάνουν οι µαφίες, κά-
νουν άλλες οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών, να το πω
έτσι ευγενικά και χαριτωµένα για να µην σας στεναχωρήσω πα-
ραπάνω.

Και ερχόµαστε τώρα και στα του νοµοσχεδίου. Γιατί όχι ανε-
ξάρτητη αρχή. Γιατί όχι ανεξάρτητη αρχή; Πρώτα από όλα γιατί
έχετε αποδείξει ότι σας ενοχλούν οι ανεξάρτητες αρχές. Έγιναν
αρκετές στραβές µε τις ανεξάρτητες αρχές το τελευταίο διά-
στηµα και φάνηκε ότι δεν µπορείτε να τα ελέγχετε όλα. Είναι κα-
λύτερο όταν έχεις έναν διοικητή -ας πούµε τυχαίο παράδειγµα
παίρνεις την ΕΥΠ και βάζεις διοικητή κάποιον άνθρωπο που είναι
ντράµερ γιατί δεν έχει κάποιο άλλο πτυχίο και κάνεις και όλες τις
απαραίτητες νοµοθετικές αλλαγές- που τα ελέγχει όλα και είναι
και άµεσα ελεγχόµενος από το ίδιο το Γραφείο του Πρωθυπουρ-
γού. Και αυτό κάνετε και µε τα προσόντα. Είναι πολύ φανερό ότι
κάνετε µια διαδικασία για να µην υπάρχει κανένας έλεγχος αλλά
να έχετε απλά ένα ενεργούµενο. Αυτό κάνετε και γι’ αυτό έχετε
τόσο υποβαθµισµένα προσόντα.

Γι’ αυτόν τον λόγο επίσης δεν έχετε κανένα διοικητικό συµβού-
λιο, καµµία διαδικασία ελέγχου. Δεν υπήρξε καµµία διαδικασία
διαβούλευσης µε τις ανεξάρτητες αρχές. Ίσα-ίσα αυτό που ακού-
σαµε από τις ανεξάρτητες αρχές είναι ότι προκύπτουν και κρίσι-
µες επικαλύψεις αρµοδιοτήτων. Διότι το είπαµε και πριν,
προφανώς οι ανεξάρτητες αρχές σας είναι ενοχλητικές, και τώρα
που να τρέχεις να βρεις άλλη µια ανεξάρτητη αρχή και να ανα-
καλύψεις και τίποτα ενοχλητικό για την Κυβέρνηση. Θα είναι λίγο
προβληµατικό για εσάς.

Τροποποιείτε και τη σύνθεση της επιτροπής για τον συντονι-
σµό της κυβερνοασφάλειας σαν να µην σας φθάνουν όλα τα προ-
ηγούµενα. Δηλαδή να το «µπετώσετε» από παντού. Πώς ρίξατε
µπετόν εκεί στα Τέµπη, τώρα να µπετώσετε και την κυβερνοα-
σφάλεια όσο περισσότερο µπορείτε.

Για όλους αυτούς τους λόγους είναι καθαρό ότι καταψηφί-
ζουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Να σας είναι όµως επίσης κα-
θαρό ότι από αυτό το οποίο συνέβη χθες στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο δεν θα ξεφύγετε µε ευκολία. Και δεν αναφέροµαι µόνο
στους συναδέλφους της κυβερνητικής πλειοψηφίας που µπορεί
να ήταν και παρακολουθούµενοι από το «Predator» και την ΕΥΠ
αλλά δεν έχουν την αξιοπρέπεια να υπερασπιστούν τον εαυτό
τους. Αναφέροµαι και σε ανθρώπους που ίσως να κατανοούν έτσι
κάπου λίγο βαθιά µέσα τους ότι κάτι δεν πάει καλά µε το κράτος
δικαίου στην Ελλάδα. Και ότι ούτε µε το Σύνταγµα µπορούµε να
παίζουµε ούτε µπορούµε να παρακολουθούµε τη µισή ηγεσία του
Στρατού και το µισό Υπουργικό Συµβούλιο και να µην τρέχει µία
ούτε µπορούµε να παρενοχλούµε ανεξάρτητες αρχές ούτε µπο-
ρούµε να νοµοθετούµε µε µια αλαζονεία θεωρώντας ότι είστε αι-
ώνια µοναρχία. Δεν είστε αιώνια µοναρχία. Οι φοιτητικές
κινητοποιήσεις δείχνουν ότι η κοινωνία είναι ζωντανή και µπορεί
να ανατρέψει την πολιτική σας. Εµείς θα είµαστε µε αυτήν την
κοινωνία και θα κάνουµε τα πάντα ακριβώς για να ανατραπεί η
πολιτική σας.

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Ηλιόπουλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το πρωί

είµαι στη διαδικασία της νοµοθέτησης, αλλά η ψυχή µου, το
µυαλό µου και η σκέψη µου είναι στους νεολαίους που διαδηλώ-
νουν, στους πολίτες που διαδηλώνουν, στους ακαδηµαϊκούς δα-
σκάλους που πήραν τον δρόµο του αγώνα, γιατί αυτό που
αποτελεί κατάκτηση για την µεταπολιτευτική δηµοκρατία, ένα δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, το οποίο αποτελούσε µορφή οργάνωσης
της κοινωνίας, εργαστήρι δηµοκρατίας και αναπαραγωγής επι-
στηµόνων προς το καλό, προς τη βελτίωση, προς όφελος όλης
της ελληνικής κοινωνίας κινδυνεύει. Κινδυνεύει από µια στρατη-
γική επιλογή που κάνει η συντηρητική παράταξη, η Κυβέρνηση

του Κυριάκου Μητσοτάκη η οποία αντιλαµβάνεται το πανεπιστή-
µιο αυτό όπως το θέλουµε εµείς, όπως το έχουµε οικοδοµήσει
ως µεταπολιτευτικό σύστηµα και όπως απαιτεί η κοινωνία είναι
εµπόδιο στα όσα απεργάζεται για την επόµενη µέρα της κοινω-
νίας αυτής. Και θέλει να νοµοθετήσει τη δυνατότητα του καθενός
να δηµιουργεί υποκαταστήµατα στην Ελλάδα κατά παράβαση
προφανή του άρθρου 16, κατά παράβαση του Συντάγµατος.

Θα καταλάβαινα µια σαφή στρατηγική πολιτική επιλογή που θα
έλεγε ότι για εµάς πρέπει να αλλάξει το Σύνταγµα, πρέπει να κα-
ταργηθεί το άρθρο 16 έτσι ώστε να υπάρξει δυνατότητα επενδύ-
σεων νέων κεφαλαίων στον τοµέα της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. 

Αυτού του είδους όµως η κουτοπόνηρη, η µικρόνους λογική
ότι θα έλθουν κάποιοι άλλοι να επενδύσουν εδώ υπό το πρό-
σχηµα, το µανδύα και τον τίτλο ξένων πανεπιστηµίων τα οποία
δηµιουργούν υποκαταστήµατα στην Ελλάδα για να µην πειρά-
ξουµε το άρθρο 16 διότι είναι χρονοβόρα διαδικασία, είναι προ-
σβλητική προς το πολιτικό σύστηµα, είναι υπονοµευτική προς την
αξιοπιστία όλων µας και βεβαίως βάλλει ευθέως κατά του Συντά-
γµατος, γεγονός για το οποίο θα κληθούν να αποφασίσουν αρ-
γότερα οι αρµόδιοι δικαστικοί φορείς.

Σε αυτόν τον αγώνα που δίνει η νεολαία δεν µπορώ να µην σχο-
λιάσω αυτό που συνέβη χθες στην Νοµική Θράκης που είµαι από
τους πρώτους απόφοιτους και διατηρώ µια σχέση ζωής, να
µπουν τα MAT για να εκκενώσουν την κατάληψη της Νοµικής. Και
για εµάς που στήσαµε τη σχολή αυτή, που περάσαµε τα νιάτα
και τις καλύτερες στιγµές της ζωής µας, όταν ένα πανεπιστήµιο
ξεκινούσε και είχαµε αυτό το µοναδικό προνόµιο, να ζήσουµε ένα
πανεπιστήµιο εν τη γενέσει του αποτελεί µια επιπλέον πρόκληση.
Μια επιπλέον πρόκληση να αναµετρηθούµε και µε τις διαδροµές
µας αλλά να αναµετρηθούµε και µε τη σηµερινή πραγµατικότητα
που θέλει να επιβάλει η Κυβέρνηση.

Και θέλω να πω σε όλη την κοινωνία, στους φοιτητές, στους
γονείς τους, στους πανεπιστηµιακούς δασκάλους, ότι η µάχη που
δίνετε είναι µάχη για µια κοινωνία δικαιότερη. Είναι µάχη για ένα
πανεπιστήµιο που µπορεί να σηκώσει το βάρος της κοινωνικής
ανάπτυξης και προόδου, δεν είναι µια µάχη που αφορά εσάς, δεν
είναι µόνο µια µάχη που αφορά τα πτυχία σας, είναι µια µάχη που
αφορά όλη την κοινωνία και αυτή τη µάχη θα τη δώσουµε όλοι
µαζί. Και όπως κάθε φορά που δίνουµε µάχες όλοι µαζί, θέλω να
πιστεύω ότι και αυτή η µάχη θα είναι νικηφόρα.

Ταυτόχρονα, έχουµε και ένα άλλο µέτωπο. Έχουµε το µέτωπο
των αγροτών, έχουµε το µέτωπο των ανθρώπων που ουσιαστικά
αποτελούν τον πρωτογενή τοµέα, έχουµε το µέτωπο των ανθρώ-
πων οι οποίοι εγγυώνται τη διατροφική ασφάλεια της χώρας αφ’
ενός και την κοινωνική ισορροπία αφ’ ετέρου, γιατί κακά τα ψέ-
µατα κυρίως αγρότες βρίσκονται στις επαρχίες, κυρίως αγρότες
βρίσκονται σε µας, στη Μακεδονία, στη Δράµα, σε περιοχές όπου
έχουµε δηµογραφικό πρόβληµα. Και η αγροτική δραστηριότητα
είναι ο τρόπος µε τον οποίο παραµένει ενεργή, ζώσα και υγιής η
επαρχία η οποία αντιµετωπίζει όλα τα σοβαρά προβλήµατα που
αντιµετωπίζει η κοινωνία στη χώρα.

Γνωρίζουµε ότι και η µάχη των αγροτών είναι δύσκολη. Γνωρί-
ζουµε ότι υπάρχουν παθογένειες, ότι υπάρχουν αδυναµίες, αλλά
έχουµε εµπιστοσύνη και στο δίκαιο του αγώνα, αλλά κυρίως
έχουµε εµπιστοσύνη στις αστείρευτες δυνάµεις του ελληνικού
λαού που όταν αντιληφθεί ότι διακυβεύεται η αγροτοδιατροφική
επάρκεια της χώρας, ότι διακυβεύεται ο κοινωνικός ιστός θα κι-
νητοποιηθεί και θα δώσει τα µηνύµατα σε µια Κυβέρνηση η οποία
αρκείται στην επικοινωνιακή διαχείριση του προβλήµατος.

Βλέπετε, κυρίες και κύριοι, συζητάµε το νοµοσχέδιο για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό της κοινωνίας, ενώ µόλις χθες το Ευ-
ρωκοινοβούλιο κατέληξε σε ένα ψήφισµα-κόλαφο για τη χώρα.
Και βεβαίως αφορά την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, γιατί αυτή έχει
την ευθύνη της διακυβέρνησης, αλλά δεν παύει να είναι ένα ψή-
φισµα κατά της χώρας µας που αναφέρεται σε συγκεκριµένες
απαντήσεις και λογοδοσία για το σιδηροδροµικό έγκληµα των Τε-
µπών, για την υπονόµευση της ελευθερίας του Τύπου, τη χειρα-
γώγηση της δικαιοσύνης, την έξαρση της αστυνοµικής βίας, τα
αλλεπάλληλα φαινόµενα διακρίσεων σε βάρος των µειονοτήτων,
τη διαχείριση του προσφυγικού-µεταναστευτικού, την έξαρση
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της διαφθοράς, τη συγκάλυψη του σκανδάλου των παρακολου-
θήσεων, τις παρεµβάσεις στη λειτουργία των ανεξάρτητων
αρχών.

Κι αυτό ακριβώς το ψήφισµα δείχνει το τι έχουµε να αντιµετω-
πίσουµε ως κοινωνία απέναντι σε µια Κυβέρνηση η οποία αισθά-
νεται παντοδύναµη, αισθάνεται καθεστώς και αισθάνεται
ασφαλής για να κάνει αυτού του είδους τις επιλογές. Και θέλω
να το πω σε όλους τους τόνους, σε οποιαδήποτε χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης εάν είχε συλληφθεί ο ιδιαίτερος του Πρωθυ-
πουργού, το ανάλογο Μέγαρο Μαξίµου, να παρακολουθεί το
µισό Υπουργικό Συµβούλιο και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων, ο Πρωθυπουργός δεν θα έµενε στη χώρα του ούτε εικοσι-
τέσσερις ώρες. Εδώ, µε τη βοήθεια των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, τη λειτουργία της λίστας Πέτσα, ουσιαστικά την υπο-
νόµευση των θεσµών και µια κοινωνία η οποία βγαίνει τραυµατι-
σµένη από µια υπερδεκαετή κρίση ο κ. Μητσοτάκης πήρε 41%,
το οποίο δεν είναι λευκή επιταγή, αλλά του δίνει ένα περιθώριο
και µια πρωτοβουλία κινήσεων.

Και µε αυτή την έννοια φαίνεται µάλλον ως µια πανουργία της
ιστορίας ότι σήµερα στην Αίθουσα µιλάµε πλέον για το νοµοσχέ-
διο για την ψηφιακή διακυβέρνηση. Θέλω να το πω σε όλους τους
τόνους: Δεν σας εµπιστευόµαστε. Δεν σας εµπιστευόµαστε γιατί
έχουµε απτά δείγµατα. Και δεν είναι µια αντιπολιτευτική πρό-
θεση. Είναι το πόρισµα της κατά το Σύνταγµα αρµόδιας αρχής,
της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών, το
οποίο πόρισµα µιλάει για συγκεκριµένες ευθύνες, συγκεκριµένων
κυβερνητικών κύκλων. Έχετε δηλαδή συλληφθεί επ’ αυτοφώρω
να παραβιάζετε το Σύνταγµα και κοντά στο σκάνδαλο της παρα-
κολούθησης επακολούθησε ένα δίδυµο σκάνδαλο, αυτό της συ-
γκάλυψης. Άρα, πολιτικά δεν νοµιµοποιείστε να µιλάτε για την
κυβερνοασφάλεια γιατί είναι σαν να ακούµε έναν πυροµανή να
µας µιλάει για τις ανάγκες της πυροπροστασίας.

Επί της ουσίας, αισθανόµαστε πάρα πολύ υπεύθυνοι διότι διε-
τελέσαµε κυβέρνηση, και σε µια πολύ κρίσιµη περίοδο, και προ-
σπαθήσαµε να εκσυγχρονίσουµε το θεσµικό και διοικητικό σύ-
στηµα που αφορά την ψηφιακή πολιτική και συγκεκριµένα την κυ-
βερνοασφάλεια. Το 2018 η κυβέρνησή µας προχώρησε στην ψή-
φιση του ν.4577/2018 µέσω του οποίου ενσωµατώθηκε στο
εθνικό δίκτυο η ευρωπαϊκή οδηγία. Τον ίδιο χρόνο αναθεωρήθηκε
η εθνική στρατηγική κυβερνοασφάλειας και υπογράφτηκε συµ-
φωνία για την αναβάθµιση του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφά-
λειας Δικτύων και Πληροφοριών του Ευρωπαϊκού Οργανισµού
Κυβερνοασφάλειας.

Στον ν.4577 προβλεπόταν η έκδοση υπουργικής απόφασης, η
οποία και εκδόθηκε, και η οποία εξειδίκευσε τις βασικές απαιτή-
σεις ασφαλείας συστηµάτων δικτύου, τις διαδικασίες παροχής
πληροφοριών, καθώς και τους φορείς εκµετάλλευσης βασικών
υπηρεσιών.

Σε εκείνο τον νόµο αρµόδια Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας
είχε οριστεί η νυν υπηρεσιακή δοµή της Γενικής Διεύθυνσης Κυ-
βερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Αυτή την υπηρεσιακή µονάδα κάνετε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου εποπτευόµενο από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Και αυτή η πρακτική αποκαλύπτει την πλήρη άγνοια της συ-
νάφειας της κυβερνοασφάλειας, του απορρήτου και της προ-
στασίας δεδοµένων και τη µεθόδευση του κατακερµατισµού µε
αλληλοεπικαλύψεις αρµοδιοτήτων που αυξάνουν τον κίνδυνο σε
όλα τα επίπεδα ασφάλειας και προστασίας των κρίσιµων υποδο-
µών και των ζωτικών επιχειρησιακών οντοτήτων του κράτους.
Πρόκειται για µια πρακτική που µπορεί να πολλαπλασιάσει τον
οικονοµικό κύκλο, αλλά µειώνει διαρκώς τη ζωή του ψηφιακού οι-
κοδοµήµατος, την αρχή της κυβερνοασφάλειας, ΑΔΑΕ, Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα και Εθνική
Αρχή Επικοινωνίας και Τηλεπικοινωνιών.

Πολύ σύντοµα λοιπόν, ενδεχοµένως να εµφανιστεί και µια σύ-
ντοµη αρχή για την τεχνητή νοηµοσύνη. Εµφανίζονται όλα αυτά
µε ένα µεταρρυθµιστικό µανδύα ως ανεξάρτητες, αλλά στην
πράξη συναρµόδιες αρχές, µε µεγάλο ποσοστό επιχειρησιακής
ευθύνης.

Έχουµε λοιπόν πει επί της αρχής ότι αυτός ο τρόπος, ότι αυτό
το µοντέλο αντιµετώπισης δεν προοιωνίζει τίποτε καλό γι’ αυτήν

καθ’ αυτή την έννοια της κυβερνοασφάλειας, για τη λειτουργικό-
τητα των συστηµάτων και την αποτελεσµατικότητα, αφ’ ενός µεν
γιατί πολιτικά έχετε φανεί πολύ κατώτεροι των περιστάσεων και
έχετε λερωµένη τη φωλιά σας και αφ’ ετέρου γιατί επιχειρησιακά
ο τρόπος αυτός ουσιαστικά θα είναι µάλλον στα πλαίσια µιας δια-
δικασίας συγκάλυψης παρά µιας διαδικασίας προστασίας των δε-
δοµένων.

Επισηµαίνω την αγωνία και την ειλικρινή έκφραση της αγωνίας
του Προέδρου της ΑΔΑΕ ο οποίος ήρθε και σας είπε ότι µε αυτόν
τον τρόπο ουσιαστικά συσκοτίζετε και δυσκολεύετε την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων της κυβερνοασφάλειας. Αυτό εξακο-
λουθείτε να το αγνοείτε.

Επιπλέον, θέλω να επισηµάνω το γεγονός ότι και η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής κάνει πολύ συγκεκριµένες παρατηρή-
σεις.

Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε, θα σας πω µόνον το γεγονός
ότι στο άρθρο 13 παράγραφος 6 αναφέρει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία: «Προβληµατισµός γεννάται ως προς το αν ο µεταφερόµε-
νος στην αρχή υπάλληλος, ο οποίος κατέχει θέση ευθύνης,
κατοχυρώνει δικαίωµα θέσης ευθύνης στις οργανικές µονάδες
της συνιστώµενης αρχής», ένδειξη προχειρότητας. Και, τέλος,
επισηµαίνει για το άρθρο 20 παράγραφος 5: «Δεδοµένου ότι από
τη γραµµατική διατύπωση της παραγράφου 5 δεν προκύπτει αν
η κοινή υπουργική απόφαση θα τυγχάνει εφαρµογής στο σύνολο
των δηµοσίων συµβάσεων που θα συνάπτει το νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου και αφ’ ετέρου από άποψη δικαίου δηµοσίων
συµβάσεων οι πάσης φύσεως νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
άπτονται του τοµέα των δηµοσίων συµβάσεων πρέπει να συνά-
δουν µε το γράµµα και το πνεύµα του ν.4412/2016 θα πρέπει να
προκύπτει µε σαφήνεια το εύρος των παρεπόµενων παρεκκλί-
σεων». Δηλαδή το γεγονός ότι προσπαθείτε εδώ σε αυτή την πε-
ρίπτωση να έχουµε δηµόσιες συµβάσεις που άπτονται του τοµέα
της κυβερνοασφάλειας χωρίς να υφίστανται τη βάσανο και τις
τυπικές προϋποθέσεις του ν.4412 είναι ένα ακόµη σκοτεινό ση-
µείο.

Κύριοι Υπουργοί, νοµίζω ότι και σε πολιτικό αλλά και σε τυπικό
επίπεδο αναδείξαµε για ποιον λόγο το παρόν νοµοθέτηµα δεν
µπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της συγκυρίας. Και βε-
βαίως επιµένουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί λύση στο
πρόβληµα της κυβερνοασφάλειας και επιβεβαιώνεται για ακόµη
µια φορά η πρόθεσή µας να το καταψηφίσουµε χωρίς άλλη συ-
ζήτηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Ξανθόπουλο.
Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης,

ο κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ συγγνώµη
από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους για τη διακοπή της
ροής. Θα προσπαθήσω να είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριοι συ-
νάδελφοι.

Ακούστηκαν αρκετές ενστάσεις για τους λόγους που δεν είναι
ανεξάρτητη αρχή η νέα αρχή κυβερνοασφάλειας. Εύλογο θα
µπορούσε να πει κανείς. Ακούγεται ωραίο. Ανεξάρτητη αρχή. Θα
έχουµε µια ανεξάρτητη αρχή η οποία όταν θα δέχεται επιθέσεις
ένας από τους δύο χιλιάδες κρίσιµους φορείς που οφείλει βάσει
του νόµου να προστατεύει, να προλαµβάνει και να αντιµετωπίζει
επιθέσεις, αυτός οργανισµός, αυτή η ανεξάρτητη αρχή, θα συ-
νεδριάζει, θα έρχεται στη Βουλή, θα συζητά µε τα κόµµατα, µε
την Αντιπολίτευση πώς να αντιµετωπίσουµε αυτή την επίθεση και
όταν βγάλει άκρη θα µπορεί να επανέρχεται. 

Να δούµε λίγο τι συµβαίνει στην Ευρώπη. Ακούστηκε από έναν
συνάδελφο ότι είµαστε οι µόνοι σε όλη την Ευρώπη που δεν
έχουµε ανεξάρτητη αρχή για την κυβερνοασφάλεια, κύριε ειση-
γητά της Πλειοψηφίας. Ολλανδία: η εθνική αρχή κυβερνοασφά-
λειας ανήκει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Μεγάλη Βρετανία:
ανήκει στην MI6, µυστικές υπηρεσίες. Στη Γαλλία; Στο στρατό,
κύριε συνάδελφε από το ΠΑΣΟΚ. Στη Γερµανία ανήκει στο Υ-
πουργείο Εσωτερικών. Στην Ισπανία στο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Στη Δανία στις µυστικές υπηρεσίες. Στην Ιταλία απευθείας
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στον Πρωθυπουργό. Αυτή είναι η κατάσταση στην Ευρώπη. Και
είναι αυτονόητο ότι αυτή πρέπει να είναι η κατάσταση όταν ζη-
τάµε από έναν επιχειρησιακό βραχίονα του κράτους να µπορεί
να αντιµετωπίζει δεκάδες εκατοµµύρια επιθέσεις κάθε βδοµάδα.
Oι ψηφιακές υπηρεσίες αυξάνονται στην χώρα µας. Πλέον
έχουµε ξεπεράσει τον ρυθµό της µιας ψηφιακής υπηρεσίας ανά
ηµέρα. Κάθε µέρα που περνά, όχι µόνο εργάσιµες, αλλά κάθε
ηµερολογιακή µέρα που περνά δηµοσιεύεται στο gov.gr µια νέα
ψηφιακή υπηρεσία. Όσο, λοιπόν, οι πολίτες θέλουν και έχουν
δώσει εντολή σε εµάς να αυξήσουµε, να πολλαπλασιάσουµε
αυτές τις υπηρεσίες, τόσο αυξάνεται και η ανάγκη για κυβερνο-
ασφάλεια.

Μας κάνατε κριτική για υποστελέχωση. Ξέρετε πόσους είχε η
γενική διεύθυνση κυβερνοασφάλειας επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ;
Τρεις. Έναν, δυο, τρεις. Τρεις υπαλλήλους. Επί Νέας Δηµοκρα-
τίας αυτοί οι τρεις υπερδεκαπλασιάστηκαν. Φτάσαµε στη Γενική
Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας να έχουµε σαράντα πέντε. Με το
παρόν νοµοσχέδιο που φέρνει ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Δηµήτρης Παπαστεργίου, έχουµε εκατόν σαράντα πέντε.
Πάλι θα µου πει κάποιος ότι είναι λίγοι µε βάση τα νατοϊκά στά-
νταρ. Μακάρι η χώρα µας να είχε και να έχει στο µέλλον περισ-
σότερες δυνατότητες να προσλάβει περισσότερους και να τους
αµείψει καλύτερα. Αυτό θέλουµε όλοι. Αλλά από τους τρεις να
πάνε στους εκατόν σαράντα πέντε νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε
ότι αποτελεί µία βελτίωση. 

Επαναλαµβάνω σήµερα αυτό που είπα και στην επιτροπή -και
ευχαριστώ τον κ. Μαρκογιαννάκη που το θυµήθηκε και το τόνισε-
ότι οι ανεξάρτητες αρχές βάσει Συντάγµατος προστατεύουν θε-
µελιώδη δικαιώµατα, θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα. Αυτός ο
οργανισµός έρχεται και προστατεύει συστήµατα πληροφορικής.
Τα συστήµατα δεν έχουν δικαιώµατα. Οι άνθρωποι έχουν δικαιώ-
µατα. Τα συστήµατα, λοιπόν, των κινητών µας τηλεφώνων, των
τραπεζικών συστηµάτων, τα συστήµατα πληρωµών, τα συστή-
µατα που περιέχουν και διακινούν και διαχειρίζονται προσωπικά
δεδοµένα, αυτά ακριβώς είναι που σήµερα είναι ευάλωτα και πρέ-
πει να υπάρχει ένας οργανισµός ο οποίος θα εποπτεύει και θα
προστατεύει και θα αντιµετωπίζει επιθέσεις και στον ιδιωτικό
τοµέα σε φορείς και εταιρείες που έχουν πολύ µεγάλο εύρος
χρήσης από πολίτες: εταιρείες ενέργειας, τράπεζες, ασφαλιστι-
κές εταιρείες κ.ο.κ.. Αυτά περί ανεξάρτητης αρχής. Άρα, λοιπόν,
είµαι απολύτως βέβαιος ότι συνειδητά, όπως γίνεται σε όλη τη
σύγχρονη Ευρώπη, έτσι και στην Ελλάδα αυτός ο φορέας πρέπει
να έχει επιχειρησιακή δοµή. Και φυσικά βάσει Κανονισµού της
Βουλής, όποτε η Βουλή επιθυµεί, να καλεί τον διοικητή σε ακρό-
αση, όπως λέει ο Κανονισµός. Δεν απαγορεύεται αυτό από που-
θενά. Η λογοδοσία όχι µόνο προβλέπεται αλλά ενισχύεται, διότι
κάθε φορά που ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο η Αντιπολίτευση
για τον συγκεκριµένο οργανισµό µπορεί να απευθύνεται στον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Στις ανεξάρτητες αρχές δεν
ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Δεν καταθέτουµε επίκαιρες
ερωτήσεις στις ανεξάρτητες αρχές. Κάθε φορά που µας ρωτάτε
-και σωστά ρωτάτε- για θέµατα ανεξάρτητων αρχών που επο-
πτεύει το Υπουργείο µας, εµείς δεν έχουµε δικαίωµα επιχειρη-
σιακά να δώσουµε εντολές. Απαγορεύεται εκ του Συντάγµατος.
Εδώ, λοιπόν, σε ένα επιχειρησιακό βραχίονα, ο οποίος θα έχει
µετρήσιµο αποτέλεσµα και θα είναι ορατό αν µια επίθεση απε-
τράπη ή όχι, θα µπορείτε να ασκείται αποτελεσµατικός κοινοβου-
λευτικός έλεγχος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Πάµε λίγο στα του ψηφίσµατος του Ευρωκοινοβουλίου που συ-
ζητήθηκε πολύ σήµερα. Ακούστηκε πολλές φορές η λέξη «κατα-
δικάστηκε». Δεν καταδικάστηκε η χώρα µας από κανέναν. Το
Ευρωκοινοβούλιο δεν καταδικάζει. Είναι ένα κοινοβούλιο το
οποίο υιοθετεί ψηφίσµατα γνώµης, απόψεων, ανησυχίας, τα λε-
γόµενα resolutions. Αυτό το ψήφισµα, λοιπόν, προήλθε από πρω-
τοβουλία µιας Ολλανδής Ευρωβουλευτού που εξελέγη από το
κόµµα D66. Εξελέγη µε 7% στις Ευρωεκλογές του 2019 στην Ολ-
λανδία. Δεν ξέρω αν υπάρχει ακόµα αυτό το κόµµα. Μαζί µε µία
γνωστή οµάδα Ευρωβουλευτών για έβδοµη φορά έρχεται και
λέει τα ίδια συκοφαντικά και ανυπόστατα για την Ελλάδα βασι-

σµένα σε έρευνες που δείχνουν ότι χώρες που έχουν δικτατορία
στην Αφρική έχουν καλύτερη ποιότητα ελευθερίας του Τύπου απ’
ό,τι η Ελλάδα. Αυτό το ψήφισµα, λοιπόν, δεν πέρασε µε απόλυτη
πλειοψηφία αλλά µε σχετική πλειοψηφία. Το ψήφισαν τριακόσιοι
τριάντα Ευρωβουλευτές στους επτακόσιους πέντε. Άρα, δεν το
ψήφισαν οι περισσότεροι. Δεν ήταν πλειοψηφική αυτή η άποψη
που εξέφρασε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Λέει, λοιπόν, αυτό το ψήφισµα: Αστυνοµική βία. Θέλω να ρω-
τήσω µε ειλικρίνεια τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης.
Έχετε πάει ποτέ στις Βρυξέλλες; Επειδή τυχαίνει να έχω ζήσει
κάποια χρόνια εκεί, θέλω να σας πω ότι η αστυνοµική συµπερι-
φορά -θα πω εγώ- όχι βία, η οποία υπάρχει αν δεν πληρώσεις το
εισιτήριο στο µετρό ή το τραµ ή το λεωφορείο -µπαίνουν αστυ-
νοµικοί εξοπλισµένοι όπως το δικό µας ΕΚΑΜ- οι έλεγχοι που
ασκούνται για απλού τύπου παραβάσεις, για πταίσµατα, είναι δυ-
σανάλογα, πιστέψτε µε, σε σχέση µε αυτό που γίνεται στην Ελ-
λάδα. Στην Ελλάδα έχουµε υπερβολική βία µε θανατηφόρα
δυστυχώς αποτελέσµατα και κατά αστυνοµικών. Αυτά δεν τα λέει
πουθενά το ψήφισµα. Δεν λέει πουθενά ότι από οµάδες χούλι-
γκαν έχασε τη ζωή του ένας αστυνοµικός πριν από λίγες εβδο-
µάδες. Αυτό δεν µας νοιάζει. Μας νοιάζουν µόνο αυτά τα οποία
µας συµφέρουν και εξυπηρετούν το πολιτικό αφήγηµα που λέει
ότι στη χώρα, που έχει σε κυκλοφορία εφηµερίδες τύπου «ΜΑ-
ΚΕΛΕΙΟ», δεν υπάρχει ελευθερία του Τύπου. Έχουµε πάνω από
σαράντα κανάλια, αµέτρητες εφηµερίδες, χιλιάδες ιστοσελίδες.
Ο καθένας αυτοπροσδιορίζεται δηµοσιογράφος και λέει ό,τι
θέλει, όποτε θέλει, χωρίς καµµία ποινή. Λέει το ψήφισµα ότι κά-
ποιοι πολιτικοί τολµούν να προσφύγουν στη δικαιοσύνη όταν ένα
δηµοσίευµα απέναντί τους είναι συκοφαντικό. Τολµούν, λέει, να
πάνε στη δικαιοσύνη. Δηλαδή, να συκοφαντήστε εσείς, κύριε
Αχµέτ, από ένα δηµοσίευµα και να απαγορεύει η Ολλανδή Ευρω-
βουλευτής του 7% το συνταγµατικό σας δικαίωµα να προσφύ-
γετε στη δικαιοσύνη και να προστατεύσετε την τιµή και την
υπόληψή σας. Μάλιστα. Αυτό δεν είναι ελευθερία του Τύπου. 

Μεταναστευτικό. Μάλιστα! Λέει η Βόρεια Ευρώπη ότι δεν σε-
βόµαστε τα ανθρώπινα δικαιώµατα στο µεταναστευτικό. Πόσους
µετανάστες έχει σώσει από ευρωπαϊκά νερά η Ολλανδία; Πόσους
έχει σώσει το Βέλγιο; Πόσους η Γερµανία; Πόσους έχει σώσει η
Σκανδιναβία η οποία έρχεται έτσι όµορφα και ωραία από ασφαλή
θέση, ασκεί κριτική και κουνάει το δάχτυλο. Σε ποιους; Σε άνδρες
και γυναίκες του Λιµενικού Σώµατος που σώζουν καθηµερινά
ζωές και αποτρέπουν την παράνοµη είσοδο που η Ευρώπη έχει
επιβάλει. 

Η Ευρώπη έχει πει ότι τα σύνορα πρέπει να προστατεύονται
και έχει χρηµατοδοτήσει και µία αρχή. Πώς λέγεται η αρχή; FRO-
NTEX. Ποιος είναι ο ρόλος της FRONTEX; Να προστατεύει τα ευ-
ρωπαϊκά σύνορα. Λοιπόν, δεν το κάνει η FRONTEX. Το κάνουν οι
άνδρες και γυναίκες του Λιµενικού Σώµατος σώζοντας ζωές. 

Στην Πύλο, λοιπόν, που λέει το ψήφισµα το συγκεκριµένο, σώ-
θηκαν ζωές από το Λιµενικό Σώµα. Δεν ήταν κανένας Ολλανδός
εκεί να σώζει ζωές. Οι δικοί µας άνθρωποι ήταν, τα παιδιά τα
οποία τιµούν το εθνόσηµο. Αυτοί πήγαν στα ανοιχτά, στα διεθνή
ύδατα, για να σώσουν ζωές που ήταν σε κίνδυνο, όχι η Ολλανδή
Ευρωβουλευτής. 

Συγκάλυψη στα Τέµπη. Εδώ δεν θα υπάρχει καµµία δικαιολο-
γία από εµάς. Και µάλιστα ήµασταν και η πρώτη Κυβέρνηση και
ήταν ο πρώτος Πρωθυπουργός στη σύγχρονη πολιτική ιστορία
της Ελλάδος, ο οποίος είχε το θάρρος να πει ένα µεγάλο και ει-
λικρινές συγγνώµη. Και η συγγνώµη συνεχίζει να έχει και σήµερα
περιεχόµενο, διότι η δουλειά που έχει γίνει από το τραγικό δυ-
στύχηµα, το οποίο ποτέ δεν πρέπει να ξεχάσουµε και συµφω-
νούµε σε αυτό, είναι να αποκατασταθούν όλα τα συστήµατα και
να προχωρήσουν οι τεχνολογίες, οι οποίες είχαν µείνει πίσω στη
σύµβαση 717 και καµµία από τις προηγούµενες κυβερνήσεις δεν
είχε υλοποιήσει. Να κάνουµε και λίγο αυτοκριτική. 

Πάµε και στα πανεπιστήµια που ο κ. Ηλιόπουλος µου θύµισε
λίγο τους φοιτητοπατέρες που είχαµε στη Νοµική Αθηνών το
2005, το 2006, το 2007, εκείνη την εποχή που επικαλέστηκε. Έχει
µείνει λίγο στα επιχειρήµατα των φοιτητικών παρατάξεων ο κ.
Ηλιόπουλος. Να του το µεταφέρετε, κυρία Φωτίου. Αυτό µου θύ-
µισε. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και λέει: «Η υποχρηµατοδότηση θα συνεχιστεί». Μάλιστα. Ξέ-
ρετε πότε είχαµε το χαµηλότερο νούµερο χρηµατοδότησης για
τα δηµόσια ελληνικά πανεπιστήµια την τελευταία εικοσαετία; Το
2018. Ποιος κυβερνούσε το 2018, ρε παιδιά; Η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν ή ήταν κάποιος άλλος; Ο κ. Ηλιόπουλος ήταν που το
2018 κατηγορούσε -ποιους;- για υποχρηµατοδότηση. Από το
2018, λοιπόν, και µετά, το 2019, το 2020, το 2021, το 2023, αυξή-
θηκε η χρηµατοδότηση. Και σήµερα για τα δηµόσια πανεπιστήµια
έχουµε 133 εκατοµµύρια ευρώ και εξασφαλίσαµε από ευρωπαϊ-
κούς πόρους, ΕΣΠΑ και Ταµείο Ανάκαµψης, 300 συν 700, 1 δισε-
κατοµµύριο για εστίες και αναβάθµιση δηµοσίων πανεπιστηµίων.
Θα αυξηθούν, λοιπόν, τα έσοδα που θα έχει η χώρα από το ιδιω-
τικό πανεπιστήµιο, µε το οποίο συµφωνεί το 85% της κοινωνίας. 

Και αυτά που ονοµάζετε εσείς παιδιά εδώ έξω και πλακωνό-
ντουσαν µεταξύ τους µε καδρόνια, δεν είναι φοιτητές, δεν είναι
παιδιά, δεν είναι οι έφηβοι που θέλουν να αντιδράσουν στην Κυ-
βέρνηση. Είναι οι γνωστές οµάδες βίας, οι οποίες πηγαίνουν από
σχολή σε σχολή, όπως έκαναν και επί δικών µας ηµερών, όταν
ήµασταν εµείς φοιτητές σε δηµόσια πανεπιστήµια…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Υπουργός ολοκληρώνει την οµιλία του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Όταν ήµασταν, λοιπόν, εµείς φοιτητές σε δηµόσια
πανεπιστήµια, και το θυµάται ο κ. Ρούντας -εκεί ήταν, σε διπλανά
έδρανα-, ερχόντουσαν και µας απειλούσαν και κλείνανε τις σχο-
λές. Το ίδιο κάνουν και σήµερα! Δεν είναι παιδιά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Υφυπουργός ολοκληρώνει την οµιλία του. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Έχω µερικά ακόµη στοιχεία να πω. Ευχαριστώ
πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαστε
στα δεκατρία λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Άρα υποχρηµατοδότηση, ναι, υπήρχε επί Κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, 92 εκατοµµύρια. Τώρα έχουµε 113 εκατοµµύρια
ευρώ, συν το 1 δισεκατοµµύριο από ευρωπαϊκούς πόρους, χωρίς
να βάλει το χέρι στην τσέπη ο Έλληνας φορολογούµενος. 

Πάµε τώρα, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µιας και µε πιέζετε
χρονικά, στις διατάξεις του Κτηµατολογίου.

Να ενηµερώσω το Σώµα, όπως έκανα και στην επιτροπή, ότι οι
µεταφορές εκτός των υποθηκοφυλακείων θα γίνονται µόνον εφό-
σον δεν υπάρχει χώρος εντός µικρών υποθηκοφυλακείων -ένα
συχνό φαινόµενο που παρατηρείται στην ελληνική περιφέρεια,
όχι τόσο στα αστικά κέντρα- και µε έξοδα τα οποία αναλαµβά-
νουν οι ανάδοχοι χωρίς να προβλέπεται στη σύµβασή τους. Άρα,
λοιπόν, εκείνοι θα πληρώσουν τα κόστη µεταφοράς, εκείνοι θα
πληρώσουν τα κόστη ρεύµατος και τα λειτουργικά και θα µπορέ-
σει το έργο να υλοποιηθεί πολύ πιο γρήγορα ώστε οι δικηγόροι
και οι µηχανικοί να κάνουν έρευνα τίτλων ψηφιακά, χωρίς να τα-
λαιπωρούνται σε ουρές. 

Το τελευταίο που θα ήθελα να αναφέρω προς τον κ. Καρα-
µέρο, ο οποίος µια φορά ακόµη κατηγόρησε εµµονικά τη διοί-
κηση του Κτηµατολογίου και εµένα προσωπικά µε το γνωστό
αφήγηµα ότι έβαλα -λέει- τον πρώην διευθυντή του υφυπουργι-
κού µου γραφείου. 

Μάλιστα. Τη δέχοµαι την κριτική. Βέβαια, όταν πρέπει να επι-
λέξεις κάποιον και το κριτήριο σου είναι η ικανότητα, κάτι από τα
δύο πρέπει να ισχύει. Ή θα προσλαµβάνεις στο γραφείο σου κά-
ποιον ανίκανο, αφήνοντας κάποιες άλλες θέσεις -ας πούµε- κύ-
ρους σε οργανισµούς, καθηγητές, ανθρώπους οι οποίοι θέλουν
να αποκτήσουν µια θέση κύρους, να βάλουν το όνοµά τους σε
µια ταµπέλα, αλλά όχι και να µην πολυπατάνε. Υπάρχει κι αυτή η
επιλογή. Την κάνατε κι εσείς. Δεν ξέρω τι έργο άφησαν πίσω
τους, αλλά την κάνετε κι εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα έχετε
ξαναπεί αυτά. Προχωράµε τη διαδικασία τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ξανά απαντάω σε αυτά που τέθηκαν, κύριε Πρό-
εδρε. Νοµίζω ότι έχω το δικαίωµα. Περίµενα υποµονετικά. Ούτως
η άλλως δεν έχω ξαναπάρει τον λόγο σήµερα. Δικαιούµαι, ούτως
η άλλως πάνω από µία παρέµβαση. 

Με αυτή την εµµονή σας, λοιπόν, θέλω να σας πω το εξής,
κύριε Καραµέρο. Εµείς επιλέγουµε µε βάση την ικανότητα. Δεν
επιλέγουµε µε βάση άλλο κριτήριο. Και µε βάση την ικανότητα,
θυµάµαι εσάς στην επιτροπή του νοµοσχεδίου που ψηφίσαµε τον
Δεκέµβριο για το Κτηµατολόγιο, να αµφισβητείται ότι θα φτά-
σουµε στις µεταγραφές σε µία εργάσιµη µέρα. Είπατε µάλιστα
εσείς ότι είναι ανέφικτο. Έτσι δεν είπατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Έχετε κάνει µία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δεν έχουµε κάνει µία. Κάνετε λάθος. Γίνονται κάθε
µέρα τέτοιες µεταγραφές, βεβαίως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κάθε µέρα µία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Όχι κάθε µέρα. Παραπάνω. Και θα αυξηθούν. Ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί το σύστηµα το οποίο εργαστήκαµε όλοι µαζί -και
ο άνθρωπος που κατηγορείτε- από το πρωί ως το βράδυ και µέσα
στα Χριστούγεννα και την Πρωτοχρονιά, όταν εσείς γιορτάζατε
ρεβεγιόν, δουλεύαµε, ναι, για να µπορούµε εµείς να βγούµε και
να είµαστε συνεπείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Για τον ψηφιακό φάκελο δεν έχετε
απαντήσει ακόµη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Σας έχω απαντήσει. Γραπτή είναι η απάντηση. Θα
σας έρθει. Μην αγχώνεστε. Σας έχω απαντήσει για όλα τα συκο-
φαντικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος δεν
είναι συκοφαντία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Εδώ, λοιπόν, η ικανότητα κρίνεται, κύριε Καρα-
µέρο. Κρίνεται αυτό το οποίο εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, µας είπατε ότι είναι
παντελώς ανέφικτο, ότι εµείς ως Νέα Δηµοκρατία το κάναµε
πράξη µε σκληρή δουλειά, µε σχέδιο, µε µέθοδο, µε τεχνολογίες
και µε τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους οποίους προσπαθή-
σατε πολλές φορές να στρέψετε εναντίον µας. Αυτά, λοιπόν, είναι
τα κριτήριά µας, κύριοι συνάδελφοι. Η ικανότητα, όχι κάτι άλλο. 

Και θα ήθελα πραγµατικά να µάθω, µιας και έχετε ιδιαίτερο εν-
διαφέρον για τους συµβούλους µου και έχετε δηµοσιεύσει και
διάφορα ονόµατα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», όχι εγώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Τα ονόµατα των συµβούλων µας στο Υπουργείο
είναι δηµοσιευµένα µε ΦΕΚ. Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Καραµέρο,
να δηµοσιεύσετε και τα ονόµατα των δικών σας µετακλητών.
Μπορείτε να µας πείτε στο γραφείο σας, στους δύο επιστηµονι-
κούς συνεργάτες που δικαιούστε, µήπως έχετε κάποιον πρώην
Βουλευτή; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εξαιρετικός! Γιατί;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Έχετε κάποιον πρώην Βουλευτή, λοιπόν! 
Άρα, λοιπόν, ο κ. Καραµέρος να το επαναλάβω, µιας και είναι

εκτός µικροφώνου, έχει µετακλητό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να το
µάθει αυτό το Σώµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πείτε το να
τελειώνουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Έχει προσλάβει µετακλητό, µας το είπε µόλις,
έναν πρώην Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ που δεν κατάφερε να εκλεγεί.
Έχει πραγµατικά πολύ ενδιαφέρον να δω αν έρχεται στο γραφείο
σας ο συγκεκριµένος, αν είναι αργόµισθος ή αν εργάζεται
σκληρά για να γράφει τις οµιλίες σας και να σας υποστηρίζει στο
κοινοβουλευτικό σας έργο, αν όντως τα χρήµατα της Βουλής και
των φορολογουµένων πηγαίνουν όντως για τον σκοπό που έχει
προβλέψει η ελληνική Βουλή και το Σύνταγµα. 

Θα έχει πολύ ενδιαφέρον αυτό, κύριε Καραµέρο. Θα το δούµε
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και στη συνέχεια. 
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ, όπως

καταλαβαίνετε, δεν µπορώ να διακόψω τη ροή ούτε Υπουργού
ούτε συναδέλφων, αλλά νοµίζω ότι υπάρχει το νοµοσχέδιο και
πάνω στο νοµοσχέδιο αυτό θα πρέπει να συζητάµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την Έκ-
θεσή της στην πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για την
τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής Μέρος Α’
Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’».

Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυο

λόγια για τα θέµατα τα οποία αναπτύχθηκαν προηγουµένως και
κυρίως πρέπει να απαντήσω και ως κοινοβουλευτικός σε αυτά τα
οποία ειπώθηκαν.

Απάντησε βέβαια και ο αγαπητός φίλος και Υφυπουργός, ο Κώ-
στας Κυρανάκης, αναφορικώς µε τα πανεπιστήµια. Στα πανεπι-
στήµια, για να το ξεκαθαρίσουµε, αυτό το οποίο υλοποιεί η
Κυβέρνηση είναι κάτι το οποίο δεκαετίες τώρα προσπαθεί να το
υλοποιήσει από την αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2007. Είναι
µέσα στις προγραµµατικές µας θέσεις για τις εκλογές και ψηφι-
στήκαµε από τον ελληνικό λαό, να µην είµαστε η µοναδική χώρα
που δεν θα έχει µη κρατικά πανεπιστήµια.

Και όταν θα έρθει η κουβέντα να συζητήσουµε γι’ αυτό, θα ανα-
δείξουµε τις ευθύνες του κόµµατος που ευθύνεται και σήµερα
δεν έχει αναθεωρηθεί το άρθρο 16. Και αυτό, κύριε Μάντζο, είναι
το ΠΑΣΟΚ. Είναι 100% ευθύνη του ΠΑΣΟΚ. Για να θυµηθούµε και
να τα πούµε, το 2007 ο Κώστας Καραµανλής φέρνει την αναθε-
ώρηση. Ήδη είχε ψηφιστεί µε εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές
στην πρώτη Βουλή και ήταν η δεύτερη Βουλή που χρειαζόντου-
σαν εκατόν ογδόντα Βουλευτές. Φαινόταν ότι το ΠΑΣΟΚ θα ψή-
φιζε και θα είχαµε αναθεώρηση του άρθρου 16. Υπαναχώρησε ο
Γιώργος Παπανδρέου και µαζί όλοι οι προοδευτικοί τότε Βουλευ-
τές και Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ -που σήµερα αρθρογραφούν και
λένε για την ανάγκη αναθεώρησης- και δεν ολοκληρώθηκε η ανα-
θεώρηση. Για να δούµε ποια παράταξη έχει κάνει τις µεγάλες µε-
ταρρυθµίσεις. Το ΠΑΣΟΚ θα συνοδεύει, κύριε Πρόεδρε, µέχρι
σήµερα την ευθύνη ότι δεκαέξι χρόνια µετά δεν έχει αναθεωρηθεί
το άρθρο 16, το οποίο στην καλύτερη των περιπτώσεων θα ανα-
θεωρηθεί µετά από τέσσερα χρόνια, καθώς χρειάζεται να µεσο-
λαβήσουν δύο Βουλές. 

Τι κάναµε εµείς τώρα; Αυτό το οποίο κάνουµε και ήδη παρου-
σιάστηκε είναι µε έναν ξεκάθαρο τρόπο να συζητήσουµε στο
πλαίσιο του Συντάγµατος και µε απόλυτο σεβασµό στο άρθρο 16
αξιοποιώντας τη δυνατότητα των διακρατικών συµφωνιών µε ποι-
ους τρόπους και όρους θα µπορούν να υπάρχουν µη κρατικά πα-
νεπιστήµια παραρτήµατα στη χώρα µας. Και µόλις έρθει η κου-
βέντα θα τα πούµε. 

Μη µιλάµε όµως για ρωµαλέο, φοιτητικό κίνηµα. Όσοι περά-
σαµε από τα ελληνικά πανεπιστήµια γνωρίζουµε και τις συνελεύ-
σεις, γνωρίζουµε και τον τρόπο µε το οποίο παίρνονται απο-
φάσεις και γνωρίζουµε και µια ανοµία που υπάρχει, που η Κυβέρ-
νηση αυτή από το 2019 µε την κατάργηση του ασύλου έχει κατα-
φέρει σε µια πρώτη φάση να περιορίσει εγκληµατικές πράξεις
που γινόντουσαν µέσα στις σχολές, µε µολότοφ, καδρόνια, πα-
ρεµπόριο και παράλληλα αυτή τη στιγµή να µπαίνει και στις κα-
ταλήψεις. 

Άκουσα αντίδραση. Ναι, η κατάληψη είναι µια παράνοµη πράξη
και πρέπει να καταστεί σαφές ότι όταν έχουµε καταλήψεις, οι
πρυτανικές αρχές θα πρέπει να ζητούν τη συνδροµή -εάν δεν τη
ζητούν, παρανοµούν- και από κει και πέρα θα εφαρµόζεται ο
νόµος. Η κουβέντα, λοιπόν, για τα πανεπιστήµια θα γίνει και θα
γίνει µε όρους προς όφελος αποκλειστικά και µόνο της ελληνικής
κοινωνίας. 

Στο δεύτερο κοµµάτι στο οποίο έχει γίνει αναφορά και έχει να
κάνει µε το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Το ψήφισµα
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, το οποίο αποτελεί µία ντροπή και
είναι προσβλητικό για τη χώρα µας, δυστυχώς το στήριξαν Έλ-
ληνες Ευρωβουλευτές. Και είναι ντροπή αυτών των Ελλήνων Ευ-

ρωβουλευτών που ψήφισαν µε τρόπο αποκλειστικά και µόνο για
κοµµατικό όφελος και εν όψει ευρωεκλογών να προσβάλλουν τη
χώρα τους. 

Αναφέρθηκε σε µια σειρά από σηµεία τα οποία ειπώθηκαν,
αλλά πάµε να δούµε. Μιλάµε σοβαρά τώρα στο κοµµάτι των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης; Έχει κατεβάσει κανένα κόµµα εδώ
πέρα και δεν το θυµάµαι, οποιαδήποτε πρόταση να απαγορεύεται
να γίνονται αγωγές σε εφηµερίδες και µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης; Το κράτος δικαίου δηλαδή τι είναι, για να το καταλάβουµε;
Ότι ο καθένας γράφει ό,τι θέλει και άµα γίνει αγωγή, αυτοµάτως
η µήνυση στοχοποιεί το µέσο. Πότε δεν στοχοποιείται; Αν είναι
ερευνητική δηµοσιογραφία. Ποια είναι η ερευνητική δηµοσιογρα-
φία; Όταν γράψει αύριο κάτι για εσάς ο οποιοσδήποτε, το οποίο
είναι ψευδές και συκοφαντικό, πρέπει να έχει δικαίωµα να κάνει
µήνυση και αγωγή ο Βουλευτής ή δεν πρέπει; Να το συνεννοη-
θούµε εδώ. Δεν έχω δει µια τροπολογία από ένα κόµµα να πούµε
ότι έχουν ακαταλόγιστο τα µέσα. 

Σε µια χώρα όπου υπάρχουν είκοσι µέσα µαζικής ενηµέρωσης
στις τηλεοράσεις, έρχεται ποιος κύριε Υπουργέ; Η κυβέρνηση,
που έλεγε ότι πρέπει να είναι τέσσερα τα κανάλια µε την περί-
φηµη Φλωρεντία, να µας πει για κράτος δικαίου. Έρχεται η κυ-
βέρνηση που έχει καταδικαστεί Υπουργός της για παρεµβάσεις
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στο τηλεοπτικό τοπίο, να µας
πει ότι δεν εφαρµόζεται το κράτος δικαίου. 

Και άκουσα τον κ. Ηλιόπουλο -δεν είναι εδώ- που είπε ότι πότε
θα καλέσουν τον κ. Δηµητριάδη. Ξέρετε πότε δεν θα είχαµε κρά-
τος δικαίου; Άµα η κυβέρνηση µπορούσε να σας απαντήσει πότε
η δικαιοσύνη που λειτουργεί ανεξάρτητα, θα καλέσει τον οποι-
ονδήποτε και αν θα τον καλέσει. Αυτό εννοείτε εσείς κράτος δι-
καίου; Εννοείτε κράτος δικαίου την καταδίκη που υπάρχει για
άλλον Υπουργό σας -γιατί και ο κ. Ηλιόπουλος τότε στο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν- ότι έκανε παρέµβαση σε συγκεκριµένη εισαγγελέα για ανοι-
χτή ποινική υπόθεση; Αυτό είναι κατά την άποψή σας κράτος δι-
καίου;

Στην τραγωδία για τα Τέµπη και στο κοµµάτι της δικαιοσύνης
τώρα. Και σας το λέω ως ποινικός δικηγόρος τώρα και φαντάζο-
µαι είναι και εδώ πέρα συνάδελφος να πει. Δεν θα µπω στο κοµ-
µάτι το πολιτικό. Εκεί να κριθούµε. Γίνεται µία εξεταστική.
Προφανώς η εξεταστική θα πρέπει στο πλαίσιο της πολιτικής κρι-
τικής να δεχθεί από κάθε κόµµα τι θα πει και αν κάνει ή αν δεν
κάνει καλά τη δουλειά της. Αλλά στο τέλος θα κριθεί από τα πο-
ρίσµατα που θα καταθέσει.

Στη δικαιοσύνη όµως θα µιλήσουµε σοβαρά τώρα ότι για να
διερευνηθεί µία τέτοια υπόθεση µε πραγµατογνωµοσύνες, µε δε-
κάδες µάρτυρες, µε δεκάδες θύµατα, µπορεί να ολοκληρωθεί σε
πάρα πολύ σύντοµο χρόνο; Και βλέπετε ότι το διαχωρίζω. Εγώ
µπορώ να καταλάβω ότι ένας πολίτης µπορεί να έχει µια µερο-
ληψία. Και αν θέλετε και σε µια επιτροπή στην οποία έχουν την
πλειοψηφία οι κυβερνητικοί Βουλευτές, ναι εκεί πέρα υπάρχει ένα
τεκµήριο που καθηµερινά θα πρέπει να αποδεικνύουµε ότι κά-
νουµε σωστά τη δουλειά. 

Θα πάµε όµως στο κόµµατι της δικαιοσύνης και θα πούµε ότι
δεν έχουµε εµπιστοσύνη και ότι δεν κάνει καλά τη δουλειά της;
Υπάρχουν άνθρωποι στους οποίους έχει ασκηθεί ποινική δίωξη.
Αυτή τη στιγµή είναι κατηγορούµενοι, δηλαδή έχει ξεκινήσει η
διαδικασία. Γίνονται ανακριτικές πράξεις καθηµερινά.

Έρχεστε στο θέµα των υποκλοπών και έχουν δοθεί απαντή-
σεις. Και πάλι έχουµε το ίδιο πλαίσιο κουβέντας και συζήτησης.
Και, µε συγχωρείτε, προφανέστατα κανείς δεν λέει και ποτέ δεν
το έχουµε πει εµείς ότι οι εκλογές είναι παράγοντας που παρα-
γραφούν οτιδήποτε έχει γίνει. Δεν µπορεί όµως να έρχεται από
εδώ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στου ΣΥΡΙΖΑ και να λέει
ότι το 41% δεν είναι προϊόν ελεύθερης βούλησης των πολιτών
αλλά ελέγχου των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Αυτό γύρισε και
είπε, δηλαδή αµφισβήτηση και της δηµοκρατικής αρχής και της
πλειοψηφίας της οποίας υπάρχει.

Το συγκεκριµένο ψήφισµα είναι ξεκάθαρο προϊόν συγκεκριµέ-
νων οµάδων -που το προσπάθησαν και επτά φορές- που δυστυ-
χώς µετέχουν και Έλληνες Ευρωβουλευτές. Τους ενδιαφέρει
µόνο η συκοφάντηση της χώρας και εν όψει ευρωεκλογών ήθε-
λαν µια στοχοποίηση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
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Είναι οµάδες που προφανώς οι περισσότερες δεν είναι κυβερνή-
σεις στις χώρες τους και έχουν ένα συγκεκριµένο αριθµό -πολύ
σωστά είπε- που δεν είναι πάνω από τους µισούς Ευρωβουλευ-
τές. Και η χώρα στοχοποιείται κατά τρόπο προκλητικό, κατά
τρόπο δραµατικό, κατά τρόπο κατάπτυστο και έρχεστε και βά-
ζετε µια σειρά από θέµατα. 

Και πολύ σωστά ειπώθηκε και ως κορυφαίο ότι όσοι ψήφισαν
αυτό το ψήφισµα να δω πώς θα αντικρίσουν αύριο τους λιµενι-
κούς, τους οποίους εµµέσως πλην σαφώς, αστυνοµικούς και λι-
µενικούς, τους λένε εγκληµατίες. Αυτό λέει αυτό το ψήφισµα. Και
αυτό το ψήφισµα πήγατε και ψηφίσατε, ότι εγκληµατούν. Ποιοι
εγκληµατούν; Όταν λέµε κυβέρνηση, εννοούµε προφανώς και
όσους εκτελούν τις αποφάσεις. Εγκληµατούν αυτοί που φυλάσ-
σουν σύνορα που υπάρχουν και θαλάσσια σύνορα, που ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν ήξερε ότι υπάρχουν. Εγκληµατούν αυτοί που καθηµερινά σώ-
ζουν ανθρώπους. Στο τέλος θα πείτε ότι εγκληµατούν και οι αστυ-
νοµικοί που είναι τραυµατισµένοι. Έχουµε δυστυχώς τον άνθ-
ρωπο που έχασε τη ζωή του.

Και κάποιους πραγµατικά δεν µπορώ να τους χαρακτηρίσω.
Τους χαρακτήρισα στα κανάλια, αλλά µέσα στο Κοινοβούλιο δεν
θέλω να πω τις ίδιες εκφράσεις. Αλλά πραγµατικά τι άνθρωποι
είναι αυτοί, οι περίφηµοι φοιτητές, κουκουλοφόροι -που ελπίζω
να µην ήταν φοιτητές- που έβριζαν τον νεκρό αστυνοµικό για να
προκαλέσουν την αστυνοµία! Και αυτοί θέλετε να µου πείτε οι
προκλητικοί τύποι που ήταν εκεί πέρα, τα κατακάθια που ήταν
εκεί πέρα και έβριζαν τον νεκρό αστυνοµικό ότι εκπροσωπούν το
φοιτητικό κίνηµα και τις σχολές!

Και σήµερα -για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε- έρχεται ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο στην πραγµατικότητα, εάν αφαιρέσουµε
όλα αυτά που συζητήσαµε και πάµε µόνο στο νοµοσχέδιο, δεν
υπήρξε από κανένα κόµµα κριτική στις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου. «Δεν το ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Γιατί; Γιατί δεν έχουµε
εµπιστοσύνη σε αυτή την Κυβέρνηση, γιατί κατηγορούµε αυτή
την Κυβέρνηση για το θέµα του «Predator». Αυτή είναι η κριτική
η οποία ακούστηκε.

Και δεν κοιτάτε τις διατάξεις που έρχονται και όπως πολύ
σωστά ειπώθηκε, γιατί πρέπει να είναι οργανισµός, γιατί πρέπει
να είναι αρχή, γιατί δεν µπορεί να είναι ανεξάρτητη αρχή και για
ποιον λόγο, όπως είπε και ο Υπουργός, που τον άκουσα και στις
επιτροπές και εδώ πέρα, στα δεκατρία εκατοµµύρια επιθέσεις τις
οποίες δεχόµαστε θα πρέπει να έχουµε έναν µηχανισµό και καλά
στελεχωµένο όπως είναι για να προστατευτούµε από αυτές τις
επιθέσεις. 

Αυτές οι επιθέσεις, οι πεντακόσιες χιλιάδες, όπως ειπώθηκε,
είναι ευαίσθητες επιθέσεις και σε κάθε περίπτωση δείχνει ακρι-
βώς τη βούληση της Κυβέρνησης να προστατεύσει δικαιώµατα
πολιτών, προστατεύοντας µε τις συγκεκριµένες αρχές τα συστή-
µατα. Διότι µε την προστασία αυτών των συστηµάτων θα προ-
στατευτούν και τα δεδοµένα των πολιτών. 

Με όλες αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, καλό είναι η αντιπαράθεση
να µένει εδώ πέρα, να µένει στο Κοινοβούλιο, η αντιπαράθεση να
µην οδηγείται σε χώρους από ανθρώπους που θέλουν να συκο-
φαντήσουν τη χώρα στο εξωτερικό, πιστεύοντας ότι έτσι θα πλή-
ξουν τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή του. Θα πρέπει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, βγάζοντας τις παρωπίδες των
άλλων θεµάτων, να στηριχθεί, γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο που
προστατεύει την κυβερνοασφάλεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ας πάµε
τώρα αντίστροφα. 

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευ-
θερίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Όχι, δεν θα µιλήσουµε. Η κ. Καραγε-
ωργοπούλου είναι στην Επιτροπή των Τεµπών και δεν µπορεί να
έρθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Ρούντας από τη Νίκη. Πέντε λεπτά είναι καλά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ναι, είναι µια χαρά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ο µισός χρόνος είναι κανονικά.

Αυτή η λογική έκπτωσης όµως δεν είναι σωστό να επικρατήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Δύο επισηµάνσεις θέλω να κάνω επί της
τροπολογίας και εξ αφορµής αυτών που είπε και ο αξιότιµος κ.
Κυρανάκης και ο αξιότιµος κ. Παπαστεργίου, και διορθώστε µε
αν κάνω λάθος.

Αναφέρατε ότι το παρόν νοµοσχέδιο εστιάζει στην προστασία
των µηχανηµάτων. Διορθώστε µε αν κάνω λάθος. Των µηχανικών
συστηµάτων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Των µηχανικών συστηµάτων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Των συστηµάτων, πολύ σωστά. Αυτή,
λοιπόν, είναι η θεµελιώδης διαφορά την οποία έχουµε. Κατά την
κρίση µας δεν είναι ζήτηµα µόνο προστασίας των µηχανικών συ-
στηµάτων, αλλά είναι και ζήτηµα προστασίας των προσωπικών
δεδοµένων που τηρούνται µέσα στα µηχανήµατα αυτά, αλλά και
ζήτηµα άσκησης ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων, τα οποία
πλέον ασκούνται στον κυβερνοχώρο. Δηλαδή πλέον αναγκάζεσαι
να εισαχθείς στον κυβερνοχώρο για να ασκήσεις τα ατοµικά και
κοινωνικά δικαιώµατα. 

Και το λέω εξ αφορµής του άρθρου 2 της τροπολογίας, που
έχει τίτλο «Ψηφιακή κάρτα για τη στήριξη περιοχών που πλήττο-
νται από φυσικές καταστροφές». Παρέχεται, λέει, οικονοµική δι-
ευκόλυνση, η οποία πιστώνεται από εταιρεία του ελληνικού δη-
µοσίου µέσω ειδικής εφαρµογής ενιαίας ψηφιακής πύλης στον
δικαιούχο σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα. Δηλαδή αν δεν έχεις την
κάρτα και αν δεν εισαχθείς σε αυτόν τον ψηφιακό κόσµο δεν θα
µπορείς να απολαύσεις το ατοµικό και κοινωνικό σου δικαίωµα
και εν προκειµένω την αποζηµίωση. 

Και ρωτάω, επειδή τις προηγούµενες ηµέρες ήµουνα και στην
εκλογική µου περιφέρεια, στη Θεσσαλία, πέρασα από το χωριό
Σωτήριο, το οποίο είναι ένα χωριό φάντασµα, δεν υπάρχει τίποτα
απολύτως, πώς λοιπόν αυτοί οι άνθρωποι θα µπορέσουν να λά-
βουν την αποζηµίωση; 

Κι ένα δεύτερο σηµείο, που µου έκανε εντύπωση. Στο άρθρο
3, για τη χορήγηση ενισχύσεων σε επιχειρήσεις από εκτεταµένες
φυσικές καταστροφές, λέει «δύνανται να θεσπίζονται». Γιατί δεν
γίνεται «θεσπίζονται»; Το «δύνανται να» µε το «θεσπίζονται» απέ-
χει όσο η µέρα µε τη νύχτα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω τώρα για να µη χαθεί
η ροή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Σας λέω πολύ γρήγορα µόνο, για να µην υπάρχει
καµµία παρανόηση σε σχέση µε το τι συζητάµε σήµερα για την
ασφάλεια και τι κρύβεται πίσω από τα µηχανήµατα, πίσω από τα
συστήµατα, σε σχέση µε προσωπικές ελευθερίες, δικαιώµατα
κ.λπ.. Όλο το υπόλοιπο κοµµάτι έρχεται και θα συζητηθεί µε το
συγγενές νοµοσχέδιο για το DSA, το οποίο θα έρθει σε τέσσερις
µέρες.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε ακριβώς για το πώς θα µπορέσουµε
να θωρακίσουµε τα συστήµατα, έτσι ώστε να µην έχουµε προ-
βλήµατα από εκεί και πέρα. Και ερχόµαστε ακριβώς σε όλα τα
υπόλοιπα, που έχουν να κάνουν µε απάτες, µε προσωπικά δικαιώ-
µατα, µε διαρροή στοιχείων. Αυτό όµως είναι κάτι άλλο, το οποίο
επίσης θα αντιµετωπίσουµε µε ένα επόµενο νοµοσχέδιο, το οποίο
πιθανώς και τις επόµενες µέρες θα βγει σε διαβούλευση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κόντης από τους Σπαρτιάτες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύ-

ντοµος.
Κύριοι συνάδελφοι, είπαµε ό,τι είχαµε να πούµε στις επιτρο-

πές, εδώ σήµερα. Εγώ θα κάνω µια ευχή, κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, µακάρι να έρθει η µέρα που οι άνθρωποι θα ξαναζούν
σαν άνθρωποι, δεν θα έχουν ανάγκη αυτή την τρελή εξέλιξη, που
ψάχνουν να αποφύγουν ψηφιακή διαρροή των ιδιωτικών τους δε-
δοµένων, ψάχνουν να αποφύγουν breach, σπάσιµο στην κυβερ-
νοασφάλεια των δεδοµένων τους. 

Τώρα έρχεται η τεχνητή νοηµοσύνη και βλέπουµε ότι δηµιουρ-

10034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γούνται µέχρι και ολόκληρα βίντεο µε τα ολογράµµατα και την
εικόνα του ανθρώπου και τη φωνή του, και δεν ξέρουµε πού θα
φτάσει αυτό, γιατί ακούω πολλούς να επικαλούνται την ΑΙ, την
τεχνητή νοηµοσύνη, αλλά δεν έχουν καταλάβει τελικά ότι αύριο
µπορούν να δουν τον εαυτό τους σε ένα βίντεο να σκοτώνει έναν
άνθρωπο και να προσπαθούν να αποδείξουν ότι δεν είναι αυτοί.

Πότε θα έρθει, λοιπόν, η µέρα που κάποτε όλα αυτά θα διαλυ-
θούν τελικά από θεία παρέµβαση, είτε από µια, όπως λένε οι επι-
στήµονες, µεγάλη ηλιακή έκρηξη -δεν ξέρω τι- να µην υπάρχουν
στη γη πλέον ούτε ψηφιακές εξελίξεις τεχνολογίας, να ζούµε
όπως ζούσαµε κάποτε, όλες αυτές τις χιλιάδες χρόνια, και µια
χαρά θα ζούσαµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα η κ. Θεανώ Φωτίου. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για όσα απαράδεκτα είπε ο Υφυπουργός είµαι υποχρεωµένη,

τιµώντας και την πανεπιστηµιακή µου καριέρα, να απαντήσω. Η
ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που
αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδι-
οίκηση. Έτσι λέει η παράγραφος 5 του άρθρου 16 του Συντάγµα-
τος. 

Η διάταξη είναι απλή, σαφής, απερίφραστη. Η λέξη «αποκλει-
στικά» δεν αφήνει περιθώρια εξαιρέσεων, ερµηνειών και παρερ-
µηνειών. Λέει «αποκλειστικά» από τα ιδρύµατα. Κανένα πανεπι-
στήµιο δεν επιτρέπεται να λειτουργεί στην Ελλάδα αν δεν είναι
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. 

Εξίσου απερίφραστη είναι και η ερµηνεία της διάταξης από τα
δικαστήρια. Τι λέει η πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας του 2023; «Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται στην
Ελλάδα αποκλειστικώς από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, πλήρως αυτοδιοικούµενα. Απαγορεύε-
ται δε απολύτως η σύσταση σχολών ανώτατης εκπαίδευσης από
ιδιώτες, ασχέτως του προορισµού ή του χαρακτήρα των σχολών
αυτών.» 

Εδώ το νοµοσχέδιο που µας ανακοίνωσε ο κ. Πιερρακάκης θε-
σπίζει µια νέα οργανωτική µορφή, υπό την οποία µπορούν να λει-
τουργούν πανεπιστήµια, τα «νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης», νέο εφεύρηµα, που όµως προφανώς δεν είναι νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Μόνο και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο το νοµοσχέδιο είναι αντισυ-
νταγµατικό και θα καταρρεύσει. Και το ξέρετε. Οι ευφηµισµοί, οι
στρεβλώσεις και οι λαθροχειρίες, που σε ένα αξιοθαύµαστης επι-
νοητικότητας “newspeak” επικαλείται το Υπουργείο, δεν διασώζει
τη συνταγµατικότητά του. 

Πώς αντιµετωπίζει, λοιπόν, η Κυβέρνησή σας το Σύνταγµα; Σαν
ένα κουρελόχαρτο, που παραβιάζεται µε νοµικίστικους ακροβα-
τισµούς από την ίδια την Κυβέρνηση, που έχει δώσει όρκο να το
φυλάττει.

Η πραγµατικότητα ανακατασκευάζεται µε µία γλώσσα όπου οι
ιδιώτες µπίζνεσµεν βαφτίζονται νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης. Φοβερός τίτλος! Το κοινωνικό αγαθό της παι-
δείας εκφυλίζεται σε παροχή υπηρεσιών τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και οι φοιτητές µετατρέπονται σε αγοραστές πτυχίων.

Κοιτάξτε. Είναι η εµµονή του Μητσοτάκη. Δεν κατάφερε όλα
αυτά τα χρόνια να καταργήσει το άρθρο 16 παράγραφος 5. Δεν
τα κατάφερε. Και σήµερα περιµένει µία ιστορική δικαίωση µε την
ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, που η Δεξιά το επιχειρεί
αυτό εδώ και πάρα πολύ καιρό. Είναι αλλαγή παραδείγµατος για
το ελληνικό κράτος, η οποία θα λειτουργήσει ως ρήγµα, µε βα-
θύτατες κοινωνικές συνέπειες. Η νεοφιλελεύθερη ιδεολογία της
Κυβέρνησης είναι προφανής, όπως και η ταξική της µεροληψία
και ο καιροσκοπισµός. 

Παρά τις πατριωτικές κορώνες -και είναι ντροπή όλη αυτή η
πατριδοκαπηλία που κάνετε- η Νέα Δηµοκρατία δεν αντιµετωπίζει
την εκπαίδευση -και µάλιστα την ανώτατη- ως εθνική υπόθεση,
αλλά ακόµη ως ένα πεδίο αγοράς που ισοπεδώνεται, ώστε να
γίνει ελκυστική σε επενδυτές και πελάτες. Την ίδια στιγµή κατε-
δαφίζει το δηµόσιο πανεπιστήµιο, το αποτελεσµατικότερο, δη-
λαδή, εργαλείο που έχουν στα χέρια τους οι φτωχοί άνθρωποι
για να παλέψουν τη ζωή τους µε καλύτερους όρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κ. Βουλευτού)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, Θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη
και ευχαριστώ, για να πω και δυο κουβέντες ακόµη για τις δύο
τροπολογίες.

Θα µιλήσω για την τροπολογία 84/3 του Φεβρουαρίου του 2024
και θα αναφερθώ στο άρθρο 1. Όπως ξέρετε, κατά τη γνωστή
σας µέθοδο, βάζετε πράγµατα τα οποία θα µπορούσε κανείς
ακόµη και να τα ψηφίσει ως άρθρα, µε πράγµατα που είναι αδύ-
νατο να τα ψηφίσει. Αυτό γίνεται µονίµως. Εδώ δεν πρόκειται για
τροπολογίες οι οποίες έχουν µια λογική, αλλά έχουν λίγο απ’ όλα.
Το κάνετε συστηµατικά και κάθε φορά το καταγγέλλουµε, αλλά
εσείς εκεί! Και εσείς, κύριε Υπουργέ, τις φέρατε αυτές τις τρο-
πολογίες. Λυπάµαι πολύ γι’ αυτό που κάνετε. 

Στο άρθρο 1, λοιπόν, θα µπορούσαµε να κάνουµε την κατάρ-
γηση εισφοράς που έχει επιβληθεί προς ηλεκτροπαραγωγούς
από φυσικό αέριο µε το άρθρο 62 του ν.4986/2022 προς το Τα-
µείο Ενεργειακής Μετάβασης. Μπορεί να θεωρήσει κανείς ότι
είναι µια θετική διάταξη, όµως η Κυβέρνηση δρα σαν να έχει τε-
λειώσει πλέον η ενεργειακή κρίση. Είµαστε εντελώς καχύποπτοι
ή, εάν θέλετε, δεν είναι καθόλου σίγουρο ότι στην ουσία θα µει-
ωθούν οι τελικές τιµές ενέργειας στον καταναλωτή. 

Στο άρθρο 2, είπατε ότι θα εκδίδετε χρεωστικές κάρτες ενί-
σχυσης προσώπων και επιχειρήσεων σαν τα pass στις πληγείσες
περιοχές. Μόνη κριτική την οποία µπορούµε να κάνουµε είναι ότι
δυστυχώς όλα, όπως όροι, τρόποι, ποσά, ποιοι, πόσο θα ισχύσει,
κ.λπ., παραπέµπονται σε ΚΥΑ. Άρα, στην πραγµατικότητα νοµο-
θετούµε -εσείς δηλαδή νοµοθετείτε- χωρίς να ξέρει το Κοινοβού-
λιο για ποιους, πόσα, ποιοι, πώς κ.λπ., θα ισχύσει.

Το άρθρο 3. Θα ήµασταν υπέρ εάν ήταν µόνο του. «Χορήγηση
ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις σε πε-
ριοχές που επλήγησαν από εκτεταµένες φυσικές καταστροφές».
Όµως το άρθρο είναι ενδεικτικό του κοινοβουλευτικού χάους,
γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή τη στιγµή στις επιτροπές της
Βουλής ολοκληρώνεται η συζήτηση για το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και εσείς το φέρνετε αυτό πιο
νωρίς. 

Το άρθρο 4. Πληρωµή ιδιωτών από ΕΟΠΥΥ για την υγειονοµική
κάλυψη προσφύγων και µεταναστών που φιλοξενούνται σε δοµές
του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Αυτή είναι η λογική
προσωρινότητας, είναι η εµµονική άρνηση επένδυσης στο δηµό-
σιο σύστηµα υγείας. Αυτό κάνετε συνεχώς, την απαξίωση και κα-
ταρράκωσή του. Γι’ αυτό συνολικά σε όλη αυτή την τροπολογία
ψηφίζουµε «παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΘΕΩΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Για την επόµενη τροπολογία ψηφίζουµε
κατά. Εάν νοµίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι κάνω κατάχρηση του χρό-
νου να σταµατήσω, δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το σίγουρο
είναι ότι έχετε περάσει τον χρόνο σας, αλλά αν έχετε να πείτε
δυο λόγια ακόµα, ευχαρίστως. Να µας πείτε όµως τι καταψηφί-
ζετε, όχι να συνεχίσετε να µιλάτε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Είπα ότι στη µία, συνολικά, ψηφίζουµε «πα-
ρών». Ακούστε. Για εµάς στη δεύτερη τροπολογία έχουν τερά-
στια σηµασία και τα θέµατα ηλεκτρονικού Τύπου και τα άρθρα 2
και 3 που είναι θέµατα ΕΥΠ και στα οποία ψηφίζουµε κατά, γιατί
πιστεύουµε ότι η κατάργηση της διεύθυνσης είναι στην ουσία µια
πολιτική εκκαθαρίσεων και συγκάλυψης. Δεν µας πείθουν οι δι-
καιολογίες του κυρίου Υπουργού ότι γίνεται για ενίσχυση άλλων
υπηρεσιών. Έχει προηγηθεί όλο αυτό. 

Επίσης, εµείς θα ψηφίζαµε υπέρ για τον διαγνωστικό έλεγχο
για την πρόληψη του καρκίνου του τραχήλου της µήτρας, παρ’
όλο που όλο αυτό σηµαίνει διεύρυνση των δικαιούχων ιδιωτικών
φορέων που µπορούν να υλοποιήσουν το πρόγραµµα.

Στο άρθρο 4 θα ήµασταν κατά, επίσης σε έναν ΕΟΠΥΥ που
είναι απολύτως ελεγχόµενος οργανισµός από την Κυβέρνηση,
χωρίς καµµία εκπροσώπηση των εργαζοµένων, των παρόχων και
των ληπτών υπηρεσιών υγείας στο διοικητικό τους συµβούλιο.
Αυτή η διάταξη ολοκληρώνει τη µεταβίβαση του ελεγκτικού του
έργου σε ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες. 
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Άρα, συνολικά ψηφίζουµε κατά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Σαράκης από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, όπως είπαµε και στην πρωτολογία µας θα

πούµε και εδώ ότι είναι πράγµατι αναγκαία η αποτελεσµατική δια-
χείριση των κυβερνοεπιθέσεων και η ανάπτυξη και η θωράκιση
του οικοσυστήµατος κυβερνοασφάλειας στην πατρίδα µας. Θε-
ωρούµε, όµως, ότι το παρόν νοµοσχέδιο όπως εισάγεται είναι
ατελές. Θα πρέπει η ελληνική πολιτεία να είναι δύο βήµατα µπρο-
στά από εκείνους οι οποίοι οργανώνουν µεθοδικά τις κυβερνοε-
πιθέσεις, είτε πρόκειται για τα συστήµατα υποδοµών εθνικής
ασφάλειας είτε πρόκειται για τα ιδιωτικά συστήµατα και αφορούν
τα ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών. 

Θα καταψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως θα κα-
ταψηφίσουµε και τις τροπολογίες, διότι πράγµατι είναι µια πολι-
τική που ακολουθεί η Κυβέρνηση, να εισάγει στις τροπολογίες
της θετικά ζητήµατα για ορισµένες κοινωνικές οµάδες, αλλά ταυ-
τόχρονα να εισάγει και ζητήµατα µε τα οποία διαφωνούµε κά-
θετα, όπως, για παράδειγµα, η τροπολογία η οποία εισάγεται για
την ΕΥΠ, όπου η κατάργηση της τρίτης υποδιεύθυνσης είναι στο
πλαίσιο και µόνο εκκαθάρισης της συγκεκριµένης υπηρεσίας από
υποτακτικούς του επιτελικού κράτους. 

Κατά συνέπεια, θα καταψηφίσουµε και τις δύο τροπολογίες.
Ευχόµαστε όµως ότι στο επόµενο χρονικό διάστηµα το Υπουρ-
γείο σας να εισάγει νοµοσχέδια και να εξοπλίσει και µε τεχνολο-
γικά µέσα, αλλά και µε το αναγκαίο εξειδικευµένο προσωπικό,
ώστε να αντιµετωπίζεται ο κάθε είδους χάκερ σε οποιοδήποτε
επίπεδο και εάν είναι αυτός, µια και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
υπάρχουν υπηρεσίες σε εχθρικές χώρες οι οποίες εξειδικεύονται
ακριβώς σε αυτές τις κυβερνοεπιθέσεις για να πλήξουν την οικο-
νοµία µας και την ασφάλειά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Συντυ-

χάκης έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σήµερα στην Αθήνα µίλησε η

πλειοψηφία µε ένα ορµητικό ποτάµι δεκάδων χιλιάδων φοιτητών
που η αρχή της πορείας ήταν στο Σύνταγµα και το τέλος της στα
Προπύλαια. Δεν ήταν κάποιοι φοιτητές ή µάλλον κάποιοι έξω από
τα πανεπιστήµια. Έστειλαν όλοι αυτοί ένα σαφές µήνυµα στην
Κυβέρνηση να µην τολµήσει να φέρει το νοµοσχέδιο για τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια. 

Η Κυβέρνηση έβαλε αυτογκόλ από τα αποδυτήρια, κυρίες και
κύριοι. Αποµονώνεται, όπως αποµονώνεται και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Αριστερά και τα υπόλοιπα κόµµατα-δορυφόροι
που έχουν καταπιεί τη γλώσσα τους από αυτό το µεγάλο ορµη-
τικό ποτάµι αµφισβήτησης των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αλλά
και της προσπάθειας που γίνεται να µπουν δίδακτρα στο δηµόσιο
πανεπιστήµιο. 

Πολιτικά, ιδεολογικά, στρατηγικά είστε όλοι απέναντι στο φοι-
τητικό κίνηµα, απέναντι στο λαϊκό αίσθηµα που λέει εδώ και τώρα
«αναβάθµιση της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας µε αποκλειστικό
εισιτήριο για το επάγγελµα το πτυχίο». 

Ένα είναι το σύνθηµα που ακούγεται µυριόστοµο σε ολόκληρη
τη χώρα: «Στα πανεπιστήµια, στον δρόµο και στα µπλόκα της
αγροτιάς θα σπάσει της Κυβέρνησης ο τσαµπουκάς». Ο αγώνας,
λοιπόν, κλιµακώνεται πειθαρχηµένα, φουντώνει µέχρι την τελική
νίκη. Εκεί θα βρίσκεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η Κοµ-
µουνιστική Νεολαία Ελλάδας, τασσόµενοι µε τη σωστή πλευρά
της ιστορίας.

Σήµερα πολλή συζήτηση γίνεται για το ψήφισµα του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, για το κράτος δικαίου και την ελευθερία του
Τύπου στην Ελλάδα. Αναρωτιόµουν: Θα βρεθεί κάποιος πρόθυ-
µος, κάποια πρόθυµη να ρίξουν το αντιΚΚΕ δηλητήριο; Βρέθηκε
ο πρόθυµος, η Πλεύση Ελευθερίας, µε τον Κοινοβουλευτικό της
Εκπρόσωπο, ο οποίος είπε ότι το ΚΚΕ απείχε από την ψηφοφορία
του συγκεκριµένου ψηφίσµατος.

Ακούστε να δείτε. Το ΚΚΕ δεν στρίβει διά του αρραβώνος ούτε
την κάνει µε ελαφρά πηδηµατάκια από τις κοινοβουλευτικές αί-
θουσες. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν απείχε, ψήφισε

«παρών», που σηµαίνει ότι πήρε σαφέστατη θέση απέναντι στο
ψήφισµα της αµαρτωλής σοσιαλδηµοκρατίας, στην οποία συγκα-
ταλέγεστε πλέον και πήρε και θέση απέναντι στο λαϊκό κόµµα και
στα ακροδεξιά κόµµατα µε το ψήφισµά τους. 

Αλλά αυτοί είστε, αυτοί ακριβώς είστε. Είστε ένα πολύ καλό
σωσίβιο για αυτό το σάπιο πολιτικό σύστηµα, αλλά και την αντι-
δραστική Ευρωπαϊκή Ένωση των λόµπι, των ιµπεριαλιστικών πο-
λέµων, της εργασιακής βαρβαρότητας. Επισηµάναµε ορισµένες
πλευρές της αντιλαϊκής πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας µε αυτό το επικαλούµενο κράτος δικαίου.

Βέβαια, αυτές οι επισηµάνσεις που γίνονται µέσα στο ψήφισµα
γίνονται από τη σκοπιά των δήθεν αξιών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που θεωρεί ότι παραβιάζονται ξεπλένοντας, όµως, αυτό το
αντιδραστικό νοµοθετικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
υποκρισία -υποκρισία γιατί;- διότι όλα όσα θίγει για τις υποκλο-
πές, για τα Τέµπη, τις διώξεις δηµοσιογράφων είναι το αποτέλε-
σµα της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που υλοποιεί µε
συνέπεια η Κυβέρνηση στην Ελλάδα, µε την οποία συµφωνούν
και έχουν ψηφίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. 

Κοντολογίς αυτές οι συστάσεις του ψηφίσµατος κινούνται στην
κατεύθυνση θωράκισης της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των µηχανισµών, όπως, για παράδειγµα, για την κυβερνοα-
σφάλεια που κουβεντιάζουµε σήµερα ή για τις υποκλοπές, αφού
καλεί την Κυβέρνηση να εφαρµόσει τον κανονισµό της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που επιτρέπει την εξαγωγή και εµπορία κατασκο-
πευτικού λογισµικού ή για το έγκληµα στα Τέµπη µε ηθικό
αυτουργό την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και τα κόµµατά της εδώ
στην Ελλάδα, εκτός Ελλάδος που υπηρετούν την απελευθέρωση
των σιδηροδρόµων, που αποτέλεσε και την κύρια αιτία αυτού του
εγκλήµατος. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι την ώρα που η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας κλιµακώνει την επίθεσή της για λογαριασµό του κε-
φαλαίου σε βάρος του λαού κάνοντας πραγµατικά την αδικία
νόµο, το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου το αγνοεί επι-
δεικτικά. Κανένα πρόβληµα κράτους δικαίου στην άγρια κατα-
στολή της Κυβέρνησης, στους αγωνιζόµενους βιοπαλαιστές
αγρότες που υπερασπίζονται τα συµφέροντά τους ενάντια στην
πολιτική της ΚΑΠ και της πράσινης µετάβασης, όπως και στους
φοιτητές που αγωνίζονται ενάντια στην ίδρυση των πανεπιστη-
µίων, των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, την ίδια στιγµή που το ελλη-
νικό Σύνταγµα στο άρθρο 16 κατοχυρώνει τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα τους. 

Το ψήφισµα, όµως, αντίθετα ξεπλένει την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας χαιρετίζοντας το νοµοσχέδιο που φέρνει για τον
γάµο και την τεκνοθεσία των οµόφυλων ζευγαριών, για το οποίο
το ΚΚΕ έχει εκφράσει ισχυρές επιφυλάξεις και φυσικά θα το κα-
ταψηφίσει στην ελληνική Βουλή. 

Με βάση όλα τα παραπάνω η ευρωκοινοβουλευτική οµάδα του
ΚΚΕ τοποθετήθηκε µε «παρών».

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, το γνωστό βιολί µε τις τροπολο-
γίες µε πάρα πολλά άρθρα που σε άλλα θα µπορείς να πεις «ναι»,
σε άλλα θα µπορείς να πεις «όχι», σε άλλα θα µπορείς να πεις
«παρών». Είναι εξαναγκασµός, είναι εκβιασµός σε µια τροπολο-
γία να πρέπει να ψηφίσεις επί του συνόλου αυτής και όχι ξεχωρι-
στά για κάθε άρθρο που περιλαµβάνει ή να έρθουν τα άρθρα
αυτά ως ξεχωριστές τροπολογίες.

Στη µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό αριθµό 3 υπουργική τροπο-
λογία θα πούµε «παρών». Αυτό που βαραίνει είναι το 2 και το 3
άρθρο και το 4. Αφορά την ψηφιακή κάρτα για τη στήριξη περιο-
χών που πλήττονται από φυσικές καταστροφές, την χορήγηση
ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις που
έχουµε φυσικά ισχυρές ενστάσεις, διότι η Κυβέρνηση έχει αφή-
σει χιλιάδες κατοίκους των περιοχών και εκατοντάδες µικρούς
επαγγελµατίες να παλεύουν µόνοι τους µε τα προβλήµατα που
άφησε η κακοκαιρία στη Θεσσαλία ως αποτέλεσµα των ευθυνών
των κυβερνήσεων για την ανυπαρξία υποδοµών που θα προστα-
τεύουν.

Στο άρθρο 3 ειδικά είναι όλα φλου καθώς για τα πάντα προ-
βλέπεται  υπουργική απόφαση. Δεν έχει καµµία σαφήνεια ποιοι
θα πάρουν. Αφήνει παράθυρο να δίνει ο Υπουργός πραγµατικά
σε όποιους θέλει. Θα πάρουν οι µεταποιητές βιοµήχανοι µε το
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πρόσχηµα ότι δεν βρίσκουν πρώτη ύλη και χωρίς να έχουν πάθει
ζηµιά. Οι µικροί ελεύθεροι επαγγελµατίες που έχουν πάθει ζηµιά
θα πάρουν ή θα το αποφασίσει ο Υπουργός αν θα πάρουν και τι
θα πάρουν;

Για παράδειγµα, οι σεισµοπαθείς στο Δαµάσι µένουν ακόµα σε
κοντέινερ και τους δουλεύει πραγµατικά η Κυβέρνηση. Υπάρχουν
άνθρωποι στη Θεσσαλία που δεν έχουν πάρει το επίδοµα για τα
σπίτια τους. Βέβαια, ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι δεν υπάρχει «λε-
φτόδεντρο» και ότι πρέπει οι αγρότες να µαζέψουν τα δικαιολο-
γητικά για να πάρουν την αρωγή που µόνο το 14% των αγροτών
έχει πάρει τα 2.000 ευρώ. Υπάρχει, όµως, απ’ ότι φαίνεται, το «λε-
φτόδεντρο» για τους τυχάρπαστους φίλους της Κυβέρνησης που
µέσα εκεί περιλαµβάνονται στο άρθρο 3.

Και σε σχέση µε το άρθρο 4, σε σχέση µε την παράταση της
διάρκειας ισχύος των συµβάσεων γιατρών του Εθνικού Οργανι-
σµού Υγείας, θα πούµε «παρών». Πρόκειται για ολιγόµηνη παρά-
ταση των συµβάσεων, όπως ακριβώς έχει κατ’ επανάληψη
επαναληφθεί και το προηγούµενο διάστηµα. Αφορά προσωπικό
µε σχέση εργασίας το γνωστό δελτίο παροχής υπηρεσιών και
ορισµένου χρόνου εργασίας, τµήµα των οποίων διατίθεται στις
δηµόσιες µονάδες υγείας για τις ανάγκες των µεταναστών. Δη-
λαδή και πρόβληµα στην υγεία έχουµε γενικά, αλλά και έλλειψη
ουσιαστικής προστασίας µεταναστών και προσφύγων. 

Το ΚΚΕ µάχεται για επαρκές σε αριθµό προσωπικό τόσο στις
δηµόσιες µονάδες υγείας όσο και στις δοµές των µεταναστών µε
µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας. 

Τέλος, στην άλλη υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 85
και ειδικό 4 θα την καταψηφίσουµε -και κλείνω µε αυτό- µόνο στο
πρώτο άρθρο που αφορά την προθεσµία εγγραφής και ανανέ-
ωση εγγραφής στο Μητρώο Ηλεκτρονικού Τύπου. Θα υπερψη-
φίσει το ΚΚΕ. Βάζει κάποια διαδικαστικά ζητήµατα και από αυτή
την άποψη, δεν έχει κανέναν λόγο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας να µην υπερψηφίσει. Σε όλα τα υπόλοιπα άρθρα της συ-
γκεκριµένης τροπολογίας λέει «όχι».

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα οχτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Κοζάνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιλxάν Αχµέτ.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τις τροπολογίες. Και εµείς συµφωνούµε µε

τα άλλα κόµµατα ότι κακώς, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση φέρνει
τροπολογίες που αφορούν πολλά θέµατα. Διότι όντως σε κάποια
από αυτά µπορεί να ψηφίζαµε «ναι» και σε κάποια «όχι». Αυτή η
κακή νοµοθέτηση δεν έχει τέλος. Όµως, βλέπουµε πώς ό,τι και
να πούµε, όσες φορές και να το πούµε, αυτό δεν αλλάζει, διότι
θέλετε να κρατήσετε τη γενική εικόνα. 

Πάνω σε αυτή τη γενική παρατήρηση, θα αναφερθώ στην τρο-
πολογία µε τον αριθµό 4. Αυτή την τροπολογία θα την υπερψη-
φίσουµε, ιδίως για την ψηφιακή κάρτα για τους πληγέντες σε
φυσικές καταστροφές, για τη χορήγηση ενισχύσεων σε επιχειρή-
σεις και αγρότες. Δεν µπορούµε να µην υπερψηφίσουµε κάτι που
είναι θετικό. 

Βέβαια, το ότι τόσο καιρό λέτε ότι θα δοθούν λεφτά, σήµερα
βλέπουµε µε αυτή την τροπολογία ότι τελικά δεν µπορούσατε να
τους δώσετε. Γιατί δεν µπορούσατε; Διότι πολύ απλά σας είχαµε
βρει ότι υπάρχει πρόβληµα µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Ξέρετε
ότι οποιαδήποτε ενίσχυση που δίνεται από την Ελλάδα, για να
µην πλήξει τον ανταγωνισµό, χρειάζεται να είναι σύννοµη µε την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Άρα, αυτή η τροπολογία ήδη άργησε και
είµαστε επιφυλακτικοί για τα αποτελέσµατα της τροπολογίας
αυτής. Παρά ταύτα, όµως, θα τα υπερψηφίσουµε και το δύο και
το ένα.

Πάω τάχιστα στο 85. Θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί έχουµε

έναν προβληµατισµό όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Άδωνις, αν
και φαίνεται στην αρχή πάρα πολύ καλό, διότι όντως θα γίνει µια
αρχή η οποία θα ελέγχει τα έξοδα ως προς τις δαπάνες για τη
συνταγογράφηση -και είναι αυτό πάρα πολύ καλό- όµως, υπάρχει
µια πρόβλεψη η οποία δηµιουργεί µια ανησυχία. Ποια είναι; Λέει
ότι η εταιρεία αυτή που θα κάνει τους ελέγχους θα πληρώνεται
τόσα όσο µειώνονται οι δαπάνες. Δηλαδή, προκειµένου να κερ-
δίσει περισσότερα χρήµατα αυτή η εταιρεία, µπορεί να κόψει από
πολλούς ανθρώπους που έχουν ανάγκη να έχουν περίθαλψη -
καρκινοπαθείς ή άλλες οµάδες- µόνο και µόνο επιδιώκοντας το
κέρδος. 

Εµείς έχουµε ανάποδη ανάγνωση σε αυτό το θέµα. Ναι µεν ο
κύριος Υπουργός το παρουσίασε ως κίνητρο και θα δείτε λέει
στην πράξη πώς θα µειωθεί η συνταγογράφηση των γιατρών και
των φορέων και δεν θα γράφουν ό,τι τους κατεβαίνει στο µυαλό
σε φάρµακα, αλλά µήπως αυτό οδηγήσει στο ανάποδο; Μήπως
τελικά αυτή η εταιρεία για να βγάλει περισσότερα χρήµατα, αρ-
χίζει να κόβει, να µη δίνει το δικαίωµα στους ασθενείς; Και το πα-
ράδειγµα που είπε ο κ. Άδωνις, ο Υπουργός, ότι κάτι είπε στην
τηλεόραση του ΣΚΑΪ και αµέσως αφού τους απείλησε τους για-
τρούς! Υπό την απειλή ότι θα γίνει έλεγχος, ίσως να µην συντα-
γογράφησαν κάποια φάρµακα που έπρεπε να πάρουν οι ασ-
θενείς. Γι’ αυτόν τον λόγο, θα το δούµε στην πράξη και θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Τώρα, θα ήθελα να κάνω ένα γενικό σχόλιο. Ο Κοινοβουλευτι-
κός µας Εκπρόσωπος αναφέρθηκε µε µεγάλη περιεκτικότητα
όσον αφορά το ψήφισµα, ιδίως µετά από αυτά που είπε ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του κ. Βελόπουλου όσον αφορά το
2021, εκεί που λέει ότι γίνονται διακρίσεις ως προς τις µειονότη-
τες και αυτός είναι ένας λόγος που καταδικάζεται η χώρα µας.
Θα θέλαµε να καταθέσουµε στην Ολοµέλεια ότι εµείς ως ΠΑΣΟΚ,
ως µεγάλη δηµοκρατική παράταξη, στα τελευταία είκοσι πέντε
χρόνια έχουµε κάνει µεγάλες µεταρρυθµίσεις όσον αφορά τη µει-
ονότητα επάνω στη Θράκη, από το κατέβασµα της µπάρας, από
την εισαγωγή των παιδιών στα πανεπιστήµια µε πέντε τοις χιλίοις
-µε τον Γιώργο Παπανδρέου- και άλλα πάρα πολλά. Οπότε, θα
ήθελα να καταθέσω στη Βουλή ότι τουλάχιστον στη δικιά µας δια-
κυβέρνηση έχουν γίνει τολµηρά βήµατα, προκειµένου να εξαλει-
φθούν οι όποιες διακρίσεις µε θετικά µέτρα, όσον αφορά αυτό
το κοµµάτι.

Γι’ αυτόν τον λόγο, θα καταψηφίσουµε -όπως είπαµε- τις γενι-
κές αρχές. Κάποια άρθρα θα τα υπερψηφίσουµε, όταν ανοίξει το
σύστηµα και στις τροπολογίες αναφέρθηκα αναλυτικά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Καραµέρος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Το 2017 είχε δηµοσιευτεί στην επιθεώρηση του Αµερικανικού

Συλλόγου Ψυχολόγων µία µελέτη µε τίτλο: «Η λύπη της Κασσάν-
δρας: η ψυχολογία του να µη θέλεις να γνωρίζεις». Κυκλοφορεί
η συγκεκριµένη µελέτη. Οι άνθρωποι, έλεγε, αποφεύγουν τις αρ-
νητικές πληροφορίες που µπορούν να ακυρώσουν την εικόνα που
έχουν δηµιουργήσει για τον εαυτό τους. Ηθεληµένη άγνοια. 

Το λέω αυτό, γιατί όλες οι τοποθετήσεις σήµερα από πλευράς
της Κυβέρνησης και της Συµπολίτευσης για το ζήτηµα της κυ-
βερνοασφάλειας αγνοούν ή ηθεληµένα αγνόησαν, στρουθοκα-
µήλισαν σε σχέση µε την περιρρέουσα ατµόσφαιρα που είναι ότι
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
είναι η κυβέρνηση των υποκλοπών, των παρακολουθήσεων µέσω
των συσκευών κινητής τηλεφωνίας των συνοµιλιών, των υπνοδω-
µατίων, των λουτρών, των Υπουργών της Κυβέρνησης, των πολι-
τικών τους αντιπάλων, της στρατιωτικής ηγεσίας. Γι’ αυτό, κύριε
Υπουργέ, υπάρχει παντελής έλλειψη εµπιστοσύνης.

Κρατάω κάτι θετικό. Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 10 -το συζη-
τήσαµε στην επιτροπή- αντικαταστήσατε τη λέξη «παρακολού-
θηση» -νοµίζω ότι είναι σηµειολογική η παρέµβασή σας- µε τη
λέξη «εποπτεία». Εγώ προσωπικά το χαιρετίζω αυτό, µολονότι εί-
µαστε αρνητικοί επί της αρχής. Όµως, ο προκαθήµενος Υφυ-
πουργός σας, παρακολουθεί ακόµα και το γραφείο µου. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» δηµοσιεύονται.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εξάλλου, είναι γνωστός. Τον Μάρτιο
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του 2021, βγήκε στην τηλεόραση και είπε το όνοµα του φοιτητή
που εδάρη από τις αστυνοµικές δυνάµεις. Δηλαδή, είναι κανονι-
κός καταδότης ψηφιακός, τηλεοπτικός, να βγει κάποιος και να
πει το όνοµα ενός πολίτη που έπεσε θύµα ξυλοδαρµού. Αυτός
είστε, κύριε Κυρανάκη, και δεν θα αλλάξετε δυστυχώς, όσο και
αν προσπαθείτε. 

Για να επιστρέψω, λοιπόν, στο ζήτηµα της κυβερνοασφάλειας,
µαζί µε τους εξαιρετικούς επιστήµονες που εγώ έχω στο γραφείο
µου συνεργάτες -οι οποίοι µου γράφουν καµµιά οµιλία, αλλά συ-
νήθως τις αλλάζω και τις γράφω µόνος µου, είναι εµφανές αυτό
και σας καλώ να τους γνωρίσετε αύριο στην κοπή της πίτας των
επιστηµονικών συνεργατών της Βουλής, κύριε Κυρανάκη- και
επειδή είµαστε αρκετά προχωρηµένοι, θεωρούµε, όχι ότι είναι
κάτι τροµερό, χρησιµοποιούµε και ένα γλωσσικό µοντέλο στο
γραφείο, ένα απλό γλωσσικό µοντέλο τεχνητής νοηµοσύνης. Το
ρωτήσαµε τι είναι αυτό που καθιστά δυνητικά ευάλωτη ή ποιοι
είναι οι κίνδυνοι της σύστασης µιας εθνικής αρχής κυβερνοασφά-
λειας. Διότι εγώ δεν θα απαντήσω στις προβοκατόρικές σας πα-
ρεµβάσεις, θα µιλήσω επί της ουσίας. Μας απάντησε, λοιπόν, η
τεχνητή νοηµοσύνη περί κατάχρησης εξουσίας, περιορισµού πο-
λιτικών ελευθεριών και ιδιωτικότητας, διαρροές προσωπικών δε-
δοµένων και φυσικά αναποτελεσµατικότητα. Κάποια από αυτά
επισηµάνθηκαν και στο χθεσινό ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου.
Δεν ακούστηκε στην Αίθουσα και θέλω να το πω ότι ο κ. Ευάγγε-
λος Μεϊµαράκης -σοφός κοινοβουλευτικός και στην Ευρωβουλή-
επέλεξε να απέχει της ψηφοφορίας. Διότι κάποιοι άλλοι επτά Ευ-
ρωβουλευτές του Λαϊκού Κόµµατος υπερψήφισαν το ψήφισµα το
καταδικαστικό, όχι για την Ελλάδα, για την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, να µιλήσω λίγο για τα SLAPP. Επειδή
είστε και νοµικός, κύριε Yφυπουργέ, όπως και ο κ. Πλεύρης, µη
µου πείτε ότι δεν ξέρετε τι είναι οι στρατηγικές αγωγές κατά της
συµµετοχής του κοινού. Πανεπιστήµια, οργανώσεις, ο ίδιος ο
ΟΑΣΕ, η εκπρόσωπός του κ. Ριµπέιρο είπε ότι παρακολουθεί τις
αγωγές του κ. Δηµητριάδη πώς θα εξελιχθούν. Διότι τα SLAPP,
οι αγωγές αυτές, γίνονται για να φιµώσετε τον Τύπο, την ερευ-
νητική δηµοσιογραφία. 

Εσείς, πιο έξυπνος, αν σας κατηγορούσαν, για παράδειγµα, ότι
έχετε µια κουµπαριά µε κάποιον από τους εγκεφάλους της υπό-
θεσης του «Predator» και των υποκλοπών, δεν θα κάνατε SLAPP,
δεν θα κάνατε αγωγή για να σταµατήσετε αυτή την ιστορία, προ-
σπαθώντας να πάρετε την περιουσία του δηµοσιογράφου, να φι-
µώσετε την κοινή γνώµη στην πραγµατικότητα. Δεν θα το κάνατε.
Κάποιοι άλλοι το έκαναν και η Ευρώπη το βλέπει. Η Ευρώπη µι-
λάει γι’ αυτά και εσείς λέτε δεν υπάρχουν SLAPP και δεν υπάρχει
νοµικό µπούλινγκ; Εγώ δεν είµαι νοµικός, είµαι δηµοσιογράφος
όµως και ξέρω. Δεν έχω κάνει ερευνητική δηµοσιογραφία, όµως
ξέρω τι υφίστανται οι συνάδελφοί µου που προσπαθούν να κά-
νουν ερευνητική δηµοσιογραφία, τους στοχευµένους -να µην πω
στηµένους- φορολογικούς ελέγχους, την αποδόµηση και τη δο-
λοφονία χαρακτήρων και φυσικά τις αγωγές. Δεν µπορούµε να
κάνουµε πως δεν υπάρχουν αυτά.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαστεργίου, είπατε ως ένα βασικό
επιχείρηµα ότι στο νοµοσχέδιο η συγκεκριµένη αρχή δεν µπορεί
να είναι ανεξάρτητη, γιατί δεν προστατεύει θεµελιώδη δικαιώ-
µατα. Ξέρετε κάτι όµως; Στο άρθρο 19 του Συντάγµατος εκεί που
αναφέρει την προστασία και το απόρρητο της επικοινωνίας, ανα-
φέρεται σε όλες τις αναλύσεις συνταγµατολόγων το ζήτηµα της
διαδικτυακής επικοινωνίας που κατεξοχήν ναι, προστατεύει η κυ-
βερνοασφάλεια ή όποια αρχή, υπηρεσία το λογισµικό, τα συστή-
µατα, αλλά τα συστήµατα έχουν ένα περιεχόµενο. Σύµφωνα µε
τις πρακτικές σας µέχρι και τώρα, όχι εσάς προσωπικά αλλά του
Υπουργείου, της Κυβέρνησης, ποιος µας λέει ότι όταν θα έχει
διορισµένο -γιατί παρακάµψατε και τον νόµο που φέρατε τον Δε-
κέµβριο για τον τρόπο επιλογής των διοικήσεων- δεν θα τον
πάρει να του πει «δες τη συνοµιλία στο Μessenger του συνερ-
γάτη του Καραµέρου», κύριε Κυρανάκη. Γιατί αυτοί είστε πρα-
γµατικά. Αυτό είναι το ιστορικό σας. Συγκεκριµένα στοιχεία.

Θα φθάσω και στις τροπολογίες. Νοµίζω σας τρολάρουν κιό-
λας. Σας έφεραν τροπολογίες της ΕΥΠ, κύριε Παπαστεργίου, ενώ
η βασική κριτική µας και για το άρθρο 19 και για τη σύνθεση της

επιτροπής ήταν η συµµετοχή των µελών της Εθνικής Υπηρεσίας
Πληροφοριών. Και το γεγονός είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο, το
είπα και στις επιτροπές, δεν έχει τον ήχο του ρούτερ ή του επε-
ξεργαστή, αλλά έχει την ακουστική από το άρβυλο και από τη
στολή. Δυστυχώς την Κυβέρνηση Μητσοτάκη θα την καταντή-
σετε παρακλάδι της ΕΥΠ, γιατί έτσι ξέρετε να λειτουργείτε. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Θα ήθελα να απαντήσω και στον συνάδελφο, Κυβερνητικό Εκ-
πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ για το τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ για την κυβερνο-
ασφάλεια. Έφτιαξε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Δεν είναι
εδώ ο κ. Μάντζος, µε ήπιο τρόπο αναφέρθηκε. Ψήφισε τον ν.4577
το 2018 που ενσωµατώθηκε στο Εθνικό Δίκαιο η ευρωπαϊκή οδη-
γία για το ζήτηµα της κυβερνοασφάλειας. Έχτισε ψηφιακή πολι-
τική στη χώρα. Και η ψηφιακή πολιτική είναι πεδίο συναινέσεων
στην πραγµατικότητα και θα µπορούσε να υπάρχει συναίνεση και
σε αυτό. Όχι όµως µε αυτές τις πρακτικές που έχετε επιδείξει.

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, σε κάποιες θα είµαστε θετικοί,
όπως για παράδειγµα για το ηλεκτρονικό µητρώο, του Κρέτσου,
γιατί και αυτή η νοµοθεσία ήταν αρχικά της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
το προσέθεσε στη Διαφάνεια για τα µέσα ενηµέρωσης και την
κατανοµή των διαφηµίσεων και µια σειρά άλλων ζητηµάτων. Θα
είµαστε όµως αρνητικοί για τις τροπολογίες σε σχέση µε την
ΕΥΠ. Θα ψηφίσουµε «παρών» για το ζήτηµα της υλοποίησης µε
τον τρόπο βέβαια που έχει έναν χαρακτήρα ιδιωτικοποίησης για
τις προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις για τον καρκίνο τραχή-
λου της µήτρας. Αρνητικοί επί της αρχής -για εµάς είναι ζήτηµα
αρχής- στην ιδιωτικοποίηση του ΕΟΠΥΥ και στη σταδιακή µετα-
τροπή του σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία. Παρόντες στο ζή-
τηµα της χρονικής εφαρµογής της ειδικής εισφοράς για τη
θερµική µεγαβατώρα. Και θετικοί φυσικά για τα µέτρα που θα
βοηθήσουν τους αγρότες, τους πληµµυροπαθείς και όλους όσοι
επλήγησαν από τη µανία της κλιµατικής κατάρρευσης.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίαση µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην αίθουσα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», εί-
κοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 6ο Γυµνάσιο Κοζάνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Φόρτωµα, έχετε τον λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και από το Βήµα αυτό θα ήθελα να δώσω πολλά συγχαρητήρια

και στην ηγεσία του Υπουργείου τού εν λόγω νοµοσχεδίου µιας
και κάνει µια πολύ σηµαντική ψηφιακή µετάβαση και συνεχίζουν
το έργο του προκατόχου τους.

Πολλά συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριε
Γενικέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, για όσα κάνατε, γιατί αυτά έχει
ανάγκη η χώρα, γιατί ζούµε σε µια παγκόσµια κοινότητα.

Όµως, κυρίες και κύριοι, αντί να συζητάµε ένα εξαιρετικά ση-
µαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
αναφερόµαστε σε διάφορα ζητήµατα που δεν έχουν σχέση µε
αυτό και στα οποία δυστυχώς αναγκάζοµαι κι εγώ να πάρω τον
λόγο και να απαντήσω.

Είµαστε δυστυχώς αντιµέτωποι για µια ακόµα φορά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µε τη γνωστή προσπάθεια συγκεκριµένης
οµάδας Ευρωβουλευτών, οµάδας που είναι πολιτικά υποκινού-
µενη, θα έλεγα, που στόχο έχει να συκοφαντήσει µε κάθε ευκαι-
ρία τη χώρα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η οµάδα αυτή έφερε
και πάλι προς ψήφιση ένα κατάπτυστο ψήφισµα για το κράτος δι-
καίου και την ελευθερία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στη
χώρα. Είναι προφανές ότι και οι επικείµενες ευρωεκλογές κινη-
τοποιούν δυνάµεις, µε στόχο να πληγεί η χώρα, γενικά η εικόνα
της αλλά και η συνολική εικόνα των δικών της επιτυχιών. Επιτυ-
χίες που έχουν επιτευχθεί θα έλεγα µε συντονισµένες προσπά-
θειες όλων µας. Επιτυχίες και στην εξωτερική πολιτική. Είναι
νίκες της χώρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Επιτυχίες στην
οικονοµία, θυµίζω την ανάκτηση επενδυτικής βαθµίδας, επιτυχίες
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και στο µεταναστευτικό, µείωση της ανεργίας και άλλα πολλά τα
οποία δεν θα παραθέσω γιατί δεν υπάρχει λόγος να αναλωθούµε
σε αυτά.

Όλες αυτές οι επιτυχίες τροµάζουν προφανώς εν όψει µιας
ακόµα εκλογικής αναµέτρησης και του φόβου µιας ακόµα νίκης
της Νέας Δηµοκρατίας, ειδικά εν όψει του κατακερµατισµού των
πολιτικών δυνάµεων αριστερά του κέντρου και της αδυναµίας να
διαφανεί και να διαµορφωθεί κάποια ισχυρή δύναµη στο χώρο
της Αντιπολίτευσης ικανής να αντιπαρατεθεί µε την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Είναι κατανοητό όλο αυτό αλλά και αντιληπτό. Όµως, δεν
µπορώ να καταλάβω. Δεν είναι αποδεκτές όλες οι µικροπολιτικές
αυτές σκοπιµότητες να φθάνουν κυρίως ορισµένους µέχρι το ση-
µείο να εκθέτουν τη χώρα στο πεδίο ενός ευρωπαϊκού γίγνεσθαι. 

Το κοινό ψήφισµα των πολιτικών οµάδων της εν λόγω Αριστε-
ράς, συνειδητά παραγνωρίζοντας σοβαρές θεσµικές, αλλά και
διοικητικές µεταρρυθµίσεις, έφερε την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας τα τελευταία τέσσερα χρόνια, και τα οποία υπολείπο-
νται και σκοπίµως παρέλειψε συµπεράσµατα της επίσηµης
επιτροπής της έκθεσης για το κράτος δικαίου το 2023 στην οποία
υπογραµµίζεται συνολικά η πρόοδος της χώρας.

Δυστυχώς, για όσους Έλληνες επιχαίρουν µε την καταδίκη του
εν λόγω ψηφίσµατος στο Ευρωκοινοβούλιο ή παροµοιάζουν,
όπως είπε κάποιος συνάδελφος, τη χώρα µε την Ουγγαρία του
Όρµπαν, η απάντηση δίνεται από τον αγαπητό Μακρυγιάννη: «Αν
είµαι στραβός και η πατρίδα µου είναι καλά, µε θρέφει. Αν η πα-
τρίδα µου είναι αχαµνά, δέκα µάτια να ’χω, στραβός θε’ να ’µαι.»
Και τα λέει πολύ σωστά ο Μακρυγιάννης που ήταν κυρίως αγράµ-
µατος.

Η χώρα µας, λοιπόν, έχει την πλήρη στήριξη του Λαϊκού Κόµ-
µατος το οποίο καταψήφισε το κοινό αυτό ψήφισµα, ενώ κατέ-
θεσε δικό του ψήφισµα υπέρ των ελληνικών θέσεων και το οποίο
καταθέτω, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρ’ όλα αυτά, θα µιλήσω για το εν λόγω νοµοσχέδιο κλείνο-
ντας, µιας και δεν ακούσαµε ουσιαστική κριτική, θα έλεγα, στοι-
χειοθετηµένη, και στις επιτροπές και από τους φορείς, αλλά και
στην Ολοµέλεια, την οποία περίµενα. Άρα, προφανώς είναι ένα
αποδεκτό νοµοσχέδιο. Εγώ περίµενα από τον κ. Παππά, που είχε
φέρει τον νόµο του 2018, να έχει µιλήσει και να έχει τοποθετηθεί.
Και απορώ µε τον ΣΥΡΙΖΑ πώς καταψηφίζει κάτι το οποίο εσείς
φέρατε και το είχατε νοµοθετήσει το 2018 κι εµείς το πάµε ακόµα
παραπέρα.

Συζητάµε, λοιπόν, ένα νοµοθέτηµα το οποίο εναρµονίζει την
εθνική νοµοθεσία µε την ευρωπαϊκή ενωσιακή -είναι κυρίως υπο-
χρέωση- και δηµιουργεί θεσµική αλλά και ψηφιακή θωράκιση.
Ζούµε σε µια εποχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυξηµένης
ψηφιοποίησης αλλά και ραγδαίων τεχνολογικών εξελίξεων, ζούµε
σε µια παγκόσµια κοινότητα, όλοι µας έχουµε κινητά, όλοι µας
έχουµε λάπτοπ, όλοι κινούµαστε µέσα από το ίντερνετ, άρα, δεν
ζούµε κλεισµένοι σε µια γυάλα, αυτό είναι µια πραγµατικότητα.
Εδώ µπορεί να λέµε διάφορα πράγµατα, αλλά έξω στην καθηµε-
ρινότητα ζούµε τελείως διαφορετικά.

Έτσι, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνει το βασικό του
στόχο, τον βασικό στόχο της χώρας, που δεν είναι άλλος από τη
θεσµική και κυρίως την τεχνολογική θωράκιση έναντι των κυβερ-
νοαπειλών. Αυτό έπρεπε να έχει έρθει χθες. Και έρχεται από την
παρούσα Κυβέρνηση και από την ηγεσία εδώ. Πετυχαίνει, λοιπόν,
µια συνολική αναβάθµιση του επιπέδου κυβερνοασφάλειας της
χώρας.

Για τους παραπάνω λόγους, σας καλώ για µια ακόµη φορά να
το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αν έβαζα ένα τίτλο στην αποψινή µου οµιλία θα ήταν:
«Ας βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους».

Και θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε τον αγαπητό εισηγητή
του ΚΚΕ, τον κ. Συντυχάκη που επέλεξε να επιτεθεί στην Πλεύση
Ελευθερίας.

Αγαπητέ µου κύριε Συντυχάκη, µην επιτίθεστε στην Πλεύση
Ελευθερίας, γιατί η Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνη που θα σας
υπερασπιστεί, και εγώ προσωπικά, όταν άλλοι θα σας επιτίθενται.
Γιατί η Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνο το κίνηµα και κόµµα που
εδώ µέσα στη Βουλή χτίζει ένα διαφορετικό υπόδειγµα, που κα-
ταλαβαίνουµε ότι δεν µπορείτε να το αντιληφθείτε ή αποδεχθείτε
ίσως ακόµη, αλλά είναι αυτό που εµείς πιστεύουµε. Υποστηρί-
ζουµε αυτά που θεωρούµε θετικά και αντιλέγουµε και αντιστρα-
τευόµαστε αυτά τα οποία θεωρούµε αρνητικά. Δεν τυφλωνό-
µαστε από το ότι αυτός που µιλάει µπορεί να µην ανήκει στην Κοι-
νοβουλευτική µας Οµάδα και προσπαθούµε να δούµε εάν λέει
κάτι σωστό. 

Προσωπικά έχω υπερασπιστεί τον Βουλευτή σας, τον κ. Δελή,
από αυτό εδώ το Βήµα καταδικάζοντας την επίθεση που του έγινε
από τα ΜΑΤ σε διαδικασία πλειστηριασµού. Προσωπικά έχω αντι-
ταχθεί, και η Πλεύση Ελευθερίας έχει αντιταχθεί, στην ανεπίτρε-
πτη επιχείρηση ταύτισης του φασισµού µε τον κοµµουνισµό,
ανεξαρτήτως του ότι εµείς δεν ασπαζόµαστε τη δική σας ιδεο-
λογία, όµως, θεωρούµε ανεπίτρεπτο αυτό το οποίο επιχειρείται
και το έχουµε πει απερίφραστα. Ρητά έχουµε τοποθετηθεί ανα-
γνωρίζοντας ότι η Πλεύση Ελευθερίας και το δικό σας κόµµα
ήταν και είναι τα µόνα κόµµατα που απερίφραστα τάχθηκαν ενα-
ντίον των εγκληµάτων της κυβέρνησης και του κράτους του Ισ-
ραήλ στη Γάζα. Και δεν θα διστάσουµε ποτέ, ποτέ, ποτέ να πούµε
αυτό το οποίο θεωρούµε σωστό, όποιος κι αν το λέει, όποιος και
αν το λέει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Στον Κοινοβουλευτικό σας Εκ-
πρόσωπο να τα πείτε αυτά, όχι σε µένα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην επιτίθεστε, λοιπόν, στην Πλεύση Ελευθερίας…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αντιστρέφω την προτροπή σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …γιατί -ξαναλέω- όταν δεν θα έχει µείνει κανένας να σας
υπερασπιστεί, εµείς θα είµαστε εκεί για να σας υπερασπιστούµε. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα που συγκινούν την ελληνική κοινω-
νία, αλλά δεν φαίνεται να συγκινούν αρκούντως το κυβερνητικό
κόµµα. Και πρώτο από τα θέµατα αυτά είναι βέβαια η διαχρονική
αξίωση των µαθητών, των φοιτητών, των εκπαιδευτικών για ποι-
οτική, πραγµατική, δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση σε όλες τις
βαθµίδες. Αυτό λέει το Σύνταγµά µας και κατοχυρώνει τον απο-
κλειστικά δηµόσιο χαρακτήρα στο άρθρο 16 για την ανώτατη εκ-
παίδευση, για τα πανεπιστήµιά µας. 

Είναι εξ ορισµού καλή η δηµόσια εκπαίδευση και κακή η ιδιω-
τική εκπαίδευση; Εµείς δεν λέµε αυτό. Δεν έχουµε αυτόν τον δο-
γµατισµό. Λέµε όµως ότι αποτελεί υποχρέωση του Κράτους συ-
νταγµατική, και συνταγµατική πρέπει να διατηρηθεί όσο το Κρά-
τος δεν ανταποκρίνεται σε αυτή την υποχρέωση, αποτελεί συντα-
γµατική υποχρέωση του Κράτους να παρέχει ποιοτική ανώτατη
εκπαίδευση, δηµόσια πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και µάλιστα
δωρεάν. Γιατί; Γιατί η παιδεία είναι κοινωνικό αγαθό, γιατί δεν
επιτρέπεται να ιδρύει το ίδιο το Κράτος αποκλεισµούς και δια-
κρίσεις στην πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση.

Και δυστυχώς τέτοιους αποκλεισµούς και διακρίσεις έχουν
εγκαθιδρύσει διαχρονικά οι κυβερνήσεις σε όλες τις βαθµίδες.
Ξέρετε τις ανισότητες που υπάρχουν γιατί δεν µπορούν όλα τα
παιδιά να πάνε σε ιδιωτικά σχολεία, όταν υπάρχει ιδιωτική και δη-
µόσια πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Ξέρετε ότι
δεν µπορούν όλες οι οικογένειες και πάρα πολλές στενάζουν για
να υποστηρίξουν τα φροντιστηριακά µαθήµατα στα παιδιά γιατί
δεν εξαρκεί η εκπαίδευση που παίρνουν από το δηµόσιο σχολείο.
Ξέρετε ότι υπολείπονται ακόµη πάρα πολλά να γίνουν στον τοµέα
της παιδείας, πάρα πολλά, και επειδή εµείς βάζουµε την παιδεία
πάρα πολύ ψηλά στην ιεράρχησή µας, για την ακρίβεια θεω-
ρούµε την παιδεία και τον πολιτισµό στην κορυφή της ιεράρχη-
σης ενός κοινωνικού κράτους δικαίου, όπως θα έπρεπε να είναι
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η Ελλάδα, γι’ αυτούς τους λόγους θα πρέπει να γίνει πολύ µεγα-
λύτερη προσπάθεια από την Κυβέρνησή σας και από όλες τις κυ-
βερνήσεις που θα ακολουθήσουν για να υπάρξει πραγµατική
ποιοτική εκπαίδευση.

Δεν θα συµµεριστώ σε καµµία περίπτωση, επειδή στο σηµερινό
συλλαλητήριο, κύριε Πλεύρη, κατέβηκαν φοιτητές από όλη την
Ελλάδα, φοιτητικοί σύλλογοι από όλη την Ελλάδα, ήταν ένα ζω-
ντανό, πολύχρωµο συλλαλητήριο µε πάρα πολλούς εκπαιδευτι-
κούς, επίσης, που οµοίως αγωνιούν, δεν θα συµµεριστώ καθόλου
την εικόνα που επιχειρήσατε να ζωγραφίσετε και µε ενόχλησε
τροµερά και η φράση που χρησιµοποιήσατε: «Κατακάθια».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι γι’ αυτούς. Για αυτούς που έβρι-
σαν τον αστυνοµικό των ΜΑΤ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): «Κατακάθια»; Για ποιον λόγο να βάλετε αυτή τη φράση
σε µια τοποθέτησή σας για το συλλαλητήριο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι γι’ αυτό. Δεν το είπα γι’ αυτό. Το
είπα γι’ αυτούς που έβρισαν τον νεκρό αστυνοµικό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ξέρω τι είπατε και γιατί το είπατε. Ξέρω ότι επιλέ-
ξατε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξέρω ότι επιλέξατε να χρωµατίσετε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: … αυτούς που έβρισαν νεκρό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ξέρω ότι επιλέξατε να χρωµατίσετε ένα συλλαλητήριο
µε περιγραφές που εσείς τις ξέρετε, γιατί εσείς τα περιγράψατε,
και να µιλήσετε για κατακάθια.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ξεκάθαρα ότι οι µαθητές, οι φοιτητές, οι
εκπαιδευτικοί που διαδηλώνουν έχουν δίκιο και είµαστε µαζί
τους, γιατί έχουµε υπάρξει και στη θέση τους, γιατί τη δηµόσια
παιδεία µονίµως την περιφρονούσαν οι κυβερνήσεις και οι εξου-
σίες και γιατί η αξίωση για δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση και
καλό δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι µια αξίωση στην οποία δεν έχει
ανταποκριθεί ούτε η δική σας Κυβέρνηση, ούτε οι προηγούµενες
κυβερνήσεις.

Και βεβαίως θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι δείγµα διά-
θεσης κοινωνικού διαλόγου, ούτε είναι δείγµα σεβασµού στην εκ-
παιδευτική κοινότητα, που συναποτελείται από τους φοιτητές,
τους διδάσκοντες και το λοιπό προσωπικό, το να επιχειρείτε να
καταλύσετε το δικαίωµα στη διαµαρτυρία και στην κατάληψη,
που δεν είναι παράνοµη πράξη, είναι µορφή διαµαρτυρίας και το
ξέρετε, να επιχειρείτε λοιπόν να καταλύσετε το δικαίωµα στη δια-
µαρτυρία επινοώντας τα περί ψηφιακών εξετάσεων.

Και επειδή θέλω να είµαι πάρα πολύ ξεκάθαρη, τα ίδια έκανε η
προκάτοχός σας κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όταν θέλησε να κατα-
λύσει το δικαίωµα στη διαµαρτυρία και στην απόκρουση των
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας. Έφερε µε το έτσι θέλω τους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Και είπε: «Τη δηµόσια διαδικα-
σία εγώ την παρακάµπτω µε ηλεκτρονική διαβλητή διαδικασία».
Κι εσείς λέτε: «Τη δηµόσια νόµιµη και συνταγµατική διαµαρτυρία
που το ίδιο το Σύνταγµά µας κατοχυρώνει, εγώ την υπερβαίνω
µε αντισυνταγµατικές προβλέψεις».

Νοµίζω ότι για ένα κόµµα και για µία Κυβέρνηση που θέλετε
να τοποθετήστε στο πεδίο του φιλελευθερισµού δεν µπορεί µε
τόσο κυνικούς τρόπους να αρνείστε βασικά δικαιώµατα, όπως
είναι το δικαίωµα στη διαµαρτυρία, όπως είναι το δικαίωµα των
φοιτητών στην κατάληψη. Οι φοιτητές δεν είναι κακοποιοί όταν
διαµαρτύρονται. Είναι ενεργοί πολίτες οι οποίοι διεκδικούν τα δι-
καιώµατά τους. Δεν θέλουµε φοιτητές πειθήνιους, άβουλους,
εκτελεστικά όργανα των εξουσιών διότι ποτέ δεν προόδευσε η
ανθρωπότητα µε τη νεολαία σε καταστολή, σε φόβο, σε έντροµη
κατάσταση και σε καταδίωξη. Οι νέοι και οι φοιτητές διαχρονικά
ήταν εκείνοι που άνοιξαν δρόµους και καλό είναι να µην τους βά-
ζετε απέναντι περιγράφοντάς τους ως παρανοµούντες. Εµείς πά-
ντως είµαστε µαζί τους. Εγώ προσωπικά είµαι µαζί τους και µε
τους εκπαιδευτικούς. 

Ήµουν προχθές στο Γεωπονικό Πανεπιστήµιο όπου έγινε µία
εκπαιδευτική συζήτηση µε διδακτικό προσωπικό από όλη την Ελ-
λάδα και µε φοιτητές από όλη την Ελλάδα. Σας διαβεβαιώ θα
ήταν πολύ διδακτικό και για τη δική σας Κυβέρνηση να αξιολο-

γήσετε και να αξιοποιήσετε τα συµπεράσµατα και τις τοποθετή-
σεις που διατυπώνονται και σήµερα από τον εκπαιδευτικό κόσµο
και από τον φοιτητικό κόσµο. Διακινείτε ένα επιχείρηµα ότι υπάρ-
χουν τόσα παιδιά που θέλουν να σπουδάσουν στα ελληνικά πα-
νεπιστήµια και δεν µπορούν και ότι αυτές οι πρωτοβουλίες που
ανακοινώνονται είναι για να µπορέσουν τα παιδιά αυτά που δεν
µπορούν. Άρετε πρώτα τις πολιτικές µε τις οποίες αποκλείετε
νέους ανθρώπους από την πρόσβαση στο πανεπιστήµιο: την ελά-
χιστη βάση εισαγωγής, τις διαδικασίες εκείνες όπως είναι οι εξε-
τάσεις εν είδει διαγωνισµού και όχι αξιολόγησης, όλες εκείνες
τις διαδικασίες µε τις οποίες τελικά αποκλείονται οι υποψήφιοι
και οι νέοι άνθρωποι από την πρόσβαση στο πανεπιστήµιο. Κάντε
πρώτα αυτό, ενισχύστε τη δηµόσια παιδεία, φροντίστε να έχουν
όλοι οι φοιτητές αίθουσες γιατί πολλοί, ξέρετε, κάνουν µάθηµα
σε παρακείµενα κτήρια, φροντίστε να έχουν όλοι οι φοιτητές βα-
σικές προσβάσεις. Φροντίστε, µιας και έχουµε εδώ τον Υπουργό
Ψηφιακής Πολιτικής, να µην ξαναγίνουν αυτά που έγιναν µε την
Τράπεζα Θεµάτων που κατέρρευσε το καλοκαίρι εν ώρα εξετά-
σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, έχετε κάποιο θέµα µε κάποιον σύµβουλο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Έχουµε ένα θέµα, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μπορείτε
να βγείτε έξω γιατί µιλάει η Πρόεδρος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τον κύριο Υφυπουργό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υφυπουργός να µιλήσει εκτός. Μιλήσατε; Ωραία. Το λύσατε;  
Συνεχίστε. Το έλυσαν. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είχα ένα ερώτηµα. Νόµιζα ότι ήταν

ο Υπουργός Παιδείας απόψε και µπερδεύτηκα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο συνέβη το καλοκαίρι µε
την Τράπεζα Θεµάτων ήταν πάρα πολύ σοβαρό και ήταν ακόµη
πιο σοβαρό διότι κλόνισε την εµπιστοσύνη των νέων ανθρώπων
ότι υπάρχει µία οργανωµένη πολιτεία που µεριµνά για αυτούς.
Μείνανε παιδιά στις αίθουσες ή εκτός αιθουσών µέσα στον ήλιο
επί ώρες διότι είχε καταρρεύσει η Τράπεζα Θεµάτων. Δεν ήταν
γνωστό αν και πότε θα γίνουν οι εξετάσεις τους για να µπουν στο
πανεπιστήµιο και οι εξετάσεις των παιδιών του Λυκείου, της Γ’
Λυκείου, της Β’ Λυκείου, των ίδιων παιδιών, δηλαδή ως προς τους
µαθητές Γ’ Λυκείου που έδιναν και πανελλαδικές. Μπήκαν σε µία
διαδικασία πολύ µεγάλης αναστάτωσης, κρατικής ανοργανωσιάς
και αµεριµνησίας σε σχέση µε την παιδεία τους. Και όλα αυτά
είναι ελλείψεις που πρέπει να αναταχθούν, που πρέπει πρώτα να
αναπληρωθούν και µετά να συζητάµε για άλλα πράγµατα, που
ούτως ή άλλως αυτή τη στιγµή το Σύνταγµα τα απαγορεύει. Και
όποιος διαµαρτύρεται διεκδικώντας την τήρηση του Συντάγµα-
τος, κύριε Πλεύρη, δεν παρανοµεί αλλά εκπληρώνει το συντα-
γµατικό καθήκον υπεράσπισης του Συντάγµατος που έχουµε όλοι
µας. Όλοι µας έχουµε καθήκον πολιτικό να υπερασπιζόµαστε το
Σύνταγµα. 

Έρχοµαι στο θέµα των αγροτών. Εκεί, επίσης, θα πω ξεκάθαρα
έχοντας επισκεφθεί και το µπλόκο στο Στεφανοβίκειο, το µπλόκο
στον Πλατύκαµπο Λάρισας και το µπλόκο στην Επανοµή στη
Θεσσαλονίκη έχοντας µιλήσει µε πολλούς αγρότες τους οποίους
και στο παρελθόν έχω υπερασπιστεί, τότε που επί προηγούµενης
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ τους γίνονταν διώξεις επειδή διαµαρ-
τύρονταν και τους έρχονταν η µία µετά την άλλη οι κλήσεις για
τα ποινικά δικαστήρια. Οι αγρότες δεν απολαµβάνουν να βγαί-
νουν στους δρόµους να τους τρώει ο ήλιος, το χιόνι, το κρύο, ο
αέρας, οι καιρικές συνθήκες. Η διαµαρτυρία τους και τα µπλόκα
τους είναι το µέσο που έχουν να πιέσουν την Κυβέρνηση. Και εν
προκειµένω βρίσκονται στη χειρότερη θέση από κάθε προηγού-
µενη χρονιά. Βρίσκονται στη θέση τα κτήµατά τους στην Θεσσα-
λία να είναι ακόµη πληµµυρισµένα. 

Φέρνετε εδώ κάποιες τροπολογίες που αφορούν στη Θεσσα-
λία αλλά δεν µπορεί µε τόσο εµβαλωµατικούς και πρόχειρους
τρόπους να αντιµετωπίζετε προβλήµατα ζωής. Τα κτήµατά τους
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είναι πληµµυρισµένα και άλλα µπαζωµένα από φερτά υλικά από
τη θεοµηνία του Σεπτεµβρίου. Μιλάµε για τόσους µήνες πριν. Μι-
λάµε για πέντε µήνες πριν. Κι όµως δεν έχει γίνει κάτι από την
πολιτεία. Οι άνθρωποι είναι σε απόγνωση. Δεν έχουν κονδύλια
προκειµένου να υποστηρίξουν νέες παραγωγές και κοιτάνε τα
παιδιά τους ευχόµενοι για πρώτη φορά να φύγουν στο εξωτερικό
οι νέοι αγρότες, να αναζητήσουν άλλες δουλειές και να µην ακο-
λουθήσουν την αγροτική παραγωγή. Και αν αυτά σας απασχο-
λούν συνολικά για την κοινωνία πρέπει να σας απασχολήσουν και
ειδικά. Γιατί να διώχνει η πολιτική και η πολιτεία εκείνους οι οποίοι
στηρίζουν την κοινωνική λειτουργία και την κοινωνική επιβίωση;
Και γιατί ο κ. Μητσοτάκης εξαπολύει εκβιαστικά την πρόσκληση
«ναι, στον διάλογο αλλά µε ανοιχτούς δρόµους»; Γιατί; Δεν έχουν
δικαίωµα να κλείσουν τους δρόµους; Εµείς λέµε ότι έχουν. Και
δεν µπορεί η Κυβέρνηση να υπαγορεύει µέχρι πού θα φτάσει η
διαµαρτυρία απελπισµένων ανθρώπων. Έχουν δικαίωµα να κλεί-
σουν το δρόµο γιατί είναι το µόνο µέσο που διαθέτουν και έχει
υποχρέωση ο κύριος Πρωθυπουργός να φροντίσει να ικανοποι-
ήσει τα εντελώς στοιχειώδη αιτήµατά τους για να µη χρειάζεται
να κλείνουν τον δρόµο γιατί δεν είναι ούτε κάποια αρεστή σε αυ-
τούς δραστηριότητα, ούτε η πρώτη τους επιλογή να βρίσκονται
στους δρόµους. Ας το φροντίσει, λοιπόν, ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός και ας µην τους απευθύνει όρους και προϋποθέσεις για να
έρθουν σε διάλογο µαζί τους. 

Θα έρθω τώρα σε ένα θέµα που θεωρώ πολύ σηµαντικό και
αφορά την αυριανή ώρα του Πρωθυπουργού. Ελπίζω να µε ακού-
σει. 

Ο κ. Μητσοτάκης µέχρι την προηγούµενη Παρασκευή δεν είχε
προσέλθει ούτε µία φορά για να απαντήσει στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Υπήρξα και είµαι η κοινοβουλευτική Αρχηγός που από
τον Σεπτέµβρη µέχρι σήµερα σταθερά τον καλώ να προσέλθει
για να απαντήσει σε ερωτήσεις του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Με επιδεικτικό τρόπο, που, όµως, κατά τη γνώµη µου, είναι και
δηλωτικός, επέλεξε να απαντήσει την προηγούµενη Παρασκευή
σε ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς, της κοινοβουλευτικής οµάδας που δεν είναι
κόµµα και που δεν έχει συµµετάσχει στις εκλογές. Και αύριο θα
έρθει να απαντήσει σε επίκαιρη ερώτηση του κ. Ανδρουλάκη, του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. 

Επειδή του έχω καταθέσει είκοσι τρεις επίκαιρες ερωτήσεις,
επειδή είµαι η Πολιτική Αρχηγός που του καταθέτω µε συνέπεια
επίκαιρες ερωτήσεις, γιατί πιστεύω ότι πρέπει να λογοδοτήσει
στη Βουλή, επειδή είµαι η µόνη γυναίκα Πολιτική Αρχηγός και
έχω κατ’ επανάληψη θέσει το ζήτηµα της ισότητας των φύλων
και της µεταχείρισης των γυναικών και στα θεσµικά όργανα και
θα συνεχίσω να το θέτω, όπως θα συνεχίσω να υπερασπίζοµαι
γυναίκες που µπορεί να βάλλονται, ακόµη και αν δεν ανήκουν στη
δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα, όταν τους γίνονται αήθεις και
ανοίκειες επιθέσεις, θα ήθελα να πω στον κ. Μητσοτάκη πώς ερ-
µηνεύω αυτή του την στάση. 

Αυτή του την στάση την ερµηνεύω ως επιδεικτική αποφυγή να
έρθει σε κοινοβουλευτικό έλεγχο προς το πιο µικρό σε κόµµα -
Κοινοβουλευτική Οµάδα στη Βουλή, αλλά που έχει σίγουρα κα-
τακτήσει πολύ µεγάλη και πολύ µεγαλύτερη από την κοινοβου-
λευτική µας δύναµη εµπιστοσύνη στην κοινωνία. Την ερµηνεύω
ως αποφυγή απάντησης στη µοναδική γυναίκα Πολιτική Αρχηγό,
που επιµένει να είναι εδώ όταν όλοι απουσιάζουν και απουσιά-
ζετε, στην Κοινοβουλευτική Οµάδα που είναι πιο παρούσα από
όλες τις κοινοβουλευτικές οµάδες. 

Και την προηγούµενη εβδοµάδα και αυτή την εβδοµάδα επέ-
λεξα να καταθέσω µόνο µία επίκαιρη ερώτηση για ένα πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα, που είναι το ζήτηµα της έµφυλης βίας και της
γυναικοκτονίας, της κατοχύρωσης των γυναικοκτονιών ως αυτο-
τελούς εγκλήµατος. Είναι µία επίκαιρη ερώτηση την οποία έχω
καταθέσει έξι φορές, στις 27 Νοεµβρίου του 2023, στις 8 Ιανουα-
ρίου του 2024, στις 15 Ιανουαρίου του 2024, στις 22 Ιανουαρίου
του 2024, στις 29 Ιανουαρίου του 2024 και στις 5 Φλεβάρη του
2024. Και λέω: «Ποινικοποίηση της γενοκτονίας ως αυτοτελούς
εγκλήµατος µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Θα τολµήσετε επιτέ-
λους το αυτονόητο». 

Κύριε Πρωθυπουργέ, όπως οφείλετε να γνωρίζετε και να ανα-

γνωρίσετε στην Ελλάδα η έµφυλη βία, η κακοποίηση και οι δολο-
φονίες γυναικών, επειδή είναι γυναίκες, δεν αντιµετωπίζονται
αποτελεσµατικά. Οι κρατικοί µηχανισµοί είναι σχεδόν ανύπαρκτοι
και πάντως ανίκανοι να προστατεύσουν τα θύµατα, ενώ συχνά η
κακοποίηση αναπαράγεται ή ανατροφοδοτείται από τους ίδιους
τους θεσµούς που επαναθυµατοποιούν το θύµα. Αυτό µπορεί να
το διαπιστώσει κανείς αν µιλήσει µε θύµατα, αν ακούσει τις ηχη-
τικές καταγραφές στην Άµεση Δράση από γυναίκες που ζητούν
απελπισµένα βοήθεια την ώρα που κακοποιούνται ή αν επισκε-
φθεί ξενώνες όπου φιλοξενούνται γυναίκες που έχουν κακοποι-
ηθεί. 

Παρά τις λεκτικές επετειακές διακηρύξεις, αλλά και την επικοι-
νωνιακή διαχείριση του ζητήµατος µε βίντεο, όπως αυτό που δη-
µοσιοποιήσατε στα τέλη Νοεµβρίου του 2023 επ’ αφορµή της
παγκόσµιας ηµέρας για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναι-
κών, οι κυβερνητικές πρωτοβουλίες υπολείπονται παρασάγγας
των απαιτούµενων για την εξάλειψη της έµφυλης βίας, της κακο-
ποίησης γυναικών, των γυναικοκτονιών. Ο κατάλογος των θυµά-
των µεγαλώνει καθηµερινά και κάθε ηµέρα αδράνειας και απ-
ραξίας σας, σας καθιστά συνυπεύθυνος για κάθε νέα κακοποίηση
και γυναικοκτονία. 

Και ερωτώ: Θα ποινικοποιήσει η Κυβέρνησή σας τη γυναικο-
κτονία ως αυτοτελές έγκληµα και δη κακούργηµα; Σε θετική πε-
ρίπτωση, τι περιµένετε για να προχωρήσετε επιτέλους; Σε αρ-
νητική περίπτωση, θεωρείτε και σήµερα ότι µια τέτοια ενέργεια
είναι περιττή -όπως είχε πει το 2022-; Ποια µέτρα έχετε λάβει για
την εξάλειψη των γυναικοκτονιών, της ενδοοικογενειακής βίας,
της έµφυλης βίας, της κακοποίησης; Πώς αξιολογείτε τα µέτρα
αυτά µέχρι σήµερα και τι περαιτέρω προτίθεστε να κάνετε και
πότε; Ποιος ο σχεδιασµός σας στον τοµέα της εξάλειψης της έµ-
φυλης βίας και των γυναικοκτονιών; Και ποιος ο προϋπολογισµός
που διαθέτετε, µε ποια κατανοµή πόρων;».

Δεν τη θεωρεί ο κύριος Πρωθυπουργός σηµαντική αυτή την
ερώτηση; Δεν θεωρεί το θέµα αυτό σοβαρό για να έρθει να απα-
ντήσει; Έχει την υποχρέωση να απαντά σε δύο ερωτήσεις κάθε
φορά που έρχεται. Επέλεξε µία αύριο και µία την προηγούµενη
εβδοµάδα. Έχει την υποχρέωση να έρχεται τακτικά στον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο και δεν έρχεται. Και αυτό το θέµα δεν µπορεί
να περιµένει, γιατί τα θύµατα είναι πάρα πολλά και αυξάνονται. 

Και δεν αντιµετωπίζεται το ζήτηµα αυτό ούτε µε εξυπνακι-
σµούς ούτε µε χαµόγελα. Σας βλέπω σε θυµηδία. Δεν ξέρω γιατί.
Εγώ δεν γελάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, αφήστε την κυρία Πρόεδρο να ολοκληρώσει την οµιλία
της. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Μου κάνει υποδείξεις και δεν ξέρω
γιατί!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Φόρτωµα, αν την ώρα που µιλώ για τις γενοκτο-
νίες και την έµφυλη βία, ξεκαρδίζεστε…

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν νοµίζω ότι ξεκαρδίζοµαι, για να
µου κάνετε υποδείξεις!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …νοµίζω ότι το πρόβληµα είναι ακόµη πιο σοβαρό. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν είστε Πρόεδρος της Βουλής.
Είστε Πρόεδρος κόµµατος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι αυτό που βλέπω, δυστυχώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαστε
στο τέλος της διαδικασίας. Κύριε Φόρτωµα, σας παρακαλώ. 

Κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στο τέλος της διαδικασίας. Η
κυρία Πρόεδρος ολοκληρώνει την οµιλία της. Σας παρακαλώ, να
ολοκληρώσουµε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµπράκτως νοµίζω ότι πήρα τις απαντήσεις µου για το
θέµα αυτό. 

Και αναφερόµενη στο ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου, θα
ήθελα να πω κάποιες σκέψεις και θα κάνουµε βέβαια και αναλυ-
τικότατη τοποθέτηση στη συνέχεια. Το ψήφισµα περιέχει πολύ
σοβαρές διαπιστώσεις. Περιέχει και κρίσεις που µπορεί να ανοί-
γουν έναν διάλογο. 
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Σίγουρα, όµως, θέτει το ζήτηµα του κράτους δικαίου στη χώρα
και θέτει ζητήµατα πάρα πολύ σοβαρά, όπως είναι η διερεύνηση
του εγκλήµατος των Τεµπών, το οποίο δεν µπορεί να συνεχίσει
να χαρακτηρίζεται ατύχηµα, όπως είδα στη σηµερινή ανακοίνωση
της προέδρου του Αρείου Πάγου και της εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου. Είναι έγκληµα. Θέτει πολύ σοβαρά ζητήµατα διε-
ρεύνησης και µεροληψίας. 

Και ξέρουµε πολύ καλά, κύριε Πλεύρη, δεν χρειάζεται να κάνω
περαιτέρω σχόλια, πώς επηρεάστηκε ακόµη και η σύνθεση της
επιτροπής και αποκλείστηκα εγώ επειδή υπερασπίζοµαι τα θύ-
µατα, την κ. Καρυστιανού, τις οικογένειες των θυµάτων, γιατί
ήταν αυτό κάτι οχληρό και δεν έπρεπε να βρίσκοµαι στην επι-
τροπή. Και ξέρετε και µε ποιες µεθοδεύσεις έγινε αυτή η αλλαγή
της σύνθεσης, η οποία είναι ούτως ή άλλως άκυρη. 

Τίθεται σε διεθνές επίπεδο το ζήτηµα της διερεύνησης και τί-
θεται µε τρόπο ηχηρό. Τίθεται σε διεθνές επίπεδο το ζήτηµα της
ανεξαρτησίας της ελληνικής δικαιοσύνης και τίθεται µε τρόπο
ηχηρό. Τίθεται το ζήτηµα -και µιλάει ξεκάθαρα το συγκεκριµένο
ψήφισµα- για τον διορισµό της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την
πολιτική εξουσία, ένα θέµα που το βάζει Πλεύση Ελευθερίας κατ’
επανάληψη. 

Εµείς δεν είµαστε σε αυτή την Ευρωβουλή, οπότε κακώς µας
κατατάξατε, κύριε Συντυχάκη. Κάποιο λάθος κάνατε. Δεν είµαστε
σ’ αυτή την Ευρωβουλή. Θα είµαστε στην επόµενη και θα φρο-
ντίσουµε τα θέµατα κράτους δικαίου να µπαίνουν µε τρόπο
ηχηρό και ισχυρό. 

Και όταν τίθενται ζητήµατα κράτους δικαίου στη χώρα, δεν
βάλει κάποιος κατά της χώρας. Και θα ήθελα αυτό να το πω µετά
πολύ µεγάλης επιτάσεως, σε εσάς, κύριε Πλεύρη.

Δεν προσβάλλει τη χώρα όποιος υπερασπίζεται το κράτος δι-
καίου στη χώρα. Προσβάλλει τη χώρα η κυβέρνηση που καταλύει
το κράτος δικαίου στη χώρα. Δεν προσβάλλει τη χώρα εκείνος
που αγωνιά να θωρακίζει τις εγγυήσεις ελευθεριών. Προσβάλλει
τη χώρα εκείνος που την περιφρονεί. Δεν ήταν ένα ψήφισµα για
τη χώρα. Ήταν ένα ψήφισµα για το κράτος δικαίου. Και θα περί-
µενα να το θέσετε σε συζήτηση στη Βουλή, να δούµε ποια ζητή-
µατα θεωρείτε βάσιµα, εκτός αν τα θεωρείτε όλα αβάσιµα, αν δεν
υπάρχει κανένα ζήτηµα δηλαδή από αυτά που τίθενται. Εµείς θε-
ωρούµε τα περισσότερα βάσιµα. Θεωρούµε ότι υπάρχουν και
άλλα που µπορεί να µην είναι τόσο έντονα, όπως διατυπώνονται.

Αλλά σε κάθε περίπτωση δεν µπορείτε να λέτε ότι όποιος το
ψήφισε αντιστρατεύεται τη χώρα, µολονότι εµείς δεν ταυτιζόµα-
στε καθόλου µε τις δυνάµεις που το έφεραν ή το ψήφισαν. 

Κλείνω µε κάποιες παρατηρήσεις που αφορούν το νοµοσχέδιο
και τις τροπολογίες. Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µε έναν τρόπο
πάλι αποσπασµατικό, ενώ τον Νοέµβριο ψηφίστηκε άλλο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που αφορούσε ένα πολύ αµ-
φιλεγόµενο ζήτηµα, που εµπίπτει στο πεδίο του διαδικτύου, το
ζήτηµα του τροµοκρατικού περιεχοµένου. Έρχεται σε µία συγκυ-
ρία, θα µου επιτρέψετε, που δεν επέτρεψε -αυτή είναι η δική µας
αξιολόγηση- µία πιο εµβριθή συζήτηση επί των άρθρων του. Στα
τµήµατα εκείνα που αφορούν και το νοµοσχέδιο και το κοµµάτι
του που έχει να κάνει µε το κτηµατολόγιο, τοποθετήθηκε αναλυ-
τικά η εισηγήτριά µας, η κ. Καραγεωργοπούλου. 

Στο κοµµάτι τώρα που έχει να κάνει µε τις τροπολογίες, πρα-
γµατικά θα σας πω ότι απορώ. Απορώ! Γιατί να βάλετε στην ίδια
τροπολογία την πολιτική για τους φορείς υλοποίησης και λοιπές
τροποποιήσεις στη δράση «προληπτικές, διαγνωστικές εξετάσεις
για τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας» -ένα θέµα που µαστί-
ζει τον γυναικείο πληθυσµό και έχει µεγάλη σηµασία- που δεν θα
δώσετε τη δυνατότητα να ψηφιστεί κατ’ άρθρο, µε ρυθµίσεις για
τη ΕΥΠ εν µέσω του σκανδάλου των υποκλοπών της ΑΔΑΕ και
του ψηφίσµατος του χθεσινού; Γιατί να το κάνετε αυτό; Εγώ το
εκλαµβάνω ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο που εκλαµβάνω και συνο-
λικά τη µεταχείριση των γυναικών.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις που µε κάποιον τρόπο ανακουφί-
ζουν αγροτικό πληθυσµό και πληγέντες, εµείς θα είµαστε πάντα
θετικοί, θα είµαστε στο πλευρό τους, αλλά θα είµαστε και ουσια-
στικά διεκδικητικοί. Μπορείτε να κάνετε πολλά, περισσότερα. Πι-
στεύουµε ότι θα τα κάνετε. Πιστεύω ότι δεν θέλει ο κ. Μητσο-
τάκης στα αλήθεια να φτάσει τους αγρότες να κλείνουν τους

δρόµους και να κατεβαίνουν µε τα τρακτέρ στην Αθήνα. Εµείς θα
τους υποδεχθούµε πάντως, αν γίνει. Νοµίζω όµως ότι θα πρέπει
να επικρατήσει πραγµατικά η σύνεση, η κοινωνική ευαισθησία και
η κοινωνική πολιτική, αυτή δηλαδή που πρέπει να διακρίνει µία
Κυβέρνηση η οποία ενδιαφέρεται πραγµατικά για τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει -και κλείνει η συζήτηση- ο Υπουργός. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να θυµίσω ότι συζητάµε το νοµο-

σχέδιο «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις».
Η αλήθεια είναι πως τις τελευταίες ώρες µάλλον ξεχάσαµε το νο-
µοσχέδιο και ασχολούµαστε µε σοβαρά θέµατα κατά τα άλλα.
Άκουσα µε πάρα πολύ ενδιαφέρον την κ. Κωνσταντοπούλου πρα-
γµατικά. Η αλήθεια είναι πως από τα τριάντα τρία λεπτά, ελάχι-
στα δευτερόλεπτα ασχοληθήκατε µε το νοµοσχέδιο. Αλλά είναι
όντως ένα ειδικό νοµοσχέδιο και όντως θέλει λίγη παραπάνω ενα-
σχόληση, γιατί είναι ένα τεχνικό, κατά την άποψή µου, νοµοσχέ-
διο. 

Παρ’ όλα αυτά θεωρώ πως κλείνοντας σήµερα αυτή την κου-
ραστική -θεωρώ και για σας και για εµάς- συνεδρίαση και της
προηγούµενης εβδοµάδας, ακόµα δεν είµαι βέβαιος ότι έχουµε
καταλάβει τι ακριβώς κάνει αυτή η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφά-
λειας. Και µάλλον το γεγονός ότι ονοµάστηκε εθνική αρχή από
το 2018, την έφερε σήµερα σε ένα σηµείο να απολογείται για το
εάν είναι αρχή ή όχι, για το αν είναι ανεξάρτητη αρχή ή όχι, για
το αν έπρεπε να είναι ανεξάρτητη αρχή ή όχι. 

Παρ’ όλα αυτά είναι ένας φορέας ο οποίος είναι ένας τεχνο-
λογικός φορέας ξεκάθαρα. Και δεν έχουµε σταθεί αρκετά σε
αυτό, γιατί αν είχαµε καταλάβει ότι είναι ένας τεχνολογικός φο-
ρέας που έχει να κάνει µε ασφάλεια συστηµάτων, δεν θα συζη-
τούσαµε ούτε σε ένα σηµείο τα περί ανεξάρτητης αρχής. Τεχνο-
λογικός φορέας και ανεξάρτητη αρχή είναι κάτι τελείως ασύµ-
βατο. 

Εδώ, λοιπόν, µιλάµε για έναν επιχειρησιακό φορέα, ο οποίος
έρχεται να µας βοηθήσει να νιώσουµε όλοι πιο ασφαλείς. Έρχε-
ται να καλύψει αυτούς τους δύο χιλιάδες φορείς, που θα προκύ-
ψουν από την ευρωπαϊκή οδηγία από τον Οκτώβριο και µετά, να
κάνουν πιο σωστά, πιο δοµηµένα, πιο συντεταγµένα τη δουλειά
τους. Για παράδειγµα, όση ώρα άκουγα τις πολύ ενδιαφέρουσες
ειδήσεις -φαντάζοµαι και σε σας- µου ήρθε ένα µήνυµα στο κι-
νητό από τον πάροχό µου, που λέει ότι έχοντας ενεργοποιήσει
το τάδε security programme, ήδη αυτόν τον µήνα αποκρούσαµε
περίπου τέσσερα εκατοµµύρια εννιακόσιες χιλιάδες επιθέσεις
στον φορέα. Και τι πρέπει να κάνουµε για να γίνει αυτό πολύ πιο
οριζόντιο; Αυτή η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, αυτό το οποίο
κάνει ο συγκεκριµένος φορέας είναι να αναγκάσει, να εποπτεύ-
σει, να ελέγξει, να το κάνουν και άλλοι φορείς οι οποίοι έχουν να
κάνουν µε την επικοινωνία µας, µε τα προσωπικά µας δεδοµένα,
µε την ασφάλειά µας στο διαδίκτυο. 

Παρ’ όλα αυτά, εδώ πέρα δεν µιλάµε για επέµβαση στις επι-
κοινωνίες. Γιατί ειπώθηκε νωρίτερα ότι θα µπορούσε αυτή η αρχή
η οποία θα έχει τόση ώρα να ασχολείται, να µπαίνει στο Mes-
senger κάποιου, να βλέπει άλλα µηνύµατα. Αυτή η αρχή το µόνο
το οποίο έχει να κάνει είναι να διασφαλίσει ότι εποπτευόµενοι φο-
ρείς στο φυσικό επίπεδο των υπολογιστών, θα έχουν χτίσει αυτά
τα ψηφιακά τείχη, έτσι ώστε να µην µπορεί να υπάρξει είσοδος
από τους χάκερ προς τα µέσα. Και καµµία σχέση φυσικά δεν έχει
µε την καθαυτού επικοινωνία των πολιτών. Το µόνο το οποίο έχει
να κάνει, είναι να διασφαλίσει τα δεδοµένα τους και τη λειτουργία
των συστηµάτων. 

Υπήρξαν στην ουσία, προσπαθώντας να µαζέψω λίγο τα όσα
ακούστηκαν, δύο τάσεις στη συζήτηση όλες αυτές τις ηµέρες. Η
µία τάση έλεγε ότι, ναι, πρέπει να κάνουµε έναν φορέα γιατί
όντως το διακύβευµα είναι µεγάλο, γιατί όντως πλέον ο ψηφιακός
κόσµος µεγαλώνει, οι προκλήσεις είναι πολύ µεγαλύτερες. Άρα
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θα πρέπει να ασχοληθούµε πιο σοβαρά µε το πώς παίζουµε
άµυνα, πώς παίζουµε κυβερνοάµυνα. Και η άλλη τάση έλεγε ότι
δεν θέλουµε κανέναν ψηφιακό κόσµο, αφήστε µας στην ησυχία
µας, δεν θέλουµε ούτε προσωπικούς αριθµούς, ούτε κινητά τη-
λέφωνα -παρ’ ότι εγώ βλέπω ότι όλοι σύγχρονα κινητά τηλέφωνα
έχετε. Δεν είδα κανέναν µε Ericson από τα παλιά- και δεν θέλουµε
καµµία πρόσβαση στον ψηφιακό κόσµο. 

Να τα πάρουµε λίγο µε τη σειρά. Στο «ναι µεν αλλά», νοµίζω
πως ξεκαθαρίστηκε, ειπώθηκε µε τον πιο διακριτό τρόπο αυτό το
οποίο και η ENISA, ο επίσηµος φορέας για την κυβερνοασφάλεια
στην Ευρώπη, λέει ότι είναι ένας φορέας. Και, βέβαια, πουθενά
στην Ευρώπη αυτός ο ένας φορέας δεν είναι ανεξάρτητη αρχή.
Νοµίζω οι Ευρωπαίοι κάτι θα ξέρουν κι αυτοί. Δεν είµαστε πάντα
εµείς οι πιο έξυπνοι. Δεν θα δουλέψει ένας ανεξάρτητος φορέας,
ο οποίος θα πρέπει την άλλη µέρα το πρωί να απευθυνθεί σε δύο
χιλιάδες φορείς, να έχει την εξωστρέφεια να οργανώσει όλη αυτή
τη δουλειά που θα πρέπει να γίνει από µια εθνική αρχή, η οποία
θα πρέπει να είναι αυστηρά επιχειρησιακή σε σχέση µε τον δη-
µόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Θα πρέπει να είναι αυτή η αρχή η οποία όντως σε κάθε µία από
τις νέες εφαρµογές του δηµοσίου θα έχει µία βάση, µια λίστα και
θα ζητά να ξέρει πού είναι αυτή η εφαρµογή, πότε θα σηκωθεί
αυτή η εφαρµογή -το λέω για την τράπεζα θεµάτων, ας πούµε,
που η κ. Κωνσταντοπούλου αναφέρθηκε νωρίτερα- και άρα θα
έχει αυτή την εποπτεία, προκειµένου, όταν κάτι δεν πάει καλά, να
ξέρει εκείνη την ώρα ποιος την κατασκεύασε, πού τρέχει και πώς
µπορεί άµεσα να επέµβει προκειµένου να διορθώσει τα κακώς
κείµενα.

Για τη δεύτερη τάση το ότι «όχι δεν θέλουµε τεχνολογία», θα
µου επιτρέψετε να πω ότι εγώ θέλω να συνεχίσω να ζω σε έναν
κόσµο που η υγεία πλέον θα είναι σε ένα άλλο πολύ πιο προχω-
ρηµένο στάδιο, σε έναν κόσµο που τα δίκτυα ενέργειας θα είναι
πολύ πιο σύγχρονα και δεν θα µας κόβεται το ρεύµα λόγω επιθέ-
σεων, που θα µπορούσε και αυτό να συµβεί, τα αρχεία του κρά-
τους να είναι κάπου διασφαλισµένα, σε έναν κόσµο που η τοπική
αυτοδιοίκηση δεν θα φοβάται και δεν θα χάνει τα αρχεία της,
όπως έγινε ήδη σε δύο δήµους της χώρας, σε έναν κόσµο όπου
οι φορείς θα έχουν συγκεκριµένες διαδικασίες και θα ακολου-
θούν συγκεκριµένους κανόνες ασφάλειας, προκειµένου τα ΕΛΤΑ
ή όποιος άλλος φορέας να µην κλείσει και δηµιουργήσει τερά-
στιο θέµα στην οικονοµική ή κοινωνική ζωή της χώρας. 

Δυο-τρεις απαντήσεις οφειλόµενες στα όσα ακούστηκαν. Ο εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών νωρίτερα µας είχε πει και µας είχε
ρωτήσει αν θα εποπτεύουµε και τους προσωπικούς υπολογιστές,
περίπου αυτό κατάλαβα, αν θα µπαίνουµε στους υπολογιστές
των πολιτών για να τσεκάρουµε αν έχουν antivirus και αν έχουν
το firewall σηκωµένο. Προφανώς όχι. Είναι ξεκάθαρο ότι η NIS2
µιλάει συγκεκριµένα για τους φορείς τους οποίους εποπτεύει
αυτή η αρχή. Άρα δεν φτάνουµε σε επίπεδο τελικού χρήστη. 

Διαφώνησε µε το να ενισχύσουµε την εθνική µας αυτή αρχή,
αλλά θα έπρεπε να ενισχύσουµε την ΕΥΠ και τη Διεύθυνση Δίω-
ξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος. Μα µε τους φορείς αυτούς δου-
λεύουµε µαζί και ήδη ένα από τα πολύ µεγάλα έργα τα οποία
τρέχουν σήµερα είναι το SOC, Security Operation Center, της
ΕΥΠ, προκειµένου ο κάθε φορέας αυτοτελώς, στο κοµµάτι το
οποίο έχει αναλάβει, να µπορεί να είναι ασφαλής και να δουλεύει
µε τελευταίας τεχνολογίας συστήµατα και µηχανήµατα.

Για το άλλο κοµµάτι όµως, το κοµµάτι του πώς προστατεύουµε
τους πολίτες από απάτες, για την παιδεραστία, είναι αυτό ακρι-
βώς που απάντησα νωρίτερα και σε εσάς, ότι είναι το αµέσως
επόµενο νοµοθέτηµα, που αφορά το «Digital Services Act», για το
πώς τελικά αφήνουµε πλέον το φυσικό επίπεδο επικοινωνίας των
υπολογιστών, που είναι η κυβερνοασφάλεια, και πάµε λίγο πιο
πίσω για να δούµε πώς προστατεύουµε τους πολίτες και κυρίως
πώς ορθώνουµε ένα τείχος απέναντι στην παντοδυναµία κάποιων
πλατφορµών, οι οποίες µέχρι σήµερα έκαναν ό,τι ήθελαν, δεν λο-
γοδοτούσαν πουθενά και αν έψαχνες να βρεις το δίκιο σου θα το
έβρισκες µετά από πάρα πολύ καιρό. 

Για τον δε καλό φίλο, Τρικαλινό, τον κ. Αποστολάκη, ο οποίος
αναφέρθηκε -και το λέω παρ’ ότι τώρα πέρασε η ώρα- στις ταυ-
τότητες κατά πόσο είναι ασφαλείς, ναι, η Αστυνοµία κάνοντας

πολύ καλά τη δουλειά της, σε ένα ψηφιακό εργαστήριο όπου κά-
ποιοι κατασκεύαζαν διάφορα κακέκτυπα, πλαστογραφούσαν δια-
βατήρια, βρήκαν και κάποια κοµµάτια που προσπαθούσαν να
πλαστογραφήσουν την ταυτότητα. Προφανώς κάποιος µπορεί να
πάει να εκτυπώσει ένα πράγµα το οποίο θα µοιάζει µε τη νέα ταυ-
τότητα. Όταν έρθει η ώρα αυτή όµως η νέα ταυτότητα να ταυτο-
ποιηθεί από ένα όργανο τάξης, θα φανεί ότι είναι µια ψεύτικη
ταυτότητα. Φαντάζοµαι δεν θέλουµε, στο πνεύµα αυτό το οποίο
αναφέρατε, στο να γυρίσουµε πίσω, να αποκτήσουµε πάλι τις
ωραίες µπλε ταυτότητες, οι οποίες πλαστογραφούνταν κατά χι-
λιάδες. 

Αν, λοιπόν, θέλουµε έναν καινούργιο ασφαλή ψηφιακό κόσµο
και αν θέλουµε να ζούµε παρ’ όλα αυτά σε έναν τέτοιον κόσµο
µε ασφάλεια και θέλουµε να γευτούµε τα αγαθά ενός σύγχρονου
κόσµου, τότε εµείς οφείλουµε να λάβουµε µέτρα και να δουλέ-
ψουµε µε ικανούς, και δοσµένους, και αφιερωµένους στην εθνική
ευθύνη ανθρώπους. 

Διότι τελικά αυτό το οποίο κάνει αυτή η αρχή είναι ότι αναλαµ-
βάνει µια πολύ µεγάλη ευθύνη. Όταν άκουγα να λέτε ότι θα θε-
λήσει ο τάδε να επηρεάσει την αρχή, θα θελήσει ο δείνα να
παρέµβει, να είστε σίγουροι πως όταν µιλάµε για ευθύνη κανείς
δεν έχει καµµία διάθεση να ασχοληθεί, παρά µόνο αυτοί που είναι
ταγµένοι στο έργο το οποίο κάνουν, στο λειτούργηµα το οποίο
κάνουν και η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας λειτούργηµα κάνει. 

Επίσης, χαίροµαι πάρα πολύ που ζω σε έναν κόσµο µε πολύ
καλύτερες παροχές, υγείας, καλύτερες παροχές στη µεταφορά,
σε µια Ελλάδα η οποία ξεπερνά τα προβλήµατα και στέκεται στα
πόδια της, βλέποντας τις προκλήσεις του µέλλοντος µε αυτοπε-
ποίθηση. 

Δεν είχα κανέναν σκοπό, κλείνοντας, να µιλήσω για όλα τα υπό-
λοιπα ζητήµατα τα οποία τέθηκαν σήµερα. Παρ’ όλα αυτά µια
αναφορά του κ. Ζαχαριάδη µε έθιξε και µε έθιξε όχι το 2024, αλλά
σε σχέση µε το 2016, τότε που ως δήµαρχος Τρικκαίων κλήθηκα
να αντιµετωπίσω µια πολύ δύσκολη κατάσταση. Ο κ. Ζαχαριάδης
έκανε το εξής, είπε λοιπόν ότι η Ευρώπη µάς κουνάει το δάχτυλο
σε σχέση µε το τι κάνουµε µε τους µετανάστες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος κ. Ζαχαριάδης;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Τον κ. Ηλιόπουλο της Νέας Αριστε-
ράς εννοείτε µάλλον.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ζητώ συγγνώµη, ο κ. Ηλιόπουλος. Ο κ. Ηλιόπουλος
µας έθιξε λέγοντας ότι η Ευρώπη µάς κουνάει το δάχτυλο σε
σχέση µε το τι έχουµε κάνει ως Ελλάδα για το µεταναστευτικό
και στο µυαλό µου αµέσως ήρθαν εκείνες οι στιγµές, ακριβώς,
όπου η Ευρώπη το 2016 κοιµόταν, όπου η Ελλάδα το 2016 επί-
σηµα µας έλεγε «Κάντε ό,τι νοµίζετε», και εµείς είχαµε να αντι-
µετωπίσουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι αφέθηκαν
στην τύχη τους, χειµώνα, στην ενδοχώρα της Ελλάδας.

Λοιπόν, δεν δέχοµαι καµµία Ευρώπη να µας κουνάει στην Ελ-
λάδα το δάχτυλο για το µεταναστευτικό. Δεν δέχοµαι από καµµία
Ευρώπη να µας λέει εγκληµατίες για το τι κάνουµε. Η Ευρώπη
καλό είναι να δει τι έκανε εκείνη όλα τα προηγούµενα χρόνια και
ας αφήσει αυτά τα πράγµατα να τα χειριστούµε όπως πολύ καλά
ξέρουµε όλα αυτά τα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης:
«Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εφόσον
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έχετε ολοκληρώσει, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

10044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
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ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ.Τροπ. 84/3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Υπ.Τροπ. 85/4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς,
µετά την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΣΧΕ-

ΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩ-

ΠΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΕΘΝΙΚΗ ΑΡΧΗ
ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑΣ»

Άρθρο 3 Σύσταση Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
Άρθρο 4 Σκοπός και αρµοδιότητες
Άρθρο 5 Όργανα διοίκησης
Άρθρο 6 Προσόντα, κωλύµατα και ασυµβίβαστα Διοικητή
Άρθρο 7 Αρµοδιότητες Διοικητή
Άρθρο 8 Προσόντα, κωλύµατα και ασυµβίβαστα Υποδιοικητών
Άρθρο 9 Γραφείο Διοικητή και Υποδιοικητών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ

ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑΣ
Άρθρο 10 Οργάνωση και διάρθρωση
Άρθρο 11 Εσωτερικός έλεγχος
Άρθρο 12 Γραφείο Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
Άρθρο 13 Προσωπικό
Άρθρο 14 Καθήκον εχεµύθειας
Άρθρο 15 Πόροι
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ

ΤΩΝ Ν. 4310/2014, 4577/2018, 4070/2012, 5002/2022 ΠΡΟΣ
ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΜΕ ΤΗ ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΚΥΒΕΡΝΟΑ-
ΣΦΑΛΕΙΑΣ

Άρθρο 16 Ένταξη της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
στους τεχνολογικούς φορείς του ν. 4310/2014 - Προσθήκη περ.
7 στην παρ. Β’ του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014

Άρθρο 17 Αρµοδιότητα επιβολής κυρώσεων - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 15 ν. 4577/2018

Άρθρο 18 Επιχορήγηση Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας -
Προσθήκη παρ. 12 στο άρθρο 75 του ν. 4070/2012

Άρθρο 19 Συγκρότηση και λειτουργία Επιτροπής Συντονισµού
για θέµατα Κυβερνοασφάλειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 23
ν. 5002/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡ-
ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 20 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 21 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 22 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΨΗΦΙΑΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-

ΝΗΣΗ
Άρθρο 23 Σκοπός
Άρθρο 24 Αντικείµενο
Άρθρο 25 Διαδικασία ηλεκτρονικής υποβολής φακέλων δορυ-

φορικών δικτύων - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 119 ν. 4727/2020
Άρθρο 26 Διεθνής ευθύνη για ζηµίες - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-

θρου 11 ν. 4508/2017
Άρθρο 27 Καθορισµός όρων πρόσβασης σε υλική υποδοµή

φορέων εκµετάλλευσης δικτύου - Προσθήκη παρ. 13 στο άρθρο
3 του ν. 4463/2017

Άρθρο 28 Ταχύτερη διεκπεραίωση του έργου της ψηφιοποί-
ησης αρχείων Υποθηκοφυλακείων 

Άρθρο 29 Ρυθµίσεις για το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» -Τροποποίηση παρ. 5
άρθρου 14 ν. 2664/1998, παρ. 3 άρθρου 20 ν. 4512/2018 και παρ.
4 άρθρου 29 ν. 4821/2021

Άρθρο 30 Ηµεροµηνία έναρξης παραγωγικής λειτουργίας της
πλατφόρµας έκδοσης πιστοποιητικού οικονοµικής ενηµερότητας

- Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 22         ν. 4934/2022
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 31 Προθεσµία εγγραφής και ανανέωσης εγγραφής στο

Μητρώο Ηλεκτρονικού Τύπου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14
ν. 5005/2022 - Προσαρµογή των επιχειρήσεων ηλεκτρονικού
τύπου στο Μητρώο Ηλεκτρονικού Τύπου - Μεταβατική διάταξη -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 28 ν. 5005/2022

Άρθρο 32 Ρύθµιση για προσωπικό προερχόµενο από την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών - Τροποποίηση άρθρου 74 ν.
4873/2021

Άρθρο 33 Ωράριο εργασίας του προσωπικού της Εθνικής Υπη-
ρεσίας Πληροφοριών - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 11 του ν.
3469/2008

Άρθρο 34 Κλινικός και διοικητικός έλεγχος και εκκαθάριση δα-
πανών υγείας σε πραγµατικό χρόνο - Αντικατάσταση περ. γ) παρ.
7 άρθρου 90 ν. 4368/2016

Άρθρο 35 Φορείς υλοποίησης και λοιπές τροποποιήσεις στη
Δράση «Προληπτικές Διαγνωστικές Εξετάσεις για τον Καρκίνο
του Τραχήλου της Μήτρας» - Τροποποίηση παρ. 3, 10, 10Α και
11 άρθρου 36 ν. 4958/2022

Άρθρο 36 Χρονική εφαρµογή ειδικής εισφοράς ανά θερµική
µεγαβατώρα υπέρ του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης στις
εταιρείες ηλεκτροπαραγωγής - Μεταβατική διάταξη - Κατάργηση
άρθρου 62 ν. 4986/2022

Άρθρο 37 Ψηφιακή κάρτα για τη στήριξη περιοχών που πλήτ-
τονται από φυσικές καταστροφές - Προσθήκη άρθρου 6Β στον
ν. 4797/2021

Άρθρο 38 Χορήγηση ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και αγροτικές
εκµεταλλεύσεις µε οικονοµικές απώλειες σε περιοχές που επλή-
γησαν από φυσικές καταστροφές - Προσθήκη άρθρου 6Γ στον
ν. 4797/2021

Άρθρο 39 Παράταση της διάρκειας ισχύος των συµβάσεων ια-
τρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας για κάλυψη των
αναγκών των δοµών της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016
και των συµβάσεων εργασίας του αναγκαίου προσωπικού προς
υλοποίηση του προγράµµατος µε αντικείµενο τη διασφάλιση της
δηµόσιας υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών των
προσφύγων και µεταναστών - Παράταση πράξεων παραχώρησης
ακινήτων του Δηµοσίου - Τροποποίηση άρθρου 136 ν. 5003/2022

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 40  Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 

ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: 
α) Η οργάνωση ενός λειτουργικού συστήµατος σχετικά µε την

κυβερνοασφάλεια, µέσω του εκσυγχρονισµού και της ενίσχυσης
των δυνατοτήτων της αρµόδιας Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας, η οποία καθίσταται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.), προκειµένου να καταστεί αποτελεσµατικότερη η
άσκηση των καθηκόντων της.

β) Η διατήρηση και ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών
στις ψηφιακές υπηρεσίες, µέσω του καθορισµού ενός διαφανούς
πλαισίου ρόλων, ευθυνών και λογοδοσίας για την εµπιστευτικό-
τητα, διαθεσιµότητα και ακεραιότητα των δεδοµένων κρίσιµων
ψηφιακών συστηµάτων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι: 
α) Η σύσταση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την

επωνυµία «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας».
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β) Η ρύθµιση βασικών οργανωτικών ζητηµάτων σχετικά µε το
προσωπικό, τη διοίκηση και τη λειτουργία του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ 

ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ 
«ΕΘΝΙΚΗ ΑΡΧΗ ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑΣ»

Άρθρο 3
Σύσταση Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας

1. Συστήνεται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε
την επωνυµία «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας» (Αρχή). Για τις
σχέσεις της µε την αλλοδαπή, η Αρχή χρησιµοποιεί την επωνυµία
«National Cybersecurity Authority (NCSA)». Η Αρχή εποπτεύεται
από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης και εδρεύει στην
Αθήνα.

2. Η Αρχή:
α) Ανήκει στον δηµόσιο τοµέα της περ. α’ και ειδικώς στον υπο-

τοµέα της Κεντρικής Κυβέρνησης της περ. γ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και στους τεχνολογικούς φο-
ρείς της παρ. B’ του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), σύµ-
φωνα µε το άρθρο 16 του παρόντος.

β) Απολαµβάνει όλων των διοικητικών, οικονοµικών και δικα-
στικών ατελειών, καθώς και των δικονοµικών και ουσιαστικών
προνοµίων του δηµοσίου.

3. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται αναφορά στη Γενική
Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης ή την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, νοείται η
Αρχή του παρόντος.

Άρθρο 4
Σκοπός και αρµοδιότητες

1. Σκοπός της Αρχής είναι η οργάνωση, ο συντονισµός, η
εφαρµογή και ο έλεγχος ενός ολοκληρωµένου πλαισίου στρατη-
γικών, µέτρων και δράσεων για την επίτευξη υψηλού επιπέδου
κυβερνοασφάλειας στη χώρα, σε επίπεδο πρόληψης, προστα-
σίας, αποτροπής, εντοπισµού, αντιµετώπισης, αποκατάστασης
και ανάκαµψης από κυβερνοεπιθέσεις.

2. Για την εκπλήρωση του σκοπού της η Αρχή ιδίως: 
α) Χαράσσει την ενιαία πολιτική κυβερνοασφάλειας στο πλαί-

σιο της Στρατηγικής Εθνικής Ασφάλειας που διαµορφώνεται από
το Κυβερνητικό Συµβούλιο Εθνικής Ασφάλειας, σύµφωνα µε την
παρ. 5 του άρθρου 7 του     ν. 4622/2019 (Α’ 133).

β) Διαµορφώνει, συντάσσει και επικαιροποιεί την Εθνική Στρα-
τηγική Κυβερνοασφάλειας που προβλέπεται στο άρθρο 6 του ν.
4577/2018 (Α’ 199) και συντονίζει, επιβλέπει και αξιολογεί την
εφαρµογή της, υποβάλλοντας αναφορές στην Επιτροπή Συντο-
νισµού για θέµατα Κυβερνοασφάλειας του άρθρου 22 του ν.
5002/2022 (Α’ 228) και στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

γ) Εισηγείται στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης την
πρόταση νοµοθετικών µέτρων και την έκδοση κανονιστικών πρά-
ξεων που αφορούν στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας, καθώς
και στην Επιτροπή Συντονισµού του άρθρου 23 του ν. 5002/2022
οποιοδήποτε θέµα άπτεται της κυβερνοασφάλειας για τα θέµατα
των αρµοδιοτήτων της Eπιτροπής, όπως αυτές προβλέπονται στο
άρθρο 22 του ν. 5002/2022.

δ) Αναπτύσσει και προτείνει στα κατά περίπτωση αρµόδια όρ-
γανα ολοκληρωµένο πλαίσιο κινήτρων για επενδύσεις στον τοµέα
της κυβερνοασφάλειας, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, το Υπουργείο Ανάπτυξης και τους
εποπτευόµενους φορείς τους και διαχειρίζεται την εθνική κοινό-
τητα κυβερνοασφάλειας, όπως ορίζεται στο άρθρο 8 του Κανο-
νισµού (ΕΕ) 2021/887 της 20ής Μαΐου 2021 για τη σύσταση του
Ευρωπαϊκού Κέντρου Αρµοδιότητας για Βιοµηχανικά, Τεχνολο-
γικά και Ερευνητικά Θέµατα Κυβερνοασφάλειας και του δικτύου
εθνικών κέντρων συντονισµού (L 202).

ε) Προάγει την εκπαίδευση, την ενηµέρωση και την ευαισθη-
τοποίηση σε θέµατα κυβερνοασφάλειας.

στ) Καθορίζει τις προτεραιότητες και ενισχύει την επιστηµονική

έρευνα και την ανάπτυξη δυνατοτήτων, καινοτόµων υπηρεσιών,
λύσεων, εφαρµογών και εξοπλισµού στο πλαίσιο του σκοπού της.

ζ) Αναπτύσσει συνεργασίες µε δηµόσιους, ιδιωτικούς, ακαδη-
µαϊκούς και ερευνητικούς φορείς.

η) Διαµορφώνει και παρακολουθεί το πλαίσιο τεχνικών µέτρων
και απαιτήσεων ασφαλείας συστηµάτων Τεχνολογιών Πληροφο-
ρικής και Επικοινωνιών.

θ) Λαµβάνει, ιδίως, τεχνικά µέτρα αποτροπής και αντιµετώπι-
σης του κυβερνοεγκλήµατος σε συνεργασία µε άλλες αρµόδιες
αρχές και υπηρεσίες, και ιδίως µε την Ελληνική Αστυνοµία. 

ι) Ασκεί ελεγκτικές αρµοδιότητες, διενεργεί επιθεωρήσεις και
επιβάλλει κυρώσεις στο πλαίσιο του ελέγχου συµµόρφωσης
προς το νοµικό πλαίσιο για την κυβερνοασφάλεια, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 4577/2018    (Α’ 199) και του ν. 4961/2022 (Α’
146).

ια) Διαµορφώνει και υλοποιεί πλαίσιο πιστοποίησης κυβερνο-
ασφάλειας για τα προϊόντα, τις διαδικασίες και υπηρεσίες και
τους αξιόπιστους παρόχους υπηρεσιών κυβερνοασφάλειας,
καθώς και για τη συµµόρφωσή τους προς τις απαιτήσεις των ευ-
ρωπαϊκών πιστοποιητικών κυβερνοασφάλειας.

ιβ) Παρακολουθεί το συνολικό επίπεδο ασφάλειας του κυβερ-
νοχώρου στη χώρα και προλαµβάνει, προστατεύει, συντονίζει και
συµβάλλει στην αντιµετώπιση απειλών και κυβερνοεπιθέσεων,
καθώς και στη διαχείριση περιστατικών ασφαλείας, µεταξύ
άλλων, µε τη λειτουργία του Ενοποιηµένου SOC, του Εθνικού Δι-
κτύου SOC και της Οµάδας Απόκρισης συµβάντων στον κυβερ-
νοχώρο (CSIRT), σε συνεργασία µε τις συναρµόδιες για την
κυβερνοασφάλεια αρχές σε εθνικό, ενωσιακό και διεθνές επίπεδο
για την επίτευξη των εθνικών στόχων για τη διασφάλιση υψηλού
επιπέδου ασφαλείας, καθώς και για την προάσπιση των ατοµικών
δικαιωµάτων στον κυβερνοχώρο.

ιγ) Καταρτίζει το Εθνικό Σχέδιο Έκτακτης Ανάγκης, συµβάλλει
στην εκπόνηση του Εθνικού Σχεδίου Αποτίµησης Κινδύνων Συ-
στηµάτων Τεχνολογίας Πληροφορικής και Επικοινωνιών, τα
οποία προβλέπονται στην περ. γ) του άρθρου 22 και στο άρθρο
29 του ν. 5002/2022   (Α’ 228) αντίστοιχα, και καταρτίζει το Εθνικό
Σχέδιο Αντιµετώπισης Περιστατικών και Κρίσεων στον Κυβερνο-
χώρο, τα οποία υποβάλλει προς έγκριση στην Επιτροπή Συντονι-
σµού για θέµατα Κυβερνοασφάλειας.

ιδ) Αποτελεί το ενιαίο σηµείο αναφοράς σχετικά µε απειλές και
συµβάντα στον κυβερνοχώρο, συλλέγοντας και διαµοιράζοντας
πληροφορίες προς άλλους δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, σε
συνεργασία µε άλλες αρχές, σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές
επίπεδο, για την ανίχνευση, συγκέντρωση και ανάλυση δεδοµέ-
νων που σχετίζονται µε απειλές και περιστατικά στον κυβερνο-
χώρο.

ιε) Παρέχει κατευθυντήριες γραµµές και δεσµευτικές οδηγίες
για την αντιµετώπιση κυβερνοαπειλών σε δηµόσιους και ιδιωτι-
κούς φορείς, σε συνεργασία µε τις κατά περίπτωση αρµόδιες
αρχές και την Επιτροπή Συντονισµού για θέµατα κυβερνοασφά-
λειας.

ιστ) Ενηµερώνει, χωρίς καθυστέρηση, την Επιτροπή Συντονι-
σµού για θέµατα κυβερνοασφάλειας σε περίπτωση εξαιρετικού
συµβάντος που ενέχει στρατηγικό κίνδυνο.

ιζ) Υποστηρίζει την ανάπτυξη εφαρµογών ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης από τη σκοπιά της κυβερνοασφάλειας.

ιη) Εκπροσωπεί τη χώρα για θέµατα κυβερνοασφάλειας και συ-
ντονίζει τους εκπροσώπους συναρµόδιων φορέων σε όλους τους
ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς, καθώς και στις διεθνείς
και διακρατικές σχέσεις.

3. Για την εκπλήρωση του σκοπού της και την υλοποίηση των
αρµοδιοτήτων της, η Αρχή µπορεί να συνάπτει κάθε είδους συµ-
βάσεις, συµφωνίες, µνηµόνια συνεργασίας και προγραµµατικές
συµβάσεις µε φορείς του δηµόσιου τοµέα, µε φυσικά και νοµικά
ηµεδαπά και αλλοδαπά πρόσωπα.

4. Ο σκοπός και οι ως άνω αρµοδιότητες της Αρχής ασκούνται
λαµβάνοντας υπόψη τα ουσιώδη συµφέροντα της εθνικής ασφά-
λειας, της άµυνας, της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας. Η Αρχή
συνεργάζεται µε το σύνολο των συναρµόδιων φορέων, και ιδίως
τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη και την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών
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(Ε.Υ.Π.), στο πλαίσιο της αποστολής και των αρµοδιοτήτων τους.
Στις αρµοδιότητες της Αρχής δεν περιλαµβάνονται συστήµατα
Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών και δίκτυα, τα
οποία διέπονται από εθνικούς ή ενωσιακούς κανόνες για την προ-
στασία διαβαθµισµένων πληροφοριών.

Άρθρο 5
Όργανα διοίκησης

Η Αρχή διοικείται από τον Διοικητή και τους Υποδιοικητές.

Άρθρο 6
Προσόντα, κωλύµατα και ασυµβίβαστα Διοικητή

1. Στην Αρχή συνιστάται θέση Διοικητή, ο οποίος τελεί σε κα-
θεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και είναι ο επι-
κεφαλής της Αρχής.

2. Ο Διοικητής είναι πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, υψηλής
επιστηµονικής συγκρότησης και επαγγελµατικής εµπειρίας στον
τοµέα της κυβερνοασφάλειας. Ο Διοικητής διαθέτει κατ’ ελάχι-
στον τα εξής προσόντα: α) πτυχίο Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύ-
µατος (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο
τίτλο της αλλοδαπής, β) µεταπτυχιακό τίτλο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής
ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής που
αποδεικνύει την επιστηµονική εξειδίκευση στην κυβερνοασφά-
λεια ή την επιστήµη των υπολογιστών, γ) άριστη γνώση της αγ-
γλικής γλώσσας, δ) επαγγελµατική εµπειρία δέκα (10) του-
λάχιστον ετών στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας και ε) σηµα-
ντική διοικητική εµπειρία σε θέσεις ευθύνης, σε διοίκηση ανθρώ-
πινου δυναµικού, σε κατάρτιση στρατηγικών σχεδίων, σε
διαχείριση έργων και δραστηριοτήτων και σε συντονισµό οµά-
δων.

3. Η θέση του Διοικητή µπορεί να καλύπτεται και από το πάσης
φύσεως προσωπικό του δηµόσιου τοµέα, όπως ορίζεται στην
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του  ν. 4270/2014 (Α’ 143) ή
από απόστρατο αξιωµατικό των Ενόπλων Δυνάµεων ή των Σωµά-
των Ασφαλείας. Η άσκηση των καθηκόντων των ανωτέρω προ-
σώπων στην κύρια θέση τους αναστέλλεται κατά τη διάρκεια της
θητείας τους στη θέση του Διοικητή. Τα πρόσωπα αυτά επανέρ-
χονται αυτοδικαίως στην οργανική τους θέση µετά από τη λήξη
της θητείας τους στη θέση του Διοικητή. Ο χρόνος της θητείας
τους λογίζεται ως χρόνος που διανύθηκε στην οργανική τους
θέση ως προς όλες τις βαθµολογικές, µισθοδοτικές και συντα-
ξιοδοτικές συνέπειες.

4. Ο Διοικητής επιλέγεται και διορίζεται µε Πράξη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου, η οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση του
Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

5. Η θητεία του Διοικητή είναι πενταετής και µπορεί να ανανε-
ώνεται µία (1) µόνο φορά. 

6. Το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Δ’ του ν. 4622/2019 (Α’ 133)
εφαρµόζεται για τον Διοικητή.

Άρθρο 7
Αρµοδιότητες Διοικητή

1. Ο Διοικητής της Αρχής ασκεί τη διοίκηση της Αρχής, απο-
φασίζει για τα ζητήµατα οργάνωσης και διαχείρισής της και δια-
σφαλίζει την αποτελεσµατική επίτευξη των σκοπών της.

2. Ο Διοικητής έχει, ιδίως, τις εξής αρµοδιότητες:
α) Εκπροσωπεί δικαστικά και εξώδικα την Αρχή.
β) Μεριµνά για την εφαρµογή του νοµοθετικού πλαισίου για

την κυβερνοασφάλεια και εκδίδει δεσµευτικές οδηγίες προς τους
φορείς εκµετάλλευσης βασικών υπηρεσιών και προς τους παρό-
χους ψηφιακών υπηρεσιών του άρθρου 3 του ν. 4577/2018 (Α’
199).

γ) Προΐσταται όλων των υπηρεσιών και του προσωπικού της
Αρχής, διευθύνει και ελέγχει το έργο τους, εγκρίνει τα ειδικά πε-
ριγράµµατα θέσης εργασίας και ασκεί τις πειθαρχικές αρµοδιό-
τητες, σύµφωνα µε την  περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 117 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων
και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26).

δ) Αποφασίζει για την κατανοµή των θέσεων προσωπικού ανά
εργασιακή σχέση, κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα σε οργανικές
µονάδες, µετά από εισήγηση των προϊσταµένων Γενικής Διεύθυν-
σης.

ε) Συγκροτεί, µε απόφασή του, µόνιµες και έκτακτες επιτροπές
και οµάδες εργασίας για την εξέταση θεµάτων ειδικού ενδιαφέ-
ροντος στο πλαίσιο επίτευξης των σκοπών της Αρχής.

στ) Αναθέτει, σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµοθε-
σίας, σε τρίτους, την εκπόνηση µελετών, την εκτέλεση έργων και
την παροχή υπηρεσιών στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της Αρχής
και υπογράφει συµβάσεις κάθε είδους που συνάπτει η Αρχή.

ζ) Επιβάλλει κυρώσεις στο πλαίσιο του ελέγχου συµµόρφωσης
προς το νοµικό πλαίσιο για την κυβερνοασφάλεια.

η) Είναι διατάκτης των πιστώσεων του προϋπολογισµού και
των δαπανών της Αρχής.

θ) Συντάσσει, εντός του πρώτου τριµήνου εκάστου έτους, ετή-
σια έκθεση για την εκτέλεση της αποστολής της Αρχής κατά το
προηγούµενο ηµερολογιακό έτος, την οποία υποβάλλει στον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης και η οποία δηµοσιεύεται
στην επίσηµη ιστοσελίδα της Αρχής.

3. Οι αρµοδιότητες του Διοικητή, όταν αυτός ελλείπει, απου-
σιάζει ή κωλύεται, ασκούνται από τους Υποδιοικητές, σύµφωνα
µε τη σειρά αναπλήρωσης που ορίζεται στις αποφάσεις του δευ-
τέρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 8. 

4. Ο Διοικητής παύεται αζηµίως για το δηµόσιο µε Πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία εκδίδεται κατόπιν αιτιολογηµέ-
νης εισήγησης του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Άρθρο 8
Προσόντα, κωλύµατα και ασυµβίβαστα Υποδιοικητών

1. Στην Αρχή συνιστώνται δύο (2) θέσεις Υποδιοικητών, οι
οποίοι τελούν σε καθεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχό-
λησης.

2. Οι δύο (2) Υποδιοικητές της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας επικουρούν τον Διοικητή στην άσκηση των καθηκόντων του
και διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης για πενταετή θητεία, η οποία µπορεί να ανανεώνεται µία
(1) µόνο φορά. Με τις αποφάσεις διορισµού του πρώτου εδαφίου
ορίζεται και η σειρά αναπλήρωσης του Διοικητή, σε περίπτωση
απουσίας ή κωλύµατος. Οι Υποδιοικητές παύονται αζηµίως για
το Δηµόσιο µε αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. 

3. Οι θέσεις των Υποδιοικητών της Αρχής  µπορούν να καλύ-
πτονται και από το πάσης φύσεως προσωπικό του δηµόσιου
τοµέα, όπως ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143), ή από απόστρατο αξιωµατικό των Ενόπλων
Δυνάµεων ή των Σωµάτων Ασφαλείας. Η άσκηση των καθηκόντων
των ανωτέρω προσώπων στην κύρια θέση τους αναστέλλεται
κατά τη διάρκεια της θητείας τους στη θέση του Υποδιοικητή. Τα
πρόσωπα αυτά επανέρχονται αυτοδικαίως στην οργανική τους
θέση µετά από τη λήξη της θητείας τους στη θέση του Υποδιοι-
κητή. Ο χρόνος της θητείας τους λογίζεται ως χρόνος που δια-
νύθηκε στην οργανική τους θέση ως προς όλες τις βαθµολογικές,
µισθοδοτικές και συνταξιοδοτικές συνέπειες. 

4. Οι Υποδιοικητές διαθέτουν κατ’ ελάχιστον τα εξής προσό-
ντα: α) πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή
ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής, β) µεταπτυχιακό τίτλο Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο της αλλοδα-
πής που αποδεικνύει την επιστηµονική εξειδίκευση στην κυβερ-
νοασφάλεια ή την επιστήµη των υπολογιστών ή το δίκαιο
προστασίας δεδοµένων ή το δίκαιο πληροφορικής και νέων τε-
χνολογιών ή το ευρωπαϊκό δίκαιο, γ) άριστη γνώση της αγγλικής
γλώσσας και  δ) επαγγελµατική εµπειρία τεσσάρων (4) τουλάχι-
στον ετών στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας.

5. Το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Δ’ του ν. 4622/2019 (Α’ 133)
εφαρµόζεται για τους Υποδιοικητές.

Άρθρο 9
Γραφείο Διοικητή και Υποδιοικητών
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1. Το γραφείο του Διοικητή και το γραφείο του κάθε Υποδιοι-
κητή επικουρούν τον Διοικητή και τους Υποδιοικητές της Αρχής,
αντίστοιχα, στην εκτέλεση του έργου τους και συµβάλλουν στην
αποτελεσµατική άσκηση των καθηκόντων τους, καθώς και στη
γραµµατειακή υποστήριξή τους.

2. Στο γραφείο του Διοικητή συστήνονται τέσσερις (4) θέσεις
συνεργατών εκ των οποίων έως δύο (2) δύνανται να είναι µετα-
κλητοί και στο γραφείο του κάθε Υποδιοικητή συστήνονται δύο
(2) θέσεις συνεργατών εκ των οποίων ένας (1) δύναται να είναι
µετακλητός. 

Οι θέσεις των συνεργατών δύνανται να καλύπτονται από: α)
ιδιώτες µέσω πρόσληψης, οι οποίοι καταλαµβάνουν αποκλειστικά
θέσεις µετακλητών, β) δηµόσιους υπαλλήλους ή λειτουργούς µε
σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου που υπηρετούν σε φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως
αυτός ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143) µέσω απόσπασης. Για τις αποσπάσεις της
περ. β) του δεύτερου εδαφίου εκδίδεται κοινή απόφαση του Δι-
οικητή της Αρχής και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται το άρθρο 47, περί στελέχωσης των
ιδιαίτερων γραφείων, και το άρθρο 48, περί της διαδικασίας στε-
λέχωσης, του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑΣ

Άρθρο 10
Οργάνωση και διάρθρωση

1. Η Αρχή διαρθρώνεται σε οργανικές µονάδες, οι οποίες υπά-
γονται στον Διοικητή, ως εξής: 

α) Γραφείο Διοικητή. 
β) Γενική Διεύθυνση Επιτελικού Σχεδιασµού, στην οποία υπά-

γονται οι οργανικές µονάδες που ασκούν αρµοδιότητες επιτελι-
κού, στρατηγικού και ρυθµιστικού χαρακτήρα, όπως ο σχε-
διασµός και η εποπτεία της συµµόρφωσης προς το κανονιστικό
πλαίσιο της κυβερνοασφάλειας, ο προγραµµατισµός ελέγχων και
επιθεωρήσεων, ο επενδυτικός σχεδιασµός στο πλαίσιο των αρ-
µοδιοτήτων της Αρχής που αφορούν στο Εθνικό Κέντρο Συντο-
νισµού, ο καθορισµός προτεραιοτήτων για την έρευνα και την
καινοτοµία στον τοµέα της κυβερνοασφάλειας, η προαγωγή των
διεθνών συνεργασιών στον χώρο της κυβερνοασφάλειας, καθώς
και η ενηµέρωση, η εκπαίδευση και η ευαισθητοποίηση.

γ) Γενική Διεύθυνση Επιχειρησιακού Σχεδιασµού, στην οποία
υπάγονται οι οργανικές µονάδες που ασκούν επιχειρησιακές και
τεχνικές αρµοδιότητες, όπως η εποπτεία του κυβερνοχώρου, η
πρόληψη, προστασία και αντιµετώπιση απειλών και η διασφάλιση
επιχειρησιακής συνέχειας, η διεξαγωγή των ελέγχων και επιθεω-
ρήσεων, η διαχείριση περιστατικών στον κυβερνοχώρο, η λει-
τουργία του Κέντρου Επιχειρήσεων Κυβερνοασφάλειας (Security
Operations Centre), της Οµάδας Απόκρισης Συµβάντων στον Κυ-
βερνοχώρο (CSIRT) και του Εργαστηρίου Αναλύσεων, Δοκιµών
και Ερευνών (Forensics & Testing Lab).

2. Στην Αρχή λειτουργούν Κέντρο Επιχειρήσεων Κυβερνοα-
σφάλειας (Security Operations Centre), Οµάδα Απόκρισης Συµ-
βάντων στον Κυβερνοχώρο (CSIRT), καθώς και Εργαστήριο
Αναλύσεων, Δοκιµών και Ερευνών (Forensics & Testing Lab).

Άρθρο 11
Εσωτερικός έλεγχος

Συστήνεται Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου της Αρχής, η οποία
λειτουργεί σε επίπεδο Τµήµατος και υπάγεται απευθείας στον Δι-
οικητή. Η Μονάδα έχει τους επιχειρησιακούς στόχους και ασκεί
τις αρµοδιότητες του άρθρου 10 του ν. 4795/2021 (Α’ 62).

Άρθρο 12
Γραφείο Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους

1. Στην Αρχή συστήνεται Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του

Κράτους (Ν.Σ.Κ.). Το Γραφείο αποτελεί υπηρεσιακή µονάδα του
Ν.Σ.Κ., λειτουργεί και ασκεί τις αρµοδιότητές του σύµφωνα µε
τον ν. 4831/2021 (Α’ 170) και στελεχώνεται από λειτουργούς του
Ν.Σ.Κ., µε βαθµούς Νοµικού Συµβούλου του Κράτους, Παρέδρου
και Δικαστικού Πληρεξουσίου. Για τη στελέχωση του Γραφείου,
οι οργανικές θέσεις του κύριου προσωπικού του Ν.Σ.Κ. αυξάνο-
νται κατά τρεις (3), δηλαδή ανά µία (1) στον βαθµό του Νοµικού
Συµβούλου του Κράτους, του Παρέδρου και του Δικαστικού Πλη-
ρεξουσίου, αντίστοιχα.

2. Στο Γραφείο προΐσταται Νοµικός Σύµβουλος του Κράτους,
ο οποίος έχει τη γενική εποπτεία του Γραφείου, την επιµέλεια για
την οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του και τη διεκπεραίωση
των πάσης φύσεως υποθέσεων της αρµοδιότητάς του.

3. Ο Διοικητής της Αρχής, ύστερα από αιτιολογηµένη γνώµη
του προϊσταµένου του Γραφείου του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, αν αυτό επιβάλλεται από το πλήθος των υποθέσεων
που εκκρεµούν ή λόγω της βαρύτητας της υπόθεσης και της πο-
λυπλοκότητας των νοµικών ζητηµάτων της, µπορεί να αναθέτει
την υπεράσπιση της Αρχής, για συγκεκριµένη υπόθεση που εκ-
κρεµεί σε οποιουδήποτε βαθµού εθνικό, αλλοδαπό, ενωσιακό ή
διεθνές δικαστήριο, διαιτητικό δικαστήριο ή διοικητική αρχή, σε
δικηγόρο ή δικηγόρους. Για την αµοιβή των δικηγόρων αυτών
εφαρµόζεται αναλόγως η νοµοθεσία για τις αµοιβές των δικηγό-
ρων του Δηµοσίου για υποθέσεις ανάλογες αυτών της παρού-
σας.

4. Για την έναρξη της λειτουργίας του Γραφείου, εκδίδεται δια-
πιστωτική απόφαση του Διοικητή της Αρχής, η οποία δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η διαπιστωτική απόφαση
του πρώτου εδαφίου εκδίδεται µετά από την έκδοση της πράξης
τοποθέτησης του προϊσταµένου του Γραφείου από τον Πρόεδρο
του Ν.Σ.Κ. κατόπιν ολοκλήρωσης της προετοιµασίας για την εξα-
σφάλιση της αναγκαίας υλικοτεχνικής υποδοµής και γραµµατει-
ακής υποστήριξης του Γραφείου από την Αρχή.

Άρθρο 13
Προσωπικό

1. Οι οργανικές θέσεις της Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφά-
λειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης µεταφέρονται
στην Αρχή. Οι οργανικές θέσεις του προσωπικού της Αρχής ορί-
ζονται συνολικά σε εκατόν πενήντα πέντε (155).

2. Το προσωπικό της Αρχής αποτελείται από:
α) Μόνιµο και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου

χρόνου πολιτικό προσωπικό.
β) Ειδικό επιστηµονικό, καθώς και τεχνικό ή βοηθητικό προσω-

πικό, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου και αορί-
στου χρόνου. 

γ) Εν ενεργεία αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς και πολιτικό
προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, προσωπικό του Λιµενικού
Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, ένστολο και πολιτικό προ-
σωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας και έως έξι (6) υπαλλήλους
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών (Ε.Υ.Π.).

δ) Δικηγόρους µε έµµισθη εντολή.
3. Οι θέσεις προσωπικού της Αρχής καλύπτονται µε:
α) Πρόσληψη, σύµφωνα µε τον ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί Ανω-

τάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού,
β) Απόσπαση ή µετάταξη τακτικού προσωπικού, µόνιµου και

µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, φορέων
του δηµόσιου τοµέα, όπως ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παρούσας και του άρθρου 55 του ν. 4623/2019 (Α’ 134), περί
ειδικής διαδικασίας και όρων απόσπασης προσωπικού στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Οι αποσπάσεις και µετα-
τάξεις του πρώτου εδαφίου διενεργούνται κατά παρέκκλιση κάθε
αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης, καθώς και της παρ. 3 του
άρθρου 17 του ν. 3649/2008       (Α’ 39), µε απόφαση του Υπουρ-
γού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από δηµόσια πρόσκληση εκ-
δήλωσης ενδιαφέροντος και κατόπιν εισήγησης του Διοικητή της
Αρχής.  Οι αποσπώµενοι, κατά τον χρόνο της απόσπασής τους,
µισθοδοτούνται και ασφαλίζονται από τον φορέα προέλευσής
τους και εξακολουθούν να λαµβάνουν τις πρόσθετες αποδοχές,
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επιδόµατα και την ασφαλιστική κάλυψη που λάµβαναν από αυτόν
προ της απόσπασης, εξαιρουµένου του επιδόµατος θέσης ευθύ-
νης.

Οι αποσπάσεις διενεργούνται για τρία (3) έτη, µε δυνατότητα
ανανέωσης για µία (1) ακόµη τριετία. Μετά από τη συµπλήρωση
δύο (2) συνεχόµενων θητειών απόσπασης, οι αποσπώµενοι µπο-
ρούν να µετατάσσονται στην Αρχή, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο παρόν άρθρο, κατόπιν αίτησής τους, η οποία υποβάλλεται
στην αρµόδια υπηρεσία της Αρχής εντός έξι (6) µηνών πριν από
τη λήξη της δεύτερης απόσπασης. Οι θέσεις ευθύνης της Αρχής
δύνανται να καταλαµβάνονται και από το προσωπικό που απο-
σπάται στην Αρχή.

4. α) Από τη  διαδικασία µετάταξης της παρ. 3 εξαιρούνται το
προσωπικό της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, το προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων, το ένστολο προσωπικό της Ελληνικής
Αστυνοµίας και το προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής
Ακτοφυλακής. 

β) Αν ο φορέας προέλευσης των υπαλλήλων είναι η Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ή το Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, για την απόσπαση του προσωπικού απαι-
τείται η σύµφωνη γνώµη του φορέα προέλευσης. Ειδικώς η σύµ-
φωνη γνώµη των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής για την απόσπαση και την παράταση της
απόσπασης του στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων και του προσωπικού του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής
Ακτοφυλακής εκδίδεται µετά από γνώµη του αρµοδίου συµβου-
λίου µεταθέσεων και µε τη διαδικασία η οποία προβλέπεται στον
ν. 3883/2010 (Α’ 167) και στο προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκ-
δίδεται κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 30 του ν. 4504/2017 (Α’
184), αντίστοιχα. Από τη δυνατότητα απόσπασης εξαιρούνται το
στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, που δεν έχει
συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο διοίκησης - ειδικής υπηρε-
σίας στον κατεχόµενο βαθµό ή δεν δύναται να συµπληρώσει
αυτόν µετά από τη λήξη της απόσπασης, καθώς και το προσω-
πικό του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής που βάσει
των διατάξεων του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής
δεν έχει συµπληρώσει τις υποχρεώσεις παραµονής στην υπηρε-
σία όπου υπηρετεί.

γ) Ειδικά για το αποσπασµένο στρατιωτικό προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων και το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας,
κατά τον χρόνο της απόσπασής του, εξακολουθεί να καταβάλλε-
ται το επίδοµα θέσης ευθύνης της περ. Γ’ του άρθρου 127 του ν.
4472/2017 (Α’ 74). 

5. Ο χρόνος υπηρεσίας στην Αρχή του προσωπικού που απο-
σπάται στην Αρχή, συµπεριλαµβανοµένου του προσωπικού της
Ε.Υ.Π., του ένστολου ή πολιτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας λογίζεται, για κάθε συνέ-
πεια, ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας στο Όπλο, Κλάδο,
Σώµα ή στην υπηρεσία που ανήκουν.

6. Μεταφέρεται στην Αρχή, µε την ίδια σχέση απασχόλησης,
το µόνιµο προσωπικό και το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου που, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, εργάζεται σε θέσεις της Γενικής Διεύθυνσης Κυβερ-
νοασφάλειας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, διατη-
ρώντας τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που απορρέουν από
τις υφιστάµενες, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, συµβά-
σεις και σχέσεις εργασίας.

7. α) Το προσωπικό που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
είναι αποσπασµένο στη Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύναται να µετατα-
χθεί, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης ρύθµισης, µε αίτησή του
και απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης σε κενές οργανικές θέσεις της Αρχής ή σε προ-
σωποπαγείς θέσεις που συνιστώνται για τον σκοπό αυτόν. Η αί-
τηση υποβάλλεται εντός δέκα (10) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος στο Γραφείο του Υπηρεσιακού Γραµµατέα
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Για το προσωπικό
της περ. γ) της παρ. 2 απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου
οργάνου του φορέα προέλευσης. Μέχρι την ολοκλήρωση της
διαδικασίας µετάταξης του προσωπικού της παρούσας, το προ-

σωπικό αποσπάται αυτοδικαίως στην Αρχή στην κατηγορία και
τον κλάδο που κατέχει. 

β) Οι αποσπάσεις του πάσης φύσεως προσωπικού που κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος υπηρετεί µε οποιονδήποτε
τρόπο στη Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης παραµένουν σε ισχύ έως τη λήξη τους
και δύνανται να ανανεώνονται, µε αίτηση του ενδιαφεροµένου,
µε τους όρους και τη διαδικασία του παρόντος.

Άρθρο 14
Καθήκον εχεµύθειας

1. Ο Διοικητής και οι Υποδιοικητές της Αρχής, το πάσης φύ-
σεως προσωπικό της, καθώς και οι απασχολούµενοι σε αυτήν σε
οµάδες εργασίας ή επιτροπές, έχουν καθήκον εχεµύθειας για τα
έγγραφα και τις πληροφορίες των οποίων λαµβάνουν γνώση
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Η παράβαση του καθή-
κοντος εχεµύθειας αποτελεί το πειθαρχικό παράπτωµα της περ.
η) της παρ. 1 του άρθρου 107 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26).

2. Το προσωπικό της Αρχής έχει υποχρέωση διαβάθµισης για
χειρισµό Εθνικά Διαβαθµισµένων Πληροφοριών και Υλικού
(Ε.Δ.Π.Υ.), σύµφωνα µε τον Εθνικό Κανονισµό Ασφάλειας (Ε.Κ.Α.)
που έχει κυρωθεί µε την υπό στοιχεία Φ. 120/01/510313/ Σ.94/
5.1.2018 (Β’ 683) απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, όπως
εκάστοτε ισχύει. Σε περίπτωση άρνησης ή µη χορήγησης της δια-
βάθµισης του πρώτου εδαφίου, το προσωπικό της Αρχής µετα-
τάσσεται υποχρεωτικά στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
ή διακόπτεται η απόσπασή του, σε περίπτωση αποσπασµένων
υπαλλήλων. Επίσης, έχει καθήκον εχεµύθειας για διαβαθ- µισµένα
έγγραφα, πληροφορίες ή άλλα στοιχεία και µετά από την αποχώ-
ρησή του από την Αρχή, για όσο χρόνο διαρκεί η διαβάθµιση. 

3. Όποιος, µε οποιονδήποτε τρόπο, δηµοσιοποιεί διαβαθµι-
σµένα έγγραφα ή στοιχεία που αφορούν στον εξοπλισµό της
Αρχής, καθώς και όποιος παραβιάζει το καθήκον εχεµύθειας που
προβλέπεται στην παρ. 1, τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης ενός (1)
τουλάχιστον έτους και µε χρηµατική ποινή, εφόσον η πράξη δεν
τιµωρείται βαρύτερα από άλλη διάταξη.

Άρθρο 15
Πόροι

Οι πόροι της Αρχής προέρχονται από:
α) Την ετήσια επιχορήγηση του τακτικού προϋπολογισµού και

του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, που προβλέπεται στο άρθρο 120 του ν.
4635/2019 (Α’ 167). 

β) Τις επιχορηγήσεις από άλλους δηµόσιους ή ιδιωτικούς φο-
ρείς ή από χρηµατοδοτήσεις προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και διεθνών οργανισµών, λαµβανοµένων υπόψη των
συµφερόντων κυβερνοασφάλειας της χώρας.

γ) Επιχορηγήσεις ή πόρους από τη συµµετοχή στην υλοποίηση
έργων που συγχρηµατοδοτούνται ή χρηµατοδοτούνται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, µέσω επιχειρησιακών προγραµµάτων του
Ε.Σ.Π.Α. ή άλλων ευρωπαϊκών, διεθνών ή εθνικών προγραµµά-
των.

δ) Τις δωρεές, χορηγίες, κληρονοµιές και κληροδοσίες από
τρίτους. Η αποδοχή κληρονοµιάς από την Αρχή γίνεται πάντα µε
το ευεργέτηµα της απογραφής. 

ε) Έσοδα από την αξιοποίηση στοιχείων της κινητής και ακίνη-
της περιουσίας της και από δάνεια κάθε µορφής.

στ) Τα έσοδα από την επιβολή των κυρώσεων του άρθρου 15
του ν. 4577/2018 (Α’ 199) και του άρθρου 42 του ν. 4961/2022 (Α’
146).

ζ) Τα έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή και κάθε άλλο νόµιµο
έσοδο. 

Τα έσοδα από τους ως άνω πόρους της Αρχής χρησιµοποι-
ούνται αποκλειστικά για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών της
Αρχής και την εν γένει εκπλήρωση της αποστολής και των σκο-
πών της.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ 

ΤΩΝ Ν. 4310/2014, 4577/2018, 4070/2012, 5002/2022 ΠΡΟΣ
ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΜΕ ΤΗ ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΘΝΙΚΗΣ 

ΑΡΧΗΣ ΚΥΒΕΡΝΟΑΣΦΑΛΕΙΑΣ

Άρθρο 16
Ένταξη της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας
στους τεχνολογικούς φορείς του ν. 4310/2014 - 
Προσθήκη περ. 7 στην παρ. Β’ του άρθρου 13Α

του ν. 4310/2014

Στην παρ. Β’ του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), περί
των τεχνολογικών φορέων που διέπονται από τις διατάξεις του
νόµου αυτού, προστίθεται περ. 7 ως εξής:

«7. Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας (Ε.Α.Κ.).»

Άρθρο 17
Αρµοδιότητα επιβολής κυρώσεων - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 15 ν. 4577/2018

Το εισαγωγικό εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15 του    ν. 4577/
2018 (Α’ 199), περί κυρώσεων, τροποποιείται ως προς το όργανο
επιβολής των κυρώσεων και ως προς τον τρόπο επιβολής τους
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ο Διοικητής της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας επιβάλ-
λει κυρώσεις σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, σε περίπτωση παρα-
βίασης των διατάξεων του παρόντος νόµου, ως εξής:

α) Αν διαπιστωθεί ότι φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρε-
σιών ή φορέας παροχής ψηφιακών υπηρεσιών δεν κοινοποιεί ή
κοινοποιεί µε αδικαιολόγητη καθυστέρηση συµβάν µε σοβαρό
αντίκτυπο στη συνέχεια των βασικών υπηρεσιών του, επιβάλλε-
ται:

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των δεκαπέντε χιλιάδων
(15.000) ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση
επιβολής περαιτέρω κυρώσεων,

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.

β) Αν διαπιστωθεί ότι φορέας εκµετάλλευσης βασικών υπηρε-
σιών ή φορέας παροχής ψηφιακών υπηρεσιών δεν λαµβάνει κα-
τάλληλα και αναλογικά, τεχνικά και οργανωτικά, προληπτικά
µέτρα για τη διαχείριση των κινδύνων όσον αφορά την ασφάλεια
των δικτύων και των συστηµάτων πληροφοριών που χρησιµοποιεί
για τις υπηρεσίες αυτές, επιβάλλεται:

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των πενήντα χιλιάδων (50.000)
ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση επιβολής
περαιτέρω κυρώσεων,

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.

γ) Αν διαπιστωθεί ότι φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δεν παρέχει ή
παρέχει µε αδικαιολόγητη καθυστέρηση οποιαδήποτε σχετική
πληροφορία που ζητείται κατά τη διενέργεια ελέγχου ή τη διε-
ρεύνηση περιστατικού, επιβάλλεται:

αα) πρόστιµο µέχρι του ποσού των πενήντα χιλιάδων (50.000)
ευρώ µε σύσταση για συµµόρφωση και προειδοποίηση επιβολής
περαιτέρω κυρώσεων,

ββ) πρόστιµο µέχρι του ποσού των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής.»

Άρθρο 18
Επιχορήγηση Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας - 
Προσθήκη παρ. 12 στο άρθρο 75 του ν. 4070/2012

Στο άρθρο 75 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), περί των τελών για δι-
καιώµατα χρήσης, προστίθεται παρ. 12 ως εξής:

«12. Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας επιχορηγείται ετησίως
µε το ποσό των δύο εκατοµµυρίων (2.000.000) ευρώ από το απο-
θεµατικό που προβλέπεται στην παρ. 6, για την κάλυψη των
πάσης φύσεως λειτουργικών και αναπτυξιακών της αναγκών. Η
επιχορήγηση διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης εντός των τριών (3) πρώτων µηνών κάθε έτους.

Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύναται
να τροποποιείται το ως άνω ποσό, καθώς και να ρυθµίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 19
Συγκρότηση και λειτουργία Επιτροπής Συντονισµού 

για θέµατα Κυβερνοασφάλειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 23 ν. 5002/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 5002/2022 (Α’ 228), περί συ-
γκρότησης και λειτουργίας της Επιτροπή Συντονισµού για θέ-
µατα κυβερνοασφάλειας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιή-
σεις: α) το πρώτο εδάφιο αντικαθίσταται, β) το δεύτερο και το
πέµπτο εδάφιο καταργούνται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Η Επιτροπή Συντονισµού για θέµατα κυβερνοασφάλειας
αποτελείται από έξι (6) µέλη ως εξής: 

α) τα πέντε (5) µέλη είναι υπάλληλοι ή λειτουργοί του δηµοσίου
τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και υποδεικνύονται ανά ένα από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το αρµόδιο για την επο-
πτεία της Ε.Υ.Π. µέλος της Κυβέρνησης ή τον αρµόδιο για την
εποπτεία της Ε.Υ.Π. Υφυπουργό και τον Διοικητή της Ε.Υ.Π.,

β) τo έκτο µέλος είναι ο προϊστάµενος του Γραφείου Συµβού-
λου Εθνικής Ασφάλειας της Γενικής Γραµµατείας του Πρωθυ-
πουργού του άρθρου 23 του ν. 4622/2019    (Α’ 133), ο οποίος
προεδρεύει της Επιτροπής. 

Τα µέλη της Επιτροπής διορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου
για την εποπτεία της Ε.Υ.Π. µέλους της Κυβέρνησης. Η θητεία
των µελών της Επιτροπής είναι τετραετής και µπορεί να ανανεω-
θεί µόνο µία (1) φορά. Τα µέλη της Επιτροπής ανακαλούνται
ελεύθερα από τα όργανα που τα ορίζουν.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 20
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Εσωτερικών, κατόπιν εισήγησης του Διοικητή
της Αρχής, καταρτίζεται ο Οργανισµός της Αρχής. Με τον Οργα-
νισµό δύναται να ρυθµίζεται κάθε θέµα που αφορά στην οργά-
νωση και λειτουργία της Αρχής και ιδίως: 

α) Η οργάνωση και διάρθρωση της Αρχής σε οργανικές µονά-
δες, η σύσταση, συγχώνευση και κατάργηση οργανικών µονά-
δων, τηρουµένων των ελάχιστων απαιτήσεων του άρθρου 10, οι
στρατηγικοί σκοποί των Γενικών Διευθύνσεων, οι επιχειρησιακοί
στόχοι των Διευθύνσεων και οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων και
των λοιπών οργανικών µονάδων.

β) Τα προσόντα διορισµού ή πρόσληψης κατά θέση, κλάδο και
ειδικότητα, η σύσταση, η αναδιάρθρωση και η κατάργηση θέ-
σεων προσωπικού, κάθε βαθµού, κλάδου και ειδικότητας.

γ) Ο τίτλος και η περιγραφή καθηκόντων κάθε θέσης ευθύνης,
η κάλυψη των θέσεων ευθύνης από το προσωπικό που υπηρετεί
στην Αρχή, η κατηγορία και οι κλάδοι από τους οποίους προέρχο-
νται οι προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων, εφαρµοζόµενης
της περ. α) του άρθρου 97 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.
(ν. 3528/2007, Α’ 26), περί τήρησης του προβαδίσµατος των κα-
τηγοριών εκπαίδευσης, και τα προσόντα που απαιτούνται για την
επιλογή και τοποθέτηση σε θέση ευθύνης.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δύναται να προβλέ-
πεται ειδικό επίδοµα για τους προϊσταµένους και το προσωπικό,
µόνιµο και αποσπασµένο, των οργανικών µονάδων της Εθνικής
Αρχής Κυβερνοασφάλειας, το οποίο κυµαίνεται ανάλογα µε το
επίπεδο της οργανικής µονάδας και λαµβάνει υπόψη τις ειδικές
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συνθήκες που συναρτώνται µε τις θέσεις αυτές, την επικινδυνό-
τητα και την ετοιµότητα του προσωπικού να παράσχει υπηρεσίες
σε εικοσιτετράωρη βάση και άλλα τυχόν στοιχεία που καθορίζο-
νται µε την ίδια απόφαση. Με την ίδια απόφαση µπορεί να ορίζε-
ται η πηγή κάλυψης της σχετικής δαπάνης, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό ζήτηµα για την εφαρµογή της παρούσας.

3. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά
από εισήγηση του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας, καθορίζονται οι αρµοδιότητες των Υποδιοικητών της
Αρχής. Με απόφαση του Διοικητή µπορούν να εξουσιοδοτούνται
ιεραρχικά υφιστάµενα όργανα να υπογράφουν, µε εντολή του,
πράξεις ή άλλα έγγραφα της αρµοδιότητάς του.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται οι απο-
δοχές του Διοικητή και των Υποδιοικητών.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορί-
ζονται οι διαδικασίες ανάθεσης, τα αρµόδια όργανα, οι
επιτροπές, το περιεχόµενο και οι διαδικασίες εκτέλεσης των συµ-
βάσεων, η έννοµη προστασία, οι κυρώσεις και κάθε άλλο σχετικό
θέµα για την εφαρµογή του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρ-
θρου 15 του      ν. 4412/2016 (Α’ 147).

Άρθρο 21
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέχρι τη θέση σε ισχύ του Οργανισµού της Αρχής που προ-
βλέπεται στην παρ. 1 του άρθρου 20, οι οργανικές µονάδες της
Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφάλειας, όπως προβλέπονται στα
άρθρα 44 έως 47 του         π.δ. 40/2020 (Α’ 85), µεταφέρονται
στην Αρχή, ως εξής:

α) Η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού Κυβερνοασφάλειας
του άρθρου 44 του  π.δ. 40/2020, µε εξαίρεση το Τµήµα Κυβερ-
νητικής Δορυφορικής Υπηρεσίας της παρ. 6 του ιδίου άρθρου,
το οποίο παραµένει στη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων, και η Διεύθυνση Συντονισµού Φορέων του άρ-
θρου 47 του ιδίου προεδρικού διατάγµατος υπάγονται στη Γενική
Διεύθυνση Επιτελικού Σχεδιασµού της περ. β) της παρ. 1 του άρ-
θρου 10 του παρόντος.

β) Η Διεύθυνση Πρόληψης και Προστασίας του άρθρου 45 του
π.δ. 40/2020 και η Διεύθυνση Επιχειρησιακής Συνέχειας του άρ-
θρου 46 του ιδίου προεδρικού διατάγµατος υπάγονται στη Γενική
Διεύθυνση Επιχειρησιακού Σχεδιασµού της περ. γ) της παρ. 1
του άρθρου 10 του παρόντος.

2. Μέχρι την επιλογή και τοποθέτηση των προϊσταµένων των
οργανικών µονάδων, σύµφωνα µε τον Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26), προϊστάµενοι στις οργανικές µο-
νάδες της Αρχής τοποθετούνται, µε απόφαση του Διοικητή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 18 του ν. 4492/2017 (Α’ 156).

3. Μέχρι την επαρκή στελέχωση των υποστηρικτικών υπηρε-
σιών της Αρχής, η οποία διαπιστώνεται µε πράξη του Διοικητή
της Αρχής, η υποστήριξη των διοικητικών, οικονοµικών, τεχνικών
θεµάτων και θεµάτων πληροφορικής της Αρχής διενεργείται από
τις κατά περίπτωση αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης. Για την εφαρµογή του πρώτου εδαφίου, ο
Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών και Διοικη-
τικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
οι υπαγόµενες σε αυτόν οργανικές µονάδες ασκούν τις αρµοδιό-
τητές τους και για την υποστήριξη της λειτουργίας της Αρχής. 

4. Μέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024, το συνολικό κόστος µισθο-
δοσίας, καθώς και κάθε είδους αποδοχών, περιλαµβανόµενης και
της µισθολογικής διαφοράς που προκύπτει από την εφαρµογή
του παρόντος βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και καταβάλλονται από αυτό. Με την
επιφύλαξη της περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 13, από την 1η Ια-
νουαρίου 2025, το συνολικό κόστος µισθοδοσίας, καθώς και κάθε
είδους αποδοχών βαρύνουν την Αρχή και καταβάλλονται από
αυτήν.

5. Εγκεκριµένα επιστηµονικά, εκπαιδευτικά ή άλλα προγράµ-
µατα ή έργα σε εξέλιξη που έχουν αναληφθεί από ή αφορούν στη

Γενική Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας ή στην υλοποίηση των
οποίων συµµετέχει η ανωτέρω Γενική Διεύθυνση συνεχίζονται
χωρίς διακοπή και µε τους ίδιους όρους από την Αρχή, αντί-
στοιχα, έως την προγραµµατισµένη ηµεροµηνία λήξης τους. Η
Αρχή υπεισέρχεται στη θέση του δικαιούχου πάσης φύσεως επι-
χορήγησης ή χρηµατοδότησης από δηµόσιους, ιδιωτικούς, εθνι-
κούς, διεθνείς ή ευρωπαϊκούς πόρους, καθώς και σε όλες τις
συµβατικές και εξωσυµβατικές υποχρεώσεις ή δικαιώµατα.

6. Στην Αρχή συστήνονται εντός τριών (3) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος υπηρεσιακά και πειθαρχικά συµ-
βούλια, σύµφωνα µε τα άρθρα 146Β και 159 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.. Μέχρι τη συγκρότηση των υπηρεσιακών και
πειθαρχικών συµβουλίων της Αρχής, το προσωπικό της εξακο-
λουθεί να υπάγεται στο Υπηρεσιακό και το Πειθαρχικό Συµβούλιο
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Άρθρο 22
Καταργούµενες διατάξεις

Το άρθρο 50 του ν. 4635/2019 (Α’ 85), περί της Γενικής Διεύ-
θυνσης Κυβερνοασφάλειας, καταργείται µε τη δηµοσίευση της
Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου της      παρ. 4 του άρθρου 6 του
παρόντος, περί διορισµού του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Κυ-
βερνοασφάλειας.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ
ΨΗΦΙΑΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

Άρθρο 23
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι:
α) Η απλοποίηση της διαδικασίας υποβολής και διαχείρισης

των φακέλων δορυφορικών δικτύων, η οποία θα διενεργείται µε
ηλεκτρονικά µέσα, προκειµένου να µπορεί οποιοσδήποτε δηµό-
σιος ή ιδιωτικός φορέας µε έδρα την Ελλάδα να υποβάλλει φα-
κέλους δορυφορικών δικτύων.

β) Η ασφάλιση των διαστηµικών αντικειµένων από τον αιτούντα
φορέα µε βάση συγκεκριµένα ποσοτικά µετρήσιµα κριτήρια (µέ-
γεθος, βάρος, τεχνικές ιδιότητες/προδιαγραφές, αξία ή άλλες
παραµέτρους λειτουργίας).

γ) Η πρόβλεψη της δυνατότητας καθορισµού όρων πρόσβα-
σης σε υλική υποδοµή φορέων εκµετάλλευσης δικτύου.

δ) Η ταχύτερη διεκπεραίωση του έργου της ψηφιοποίησης αρ-
χείων Υποθηκοφυλακείων, τα οποία, κατόπιν της κατάργησής
τους, έχουν µεταφερθεί στην αρµοδιότητα του νοµικού προσώ-
που δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο».

ε) Η παράταση της ηµεροµηνίας έναρξης παραγωγικής λει-
τουργίας της πλατφόρµας έκδοσης πιστοποιητικού οικονοµικής
ενηµερότητας.

Άρθρο 24
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι:
α) Η τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 119 του         ν.

4727/2020 (Α’ 184), περί διαχείρισης δορυφορικών τροχιών και
συσχετισµένων συχνοτήτων µε την προσθήκη σχετικής εξουσιο-
δοτικής διάταξης.

β) Η τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 11 του            ν.
4508/2017 (Α’ 200), περί διεθνούς ευθύνης για ζηµίες.

γ) Η προσθήκη παρ. 13 στο άρθρο 3 του ν. 4463/2017 (Α’ 42),
περί της πρόσβασης των επιχειρήσεων, οι οποίες παρέχουν ή
είναι εξουσιοδοτηµένες να παρέχουν δίκτυα ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών, σε υπάρχουσα υλική υποδοµή των φορέων εκµετάλ-
λευσης δικτύου.

δ) Η τροποποίηση της παρ. 5 του άρθρου 14 του            ν.
2664/1998 (Α’ 275), περί της αίτησης και των συνυποβαλλόµενων
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δικαιολογητικών των κτηµατολογικών εγγραφών, της παρ. 3 του
άρθρου 20 του ν. 4512/2018  (Α’ 5), περί µεταβατικών διατάξεων
για το προσωπικό των καταργούµενων Υποθηκοφυλακείων και
Κτηµατολογικών Γραφείων και της παρ. 4 του άρθρου 29 του
ν. 4821/2021 (Α’ 134), περί του ηλεκτρονικού φακέλου ακινήτου.

ε) Η τροποποίηση της παρ. 4 του άρθρου 22 του  ν. 4934/2022
(Α’ 100), περί έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της πλατ-
φόρµας έκδοσης του πιστοποιητικού οικονοµικής ενηµερότητας.

Άρθρο 25
Διαδικασία ηλεκτρονικής υποβολής φακέλων 

δορυφορικών δικτύων - Τροποποίηση  παρ. 5 άρθρου 119
ν. 4727/2020

Στην παρ. 5 του άρθρου 119 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), περί
της διαχείρισης δορυφορικών τροχιών και συσχετισµένων συχνο-
τήτων, προστίθεται τέταρτο εδάφιο και η παρ. 5 διαµορφώνεται
ως εξής:

«5. Μετά από αίτηση του ενδιαφερόµενου και έγγραφη συµ-
φωνία του (σύµβαση) µε τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης
είναι δυνατή η ανακοίνωση και η υποστήριξη στη Διεθνή Ένωση
Τηλεπικοινωνιών του φακέλου του δορυφορικού συστήµατος,
που ο ενδιαφερόµενος προτίθεται να λειτουργήσει σε τροχιακές
θέσεις και συσχετισµένες ζώνες συχνοτήτων, για τις οποίες δεν
έχει εκπονηθεί σχέδιο από τη Διεθνή Ένωση Τηλεπικοινωνιών.
Στην ανωτέρω συµφωνία καθορίζεται το ύψος των τελών, τα
οποία αποδίδονται στην Ε.Ε.Τ.Τ., οι υποχρεώσεις των µερών,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια. Η ως άνω συµφωνία
τροποποιείται προκειµένου να είναι συµβατή µε σχέδια διεθνούς
συντονισµού µεταγενέστερα της συµφωνίας. Με απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζεται η διαδικασία
ηλεκτρονικής υποβολής και διαχείρισης των φακέλων (filing) δο-
ρυφορικών δικτύων σε τροχιακές θέσεις και συσχετισµένες
ζώνες συχνοτήτων για τις οποίες δεν έχει εκπονηθεί σχέδιο από
τη Διεθνή Ένωση Τηλεπικοινωνιών (ITU), συµπεριλαµβανοµένων
των κατά περίπτωση συµβατικών ή ειδικών υποχρεώσεων των
µερών, καθώς και τα απαιτούµενα τεχνικά χαρακτηριστικά, δι-
καιολογητικά, έντυπα, παράβολα, το ύψος των απαιτούµενων
τελών, οι συναφείς διοικητικές κυρώσεις, καθώς και κάθε απαι-
τούµενη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 26
Διεθνής ευθύνη για ζηµίες - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 11 ν. 4508/2017

Στην παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4508/2017 (Α’ 200), περί της
διεθνούς ευθύνης για ζηµίες, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) η φράση «που καλύπτει το
ποσό των εξήντα εκατοµµυρίων (60.000.000) ευρώ» αντικαθίστα-
ται από τη φράση «που καλύπτει αυτή την ευθύνη έως το ποσό
των εξήντα 60.000.000 ευρώ» και αβ) µετά από τη φράση «ανά-
λογα µε το µέγεθος,», προστίθεται η φράση «το βάρος, τις τεχνι-
κές ιδιότητες/προδιαγραφές,», αγ) η φράση «κατόπιν σχετικής
αιτήσεως» αντικαθίσταται από τη φράση «κατόπιν σχετικής αιτιο-
λογηµένης αίτησης», β) στο δεύτερο εδάφιο, βα) µετά από τη
φράση «λαµβάνοντας υπόψη», προστίθεται η φράση «το µέγε-
θος, το βάρος, τις τεχνικές ιδιότητες/προδιαγραφές, την αξία ή
άλλες παραµέτρους λειτουργίας του διαστηµικού αντικειµένου,
καθώς και» και ββ) µετά από τη φράση «διαστηµική δραστηριό-
τητα», προστίθεται η φράση «αυτού του αντικειµένου», γ) στο
τρίτο εδάφιο, µετά από τη φράση «προς το δηµόσιο συµφέρον»,
προστίθεται η λέξη «, ιδίως,», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Για την κάλυψη της ευθύνης για ζηµίες, ο φορέας υποχρε-
ούται να συνάψει ασφάλιση που καλύπτει αυτή την ευθύνη έως
το ποσό των εξήντα εκατοµµυρίων (60.000.000) ευρώ, το οποίο
µπορεί να αναπροσαρµόζεται ανάλογα µε το µέγεθος, το βάρος,
τις τεχνικές ιδιότητες/προδιαγραφές, την αξία ή άλλες παραµέ-
τρους λειτουργίας του διαστηµικού αντικειµένου µε απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατόπιν σχετικής αιτιο-
λογηµένης αιτήσεως του φορέα πριν την υποβολή των δικαιολο-

γητικών της παρ. 2 του άρθρου 5. Αν η διαστηµική δραστηριό-
τητα γίνεται προς το δηµόσιο συµφέρον, ο Υπουργός Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, µε απόφασή του, µπορεί να καθορίσει χαµηλό-
τερο ποσό ή να απαλλάξει το φορέα από την υποχρέωση ασφά-
λισης, λαµβάνοντας υπόψη το µέγεθος, το βάρος, τις τεχνικές
ιδιότητες/προδιαγραφές, την αξία ή άλλες παραµέτρους λειτουρ-
γίας του διαστηµικού αντικειµένου, καθώς και τους κινδύνους
που συνδέονται µε τη διαστηµική δραστηριότητα αυτού του αντι-
κειµένου. Οι διαστηµικές δραστηριότητες γίνονται προς το δη-
µόσιο συµφέρον, ιδίως, αν εξυπηρετούν την εθνική άµυνα και
ασφάλεια, την επιστήµη, την έρευνα ή την εκπαίδευση. Η ασφά-
λιση δεν είναι απαραίτητη εάν το ίδιο το ελληνικό κράτος είναι ο
φορέας.»

Άρθρο 27
Καθορισµός όρων πρόσβασης σε υλική υποδοµή 

φορέων εκµετάλλευσης δικτύου - Προσθήκη παρ. 13 στο
άρθρο 3 του ν. 4463/2017

Στο άρθρο 3 του ν. 4463/2017 (Α’ 42), περί της πρόσβασης των
επιχειρήσεων, οι οποίες παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµένες να
παρέχουν δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών, σε υπάρχουσα
υλική υποδοµή των φορέων εκµετάλλευσης δικτύου, προστίθεται
παρ. 13 ως εξής:

«13. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και του κατά περί-
πτωση αρµόδιου Υπουργού δύνανται να ρυθµίζονται επιµέρους
ζητήµατα ως προς τη χορήγηση πρόσβασης από τους φορείς
εκµετάλλευσης δικτύου στην υλική τους υποδοµή, ιδίως αναφο-
ρικά µε τις προδιαγραφές καταλληλότητας της υλικής υποδοµής
στην οποία ζητείται η πρόσβαση, όπως ενδεικτικά τις τηρούµενες
αποστάσεις και τα όρια, την τυποποίηση εγκαταστάσεων και τε-
χνικών προδιαγραφών των υψίρρυθµων δικτύων και τους όρους
ασφαλείας. Για την έκδοση της απόφασης του πρώτου εδαφίου,
ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης και ο κατά περίπτωση αρ-
µόδιος Υπουργός δύνανται να ζητούν τη γνώµη του αρµόδιου
φορέα εκµετάλλευσης δικτύου.»

Άρθρο 28
Ταχύτερη διεκπεραίωση του έργου της 

ψηφιοποίησης αρχείων Υποθηκοφυλακείων

Για την ταχύτερη διεκπεραίωση του έργου της ψηφιοποίησης
αρχείων Yποθηκοφυλακείων, τα οποία έχουν µεταφερθεί στην
αρµοδιότητα του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.)
µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», δύναται:

α) Να µεταφέρονται τα υπό ψηφιοποίηση αρχεία σε ειδικά
προσδιορισµένα κέντρα ψηφιοποίησης εκτός των Κτηµατολογι-
κών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο», αποκλειστικά για τον σκοπό της ψηφιοποίησης.
Με απόφαση του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», προσδιορί-
ζονται οι χώροι του πρώτου εδαφίου, τα υπό µεταφορά αρχεία,
ο τρόπος και το χρονικό διάστηµα της µεταφοράς, οι ειδικότεροι
όροι ασφαλούς µεταφοράς, το υπεύθυνο για τη µεταφορά και
την εποπτεία των αρχείων προσωπικό του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα για την εφαρµογή
της παρούσας. 

β) Να αποκόπτονται οι ράχες των τόµων των υπό ψηφιοποίηση
αρχείων, ώστε να διευκολύνονται οι διαδικασίες σάρωσης σελί-
δων. Με απόφαση του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», καθο-
ρίζονται τα κριτήρια επιλεξιµότητας των τόµων προς αποκοπή
και δύνανται να καθορίζονται η διαδικασία επανασύνδεσης των
τόµων και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα για την εφαρµογή της πα-
ρούσας.

Άρθρο 29
Ρυθµίσεις για το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου 

µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» -
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 14 ν. 2664/1998, παρ. 3

άρθρου 20  ν. 4512/2018 και παρ. 4 άρθρου 29 
ν. 4821/2021
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1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 14 του  ν.
2664/1998 (Α’ 275), περί της αίτησης και των συνυποβαλλόµενων
δικαιολογητικών των κτηµατολογικών εγγραφών, η λέξη «συνυ-
ποβάλλεται» αντικαθίσταται από τη λέξη «επισυνάπτεται» και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Εάν η πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση στο κτηµα-
τολογικό φύλλο είναι εµπράγµατη δικαιοπραξία, επισυνάπτεται
σε αυτήν, υποχρεωτικώς και επί ποινή ακυρότητάς της, το προ-
βλεπόµενο στην προηγούµενη παράγραφο κυρωµένο απόσπα-
σµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος, απλό αντίγραφο του
οποίου συνυποβάλλεται µε την αίτηση της παραγράφου 1. Αν η
εγγραπτέα πράξη αφορά σε δύο ή περισσότερες διηρηµένες
ιδιοκτησίες κείµενες εντός του ιδίου γεωτεµαχίου, επισυνάπτεται
ένα κυρωµένο απόσπασµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος
του γεωτεµαχίου.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 20 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί µε-
ταβατικών διατάξεων για το προσωπικό των καταργούµενων Υπο-
θηκοφυλακείων και Κτηµατολογικών Γραφείων, διαγράφεται η
φράση «ή µε την πάροδο εβδοµήντα δύο (72) µηνών από τις
17.1.2018», και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Στις θέσεις της παρ. 1, όπως κατανέµονται σύµφωνα µε τις
παρ. 1 και 2 του παρόντος, µεταφέρεται και εντάσσεται αυτοδι-
καίως κατά τα οριζόµενα στην απόφαση της παρ. 7 του άρθρου
1, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παρ. 5 του άρθρου 1, το προ-
σωπικό που υπηρετεί, µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου, σε θέσεις υπαλλήλων εµµίσθων Υποθηκοφυλακείων, οι
οποίες καταργούνται σύµφωνα µε τις παρ. 5 και 7 του άρθρου 1,
εφόσον δεν έχει υποβάλει αίτηση µετάταξης κατά τα οριζόµενα
στην επόµενη παράγραφο.»

3. Στην παρ. 4 του άρθρου 29 του ν. 4821/2021           (Α’ 134),
περί του ηλεκτρονικού φακέλου ακινήτου, προστίθεται δεύτερο
εδάφιο και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Στο πλαίσιο λειτουργίας της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, ο
εξουσιοδοτηµένος συµβολαιογράφος, δύναται: α) να αιτείται την
έκδοση ή την εξαγωγή εγγράφων ή την άντληση πληροφοριών
από τους Φορείς της       παρ. 2, β) να αιτείται τη διόρθωση των
ως άνω εγγράφων ή πληροφοριών, γ) να αναρτά ψηφιοποιηµένα
έντυπα έγγραφα στην ηλεκτρονική πλατφόρµα, όπου αυτά δεν
είναι δυνατόν να εκδοθούν ή να εξαχθούν ηλεκτρονικά κατά τα
ανωτέρω, υπέχοντας ευθύνη ως προς την ακρίβεια και την πλη-
ρότητα αυτών και δ) να υποβάλλει, κατόπιν σχετικής εντολής του
αποκτώντα εµπράγµατο δικαίωµα προς αυτόν, σε αναγνώσιµη
µορφή φορητού εγγράφου (.pdf ), και όχι ως σαρωµένα αρχεία,
µε την ψηφιακή υπογραφή του ιδίου και χωρίς χειρόγραφες πα-
ραποµπές, ψηφιακό αντίγραφο της εγγραπτέας πράξης προς κα-
ταχώριση, συνοδευόµενο από ψηφιακή περίληψη αυτής και κάθε
απαιτούµενο για την καταχώριση της εγγραπτέας πράξης έγ-
γραφο. Από την έναρξη της παραγωγικής λειτουργίας της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας, η υποβολή ψηφιακού αντιγράφου της
εγγραπτέας πράξης προς καταχώριση της περ. δ) του πρώτου
εδαφίου επέχει θέση αίτησης καταχώρισης εγγραπτέας πράξης
του άρθρου 14 του ν. 2664/1998 (Α’ 275) και η σύνοψη στοιχείων
της εγγραπτέας πράξης που εµφανίζεται στην πλατφόρµα επέχει
θέση περίληψης αυτής.»

4. Όπου στον ν. 4512/2018 αναφέρεται η επέλευση εννόµων
αποτελεσµάτων από την δηµοσίευση της απόφασης της παρ. 7
του άρθρου 1 του νόµου αυτού, ως χρονικό σηµείο επέλευσης
των αποτελεσµάτων αυτών νοείται ο χρόνος κατάργησης εκά-
στου υποθηκοφυλακείου, σύµφωνα µε την οικεία απόφαση της
παρ. 7 του άρθρου 1 του ίδιου νόµου.    

Άρθρο 30
Ηµεροµηνία έναρξης παραγωγικής λειτουργίας 

της πλατφόρµας έκδοσης πιστοποιητικού οικονοµικής ενη-
µερότητας - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 22 

ν. 4934/2022

Στην παρ. 4 του άρθρου 22 του ν. 4934/2022 (Α’ 100), περί
έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της πλατφόρµας έκδοσης
του πιστοποιητικού οικονοµικής ενηµερότητας, η φράση «εκκινεί
την 31η.12.2023» αντικαθίσταται από τη φράση «εκκινεί την

30ή.9.2024» και η    παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 
«4. Η παραγωγική λειτουργία της ως άνω πλατφόρµας εκκινεί

την 30ή.9.2024.» 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 31
Προθεσµία εγγραφής και ανανέωσης εγγραφής

στο Μητρώο Ηλεκτρονικού Τύπου - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 14 ν. 5005/2022 - Προσαρµογή 

των επιχειρήσεων ηλεκτρονικού τύπου στο Μητρώο 
Ηλεκτρονικού Τύπου - Μεταβατική διάταξη - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 28 ν. 5005/2022

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 5005/
2022 (Α’ 236), περί της διαδικασίας εγγραφής και ανανέωσης εγ-
γραφής στο Μητρώο Ηλεκτρονικού Τύπου, οι λέξεις «από την 1η
Μαΐου µέχρι την 31η Μαΐου κάθε έτους» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «από την 1η Σεπτεµβρίου µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε
έτους» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Για την πρώτη εγγραφή ή την ανανέωση της εγγραφής στο
Μ.Η.Τ. η επιχείρηση ηλεκτρονικού τύπου υποβάλλει αίτηση στο
Τµήµα Μητρώων και Διαφάνειας της Γ.Γ.Ε.Ε. από την 1η Σεπτεµ-
βρίου µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε έτους. Με την αίτηση για
πρώτη εγγραφή στο Μ.Η.Τ. η επιχείρηση ηλεκτρονικού τύπου συ-
νυποβάλλει τα απαιτούµενα δικαιολογητικά των παρ. 2 και 3 του
άρθρου 10, όπως αυτά καθορίζονται στην απόφαση της παρ. 4
του άρθρου 27. Εφόσον από τα δικαιολογητικά που προσκοµίζο-
νται διαπιστωθεί ότι πληρούνται οι απαραίτητες προϋποθέσεις,
η επιχείρηση εγγράφεται στο Μ.Η.Τ.. Αν δεν πληρούνται, το
Τµήµα Μητρώων και Διαφάνειας της Γ.Γ.Ε.Ε. αποστέλλει στην
ηλεκτρονική διεύθυνση που έχει δηλώσει η εν λόγω επιχείρηση
αίτηµα υποβολής των δικαιολογητικών που ελλείπουν. Η επιχεί-
ρηση οφείλει να υποβάλλει, εντός δέκα (10) ηµερών από την ηµε-
ροµηνία αποστολής του αιτήµατος, τα σχετικά δικαιολογητικά.
Αν παρέλθει άπρακτη η ανωτέρω προθεσµία, το αίτηµα εγγρα-
φής απορρίπτεται, µε απόφαση της αρµόδιας Διεύθυνσης Επο-
πτείας Μέσων Ενηµέρωσης της Γ.Γ.Ε.Ε..»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 5005/2022, περί των µε-
ταβατικών διατάξεων του Μέρους Β’ του νόµου αυτού, επέρχο-
νται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το δεύτερο εδάφιο
καταργείται, β) προστίθενται εδάφια, δεύτερο, τρίτο και τέταρτο,
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, ηλεκτρονικός
τύπος, ο οποίος ήδη λειτουργεί κατά την ηµεροµηνία έναρξης
λειτουργίας του Μ.Η.Τ, δύναται να υποβάλλει αίτηση εγγραφής
εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη λειτουργίας του. Επι-
χειρήσεις ηλεκτρονικού τύπου που υπέβαλαν κατά τα ανωτέρω
αίτηση εγγραφής τους στο Μ.Η.Τ., χωρίς να πληρούν το σύνολο
των προϋποθέσεων του άρθρου 10 κατά την ηµεροµηνία υποβο-
λής της αίτησής τους, δύνανται να συµπληρώσουν αυτή, εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την ενηµέρωσή
τους από το Τµήµα Μητρώων και Διαφάνειας της Διεύθυνσης
Εποπτείας Μέσων Ενηµέρωσης της Γ.Γ.Ε.Ε., µέσω ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου στη δηλωθείσα ηλεκτρονική τους διεύθυνση. Σε
περίπτωση που η ανωτέρω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, η αί-
τησή τους απορρίπτεται. Επιχειρήσεις ηλεκτρονικού τύπου που
δεν έχουν αιτηθεί να πιστοποιηθούν στο Μ.Η.Τ. έως τις 31 Μαρ-
τίου 2024 ή η αίτησή τους απορρίφθηκε κατά το προηγούµενο
εδάφιο, δύνανται, εφόσον πληρούν τις προϋποθέσεις του άρ-
θρου 10, να υποβάλλουν αίτηση, µαζί µε τα απαραίτητα δικαιο-
λογητικά, για την εγγραφή τους σε αυτό από τις 8 Απριλίου 2024
έως τις 18 Απριλίου 2024.»

Άρθρο 32
Ρύθµιση για προσωπικό προερχόµενο από την Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών - Τροποποίηση άρθρου 74

ν. 4873/2021

1. Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 74 του ν. 4873/2021      (Α’ 248),
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περί της µετάταξης προσωπικού ορισµένων διευθύνσεων της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών σε κεντρικές ή περιφερειακές
υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, αντικαθίστανται και το
άρθρο 74 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 74
Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού Εθνικής 

Υπηρεσίας Πληροφοριών (Ε.Υ.Π.)

1. Η Υποδιεύθυνση Γ’ της Διεύθυνσης Β’ Συλλογής και Ανάλυ-
σης Πληροφοριών (Δ.ΣΥ.Α.Π-Β) της υποπερ. αγ’ της περ. α’ και
οι οργανωτικές δοµές της Υποδιεύθυνσης Γ’ στις Περιφερειακές
Μονάδες Υποστήριξης της υποπερ. βα’ της περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 1 του π.δ. 1/2017 (Α’ 2) καταργούνται. Οι εβδοµήντα
οκτώ (78) οργανικές θέσεις, που έχουν κατανεµηθεί στην Υποδι-
εύθυνση Γ’ της Διεύθυνσης Β’ Συλλογής και Ανάλυσης Πληρο-
φοριών (Δ.ΣΥ.Α.Π-Β) και στις οργανωτικές δοµές της Υπο-
διεύθυνσης Γ’ στις Περιφερειακές Μονάδες Υποστήριξης σύµ-
φωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό και τον συνηµµένο σε αυτόν
Πίνακα Σύνθεσης και Κατανοµής του Προσωπικού της Ε.Υ.Π., µε-
ταφέρονται στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και κατανέ-
µονται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου, σε Κεντρικές ή
Περιφερειακές Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας που ασκούν
αρµοδιότητες δηµόσιας ή κρατικής ασφάλειας ή µετανάστευσης
και σε υποστηρικτικές τους δοµές. Το προσωπικό που υπηρετεί
στην Υποδιεύθυνση Γ’ της Διεύθυνσης Β’ Συλλογής και Ανάλυσης
Πληροφοριών (Δ.ΣΥ.Α.Π-Β) και στις οργανωτικές δοµές της,
όπως εξειδικεύονται στον Εσωτερικό Κανονισµό και τον συνηµ-
µένο σε αυτόν Πίνακα Σύνθεσης και Κατανοµής του Προσωπικού
της Ε.Υ.Π., µετατάσσεται στις Κεντρικές ή Περιφερειακές Υπη-
ρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας του προηγούµενου εδαφίου.

2. Το µετατασσόµενο προσωπικό τοποθετείται στις Κεντρικές
ή Περιφερειακές Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας της παρ.
1, ανάλογα µε την ειδικότητα και βάσει των τυπικών προσόντων
που διαθέτει κατά τον χρόνο µετάταξής του, σε αντίστοιχης κα-
τηγορίας και εκπαιδευτικής βαθµίδας θέσεις και σύµφωνα µε τις
διατάξεις του π.δ. 50/2001 (Α’ 39) µε τον ίδιο βαθµό και µισθολο-
γικό κλιµάκιο που κατείχε στην Υπηρεσία προέλευσης. Το προ-
σωπικό ασκεί καθήκοντα αντίστοιχα των θέσεων που κατείχε,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης. Για τη µετά-
ταξη του προσωπικού εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη, η οποία δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 17 του ν.
3649/2008    (Α’ 39). Για την τοποθέτηση του προσωπικού στις
Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας της παρ. 1 εκδίδεται από-
φαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, λαµβανοµένων
υπόψη των δηλώσεων προτίµησής του ανά περιφερειακή ενό-
τητα.

3. Το προσωπικό που µετατάσσεται σύµφωνα µε τις παρ. 1 και
2 µισθοδοτείται από την Ελληνική Αστυνοµία. Στην περίπτωση
που για το µετατασσόµενο προσωπικό προκύπτουν χαµηλότερες
µηνιαίες αποδοχές σε σχέση µε τις µηνιαίες αποδοχές της Υπη-
ρεσίας προέλευσης, η διαφορά διατηρείται ως προσωπική, σύµ-
φωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Το
ως άνω προσωπικό διατηρεί το συνταξιοδοτικό και ασφαλιστικό
καθεστώς που είχε µέχρι την ηµεροµηνία µετάταξης.

4. Οι απαιτούµενες πιστώσεις για τη συνολική µισθοδοσία του
µετατασσόµενου προσωπικού για το τρέχον έτος 2021, καθώς
και για το έτος 2022 µεταφέρονται από την Ε.Υ.Π. στην Ελληνική
Αστυνοµία.»

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από την 16η.12.2021, ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος του ν. 4873/2021.

Άρθρο 33
Ωράριο εργασίας του προσωπικού της Εθνικής 

Υπηρεσίας Πληροφοριών - Προσθήκη παρ. 5 
στο άρθρο 11 του ν. 3469/2008 

Στο άρθρο 11 του ν. 3649/2008 (Α’ 39), περί του οργανισµού
της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, προστίθεται παρ. 5 ως
εξής:

«5. Το πολιτικό και ένστολο προσωπικό της Ε.Υ.Π. δύναται να
διατίθεται για εργασία σε ώρες και ηµέρες διάφορες του ισχύο-
ντος ωραρίου εργασίας του προσωπικού των Δηµοσίων Υπηρε-
σιών, σύµφωνα µε τις λειτουργικές ανάγκες της Υπηρεσίας. Το
πολιτικό και ένστολο προσωπικό της Υπηρεσίας δύναται να δια-
τίθεται για εργασία και πέραν του νόµιµου αριθµού των ωρών ερ-
γασίας, εφόσον υφίσταται έκτακτη ανάγκη. Με απόφαση του
Διοικητή της Ε.Υ.Π. καθορίζεται το ωράριο εργασίας του πολιτι-
κού και ένστολου προσωπικού.»

Άρθρο 34
Κλινικός και διοικητικός έλεγχος και εκκαθάριση 

δαπανών υγείας σε πραγµατικό χρόνο - Αντικατάσταση
περ. γ) παρ. 7 άρθρου 90 ν. 4368/2016

Η περ. γ) της παρ. 7 του άρθρου 90 του ν. 4368/2016 (Α’ 21),
περί του ελέγχου και της εκκαθάρισης των δαπανών των παρό-
χων υγείας, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας κατόπιν εισήγησης του
Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., δύνανται να εξαιρούνται από την περ. β) του
παρόντος κατηγορίες παρόχων υγείας και παροχών υγείας, προ-
κειµένου οι εν λόγω δαπάνες να ελέγχονται και να εκκαθαρίζονται
σε πραγµατικό χρόνο από ιδιωτικούς ελεγκτικούς φορείς που ει-
δικεύονται στον κλινικό έλεγχο και στον έλεγχο δαπανών υγείας.

Με απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. δύνανται να ανατίθενται
ο κλινικός, διοικητικός έλεγχος και η εκκαθάριση των δαπανών
υγείας που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της υπουργικής
απόφασης του πρώτου εδαφίου σε ιδιωτικούς ελεγκτικούς φο-
ρείς που εξειδικεύονται στον κλινικό έλεγχο και στον έλεγχο δα-
πανών υγείας, τηρουµένων των διατάξεων περί δηµοσίων
συµβάσεων, έργων, προµηθειών και υπηρεσιών.

Ο κλινικός και διοικητικός έλεγχος σε πραγµατικό χρόνο (real-
time audit), καθώς και η εκκαθάριση των δαπανών που προβλέ-
πονται στην υπουργική απόφαση του πρώτου εδαφίου διεξά-
γονται τόσο κατά την έναρξη όσο και κατά τη διάρκεια λήψης των
παροχών υγείας. Αντικείµενο ελέγχου αποτελεί ιδίως η συµµόρ-
φωση των παρεχόµενων υπηρεσιών µε τους όρους του Ενιαίου
Κανονισµού Παροχών Υγείας του Οργανισµού και των συµβά-
σεων των παρόχων υγείας µε τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

Ο κλινικός έλεγχος συνίσταται στην τεκµηρίωση της ιατρικής
αναγκαιότητας και καταλληλότητας της λήψης των παροχών
υγείας βάσει των παραδοχών της διεθνούς ιατρικής πρακτικής
και δεοντολογίας. Ο διοικητικός έλεγχος και η εκκαθάριση συνί-
σταται στον έλεγχο της νοµιµότητας και κανονικότητας των δα-
πανών και στην επαλήθευση της τήρησης των τιµών αποζη-
µίωσης σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

Για τον σκοπό του κλινικού και διοικητικού ελέγχου, ο ιδιωτικός
ελεγκτικός φορέας του δευτέρου εδαφίου συστήνει ηλεκτρονικό
φάκελο αποζηµίωσης, ο οποίος λειτουργεί στα πληροφοριακά
συστήµατα του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., στα οποία o ιδιωτικός ελεγκτικός φο-
ρέας αποκτά, µέσω του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., διαβαθµισµένη πρόσβαση. Ο
ηλεκτρονικός φάκελος αποζηµίωσης περιέχει κάθε αναγκαίο
στοιχείο τεκµηρίωσης του ελέγχου παροχής υπηρεσιών υγείας
και ιδίως προσωπικά ιατρικά και οικονοµικά δεδοµένα που σχετί-
ζονται µε τη δαπάνη της παροχής υγείας, σε συµµόρφωση µε τον
Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των φυ-
σικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των
δεδοµένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γε-
νικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων) και τις προβλέ-
ψεις της ελληνικής νοµοθεσίας.

Το ύψος της αποζηµίωσης του παρόχου υπηρεσιών υγείας
προσδιορίζεται βάσει του κλινικού και διοικητικού ελέγχου που
διενεργείται από ελεγκτικό φορέα του δευτέρου εδαφίου.

Το τελικό πόρισµα του ιδιωτικού ελεγκτικού φορέα ανά περι-
στατικό αποστέλλεται ηλεκτρονικά στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και αποτελεί
προϋπόθεση για την αποζηµίωση του περιστατικού. Σε περί-
πτωση συµφωνίας του παρόχου υπηρεσιών υγείας µε τα αποτε-
λέσµατα του τελικού πορίσµατος, το αποτέλεσµα ενσωµατώνεται
στην τελική πράξη εκκαθάρισης που εκδίδεται από την αρµόδια
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υπηρεσία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για την αποπληρωµή του. Σε περίπτωση
διαφωνίας µε τα αποτελέσµατα του τελικού πορίσµατος, η δια-
φωνία επιλύεται ενώπιον της πρωτοβάθµιας Επιτροπής Επίλυσης
Διαφορών, η οποία αποτελείται από έναν (1) ιατρό εκπρόσωπο
του ιδιωτικού ελεγκτικού φορέα και έναν (1) ιατρό εκπρόσωπο
του εκάστοτε παρόχου υπηρεσιών υγείας. Το αποτέλεσµα του
τελικού πορίσµατος που προκύπτει µε οµοφωνία, καταγράφεται
σε πρακτικό και υπογράφεται και από τα δύο (2) µέλη της πρω-
τοβάθµιας Επιτροπής Επίλυσης Διαφορών, είναι δεσµευτικό για
τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και ενσωµατώνεται στο πληροφοριακό του σύ-
στηµα και στην τελική πράξη εκκαθάρισης που εκδίδεται από την
αρµόδια Υπηρεσία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για την αποπληρωµή. 

Αν δεν υπάρξει συµφωνία των µελών της πρωτοβάθµιας Επι-
τροπής Επίλυσης Διαφορών, τα µέλη αυτά διατυπώνουν αιτιολο-
γηµένα τη γνώµη τους σε πρακτικό, που υπογράφεται από
κοινού, και η υπόθεση παραπέµπεται σε τριµελή δευτεροβάθµια
Επιτροπή Επίλυσης Διαφορών στην οποία συµµετέχουν ιατροί
των δύο (2) µερών και ένας (1) ιατρός εγνωσµένου κύρους που
προέρχεται από τον δηµόσιο ή τον ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος είναι
αποδεκτός από τα δύο (2) µέρη. Η διαφωνία επιλύεται µε πλει-
οψηφία. Το µέρος του οποίου η αιτιολόγηση απορρίφθηκε, κα-
ταβάλλει την αµοιβή του ιατρού εγνωσµένου κύρους για την
επανεξέταση του περιστατικού. 

Το οριστικό αποτέλεσµα της πρωτοβάθµιας Επιτροπής Επίλυ-
σης Διαφορών και το οριστικό αποτέλεσµα της δευτεροβάθµιας
Επιτροπής δεν υπόκεινται σε ένσταση ενώπιον της Ειδικής Επι-
τροπής Ενστάσεων της παρ. 7Α και αποτελούν το οριστικό ποσό
αποζηµίωσης του παρόχου υπηρεσιών υγείας, το οποίο ενσωµα-
τώνεται στην τελική πράξη εκκαθάρισης που εκδίδεται από την
αρµόδια υπηρεσία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για την αποπληρωµή του.

Μετά από τον οριστικό προσδιορισµό του ποσού αποζηµίωσης
των δαπανών υγείας εφαρµόζονται οι διατάξεις περί µηχανισµού
αυτόµατης επιστροφής (clawback) και περί εκπτώσεων (rebate),
καθώς και οι κατ’ εξουσιοδότηση αυτών εκδοθείσες κανονιστικές
πράξεις.

Στις κατηγορίες παρόχων και παροχών υγείας που ελέγχονται
και εκκαθαρίζονται σε πραγµατικό χρόνο σύµφωνα µε τα ανω-
τέρω, δεν εφαρµόζονται οι πάσης φύσεως διαδικασίες ιατρικών
εγκρίσεων και προεγκρίσεων από ελεγκτικά όργανα του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. που προβλέπονται στις κείµενες διατάξεις, στις κατ’
εξουσιοδότηση εκδοθείσες κανονιστικές πράξεις ή σε οδηγίες
του Οργανισµού, µε την επιφύλαξη της αρµοδιότητας του Ανώ-
τατου Υγειονοµικού Συµβουλίου, ως προς την ιατρική αναγκαιό-
τητα.

Ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ. διατηρεί την εποπτεία του ελέγχου σε πραγµα-
τικό χρόνο και της εκκαθάρισης των δαπανών υγείας από τον
ιδιωτικό ελεγκτικό φορέα του δευτέρου εδαφίου, µέσω της αξιο-
λόγησης των διενεργούµενων από τον φορέα κλινικών και διοι-
κητικών ελέγχων στη βάση στατιστικών δεδοµένων και βασικών
δεικτών ποιότητας (Key Performance Indicators-ΚPIs) που έχουν
συµφωνηθεί µεταξύ του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και του ιδιωτικού ελεγκτικού
φορέα.

Με απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ορίζονται ειδικότερα τα
θέµατα της διαδικασίας εκκαθάρισης, της τροποποίησης των
όρων των συµβάσεων των παρόχων υγείας και της διενέργειας
της εποπτείας του ιδιωτικού ελεγκτικού έργου από τις υπηρεσίες
του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.  καθώς και τεχνικά θέµατα που άπτονται της δια-
βαθµισµένης πρόσβασης των παρόχων υγείας.»

Άρθρο 35
Φορείς υλοποίησης και λοιπές τροποποιήσεις 

στη Δράση «Προληπτικές Διαγνωστικές Εξετάσεις 
για τον Καρκίνο του Τραχήλου της Μήτρας» - 

Τροποποίηση παρ. 3, 10, 10Α και 11 άρθρου 36 
ν. 4958/2022

Στο άρθρο 36 του ν. 4958/2022 (Α’ 142), περί υλοποίησης της
δράσης δηµόσιας υγείας «Προληπτικές Διαγνωστικές Εξετάσεις
για τον Καρκίνο του Τραχήλου της Μήτρας» επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 3 η λέξη «φορέας» αντικα-
θίσταται από τις λέξεις «οι φορείς» και στο τέλος οι λέξεις «ο

Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας» αντικαθίστα-
νται από τη φράση «µε την προβλεπόµενη στην παρ. 11 του πα-
ρόντος κοινή υπουργική απόφαση», β) η παρ. 10 αντικαθίσταται,
γ) στην παρ. 10Α γα) οι λέξεις «ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ.» αντικαθίσταται από
τις λέξεις «φορέας υλοποίησης», γβ) µετά τις λέξεις «Μονάδα
Φροντίδας Υγείας» προστίθενται οι λέξεις «ή από τρίτο συνεργα-
ζόµενο µε αυτήν εργαστήριο ανάλυσης», δ) στο αντικείµενο της
εξουσιοδότησης του πρώτου εδαφίου της παρ. 11 προστίθενται
η δυνατότητα να καθορίζονται ή να εξειδικεύονται περαιτέρω οι
φορείς υλοποίησης του προγράµµατος και να ορίζεται το πλαίσιο
συνεργασίας των Μονάδων Φροντίδας Υγείας µε τα εργαστήρια
ανάλυσης, και το άρθρο 36 διαµορφώνεται ως ακολούθως:

«Άρθρο 36
Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Προληπτικές

Διαγνωστικές Εξετάσεις για τον Καρκίνο
του Τραχήλου της Μήτρας»

1. Η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου
Υγείας καταρτίζει, συντονίζει και εποπτεύει δράση του Εθνικού
Προγράµµατος Προσυµπτωµατικού Ελέγχου της υποπερ. i) της
περ. Β’) της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4675/2020 (Α’ 54) υπό
τον τίτλο «Προληπτικές Διαγνωστικές Εξετάσεις για τον Καρκίνο
του Τραχήλου της Μήτρας».

2. Σκοποί της Δράσης είναι η έγκαιρη και έγκυρη διάγνωση του
καρκίνου του τραχήλου της µήτρας, η βελτίωση των δεικτών της
θεραπεύσιµης θνησιµότητας, καθώς και η αναβάθµιση της ποι-
ότητας ζωής των γυναικών.

3. Οι φορείς υλοποίησης της Δράσης, κατά την έννοια της παρ.
40 του άρθρου 2 της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/28.9.2021
απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 4498),
περί του συστήµατος διαχείρισης και ελέγχου των Δράσεων και
των Έργων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, ορίζο-
νται µε την προβλεπόµενη στην παρ. 11 του παρόντος κοινή
υπουργική απόφαση. 

4. Ωφελούµενες της Δράσης είναι οι Ελληνίδες πολίτες και οι
γυναίκες πολίτες λοιπών χωρών που διαµένουν νόµιµα στην Ελ-
ληνική Επικράτεια και πληρούν σωρευτικά τις εξής προϋποθέ-
σεις:

α) ανήκουν στην ηλικιακή οµάδα µεταξύ είκοσι ενός (21) και
εξήντα πέντε (65) ετών,

β) διαθέτουν Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.),

γ) δεν έχουν υποστεί, µερική ή ολική, υστερεκτοµή λόγω καρ-
κίνου,

δ) δεν έχουν διαγνωσθεί µε καρκινική νόσο του τραχήλου της
µήτρας τύπου C 53.0, 1, 8, 9,

ε) δεν έχουν διαγνωσθεί µε καρκίνο του σώµατος της µήτρας
τύπου C 54.0, C 55.0,

στ) δεν έχουν διενεργήσει εξέταση PAP-TEST, κατά τα τρία (3)
ηµερολογιακά έτη που προηγούνται της έναρξης υλοποίησης της
Δράσης,

ζ) εφόσον ανήκουν στην ηλιακή υπό-οµάδα µεταξύ είκοσι ενός
(21) και είκοσι εννέα (29) ετών, δεν έχουν διενεργήσει HPV-DNA
TEST κατά τα τρία (3) ηµερολογιακά έτη που προηγούνται του
έτους κατά το οποίο υλοποιείται η Δράση,

η) εφόσον ανήκουν στην ηλικιακή υπό-οµάδα µεταξύ τριάντα
(30) και εξήντα πέντε (65) ετών, δεν έχουν διενεργήσει HPV-DNA
TEST κατά τα πέντε (5) ηµερολογιακά έτη που προηγούνται του
έτους κατά το οποίο υλοποιείται η Δράση.

5. α) Για τις ωφελούµενες που ανήκουν στην ηλιακή υπό-οµάδα
µεταξύ είκοσι ενός (21) και είκοσι εννέα (29) ετών, η Δράση πε-
ριλαµβάνει:

αα) αυτόµατη ηλεκτρονική συνταγογράφηση και εκτέλεση του
παραπεµπτικού προληπτικής εξέτασης PAP-TEST µε δειγµατο-
ληψία σε δηµόσιες ή ιδιωτικές Μονάδες Φροντίδας Υγείας,

αβ) καταχώριση του αποτελέσµατος στο Σύστηµα Ηλεκτρονι-
κής Συνταγογράφησης της Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης Κοινω-
νικής Ασφάλισης Α.Ε. («Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.») και ενηµέρωση της
ωφελούµενης για το αποτέλεσµα της προληπτικής εξέτασης,

αγ) σε περίπτωση ύπαρξης µη φυσιολογικών ευρηµάτων, ηλε-
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κτρονική συνταγογράφηση και εκτέλεση του παραπεµπτικού εξέ-
τασης κολποσκόπησης και διενέργειας βιοψίας.

β) Για τις ωφελούµενες που ανήκουν στην ηλιακή υπό-οµάδα
µεταξύ τριάντα (30) και εξήντα πέντε (65) ετών, η Δράση περι-
λαµβάνει:

αα) Αυτόµατη ηλεκτρονική συνταγογράφηση και εκτέλεση του
παραπεµπτικού προληπτικής εξέτασης HPV-DNA TEST µε δει-
γµατοληψία σε δηµόσιες ή ιδιωτικές Μονάδες Φροντίδας Υγείας,

αβ) καταχώριση του αποτελέσµατος στο Σύστηµα Ηλεκτρονι-
κής Συνταγογράφησης της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. και ενηµέρωση της
ωφελούµενης για το αποτέλεσµα της προληπτικής εξέτασης,

αγ) σε περίπτωση ύπαρξης µη φυσιολογικού ευρήµατος:
i) για εύρηµα θετικό στους τύπους 16 και 18, ηλεκτρονική συ-

νταγογράφηση και εκτέλεση παραπεµπτικού εξέτασης κολπο-
σκόπησης και διενέργειας βιοψίας ή

ii) για εύρηµα θετικό στους λοιπούς τύπους, πλην των τύπων
16 και 18, ηλεκτρονική συνταγογράφηση και εκτέλεση παραπε-
µπτικού εξέτασης PAP-TEST επί του υπολοίπου δείγµατος. Αν
κατά την εξέταση PAP-TEST διαπιστωθεί µη φυσιολογικό εύ-
ρηµα, ακολουθούνται οι περιγραφόµενες στο στοιχ. i) της υπο-
περ. αγ) ιατρικές πράξεις.

6. Το Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης ενηµερώνει,
µέσω διαλειτουργικότητας, τον Ατοµικό Ηλεκτρονικό Φάκελο
Υγείας (Α.Η.Φ.Υ.) των ωφελουµένων για το αποτέλεσµα κάθε διε-
νεργούµενης εξέτασης.

7. Τα στατιστικά δεδοµένα από την υλοποίηση της Δράσης στο
σύνολο των ωφελουµένων προβάλλονται και διαδίδονται µε
στόχο την ευαισθητοποίηση του κοινού για την πρόληψη του καρ-
κίνου, µε έµφαση ειδικά στην πρόληψη του καρκίνου του τραχή-
λου της µήτρας.

8. Η διακίνηση και η εκτέλεση, στο πλαίσιο της Δράσης, των
άυλων παραπεµπτικών διαγνωστικών εξετάσεων διενεργούνται
σύµφωνα µε το άρθρο 13 του ν. 4704/2020 (Α’ 133), περί της
άυλης λειτουργίας του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Συνταγογρά-
φησης φαρµάκων.

9. α) Αποκλειστικά για τους σκοπούς της παρούσας Δράσης,
στο πλαίσιο εξέτασης PAP-TEST και στο πλαίσιο εξέτασης HPV-
DNA TEST το κόστος της δειγµατοληψίας ανέρχεται σε είκοσι
πέντε (25,00) ευρώ, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδι-
κής διάταξης.

β) Η τιµή αποζηµίωσης της διενεργούµενης εξέτασης PAP-
TEST της παρ. 5 ορίζεται σε δέκα τρία ευρώ και τριάντα δύο
λεπτά (13,32) σύµφωνα µε το άρθρο 4 του π.δ. 157/1991 (Α’ 62).

γ) Η τιµή αποζηµίωσης της διενεργούµενης εξέτασης HPV-
DNA TEST της παρ. 5 ορίζεται σε ογδόντα ευρώ (80,00), σύµ-
φωνα µε την παρ. Δ’ του άρθρου µόνου της υπό στοιχεία
Α3(γ)/οικ.76492/13.10.2016 κοινής απόφασης των Υπουργών Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Υγείας και Οικονοµικών (Β` 3458), περί της κοστολόγησης και
ανακοστολόγησης ιατρικών πράξεων.

δ) Αποκλειστικά για τους σκοπούς της παρούσας Δράσης, η
τιµή της αποζηµίωσης της κολποσκόπησης της παρ. 5 ορίζεται
σε σαράντα ευρώ (40,00), κατά παρέκκλιση της παρ. 6 του άρ-
θρου µόνου του π.δ. 427/1991 (Α’ 156), περί κοστολόγησης ια-
τρικών πράξεων, καθώς και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης.

ε) Αποκλειστικά για τους σκοπούς της παρούσας Δράσης, η
τιµή της αποζηµίωσης της βιοψίας της παρ. 5 ορίζεται σε τριάντα
ευρώ (30,00), κατά παρέκκλιση του άρθρου 4 του π.δ. 157/1991
(Α’ 62), καθώς και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης.

10. Στο πλαίσιο υλοποίησης της Δράσης, ο φορέας υλοποί-
ησής της εκδίδει δηµόσια πρόσκληση, µετά από απόφαση του
Δ.Σ., καλώντας τις δηµόσιες και ιδιωτικές Μονάδες Φροντίδας
Υγείας, να συµµετέχουν στη Δράση. 

10Α. Για την υλοποίηση της δράσης δηµόσιας υγείας «Προλη-
πτικές Διαγνωστικές Εξετάσεις για τον Καρκίνο του Τραχήλου
της Μήτρας», µόνο για την εξέταση HPV-DNA TEST ο φορέας
υλοποίησης αποδέχεται την αίτηση συµµετοχής της Μονάδας
Φροντίδας Υγείας στη δράση κατόπιν σύµφωνης γνώµης της Επι-
τροπής Εµπειρογνωµόνων Δηµόσιας Υγείας του άρθρου 10 του
ν. 4675/2020 (Α’ 54), αναφορικά µε την πλήρωση των τεχνικών

προδιαγραφών της εξέτασης HPV-DNA TEST από την αιτούσα
Μονάδα Φροντίδας Υγείας ή από τρίτο συνεργαζόµενο µε αυτήν
εργαστήριο ανάλυσης.

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύνανται να
καθορίζονται, να τροποποιούνται ή να εξειδικεύονται περαιτέρω
οι φορείς υλοποίησης και τα διαδικαστικά στάδια υλοποίησης της
Δράσης, τα κριτήρια υπαγωγής των ωφελούµενων στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος, οι προϋποθέσεις και το πλαίσιο συµ-
µετοχής των ωφελούµενων και των Μονάδων Φροντίδας Υγείας
στη Δράση, το πλαίσιο συνεργασίας των Μονάδων Φροντίδας
Υγείας µε τα εργαστήρια ανάλυσης, οι τιµές αποζηµίωσης των
ιατρικών επισκέψεων, πράξεων και εξετάσεων της παρ. 9, η δια-
δικασία ελέγχου, εκκαθάρισης και πληρωµής των δαπανών της
παρ. 9, η χρηµατοδότηση των δαπανών της παρ. 9, οι οποίες κα-
λύπτονται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 12
της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/28.9.2021 απόφασης του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 4498), περί του συστήµατος
διαχείρισης και ελέγχου των Δράσεων και των Έργων του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, καθώς και κάθε άλλο τε-
χνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.
Στην κοινή απόφαση του πρώτου εδαφίου καθορίζονται οι λεπτο-
µέρειες της γνωµοδοτικής διαδικασίας της παρ. 10Α, όπως ο τρό-
πος υποβολής των δικαιολογητικών εκ µέρους των Μονάδων
Φροντίδας Υγείας για τη διαπίστωση των τεχνικών προδιαγρα-
φών HPV-DNA TEST, τα ειδικά δικαιολογητικά που απαιτούνται
και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα για την εφαρµογή
του παρόντος.»

Άρθρο 36
Χρονική εφαρµογή ειδικής εισφοράς ανά θερµική

µεγαβατώρα υπέρ του Ταµείου Ενεργειακής 
Μετάβασης στις εταιρείες ηλεκτροπαραγωγής - 

Μεταβατική διάταξη - Κατάργηση άρθρου 62 
ν. 4986/2022

1. Για το φυσικό αέριο που καταναλώθηκε από τους υπόχρε-
ους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας, προς κάλυψη των ανα-
γκών ηλεκτροπαραγωγής, έως και τη δηµοσίευση του παρόντος,
εξακολουθεί να εφαρµόζεται η διαδικασία του άρθρου 62 του ν.
4986/2022 (A’ 204).

2. Από την 1η Ιανουαρίου 2024 έως την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, τα έσοδα από την ειδική εισφορά του άρθρου 62 του ν.
4986/2022, διατίθενται εξ ολοκλήρου, σύµφωνα µε την περ. (α)
της παρ. 9 του ως άνω άρθρου. 

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται το άρθρο
62 του ν. 4986/2022, περί ειδικής εισφοράς ανά θερµική µεγαβα-
τώρα υπέρ του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης στις εταιρείες
ηλεκτροπαραγωγής.

Άρθρο 37
Ψηφιακή κάρτα για τη στήριξη περιοχών που 

πλήττονται από φυσικές καταστροφές -
Προσθήκη άρθρου 6Β στον ν. 4797/2021

1. Στον ν. 4797/2021 (Α’66) µετά το άρθρο 6Α, προστίθεται
άρθρο 6Β ως εξής:

«Άρθρο 6Β
Ψηφιακή κάρτα για τη στήριξη περιοχών 

που πλήττονται από φυσικές καταστροφές

1. Σε περιοχές που επλήγησαν από φυσικές καταστροφές, δύ-
ναται να παρέχεται οικονοµική διευκόλυνση από τον προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σε ενήλικα
φυσικά πρόσωπα, προς τον σκοπό ενίσχυσης της δραστηριότη-
τας συγκεκριµένων τοµέων της οικονοµίας, κατόπιν εισήγησης
της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής.

2. Η οικονοµική διευκόλυνση πιστώνεται από την εταιρεία του
ελληνικού Δηµοσίου µε τίτλο «Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τεχνολο-
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γίας και Έρευνας Α.Ε. - ΕΔΥΤΕ Α.Ε.» (ΕΔΥΤΕ Α.Ε.) µέσω ειδικής
εφαρµογής της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκη-
σης (gov.gr - ΕΨΠ) που δηµιουργείται από την ΕΔΥΤΕ Α.Ε., στον
δικαιούχο σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ειδικά για
τον σκοπό αυτό από πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό ορ-
γανισµό, κατά την έννοια των περ. 2 και 3 του άρθρου 3 του ν.
4557/2018 (Α’ 139).

3. Η ΕΔΥΤΕ Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε
πηγή, τα οποία θα συλλεχθούν για τον σκοπό λειτουργίας της
εφαρµογής, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την
ακεραιότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δε-
δοµένων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία
της εφαρµογής σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απρι-
λίου 2016, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της
επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για
την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάρ-
γηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (L 119) (Γενικός Κανονισµός για την
Προστασία Δεδοµένων) και τον ν. 4624/2019   (Α’ 137). Τα δεδο-
µένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην ανωτέρω
εφαρµογή, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν περαιτέρω
επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό του παρόντος. Τα δε-
δοµένα τηρούνται για τους ως άνω σκοπούς για περίοδο δύο (2)
ετών από την καταχώρισή τους στην εφαρµογή και στη συνέχεια
διαγράφονται. 

4. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται η
ΕΔΥΤΕ Α.Ε., η οποία διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων
των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής και των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε τον Γενικό Κανονισµό για την
Προστασία Δεδοµένων και τον ν. 4624/2019.

5. Για τον σκοπό της επαλήθευσης των προϋποθέσεων υπαγω-
γής στο µέτρο οικονοµικής διευκόλυνσης, το πληροφοριακό σύ-
στηµα της εφαρµογής διαλειτουργεί µε τα απαραίτητα µητρώα,
και ιδίως µε το Φορολογικό Μητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων, του άρθρου 10 του Κώδικα Φορολογικής Διαδι-
κασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206). 

6. Η οικονοµική διευκόλυνση του παρόντος είναι αφορολό-
γητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρί-
των, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν
υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δε-
σµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη φορο-
λογική διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους και τα
νοµικά τους πρόσωπα, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή
τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά
όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προ-
νοιακού χαρακτήρα.

7. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού του παρόντος, η ΕΔΥΤΕ
Α.Ε. επιχορηγείται από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.»

2. Στο άρθρο 22 του ν. 4797/2021, µετά την παρ. 1 προστίθεται
παρ. 1Α, ως εξής:

«1Α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής, κα-
θορίζονται το πεδίο εφαρµογής και το ύψος της οικονοµικής δι-
ευκόλυνσης, οι τοµείς της οικονοµίας στους οποίους στοχεύει,
οι δικαιούχοι και οι ωφελούµενοι της οικονοµικής διευκόλυνσης
του άρθρου 6Β, οι εξαιρούµενοι από το µέτρο, οι Κωδικοί Αριθµοί
Δραστηριότητας των συνεργαζόµενων επιχειρήσεων, η χρονική
περίοδος του µέτρου, η χρονική περίοδος κατά την οποία παρα-
µένει ενεργοποιηµένη η ψηφιακή χρεωστική κάρτα, οι δαπάνες
για την κάλυψη των οποίων δύναται να χρησιµοποιείται το χρη-
µατικό ποσό της οικονοµικής διευκόλυνσης, ο τρόπος υποβολής
της αίτησης, ο χρόνος έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας
της ειδικής εφαρµογής, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη
λειτουργία αυτής, οι απαραίτητες διαλειτουργικότητες, ο τρόπος
καθορισµού των τελικών δικαιούχων, η διαδικασία έκδοσης της
ψηφιακής χρεωστικής κάρτας, και ρυθµίζεται κάθε τεχνική ή
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 38
Χορήγηση ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκµε-

ταλλεύσεις µε οικονοµικές απώλειες σε περιοχές που επλή-
γησαν από φυσικές καταστροφές - Προσθήκη άρθρου 6Γ

στον ν. 4797/2021

1. Στον ν. 4797/2021 (Α’66) µετά το άρθρο 6Β, προστίθεται
άρθρο 6Γ ως εξής:

«Άρθρο 6Γ
Χορήγηση ενισχύσεων σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκµε-

ταλλεύσεις µε οικονοµικές απώλειες σε περιοχές που επλήγη-
σαν από εκτεταµένες φυσικές καταστροφές

1. Σε επιχειρήσεις που έχουν έδρα ή υποκατάστηµα, καθώς και
σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις που δραστηριοποιούνται, σε περιο-
χές που επλήγησαν από εκτεταµένες φυσικές καταστροφές και
υφίστανται συνεπεία αυτών οικονοµικές απώλειες σε βραχυπρό-
θεσµο ή µεσοπρόθεσµο ορίζοντα, δύναται να θεσπίζονται καθε-
στώτα για τη χορήγηση ενίσχυσης µε τη µορφή επιχορήγησης
για συγκεκριµένη περίµετρο δικαιούχων.

2. Η ενίσχυση χορηγείται τηρουµένων των προϋποθέσεων των
ενωσιακών κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις. 

3. Η ενίσχυση είναι αφορολόγητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη
στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
και ειδικής διάταξης, µη εφαρµοζοµένης της παρ. 1 του άρθρου
47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167),
σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποίησής της δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν
συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη φορολογική διοίκηση και
το δηµόσιο εν γένει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τους
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρόσωπά
τους, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.»

2. Στο άρθρο 22 του ν. 4797/2021, µετά την παρ. 1Α προστίθε-
ται παρ. 1Β, ως εξής:

«1Β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
καθώς και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, µετά από
εισήγηση της Επιτροπής και του Διοικητή της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, καθορίζονται το πεδίο εφαρµογής του
καθεστώτος του άρθρου 6Γ, οι δικαιούχοι, ο χρονικός ορίζοντας
του καθεστώτος, η µεθοδολογία προσδιορισµού του ύψους της
ενίσχυσης, οι προϋποθέσεις χορήγησης, η διαδικασία υποβολής
της σχετικής αίτησης, τα απαιτούµενα στοιχεία και δικαιολογη-
τικά, η διαδικασία χορήγησης της ενίσχυσης και ο τρόπος κατα-
βολής της, οι υποχρεώσεις των δικαιούχων, οι διαδικασίες
ελέγχων, η διαδικασία ανάκτησης και βεβαίωσης τυχόν αχρεω-
στήτως καταβληθέντων ποσών, καθώς και κάθε τεχνική ή άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 39
Παράταση της διάρκειας ισχύος των συµβάσεων
ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας 
για κάλυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 

του άρθρου 8 του ν. 4375/2016 και των συµβάσεων 
εργασίας του αναγκαίου προσωπικού προς υλοποίηση του

προγράµµατος µε αντικείµενο τη διασφάλιση 
της δηµόσιας υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών

αναγκών των προσφύγων και µεταναστών - Παράταση πρά-
ξεων παραχώρησης ακινήτων του Δηµοσίου - 

Τροποποίηση άρθρου 136 ν. 5003/2022

1. α) Η ισχύς του άρθρου 33 του ν. 5007/2022 (Α’ 241), περί
συµβάσεων ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας
(Ε.Ο.Δ.Υ.) για κάλυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 του
άρθρου 8 του ν. 4375/2016 (Α’ 51), παρατείνεται από τη λήξη της
έως και την 30ή.4.2024.

β) Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας που συνήφθησαν, δυ-
νάµει της παρ. 1 του άρθρου 8 της υπό στοιχεία Γ.Π.οικ.64186/
5.9.2018 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, Οικονοµικών, Υγείας και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
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(Β’ 3877), όπως τροποποιήθηκε µε την περ. 9 της υπό στοιχεία
Γ.Π.οικ.78066/15.12.2021 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικο-
νοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας και Εσωτερικών (Β’
6054) µεταξύ του Ε.Ο.Δ.Υ. και του αναγκαίου προσωπικού προς
υλοποίηση του προγράµµατος του άρθρου 123 του ν. 4549/2018
(Α’ 105), µε αντικείµενο τη διασφάλιση της δηµόσιας υγείας και
την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών των προσφύγων και µε-
ταναστών και έχουν παραταθεί µε την περ. β) της παρ. 2 του άρ-
θρου 91 του ν. 5041/2023 (Α’ 87), παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 30ή.4.2024. Η χρηµατοδότηση των συµβάσεων δύναται
να προέρχεται από συγχρηµατοδοτούµενα έργα, που αφορούν
το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, της προγραµµατικής
περιόδου 2021 - 2027 ή το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Η παράταση των συµ-
βάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας,
βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις
αυτές, ούτε εµπίπτει στους περιορισµούς των άρθρων 5 και 6 του
π.δ. 164/2004  (Α’ 134).

2. Το άρθρο 136 του ν. 5003/2022 (Α’ 230), περί παράτασης
ισχύος πράξεων παραχώρησης ακινήτων του Δηµοσίου, των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού και άλλων νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, τροποποιείται, ως προς την
ηµεροµηνία παράτασης ισχύος των πράξεων παραχώρησης, και
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 136
Παράταση ισχύος πράξεων παραχώρησης 

ακινήτων Δηµοσίου, Ο.Τ.Α. και Ν.Π.Δ.Δ.

Η διάρκεια ισχύος της παρ. 3 του άρθρου 153 του ν. 4887/2022
(Α’ 16) περί των πράξεων παραχώρησης ακινήτων του Δηµοσίου,
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού
και άλλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, στα οποία έχουν
εγκατασταθεί και λειτουργούν δοµές της παρ. 4 του άρθρου 8
και του άρθρου 10 του ν. 4375/2016 (Α’ 51), παρατείνεται από τη
λήξη τους έως την 31η.12.2024.»

ΜΕΡΟΣ  Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 40
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µε την επιφύλαξη της παρ. 2.

2. α) Η ισχύς του Μέρους Α’ αρχίζει από τη δηµοσίευση της
Πράξης του Υπουργικού Συµβουλίου της παρ. 4 του άρθρου 6,
περί διορισµού του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας.

β) Η ισχύς των παρ. 2 και 4 του άρθρου 29 αρχίζει από τη
17η.1.2024.

Αθήνα,                                 2024
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20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.11’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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